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Nasykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 999. szeptember 2 Megjelenik 21.000 példányba 

6 8 0 0 Nagykanizsa 
Eötvös tér 27 . 

Alkatrész ForróDrót: 
9 3 / 3 1 5 - 1 4 0 , 6 0 / 4 6 8 - 6 8 3 

f i/1 EBE Hl St^érfé**toitoyL, 
LAKOSSÁGI SZOLGÁLTATÁSAINK: 

> Ingyenes házhozszállítás 
* Részletfizetési kedvezmény 

Gépjármű adatainak nyilvántartása 
> Pontgyűjtési akció 

Alkatrész keres-kírtál szolgálat 
*• Alkatrész Antikvárium 

Tűzoító-kedvezmérty 
*• Közalkalmazotti kedvezmény 
*- Argosz-biztosítással rendelkezőknek kedvezmény 
- Válaszd ki!, ALKUDJ!, Fizess és vidd! 
*- Alkatrészek, felszerelési cikkek minden típushoz. 

Minden 1.000 Ft felett vásárló vevőnkel megkínáljuk 
kávéval, forró csokoládéval, frissítővel. 

Szeretelteí VÖípÜ. (felt! 

PÉNZRE 
VÁRVA 

Késik a helyi vállalkozók 
felajánlásainak kifizetése 

Még beletelik néhány napba, amíg 
¡i kedvezményezetti kör megkapja a 
helyi iparűzési adóból felajánlott pén
zeket. A helyi rendelet szerint az adó
alanyok az iparűzési adó 10%-áról 
rendelkezhetnek. Az adózott összeg 
45%-át sportra. 30%-át kultúrára. 
8%-ot szociális, 17%-ot pedig egész
ségügyi célokra ajánlhatták fel. A 
közgyűlés meghatározta, hogy ebbe a 
négy körbe mely civil szervezetek, 
alapítványok, egyesületek kerülhettek 
bele. Az adóalanyok a jegyzéket az 
iparűzési adó mellékleteként megkap
ták. A százalékos kitételen túl az adó
zó szabadon meghatározhatta a ked
vezményezetlek számát. A 10% fölött 
azon adóalany rendelkezhetett, aki
nek nem volt adóhátraléka, vagy ha 
igen. akkor annak mértéke nem ha
ladia ineg az éves adókötelezettség 
1%-át. A kedvezményezetti körbe hi
vatalosan azok tartozhatnak, akik má
jus 31-ig igazolták, hogy az APEH és 
a Vámhatóság felé nincs tartozásuk. 
Ezt jó pár érintett nem csatolta idő
ben. Ettől függetlenül a listáról nem 
zárták ki, hanem figyelembe véve a 
harminc napos várakozási időt. hala
dékot kaplak. A május 31-i adatokat 
összesítették, melyből az derült ki. 
hogy mintegy 47 millió forintot osz
lottak el az adóalanyok. Azon ked
vezményezetteknél, ahol minden 
rendben van a felajánlók részéről is. 
auguszlus elején az összegről kiküld
ték a határozatot. Ez az összesítés 
kétharmada, mintegy 30-32 millió 
forint. A határozatokkal kapcsolatban 
tizenöt napig lehet fellebbezni. Ezek 
elbírálása a Zala Megyei Közigazga
tási Hív ital jogkörébe tartozik. Fel
lebbezések érkeznek. Főként azért, 
mert az adóalanyok több esetben ígé
retet leltek a kedvezményezetteknek 
az összeg felajánlására, ám az adóbe
valláson mást jelöllek meg. Az Össze
gek kifizetése így csúszik. Azok a 
kedvezményezetlek, akik késtek a 
szükséges igazolásokkal,' vagy az 
adóalany nem adta be időben a beval
lását, legkésőbb december 31-ig kap
ják meg a pénzüket. 

Információink szerint nemcsak a 
hiányzó dokumentumok miatt nem 
folyósította a hivatal azokat az össze
geket, amelyeket .sok helyütt - mint 
mentőövre - várnak a ..kedvezménye
zettek". 

Göncz Árpád Zalában járt 
A köztársasági e lnök szombaton 

tett látogatást a megyében . Prog
ramjának e lső ál lomása Letenye 
volt, ahol a Dél-Zala Murahíd Kis
térségi Fejlesztési Társulás által 
szervezett nemzetközi konferenci
án vett részt. A „Határok melyek 
összekötnek" e lnevezésű megbe
szélésen Rostonics László köszön
tötte a horvát, szlovén és magyar 
vendégeket . A polgármester el
mondta , a konferencia, mely remél
hetőleg hagyománnyá válik, nem 
új keletű, hiszen a felek már három 
a lka lommal tartottak megbeszélés t 
a mindhárom országot érintő autó
pálya kapcsán. A köztársasági el
n ö k reményének adott hangot, 
hogy a meghívott országok együtt
működése tartós lesz, és egy 
eurégió alakul ki az összefogás 
eredinényeként . Ebben segíthet a 
közös történelmi e lőzmény, az ér
dekazonosság , valamint a tájegység 
hasonlósága. Javasolta, hogy a há

rom ország kisebbségei keressék 
meg egymást , az anyaországokban 
kölcsönösen' képvisel jék érdekei
ket. Majd Branko Levacic Mura
köz megye főispánja adott tájékoz
tatást a két megye együ t tműködé
séről. E lmondta , hogy M u r a k ö z ki
tört az elszigetel tségből, mely nagy 
mértékben köszönhető a zalai se
gítségnek. 

Göncz Árpád ezt követően 
Nagykanizsára látogatott, ahol a 
Liberális Nagykanizsáér t Alapít
vány által szervezett vitasorozat el
ső előadását nyitotta m e g a Zsina
gógában. A z ezredfordulós beszél
getések kapcsán e lmondta , a követ
kező év nem feltétlenül forduló. Jó
val nagyobb je len tőségű áz elmúlt 
években lezajló politikai vál tozás. 
Felhívta a figyelmet arra, hogy a 
politikai elit a rendszervál tozás ha
tására felmerülő kérdésekben meg
találta a helyes utat. R e m é n y é n e k 
adott hangot , hogy az utóbbi idő

v a k vivtliaii)ail nem lényegen ve
szély. A nyitóbeszéd után Győrífy 
Miklós műsorvezető beszélgetett a 
vitasorozat e lső vendégével , Glatz 
Ferenccel , a Magyar Tudományos 
Akadémia elnökével . 

A köztársasági elnök Nagykani
zsa után Tótszerdahelyre utazott, 
ahol a 83 millió forint értékben fel
újított általános iskola avatási ün
nepségén vett részt. Az intézmény 
ebből az alkalomból Zrínyi Katalin 
nevel vette fel. 

Elvérzett tanúk? 
Információink szerint az Országos 

Műemlékvédelmi Hivatal elutasítot
ta az Aradi Vértanúk emlékhely léte
sítéséhez beadott építési engedély
kérelmet. Az augusztus 26-án kelt 
levelet információink szerint ked
den, augusztus 31-én kapták meg, a 
határozat indoklása többek között 
az, hogy az érvényben lévő RRT-vel 
nincs összhangban a tervezett léte
sítmény. Az elutasító határozat lété
ről az Országos Műemlékvédelmi 
Hivatal Zala megyét érintő témák
ban illetékes munkatársától is meg
erősítést kaptunk. 

Antalica Dezső, a Városfejlesztési 
és Környezetvédelmi Bizottság la
punk kérdésére elmondta, hogy tu
domása van a faxon érkezett levél
ről, ám a benne foglaltakkal nem 
minden szempontból ért egyet. Meg
látása szerint vannak olyan megálla
pításai a véleményezésnek, ami mö
gött némi rosszindulat is felfedezhe
tő. A bizottsági elnök úgy véleke
dett, hogy az RRT módosítása nem 
jelenthet problémát a beruházás be

fejezésében, ez pusztán a közgyűlé
sen múlik. Antalics Dezső úgy véle
kedett, hogy a július 3-án beadott 
kérelemre kissé késedelmesen érke
zett a válasz. 

Súnicz István, a Zala Megyei Épí
tészkamara elnökségi tagja, város
építési-városgazdasági szakmérnök 
lapunk kérdésére elmondta, hogy az 
ilyen és ehhez hasonló problémák 
elkerülése végett, még a tervezés 
megkezdése előtt érdemes a tervező
nek konzultálni az Országos Műem
lékvédelmi Hivatallal, és a tervezés 
folyamatában is többször kikérni a 
véleményüket. Mivel műemléki kör
nyezetről van szó, mások az elbírá
lás szempontjai, mint egy más típusú 
beruházás esetén. A szakember el
mondta, hogy az Országos Műem
lékvédelmi Hivatal ez esetben első 
fokú építéshatóság, amelynek dönté
se ellen fellebbezésnek helye van. 
Az ilyenkor szokásos eljárásról azt 
tudhattuk meg, hogy az jpítkezésl 
azonnal le kell állítani. 

(Folytatás az 6. oldalon.) 

Hitelrontás vagy 
kedvezmény? 

Nem egyszer felvetődött már a | 
nagykanizsai önkormányzat környé- $ 
kén, hogy szabályozni kellene azo- | 
kat az eseteket, amikor a város ön- j 
kormányzata a város érdekéből fon- I 
tos emberek idecsalogatását és meg- I 
tartását valamilyen kedvezménnyel I 
segítené elő. 

„Városérclekből" jutott már bérla- J 
kashoz olyan fontos személy, aki rö- | 
vid időn belül megvásárolta a ked- | 
vezmény tárgyát és hamarosan le is I 
mondott arról a státuszáról, amely I 
révén a város szempontjából fontos j 
személy lett. Most újabb esetek bor- § 
znlják az önkormányzat egyes bi- 1 
zottságai tagjainak kedélyeit. A Vá
rosfejlesztési és Környezetvédelmi, 
illetve a Gazdasági és Városüzemel
tetési Bizottság ülésének napirend
jei keretében a városatyák megtár
gyalták, megválasztott országgyűlé
si képviselőnk és kórházunk egyik 
kiváló főorvosa részeié az önkor
mányzat Palinban eladhat-e három 
telket rendkívül kedvezményes - in-

(Folytatás az 6. oldalon:) 



A/ elmúlt pénteken a I I Nt i .MUM l.LI l N Alapit\an\ szcr\ezeseben ineg-
szépült a Csónakázó tavi játszótér. A jól szervezett munka során megújultak 
a mászókák, hinták és a cölöpvár. 

Kilenc hely 
Kilenc kol légiumi férőhely 

sorsáról döntött legutóbbi ülé
sén az Oktatási Bizot tság. A 
Janus Pannonius T u d o m á n y -

FŐNIX 
IPARCIKK

BOLT 
Nagykanizsa, 

Terv u. 6. 
Megújult külsővel, 

árukészlettel 

és folyamatos 

engedményekkel 

várjuk kedves 

vásárlóinkat! 

egye t em kol lég iumi férőhelyei
re sokkal több pályázat érkezet t , 
mint ahány hely van, a bizot tság 
szociál is helyzet és a tanulmá
nyi e r edmény alapján rangsorol 
ta a je lö l teket . 

Felújítási munkálatok 

A költségvetésben előirányzot
taknak megfelelően számos oktatá
si intézményben folynak felújítási 
munkálatok. Jelentős részüket igye
keznek befejezni a szeptemberi tan
évkezdésig. Életveszélyes állapotú 
a Palini óvoda födém- és tetőszer
kezete, valamint a Batthyány Lajos 
Gimnázium „A" épülete. Sürgős ja
vításra szorul az Attila Óvoda tető
szigetelése és villanyrekonstrukció
ja. Ugyancsak tetőproblémákkal 
küzd a Thury György Szakközépis
kola. A Zrínyi és Hevesi Általános 
Iskolában a vizesblokkot kell meg
javítani. Az 1997. évről áthúzódott 
a Nagyrác és Rózsa u. Iskola, a 
Péterffy Sándor Iskola udvarának, 
és a Rozgonyi Altalános Iskola tor
natermének felújítása. A műszaki 
osztály tájékoztatása szerint a mun
kálatokat folyamatosan végzik. 

• Augusztus 26-án a Daewoo már
kakereskedésben egy eredetvizsgálat 
során kanizsai lakos gépjárművének 
motorszáma ki volt köszörülve. Az 
ügyben rendőri intézkedésre került sor. 

• Hívatlan látogatók jártak az Új 
Förhenci hegyen, ahová ajtóbefeszítés 
módszerével törtek be egy nagykani
zsai lakos borospincéjébe, onnan TV-t, 
távcsövet tulajdonítottak cl 15.000 Ft 
értékben. 

14.32-kor a Bajcsai TSZ major 
előtt történt közlekedési baleset. Egy 
traktor motorkerékpárossal ütközött, a 
vétlen motorkerékpáros nyolc napon 
túl gyógyuló súlyos sérüléseket szen
vedett. 

• A börzöncei hegyen is hívatlan 
látogatók fosztogattak.'Ott egy bucsu-
tai tulajdonos pincéjét törték fel ajtó
befeszítés módszerével, ahonnét élel
miszert tulajdonítottak el 4.000 Ft ér
tékben. 

• 27-én Gáspár-hegyen jártak is
meretlen tettesek, akik egy pajtából 
egy darab házilag barkácsolt motorke
rékpár-utánfutói tulajdonítottak el 
10.000 Ft értékben. 

• A Rózsa utcában a játszótéren is
meretlen középkorú férfi kiskorú gyer
mekeket zaklatott. Az ügyben nagy 
erőkkel kezdtük meg a nyomozást. 

•5* 28-án a délutáni órákban a Vár 
utcában lévő parkolóban a Gépgyár 
mellett bárom személygépkocsit törtek 
fel ismeretlen tettesek. A gépkocsik
nak jobb oldali első ablakait törték be 
és rádiós-magnókat tulajdonítottak 
100.000 Ft értékben. 

•5* Szintén meghamisított motor
számra bukkantak a Ford szalonban. 
Egy eredetvizsgálat során Lada sze
mélygépkocsi alvázszámát és motor
számát hamisították meg ismeretlen 
lettesek. 

• 16.13-kor a sánci temető parkoló
jában egy Opel gépjárművei nyitottak 
ki ismeretlen tettesek, ahonnét mobil
telefont és készpénzt tulajdonítottak cl 
40.000 Ft összértékben. 

•> Szintén gépkocsifeltörésről letlek 
bejelentést Balatonmagyaród Kápolna
pusztai területről, ahol egy német ál
lampolgár mikrobuszát törték fel ab
laküveg betörés módszerével és ezer 
márkát tulajdonítottak el. 

• Az esti órákban kanizsai lakos 
tett bejelentést arról, hogy nyitva felej
tett személygépkocsijából autóstáská
ját és iratait tulajdonította el ismeretlen 
tettes 30.000 Ft készpénzzel együtt. 

• 19.40-krtr két ismeretlen térti 
fegyveresen kirabolta a zalakarosi 
MOL Rt. benzinkutját. majd a hely
színről Galambok irányába elmeneküli 
egy piros színű Skoda 105 vagy 120-as 
gépkocsival. Az elkövetők több mint 
százezer Forintot rabollak. 

• Éjfél körüli időben a Kinizsi utca 
egyik szórakozóhelye előtt parkoló au
tók közül ismeretlen teltesek ölol maró 
folyadékkal öntöttek le. A kár több 
mint kétszázezer forint. 

• 28-án a délutáni órákban egy 
veszprémi lakos gépkocsiját törték lel 
a nagykanizsai Csónakázó-tó parkoló
jában. Az ismeretlen elkövető ablak
üvegét törte be a gépkocsinak és 
50.000 Ft készpénzzel távozón. 

• 19.12-kor a Vár utca és az Ady 
utca közötti vasúti pályán a pécsi gyors 
elgázolt egy a sínek között gyalogló 
férfit. A balesetet szenvedőt a mentők 
Kaposvárra szállították. 

<• A késő esti órába tettek bejelen
tést arról a betörésről, melyei ismeret
len tettesek Nagykanizsa, Bagolai so
ron egy családi házba követtek el ab
lakbetörés módszerével. A kár löbb 
mint egymillió forint. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 

N Y I L V Á N O S V E R S E N Y T Á R G Y A L Á S O N ÉRTÉKESÍTI 

a Nagykanizsa, Erzsébet tér 21. szám alatt található I. emeleti irodákat. 

Versenytárgyalás ideje: 1999. szeptemberi) 9. 9.00 ára 
* # * 

a nagykanizsai 3066/34 és 3066/35 hrsz-ú, a Pctcrf'ni utcában található 
belterületi, építési terület megnevezésű ingatlanokat. 

Versenytárgyalás ideje: 1999. szeptember 16. 9.00 óra 
* # * 

a nagykanizsai 2286/3 hrsz-ú, Batthyány utca déli végén található 
gazdasági épület és udvar megnevezésű, 423 mii nagyságú ingatlant. 

Versenytárgyalás ideje: ¡999. .szeptember 16. 10.00 óra 
* * * 

a nagykanizsai 1350 hrsz-ú, belvárosi, a Huszti tér-Eötvös tér sarkán 
található beépítetlen lakóterületi ingatlant. 

Versenytárgyalás ideje: 1999. szeptember 16. 11.00 óra 

Versenytárgyalások helye: Polgármesteri Hivatal alagsori tárgyalóterme 

Részletes versenytárgyalási kiírások a Polgármesteri Hivatal II. emelet 5. és 6. 

számit irodáiban vehetők át. 

•[ NYITVA TARTÁS: 
H É T F Ő - P É N T E K : 

8 - 1 7 Ó R Á I G 
SZOMBAT: 

8 - 1 2 Ó R Á I G 



REAGÁLT 
A BÍRÓSÁG 

A hetilap 1999. augusztus 19-i 
szennában ..Se létra, se esap, se te
lefon" címmel megjelent írásban 
ár. Tolnai Sándor tűzoltóparancs
nok adott tájékoztatást különböző 
problémáikra)!. ..A bíróságnak mi
nek?" alcím alatt megjelentekre 
kénytelen vagyok röviden reflektál
ni. 

A: ebben foglaltak szerint 
ugyanis a város számos tömbházá
ból valaki kiszerelte a falitűzcsap 
elzáró szerelvényeket, a tettest el
fogták, a szerkezeteket lefoglalták. 
Az.ok kiadására azonban a mai na
pig nem került sor ..a tűzoltók ér
tetlenül állnak a jelenség előtt, nem 
értik, miért kell már két éve várni a 
jogos tulajdonosoknak arra. hogy 
szerkezeteiket végre visszakapják. " 

A bíróság ugyancsak értetlenül 
áll a fenti nyilatkozatban foglaltak 
előtt. 

A bíníság természetesen meg
vizsgálta, hogy a bűnjelek kiadásá
ra vau-e törvényes lehetőség. A le
foglalás megszüntetését és a lefog
lalt ingóságok kiadásának rendjét 
ugyanis jogszabály - a Büntetőeljá
rásról sz.óló 1973. évi I. törvény 
szabályozza. 

A Be. 102. § ( / ) bek. értelmében 
a lefoglalást meg kell szüntetni, mi; 
helyt arra az eljárás érdekében 
nincs szükség. 

A (2) bek. szerint a lefoglalt dol
got annak kell visszaadni, akitől le
foglalták, a terheltnek, illetőleg an
nak, aki az.t ttíle átvette, azonban 
csak akkor lehet kiadni, ha kiadása 
iránt más nem jelentett be alapos
nak látszó igényt. Az utóbbi esetben 
a dolgot annak kelt kiadni, aki a tu
lajdonjogát kétséget kizáró inadon 
igaz.olta. 

A lefoglalt ..szerkezetek" eseté
hen a tulajdonjog kétséget kizáró 
módon nyilvánvalóan nem igazol
ható az. eljárás jelenlegi szakéiban, 
különös tekintettel arra. hogy a 
vádlott az. érintett házak köz.ül nem 
mindegyiknél ismeri el azt, hogy 
onnét tűzoltószerelvényeket eltulaj
donított. 

így nyilvánvaló, hogy a bíróság 
a törvény egyértelmű szabálya mi
att egyelőre nem rendelkezhet a ki
adásról, mint ahogy arról az. érin
tetteket értesítette is. 

Mindemellett meg kell jegyez
nünk, hogy a tűzoltóság az ingósá
goknak nem tulajdonosa, így ré
szükről kiadási kérelem elő sem 
terjeszthető. 
Nagykanizsa. 1999. augusztus 23. 

Tisztelettel: 
J)r. Kurta János 

a városi bíróság elnöke 

TÍZMILLIÓS VÉRTANUK 
Első körben eredménytelenül zá

rult az Aradi vértanúk emlékmű fel
állítására kiírt pályázat, tudhattuk 
meg a polgármesteri hivatalban. A 
kiírt pályázatra két ajánlatot adtak 
be, ám a megjelölt műszaki tarta
lommal, és az előírt anyagok fel
használásával 14 millió forintból le
hetne elkészíteni az emlékművet. 
Ennyi pénz azonban nincs A siker

telennek minősített pályáztatást kö
vetően újabb egyeztetésekre került 
sor a hivatalban, ugyanis többek úgy 
tudják, ha a beruházásra nem kerül 
sor. a városnak meg kell vásárolnia 
az elkészített szobrokat, halmillió 
forintért. Lovrencsics Lajos többször 
hivatkozott a szerződés e pontjára a 
megbeszélések során. Az egyeztetés 
során a felek úev döntöttek, a berti-

Már kijelölték az emlékmű helyét, a Vasemberház udvarán 

\ égleges he l jük re varnak a 
szobrok - még a DKG műhelyében. 
házast az egyébként legkedvezőbb 
pályázatot beadó Ryno Kft. végez
heti el. Csökkentett műszaki tarta
lommal, és a beépítésre javasolt 
anyagokat még megfelelő, de ol
csóbb árfekvésűekkel kell helyettesí
teniük a beruházás során. A műszaki 
tartalom változásáról a tervezőt mim 
denképpen tájékoztatni kell, hang
zott el az egyeztetésen, és a beruhá
zás összértéke nem haladhatja meg a 
tízmillió forintot. A szerződések 
megkötése előtt a beruházónak nyi
latkoznia kell, hogy rendelkezik-e a 
beruházáshoz szükséges pénzzel. 

D. É. 

AKIKNEK NEM CSENGETTEK BE 
A szeptemberi becsengetésben az 

is a jó , hogy várakozás. Kinek szo
morú, kinek örömteli - attól függő
en, hogy a diák, a tanár, a szülő mit 
vár az új tanévtől. A társadalom is 
évente legalább kétszer: tanévnyitás 
körül és júniusban azért odafigyel 
az iskolára. Sajnos az is előfordul, 
hogy csak akkor. Röpke eszmefutta
tások máskor is vannak, sőt időn
ként „oktatáspolitikáról" is beszé
lünk, de azért az iskola, a gyerek, a 
tankönyv, a tananyag, a lantervek 
nyomós érvekkel mégis csak ezek
ben az időkben kerülnek mérlegre. 

Az utóbbi években a szomorú fel
hangok közé odakerült egy új foga
lom: iskolabezárás. Az ország leg
különbözőbb pontjain, Szegedtől 
kezdve apró kis falvakig iskolákat 
szüntetnek meg. Az indok egyszerű, 
kézzelfogható és sajnos tény: nincs 
elég gyerek. Alacsonyabbak lettek a 
tanulólétszámok, az önkormányzat
ok a lecsökkent számú nebulókén 
nem tudják fenntartani az iskolákat. 
Erezhető ez a bölcsődékben, óvo
dákban, általános iskolákban, de rö
vid időn belül tetőzni fog a középis
kolákban is. 

Ha az iskolabezárás Nagykani
zsán eddig egyedi jelenségnek is 

tűnt a Hunyadi felszámolásával, a 
Nagyrác Templom téribe történő 
beolvasztásával és a Pctó'fi-Vécsey 
összevonásával, akkor az 
1999-2000. tanév elején ugye erről 
már szó sem lehet. 185 tanulócso
portban 4615 gyereket hárommal 
kevesebb iskola is el tud látni. Szak
értők és a közigazgatásban dolgo
zók véleménye szerint a szeptem
berben induló iskolák közül még 
kevesebb is. 

Hát igen! Visszagondolva a '60-
as évek végérc, városunkban kilenc
ezer fölött volt az általános iskolai 
tanulólétszám. Kellettek a szükség
tantermek az Arany János, a Teleki 
utcában és Kiskanizsán is. Sőt még 
Ligetvárosban is volt iskola. Aztán 
a '80-as évek elején ez a létszám 
beállt egy hétezer körülire. Kiala
kultak az ötszáz-hatszáz fős intéz
mények, nem mamut és nem is kis
iskolák. A lassan kibontakozó ideá
lisnak lűnő iskolaszerkezei a tizen
hat lanulócsoportos és mellette a ki
lenc-tíz napközis csoporttal működő 
tanintézet lett. Mert akkor még a 
napközire is volt igény. A szülők 
többsége bízott benne és meg is tud
ta fizetni. Aztán eltűnt az úttörőház 
és lett fregoli-iskola, amely „leve

zet te" a demográfia hullámot. A 
'80-as évek végétől erőteljes szelek
tálódás indult meg. majd megszűnt 
a röghöz kötés, s ezért, avagy azért 
itt a sorvadás, amott meg a túlbur
jánzás indult meg. 

Az ezredfordulóra Nagykanizsán 
eltűnt három patinás iskola: a 
Hunyadi, a Nagyrác és napjainkban 
végleg a Petőfi is. Diáknak nem le
hel visszamenni, osztálytalálkozó
kat szervezni, s azok a pedagógusok 
is, akik szinte „életüket és vérüket" 
ölték bele ezekbe az intézményekbe, 
gyökértelenné váltak. 

De vajon nyom nélkül kell-e el
múlnia negyven avagy hatvan év
nek, lesznek-e ezeknek az iskolák
nak krónikásai? Hány év morzsolja 
fel még az emléküket is? 

11. E. 
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Sajtótájékoztató keretiben mondta 
el dt. Boa László. Birkner Zoltán és 
Marton István azt, hogy soron kívüli 
közgyűlés összehívását kezdemé
nyezlek - és a szükséges aláírások is 
rendelkezésre állnak - a colból, hogy 
végére járjanak az Alía-Omega-
ügykénl elhíresült végelszámolási el
járásnak és annak, hogyan jutott idáig 
a kit. Dr. Boa László, a Fidesz-MPP 
ügyvezető elnöke az alábbiakat 
mondta el. 

- A soron kívüli közgyűlés össze
hívását a nagykanizsai vásárcsarnok 
beruházása kapcsán az Alfától az 
Omegáig Kft. végelszámolásának el
húzódása miatt kezdeményezzük. A 
sajtótájékoztatón a FIDESZ-MPP. az 
FKGP-MDF képviselőcsoportja, va
lamim a FIDESZ-MPP kanizsai alap-
szervezele elnökségének álláspontját 
szerelnénk ismertetni. 

Az elmúlt hónapokban rendkívül 
sok információ gyűli össze és több 
megválaszolatlan kérdés merült fel. 
Áttekintettük több mint öt év esemé
nyeit, iratait, jegyzőkönyveit, ami a 
lentiekkel kapcsolatban összegyűlt. A 
FIDESZ részéről én vállaltam, mint a 
Gazdasági és Városüzemeltetési Bi
zottság és a FIDESZ elnökségének 
tagja, hogy Marton István képviselő
vel a képviselő csoportok véleményét 
összehangoljuk és egyeztetjük. Ennek 
a folyamainak egyik következménye 
» rendkívüli közgyűlés összehívása. 

A soron kívüli közgyűlés célja és a 
kezdeményezés oka. hogy a korrekt 
játékszabályokat betartva nem holmi 
„susmusok", elejtett, adott esetben 
nem helytálló Háttér-információk 
alapján foglalkozzunk egy szövevé
nyes, nemhogy a lakosság, de talán a 

képviselők egy része számára is átlát
hatatlan, elhúzódó, a város vagyonát 
érinlő üggyel. Felkérjük a polgármes
tert, aki a többségi önkormányzati tu
lajdonban lévő kft-ben az önkormány
zat érdekeil kellett, hogy képviselje, 
számoljon be közel két éves képvise
leti tevékenységéről: milyen kezde
ményezéseket telt a kft. taggyűlésein 
az általa képviselt többségi tulajdonos 
és a végelszámolás lezárása érdeké
ben. Ismertesse a végelszámolás fo
lyamatánakjelenlegi állásál, és várha
tó alakulását, hiszen a 99,4 %-os tu
lajdonosnak és annak képviselője ál
láspontjának jelentős befolyása van a 
végelszámolás folyamatára. A képvi
selőknek jogukban áll és feladatuk, 
hogy a számukra nem világos, esetleg 
ellentmondásos mozzanatokra rákér
dezzenek, és tájékozódjanak. Vélemé
nyem szerint a soron kívüli közgyűlés 
feladata, hogy mindenki számára tel
jes nyilvánosságot biztosítva a maj
dan elhangzottak alapján mindent 
meglegyen a végelszámolás lezárásá
nak elmozdítására, és értékelje a pol
gármester által tett erőfeszítéseket. 
Amennyiben szükséges, ezzel kap
csolatos álláspontját akár határozati 
javaslatokkal is erősítse meg. 

.* * * 

Kezdeményezik és szeretnék, ha a 
soron kívüli közgyűlésre az összes 
érintett fél meghívói kapna, így a kft. 
jelenlegi és volt ügyvezetői, végelszá

molója a másik tulajdonos, és többek 
között az 1999. 07. 09-i közgyűlés ha
tározati javaslatainak előkészítésében 
résztvevő dr. Kovács Lóránt is. 

A rendkívüli közgyűlés tárgya: 
- Az Alfától az Omegáig Kft. vég

elszámolásának állása, várható lezárá
sa. 

a. Polgármesteri tájékoztató a vég
elszámolás jelenlegi állásáról 

b. A polgármester, mint a többségi 
tulajdonos Önkormányzat képviselőjé
nek beszámoltatása: 

- Hogyan képviselte a tulajdonosi 
jogokai az elmúll két évben, hivatalba 
lépése óta? 

- Miért maradt el tavaly ősszel az 
új önkormányzati testület részletes tá
jékoztatása a folyamaiban lévő. elhú
zódó végelszámolás valós állapotáról, 
az elhúzódás okairól, az Alfától az 
Omegáig Kft. tevékenységéről és mű
ködéséről? 

- Ismertesse az álláspontját a vég
elszámolás mielőbbi lezárásának le
hetőségével kapcsolatban (a lenti kft. 
taggyűlésein történt megbeszélések és 
egyeztetések összefüggésében). 

- Miért nem hajlottá végre az 
1999. 07. 09-i közgyűlés ide vonatko
zó határozatait? 

Marion István képviselő szerint 
azért van szükség arra. hogy az ön
kormányzat végre határozatainak vég
rehajtását kérje számon, mert a közel 

I 

két eve zajló végelszámolás nemhogy 
tisztázta volna a tulajdoni viszonyo
kat, hanem csak a káoszt fokozta. 
Sorra vette azokat a közgyűlési hatá
rozatokat, amelyeket az elmúlt időnek 
alatt a testület hozott és hiába voll ha
táridő is megjelölve a teljesítésre, az 
sorozatosan elmaradt. Nem tudják, 
azért-e, mert nem hajtotta végre a 
végelszámoló, vagy azért, mert a 
többségi tulajdonost képviselő polgár
mester nem tájékoztatta a képviselő
ket. 

Amellett, hogy a tulajdonos önkor
mányzat nem tud élni tulajdonosi jo
gával, az sem elhanyagolható tény -
mondta a képviselő - , hogy a végel
számolás elhúzódása forintban is kife
jezhető" káli okozott a városnak. Mar
ton István emlékeztetett arra. hogy az 
elmúlt években rajta kívül csak egy 
képviselő voll következetes abban a 
tekintetben, hogy a rendezetlen kft-
ügyek végére kell járni, akár bírósági 
keretek között is. 

Rámutatott arra is, hogy korábban 
- bizottsági elnöksége idején - .1 
Pénzügyi Bizottság kérésére Szabó 
Edit, az önkormányzat hivatalos 
könyvvizsgálója jelentése szemit 
nagy pénzügyi kárt okoz -a városnak, 
ha a végelszámolást a megkezdett 
módszerekkel, hibákkal és szemlé
lettel folytatja tovább a végelszámo
ló. A sajtótájékoztatón elhangzott az 
is. hogy kérdéses, hogyan válto/ha-
1 0 1 1 meg a tulajdoni arány az önkor
mányzat, illetve Palotás Tibor kö
zölt. 

Információink szerint törzstőke-
emelés és olyan kivásárlás nem tör
tént, amely a tulajdoni hányadot meg
változtatta volna. 

Végelszámolás - feljelentés 
Stahl György, az Alfától az 

Omegáig Kft. ügyvezetője augusztus 
6-án feljelentette rágalmazás miatt 
dr. Tuboly Mariann jegyzőt és 
Törőesik Pál alpolgármestert. A mi
értre kérdeztünk rá Stahl György
nél: 

- Az indokokai július 15-én kclle-
zetl. közgyűlésnek címzett levelemben 
is megfogalmaztam. Azok az 1999. jú
lius 9-i közgyűlésen elhangzott az Al
fától az Omegáig Kft. végelszámolási 
eljárásának lezárásáról szóló előterjesz
tésen elhangzónak, ugyanis az itt el
hangzót! szakértői jelentésben valótlan, 
a végelszámoló személyé! perdöntő je
lentőséggel elmarasztaló megállapítás 
állt. E szerint a cégbíróságnak megkül
dött végelszámolói jelenlésemet nem 
jutattam el a tulajdonosoknak. Ez az ál
lítás valótlan, mivel ők szóban is tájé
koztatást kaptak, majd külön levélben 
is. És értelemszerűen a polgármesteri 
hivatalban elkallódó, ügyintézőknél el
maradó levelek miatt nem a végelszá
moló marasztalható el. Úgy vélem ért
hető, hogy az eljárás személyemet sel

lő, és alkalmas arra. hogy mint a kft. 
végelszámolóját, célzatosan hamis be
állításba hozzon. Éppen ezért a méltat
lan előterjesztői eljárás miatt, rágalma
zás bűntettéért dr. Tuboly Mariann 
jegyzőt - aki törvényességi szempont
ból ellenőrizte az előterjesztési - és 
Törőesik Pál alpolgármestert - az elő
terjesztés aláíróját - feljelentettem. A 
közgyűlésen egyértelműen rágalmazás 
történt, hiszen az elhangzón előterjesz
tés egzisztenciát rombolt, és ez bizo
nyítható. A törvény kimondja, hogy 30 
napon belül kell a rágalmazást perre 
vinni, különben elévül, és a feljelentő
nek kell bizonyítania az igazai. 

- Ön szerint mi a probléma a vég
elszámolás befejezése körül? 

- Az Alfától az Omegáig Kft-ben az 
önkormányzat cégbíróságon bejegyzett 
képviselője TUttő Islván polgármester, 
így a végelszámolás ügyében ő jogo
sult dönteni és ezért ő az. aki felel. A 
gond az. hogy a polgármester úr nem 
él megfelelően a törvény adta jogával, 
nem foglal állást olyan ügyekben, mint 
például a végelszámolás költsége. 

vagy a vagyonmegosztás. Ehelyett a 
bizottságoknak és a közgyűlésnek ad 
határozati jogot, holott ők személyileg 
nem kölelezettek és az általuk bozoll 
határozatot a polgármesternek joga van 
felülbírálni. Lényegében tehát először 
a kft.-n belül kell határozatot hozni. 

Ez utóbbi kérdést feltettük az Al
fától az Omegáig Kfl. többségi tulaj
donosának, az önkormányzat képvi
selőjének, Tüttő István polgármes
ternek is: 

- A legnagyobb probléma az. hogy 
nem sikerült még olyan végelszámolói 
anyagól készíteni, amelyei a közgyűlés 
el tudoll volna fogadni. A vagyonmeg
osztási javaslatnak ugyanis mindkét fél 
- Palotás Tibor és az önkormányzat -
számára is elfogadhatónak kell lennie. 
A július 27-i kft-taggyűlésen beadásra 
kerüli egy újabb végelszámolói anyag, 
amelyet még meg kell tárgyalnia a 
Gazdasági és Városüzemeltetési Bi
zottságnak, ha olt elfogadják az azt je
lenti, hogy rendelkezünk már egy meg
felelő vagyonfelosztási javaslattal. A 
másik gondol az jelenti, hogy a mér

legnek és a vagyonmegosztási javaslat
nak van egy vitatoil pontja, amely a 
végelszámoló díját tartalmazza. Ezt az 
önkormányzat, mint többségi tulajdo
nos nem fogadta el. Ennek megítélésé
re Stahl György a bírósághoz fordult, 
így ezl a rovatol a bírósági döntésig 
nem lehet kitölteni, vagyis addig nincs 
zárómérleg. Mi mindenképpen a két 
tulajdonos kölcsönös megegyezésére 
törekszünk, méghozzá a lehető legrövi
debb idő alalt. hiszen minél tovább hú
zódik ez az. ügy. annál több pénzt 
emészt fel. A löbbségi tulajdonos Palo
tás Tibor kihagyásával is határozhat 
valamit, de ez. újabb peres eljárásokhoz 
vezethet, amelyei természetesen meg
próbálunk elkerülni. 

Mint a Cégbíróságtól megtudtuk, az 
Alfától az Omegáig Beruházás-
szervező és Kereskedelmi Kft. még 
mindig végelszámolás alalt van. A 
végelszámolás 1997. november 15-én 
kezdődölt és elvileg egy éven belül be 
kellett volna fejezni. így ez az ügy iga
zán hosszúra nyaltnak mondható. A 
végelszámolás befejezését idén októ
ber 20-ig lakták el. tehát az illetéke
seknek eddig az időpontig kell benyúj
taniuk a zárómérleget és a cég törléséi 
lehetővé tevő iratokat. 

L. Zs. 
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Tiszte l t o lvasók! 
Mivel az elmúlt hetekben sorra- keresték fel szerkesztőségünket 

mind személycsen, mind telefonon, sajtótájékoztató sajtótájékoztatót 
követett az Altatói az Omegáig Kft. ügyében mégsem lehet a nyilatko
zat és válasz között minden esetben megtalálni a lényeget, összefogla
lóként szerkesztőségünk az alábbiakat kívánja az olvasókkal közölni: 

1. Azt, hogy Stahl György az Alfától az Omegáig Kft. végelszámoló
ja feljelentést tett Törőcsik Pál alpolgármester és dr. Tuboly Marian
na jegyző ellen, szerkesztőségünk a megyei hírlapból tudta meg, a fel
jelentő a Kanizsa Dél-Zalai Hetilapot nem tájékoztatta erről, újsá
gunk így híradást sem jelentetett meg az ügyről. 

2. Törőcsik Pál alpolgármester sajtótájékoztatót tartott reagálva a 
feljelentésre. { 

3. Munkatársunk nyilatkozatot kért Stahl Györgytől az ügyben, 
hogy miért jelentette fel az érintetteket, hiszen egyikük nyilatkozatá
ban hangsúlyozta, nem érti miért választotta „céltáblául" a feljelentő. 

Erre Stahl György választ is adott, amely lapunk 4. oldalán olvas
ható. 

4. Mint a résztvevők hangsúlyozták, az előzőekben taglaltaknak 
nincs köze ahhoz, hogy soron kívüli közgyűlés összehívását kezdemé
nyezték és erről sajtótájékoztatót hívtak jössze a Fidcsz-MPP és az 
F K G P - M D F önkormányzati frakciója neveben. 

5. Stahl György az alábbi levelet írta meg szerkesztőségünknek - el
lenben abban az újságban, ahol a feljelentésről hírt adtak a végelszá
moló tájékoztatása nyomán és ahol erre reagált az egyik feljelentett is, 
nem kívánta folytatni a reagálás-folyamot - melyet szerkesztőségünk a 
tájékoztatás egy hiányzó láncszeme miatt csak olvasói levélként kíván 
közölni. 

(a szerk.) 

OLVASÓI LEVÉL 
Válás:. Törőcsik Pál alpolgármes

ternek a Kanizsa Dél-Zalai Hetilap 
1999. augusztus 19-i számában meg

jeleni sajtónyilatkozatára. 
- avagy miért Törőcsik Pál alpol

gármestert és dr. Tuboly Marianna 
jegyzőt kellett rágalmazásért felje
lentenem? 

Egyértelműen az.ért, mert a szemé
lyes aláírásokkal ellátott, az. 1999. 
július 9-i önkormányzati közgyűlésre 
készített előterjesztésükben durván és 
bizonyítottan alaptalanul rágalmaz
tak meg azzal az. állítással, hogy mint 
az. Alfától az. Omegáig Kft. végelszá
molója, a vonatkozó jogszabály sze
rint a Cégbíróságnak és a kft. tulaj
donosainak a végelszámolás egy éve 
után kötelező - egyébként mérlegké
pes beszámolót - nem küldtem meg a 
tulajdonosoknak, csak a Cégbíróság
nak. 

Ez. a megállapítás az előterjesztés 
szerves részét képező ügyvéd, jogi 
szakértő által készített jelentésben 
van, azzal a megállapítással, hogy a 
végelszámoló részéről ez olyan súlyú 
kötelességszegés, ami egymagában 
alapot adhat a végelszámoló felmen
tésére! 

Bármilyen nevetségesnek hangzik 
is: mint utóbb kiderült, ez az állítás 
kizárólag azon alapult, hogy a kér
déses jelentés a polgármesteri hiva
talban egyszerűen elkallódott és nem 
került a jogi szakértő kezébe! 

Talán joggal mondhatná Törőcsik 
Pál alpolgármester és a jegyző asz-
szuny is, hogy őket a jogi szakértő 
megtévesztette, mivel úgy rögzítette, 
hogy a „tulajdonosok" (sic!) nem 
kapták meg a jelentést. Vagyis ez a 
többes szám használata, mivel a kft-
nek két tulajdonosa van (az önkor
mányzat és Palotás Tibor), számuk
ra bizonyítja, hogy a hiteles jogi 
szakértő, az állítólag százezer forint
nál is többe került szakértői véle
mény készítésénél megfelelő alapos
sággal eljárva, bizonyítékot szerzett 
a kft. másik tulajdonosától állítása 
valódiságáról! Ez azonban egyálta
lán nem igaz! Mert bizonyíthatóan 
sem a kft. másik tulajdonosát, sem a 
végelszámolót az előfizetők által vá
lasztott neves ügyvéd jogi szakértéi 
egyetlen lisztázó kérdéssel nem ke
reste meg. 

Eme mulasztása miatt, tőle aztán 
tényleg jogos indokkal követelhetnék 
vissza a kifizetett összeget! 

Jellemzően azonban, az igazságra 
láthatóan nem kíváncsi előterjesztők, 
a szakértői megállapítást éppen a 
másik tulajdonossal és a végelszá
molóval sem megvitatni, sem ismer
tetni nem tartották szükségesnek! 

Az. önkormányzati képviselőknek 
kiküldött közgyűlési előterjesztést el
olvasva, egyik képviselő rákérdezett, 
hogy tényleg nem küldtem meg a be
számoló jelentési a tulajdonosoknak. 

ahogy a szakértő állítja? Csak ekkor 
értesültem az úgy látszik nagyon „ tit
kos" szakértői anyagról, és a köz
gyűlési előterjesztésről. 

Ezért a képtelen állítás helyreiga-
zílhatóságának lehetőségét, az. elő
terjesztőknek mintegy „mentőövet" 
dobva, megadtam azzal, hogy a kft. 
iratanyagából az 1998. december 9-
én kelt, a tulajdonosoknak címzett je
lentést 25 példányban lemásoltattam 
és becsatoltam az éppen a végelszá
molótól kéri, 1999. június 30. állapo
tot részletező mérleggel ellátott: „Az 
Alfáitól az Omegáig Kft. végelszámo
lási folyamatának felgyorsítása" tár
gyú jelentésein mellékletei közé. 

Ezt a jelentést 1999. július 5-én le
adtam a polgármester titkárságán, 
átvételi igazolással. Ugyanennek 20 
komplett példányát kiosztották az. 
azon a napon tartott Ügyrendi és Jo
gi, valamint a Gazdasági és Város
üzemeltetési Bizottságok együttes 
ülésén. 

Így tehát több képviselőnek és az 
előterjesztőknek hivatalosan is birto
kába került az. elveszelt jelenlés má
solata, és ezzel a rágalmazást elke
rülő helyreigazítás lehetősége! 

Hogy ¡999. július 5-élől a 9-ei 
közgyűlésig, hétfőtől péntekig az elő
terjesztők netán el sem olvasták a 
tartalmában a közgyűlésen napi
rendre kerülő előterjesztéssel szerve
sen összefüggő jelentésemet és mel
lékleteit, az'aligha az én végelszámo
lói mulasztásom. Ha nem tették: csak 
magukra vethetnek! 

Tény, hogy a július 9-ei közgyűlé
sen az előterjesztés rágalmazást 
megvalósító alaptalan megállapítá
sát nem helyesbítették, és ezzel a 
képviselőket is félrevezetve a határo
zatok meghozatahiban egyoldalúan 
befolyásolták! 

Most a sajtónyilatkozatában Törő
csik alpolgármester lálsz.ultevékcny-
séggel, sértettséggel és utólagos 
anyagi igények támasztással vádol
va, különös módon nem érti, hogy 
szavaival élve: a bosszúin célpontjá
ul miért őt választoltam. 

Részemről bosszúról nincs szó, de 
nem feladatom a nyomozás, hogy az 
előterjesztést a hivatalban ki, hogyan 
csinálta. Tény, hogy az előterjeszté
sen saját kezű aláírással Törőcsik 
Pál h. jelzéssel, és törvényességi el
lenőrként dr. Tuboly Marianna jegy
ző szerepel. 

Azt gondolja talán, hogy én mint 
törvény- és tekintélytisztelő polgár, 
feltélelezjietném, hogy a polgármes
teri hivatalban létezhet olyan gya
korlat, amely szerint a választolt és 
magas köztisztviselői tisztséget betöl
tő, felesküdött személyek között lehet 
olyan munkamegosztás is, hogy: az 
egyik ír (alá), a másik meg olvas? Ez 
igencsak infantilis eljárás lenne! 

Eleve azt gondolom, hogy alpol-. 
gánnesteri pozíciójában, amit aláír, 
azt. nyilvánvalóan elolvassa, megérti 
és ágy aláírva, felel is érte! Ez. ma
gától értetődően meg sem kérdő
jelezhető a hivatali jogkövetés hiva
tott legfőbb felelősénél, a jegyző sze
mélyénél! 

Az. ügyben 1999. július 15-én le
vélben kértem a közgyűléstől vizsgá
latot és helyreigazítást. Időközben a 
polgármesteri hivatalban az. elkalló
dott eredeti jelentés is előkerült, és 
ezért a polgármester és az. Ügyrendi 
és Jogi Bizottság javasolta szenté
lyem megkövetését. 

Végül ennek a rágalmazás! ügynek 
külön boltozati epizódja, hogy 1999. 
augusztus 6-án, reggel 8 órakor tele
fonon felhívtam dr. Tuboly Marianna 
jegyzői, és bemutatkozva kértein, 
hogy a július 9-ei közgyűlés érintett 
előterjesztőit szíveskedjen megnevez
ni, mivel az annak kapcsán megvaló
sult rágalmazás miatt bírósági felje
lentést kívánok tenni. Válasz, helyeit 
felháborodott hangú, „majd mi vi
szont feljelentjük" fenyegetést kap
tam és lecsapta a lelefont. 

Másfél óra múlva viszont már a 
jegyző hívolt jel azz.al, hogy reggel 
nem volt tájékozott, és megbeszélést 
ajánlott a hivatalában, amit utazós 
miatt nem vállaltam, és így egy au
gusztus Il-i beszélgetésben állapod
tunk meg. Tény, hogy 1999. augusz
tus 6-án a rágalmaz/isi ügyben, mi
vel az megítélésem szerint a BTK 
179. S-a rágaltnazás minősített ese
tét valósírja meg, feljelentést kény
szerültem tenni, nehogy a 30 napos 
jogvesztő haláridőből kikerüljek. 

Az. augusztus 11-én sorra került 
jegyzői megbeszélésen előbbit beje
lentve tájékoztatóm nem talált befo
gadásra. A jegyzőjtő feltehetően első 
indulatában megállapította viszont, 
hogy cinikus vagyok, egy húron pen
dülök a polgármesterrel (sic!), az. 
ügy politikai hátterű és az. ö személye 
ellen irányul, továbbá, hogy az ere
ded jelentés nem véletlenül kallódha
tott el a hivatalban! 

...Hát ezeket hallván: „Nehéz sza
tírát nem írni!" - mondanák a 
klasszikusok! 

Végül Törőcsik Pál alpolgármes
ter sajtónyilatkozatában használt jel
zővel kapcsolatban! nem sértett em
ber vagyok, hanem inkább rendsze
resen sértegetett, aki felelős végel
számolóként gyakran a személyi fele
lősséggel és jogosultsággal meg tár
gyi ismeteltei nem rendelkező szemé
lyek hatalmaskodást próbálkozásai
val, esetenként naiv voluntarista tö
rekvéseikkel is kénytelen szembeke
rülni! 

Nagykanizsa, ¡999. augusztus 

23. 

Stahl György 



Elvérzett tanúk? 
(Folytatás az I. oldalról.) 

Az engedély nélküli építkezésnél 
kiszabható bírság a készenléti álla
pottól és a beépített, felhasznált anya
gok minőségétől függően az érték 
20-100%-a lehet, és meg kell kérni a 
fennmaradási engedélyt, ami abban 
az esetben adható meg, ha az építési 
engedély is megadható lelt volna. 

A másodfokú építéshatóság ebben 
az esetben, tudhattuk meg a Köz
igazgatási Hivatal osztályvezetőjétől 
Zsupányi Ferenctől, az Országos 

Műemléki Felügyelőség. Amennyi
ben az érintettek a másodfokú dön
tés ellen is fellebbezni kívánnak, azt 
a bíróságon tehetik meg. Lov-
rencsics Lajos, a VVE elnöke el
mondta, hogy a levél ismeretében az 
építkezés átmenetileg szünetel, hét
főn pedig a város kezdeményezésére 
ismételt egyeztetésekre kerül sor a 
Műemlékvédelmi Hivatalnál. 

(Az engedély nélkül megkezdett 
emlékhely kialakításról készüli képe
ink lapunk 3. oldalán láthatók.) 

- Mindegyik kiemelt építési hatósági feladatnál ha a jogsza
bálytól, a kiadott építési engedélytől eltér az építtető, vagy esetleg 
nincs engedélye, akkor bírsággal sújtható. Az építésügyi bírság az 
új törvénnyel igen magas lett. A célja ezzel a törvényhozónak az 
volt, hogy jobban betartsák az állampolgárok az építési fegyelmet. 
Ez a bírság meghaladhatja akár a létrehozott értéket is. Ezért óva 
intek bárkit, hogy építési engedély nélkül elkezdjen építkezni. Ha 
az engedély nélküli építményre az engedély megadható lett volna, 
akkor kiadható a fennmaradási engedély bírság kiszabásával. Vi
szont ha nem lehetett volna oda felépíteni, akkor el kell rendelni a 
bontást. 

Megje lent : Kanizsa Dé l -Zala i Het i lap 1999 . IV. 9. 
E l m o n d t a : T ó t h Józse f épí tés igazgatás i c sopor tveze tő 
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Hitelrontás vagy kedvezmény? 
tFolytatás az I. oldalról.) 

formációink szerint 1500 Ft/ nv-es -
áron vagy sem. Az értékesítésre kije
lölt nyolc telek közül - a Vagyongaz
dálkodási Iroda előterjesztése szerint -
kél telket a főorvosnak, egyet a képvi
selőnek adna el a város, a lobbi öl pia
ci non versenytárgyalás ütj in kerülne 
értékesítésre. . 

Tóth László képviselő szerint újabb 
óriási skandalum, ahogyan ilyen tarta-
lommal be merik vinni az előterjesz
tést a bizottságok elé. A hivatal mun
kát trsa tájékoztatásul közölte, hogy 
nem az iroda találka ki mindezt. A bi-
zoiiság többsége úgy vélekedett, hogy 
ne adjanak lehetőséget az ilyen és eh
hez hasonló értékesítésekhez. Elhang
zón az is, hogy a közgyűlés döntsön a 
kérdésben. 

Marion István képviselő arról tájé
koztatta a bizottságot, hogy az ülés 
előli egy órával beszélt az országgyű
lési képviselővel, aki tagadta, hogy 
ilyen kérelemmel fordult volna a hiva
talhoz. Elmondása szerint csupán afe
lől érdeklődölt. hogyan lehet telkei 
venni Palinban (ahol egyébként egy 
családi házban lakik). 

Volt olyan vélemény is, hogy ebből 
a kérdésből az ellenzék ismét politikai 
ügyel akar kreálni ahelyett, hogy ren
dezné, kii akar városérdekből kedvez
ményekben részesíteni - annak módját 
szabályozni. 

Marion István szerint más kérdés. 

hogy az érintett főorvoshoz mérhető 
kaliberű szaktekintély és egymilliárd 
forint közpénzt a városba hozó ország
gyűlési képviselő megérdemelné azt, 
hogy építési kedvezményhez jusson a 
város által. 

A fentiek valóban arra mutatnak, 
hogy meg kell alkoini azt a helyi jog
szabályt - rendeletét? - , amelyből 
pontosan nyomon követhető, kinek a 
javaslatára - ha nem maga kérelmezi -
milyen módon juthat valaki kedvez
ményhez a város által. 

Addig viszont - mint jelen esetben 
is - leimerülhet a kérdés: ha valaki 
nem kérte a kedvezményi, ki tette he
lyette és miért, illetve nem hitelrontás 
vezérelte-e az előterjesztőknek inst
rukciókat adót'.' 

Addig érvényes az a mondat, ame
lyet dr. Horváth György mondott az 
ügy kapcsán a VKB ülésén: ez egysze
rűen elképesztő... 

A GVB többsége úgy vélekedett, az 
ügyet vitassa meg a közgyűlés, amely 
lalán megnyuglató magyarázattal - és 
döntéssel - szolgál azoknak is, akik a 
másik öt lelket majd piaci áron vásá
rolják meg. 

Hogy kii terhel az alapközmű
vesítés ára? Erre is a közgyűlés hiva
tott válaszolni, ugyanis a lelkek köz-
művesíletlenek és a város - elvileg -
csak közművesített ingatlanokat érté
kesíthet lakóház építéséhez. 

L.I. 

L U D V I G 

O K T A T Ó E S M Ű V É S Z E T I B T 
8 8 0 0 N A G Y K A N I Z S A , A D Y E N D R E U . 4 3 / C 
T E L . : 9 3 / 3 1 4 - 4 4 7 

H o g y g y e r m e k e k é p e s s é 
v á l j o n a z ö n á l l ó t a n u l á s r a , 

s e g í t s ü k a t a n u l á s i g o n d o k l e k ü z d é s é t , 
s z e p t e m b e r 6 . - t ó l 

ú j r a 

M A G Á N N A P K Ö Z I 
i n d u l a s t ú d i ó b a n . 

O k t ó b e r e l s e j é t ő l m i n d e n 
p é n t e k e n 1 7 - 1 9 ó r á i g 
m ű v é s z e t i s z a k k ö r t 

t a r t u n k . 

J e l e n t k e z n i : s z e p t . 6 - t ó l 1 3 - 1 7 ó r á i g 
a h e l y s z í n e n l e h e t , 

s z e m é l y e s e n , v a g y a 3 1 4 - 4 4 7 - e s t e l e f o n o n . 

PÁLYÁZATI KIIRAS 
Tárgy: Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala és a Ryno 

Kulturális Menedzser Iroda ötletgazdák és program-menedzserek ré
szére közös pályázatot ír ki a 2000. április 19-20-i Város Napja és a 
Millenniumi városi ünnepségek rendezvény-sorozat egészének össze
állítására, valamint egy-egy programjavaslatra, továbbá egyes progra
mok menedzselésére. 

Pályázatot nyújthatnak be: azok a kulturális intézmények, művészeti cso
portok, vállalkozások, civil szervezetek és magánszemélyek, akik szí
vesen részt vennének a tárgyban szereplő programok előkészítésében és 
lebonyolításában. 

Pályázni lehet: • javaslattal a teljes rendezvénysorozatra 
• egy-egy programjavaslatra 
• a javasolt programok lebonyolítására. 

A programjavaslatokat egy erre a rendezvénysorozatra alakult bizottság érté
keli és állítja össze. A végleges programtervbe felkerült rendezvények, illetve 
produkciók lebonyolítására a pályázóknak a Ryno Kulturális Menedzser Iroda 
program-menedzseri szerződést ajánl fel, tevékenységükéi díjazza. Azok. akik 
csak javaslatokkal vesznek részt a pályázaton - a lebonyolításra nem vállalkoz
nak - . de ötletük felkerül a végleges programba, ötletgazdaként a rendezvény 
vagy a produkció hivatalos megfigyelői rangot, meghívást és tiszteleijegyet 
kapnak a 2000. április 20-i díszelőadásra. Ha egy és ugyanazon produkciói, il
letve rendezvényt több személy is javasolja, az ötletgazda tiszlet mindegyik 

"pályázó megkapja, de a tiszteletjegy odaítélését sorsolással döntjük el. A dísz
előadásra kiosztható tiszteletjegyek száma maximum 50 db. 
Pályázat tartalmazza: 
- programjavaslatok) leírását, valamin! annak megjelölését, hogy a pályázó 

vállalja-e a lebonyolítást vagy nem 
- pályázó névéi, címéi, telefonszámát 
- program-menedzseri pályázat esetén referenciajegyzékei. 
Jelige: „A Város Millenniumi Napja" 
A pályázatot a következő címre kérjük elküldeni: Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Polgármesteri Hivatala, Marketing Csoport. 8800 Nagykanizsa, Erzsé
bet tér 7. Erd.: 06-93-500-700 
Pályázat beadásának határideje: 1999. szeptember 8. 
Nagykanizsa, 1999. augusztus 2. 

Tarnóezky Attila Kercncz József 
alpolgármester rendezvényigazgató 



KERDOIV 
A Város Napja é s a M i l l e n n i u m i Városi Ü n n e p s é g e k 

e l ő k é s z í t é s é h e z 

A 2000. április 19-20-án megrendezésre kerülő* Város Napja és a Millenniumi Városi 
Ünnepségek programjának összeállításában szeretnénk felkérni, hogy javaslataival se
gítse a szerveztük munkáját, ezért kérjük - ha ideje engedi - e kérdőívet szíveskedjen 
kitölteni és a címünkre visszaküldeni. 
I. Az 1999. évi Város Napi rendezvények közül azokat, amelyikeket látta, hallotta 

vagy részt vett benne, kérjük X-szel jelölje meg. majd osztályozza azokat l-10-ig 
(attól függően, mennyire tetszett) és azokat a programokat, amelyeket 2000-ben 
szívesen megnézne, szintén jelölje X-szel. 

láttam tetszésindex 
l-10-lu 

2000-ben is 
megnézném X 

Térzene 
Erzsébet téren 
Lovasfelvonulás 
Vő út 
Zászlófelvonulás 
Deák léi-
Gyermek rajzkiállítás 
HSMK 
Zenés ébresztő 
ii város utcáin 
Város Napi kiállítás 
HSMK 
Helytörténeti és 
Városismereti túra 
Gyermek színjátszó találkozó 
Zemplén-iskola 
Szellőeske kalandjai 
hábmú'sor 
HSMK 
óvodás játékok 
H S M K parkoló 
Rajzkiállítás 
Városi Könyvtár 
Kölyök kupa 
liSMK-paikoló 
Nebuló tér 
HSMK-parko!ó 
Diák buli 
Károlyi-kert 
Vendégváró térzene 
HSMKelőtl 
Díszelőadás 
HSMK színházterme 

Amennyiben látta az 1999. április 2()-i Díszelőadást, kérjük, hogy nyilvánítsa ki 
tetszését a produkciók l-l 0-ig történő osztályozásával és jelölje „X"-szel azokat a 
fellépőket, akiket szívesen látna a 2000. évi ünnepségen. 

tetszésindex 
1-10-lR 

2000-ben is 
megnézném X 

Moh.ii Gábor 
niüst'i vezető 
Rakóe/i Tárogató 
eu> úties 
Zeneiskola 
vonósnéflyjpjg 
(.'anl.ne Kaiuaiakórus 
Kotorni) Zoltán 
zonüora \ 
fiizviráü eu\ültes 
t'/ijilényi Andrea 
s/oprán 
Cs.lla Zsuzsa 
szinéísznő 
Otiih r-eicne és kisegyüttese 

Kéljük, hogy jelölje meg „X"-el azokat a területeket, amelyekről a 2000. április 
19-20-i Városnapi rendezvényeken (a Díszelőadás kivételével) szívesen látna pro
dukciót, és ha konkrét javaslata is van a résztvevőkre, kérjük. írja a vonalra, 

Bábszínház. 0 ; 
Civil Gála 0 
Fúvószene 0 
Hangszer szólisták * 0 
Helyi különlegességek 0 
Helyi rekordok 0 , 
Horgászverseny 0 
Kanizsai Képzőművészek 
Alkotóháza gyerekeknek 0 
Katona zene 0 : , 
Kézművesek 0 
Kiállítás 0 
Komolyzene 0 
Kórus 0 
Kulturális seregszemle 0 
Lovas felvonulás 0 
Lovasbemutató 0 
Menetgyakorlat 0 
Népi kultúra 0 __ 
Népművészet 0 
Néptánc 0 
Népzene 0 
Polgármesterek főzőversenye 0 
Sportbemutató 0 
Sportverseny 0 
Tűzijáték 0 
Városnézés 0 [ 
Vers. próza 0 : 
Vetélkedő 0 
Egyéb 0 : 
Kérjük, hogy „X"-szel jelölje be azokat a területeket, amelyek Ön szerint nem hiá
nyozhatnak a 2000. április 20. esti Díszelőadás programjából. Ha fellépőkre is van 
javaslata, kérjük a vonalra írja le. 

Akrobatikus produkció 0 
Balett 0 : 
Bűvész 0 
Hangszerszóló 0 
Jazz 0 
Komolyzene 0 | 

Kórus 0 
Könnyűzene 0 
Mú'sorvezetés 0 
Néptánc 0 
Népzene 0 . 
Opera 0 
Operett 0 
Sanzon 0 
Színházi produkció 0 
Társastánc 0 
Vendégváró térzene 0 
Vers. próza 0 
Egyéb 
Amennyiben a Város Napi és a Millenniumi Ünnepségekkel és azok szervezésével 
és rendezésével kapcsolatban bármilyen észrevétele, javaslata van. kérjük, hogy 
ossza meg velünk. 

Kéljük a kérdőívet a Nagykanizsai Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal Marke
ling Csoportjának (8800 Nagykanizsa. Erzsébet tér 7.) szíveskedjen visszaküldeni. 
Az első 50 visszaküldő a 2000. április 20-i Díszelőadásra meghívást és egy főre szóló 
tiszteletjegyet kap. 
Kérdőivel kitöltő neve: 

címe: 
Fáradozását köszönjük: 

Tarnúczky Attila 
Nagykanizsa megyei jogú város 

v alpolgármestere 

telefonszáma: 

Ferenc/. József 
rendezvényigazgató 

A polgármesteri hivatalban az elmúlt héten közölt kérdőível átdolgoz
ták. Most a javított formában közöljük. Az illetékesek tájékoztatása sze
rint, aki már az előző kérdőívet beküldte, éppúgy részt rósz a sorsoláson, 
mint aki a javított kérdőívet juttatja cl a hivatalba. 

1W). szeptember 2. 



Cab Plus 4x2 D 

Cab Plus 4x4 D 

2 590 000 Ft • ÁFA 

3190 000 Ft • ÁFA 

Dupla kabinos 4x4 D 3 540 000 Ft + ÁFA 

Dupla kabinos 4x4 TD 3 790 000 Ft • ÁFA 

VÁRKAPU-AUTÓHÁZ 

8800 Nagykanizsa, Vár út 12/b 
Tel.i 93/536-550, Faxi 93/536-561 

Nagykanizsa Megye i Jogú Város Közgyűlésének 
27/1999. (VI. 16.) s z á m ú rendelete 

a felsőoktatási in tézményekben tanuló nagykanizsai 
f iataloknak adható tanulmányi ösztöndíj szabályairól 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzala a helyi önkormányzatokról szóló 1990. 
évi LXV. törvény 16. § (1) bekezdésében foglalt felhatalmazás alapján a felsőoktatási in
tézményekben tanuló nagykanizsai fiataloknak adható tanulmányi ösztöndíj elnyerési sza
bályairól az alábbi rendeletei alkotja. 

A rendelet hatálya 
I.S 

Tanulmányi ösztöndíjra az a diák pályázhat, akinél az alábbi fellételek együttesen fennáll
nak: 
a) Jelenleg az első diplomáját szerzi. 
b) Legalább négy éve nagykanizsai állandó lakcímmel rendelkezik. 
c) Az ország bármely államilag elismert felsőoklatási intézményének nappali tagozatos 

hallgatója. 
d) A benyújtás időpontjában a 30. életévét nem tökölte be. 
e) A legutolsó tanévben elért, mindkét félév végén szerzett érdemjegyek számtani állaga 

félévenként minimum 4,5 I voll. 
A pálva/at kiírása, benyújtásának határideje és elbírálása 

2.« 
(l)Az ösztöndíj pályázati kiírási Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzatának 

Oktatási. Kulturális és Sportbizottsága minden év július 20-ig közzéteszi. 
(2)A pályázatokat - a hozzátartozó adatlappal és kérelemmel együll - a hallgatók minden 

év szeptember 15-ig nyújthatják be Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri 
Hivatalához, ahol a mellékelt pályázati adatlap igényelhető. 

(3)A pályázatokat az Oklatási, Kulturális és Sportbizottság bírálja el minden év szeptem
ber 30-ig és döntéséről a közgyűlést tájékoztatja. 

A pálvázat elbírálásának .szempontjai 
3.» 

(I )Az ösztöndíj odaítélése tanulmányi eredmény alapján történik. 
(2)Azonos tanulmányi eredmény esetén előnyt élvez az a hallgató, aki: 

- kellő, vagy több diploma megszerzésében vesz jelenleg részt. 
- szakterületén kimagasló eredményt éri el. 
- kutatómunkában aktívan részt vesz, 
- tudományos publikációval rendelkezik. 
- tevékenysége más módon kiemelkedő. 

(3)Ösztöndíjban nem részesülhet az a hallgató, aki más önkormányzat hasonló célú ösz
töndíját elnyerte. 

Az ösztöndíj igénybevételének szabályai 
*4.íj 

(l)Az Ösztöndíjak fedezetét a közgyűlés évente az ágazati költségvetésben külön rovaton 
állapítja meg. melynek összege minimum 1 millió Ft. 1999. évben a költségvetésről 
szóló 6/1999. (111.27.) számú rendeletében 1 millió Ft-ot biztosítóit erre a célra. 

(2)Az ösztöndíj egy tanévre (10 hónapra) szól, folyósítása október hónapban kezdődik. A 
Polgármesteri Hivatal havonta utalja a tanulónak minden hónap 15-ig a megállapított 
összegei. A szeptember hónapra esedékes ösztöndíj összegei az október havi Ösztöndíj
jal együü kell utalni. 

(3)Az ösztöndíjat elnyert hallgató a vizsgaidőszakok eredményes befejezését a felsőokta
tási intézmény tanulmányi osztályának, a tanulmányi eredményt is kimutató hivatalos 
igazolásával a vizsgaidőszak befejezését követő 30 napon belül köteles igazolni a Pol
gármesteri Hivatalnál. Az igazolás elmulasztása az ösztöndíj folyósításának megszün-
lelésével jár. 

(4) Ösztöndíj fa jogosulatlanná válik az a hallgató, aki év közben a tanulmányait megsza
kítja, vagy a félevét halasztja, a vizsgaidőszakái eredménytelenül fejezi be. A tanulmá
nyai! megszakító, elhalasztó, illetve eredménytelenül vizsgázott ösztöndíjban részesülő 
hallgató e tényt köleles Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala jegy
zőjének bejelenteni, aki intézkedik az ösztöndíj iolyosítasán.tik megszüntetéséről es a 
jogtalanul felveit ösztöndíj visszafizetéséről. 
A polgármester eltekinthet a jogosulatlanul felvett ösztöndíj visszafizetésétől akkor, ha 
az igénybevevő bizonyítja, hogy tanulmányainak megszakílása önhibáján kívül történt. 

Záró rendelkezések 

E rendelet a kihirdetése napján lép hatályba, ezzel egyidejűleg a 35/1997. (X. 07.) számú 
rendelet hatályát veszti. 

Dr. Tuboly Marianna jegyző Tütto István polgármester 

A kihirdetés napja: 1999. június 16. 

* K É P V I S E L Ő I FOGADÓÓRÁK 

Még szép, hogy Mazda 

TÓTH LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 1999. szeptember 3-án 
pénteken 17 órakor várja fogadóóráján a 4 . számú választókerület 
lakosait a Dr. Mező Ferenc Gimnáziumban. 

DR. HORVÁTH GYÖRGY önkormányzati képviselő a 2. számú vá
lasztókerület polgárait várja fogadóóráján 1999. szeptember 8-án 
szerdán 18 óra és 20 óra között a Pálma étteremben (Magyar u. 80.). 



CSALÁDI NAP A TUNGSRAMBAN 
Mazsoreltek hangulatos műsorával 

indult az elmúlt szombaton az ötödik 
TUNGSRAM Családi Nap. A gyö
nyörűen rendbe hozott több mint há
rom hektáros gyári sporttelepen déle
lőtt 9 órától kezdtek el gyülekezni 
családostól a gyár dolgozói, s meg
osztották figyelmüket a kollégák és 
az egymásután következő műsor
számok között. A rendezők - az Üze
mi Tanács, a szakszervezet és a tö
megsportbizottság - ugyancsak kitet
tek magukért, hiszen a sporttelep év
ről évre gvarapodó technikai felté

telei közepette egyre színesebb és na
gyobb érdeklődésre számottartó prog
ramot szerveztek erre a napra. Déle
lőttől késő estig foglaltak voltak a 
sportpályák és a szabadtéri színpad. 
Igy az egyes gyáregységek közötti 
labdarúgó mérkőzést a férfiak négy 
különböző csoportja is vívta, de egy 
meccs erejéig a hölgyek is megmutat
ták, hogy a gyárban rangos sportág a 
foci. A helyi művészeti együttesek 
közül színre lépett a Nagykanizsai 
Zeneiskola Ifjúsági Fúvószenekara és 
a Kanizsa Tánceírvüttes, a vendégmű

vészek közül Nagy Bandó András, 
Nagy Natália és Pataki Attila produk
ciójának tapsolhattak az izzósok. 

Minden korosztály megtalálhatta a 
maga szórakozását, hiszen akit nem 
kötött le a szabadtéri színpad műso
ra, az teniszezhetett, focizhatott, 
pingpongozhatott, motorozhatott és 
kosárlabdázhatott. A gyerekeket kis
autók várták és természetesen 
Lengyák István tanár úr a játszóház
ban. A baráti beszélgetések megala
pozásához, a ragyogó nyári időben 
eltöltött szabadtéri program élvezeté

hez az elkezes is hozzájárult, hiszen 
az estig 2000 főt is meghaladó lét
számú dolgozókat és családjukat terí
tett asztalok várták: délelőtt hagyma 
és zöldpaprika szeletekkel illatozó 
zsíros kenyér halmok, délután virsli, 
sör és üdítő. Hederics István szak
szervezeti bizottsági elnök vélemé
nye szerint a családi nap legnagyobb 
értéke a pihenés és kikapcsolódás 
mellett az volt, hogy erősödött a 
gyárhoz való hűség és a résztvevők 
közölt a kollegalitás. 

B. E. 

Nyílt nap a DKG-ban 
évet zárt DKG-
EAST, de nem lehet 
leállni, hiszen az új 
gazdasági irányítás 
azt is jelenti, hogy 
csak az eredményes, 
nyereséges vállala
toknak van jövőjük. 

A nyílt nap térze-

A tavalyi év siketén felbuzdulva idén, im
már tehát második alkalommal rendeztek 
nyílt napol a DKG-EAST Rl.-nél. a vállalat 
dolgozóinak, hozzátartozóinak és nyugdíja
sainak. Célja, mint Mádé Károly vezérigaz
gató köszöntőjében elmondta az, hogy egy 
kicsit megálljanak a munkában, együtt mu
lassanak ezzel is kifejezve a dolgozók össze
tartozását a céggel. Kiemelte, hogy sikeres 

már ismert Deli Béla mákszemfűző memó
riaművész. Bach Szilvia, a Mirella Musical 
Stúdió az est sztárvendége pedig a Dolly 
Roll volt. Akiknek a színpadon fellépők nem 
kötötték le az érdeklődésüket, azok részt ve
hettek szimultán sakkversenyen, berendez
tek egy kártyasarkot is és 10 percenként járt 
a zalakarosi kisvonat, amellyel az üzem te
rületét, a munkahelyekéi lehetett megtekin
teni. 

A nyílt napon körülbelül 2700-an vették 
részt, akiket sörrel, üdítővel és uzsonnával 
láttak vendégül. 

nevel vette kezdetét, 
amelyet az Állami 
Zeneiskola Ifjúsági 
Fúvószenekara szol
gáltatott. A gyerekek 
megnézhették a Sza
móca Színház mese
játékát, fellépett a 
Friderikusz Showból 
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AA R G O S Z 
Biztosító Rt. 

DÍJAINK ÖNNEK 
KEDVEZNEK 

8800 Nagykanizsa, Rozgonyi u. 1/1! 
Tel.: 93/536-121 Fax: 93/536-122 

KÖZLEKEDÉS 

A Nagykanizsai Rendőrkapitányságon 
a legfontosabb ún. állománytábla válto
zás következtében 1999. július 1-től is
mét önálló osztályként tevékenykedik a 
Közlekedési Osztály. Ennek vezetőjével. 
Berke László rendőr őrnaggyal és bale-
setmegelőzési főelőadójával Takács Csa
ba rendőr törzszászlóssal a mögöttünk 
hagyott nyárról és az előttünk lévő őszi 
közlekedés legfontosabb tudnivalóiról 
beszélgettünk. 

Berke László rendőr őrnagy elmondta, 
hogy nyugodtan zajlott közlekedés szem
pontjából a nyár. s ezt a képet mutatják a 
statisztikai adatok is. A feldolgozott ada
tok szerint 1998 augusztusában összesen 
21 baleset történt a Nagykanizsai Rend; 
őrkapitányság működési területén, mely 
személyi sérüléssel járt. Ebből tizennégy 
súlyos, hét könnyű. 1999 hasonló idősza
kában összesen hamm személyi sérülés
sel járó balesetei regisztráltunk, ebből 
egy súlyos, két könnyű sérülést okozott. 

Természetesen az eddigi kedvező bal
eseti adatok nem állatnak el bennünket, 
mivel a rendszeres közlekedési akciók. 

Talán szerepet játszott a fokozott meg
előzési programunk is, melynek során a 
sajtón keresztül minden évszak jellemző 
közlekedési veszélyeire hívtuk fel a köz
lekedésben résztvevők figyelmét, s egyes 
súlyos kimenetelű balesetekről részlete
sen elemezve az ok-okozati összefüggé
seket tájékoztattuk a lakosságot. Ezenkí
vül természetesen fokozott ellenőrzéseket 
hajtottunk végre a potenciálisan baleset
veszélyes útszakaszokon. Volt olyan el
lenőrzés, mely során 12 sebességmérő 
(tralipax) berendezéssel mértük a közle
kedő járművek sebességét 

Ilyen ellenőrzésekre a következő idő
szakban is számítani kell, mivel tapaszta
lataink szerint a súlyos közlekedési bal
esetek bekövetkezésének egyik kiváltó 
oka a helytelen sebességmegválasztás, a 
sebességtúllépés. Lakó-pihenő övezetek
ben bekövetkezett gyermekbalesetek 
megelőzése érdekében rendszercsen mo
toros-járőröket vezényeltünk ezekre a te
rületekre. A mozgó járőrök - URH, gya
logos - több esetben végeztek ellenőrzé
seket. 

Az osztályvezető ismételten felhívja a 
kedves olvasók figyelmét arra, hogy 
1999. július 14-től, a szabálysértési jog

ok vaMnzasa miatt a helvs 
valamint a napi ellenőrzések során azl i . I 
pusztaijuk, hogy a közlekedésben részt
vevők körében a szabálytalanságok szá
ma nem csökkeni, a közlekedési morál 
nagyon sok kivetnivalót hagy maga után. 
A balesetek számának ilyen mérvű csök
kenéséhez véleményünk szerint hozzájá
rul, hogy nagymértékben lelassult a 
Nagykaniz.sa-Letenye közötti 7. számú 
főközlekedési útszakaszon történő forga
lom a már ismert átépítések miatt. 

• Vagyonvédelem • objektumvédelem 
• portaszolgálat • pénz- és értékszállítás 

Csúcstechnikát képviselő 
rádiós riasztórendszerek tervezése, telepítése, 

csendesriasztás 24 órás felügyelettel, 
kitűnő referenciákkal. 

8800 Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Tel.: 93/312-706 

akár 10.000 Ft, helyszíni pénzbírsággal is 
sújtható a szabálysértő. Azl is fontos tud
ni, hogy a járőr pénzl nem fogadhat el, 
hanem postai befizetőt ad át a szabályta
lankodónak, amit azért is érdemes elfo
gadni, ha felajánlja a rendőr, mivel a s z a 
bálysértési cljanis soi m négy ötszörösét 
is kiszabhalja a szabálysértési halóság. 
mely lehel akár 60.000 Ft is. 

Az őszi közlekedésre rátérve a baleset-
megelőzési főelőadó Takács Csaba rend
őr törzszászlós elmondta, hogy az előző 
évek pozitív tapasztalatai alapján isméi 
fokozott ellenőrzéseket vezetnek be 
azoknak az iskolák környékén, ahol a 
közlekedés ezt megkívánja. A közleke
désben résztvevők főleg gépkocsivezetők 
figyelmét ismételten felhívjuk arra. hogy 
7-8 óra és 16-17 óra közötti időben fo
kozottan nagy körültekintéssel vezesse
nek ezeken a területeken. 

Gépjárművezetők figyelmét felhívjuk 
továbbá arra, hogy járműveikéi a nyári 
közlekedésről az. őszi közlekedési feltéte
leknek megfelelő állapotba készítsék fel. 
ilt gondolunk a gumiköpenyek állapotá
nak ellenőrzésére, a világítóberendezések 
jó állapotára, illetve a fékberendezések 
hibátlan működésére. 

Azt gondoljuk, hogy nem kell hang
súlyozni, hogy az ősz. beköszöntével a 
csúszós, esős, sáros utak, a ködös, pá
rás, nem egy esetben füstös úlszakaszok 
a látótávolság csökkenése, a lassú jár
művek nagy számban való megjelené
se, mind-mind baleset veszélyforrása 
lehel. 

Időszakos veszélyforrásként kell kiiér
nünk a szureti időszak beköszöntéről is. 
Elkezdődnek területeinken is a szüretek, 
a nagyszámú szőlőtulajdonosok gépjár
művel, vagy kerékpárral közelítik meg 
birtokaikat, s tapasztalataink szerint 
számszerűségében is megnövekednek 
ezen időszak alatt bekövetkezett itlas jár
művezetések, balesetek. Felhívjuk figyel
müket, hogy még kerékpárral közleke
dőknek sem ildomos inni. Többéves ta
pasztalatainkra kell hagyatkozni: a leg
több balesetet ebben az időszakban a 
hegytől kerekező ittas szernél)' szenvedi 
cl. Tanácsoljuk, hogy inkább toljuk a ke
rékpárt, megjegyezve, hogy ittasan az. 
sem veszélytelen. 

Ebben az időszakban növeljük a rend
őri jelenlétei ezeken a hegyi területeken, 
annál is inkább, mivel a hegyi utak a 
KRESZ szabályai szerint is köz.úlnak mi
nősülnek. 

Balesetmentes közlekedést kívánunk! 
Horváth István 
rendőr őrnagy 

1999. szeptember 2. 



FELÚJÍTÁSA HOVATOVÁBB ELODÁZHATATLANNÁ VALIK 

Nézzenek csak korul! A város 
anyagi lehetőségeihez mérve, jelen 
pillanatban is, a helyi védettséget él
ve/ő park gondozoltsága a lehelő leg
teljesebb - mondta Nagy Ferencné, a 
VIA Kanizsa Khl. munkatársa, ami
kor az érdekeli szervek képviselőivel 
elindultunk a Sélakertben. A bejárás
nak azl volt a célja, hogy szakembe
rek és civil szervezetek képviselői 
szemrevételezzék a park állapotát, s 
megbeszéljék a lennivalókat, hiszen a 
Sétákén felújítása hovatovább elodáz
hatatlanná válik. 

Valóban! Láttuk a rendszeres, napi 
takarítás nyomait: az. utak tiszták vol
tak, a bokrok nycsetlek. a homokozó 
feltöltve válla a kisgyerekeket. Vi
szont a ragyogó nyári délelőtt ellenére 
sehol egy lelket nem láttunk. Sem sé
tába, sem a padokon pihenve. 

- Napközben is ennyire elhagya
tott ez a park? - kérdeztük Makrai 
Márlonnét, a gondozással megbízott 
Park Kft. vezetőjét. 

- Sajnos, igen. sőt az a tapasztalat, 
hogy egyre jobban háltérbe szorul a 
város közterületei között. Nehéz az 
okát megérteni, hiszen kellemes ez a 
környezel, tiszta is. Az viszont igaz, 
hogy nincs ivóvíz, WC, de még tech
nikai problémák miatt a kis tó is víz 
nélkül van. A park jelenlegi formáját 
a '60-as évek végén nyerte el, azóta 
csak a legszűkebb fenntartási összeg 
fordítódott rá. Ha meg akarjuk mente
ni ezt a százéves - a millenniumi Ma
gyarország tiszteletére kialakított -
kertel, akkor leltétlenül sort kell kerí
teni a rekonstrukciójára. Például a fák 
felújítására, amihez komoly technika 

felvonultatására van szükség. Ismerve 
a város anyagi helyzetét, véleményem 
szerint ezt csak pályázati pénzekből 
és társadalmi összefogással lehetne 
megvalósítani. A kert használaton kí
vülisége azt is maga után vonja, hogy 
azért a kétes személyek megtalálják 
..örömüket'" ebben a nagy zöld felü
letben, hiszen nappal a célbadobók 
gyakorolnak a lámpaburákon, éjjel 
meg a szipósok veszik birtokukba. 

- A társadalmi erőket mái' többször 
megpróbáltuk összefogni, de eddig 
még sikertelenül - kapcsolódott be a 
beszélgetésbe dr. Málly Vera, a 
Floreát Alapítvány elnöke. Ilyen típu
sú belterületi városi kert szinte nincs 
is az országban, ezért az országos pá
lyázatokban nem is igen találni ide 
passzoló kiírást. Ha a rekonstrukció 
megkezdődhetett volna 1995-ben, a 
város fennállásának 750. évfordulójá
hoz, vagy a millecentcnáriumi ren
dezvényekhez kapcsolódóan, akkor 
az elmúlt 4 - 5 évben apránként előre 
juthattunk volna. A jubileumi évek 
után a lelkesedés lelohadt, új célokra 
történt mozgósítás, a Sétakert ügye 
felejtődött. Mit ne mondjak, a tavalyi 
nagyszabású város napi rendezvények 
közül egyetlen egynek a színhelyéül 
sem találtatott alkalmasnak. Egyetér
tek Makrainéval abban, hogy a fenn
tartó önkormányzat felelősségén túl 
társadalmi, szponzori támogatásra is 
szükség van. A Floreát Alapítvány 
természetesen kész az ügyel felvállal
ni, az. együltműködésck lehetőségeit 
megteremteni, s a szükséges koordi
nációkat elvégezni. 

- Mit tudunk a sétakerti rekonst

rukciós tervről? - fordultunk Bene
dek Miklóshoz, aki a bejáráson a 
Kaán Károly Alapítványi Egyesületei 
képviselte. 

- Annyiban szeretném az előbb el
hangzottakat korrigálni, hogy 1995 
után nem aludt cl teljesen a Sétakert 
ügye, hiszen egy évvel később egy 
Lálrányban élő ifjú kertészmérnök, 
parképítő, Gál Andrásné diploma
munkájaként elkészítette a „Nagyka
nizsai Sétakeit parkrendezés koncep
ciós tervét", majd - már pontosan 
nem tudom, hogy melyik évfordulóra, 
s milyen alkalomból - pályázati 
anyagkent benyújtotta a városhoz. A 
tervezet akkor szerepelt a Városfej
lesztési és Környezetvédelmi Bizott
ság előtt, majd a közgyűlés is foglal
kozol! vele. Anyagiak hiányában 
azonban a terv irattárba került. Hogy 
költségvetés készült c mellé, abban 
már nem vagyok tájékozott. Vélemé
nyem szerint ezt a tervet elő kellene 
vennünk, mivel én áttanulmányoztam, 
így elmondhatom, hogy kiindulási, 
tárgyalási alapnak biztosan megfelel. 

- A tervel természetesen a Főépíté
szi Irodában megőriztük - folytatta 
Benedek Miklós gondolatai! Schmidl 
László főmunkatárs. El is hoztam a 
bejárásra. A mémöknő egy csende
sebb és egy zajosabb részié osztotta a 
parkol, hogy minden igénynek meg
feleljen. A jelenlegi objektumokon -
játszóterek, díszmedence - nem vál
toztatott, viszont tervezett növényhá
zat, szökőkutat, teniszpályákat. Ezen
kívül felmérte és megjelölte a kivá
gandó fákat, a pótlásra javasolt nö
vényzetet, kulonós tekintenél a m i as 

és alacsony növésű évelőkre, sövé
nyekre, díszfüvekre. Az éttermet sem 
hagyta ki. hiszen ahhoz, hogy a park 
élettel leljen meg, feltétlenül szükség 
van - akár időleges üzemeltetéssel is 
- valamilyen vendéglátó egységre. 

- Mit tud felvállalni a Városvédő 
Egyesület? - tudakoltuk Lovrcncsics 
Lajos elnöktől. 

- Az egyesület mindenkor erkölcsi 
kötelességének érezte, hogy részt ve
gyen a város szépítésében és a szpon
zorálás koordinálásában. .A Sétákért 
ügye a lehető legnemesebb értékmen
tő tevékenység, s mi már ¿1 magunk 
erejéből kezdeményeztük is. hogy 
2000. április 20-ra, a Város Napjára, 
helyreállítjuk a kert Tripammer utca 
felőli főbejáratát. Emléktáblán szeret
nénk megörökíteni elődeink áldozat
vállalását és az ezeréves államiságot, 
valamint az. oszlopfőkön ülő kél 
oroszlán mása is visszakerülhetne a 
helyére. Ezért is kérjük mindazokat, 
akik a kertről és a bejáratról fényké
pekkel, vagy más dokumentumokkal 
rendelkeznek, hogy juttassák el egye
sületünkhöz. 

- Beszélgetve a kis társaság körbe
sétált, s ismétellen csak annak a véle
ményének adoll hangol, hogy a felújí
tást nem lehel tovább halogatni. Tóth 
Zsuzsa képviselőasszony igen jónak 
tartva a kezdeményezési, felajánlotta, 
hogy az ügy szószolójává válik. S 
hogy ez az egy óra ne csak egy kelle
mes nyári délelőlti séta és panasznap 
legyen csupán, a vélemények elhang
zása után Antalics Dezső, a Városfej
lesztési és Környezetvédelmi Bizott
ság elnöke úgy összegezte a helyzetet 
és a lehetőségeket, hogy a bejárást 
feltétlenül „kijárásnak" kell követnie. 
Szavai szerint „elemi kötelességének" 
érzi, hogy mint városlakó, mint bi
zottsági elnök és mini környezetün
kért felelős szakember elindítsa az 
ügymenetel. Ennek pedig az. a módja, 
hogy a Sétakert felújításával kapcso
latosan önálló képviselői indítványt 
kíván beterjeszteni. 

Büki Erzsébet 
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ÉPÍT, VAGY ÉPÍTTET? 
Keleti kényelem - bútorok Malajziából 

Amikor lakásunk berendezéséről gondolkodunk, bizonyos korlá
tok között szárnyalhat a fantáziánk. Elsősorban a terek meretei, a 
falfelületek, valamint az ajtók és az ablakok helyzete határolják be a 
lehetőségeinket. Egy-egy jól kiválasztott és elhelyezett bútordarab, 
apró kiegészítő feldobhatja, melegebbé varázsolhatja szobánkat. Er
re a célra kiválóan alkalmasak a nálunk is egyre nagyobb teret hódí
tó rattan bútorok, amelyekről Seláf Zoltánnéval, a Clarissa Bútor
ház vezetőjével beszélgettünk. 

- Nálunk ezek a bútorok nád
bútor néven ismertek. Valóban 
nádból készülnek? 

- Annak ellenére hívjuk így, 
hogy a nádhoz igazából nincs is 
semmi közük ezeknek a bútorok
nak. Annyi kapcsolat van köztük, 
hogy a székeknél, polcoknál nád
ból készítik a díszítésekel, a fona-
tokat, a kötéseket. Nálunk talán 
azért kötődik a nádhoz, mert a ha
lasa hasonló és a korábban már is
mert nádbútorokhoz, náciból ké
szült dísztárgyakhoz lehetett ha
sonlítani. 

- flol van a hazájuk a rattan 
bútoroknak? 

- A hazai bútorboltokban, áru
házakban forgalmazott rattan búto
rok általában Malajziából és Indo
néziából származnak. Hazájukban 
manufakturális módszerekkel, csa
ládoknál készítik. Legtöbbször az 
egész családot bevonják a gyanús
ba, már a hat-nyolc éves gyerekek 
is foglalkoznak a raltan bútorok 
hajlításával. A rattan egy faszerke
zetű anyag, tulajdonképpen az az 
inda, amelyiken a filmbéli Tarzan 
is ugrálni, himbálózni szokott. Ha
sonló, mint nálunk az akác, vagy a 
tölgy, a különbség csak annyi, 
hogy a raltanfa melegen hajlítható. 
Ezeket a hajlításokai gőz fölé tart
va végzik. így alakítják a kívánt 
formára a bútort. 

- Milyen stílusú lakásba ajánl
ják, milyen bútorokhoz illik a leg
inkább? 

- Lakáskultúrával foglalkozó 
magazinokban is látható, hogy bár
milyen bútorcsaládhoz hozzáépít
hető, hiszen a stílbútorhoz is na

gyon jól odailleszthető egy rattan 
íróasztal, vagy polc. Modern kör
nyezetben is jól mutat egy kényel
mes rattan hintaszék, esetleg egy 
forgófotel. Leginkább az előterek
ben, hallban helyeznek el rattan 
bútort, elsősorban ülőalkalmatos
ságokat. Be lehel itt rendezni egy 
kis társalgót, asztallal, két fotellel 
és ezeknek az. ára is kedvező. A 
nagyobb nappaliba már el lehet he
lyezni ülőbútorokat, kettes-hármas 
egységeket asztallal, amely mellé 
mát kívánkozik telefonpolc, virág
tartó. Előszeretettel vásárolják eze
ket a bútorokat a télikertekbe is. 

- Milyen típusú bútorokat ké
szítenek rattanból? 

- A rattan bútorból inkább az 
ülőalkalmatosságok az elterjedlek, 
szekrények és nagyobb méretű tá
roló bútorok már kevésbé kereset
tek. Készítenek komódokat. fali 
polcokat, foteleket, hintaszékeket, 
telefonali ványokat, előszobafala
kat, esernyő-, és újságtartókat, 
amelyek nagyon jól kiegészítik az 
ülőfunkciós bútorokat. Újabban 
már négy- és hatszemélyes étkező
ket és hálószoba bútorokat is gyár
tanak rattanból. Az ágyak itt is kü
lönböző méretűek, léteznek egy
személyes heverők és francia
ágyak, amelyeket a már hazánkban 
is ismert német, olasz és magyar 
bonehugós matracokkal látnak el. 
Színekben inkább a nyers árnyala
tok dominálnak, amelyek csak lak
kozva vannak. Ezenkívül vannak 
színes bútorok is, amelyeket Buda
pesten, rattan bútorok készítésére 
szakosodolt cégek gyártanak, 
egyedi igényeket kielégítve. Érde

mes kiemelni a raltan bútorok, ki
egészítők ajándék jellegét. 

- Milyen előnyökkel rendelke
zik ez a bútor? 

- Zöld környezetben, virágok, 
szobanövények közölt nagyon 
hangulatossá, barátságossá, meleg
gé tudják varázsolni a szobákat, la
kásokat, amelyhez még hozzájárul 
az a hangulat, amelyet a keleti ha
tású szövetszínek sugároznak. Az 
esztétikai hatás mellett nem elha
nyagolható tényező az sem, hogy 
tisztításuk és ápolásuk is nagyon 
egyszerű. Tavasszal, egy évben 
egyszer, vagy kétszer le lehet zu
hanyozni a szabadban, vagy a für
dőkádban a bútorainkat. így kellő 
nedvességet kapnak. Száradás után 
Optima bútortisztítóval - amely
ben méhviasz is van - érdemes le
kenni. Ezzel az eljárással fél-egy 
évig nines velük semmi gond. hi
szen nem nagyon porosodnak, más 
bútorokkal ellentétben nem szív
ják, hanem taszítják a port. A te
herbírásuk, tartósságuk megegye
zik a fabútorokéval, talán a teljes 
kárpitozott bútorokénál még stabi
labb is. Lehet, hogy beüléskor a 
kötéseknél egy kicsit nyikorog, 
vagy úgy érzi az ember, hogy nem 
kellően stabil, de ez csupán a lat
tan hajlékonyságából adódik, 

- Csak indonéz és malajziai im
portból érkeznek hozzánk búto
rok, vagy gyártanak nálunk is? 

- A magyarországi gyártás még 
nem igazán jel
lemző, vannak 
ugyan olyan cé
gek is, amelyek 
csak a lattant ho
zatják be nyers 
állapotban és itt 
történik a formá
zásuk, vannak 
művészek is. 
akik kisebb na
gyobb dolgokat, 
bútorokat készí
tenek ebből az 

anyagból. A lámpakészítés már 
egész magas szinten áll Magyaror
szágon, de ez inkább a nádhoz 
kapcsolódik. Az ágyaknál, a na
gyobb teherbírást igénylő bútorok
nál nem elég az a kiképzés, ame
lyet keleten végeznek, ezeket itt
hon fával meg kell erősíteni ahhoz, 
hogy hazai használatra is alkalma
sak legyenek. Tehát kialakulóban 
van már nálunk is a gyártás, de mi. 
bútorforgalmazók még inkább az 
importőröktől vásároljuk a bútoro
kat. 

- Mennyire keresettek a rattan 
bútorok? 

- Ülőbútorokból, a két fotel, te
ázó asztal, kanapé összeállítások
ból, könyvespolcokból, telefon
asztalokból elég sokat adunk el, de 
főleg a fiatalok körében elterjed
tek. Karácsony előtti időszakban 
pedig az újságtartó, esernyőtartó, a 
kisebb ajándéktárgyak a slágerek. 
Vannak katalógusaink, amelyek
ből a vevő kiválaszthatja a neki 
tetsző darabol és mi azt meg is 
tudjuk rendelni. Nyugodtan mond
hatom, hogy a rattan bútorok 
ugyanúgy tért nyertek a hazai érté
kesítésben is. mint az egyéb búto
rok. Ennek talán az az oka, hogy 
egyre jobban keresik nálunk is a 
természetes anyagokból készült 
fenyőbútorokat, amelyek nagyon 
jól kombinálhatók a raltan búto
rokkal. 

I.. Zs. 



KONYHABÚTOR IGÉNY SZERINT 
A konyha kialakítása és be
rendezése jelentősen befolyá
solja a lakás minőségét és ér
tékét. A modern konyhák se
gítik a házimunkát, mozgás
szabadságot kínálnak, és lehe
tővé teszik az egészségesebb, 
kellemesebb munkavégzést. A 
konyhák berendezéséről, ez
zel kapcsolatos tanácsokról 
Páli Lászlót, a PÁLMŐB Asz
talosipari és Kereskedelmi 
Kft. ügyvezetőjét kérdeztük. 
A PÁLMŐB Kft. hét évvel ez
előtt alakult, rövid idővel utá
na már elkezdtek konyhabú
torok gyártásával is foglal
kozni. Kezdetben még kisebb, 
késől)b nagyobb százalékban 
kötötte le a kapacitásukat, je
lenleg körülbelül 40 százalé
kot tesz ki a konyhabútorok 
készítése. 

- Úgy gondolom, hogy a kör
nyéken ci legnagyobb választékot, 
mind színben, mind anyagban, 
mind felszereltségben mi biztosít
juk konyhabútorból. Több konyhai 
gépeket, felszereléseket gyártó, il
letve forgalmazó céggel is kap
csolatban vagyunk, így megrende
lőink nagykereskedelmi áron meg
vásárolhatják tőlünk a szükséges 
konvhai gépeket. Méretre tudjuk 
gyártani a bútorokat, ez azért elő
nyös, mert a különböző méretű la
kásokhoz nehéz az. üzletekben 
megfelelő méretű bútort vásárol
ni. A konyhabútorok gyártását kö
rülbelül három-négyhetes halúr
időre, garantáltan jó minőségben 
tudjuk vállalni és a komplex ki
szolgálás érdekében a felszerelést 
is kiszállítjuk a kén időpontra. 
Ezeken kívül a megrendelőinknek 
lehetőségük van a részletre törté
nő vásárlásra is - mondta Páli 
László. 

- Milyen tanácsot tudna adni az 
építkezőknek, hogyan fogjanak 
neki a konyhájuk berendezéséhez? 

- A vevő szempontjából nagyon 
fontos annak a végiggondolása, 
hogy hol rendeli, készítteti el a 
konyhabútorát, mert nem biztos, 
hogy az olcsóbbnak tűnő ,,garázs-
iparossal" - akinek sem iparenge
délye, sem garanciája nincs - jól 
jár, sőt lehet, hogy mindent össze
vetve, mi olcsóbbak is vagyunk. Az 
pedig biztos, hogy nem tudnak ak
kora választékot biztosítani. Az 

építkezőknek azt tudnám ajánlani, 
hogy időben rendeljék meg búto
rukat, időben keressenek meg min
ket, mert nagyon sok tanácsot tu
dunk adni ahhoz, hogy hová köt
tessék be a vizet, a lefolyói, a vil
lanyt. Mindenki próbálja az újon
nan felépített konyháját a inai igé
nyeknek megfelelően felszerelni, 
ehhez pedig hozzátartoznak az. 
elektromos gépek is és elég sze
rencsétlen megoldás, ha utólag 
hosszabbítókat kell húzgálni, arról 
nem is beszélve, hogy a házi
asszony akkor használja csak a 
munkáját megkönnyítő gépeket, ha 

- Hála istennek most már nem a 
főzőfülkék divatját éljük, így na
gyobb sz.ázalékban lakókonyhákat 
építünk, amely a családi élet nagy 
részének a színtere, ebből adódóan 
talán már több gondot fordítanak 
a konyhára, mint évekkel ezelőtt. 
Most már egyre többen keresik az. 
amerikai típusú konyhákat is. ahol 
egy „főz.ősziget" van kialakítva a 
tér közepén. Ez csak nagy térben 
valósítható meg és az eleve erre 
épített konyhákba lehet beépíteni, 
így ki lehet alakítani olyan kony
hát, ahol az ebédlő és az étkező 
egv térben van. de jelenthet opti

kai válaszfalat is a konyha és az 
ebédlő között. 

- Milyen anyagból érdemes el
készíttetni a konyhabútort? 

- Anyagok terén ismét kezd elő
térbe kerülni a tömörfa, vagyis az 
ajtók és az oldalsó rész tömörfá
ból készül, míg a korpusza, a „tes
te" laminált bittorlapból, mert ez 
lényegesen jobban bírja a párát, a 
vizet. Annak ellenére, hogy néhány 
vevő ragaszkodik hozzá, a bútor 
belsejét nem érdemes tömörfából 
készíteni, hiszen amellett, hogy ez 
a rész nem is látszik, még prakti
kusnak és tarlósnak sem mondha
tó. Nem igazán tudtuk elfogadtatni 
itthon, a Nyugaton már régóta jól 
bevált terméket, a „dekoros" 
konyhákat. Ez dekorborítású bú
tort jelent, amely egy nagyon jó, 
..strapabíró" anyag, széles, több 
ezres színválasztékkal. Már nálunk 
is divatba jöttek a festett konyhák, 
ahol a szín szintén nincs behatá
rolva. Ezt az telte lehetővé, hogy 
megjelentek, a nagy igénybevétel
lel szemben is ellenálló, lemosható 
falfestékek. A munkafelületeknél a 
gránit és a márvány kiváltására 
már melegebb hatású, praktiku
sabb, jobban alakítható anyagok 
is léteznek, ilyen például a 
Wilzonart és a Corian. 

L.Zs. 

az könnyen, egyszerűen működtet
hető. Gondot szokott okozni az, 
hogy az építkezés elején még van 
pénz a végére pedig már elfogy. 
Ez nagyon sajnálatos, hiszen szép 
házhoz igényes konyhát is kellene 
biztosítani, ezt ki lehet kerülni az
zal, ha az építtető időben felkeres 
minket. 

- Milyen segítséget tudnak biz
tosítani annak, aki még nem dön
tölte el, hogy hogyan szeretné be
rendezni az adott alapterületű 
konyháját? 

- Kétféle segítséget tudunk ad
ni, az egyik költségesebb, míg a 
másik tulajdonképpen nem kerül 
semmibe. Tudunk belsőépítészt 
küldeni, aki igény szerint megter
vezi a konyhát, de mi is adhatunk 
hasznos, gyakorlati tanácsokat, 
hiszen nap, mint nap ezzel foglal
kozunk. Az. esetek többségében 
ezeket a tanácsokat el is fogadják 
a vásárlóink. Nagyon fontos az is, 
hogy olyan konyhát csináltassa
nak, amely hosszabb távra megfe
lel. 

- Milyen típusú konyhákat ke
resnek a vásárlók? 
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IV. Országos Szaktanácsadói 
Konferencia - Budapest 

Indul lassan az iskola és a fel
készülés ..lázában" a szakma. A 
Nemzeti Tankönyvkiadó ennek 
kapcsán szervezte a szaktanács
adók IV. Országos Konferenciá
ját Budapesten, a Horvát Tanítá
si Nyelvű Iskolában. 

Várakozással kezdődött, a 
pesti forgalom kiszámíthatatlan
sága miatt Pokorni Zoltán jó ne
gyedórát késett, ezután kezdőd
hetett a megnyitó. Rövid proto
kolláris indítás után az évkezdés, 
a tőrvénymódosítás aktualitása 
került terítékre, majd a feltett 
kérdésekre válaszolt a miniszter. 

Változásokkal teli év előtt ál
lunk, amihez nagy szükség van a 
nyugodt és kiegyensúlyozott 
szakmai munkára. Ennek talán 
legfontosabb feltétele, hogy 
szétváljanak a szakmai és politi
kai csatározások. A nyári tör
vénymódosítás miatt új felada
tok hárulnak az oktatásügy egész 
vertikumára. 

Eötvös szavait idézte a mi
niszter: ..Úgy kell előre lépni, 
hogy az egyik lábunk stabil le
gyen, míg a másik előre lép." 

Véleménye szerint a fenntar
tók összességében jó gazdái vol
tak az intézményeknek a rend
szerváltás óta. 

A NAT bevezetését elhamar
kodott lépésnek tartotta, amely
hez most a parlament meghozta 
a megfelelő módosító intézkedé
seket, törvényeket. Kerettan-
tárgynak fognak megjelenni, 
amelyek nem annyira részlete
sek mint a helyi tantervek, de 
konkrétabbak a NAT-hoz ké
pest. 

Ebben a tanévben 7-8. osz
tályban folytathatják már a meg
kezdett tervek alapján a munkát, 
de módosíthatják is azt. 

Stabilitás és kiszámíthatóság 
kell. hogy jellemezze a munkát, 
amit át kell szőni az ellenőrzés, 
értékelés helyi lehetőségeivel. 
2001-ig kötelezően el kell vé
gezni az elmúlt időszak elemzé
sét a helyi tantervekkel és peda

gógiai programokkal kapcsolat
ban, amire már a tanévnyitó érte
kezleten sort keríthetünk. Az in
tézményvezetők feladatai és fele
lőssége is bővülni fog. Ki kell 
dolgozni a belső ellenőrzés mód
szerét, a tanórán kívüli foglalko
zások módszerét és a továbbkép
zéseket is át kell tekinteni az új 
helyzetnek megfelelően. 

Ha az önkormányzat, ha hét 
intézménynél többet tart fenn, 
tervet kell készíteni az összehan
golt működésről, a konkrét szol
gáltatásokról. Ezek a változások 
az intézményhálózat stabilitását 
kell, hogy szolgálják, a döntések 
nem történhetnek csupán pénz
ügyi megfontolások alapján. 

A hat- és nyolcosztályos gim
náziumok negatív szelekciós ha
tásait elemezve kitért, hogy meg 
kell adni mindenkinek a lehető
séget a továbbtanuláshoz, külö
nösen a tehetséges, bár hátrá
nyos helyzetű gyermekek szá
mára is. Ne a meglévő társadal
mi különbségeket szolgáljuk ki, 
hanem a gyermekek adottságai 
érvényesüljenek. A túl korán 
történő iskolaválasztás á szülők 
és nem a gyerekek érdekét szol
gálják. Kimondottan „ártalmas
nak" nevezte a gyerekek életkori 
sajátosságait figyelembe nem 
vevő túlterhelt tanítási rendszert. 
A „kisgimnazisták" tankönyvé
ből felsőoktatási intézményben 
is sikeresen fel lehetne készülni, 
a tananyag bőségesen elég lenne 
hozzá. Törekedni kell, hogy a 
szülők ne mítoszok alapján vá
lasszanak iskolát, hanem a gyer
mekeik képességei legyenek 
irányadóak. 

A minőségbiztosításról és mé
résről elmondta, hogy nem egy
szerű dolog körültekintően és a 
körülményeket maximálisan fi
gyelembe véve kell végezni ezt 
a tevékenységet, külön kiemelve 
a hozzáadott pedagógiai értéket 
is. A minőségbiztosítás nem 
színvonal, hanem a külső szem
lélő számára megvilágított fo

lyamat. „Ebben nem vagyunk si
kerre ítélve!" 

Újdonság, hogy a háromszáz 
fő feletti intézmények szabadidő 
felhasználásra heti egy órát kap
nak, ami nem sok, de kiindulás
nak megfelelő. Új elem az is, 
hogy a mentális problémákkal 
küszködő gyermekek akár 
nyolcéves korukig is óvodában 
maradhatnak. A problémás gyer
mekek számára lehetőség lesz, 
hogy az általános iskola első há
rom évében mentesíthetők lesz
nek az értékelés alól a kevesebb 
kudarcélmény miatt. A teljesíte
ni nem tudó 16 éves nyolcadiko
sok is folytathatják tanulmányai
kat, hogy szakmát szerezhesse-

nek és egy speciális program 
alapján pótolják be a korábbi el
maradásukat. 

Képessé kell tenni tanítványain
kat, hogy egyénileg is képesek 
legyenek a szükséges információ
kat megszerezni úgy. hogy nem 
mindent próbálnak megtanítani 
számukra. Képességfejlesztő pe
dagógiának kell felváltania az 
információközpontú pedagógiát. 

Talán ezek voltak a legfonto
sabb információk, amelyeket 
egyenesen hallhatunk a minisz
ter úr szájából, amihez mind
annyiunknak az egész pedagó
gus társadalomnak sok sikert és 
kitartást kíván! 

B e n e d e k M i k l ó s 

Ilyenkor augusztus végén megnövekszik az iskolák forgalma, 
függetlenül attól, hogy még nem kezdődött cl a tanítás. Míg a taná
rok, irodások. takarítónők, konyhasók és a technikai dolgozók már 
lázasan készülődnek az. iskolakezdésre, addig a gyerekek még ki
használják ezt a pár napol. A suliba azért be kell menni megnézni, 
hogy mikor lesz az évnyitó, vagy akinek szükséges, a pótvizsga. 
Sokan először lépik ál e rejtelmes epületek kapuit. Bizony régen 
volt. de még élénken él a kép bennem, amikor.először mentem isko
lába. Remegő lábakkal, anyu kezét szorosan fogva és szokatlanul 
csendcsen. Nyoma sem volt az óvodai zsibongásnak. véget nem érő 
játékoknak. Az órák alatti csend, a szokatlanul pontos időrendek be
tartása, a hosszú kongó folyosók ijesztőnek tűntek. A nagyobbacs
kák szintén nem örülnek ennek az időszaknak. Emlékezeteikben 
még melegen él a vakáció, a rengeteg élmény, csavargások, kirán
dulások, és a Balaton. Az új tankönyvek, füzetek szép tiszta 
kinézete, új illata és a régen látott tornacucc mindig arra ösztökélt, 
hogy most sokkal jobban fogok tanulni, mint tavaly. Tartolt is ez az 
elhatározás vagy két hétig. Középiskolába bejutva szintén furcsa 
dolgokat tapasztaltam. Nem voltak ott a megszokott barátok, a taní
tó néni és a WC-t sem találom. A tanárok szigorúan néznek rám, 
majd lchorgasztotl fejjel továbbandukolnak. Idegen tantárgyak is 
vannak, amiket eddig hallomásból ismerek. A végzős diákokat 
megint más dolgok foglalkoztatják. Sokan a vakáció helyett nyári 
munkát vállalnak, besegítve ezzel a családi költségvetésbe. Itt az 
utolsó év, jó lenne már kézben tartani az érettségit, vagy a szak
munkás bizonyítványt. De egy évet még ki kell húzni. Hát akkor 
vegyünk egy nagy levegőt és indulás! 

Nagykanizsa. 1999. 08.23. 
Varga Szabolcs 
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KATEDRA HELYETT: PINCÉRKÖTÉNY 
A VASEMBER ÉTTEREMBEN 
Hogy pontosan hány pedagógus 
hagyta el a városban - leépítések, 
összevonások, avagy megélhetési 
gondok miatt - a pályát, azt bizo
nyára senki sem tudja. S hogy 
közülük hányan vetették meg a 
lábukat más munkakörökben, az 
sem igen ismert. Két ilyen ügyes 
fiatalemberrel találkoztam. Tör
ténetüket dióhéjban maguk fog
lalták össze. 

Uomina Zoltán: - Nem tarto
zunk a különleges esetek sorába, 
sok pályatársam gondolkodik így: 
amíg olyan végtelenül alacsonyak 
a pedagógusbérek, addig más, job
ban jövedelmező mnnku után kell 
nézni, hogy megéljünk. Én német 
nyelv szakos tanár vagyok, ennek 
ellenére most éttermet vezetek. A 

vendéglátás nem volt idegen tőlem, 
hiszen a főiskola alatt, s azt meg
előzően is végeztem már ilyen mun
kát. Egyidőben Németországban is. 
27 éves vagyok, valamit kellett kez
detiéin magammal, ha családot 
akarok alapítani. Üzlettársammal 
májusban vágtunk bele a nagy 
munkába, s három hete sikerült át
alakítva, felfrissítve inegnyitatniink 
a Vasember Éttermet. Eltüntettük a 
hely koszát, lerobbantságát, s a 
bérbe vett kis pince-éttermet laka-
lyossá. kellemes hellyé tettük. 

S hogy nagy merészség-e a vá
rosban esetleg háromszázadikként 
éttermet nyitni? Rizikó nélkül nincs 
vállalkozás. Mi barátommal és tár
sammal együtt úgy gondolkodtunk, 
hogy belevágunk. Nem milliomosok 

szeretnénk lenni, csak tisztessége
sen meg akarunk élni. Szeretnénk 
idevonzani a város lakosságából a 
harmincasok, negyvenesek korosz
tályát, akik olcsón finomat enné
nek. 

Terveink között szerepel, hogy 
egy-egy ideülő zenei és felolvasó 
estet szervezünk, s a későbbiekben 
a Vasemberház belső udvarán vagy 
az. árkádok alatt teraszt üzemelte
tünk. 

Kóbor Béla: - Én testnevelés 
szakon végeztem, s rendelkezem 
úszó- és kézilabdaedző oklevéllel 
is. Szintén 27 éves vagyok, mint 
Zoli barátom. Mi ezt a vendéglá
tást komolyan felvállaltuk, hosszú 
évek óta csak erre gyűjtöttünk, az
tán belevágtunk. Gyakorlatot sze

reztünk hozzá, mivel sokat pincér-
kedtetn. Társam elvégzett egy üz
letvezetői tanfolyamot is. Mindket
ten aktívan dolgozunk, hiszen fel
szolgálói nem is alkalmaztunk, ezt 
a munkaköri felváltva látjuk el. 
Feladatunk természetesen még a 
beszerzés, s mindennemű ügyinté
zés. Négy munkatársunk a konyhát 
látja el. 

Étlapunkon megtalálhatók az cd-
csóbb tájjellegű ételek, mint a dö
dölle, a nyekkencs (sztrapacska), 
de a pizza is, ha a vendég úgy kí
vánja. 

Azt iteiu mondom, hogy véglege
sen elhagytam a pedagóguspályát. 
Elképzelhető - ha az életemet meg
alapoztam -, hogy visszatérek. 

IÍ.E. 

Új igazgató a Zrínyiben 
A Zrínyi Miklós Általános Isko
lában Faller Zoltán látja el ettől 
a tanévtől az igazgatói teendőket 
öt éven át, a közgyűlés megbízá
sa alapján. 

- Mióta van a pályán, és miért 
ezt a hivatást választolta? 

- Tíz éve dolgozom pedagógus
ként. Mindig szerettein tanítani, 
gyerekekkel foglalkozni, búr a pá
lya anyagi megbecsültsége ala
csony. Megvallom, a főiskoláról 
kikerülve azt reméltem, hogy töb
bet hozzá tudok tenni ehhez a hi
vatáshoz., mini amennyi sikerült. 
Azt hittem, hogy az oktatás mellett 
a nevelésben is komoly lehetősé
geim lesznek, a családokat jobban 
tudom segíteni abban, hogy a szá
mukra legdrágább kincs, a gyer
mek harmonikusan fejlődjön. Azt 
hittem, hogy egy tanárnak sokkal 
több lehetősége van a gyerekeken 
változtatni. Az eltöltölt évek alatt 
szembesülnöm kellelt azzal, hogy 
ez. maradéktalanul nem sikerülhet. 
Azért is pályáztam meg az iskola
igazgatói állást, mert az.t remélem, 
hogy a kollégáimmal, és a szülők
kel együttműköche sikerül megva
lósítanom egy olyan iskolát, 
amelyben a szülő úgy érzi, hogy 
szolgáltatást kap, és a gyermeke 

érdekét szolgáljuk. Hiszem azt, 
hogy az. iskoláknak még inkább 
kell a szülök felé nyitni, hiszen a 
nevelést illetően egymásra épülő 
szerepünk van, a nevelés feladatait 
egymás nélkül meg nem oldhatjuk. 
Mindenképpen szeretnénk egy ki
csit közelebb hozni a szülőt az is
kolához., e téren még vannak meg
oldandó feladataink 

- Tervez változtatásokat? 
- Csak azokban a dolgokban, 

amelyekben feltétlenül szükséges. 
Ez egy nagy múltú, jó nevű iskola, 
az innen kikerülő gyerekek büszkék 
arra, hogy ide jártak, és mi büsz
kék lehetünk a középiskolákban el
ért teljesítményeikre. Ezt én min
denképpen szeretném megőrizni. 

- Lehet cél az elitképzés? 
- Semmiképpen sem. Szeretném 

hangsúlyozni, hogy mi mindenkit 
felveszünk, aki hozzánk jelentke
zik. Valóban elterjedt erről az is
koláról, hogy ide jó képességű 
gyerekek járnak, de ez. nem jelenti 
azt. hogy csak ők jöhetnek. Felké
szült pedagógusgárda dolgozik itt, 
olyan tanítók és tanárok, akik 

egyaránt alkalmasak a tehetség
gondozásra és a felzárkóztatásra 
is. Amikor megpályáztam a vezetői 
állást, ismertem a kollégáimat, és 
bíztam, bízom bennük, tudom, 
hogy mire képesek, és ez számom
ra garancia, hogy ebből az. iskolá
ból csak jól képzett, megfelelői ne
veltségi fokkal rendelkező gyerme
kek kerülhetnek ki. 

- Fel lehet-e készülni az egyre 
erősödő versenyre, arra a vetélke
désre, ami a gyerekekért folyik? 

- Én úgy gondolom, erre min
denkinek, a mi iskolánknak is fel 
kell készülnie, mi több a városnak, 
és az ország egészének is. Nem
csak nagykanizsai probléma a 
gyermeklétszám folyamatos csök
kenése. Én remélem, hogy a jól 
felkészült, megfelelő szakmai, tár
gyi feltételekkel rendelkező iskolák 
kelendőbbek lesznek a város lakói 
számára, és megtartandónak ítélik 
a döntéshozók is. Mindenképpen 
szeretném elérni, hogy az általam 
vezetett intézmény felszereltségét, 
adottságait és lehetőségeit tekintve 
egy európai iskola legyen. 

- A mindjobban szűkülő lehető
ségek ellenére elképzelhetőnek 
tartja, hogy lesz pénz fejlesztésre, 
egyéb dolgokra? 

- Megvallom igen. Hiszek ab
ban, hogyha nehezen is, de meg 
lehet 'találni azokat a forrásokat 
és lehetőségeket, amelyek segítik 
az iskola továbblépését. Annál 
inkább is, mert az egyre erősödő 
versenyben csak az az. iskola von
zó a szülők számára, amelyik 
meg tud felelni a 21. század kihí
vásainak. Az, ahol a gyerek olyan 
képzést kaphat, amelyre alapoz
hat. 

- Mennyiben lesz más ez az is
kola, mint az a Zrínyi, ahol még 
nem ön volt az igazgató? 

- Szeretném, ha ez az. iskola ta
nuló, tanár és szülő számára is 
egy olyan sziget volna, ahol min
denki jól érzi magát, és megtalálja 
a számítását. A mai modern kor 
követelményeinek megfelelően ki 
tudja elégíteni a megnövekedett 
szülői, megrendelői igényeket. 
Gyorsan kíván reagálni a változá
sokra, nyitott a pedagógiai szem
léletváltásra. El tudja fogadni az 
oktatáspolitika minőségelvű törek
véseit. 

D.É. 
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Beszélgetés Veréb Zsolttal, a nagykanizsai Piarista Általános Iskola 
és Gimnázium igazgatójával 

Arra a kérdésre, hogy milyen 
iskolát szeretne itt Nagykani
zsán a piarista iskola új igaz
gatója, Veréb Zsolt nem azt 
mondta, hogy színvonalasat 
vagy népeset, hanem tudva-
tudván, vagy csak ráérezve vá
laszolta azt, amire talán az ez
redforduló egyházi iskoláinak 
a legnagyobb szükségük van: 
beilleszkedjenek a települések 
oktatási hálózatába, az embe
rek szeretni is tudják a Piaris
ta Rend által működtetett in
tézményeket, és megszeretve 
büszkeséggel gondoljanak erre 
a szellemiségre. Persze a be
szélgetés több okból egészen 
másra sikeredett, mintha vá
rosunk másik két új iskola
igazgatójával zajlott volna le. 

- Szerelnénk megismerni az 
Ön eddigi életútját! - tettem fel 
az első kérdést a középkorúsá
gon még inneni új iskolaigazga
tónak. 

- Budapesti születésű vagyok, 
ott élnek szüleim és testvéreim, 
de édesanyám révén Somogy
ban, a Balaton déli partján élnek 
rokonaim. A budapesti Piarista 
Gimnáziumban érettségiztem, s 
IS éves koromban léptcin be a 
Piarista Rendbe. 1987-ben szen
teltek pappá. A piarista Teológiai 
Főiskola elvégzése mellett sze
reztem az. ELTE-n matematika-
fizika szakos középiskolai tanári 
diplomát. Eddigi állomáshelyei
men: Budapesten. Kecskeméten, 
Vácott elsősorban szaktárgyai
mat tanítottam, de ha a gimnázi
um vezetése úgy kívánta, oktat
tam számítástechnikát, filozófiát 
és hittant is. Kecskeméten és 
Vácott diákotthoni nevelőként is 
tevékenykedtem. A napokban 
vettem kézbe a Közoktatási Szxtk-
érlői Igazolványomat. Ez év pün
kösdjen kaptam a rendfőnök úr

tól a nagykanizsai iskola vezeté
sére szóló megbízatást, s augusz
tus l-jétől szól a kinevezésem. 

- Mit gondol, m i é r t éppen Ön
re esett rendjének választása? 

- A rendfőnök úr végigbesz.él-
te velem a nagykanizsai iskola 
múltját és jelenét, a fejlődés le
hetséges irányát, a beindított 
gimnázium jövőjét, az. épület
visszaadási folyamat mostani ál
lását, az épület második emele
tén jelenleg kialakítás alatt álló 
rendház ügyét. Vácott 5 évig -
Kőváry Károly mellett - igazga
tóhelyettesként már szereztem 
bizonyos iskolavezetési gyakor
latot. Sokat foglalkoztam a taní
tási időn túl is fiatalokkal. Több
ször szerveztem a fizikumot erő
sítő és a lelket nemesítő progra
mokat számukra, így négy alka
lommal vezettem kerékpáros tú
rát Rómába, máskor Lengyelor
szágba, Erdélybe vagy itt az or
szágon belül, ezenkívül evezős, 
gyalog-, vitorlás és barlangi tú
rákat is. A rendfőnök úr határo
zott de szeretetteljes iskolaveze
tést kíván Kanizsán, és állítása 
szerint bennem emberére lelt. 

- Mennyire ismeri a várost? 
- Sokszor jártam itt. Mint em

lítettem a közelben, Balatonke
resztúron. Balatonlellén élnek 
rokonaim. A római kerékpáros 
túrák is Nagykanizsáról indultak 
és ide érkeztek vissza. Vácott, a 
kollégáim között dolgozott olyan 
tanár is, Molnár István szemé
lyében, aki még tanított a régi 
nagykanizsai piarista gimnázium
ban. De több kanizsai és környé
kéről elszármazott rendtársam
mal hozott össze jósorsOm: Öv
eges József, Előd István, Magyar 
László, Iván János, Sttrányi Bé
la... Velük sokat beszélgettem a 
városról. 

- Volt-e lehetősége arra. hogy 

előre betekintsen az iskola életé
be? 

- Mint az előzőkben már emlí
tettéin, pünkösd óta ismertem az. 
új megbízatásomat. Az.óta több
ször jártam Nagykanizsán. Itt 
voltam a tantestület tanévzáró 
konferenciáján is, átnéztem a 
szükséges dokumentumokat. Az 
iskola szépen fejlődik, jelenleg 
16 tanulócsoportunk van. és az. 
idei tanévben - ezen belül - a 
hatosztályos gimnázium második 
osztálya is beindult. Gondjaink 
vannak, de nem panaszkodunk. 
Ha pedig arra céloz, hogy bizo
nyos ellentétek alakultak ki az 
iskolában - sajnos tudok róla, s 
az adott esetben most mindegy, 
hogy a nevelőtestületben, avagy 
a nevelők és a szülők közt -. nos 
a sebeket utólag nem érdemes 
újra meg újra felszakítani. Meg 
kell békélni egymással, csak így 
lehet továbblépni. Minden terü
leten rendelkezni kell azzal az 
éréivel, ami az. iskola javát tartja 
a legfontosabbnak. En úgy íté
lem meg, hogy a tantestületből 
nagy bizalom árad felém. Jóma
gam pedig a kért határozottság
gal és körültekintő szeretettel, 
azon leszek, hogy közös éréivel 
felülkerekedjünk az. adódó prob
lémákon. Az iskola már harminc 
főállású pedagógussal és tíz. óra
adó tanárral kezdi meg a tan
évet. A nevelőtestület természe
tesen főként világiakból áll, de a 
paptanárok száma hatra növeke
dik, hiszen rajtam kívül a rend
házba beköltözik Földes Ferenc 
történelem—latin—ógörög szakos 
rendtársam is. 

- Milyen emberi, szakmai és 
pedagógiai elvek alapján szeret
né irányítani az iskolát? 

- Körültekintéssel, nyugodt és 
szeretetteljes légköri kívánok 
biztosítani az iskolában, ahol 

mindenki otthon érzi magát, és 
ahol kiteljesedhet személyisége. 
Azt tartom, hogy egy iskolában a 
tanár-diák viszony nem demok
rácia, viszont úgy kell nevelnünk 
a ránkbízott fiatalokat, hogy er
re - amikor eljön az ideje -
megérjenek. 

Pedagógiai hitvallásom'.' Az 
iskolában a gyerek nevelése négy 
pilléren nyugszik: I. Igényes, 
színvonalas oktatással el kell jut
tatni az értelmi és fejlettségi 
szintjének megfelelő ludasra. 2. 
Segíteni kell a társadalmi beil
leszkedését, azaz nem elég oktat
ni, hanem nevelni kell. 3. Föl kell 
ajánlani neki a hitet, segíteni kell 
vallásos világnézetének kialaku
lásában. 4. Fizikailag legyen 
erős. egészséges, strapabíró, le
gyen képes a terhek elviselésére. 
Mivel iskolánk létszáma szerint 
áttekinthető, bízom abban, hogy 
oda tudunk figyelni minden tanu
lónkra. Az iskolát még jobban be 
kívánom vonni a város köztuda
tába. Az évkönyvek tanúsága sze
rint máris sok szép eredményt ér
tek el eddig is gyerekeink tanul
mányi, kulturális és sport téren. 
Az. együttműködéseket, a kapcso
latokat természetesen ki lehet 
szélesíteni. Erre színvonalasnak 
ígérkező tervet állítottunk össze 
Uzsoki Lászlóné igazgatóhelyet
tessel, aki igen jól ismeri a helyi 
viszonyokat. Tudom, hogy van 
olyan észrevétel, hogy iskolánk 
nincs eléggé jelen a város kőze
teiében. Úgy gondolom, hogy le
het ezen is javítani. Jómagam rö
vid időn belül bemutatkozó láto
gatást teszek a város illetékes ve
zetőinél és az igazgatókollégák
nál. 

Nagykanizsán hajdanán rang 
volt piarista iskolába járni. Újra 
az lehet. 

Büki Erzsébet 
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MINŐSÉG AZ OKTATÁSBAN IS 
Az idei tanévtől Sajni József igazgató 
irányítja az oktatási-nevelési munkát 
a iniklósfai általános iskolában. A fel
adatot tizenöt éves tapasztalatit fel
használva igyekszik ellátni. Koráb
ban Zalaszenthalázson dolgozott in
tézményvezetői beosztásban. 

- Iskolaépítőként kerültem az ottani 
iskolába. Egy nagy bővítési folyamatat 
kellett levezényelni, majd tartalommal 
megtölteni. Azt hiszem, kijelenthetem, 
hogy az. intézményt sikerült a tantestü
lettel közösen egy magasabb szintre 
emelni, és olyan feltéleleket teremteni, 
hogy az. onnan érkező diákok semmi
lyen tekintetben ne induljanak hát
ránnyal. 

- Mosi kelleti ;i/ új kihívás? 
- Valamelyest igen. de nem esak er

ről van szó. A miklósfaiak már 1992-
hen is hívtak, de egy akkor indult szak
mai program miau úgy gondoltam, még 
van feladatom. Abban, hogy most itt va-
gxok. nagy szerein1 van annak, hogy 
Miklósfa a sziilőfalum. Ismerem az em
berekéi. A városi iskolákkal szemben 
nagy előnye az itteninek a családias 
légkör, a személyközi kapcsolatok fon
tossága. Persze a hátrányai is'megvan-
nak. Egy ilyen intézmény jóval kevesebb 
pénzből kell hogy megteremtse a szük
séges feltételeket. Meg kell felelni a szü
lők elvárásainak, no és persze a gyere-
t't'iek. inért >~k nz t'lsitk. Tnváhbi ne

hézség, hogy itt keverednek az értékek. 
A fiatalokat a város közelsége révén jó
val több hatás éri. Az. oktatás mellett ki
emelten kell kezelni a nevelés fontossá
gát. Úgy érzem, a tantestület elfogadta 
az említett körülmények alapján kidol
gozott programomat, mely a hagyomá
nyokra épül. de változtatni is akar. Ez a 
tervezet hosszú távra, legalább egy is
kolai ciklusban gondolkozik. 

- A hosszú folyamatnak melyek az 
első lépései? 

- Elsősorban az. irányokat kell meg
határozni, a szervezeti kereteket kialakí
tani, amelyekben a szakmai munka is 
hatékonyabb. Az. alsó tagozatban már 
idén szeptembertől bevezetjük az ügyne
vezett iskolaotthonos rendszert. Ennek 
lényege, hogy az. oktatásban két nevelő 
differenciált foglalkoztatást dolgoz, ki. 
Fel kell fedezni minden gyerek értékeit, 
és azt kell továbbfejleszteni. Nem sza
bad erőltetni minden területen a maxi-
mulitást. A gyerekeknek sikerélmények
re van szükségük. Fontos, hogy nyitot
tak legyenek, az érdeklődésíiket ébren 
kell tartani. A személyiségfejlesztés ki
emelt szerepel kell hogy játsszon. A ne
velők egész, napra lemeznek. Délelőtt a 
nagyobb fajsúlyú tárgyakat oktatjuk, 
délután pedig a kevesebb koncentrációt 
igénylő tárgyak kerülnek sorra. A sza
badidős foglalkozások is félig-meddig a 
tanóra keretében TtvUtnak A tanulás 

Itt az új DOMINÓ csomag. 

Fiatal, megnyerő, A feltöltött kártya 

mellé kapsz plusz egy mobiljegyet. Akar 

Nokia 511 Oessel is megvásárolhatod, 

hogy legyen miről beszélni. 

Vagy választhatsz más készülékes 

csomagok közül - már bruttó 

17 000 forinttól. 

Ja, és nyerhetsz vele egy autót! 

I R O D Á N K : 
NAGYKANIZSA, DEÁK TÉR 1 2 . 
TEL - 06-30/9009-026 
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megfelelő környezeteként szaktermeket 
szeretnénk kialakítani. A hetedik osztá
lyosok szennára megteremtjük a máso
dik idegen nyelv tanulásának lehetősé
gét. A számítástechnika ugyancsak sze
repel a tantárgyak közt. Természetesen 
vannak szakok, amelyekhez nincs peda
gógus. Ezt a hiányt átképzések segítsé
gével igyekszünk pótolni. A felsorolt 
alapok biztosításához számtalan pályá
zattal igyekszünk előteremteni a fedeze
tet. 

- Úgy tudom, igyekszik más iskolák
kal is felvenni a kapcsolatot, 

- Remélhetőleg szeptemberben sor 
kerülhet egy megbeszélésre, melyre a 
környékbeli iskolák vezetői, valamint a 
polgármesterek kapnak meghívást. Egy 
megállapodás sok előnnyel szolgálna. 
Gondolok itt a tapasztalatcserére, az 
egyes pályázatokon való nyerési lehető
ség növekedésére, de arra is. hogy az 
egyes szakemberek egy áttanítási gya
korlat révén dolgozhatnának a közeli is
kolákban. Nem szabad elfelejteni, hogy 
az í'ktatás minősége nem mérhető mik
rométerrel. Hogy milyen munkát végez
tünk, gyakran csak akkor derül ki. ami
kor a diák már nem nálunk fanul. Az. a 
legfontosabb, hogy mindenkinek tehető
séget adjunk, kihozziik belőle a maxi
mumot, és birtokolja azt az alapot, ami 
szükséges a továbblépésre. 

T.J. 

A Nagykanizsai Városvédő Egyesület 
nevében tisztelettel megköszönjük a vá
ros vállalkozásai részéről azt a társadal
mi összefogást, amellyel a tervezett Aradi 
vértanúk emlékmű költségeihez az. ipar
űzési adóiból hozzájárullak. 

Támogatók: Rolary Fúrási Rl., Ersle 
Bank Szolgáltató Kft.. Téglagyár Kft., 
Kanizsa Design Kft.. Erdőgazda Bl.. Va-
sics Kft.. Andrénc Zöldi Zsuzsanna, Ba
lassa Károly, Halasi Horváth Tiborné, 
DKG-FAST RT.. Auio-Kanizsa Ker. 
Szolg. Kft., Produkt Építőipari Bt.. 
Somzit Ker. és Szolg. Bt.. Terrakotla-
Kályha Bt.. Thering Tervezi és Szolg. 
Kft.. GE Líghting Tungsram Ri.. 
Zalaiparker Rt., Kanizsatrans Rl.. Bogdán 
Gertrúd dr.. Gyöngyösi Zsolt. Jónás Gá
bor. Kovács Gábor, Salamon István. 
Szollal Tibor. Vargovics Zoltán. MOL 
Hotels Rt.. Murai a Kft., Nagykanizsa és 
Környéke ÁFÉSZ. Optimum-Nk. Ker. 
Kft.. Pedi-Prax K Bt.. Po.stabank és Taka
rékpénztár Rl., Siroma-Plast Műanyag
ipari Kft., Kanizsa Ruhaipari Szövetkezel. 
Kft.. KHG Ipari Ker. és Szolg. Kft.. Har
madik Foirás-Coop Kft., Honi Kft.. Ár
kádsor Kereskedelmi Rl., BU-SA 94 
Ügyviteli Bl.. Dél-Zalai Áiuház Rl.. Drill-
Trans Kft., Exisl Kit.. Schmidl Kontir Bt.. 
Szövetkezeli Vendéglátó [pari Kft., Angor 
Bt., Passpori Kanizsa Kft.. Prizma Ipari 
Ker. Szolg. Kki., Tempó Kei. és Szolg. 
Kft.. Hétforrás Rl.. Kanizsa Ablak Kft.. 
Numero 7 Bt., Kiss Tibor, Koczfán Fe
renc. Mocsári László. Orehovszky Tibor. 
Ágoston Tibor. D*miöiöiív István. 
Rodekné Horváth Eszter, Szálai Kornélia. 
Tollár Istvánné. Hóbor László, BB Ingat
lan Hasznosító Rt.. Füstfaragók Kit.. Zala 
Hitelszövetkezet, Molnár László, Németh 
Lajos, Gázgép Kft. 

MERCAN BT. 
USZODATECHNIKA 

N A G Y K A N I Z S A - P A L I N , A L K O T M Á N Y ÚT 66/A. 

Tel./fax: 06/93/310-992; Mobil: 06/20/968-5464 

e-mail: mercan@mail .niatav.hu 

• Ú S Z Ó M E D E N C É K T E R V E Z É S E , K O M P L E T T 
K I V I T E L E Z É S E 

• U S Z O D A V E G Y S Z E R E K , U S Z O D A I K E L L É K E K 

• M E D E N C E T I S Z T Í T Á S , K A R B A N T A R T Á S 
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mm wmm=wkssii? 
A kiskanizsai Császár család 
mindennapjait ez a gondolat 
határozza meg. A házaspár 
boldogan neveli öt gyermeket. 
A legidősebb. Annamari most 
megy iskolába, a legfiatalabb 
jövevény, Karolina kilenc hó
napos. Flóri, Melissa és Berna
dett érkezése között átlagban 
mási'él év telt el. Az odalátoga
tó meghallva, hogy a házban öt 
apróság lakik, hatalmas zsivaj
ra számít. Ám koránt sincs 
így. Édesanyjuk mellé kupo
rodva, csendesen szemlélik az 
ismeretlen vendéget. Fiz nem 
csak most van így. A szülők 
szerint mindig ilyen jó gyere
kek. 

inat, hanem arra is, hogy vállal
ják a gyermekeket, melyekkel 
Isten ajándékozza meg őket. 
Őseink komolyan vették ezt az. 
esküt. Gondoljunk a sok példa 
közt mondjuk Arany Jánosra, aki 
huszadik gyerekként született. 
Mennyivel szegényebb lenne nél
küle a magyar irodalom. Nem az 
anyagiak a fontosak, hanem'ma-

iilillul il m 'iiPInil min i 

„Gyermekeimet nem tehernek érzem, 
amit vállalnom kell, hanem ajándéknak, 

amit boldogan elfogadtam." 

- Hárman voltunk testvérek, 
és a férjeinek is. - meséli Csá
szár Mónika. - A szülők és 
nagyszülők is többen voltak. 
Egyke sehol sincs a családban. 
Innen származik a nagy család 
iránti vonzalmunk. Mindketten 
korán megtanultuk, hogy a sok 
gyerek sok lemondással jár, de 
mindig megvan a gyümölcse. A 
gyerekektől a szeretet többszörö
sét kapjuk vissza. Nem is érteni a 
fiatalokat, akik összeházasod
nak, és erre vagy arra hivatkoz
va nem vállalnak gyereket. Hol a 
koruk, hol pedig a meg nem ala
pozol! egzisztencia jelent kibú
vót. A házasságkötés során nem
csak a hűségre tesznek fogadal

ga az élet. Isten rendelkezik a te
remtés jogával. O az. aki ad, és 
ő az, aki el is vehet. Az ember 
nem versenyezhet a teremtővel. 
Mi vállaljuk a gyermekeket. Ne
velésükhöz, tőle kapunk erőt. Én 
a negyediket vártam, amikor 
diplomáztam a Pázmány Péter 
Hittudományi Egyetemen. A fér
jem most szerzi meg a harmadik 
diplomáját. Mindez, bizonyítja, 
hogy a picik semmiben nem aka
dályoznak bennünket. Csak aka
ratért')' és összetartás kérdése az 
egész. 

- Önt hallgatva egyszerűnek 
tűnik. 

- Mert az. is. Még ha olykor 
nehéz. is. Ketten vagyunk átfér-

jemmel. Segít nekem mindenben. 
No és a gyerekek is azzal, hogy 
szeretik egymást. Már fiatalon 
megtanulják elfogadni a mási
kat. Lemondani a másik érdeké
ben. Ezt egy egyke csak nehezen 
lenné meg. Persze nagyon figye
lünk arra, hogy azonos mérték
ben törődjünk velük. Nincs ked
venc. 

A testvérnek ők örülnek a leg
inkább. Karolina november vé
gén született. A karácsonyt már 
itthon töltöttük. A fa alatt idén is 

több ajándék lapult, a gyerekek 
•mégis inkább az. új lestvérrel 
foglalkoztak. 

- Amikor összeházasodtak, 
hány gyermeket szerettek volna 9 

- Hatol. Hogy hány lesz. a Jó 
Istenre bízzuk. Férjemtől szokták 
kérdezni, hogy miért. Viccesen 
próbálnak rávilágítani a fogam
zásgátlásra. O csak egy kérdés
sel szokott válaszolni: Nézd meg 
éíket! Te melyikre mondanád, 
hogy nem kell? 

Í J . 

M Ü L L E R S Á N D O R 
ház ta r tás i é s vegyiá ru k e r e s k e d ő 

Üzlet: 8800 Nagykanizsa, Hunyadi u. 41. 
Tel/Fax: 93/320-982, Tel.: 60/399-022 

Modakril homlokzati festék 
Héra belső festék — 
Lignodekor (Szi ládékor) — 
Finn festékrendszer — 
és URKI autófesték —-

- • S Z Í N R E KEVERVE 
• Háztartási vegyi áruk 
• Autófestékek 
• Hazai festékek és tapéták 
• Festőszerszámok 

H ITELKÁRTYÁT IS ELFOGADUNK! ? 3 M | 

H-P: 7.00-18.00 Szo.: 7.00-12.00 óráig. 

18 1999. szeptember 2. 



FESTŐECSETTEL AZ ÉLETRŐL 
A zalai dombok egyik völgyében, 
az idő által erősen megtépázott 
drótkerítés rejti az ápolt kiskertet, 
és az egyszerű téglaházat. Itt él 
Harmados Erzsike néni férjével, 
Zoli bácsival lassan húsz éve. A 
néni Csepel, Biatorbágy és 
Szigethalmit után költözött vissza 
szülőfalujába. Szereti ezt a csen
des, nyugodt, ugyanakkor mindig 
új szépséget feltáró kis falut. Az 
udvarra nyíló konyha bár összes
ségében a régi hagyományos pa-
rasztkonyhák hangulatát idézi, 
mégis egyedi tartalommal bír. A 
falakat néhány színes festmény dí
szíti. A szobába belépve pedig már 
egy önálló művészeti tárlat várja a 

mellé egy képel. Elküldtem, de eluta
sító választ kaptam. 

Majd elővesz egy papírt a gondo
san őrzött levelek paksamétájából. 
„Képei nem sorolhatók a naiv alko
tások kategóriájához. Bennük foko
zatosan érvényesül a tanult jelleg, a 
szakmai gyakorlat" - olvasható a 
válaszban. 

- Pedig soha nem volt lehetősé
gem a tanulásra - mondja. Csak so
kat olvasok. Munkácsy festményeit 
nagyon szeretem. Egyetlen ember fi
gyeli a képeimet. O az elsőszámú 
kritikusom, az én Zolikám - s szere
tettel néz a súlyos beteg férjére. -
Voltak itt a Galériától. Azt mondták, 
sokat érnek a képeim. Kecskéméire 

látogatót. Az alkotások mind-
mind Erzsike néni munkái. Meg
találhatók itt az imakönyvekből is
mert szentképek másolatai, a bib
liai történetek pillanatai, és a falu
si élet eseményei, alakjai egyaránt. 
Az idős hölgy elmondása szerint 
szűrszabómester nagyapjától és 
édesapjától örökölte a művészet 
szeretetét. Gyerekkora óta rajzol, 
1964-ben készítette első festmé
nyét. A mára már megszámlálha
tatlan vázlatot a hosszú évek alatt 
megsárgult újságlapok őrzik. Né
melyiket a '30-as. '40-es években 
vetette papírra. Valamennyihez 
párosul egy történet, melyre még 
annyi év távlatából is pontosan 
emlékszik. A megörökített embe
rek neveit ma is emlegeti. A sok
sok kép több kiállítás anyaga is le
hetne - jegyzem meg. () csak mo
solyog, és legyint. 

- Ugyan már. Ki lenne ezekre kí
váncsi. Egyszer volt egy kiállításom 
Sz.igctluilmon. Aztán fiatal festők 
mondták, hogy a Nemzeti Galéria 
rendez egyel a Naiv Művészek Tár
lala címmel. Csak arra az alkalomra 
egy éjszaka alatt festettem a többi 

akarlak őket elvinni. Nem tudtam el
utazni, mert Zolikáim már akkor is 
beteg volt. Egyébként is. Ugyan ki
nek jutna eszébe megvenni őket. Kü
lönben is nehezen válok meg tőlük. 
Hozzám tartoznak. Egyet sem adtam 
még el. csak ajándékoztam. Egyszer 
tudja Amerikába akartam egyet kül
deni. El kellett vinnem felbecsültetni. 
400 Ft-ot írtak a papírra. Ráadásul 
a képem másolatát kaptam vissza. 
Az. eredetit a televízióban egy auk
ción láttam viszont. Az.i azért sajná
lom. Amikor művészek segítségét 
kérték a lengyel árvízkárosullak tá
mogatására, én is küldtem egy ké
pet. Állítólag 65 000 Ft-ért kell el. 
Tudja, örülök neki. Arra meg büszke 
vagyok, hogy a helyi kis kápolna ol
tár- és stációképeit én festettem. Alig 
egy év alatt. 

Fülemben még az összeg, s köz
ben Pityu macskát figyelem, amint 
felugrik öreg gazdája mellé a roz
zant ágyra. A simogató kéznek hálá
san dorombol egy sort, majd kénye
lembe helyezkedve elalszik. 

- Ősszel meg télen szoktam feste
ni - folytatja. - Nyáron a munka mi
att este már nem bírom megtartani 
uz. ecsetel. Ami nem maradhat el, az 

a naplóírás. Bár elveszett tizenkét év 
története. Sajnos pont a második vi
lágháború időszaka. Pedig lehet, 
hogy érdekes lenne a mostaniaknak 
- sóhajt, s kezdi összerakni az aszta
lon szélpakolt, papírfecnikre és fü
zetekbe lejegyzett élettörténetet. A 
kupac alól egy szótár kandikál ki. 
Csodálkozó tekintetemre kérdés nél
kül is válaszol: 

- Több mint négy éve tanulom az. 
eszperantó nyelvel. Péntek délután a 
rádióban tizenöt perces hírösszefog
laló) van Rómából. Már egész, jód 
megértem - mondja mosolyogva. 

- Mindketten idősek. Ön most 
hetvennyolc éves. Mi lesz, ha... - te
szem fel óvatosan a kérdést. 

- Nem tudom. A macskával együtt 
hárman vagyunk. Másunk nincs. Ta
lán csinálnak a képeknek a faluban 
egy tárlatot. Talán. 

Búcsúzóul még körülnézek, és 
megköszönöm a délutánt. Egy váz
latot nyom a kezembe emlékül. A 
kisajlóból még visszanézek. Mind
hárman ott állnak a ház előtt. Erzsi
ke néni. Zoli bácsi, no és Pityu, a 
macska. 

T.J. 

EURÓPAI UNIOS ISMERETEK 
1991. április 8. ET rendkívüli 

ülése Luxemburgban. (Először 
együtt a NYEU-val) 

1991. június 25. Portugália és 
Spanyolország csatlakozott a Schen-
geni Egyezményhez. 

1991. július 1. Svédország csatla
kozási kérelme 

1991. november 22. Brüsszelben 
parafálták az EK és Csehszlovákia. 
Lengyelország, valamint Magyaror
szág közötti társult szerződést. 

1992. február 7. Itták alá a 
Maastricht szerződést, amely 1993 
november l-jén lépett életbe. A szer
ződés deklarálja az Európai Uniót, 
amely egyrészt az Európai Közössé
geken, másrészt pedig az uniós 
egyezménnyel bevezetett politikákon 
és együttműködési kapcsolatokon 
alapul. Az uniós egyezmény 7 fő 
részből. 17 jegyzőkönyvből és 33 jo
gi kötelező -erővel nem rendelkező 
nyilatkozatból áll. A Maastricht 
szerződés a legfontosabb gazdasági 
feladatként a pénzügyi uniót jelölte 
meg. A közös jegybank „elődjeként" 
1994-ben megalapították az Európai 
Monetáris Intézetet. A maastrichti 
tervekalapján 1999. január l-jétől a 
tagállamok egységes valutával és kö
zös jegybankkal rendelkeznek. 

1992. március 18. Finnország 
csatlakozási kérelme. 

1992. május 2. EK és E ETA kép
viselői aláírták az Európai Gazdasági 
Térség létrehozásáról szóló megálla
podást. 

1992. június 2. Dánia lakossága 
elutasította Maastriehtot ! 

1992. szeptember 28. Liechten
stein felvételi kérelme. 

1992. november 6. Görögország 
csatlakozott a Sehengeni Egyez
ményhez. 

1993. január 1. Az egységes eu
rópai okmány véglehajlásaként hiva
talosan életbe lépeti az egységes bel
ső piac. a tőke. a munkaerő, az áruk 
és a szolgáltatások szabad áramlása. 

1993. március 1. Életbe lepett a 
CEFTA. 

1993. május 18. Dániai igen az 
EU-ra. (bizonyos kivételekkel) 

1993. november 1. Életbe lépett 
az Európai Unió!!! 

1994. január 1. Frankfurtban lét
rejött az Európai Monetáris Intézet. 

1994. február 16. Felállt az 
EUROPOL első részlege. 

1994. április 1. Magyarország 
EU csatlakozási kérelme. 

1994. június 24-25. Korfun 
Ausztria. Finnország. Svédország és 
Norvégia aláírta az. EU csatlakozási 
szerződést. 

1994. december 9-10. EU-refor-
mok indítása Esscnben. 

1995. január 1. Ausztria. Finnor
szág, Svédország és Norvégia az. EU 
tagja. 

1995. március 26. Életbe lépeti a 
Sehengeni Egyezmény. 

1995. április 28. Ausztria aláírta a 
Sehengeni Egyezményt. 

1995. május 3. A brüsszeli Bizott
ság elfogadta a közép- és kelet-euró
pai országok csatlakozásához irány
elveket és felkészülési programot tar
talmazó Fehér könyvet. 

1995. július 26. Aláírták az 
EUROPOL-ról szóló egyezményt. 

1997. december 17. Amszterda
mi Egyezmény aláírása, amely az in
tézményrendszer reformját, a tagál
lamok bővítésének kórét és a „sehen
geni" normák első pillérbe való 
beemelését rögzítette. 

Németh József 
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A Magyar Köztársaság kitüntetettje 
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- Egy ilyen megtiszteltetésre 

az ember nem számít. Különö

sen akkor nem, ha a munka oly 

mértékben ellepi, hogy a napi 

dolgait sem tudja rendesén el

intézni. Én azt gondolom, hogy 

a végzett munka ad igazán örö

met, hogy sikeres, amit csinál, 

és nem egyedül teszi. Noha az 

indoklásban, a szólítás pillana

tában nem hangzott el, hogy 

ebben a kitüntetésben benne 

van a Pannon Tükörért végz.ett 

munka is, én úgy gondolom, 

hogy a szerkesztőtársaimnak is 
jár ez. a kitüntetés. Ezt azért is 
mondom, mert öt éve erőseb
ben figyelnek Zala megyére, és 
ez a lapnak is köszönhető. Le
het, hogy az. is benne volt, hogy 
a franciaországi könyvemel is 
számítva, a most (íssz.el megje
lenő a nyolcadik lesz. Talán ki
jelenthető, hogy valamit letel
tem az. asztalra. Bár azt mond
tam, nem számítoltam rá, és ez 
tényleg így van, az. igazsághoz 
hozzátartozik, hogy megálmod
tam. Átéltem, hogy Göncz Ár
pád köztársasági elnök meleg 
kézfogással üdvözöl, miközben 
átad nekem valamit. Ijedtem
ben ébredtem fel, mert megta
nultam, hogy az álmoknak 
mindig az ellenkezője az igaz. 
Már csak azért • is, mert nem 
tudtam, mit ad át. Aztán amikor 
hazaérve Afrikából bontogatni 
kezdtem a postámat és meglát
tam a díszes meghívót, éreztem, 
hogy most megvalósul a láto
más. Első gondolalom az volt, 
hogy vajon kinek a javaslatára. 
Ezt kérdeztem is a miniszter úr
tól, de nem árulta el. Úgy gon
dolom, Zalából indulhatott cl a 
dolog. Nagy öröm ez. számom
ra, hiszen bár többször hívtak, 
nem mentem el innen. Úgy 
gondoltam, itt kell maradni. En 
nem csak szépnek, hanem von
zónak is találom ezt a vidéket. 
Olyan sok értéke van, hogy 
nem győznénk öt Pannon Tü
körben sem bemutatni. 

Pék Pál költő eredményes alkotói munkájának elismerése
ként a Magyar Köztársaság Arany Érdemkeresztjét vehette át 
augusztus 20-án. A zalai irodalom első ilyen magas fokú ki
tüntetésben részesültjét meglepte a kitüntetés. 

- Fantasztikus ez az elisme
rés. Kívánhatna ennél többet? 

- Én úgy gondolom, hogy az 
íróság, a költői munka elsősor
ban egy szakma. Mindamellett, 
hogy az állam elismerte a tevé
kenységemet - aminek termé
szetesen nagyon örülök -, 
azért szeretném, ha a kollégák 
is idefigyelnének egy kicsit. Jó 
volna egy szakmai elismerést 
kapni. 

- Miként értékeli a mai ma
gyar irodalmat? 

- Nagyon elszomorít az álla
pota. Főként a tendenciák miatt 

vagyok elkeseredve. Megfigyel
hető egy olyanfajta világfájda
lom, lehangoltság, szakmai 
ügyeskedésbe menekülés, ami 
szinte kizárja a legerősebb vo
nalat a magyar irodalomban. 
Ami közéleti volt, ami képes 
volt érvényeset mondani a ma
gyar közönségnek. Aki egy ré
gióban marad, és régióba ka
paszkodik, az nem beszélhet 
köldöknéző módon. Van az iro
dalom és van a valóság. A ket
tő nem nagyon találkozik. A 
tárgyiasult költészet divatos-
ma. Ha az ember elolvassa a 

Kotó: Szcmcnyei Nagy Tibor 
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magyar irodalom középgene
rációs írásait, és leginkább a 
fiatalokét, a neveket elhagyva 
nem tudna különbséget tenni. 
A müveknek nincsen dinamiz
musa, nincsen feszültsége. Le
ült az egész.. A nyitott személyi
ségű író, mondjuk olyan Illyés 
Gyula formátumú kellene. 
Csak sajnos ilyen kevés van. 

- Említette, hogy hamarosan 
új könyvvel jelentkezik. 

- Szeptember 23-án lesz az 
országos bemutatója. A bárány 
kiűzése lesz. a címe. Arról szól, 
hogy van egy nemzedék, nevez
zük 56-os nemzedéknek, amely 
mást gondolt, és másként látta 
a világot. Ez. a világ inkább a 
felsz.ínességhez igazodik. így 
tehát ez. a nemzedék kicsit el
veszve bolyong benne. Sem 
megváltóként nem szerepel, és 
ők sem megválthatók. Az első 
és az. utolsó fejezet erről szól. 
A középső rész. a halálról. Egy 
kitalált kínai bőrébe bújva pró
bálom bemutatni. Fölmenni ar
ra a hegyre, ahonnan unnak 
idején lejönünk, hogy megis
merjük a világot. Ez a tartalom 
nem tűrte a feszes fogalmazásit 
verseket, amelyeket eddig ír
tam. Ezek oldottabbak, lazáb
bak, könynyebben olvashatób
bak. Amikor lezárok egy dol
got, általában leülök, és cso
dálkozom, hogyan tudtam azo
kat a dolgokat megírni. Ez a 
könyv azonban inspirált. El
kezdtem a legújabban dolgoz
ni. Ez egy esszékötet, amely 
Kosztolányival foglalkozik, 
prózájának metaforikus mozza
nataival. 

- Az ember úgy érzi, soha 
sem pihen. 

- Egyik kedvenc gondola-
lom, amely meghatározza min
dennapjaimul. Dante-tól szár
mazik: 

„Nem születtünk tengni, mint 
az. állat, hanem tudni és halad
ni előre. " 

T.J. 
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Horányi Iván augusztus 20-án a 
Nemzeti Kulturális Örökség Mi
nisztériuma által adományozott 
Népművelési-díjban részesült. A díj 
apropóján kérdeztük a nyugállo
mányba vonuló népművelőt. 

- Elég sajátosan alakult az Ön élet
pályája az elmúlt három évtized alatt. 
Kérem, meséljen erről! 

- ,4r. érettségit követően nyomdász-
tanulónak szegődtem, ide a kanizsai 
nyomdához. Mivel érettségi után je
lentkeztem, nekem csak a gyakorlati 
oktatásra kellett bejárnom. Már a 
mestervizsga előtt voltam, amikor 
megkeresel! Burján Kálmán, és azt 
mondta, hogy ne akarjak nyomdászhi-
ntilü lenni, jelentkezzek a főiskolára, 
hiszen nagyon kevés a pedagógus. 
Már régebbről ismert, jártam hozzá 
rajzolni. Eljött velem a mesteremhez, 
akii nagyon szereltem, és neki elkép
zelései voltak velem. Már a jüvőmről 
is gondolkodott. Végül jelentkeztem a 
zalaegerszegi tanítóképzőbe. Elvégez
tem, és Oroszlányba kerültem taníta
ni. Mivel falusi gyerek vagyok, hamar 
befogadón a falu. tanítás után men
tem a szőlőbe segíteni. Jól éreztem 
magam, már megkezdődött a második 
tanév is, amikor megérkezeti a behí
vóm. Abban az időben nem volt ez. 
tréfadolog, három év sorkatonai szol
gálat. Besorozlak és a vonal meg sem 
álll Mezőiúrig. Egy év alatt, amíg ott 
voltam talán egyszer mentem ki a vá
rosba, egész más világ volt. Pedagó
gusként vonaliam, így aztán sikerült 
az írnokságig tornásznom magam. 

- Hogyan került be a katonai főis
kolára? 

- Egyszer behívott a másik pedagó
gus katonatársammal égyüti a főnö
köm, hogy el lehel menni katonai főis
kolára. Gondoltuk, egy nap Pesten, 
kiesil legalább kimozdulhatunk. Fel
mentünk Pestre, jelentkeztünk a főis
kolán. Már az. első pillanatban jó ér
zéssel töltött el, amit ott láttam. Egész 
más világ volt. olt a hallgatók szép 
szobákban laklak, pizsamában alud
tak. Szóval elbeszélgettek velünk, az
tán szépen hazautaztunk Mezőtúrra. 
Egy napon megjött az. értesítés, hogy 
felvetlek a főiskolára. Közöltek velem, 
hogy menjek haza egy hónap szabad
ságra, és szeptemberben keziljem meg 
a főiskolát. Hazajöttem Kanizsára, de 
nem mertem megmondani, hogy mi 
történt. Hallgattam, aztán szeptem
berben elkezdtem a főiskolái, mert ab
ban az időben nem gondolhatta meg 
magát az. ember. Elvégeztem a főisko
lát. Akkoriban Pesten esélyünk sem 
volt elhelyezkedni. A csoporttársaim 
közül néhányan Kanizsát választoltuk, 
mert tudlak, hogy itt Kanizsán több 
lisztre is szükség volt a Dózsában. 
Megpályáztak mind a hatan, és mind
annyian lejönünk Kanizsára. Én ha

zajöttem, a többiek a nőtlen tisztiszát-
lón laktak. 

- Hány éven át dolgozott, mint hi
vatásos katona? 

- Nyolc évig, egy olyan időszak
ban, amikor katonának lenni nem volt 
könnyű. Akkor zajlottak a cseh esemé
nyek, a győri úm'z. Szerettem a hiva
tásomat, mini esapatliszt, de ezek a 
kötélidegeket kívánó események las
san kikezdték az egészségemet. Súlyos 
beteg leltem, és minden katonaorvos 
úgy vélekedett, ha nem engednek le
szerelni, akár az életem is rámehet. 
Akkor kellett otthagynom a seregei, 
amikortól éppen elindult volna a pá
lyám. 

- Hogyan indult a civil élet? 
- Nehézkesen. Volt két diplomáin, 

de nem volt állásom. Január elsején 
szereltem le, a tanév közepén nem volt 
lehetőségem az elhelyezkedésre. Na
gyon szigorú parancsnokom volt, de 
engem szeretett, azért, meri szerinte 
nem féltein tőle, mint a lobbi tiszt. 
Szóval a parancsnok azt mondta, 
hogy felmentés ide vagy oda, én addig 
kapom a fizetéseméi a seregtől, amíg 
nem lesz állásom. Másként nem is 
tudtunk volna megélni, hiszen már olt 
volt a gyerek, és egy gyesből kellett 
volna kijönnünk. Végül aztán sikerült 
elhelyezkednem a Hunyadi iskolában, 
kaptam egy napközis állási a felső ta
gozatban. 

- Hogyan fogadták a leszerelt kato
natisztet? 

- Mi tagadás, furán méregettek 
Nehezen fogadtak be. Mindaddig nem 
tartottak túl sokra, míg el nem vállal
tam egy bemutató tanítást, azt, amit 
senki sem meri. Én a napközi otthont 
tényleg egy olyan otthonnak tartot
tam, ahol a gyerek kötetlen formában 
készülhet a következő napra. Szétszór
tuk a padokat, és mindenki úgy tanult, 
ahogy kedve tartotta. Szerettein a diák
jaimat, és azt hiszem, ők is szerellek 
engem. Az egyik máig megismer, kö
szön, és olyankor mindig eszembe jut, 
amikor egy délutánon odaállt elém 
négy órakor, és azt kérte, hogy enged
jem el egy fél órára. Kérdeztem, hová. 
Azt mondta, hogy randija van a Sza
badság téren. Elengedtem, mert egy 
nyolcadikosnak miért ne lehelne 
randija? Pontosan visszajön. Soha 
nem kelleti csalódnom a diákjaimban. 

- Hogyan vezetett az út az Erkel
be? 

- Akkoriban építették újjá az Er
kelt és meghirdettek egy igazgatói ál
lást. Megpályáztam, és kineveztek. 
1974-ig dolgoztam ott. nagyon sok 
mindent csináltam, erről az. időről 
még megmaradtak a dokumentumok 
is. Ezt követően hivatalnok lettem, 
hívrak a művelődési osztályra, és 
mentem. Erre az időre azért emlék
szem szívesen, mert nagyon jó kollé

gáim voltak, nagyon sokai tanulhat
tam tőlük. 

- Miért nem lett vezető a város első 
számú közművelődési intézményé
ben? 

- Alkalmallan vagyok a vezetésre. 
Én nem tudok, és nem is akarok mun
káltatón kérdésekkel bajlódni, én ren
dezvényeket akarok, és akartam szer
vezni mindig is. Amikor felkértek, ak
kor is azt mondtam, hogy Ai legfel
jebb a helyellesi megbízási vállalom 
el. mert az lehetővé leszi, hogy prog
ramokat szervezzek Akkoriban, ami
kor én a Hevesibe kerültem, egy egész 
más világ volt. Mindig mindenre volt 
pénz, sosem kérdezték, mennyibe ke
rül egy rendezvény, azt mondták, csi
náld. Legfeljebb jelentéseket kellel ír
nunk. Szerveztünk Hevesi-napokat, vi
lágraszólót, és volt jazzfeszlivál is, 
amire az ország minden iájáról sereg
lettek az érdeklődők. 

- Az a hír járja, búcsúzik az aktív 
munkától. 

- Valóban nyugdíjba megyek. Ez. 
nem jelenti azl, hogy teljesen eltűnök, 
de már szelektálok, minden feladatot 
nem vállalok el. Szerelném, ha a Kis-
kaslélyt még meg tudnám csinálni, 
hogy egy olyan hely legyen, ahová 
mindenki szívesen jön. Jó lenne ha ez 
a ház bekapcsolódhatna a város'kul-
lurális vérkeringésébe, hu sok ren
dezvénynek lenne otthona. Remélem, 
sikerül az indiai követséggel együtt 
újabb képekkel bővíteni a kiállítást, és 
olyan rendezvényekel szervezni, ami a 
mostani profillal harmonizál. 

- Kire marad a jazzfcsztivál? 
- Már megvan az utódom. Katona 

Noémi folytatja majd a műveinél. Az 
ideit még én szervezem, de jövőre már 
szeretnék legalább egy koncertet szék
ből hallgatni. 

- Azl beszélik, hogy ön szinte min
den rendezvényén valamivel megven
dégeli a látogatókat... 

- Ez az én titkom volt eddig. Tudja 
nekem nagyon fontos az a tudat, hogy 
az általam szervezel! rendezvényen 

magam lássam vendégül azokat akik 
jelenlétükkel megtisztelnek. Mindegy, 
hogy ez néhány pohár bor, vagy egy 
csésze tea. Úgy érzem, hogy akik el
jönnek az én vendégeim is, hál vendé
gül látom őkel. Egy kicsit az én házam 
ez., az én vendégeim, akik eljönnek, és 
ha az ember vendégekel hív. akkor 
megkínálja őkel valamivel. 

- Milyen érzés volt átvenni az elis
merést? 

- Megvallom zavarban voltam, 
nem tudom tényleg megérdemeltem-e. 
Volt ott néhány nagyon idős bácsi, ta
lán kilencven évesek is elmúllak már. 
Miközben átvették az elismerési, azon 
gondolkoztam, vajon ők is azért kap
ják ilyen későn a magukéi, mert a ne
kik megjáró! korábban olyanoknak 
aduik, akik kevésbé méltók rá. 

- Vágyik az elismerésre? 
- Én időről időre adok magamnak 

egy kicsiny kitüntetést, akkor, hu vala
mi jól sikerül, akkor, ha tényleg úgy 
zajlik le egy rendezvény, hogy az, aki 
eljött, elégedetten távozik. Nem kell 
ezekhez a kitüntetésékhez kuratórium, 
ami odaítéli, és nem kell pénz se, nem 
kell ünnepség, és állófogadás. Olyan
kor gondoláiban megjutalmazom ma
gam, aztán továbblépek, és már egy 
másik rendezvényen gondolkodom. 
Ha nem sikerül jól, meri nem gondol
tam át, kell-e ez. ennek a városnak, 
vagy nem körültekintően szerveztem 
meg. azonnal elvonom magamtól a ki
tüntetést. Szigorú kurátor a lelkiisme
ret, szigorúbb minden döntőbírónál. 
Nem várok külön elismerési, gratulá
ciót, ha egy rendezvény jól sikerül, hi
szen ez a munkám, ezért kapom u fize
tésemet. Az már nekem elismerés, 
hogy dolgoztaitok, hogy mások örö
méért élhetek. Mi tagadás, jól esik. ha 
egy-egy ember megállít az utcán, és 
gratulál egyik vagy másik rendezvény
hez, örülök, mert szerezhettem ennek 
az. embernek néhány örömleli percei, 
máris megvan a munkám jutalma. 

- Úgy tudom, pótolhatatlan veszte
ség érte nemrégiben. 

- Fényes nappal kiraboltak az ut
cán. A rabló személyes irataim, és né
mi készpénz mellen olyan dolgokat is 
elvitt, amit már sohasem pótolhatok 
Szinte három éviized minden doku
mentuma benne volt abban a szatyor
ban, olyan adatok, telefonszámok, 
amik csak nekem fontosak. Olyan 
veszteség éri, amit már talán sohasem 
heverek ki. A dolog külön pikantériá
ja, hogy ebben u szatyorban volt az. a 
meghívó is, ami a NKÖM-ból jött. és 
amellyel a kitüntetés átadására hív
lak. Nagyon szép szavakat írlak arra 
a meghívóra, és csak nekem voll fon
tos. Igazán visszaadhatná, aki elvitte. 
Neki semmire sem jó, nekem egy élet 
munkája... 

D.É. 
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LABDARÚGÁS 

PNB 
Dunafcrr SE-Nagykanizsai 
Olajbányász FC 2-1 (0-0) 

Dunaújváros. 2000 néző. Jv.: Juhos 
(Hrabovszky, Georgiu). 

Dunaferr SE: Bila - Molnár. Sa
lamon. Eger. Kiss Gy. - Zavadszky. 
Jaki. Lengyel (Tököli. 58. p.). 
Komódi (Nagy T„ 46. p.) - Orosz. 
Niesenko. Edző: Egervári Sándor. 

Olajbányász: Kovacsevics 
Panghy - Pálfi, Crnomarkovics -
Farkas, Zahorecz. Agics. Horváth Z. 
(Pulai. 77. p.), Gordian (Kiss I., 56. 
p.) - Kerekes (Szőcze, 70. p ) . 
Horváth Gy. Edző: Készei Ferenc. 

Sárga lap: Kerekes a 60. pereben. 
Góllövők: Niesenko (2). ill. 

Horváth Gy. 

NBIII 
Bonyhád-MÁV NTF: 3-0 (0-0) 

Bonyhád, 450 néző. Jv.: Nagy. 
MÁV NTE: Kovács Z - Nagy. 

Kele. Trenesényi Z.. Dezső. Réz 
(Tóth), Korpics, Gyulai, Trenesényi 
V. (Kovács J.). Kalinies (Hermán). 
Kovács T. Edző: Szálai Zoltán. 

A PNB á l l á s a : 

1 Vasas DH 4 4 - 8-1 12 
2 Gázszer 4 3 1 8-3 10 
3 Debreceni VSC 4 3 ! 6-3 9 
4 Zalahús ZTE FC 4 2 2 7-1 8 
5 Győri ET0 FC 4 2 1 1 9-3 7 
6 Dunaferr SE 4 2 1 1 10-6 7 
7 MTK 3 2 1 6-2 7 
8 N. Olajbányász 4 1 2 1 6-6 5 
9 Lombard FC 4 1 2 1 5-7 5 

10 Ny Spartacus 4 1 2 1 5-8 5 
1 1 Ferencváros 4 1 1 2 6-6 4 
12 Kispest-Honvéd 4 1 1 2 2-4 4 
13 Diósgyőri FC 4 1 1 2 6-9 4 
14 Újpest FC 3 1 2 5-8 3 
15 Siófok FC 4 1 3 2-7 3 
16 Haladás-Mllos 4 1 3 3-9 3 
17 Szeged LC 4 - 1 3 3-9 1 
18 Vác FC-Zollner 4 4 3-8 0 

Góllövők: Martinov (2 ). Dezső 
(öngól) 

Megyei Bajnokság 
Miklósfa-FEMAT-Csesztrcg 

1-4 (0-1) 
Miklósfa. 150 néző. Jv.: Kondikor. 
Megérdemelt vendéggyőzelem a 

színvonalas küzdelmet hozó találko
zón. 

Góllövők: Kovács K, illetve Ko
vács. Bócz. Bazsika (2). 

Ifjúsági: Miklósfa-Csesztreg .3-12. 

JUDO 

Sikeres Nyári J u d o 
Edzőtábor 

Ba la tongyörökön 
A MÁV-NTE judo szakosztályának 

tagjai ezen a nyáron csak hamm hét pihe
női kaptak. Hz idő alatt társadalmi mun
kában (szülők, gyerekek együtt) „helyre
hozták" edzőtermüket, hogy egészsége
sebb körülmények között folytathassák 
az edzéseket augusztus elsejétől. 

A korai munka elkezdésének oka. az 
edzőtáborra való alapozás, és az augusz
tus 28-29-ci paksi nemzetközi versenyen 
való megjelenésre való kemény telkészü-
lés. 

A télkészülés csúcspontja az. a tízna
pos edzőtábor, amelyei a szakosztály ve
zetői Balatongyörökön, a Z-iI.u Ujusigi 
és Gyermektáborban rendezték meg a 
budakeszi, a pápai és a százhalombattai 
judnklúbok tagjaival, versenyzőivel kö
zösen. A közel 70 fős létszámot S-28 
éves korú judokák alkották. Az edzések 
nyolc mester vezetésével folytak. Meghí
vottként Tuncsik József olimpiai bronz
érmes. Európa-bajnokunk látogatott el a 
táborba és tartott edzést a kíváncsi 
jiulokáknak. akik szerettek volna ellesni 
minél löbh egyéni technikát a mestertől! 

A napi 2—i edzés elélte célját, hiszen 
a tábori judobajnokságon már nagyon 
szép eredményeket éllek el a kanizsai 
judokák. 

Ifjúsági: 81 kg-ban I. Molnár Tamás. 
55 kg-ban I. Németh József. 
Serdülő: 57 kg-ban I. Szekeres Mi

hály. 

55 kg-ban I. Mester Marcell, 
+70 kg-ban I. Hóbár Péter. 
Diák A: 55 kg-ban II. Németh Kriszti

án. 
41 kg-ban II. Balta Ferenc, 
.39 kg-ban II. Kling Ádám. 
Diák B: 30 kg: I. Mándó Milán. 
Diák C: 39 kg-ban I. Kling Ádám. 
.39 kg II. Valgulh Attila. 
Diák~D: .30 kg I. Bogács 1 iajnalka. 
40 kg II. Mándó Gergő, 
42 kg II. Szentes Péter. 
Remélhetőleg ez a sikeres versenyzés 

folytatódik a paksi versenyen is. 
A tábor programjai között sümegi és 

tapolcai közös autóbuszos kirándulás is 
szerepelt, mely a csapatok közötti össze-
kovácsolódást is elősegítette. Ezen kívül 
a zalakarosi íjászcsopoil néhány tagja be
mutatót tartott, melynek végén a judokák 
is kipróbálhatták „íjásztudományukat". 
Kiegészítő programok színesítették a tá
bor mindennapjait mint pl. ötprobatura. 
amely komoly állóképességet és egyéb 
ügyességei igényelt a résztvevőktől. El
méleti vetélkedő, amely a judo történeté
nek, technikáinak ismeretét kell, hogy 
tükrözze. Várjátékok: nindzsák és sza
murájok harca, csatája a hegyekben. 

Összességében a tábor sikeresen zá
rult, mind a négy csapat tagjai kellően 
felkészültek a következő versenyre, és 
nagyon jól érezlek magukat a könnyűnek 
nem mondható 10 nap alatl. 

A jövő tervein: vonatkozóan, a Ma
gyar Judo Szövetség előzetes igénye sze
mit 300 fős táborrá alakulhat 2000. év
ben a Balatongyöröki Judo Edzőtábor, 
ami a MÁV-NTE judo szakosztály erő
feszítéseinek köszönhetően Zalát kiemel
heti a magyar judo köreiben! 

Külön köszönet Nagykanizsa Város 
Oktatási és Sportbizottságának az anyagi 
segítségnyújtásáéit! 

Úgy gondolom, ez a cím illetné leg
jobban a 1999. július l-jével indult ke
rékpáros és alpinista expedíciónkat. 

A túrán elén sikercink részlegesnek 
mondhatóak. Az út teljes időtartama 22 
nap volt, a tervezett kb. 3000 km-ből 
2730 km leli. Ez úgy jött össze, hogy a 
hazaidon változtattunk, pl. kihagytuk 
Marseille-t és más, kisebbrendű úton 
jöttünk haza. Mindezt miért, nem em
beri tényezők játszónak közre, ha ezen 
múlott volna a Földet is megkerüljük. 
A technika ördöge kitűnően szórako
zott velünk, vagy rajtunk. Ne defektre 
gondoljanak, mert anélkül úsztuk meg 
az egész utat. 

Problémáink jórészét a csomagtartók 
szerelgelése okozta, melyek ripityára 
törlek pakkjaink súlya alatt, hogy a kül-
lőszakadást már ne is említsem. Nos, 
ilyen problémák készlellek minket a 
változtatásokra, és arra hogy rugalma
san vegyük a nehézségeket. Minden 
esetben feltaláltuk magunkat, még ak
ikor is. ha kőkorszak) módszereket kel
lett bevetni céljaink érdekében. 

A hegyen mindössze négy napot löl-
töllünk. Négy kőkemény napot. Az ide 
illő legjobb jellemzés „cseberből veder

be", mert gond és probléma egymást 
váltva tömörültek! Az útvonal több 
technikái igényelt volna, ami volt. ab
ból a maximumot hoztuk ki. amit csak 
lehetett, dc a csúcsra így sem juthat
tunk fel. 

Az. időjárás tekintetében szerencsénk 
szintén részleges volt, igaz. az esőt szin
te minden esetben megúsztuk, de a 45 
C" környéki fullasztó hőségek szinte ál
landóak voltak. 

Összességében ez egy szuper jó ex
pedíció volt, mert eljutottunk Francia
országba, Monacóba és keresz.tülszel-
tünk egy gyönyörű hegységei. Eltöltöt
tünk huszonkét változatos, emlékezetes 
napot, ahol bizonyítottuk önmagunk
nak találékonyságunkat, hogy a jég há
tán is megélünk, és emellett a legjobb, 
hogy ezt jókedvvel élvezettel tettük. 

Még egyszer ugyaninnen feljutunk 
Európa csúcsára, a Mont Blanc-ra. Re
ményeink szerint kél éven belül. 

Nem utolsó sorban szeretnénk meg
köszönni szponzoraink segítségét, 
akik nélkül ezi el sem tudtuk volna 
kezdeni. 

Barkóczy Ákos, Pintér Szilárd 
KSE alpin szakosztálya 

D R A S K O V I C S B A R K A C S -

É S M Ü S Z A K I B O L T 
Nagykanizsa, Szent I. u. 9. 
Tel.: 93/314-948 

í" "S 

Fa kerítcsclemck, 
kü lönböző mintákkal , 

nagy választékban raktáron. 
Kovácsol tvas kerítéselcmek, kiegészítő tartozékok 

megrendelésre , prospektus alapján. 

Program: 

I KOSÁRLABDA j 
Program: 

I KOSÁRLABDA j szeptember 03. (péntek) 
17.00 KKK-DKG-EAST-DOM-

K A N I Z S A - K U P A BÓVÁRI VMSE 

nemzetközi 18.30 Ünnepélyes megnyitó 

férfi kosárlabdatorna 18.45 DJURDEVAC-SÁRVÁR1 
KSZC 

Időpont: 1999. 09. 03-04. 
Helyszín: Nagykanizsa. MÁV szeptember 04. (szombat) 

NTE Csarnok. Ady E. u. 68/A 9.00 KKK-DKG-EAST-DJUR-
Résztvevő csapatok: DEVAC 
DOMBÓVÁRI VMSE (NB 1 „A" 10.30 DOMBÓVÁRI VMSE-

csoport) SÁRVÁR1 KSZC 
SÁRVÁRI KSZC (NB 1 „B" cso 15.30 DJURDEVAC-DOM-

port) BÓVÁRI VMSE 
DJURDEVAC (horvát, nemzeti b. 17.00 SÁRVÁRI KSZC-KKK-

II. oszt.) DKG-EAST 
KANIZSA KK DKC-EAST (NB 1 18.40 Ünnepélyes eredményhir

„B" csoport) detés 

1999. szeptember 2. 



A P R Ó H I R D E T É S E K 
^HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft szerkesztőségében 
!s^(Nagykanksa,Terv u. 3. sz. alatt) VESZÜNK FEL! 

^ I N G A T L A N T 
Nagykanizsa belvárosában 89 nm-es 1. emeleti, 
cirkogejzíres, amerikai konyhás, igényesen ki-
alakíloll társasházi lakás eladó. Érdeklődni a 
93/537-472 vagy 06-30/9932-515-ös telefono
kon (30662 K) 
Szentgyörgyvári hegy III hegyháton 600 n-öl 
gyümölcsös szőlővel, pincével eladó. Villany 
van. Érd.: Papp Gézáéknál a 381-155-ös telefo-
non egész nap1 (30663 K) 
65 négyzetméteres önkormányzati, nem meg
vásárolható lakásom bérleti joga eladó Érd • 
Nk, Dózsa Gy. u. 75. szám alatt Békési 
Istvánoknál. (30659 K) 
Nagykanizsán belvárosi családi ház eladó. Ér
deklődni a 06-20/9943-796-os telefonszámon. 
130649 K) 
Egy+tél vagy kétszobás egyedi lűtéses lakást 
keresek 3. emeletig. Erd.: 06-30/9794-754-es 
telefonon (30595 KI 
Családi házal keresek Nagykanizsán vagy kór
nyékén. Érd.: 06-20/992-64-01 -es teleionon. 
(30596 K) 
Gyékényesen, a topádhoz közel 4700 nm-es 
közművesített telek reális áron eladó. Érd.: 18 
óta után a 93/319-575-ös teleionon (30585 K) 
Mórlchelyi szólösbegyen 700 n-ol szőlő, gyü
mölcsös, új építésű pincével eladó. Villany, kö
vezett út van. Étd.: 93/322-828-as telelonszá-
inon.(30526 K) 

JÁRMŰ 
Fiat 127-es. 900 cm'-es, 2001. júniusáig vizs
gáztatva eladó Érd: az esti órákban a 383-613-
as telefonszámon (30657 K) 
Tiabant-moloros. platós, háztáji gép eladó 
Irányár: 65 E Ft Érd 93/360-365-ös telefonon. 
(30657 K) 
Simson SB 51-es 1988-as évjáratú eladó. Ar: 
65.000- Ft. Tel.: 325-712 vagy 30/9029-320. 
(30461 K) 
Régi típusú Babetta 25 E Ft-ért eladó. Erd.: 318-
160-as telefonszámon. (30570 K) 

GARÁZS 
Nagykanizsán a Zemplén Gy 9. szám alatt 26 
nm-es garázs eladó Érd: 314-534-es lelefo-
noi). (306G1 K) 
Nagykanizsán a Munkás úli garázssoron aknás 
garázs eladó vagy bérbe adó. Érd.: 93/316-583-
as telefonon. (30650 K) 

VEGYES 
Alig használt 72 literes szólőprés, használt gáz
tűzhely, gázbojler eladó és a Kaán K. utcában 
aknás garázs kiadó Érd: 06-30/9298-335 tele-
lonon. (30660 K) 
100 és 170 literes boroshordók eladók. Erd.: az 
esti órákban a 315-813-as teleionszámon 
(30658 K) 

A hirdetéseink megjelennek 
az INGATLANBORZE c. 

kiadványban is. 

Kiskanizsán bontásból származó tetőcserép és 
1 db kútkáva eladó. Érd.: 06-30/9947-012-es 
mobiltelefonszámon lehel. (30658 K) 
Gyermekfelügyeletet vállalok. Erd : 06-93/322-
227-es teleionszámon, (30659 K) 
Altalános iskolások korrepetálását magyarból, 
történelemből, matematikából, németből és 
orosz nyelv tanítását vállaljuk. Érd: 17 óra után 
a 333-299-es teleionszámon. (30660 K) 
SEGÍTSÉG EMBEREK! 6 hetes tekete színű KIS
CICÁK vagyunk, gazdit keresünk1 Nem akarunk 
menhelybe menni! Érd.: 312-677-es telefonon 
(30656 K) 
Kitűnő állapotban lévő. kanapévá alakitható 
francia ágy sürgősen eladó. Érd: hétköznap 18 
óra után a 314-108-as telefonszámon. (30652 
í l 
Morzsolt kukorica eladó! Érd : az esti órákban a 
93/315-559-es teleionszámon. (30655 K) 
SB 16 FM rádiós hangkártya és 286-os Laptop 
eladó. Érd.: 93/325-712 vagy 06-30/9029-320-
as telefonokon, (30617 K) 
Szálkás szőrű, kan tacskót találtam A kutyus 
törzsszámával lehet jelentkezni a 316 066-os 
telefonon az esti órákban. (30584 K) 
Magyar nyelvtanból általános iskolások részére 
pótvizsgára felkészítést, korrepetálást vállalok. 
Érd : 93/313-880-as telefonon (30566 K) 
Társasház oldallala reklámfestésre kiadó. Erd 
Bencze Valéria, Nk. Garay u. 11/A (30451 K) 

Számítástechnikai tanfolyamok Indulnak 
szeptember közepén Nagykanizsán, az 
Informen Bt. szervezésében 40 órás Word. 
80 órás Word, Excel tanfolyam OKJ-képzé-
sek: 200 órás alapfokú és 230 órás közép
fokú tanfolyam. Jelentkezés és információ: 
93/317-223,06-30/9120-261. (30592 K) 

PARTNERKERESŐ 
49 éves özvegyasszony keresi élete párját, ko
moly szándékú, hűséges férfi személyében 55 
éves korjrj „Együtt könnyebb" jeligére a Nk. Pf. 
154-re várok levelet (30463 K) 

F e l h í v á s ! 
A Móricz Zsigmond Művelődési 

I híz és a Kiskanizsa Kulturális Egye
sület néptúncoktatást indít 6-10 és 
11-16 éves gyerekek részére. A fog
lalkozások keretében személyiségfej
lesztő, ritmus- és tartásjavító gyakorla
tokat tartunk, valamint megismerked
nek a résztvevők a néptánctípusokkal 
(csárdás, ugrósok). Év végén közös 
nyilvános fellépés keretében adnak 
számot az évközben tanultakról. 

A foglalkozások heli két alkalom
mal, 2x45 percben tartjuk kedd-csü
törtök és hétfő-szerdai napokon. 

Oktatók: Képpel Julianna és Tóth 
István („Csonti") 

Részvételi díj: 1OOO Ft/hó 
Jelentkezni a 319-202-es telefonon, 

vagy személyesen a Móricz Zsigmond 
Művelődési Házban lehet szeptember 
20-ig. 

s i l í ü l s i k ö i ±ÖXÖZ3Ö 
a w w w . s i e n e t . h u / k a n i z s a w e b o l d a l á n ! 

E-mail t k ü l d h e t n e k a k a n i z s a h e t i l a p @ s i e n e t . h u c í m r e . 

T R I < 6 TELEFON/FAX: 93/318-289 
MOBIL: 60/399-399 

ÉJJEL-NAPPAL 

K Ü L F Ö L D Ö N - B E L F Ö L D Ö N 

A U T Ó M E N T E S 
M E G B Í Z H A T Ó - P O N T O S - S Z A K S Z E R Ű 

HSMK HETI PROGRAMAJÁNLÓ 
Információ, jegyárusítás 10.00 -18.00 óra. Tel.: 311-468 

- l-jén A KOROSI C S O M A SÁNDOR ÁLTALÁNOS ISKOLA 
TANULÓINAK KIÁLLÍTÁSA az Ifjúsági Galériában 
Megtekinthető: szeptember 20-áig 

- l-jén FÜZESI ZSUZSA G R A F I K U S M Ű V É S Z 
MESEILLUSZTRÁCIÓIBÓL KIÁLLÍTÁS 
Megtekinthető: szeptember 10-cig 

Pintér Szilárd 
ipari alpinista vállalkozó 

Nagykanizsa. Zemplén Gy. u. I l /A. X. e. 65. 
Tel.: (06-30)9794-733 

Tevékenységem: épületek, építmények szigetelése, 
karbantartása, tisztítása: fémszerkezetek javítása, tisztí
tása, korrózióvédelme; esőcsatorna-tisztítás: bontás: 
veszélyelhárítás; ablaktisztítás iparialpin technikával! 

Megrendelésüket tisztelettel várom. 
Pintér Szilárd vállalkozó 

F E L H Í V Á S 
A Zalai Népfőiskolai Egyesület a Zala Megyei Munkaügyi Központ támogatásá
val 1999. októberében újraindítja NÉPI KISMESTERSÉGEK NÉPFŐISKOLÁ
JÁT munkanélküliek és pályakezdők részére. 

SZŐNYEGSZÖVŐ (OKJ: 31529303) 
BŐRTÁRGYKÉSZÍTŐ (OKJ: 21527201) 

A képzés tervezeti kezdése: 1999. október 1. i 
Tervezen befejezése: 2(X)(). június 20. 
A beiskolázás feltételei: X általános iskolai végzettség. 16 életév, orvosi alkal

massági vizsga. 
A tanfolyam ideje I4(X) óra. A hallgatók ez idő alatt a mesterség gyakorlati és 

elméleti ismereteinek elsajátítása mellett, néprajz, művészettörténet, vállalkozói 
ismeretek, munkavédelem tantárgyakból kapnak képzést, munkanapokon napi 8 
órás foglalkozások alatt. 

A képzési sikeresen elvégző hallgatók országosan elismert szakmunkás-bizo
nyítványt szereznek, melynek birtokában akár egyéni vagy társas vállalkozásba 
kezdhetnek. A tanfolyam képzési költségeit egyéni elbírálás alapján H Munka
ügyi Központ fedezi. Ideje alatt a hallgatók utazási kedvezményben részesülnek. 
Szükség esetén a bentlakás is megoldható, melynek költségei a hallgatót terhelik. 

zt képzés helye: Nagykanizsa. Móricz Zsigmond Művelődési Ház 
Jelentkezni és érdeklődni lehet: Munkaügyi Központ Kirendeltségein és a Za

lai Népfőiskolai Egyesület irodájában. Telefon: 92/324-117. 92/311-010/204 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: 
Büki Erzsébet, Dukát Éva. Lukácsa Zsuzsa. Tuboly Judit Munkatársak: 
Bencze Ildikó, Miilei Szilvia. Külső munkatársak: Benedek Miklós. Horváth 
István. Horváth Zoltán. Varga György (fotóriporter) Hirdetésszervezők: 
Varga Zoltán (20/9351-036). Németh László (30/956-8410). Szerkesztőség: 
Nagykanizsa, Terv u. 3. Levélcím: XX0I Nagykanizsa, Pf.: 154. Hirdetésfel
vétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Terv u. 3. Kiadja a Kanizsa Újság 
Kft. Nagykanizsa, Terv u. 3. Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya 
Nyomja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg, Gorkij u. 1. Tel.: 92/313-550. Fe
lelős vezető: Czirkl Gyöigv. Terjeszti a Magyar Posta és a Kanizsa Újság 
Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. ISSN 0865-3879 
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Hol 
a konyhapénz? 

A legutóbbi Oktatási, Kulturális 
és Sportbizottsági ülésen tette 
fel a kérdési Mayer Ferenc, a 
Batthyány Gimnázium igazga
tója, hogy hol az a pénz, ame
lyet a Rozgonyi iskola melegí
tőkonyhájának kialakítására, és 
a BLG konyhai üstjének meg
vásárlására különített el a város. 
Mayer Ferenc elmondta, hogy 
információi szerint a melegítő
konyha a/, intézmények felújí
tási keretéből került kialakítás
ra, az általa vezetett iskola 
konyhája pedig még nem kapta 
meg a már korábban megígéri 
konyhai eszközi. Ez azért jelent 
gondot, mert hamarosan elkez
dődik a tanév, és a jelenlegi üsl-
kapaeitás nem elegendő az is
kola által étkeztettek ételének 
előállításához. A bizottság ülé
sén elhangzott, hogy hamarosan 
átszervezésre kerül a kanizsai 
gyermekétkeztetés rendszere, 
így lehel, hogy a Batthyánynak 
nem is lesz szüksége az edény
re. Az azonban nem tisztázó
dott, hogy hol az a másfélmillió 
forint, amely a piaristák kony
hai eszközvásárlásából szárma
zik, és amit a fenti célokra kü
lönítettek el. 

Meg nem derült lény arra. hogy az 
elmúlt időszak esőzései okozták-e, 
hogy rendkívül rossz állapotba került a 
Tanácsköztársaság 1919. szobor talap
zata, vagy emberi kéz műve. Lapunk 
kérdéseié a Via Kanizsa Kbt. szakem
berei elmondták, hogy ők inkább em
beri közbeavatkozás jeleit vélik felfe
dezni a talapzaton, úgy gondolják, 
hogy az éjszakai élet gyakori élvezői
nek köréből került ki az a néhány erős 
ember, akik a feljárót megrongálták. 

(Az azóta eltelt időben már helyreál
lították a lépcsőt.) 

HELYI VEDELEM 
ALÁ VESZIK 

Először a plébániahivatalokban 
próbáltunk utánajárni, kinek a tu
lajdonában lehet a Látóhegyi kis 
kápolna, amelyben egykor a 
kisfakosi búcsú napján a falu és a 
környékbeli szőlőhegy lakói, tulaj
donosai számára az ünnepi (Péter 
Pál napi) misét tartottak, de a Jé
zus Szíve plébánián nem tudtak 
segíteni. A kápolna kapuit már 
évek óta nem nyitották ki, még az 
évi egyszeri istentisztelet okán 
sem. azt is másutt tartották. Sajnos 
a polgármesteri hivatalban sem si
került semmi konkrétumot meg
tudnunk. A Főépítészi Irodában vi
szont megköszönték tudakozódá
sunkat, mondván az ő figyelmüket 
elkerülte eddig az építmény léte. 
de ezt követően kezdeményezik a 
helyi védelembe vonást. A Földhi
vatalban lévő, jelenleg használatos 
tulajdoni lap bejegyzése szerint az 
épület a Bagolai Római Katolikus 
Egyházközség tulajdona. A Föld
hivatalban azt az ígéretet kaptuk, 
hogy a régi tulajdoni lapokon utá
nanéznek, van-e valamiféle kiegé
szítő információ rajtuk, mert azt a 
bejegyzést, amely a mostanin ol
vasható, ők maguk is nehezen ér
telmezik. 

D.É. 

Az új tanévben is a megszokott, 
magas színvonalú képzéssel várja 

Önt és gyermekét a 

DIALÓG NYELVSTÚDIÓ 
Ajánlatunk 1999. szeptember 20-tól 

Kezdő, újrakezdő, középhaladó, haladó, társalgási, vizsgára felkészítő 
szinten: 
1. 100 órás intenzív nyelvtanfolyam 
2. Normál tempójú nyelvtanfolyamok 
3. Cégek számára kihelyezett egyéni vagy csopor tos ok ta tás 

ANGOL, NÉMET, OLASZ 
nyelvből garantáltan kis létszámú csoportokban. 

• Órakezdés: délelőtt, délután, este illetve csak szombat délelőtt 
• Kedvező óradíj - havi- és részletfizetési lehetőség. 
• Jelentős kedvezmények: - törzstanulóinknak 

- a délelőtti csoportot választóknak 
- a szeptember 6-áig jelentkezőknek 

Beiratkozás: a jelentkezés sorrendjében személyesen 1999. szeptem
ber 18-ig 

D I A L Ó G N Y E L V S T Ú D I Ó 
Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 

Tel./Fax: 93/326-413: 30/9272-329 
E-mail: dialog@westel900.ncl 

Az új tanévben is válassza a minőséget! 

4r 

} KANIZSA 
1 Trend Kft 

KANIZSA TREND KFT. 
LAKBERENDEZÉSI 

ÁRUHÁZA 
8800 Nagykanizsa , A d y út 45. 
Tel.: 93 /313-106 ,93 /500-157 

DIN ISO 
14001 
9001 

* M * 

M E L O O Y Kis he ly igényű , szép kivite lű ket funkciós bőr- es s z ö v c t g a n i i t ú r a . 
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Nagykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 

XI. évfolyam 36. s z á m • 1999. s z e p t e m b e r 9. Megjelenik 21.000 példányban 

MkairésiCenuum 

8800 NagyKanizsa 
Eötvös tér Z7 

Alkatrész FofróDrót 
93/315-140, 60/468-683 

inben, &mt út átdóz&íkoi lutl.. 

LAKOSSÁGI SZOLGÁLTATÁSAINK: 
>- Ingyenes házhozszállítás 
>• Részletfizetési kedvezmény 
» Gépjármű adatainak nyilvántartása 
*• Pontgyűjtési akció 
» Alkatrész keres-klnál szolgálat 
>• Alkatrész Antikvárium 
> Tűzoltó-kedvezmény 
> Közalkalmazotti kedvezmény 

Argosz biztosítással rendelkezőknek kedvezmény 
> Válaszd kii, ALKUDJ!, Fizess és vidd! 
> Alkatrészek, felszerelési cikkek minden típushoz. 
Minden 1.000 Ft felett vásárló vevőnket megkínáljuk 

kávéval, forró csokoládéval, frissítővel. 
Szeretettet vútju^ Önt! 

„HITELRONTÁS VAGY KEDVEZMÉNY?" 

A Városfejlesztési és Környezetvédelmi, illetve a Gazdasági és Város
üzemeltetési Bizottság üléséről szóló tudósításból meglepődve értesültem 
arról, hogy a közgyűlés elé kívánják terjeszteni állítólagos telekvásárlási 
kérelmemet. A vásárlás tárgya egy palini, közművesítetlen, „rendkívül 
kedvezményes" l .500 Ft /m ! árú építési telek. Kijelentem, hogy ilyen irá
nyú kérelemmel nem fordultam a polgármesteri hivatalhoz, viszont több 
héttel ezelőtt szóban valóban érdeklődtem a palini telekvásárlási lehetősé
gekről. Számomra is visszatetsző, ha bármely közéleti személy pozícióját 
személyes ügyeinek gyorsabb, vagy kedvezőbb elbírálására használja fel. 
Köszönettel is tartozhatnék annak a számomra ismeretlen személynek, aki 
érdeklődésemről tudomást szerezve - vélelmezem - jó szándékkal kérdé
semet hivatalos kérésként kezelve nevemmel írásbeli előterjesztést készí
tett. Szándékom ellenére kíváncsiskodásomnak politikai felhangja lett, 
amelyet a magam részéről nagyon sajnálok. 

Mint Nagykanizsa és térsége felemelkedésének elkötelezett képviselője 
őszintén remélem, hogy a város vezetése a rájuk váró sok-sok fontos fel
adat megoldásában hasonló aktivitással vesz részt, mint ahogy azt eme 
nagy horderejű ügyben tették. 

A magam részéről az ügyet lezártnak tekintem, vásárlási szándékomat 
csak azért nem vonom vissza, mert azt be sem jelentettem. Valamikori te
lekvásárlás reményében tisztelettel üdvözli az olvasót. 

Zakó László 
országgyűlési képviselő 

Di. Bálorfi József, osztályvezető sebész főorvos: 
Utalva a Kanizsa újságban megjelent bizottsági tájékoztatóra, arra kér

tem az önkormányzat Vagyongazdálkodási Irodáját, hogy telekvásárlási 
szándékomtól - melyben végleges kanizsai letelepedésemet terveztem 
megoldani az önkormányzat által megállapított feltételek mellett - eltekin
teni szíveskedjenek. 

HOL LESZNEK VIGALMI 
NEGYEDEK KANIZSÁN? 
Fennállása óta sok viharos napiren

det tudhat maga mögött a kanizsai 
közgyűlés, de talán olyant, mint ami
lyen a közeljövőben rá vár - nem na
gyon. 

A már megjelent jogszabály szerint 
hamarosan ki kell jelölnie a város ve
zető testületének azokat az úgyneve
zett türelmi zónákat, ahol a prostitú
ciót űzők ezen tevékenységüket - ha 
nem is ezt közvetlenül - hábontás 
nélkül űzhetik. No nem a nyíltszíni 
szexuális szolgáltatást kell eltűrni 
ezután, hanem azon tevékenységét a 
prostituáltnak, amely eddig is a nyil
vánosság előtt, az utcán, út szélén zaj
lott: a hajtást. 

A jogszabály szerint az ötvenezer 
főnél nagyobb lakossággal rendelkező 
települések önkormányzatainak ki 
kell jelölniük azokat a közterületeket, 
ahol a szexuális szolgáltatásokat áru
lók az „árut" szemlére tehetik és por
tékájukat kínálhatják. 

Mint az illetékes hivatali osztályon 
megtudhattuk, az előkészítésnek rövi
desen neki kell látni, hiszen januártól 
már a fentiek szerint a testkultúra 
ezen formájának áruvá válását nem 
lehet más korlátok közé szorítani -
legalábbis a türelmi zónákban. 

HASMENÉST OKOZOTT? 
Gyalókai Zoltán képvi

selő a Városfejlesztési és 
Környezetvédelmi Bizott
ság ülésén határozati ja
vaslatban kérte képviselő
társait, hogy vizsgálják 
felül a Csónakázó-tó for
rásának vízminőségét. 

- A lakosoktól kaptam 
az észrevételt, miszerint 
egyes kirándulók, miután 
a forrás vízéből ittak, es
tére hasmenéssel és há
nyással küszködtek, a for
rás környékén pedig bü
dösét éreztek - mondta 
Gyalókai Zoltán. 

Nemes Annától, a VIA 
Kanizsa munkatársától 
azt az információt kaptuk, 

hogy három évvel ezelőtt 
bizony előfordulhattak 
ilyen esetek, ekkor azon
ban a forrást kiszivattyúz
ták, kitisztították, majd 
lehegesztett fedéllel telje
sen elzárták, így semmi
lyen piszok nem kerülhet 
a vízbe. Ezért három év 
óta kristálytiszta, iható a 
forrásvíz és nem is lehet 
bepiszkítani. 

A vízminőségre az 
ANTSZ-nél is rákérdez
tünk: Dr. Bedő Ildikó 
tisztiorvos még nem hal
lott ilyen jellegű bejelen
tésről: 

- Akár ivóvíz, akár 
ételmérgezés tünetei je

lentkeznek, a háziorvos
nak, vagy az észlelő or
vosnak jelentési kötele
zettsége van az ANTSZ 
felé. Mi a problémát a be
jelentést követően azon
nal kivizsgáljuk, hiszen 
ezek az ügyek nem tűrnek 
halasztást. Tehát ide a jár
ványügyié nem érkezett 
olyan bejelentés, hogy a 
Csónakázó-tó forrásának 
vize bárkinél hasmenést, 
vagy hányást okozott vol
na. Egyébként nem biz
tos, hogy egy-egy esetben 
előforduló ilyen jellegű 
tünet a víz fertőzőttségére 
utalna, hiszen lehet gyo
morrontás is. 

A polgármesteri hiva
talban a környezetvédel
mi vizsgálatokat 
Sehmidt László, a Főépí
tészi Iroda munkatársa 
fogja össze. Az ő tudo
mása szerint hivatalosan 
még nem történi lépés a 
Csónakázó- tó forrásának 
esetleges vizsgálatára, 
de megerősítette, hogy a 
Városfejlesztési és Kör
nyezetvédelmi Bizottság 
jegyzőkönyvében szere
pel Gyalókai Zoltán 
képviselő indítványa, 
így valószínűleg még 
szeptemberben elvégzik 
a vízminőség vizsgála
tot. 

Az önkormányzat illetékes bizott
sága - Kanizsán ez valószínűleg az 
Ügyrendi, Jogi és Közrendi Bizottság 
- a hivatal közreműködésével kell 
hogy előkészítse azt, amire a közgyű
lés - ha tetszik, ha nem - igent kell 
hogy mondjon. írd és mondd: nem te
heti meg a testület, hogy ne jelölje 
meg, mely utcákban, tereken ad lehe
tőséget a prostituáltaknak arra, hogy 
az ősinek titulált tevékenységet űzzék. 

A város lakossága bizonyára nagy 
figyelemmel kíséri majd, hol keres
kedhetnek majd a csakis egyénileg 
vállalkozó örömlányok/fiúk, és szinte 
biztosra vehetjük, hogy nem kis ellen
állásba ütközik majd, bárhogyan is 
döntenek a városanyák és városatyák. 

Nem lehet vitás, hogy a város vi
galmi negyedei közé - ha akarom, vá-
rosérdekből - nem kerülhet bele a vá
rosvezetés akaratából a belváros, sem 
a közigazgatási határon belül lévő be
vezető útszakaszok egyike sem. de 
vajon melyik utca, tér. sarok kerüljön 
akkor bele a hátrányos helyzetű tele
pülésrészek közé'.' Azon kívül, hogy a 
jobb érzésű lakók eleve, úgymond 
csuklóból elutasítják, ha lakóhelyük a 
türelmi zónákba essen, vajon ki meri 
felvállalni azt, hogy ezeken a területe
ken az ingatlanok ára zuhanásszerűen 
le fog csökkenni. Az ügyesebb és 
okosabb rétegek talán még üzletileg is 
megfontolandónak tartják, nc indítsa
nak-e pert szándékos károkozás miatt. 
No, nem ötleteket kívánunk adni. de 
ha a szobáztalás. a kitartás, a futtatás 
továbbra is üldözendő marad, és csak 
a magányos farkasokat illeti a türelem 
a jogszabályok által, a vigalmi negye
dek lakóiban előbb-utóbb megfogal
mazódik, hogyan lehet hasznot hajta
ni abból, amire hivatalosan csak az 
vállalkozhat, akit még az APEH is 
helyzetbe hoz. 

De most egyelőre városunk jelesei 
vannak helyzetben, hiszen nem soká
ig halogatható, hogy megvizsgálják, 
hol tömörülhetnek, akik eddig minden 
sarkon álltak már. 

Amennyiben a bizottságok, hivatali 
szervek a gyakorlati előkészítésnek is 
nekilátnak - feltérképezik a szexpiac 
hazai terepeit és lehetőségeit - . la
punk tájékoztatja az olvasókat a dolog 
állásáról. 



1 P E R / P A T V A R 
Dr. Varga Endre ügyvéd tanácsai 
Olvasónk elvált, de volt házastár

sával és két gyermekével továbbra 
is közös lakásban él. Olvasónk fize
tése 40%-ának megfelelő összegű 
tartásdíjat tizet volt házastársának 
gyermekei után. 

Levélírónk problémáját a köz
üzemi számlák, közös költség befi
zetése okozza, ezzel kapcsolatban 
kérdezi, hogy az kit és milyen 
arányban terhel. 

Olvasónk megemlíti még, hogy a 
lakás 1/2-ed tulajdoni hányad 
arányban tulajdonát képezi. 

Véleményein szerint a közüzemi dí
jakat (villany, telefon stb.) a használat, 
illetőleg felhasználás arányában kell 
fizetnie Olvasónknak, míg a közös 
költségei, tekintettel arra. hogy annak 
célja a tulajdonközösségbe tartozó 
épületrészek fenntartása, felújítása, 
karbantartása, tisztántartásai figyelem
mel aror, hogy tulajdonostárs, a tulaj

doni hányada arányában kell megfi
zetni. Természetesen, ha a közös költ
ség közüzemi díjat is tartalmaz (pl.: 
víz), azt már a használat, illetve fel
használás arányában kell fizetni. 

ÁTVILÁGÍTÁS 
Ahogy a városvezetés látja 

Lapunk augusztus 27-én megjelent 
„Nyári munka, szabadság alatt" című 
írás kiegészítéseként Tarnóczky Attila 
alpolgármester elmondta, hogy az átvi
lágításra azért van szükség, hogy vége 
szakadjon egyszer és mindenkorra an
nak a káros folyamatnak, amit a bázis
szemléletű költségvetés-tervezés okoz 
az intézményeknek és a városnak 
egyaránt. Evek óta nem kellően meg
alapozón számok alapján készül a 
költségvelés. Ez egyes intézményekel 
hátrányosan érint, míg másokat esetleg 
előnyökhöz, juttat. A kért adatokat 
azért kell a megadott időre beszolgál
tatni az. intézményeknek, meri a költ
ségvelés tervezése hamarosan megkez
dődik, és semmi esetre sem lenne sze-' 
lencsés, ha a kétezres év költségvetése 
is a korábbi években nlár megszokott 
módon készülne el. Hiszen-ez azt je
lentené, hogy még egy évet veszít a 
város a reformok bevezetését illetően. 
Az átvilágítás célja, hogy feltárja azo
kat a visszásságokat, amelyek nyomán 
,i pénzek nem kellő hatékonysággal 
kerülnek felhasználásra. Nem csak a 
pazarló gazdálkodás jelenségeire kí
vánnak rámutatni, hiszen nem elkép
zelhetetlen, hogy egyes területeken a 
szűkítések helyett bővítésekre, újabb 
források, illetve munkaerő biztosításá
ra lenne szükség. Az átvilágításra elkü
lönített pénzből egy meghatározott 
összeget az átvilágításban közreműkö
dő közalkalmazottak és köztisztviselők 
javadalmazására fordítanak, elismerve 

ezzel azt a plusz munkát, amit az adat
feldolgozás jelent, és azt, hogy az álta
luk elvégzett adatfeldolgozás nélkül a 
projekt nem valósulhatna meg. Az át
világításra minden intézmény kellő 
időben felkészülhetett, már az év ele
jén lezajlottak azok a felmérések, ame
lyek az intézmények számítógép-fel
szereltségére kérdeztek rá. Azok az in
tézmények, amelyek nem rendelkeztek 
az átvilágításhoz szükséges program 
futtatására alkalmas gépekkel, ott gon
doskodtak megfelelő felszereltségről. 
Volt olyan intézmény, ahol az oktatás
ból csoportosítottak át gépet, másutt 
pedig külső forrásból gondoskodtak er
ről. Az átvilágítás még folyik, egy do
logra azonban máris kellő rálátással 
rendelkezik a városvezetés: az intéz
mények adminisztratív dolgozói nem 
minden esetben rendelkeznek kellő 
szintű számítástechnikai ismeretekkel. 
A programmal való ismerkedésre kellő 
idő állt az intézmények rendelkezésére. 
Mátyás József, az átvilágítás helyi 
koordinátora úgy vélekedett, azokban 
az intézményekben, ahol a program
mal való megismerkedésre kellő gon
dot fordítottak, ott jó ütemben zajlik az 
adatfeldolgozás. Van olyan intézmény, 
ahol be is fejeződött az első szakasz. 
Mátyás József a személyével felmerült 
dolgok kapcsán kiegészítésül elmond
ta, hogy minden esetben, ha az intéz
mények bármelyikénél kérdés merült 
fel, ő. illetve munkatársai a kérdezők 
rendelkezésére álltak. 

• Szeptember l-jén tettek beje
lentést a 74-es út mellett lévő 
Hahóti Csárdából, hogy az éjszaka 
folyamán ismeretlen tettesek a 
csárda parkolójában lévő olasz ál
lampolgár személygépkocsiját tör
ték fel és 360.000 Ft értékben ru
haneműt tulajdonítottak el. 

• Auto-Kanizsából tettek beje
lentést, hogy egy eredetvizsgálatra 
beszállított kanizsai férfi tulajdo
nát képező személygépkocsi al
vázszáma hamisított. Az ügyben 
rendőri eljárást kezdeményeztünk. 

• Kiskanizsán 13.00 órakor a 
Kismező utcában ismeretlen tettes 
szúnyoghálóbontás módszerével 
betört, ahonnét 40.000 Ft kész
pénzt tulajdonított el. 

• 20.20-kor a nagykanizsai 
buszpályaudvar büféjében történt 
verekedés, melynek során egy 
inkei lakos nyolc napon túl gyó
gyuló bordatörést szenvedett. A 
verekedést csak több rendőr tudta 
megfékezni. 

• 23.10-kor ismeretlen tettes 
megpróbált betörni rácslefeszítés 
módszerével a letenyei Postahiva
talba. A jól működő riasztóberen
dezés a betörőt megzavarta, így el
menekült. 

• 2-án a reggeli órákban tett be
jelentést egy kanizsai lakos, hogy 
az Olaj utcában lévő garázsába is
meretlen tettes ajtóbefeszítés mód
szerével betört és az ott tárolt sze
mélygépkocsijából rádiós-magnót 
tulajdonított el 20.000 Ft értékben. 

• A délutáni órákban a Daewoo 
Püspök Autókereskedés jelezte, 
hogy eredetvizsgálat során egy 
Lada Samara személygépkocsi 
motorszáma hamis. Az ügyben 
rendőri intézkedést kezdeményez
tünk. 

• 14.49-kor besurranok jártak 
Pötrétén a Vasút utcában. A lakás
ból 30.000 Ft készpénzt tulajdoní
tottak el. 

• A délutáni órákban a kórház 
baleseti ambulanciáján jelentkezett 
egy kanizsai lakos, mivel előző 
nap Zárda utcai játszótér előtt egy 
kanizsai lakos bántalmazta, sérülé
se nyolc napon túl gyógyuló sú
lyos sérülés. 

• Az esti órákban a kórházba 
szállítottak a mentők Garabonc 
községből egy helyi lakost, aki elő
ző nap ittas állapotban kerékpárral 
elesett. A vizsgálat megállapította, 
hogy súlyos életveszélyes állapot
ban van, agysérüléseket szenvedett. 

• Betörtek Sandon a Kanizsai 
utcában egy családi báz mellék
épületében, onnan fűnyírót, rotáci
ós kapát, gáztűzhelyet, gázpalac
kot tulajdonítottak el ismeretlen 
tettesek 100.000 Ft értékben. 

• Ismeretlen tettesek jártak a 
zalaszabari hegyen, ahol több né
met állampolgár pincéjébe törtek 
be és 60.000 Ft értékben tulajdoní
tottak el asztalt, székeket, étkező
készleteket, kávéfőzőt stb. 

• Kanizsai állampolgár tett a 
délutáni órákban bejelentést, hogy 
Zalakaroson a sörsátrából 1 db hi
fitornyot, 2 db hangfalat, 1 db 
mikrohullámú sütőt és 1 whisky-t 
tulajdonítottak el 170.000 Ft érték
ben. 

• Galambokon ismeretlen tettes 
családi házba tört be ablakbetörés 
módszerével és 2 db gázpalackot 
tulajdonított el. 

• 3-án szintén betörők jártak a 
Virág Benedek utcai Tenisz Klub 
Házban, ahonnét hűtőszekrényt, 
gáztűzhelyt tulajdonítottak el 
200.000 Ft értékben. 

• Besurranok jártak Surdon a 
Petőfi utcában. A lakásokban ku
tatást végeztek, de értékeket nem 
tulajdonítottak el. 

• Saját lábán érkezett a kanizsai 
ambulanciára az a várföldei lakos, 
aki előző nap motorkerékpárjával 
közlekedve'elesett, és nyolc napon 
túl gyógyuló súlyos sérüléseket 
szenvedett. 

• A délutáni órákban megtalál
ták azt a Skoda személygépkocsit 
Galambok közelében, mellyel elő
ző héten a zalakarosi Mol Rt. kút 
sérelmére követtek el ismeretlen 
tettesek fegyveres rablást. 

• Betörők jártak 4-re virradóra 
az. Ady utcában lévő bizományi 
BÁV üzletében, ahonnét ruhane
műt tulajdonítottak el félmillió fo
rint értékben. 

(Folytatás a 10. oldalon.) 



Kanizsa Dél-Zalai Het i lap 
Szerkesztőségének 

Nagykanizsa Terv u. 3 . 

Alulírott ... nyugdíjas vállalkozó 
azzal a kéréssel fordulok Önökhöz, 
hogy szíveskedjenek a helyi Dédász. 
Rt-nél utánajárni, hogy az ipari mé
rő órákat milyen feltételekkel lehet 
szüneteltetni és mennyi ideig. Ugya
nis ez év II. 04-én levelet írtam a pé
csi központnak, de a mai napig erre 
vonatkozólag felvilágosítást nem 
kaptam. 

Nagykanizsán érdeklődésemre 
kaptam korrekt tájékoztatást, de en
nek ellenére nem érzem magam biz
tonságban. Ugyanis, ha én most ki
kapcsoltukul! a mérőt határozatlan 
időre, egy későbbi időpontban lehet
séges, hogy újabb visszakapcsolás 
esetén hálózati hozzájárulást kell fi
zetni. Lehetetlenné teszik a nyugdí
jasokat, mert a korábbi havi alapdíj 
4.000 Ft-ról 10.000 Fi fölé emelke
dett. Van-e lehetőség nyugdíjasok
nak kisebb tarifába való sorolásra? 

Úgy gondolom, hogy nem vagyok 
egyedül, akinek ilyen hasonló prob
lémája van. 

Nevem, címem szíveskedjenek tit
kosan kez.elni. írásban kérem vála
szukat megadni. Szíves fáradozásu
kat dőre is köszönöm. 

t Tisztelettel: 
olvasójuk 

VÁLASZ 

Takács Zoltán, a DÉDÁSZ Rt. he
lyi üzemvezetője olvasónk levelére 
az alábbi választ adta. Az áramszol
gáltató és a fogyasztó között felvető
dő kérdéseket a bekapcsoláskor 
megkötött szerződés szabályozza. Az. 
árak kérdésér időről időre új rende
lettel szabályozzák, a legutóbbi júli
us elsején lépett életbe. A DÉDÁSZ 
Rt. és a fogyasztó kapcsolatát nem 
befolyásolja az, hogy a vételező 
nyugdíjas-e vagy sem. illetve, hogy 
milyen a szociális helyzete. A nem 
háztartási áramdíjszabássul vétele-
zök alapdíja 1144 Ft/A/év. {Egy 10 
Amperes kismegszakító esetén az. 
alapdíj évente tehát 11440 forint.) 
Az áramdíj 13.7 Ft/kilowattóra, 
amelyet l2c/c-os ÁFA terhel. A ki
kapcsolással a vevő és a szolgáltató 
között megszakad u jogviszony, a ve
tő korábban megváltott jogait veszí
ti el. Ha ismételt visszakapcsolást 
kér. abban az esetben is új szerződő 
félnek számít, és a költségeket, ami
be a bekapcsolás kerül - a mérő díja 
13000 forint és a hálózatfejlesztési 
díj. ami Amperenként 2000 forint -
ismét fizetni kell. A kikapcsolás he
lyett a szerződésben foglalt teljesít
mények csökkentését érdemes kérel
mezni, ezzel a jogviszony nem szu
kát! meg. A teljesítmény pedig díj
mentesen ismét emelhető, amennyi
ben a fogyasztó kéri. 

K a n i z s a F e l s ő o k t a t á s á é r t A l a p í t v á n y 
a következő képzéseket hirdeti meg 

UNIVERSITAS 
N Y E L V I S K O L A 

Ajánlatunk 1999. október 1-től 

Kezdő, újrakezdő, haladó, társalgási, 
vizsgára felkészítő intenzív nyelvtanfo
lyamok alap-, közép-, felsőfokú szinten 

A N G O L , N É M E T 
nyelvből normál létszámú 

csoportokban. 

Cégeknek kiscsoportos, vagy egyéni, 
a felmerült igények szerint. 
• Orakezdés: délelőtt, délután, este 

illetve csak szombat délelőtt 
• Kedvező óradíj - havi- és részletfi

zetési lehetőség 
Beiratkozás: 

Kanizsa Felsőoktatásáért 
Alapítvány 

U N I V E R S I T A S 
N Y E L V I S K O L A 

A minőséget kiváló oktatóink ga
rantálják. 

Európai integrációs 
továbbképzés 

Pedagógusok, köztisztviselők, 
jogászok részére 

Berzsenyi Dániel Főiskola, 
Európa Tanulmányok Központ 

Kanizsa Felsőoktatásáért 
Alapítvány 

Ezúton szeretnénk felhívni figyelmét 
a nagykanizsai pedagógusok, köz
tisztviselők,, jogászok, üzletemberek 
és médiaszakemberek számára szer
vezett európai integrációs képzésre. 

A képzés 1999. szeptember 25. és 
2000. január 29. között tart szombati 
napokon 8.00-14.30 óráig a Kanizsa 
Főiskola épületében. A kurzusokat el
ismert felsőoktatási előadók tartják. 

Részvételi díj: 10.000 Ft/fő 

Az akkreditálás folyamatban van. 

Érettségire épülő középfokú, 
távoktatásos 
képzéseket indít 
idegenforgalmi 
szakirányban. 

Székesfehérvári 
Kodolányi János 

Szakközépiskola és 
a Kanizsa Felsőoktatásáért 

Alapítvány 

Tanfolyamai: 
• Idegenforgalmi 

ügyintéző 
• PR-manager 
• Idegenvezető 

és hostess 

Középfokú OKJ-s képzések távok
tatásos rendszerben havonta 1 nap 
konzultációval. 

Részletek: 
Kanizsa Felsőoktatásáért Alapít
vány irodájában. 

Jelentkezés: Nagy Lajosné vagy Torma Roland 
Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 33. • Tel./ fax: 93/312-052 

ELTORZULT ARCOK, 
PISZTOLYT TARTÓ KEZEK 

Azt mondja az olvasó, hogy ezt 
meg kell írni. Egyetértettem, meg
írtam. A történet pedig úgy szól. 
hogy egy bizonyos tv-csatorna le
vélben kereste meg leendő előfize
tőit. Udvarias szavak, finom nyo
mású papír. Akkor hát mi a problé
ma? Csak annyi: morgott az olva
só, hogy a levélhez mellékelt pla
kát kockái a szörnyűségek tárházai. 
Van rajt minden: üldözők és üldö
zöttek, torz alakok és eltorzult ar
cok, túlvilági fények és tűzcsóvák, 
űrlények és amőbaszerű szülemé
nyek; vonagló nők és rács mögötti 
férfiak, kést és pisztolyt markoló 
kezek. Ezt ajánlja szórakozásnak, 
pihenésnek, kultúrának az ezred
fordulón egy tv-csatorna. Ilyesmit 
ajánl a többi is - mondtam - , nem 
kell ezen fennakadni. Tessék csak 
megszámolni, hogy egy hét időtar
tama alatt a különböző csatornák 
milyen gyakran kínálják meg a né
zőt kultúrszennycl. Végig lehet ta
nulmányozni - akár strigulázni is 
- , hogy a műsorújságban hányszor 
fordulnak e lő a következő kifejezé

sek: zsaru, bűn, akció, tűzpárbaj, 
gyilkos, misztikus, vérszopó, pszi-
chokrimi. thriller. szörnyek, halál, 
ellenségek, ördögi, pokol, hulla -
nem is folytatom tovább. D c alig 
van természet- és útifilm, majdnem 
teljesen megszűnt a színházi köz
vetítés, kevés a portréfilm és a jó 
értelemben vett tv-show. Viszont -
ki lehet próbálni - , ha este hat óra 
után bekapcsoljuk a csodaládát, va
lahol, valamelyik adón két dolgot 
biztosan találunk: vagy pisztolyt 
tartó kezet és eltorzult arcot, vagy 
többnyire férfiakat, akik éppen 
„kerekasztalkodnak". Mindkettő a 
lehető legolcsóbb műfaj. Amerikai 
bűnügyi filmeket biztosan kilóra 
lehel venni, politizálni kívánó em
bereket meg mindig lehet találni. 
A politikusoknak meg egyébként 
is hivatalból ki kell ülniük a pikét-
re. 

Vannak, akik azt mondják, hogy 
nem kell ezen keseregni. Másutt is 
így van. Hallottam. Londonban is 
az ötéves kisfiú a nap jelentékeny 
részét a tv előtt tölti. Aztán meg a 

televízió nem olyan mint a levegő, 
meg a víz. hogy muszáj magunk
hoz vennünk. Vagy egyáltalán nem 
kapcsoljuk be. vagy azért van rajta 
az a bizonyos kis gomb. hogy el
tüntessük az otthonunkba betörő 
erőszakot. 

Sajnos, nem egészen így áll a 
helyzet. Először is itt vannak a gye
rekek! Ember legyen az a szülő a 
talpán, aki távollétében meg tudja 
akadályozni, hogy az iskolából ha
zatért csemetéje ne kezdje el nyo
mogatni a gombokat. Ha másért 
nem is, csak azért, mert társai a 
szünetekben felpiszkálták. Aztán 
beszéljünk az idősebbekről! Van
nak, akiknek nincs más szórakozá
suk, mint a tévézés. Egyszerűen 
nem jut másra. Az igénytelen em
berekről már nem is szólok, azok
ról, akiknél családtag a készülék. 

Ezen eszmefuttatás után mégis
csak azt mondom, hogy ha megállí
tani nem is lehet, de csökkenteni 
kellene a kultúrszenny erőszakos 
betöréséi otthonunkba. 

Büki Erzsébet 



Ülésezett az önkormányzat 
A nyári szünet utáni első közgyűlé

sen huszonnégy napirendet kívánt 
megtárgyalni a kanizsai testület, de 
még a felére sem került sor kedden 
délutántól, hiába nyúlt az éjszakába az 
ülés. Napirend előtt Ferincz Jenő 
nagykanizsai lakos kapott szót, aki sé
relmezte a közgyűlés egyik rendelet
módosítását, amely véleménye szerint 
hátrányosan érinti a három és több 
gyermekes családokat. Az ügyet meg
vizsgálja az illetékes bizottság. Tüttő 
István polgármester tájékoztatta a kép
viselőket arról, hogy elvi állásfoglalást 
kértek a várostól a Trianoni Emlékmű 
kiásását és felállítását kezdeményezők 
pályázatának elbírálásához. Amint a 
vitából kiderült, a testület nem egysé
ges a bizonytalan állapotú és megítélé
sű szobor jövőjét illetőleg, de a több
ség elvileg támogatja a felállítás lehe
tőségét. Dr. Burányi Enikő rámutatott 
arra. hogy nem döntött a közgyűlés az 
ügyben, hogy delegáció utazzon Bécs
be, erről csak az útijelentésben értesí-

Pro és kontra dúlnak a beiskolázási 
harcok városunkban. Legutóbb a Kos
suth Rádió Déli Krónikája röpítette vi
lággá a hírt, miszerint az egyik kanizsai 
iskola nem akarja befogadni a „gyivis" 
gyerekeket. Mostanra az ő ügyük meg
oldódott, és annak az iskolának a falai 
között kezdhették meg a tanévet, ahol 
eredetileg is szerették volna. Még várat 
magára egy másik-kisgyermek sorsának 
megoldása is. Az érintett szülő levélben 
fordult a város jegyzőjéhez, probléma 
orvosolását kérve. Mint a művelődési 
osztályon Dusnoki Ágnestől megtud
hattuk, a gyermek a Hunyadi-iskola 
megszűnése után a Petőfi-Vécsey Álta
lános Iskolába iratkozott be. (A Vécsey-
iskolából kapott információk szerint a 
gyermek kezdettől, első osztályos korá
tól fogva a volt Petőfi-iskola tanulója 
volt, nem az utóbbi egy évben került 
oda.) Időközben megszűnt az az iskola
rész is, ahová a gyermek beiratkozott, 
így nap mint nap a város egyik végéből 
a másik végébe kellene iskolába járnia. 
Ezért a család úgy döntött, hogy egy 
másik intézményt választanak, a beis
kolázási körzet szerint illetékes Roz-
gonyi úti iskolát. A törvény mellettük 
áll, ám az iskola igazgatója nem akarja 
felvenni a gyermeket, aki ezért a tan
évet régi iskolája „új" épületében kezd
te meg. A Vécsey-iskola kiállította 
ugyan a távozási papírt, de a befogadó 
iskola, a Rozgonyi elutasította a gyer
mek felvételét, több alkalommal is el
küldve a személyesen megjelenő szülőt, 
információink szerint arra hivatkozva. 

tették a már megtörténtekről a képvise
lőket. A képviselőnő kérte azt is, hogy 
készüljön kimutatás arról, milyen gya
korlati lépések történtek az elfogadott 
arculatterv megvalósítása céljából, ér
tékeljék, mennyire elégedett az önkor
mányzat a Mátrix Marketing Műhely 
eddigi tevékenységével, milyen kifize
tések történtek eddig a Mátrix javára. 
Nagy vihart kavart Tóth László képvi
selő azon felvetése, amely a jövő évi 
Város Napja előkészületeként kibocsá
tott kérdőív kapcsán arra mutatott rá: 
milyen felhatalmazás alapján szerve
ződött bizottság erre a célra, amikor a 
jubileumi városi ünnepségére a köz
gyűlés Emlékbizottságot hozott létre. 
Tarnóezky Attila hangsúlyozta, hogy a 
tavaly a Város Napját szervezők in
gyenesen, minden eddiginél magasabb 
színvonalú rendezvényt bonyolítottak 
le, és ezt valószínűleg jövőre is megte
szik. A két bizottság léte nem zárja ki 
azt, hogy közösen emlékezetes progra
mok kísérjék a 2000. évi ünnepet. Tóth 

hogy a törvény nem egyértelmű, az is
kola igazgatójának mérlegelési jogot ad 
a felvételt illetően. Több jogász egybe
hangzóan is úgy nyilatkozott, hogy az 
oktatási törvény egyértelmű, az iskola 
igazgatója köteles lenne felvenni a 
gyermeket, nincs olyan indok, amelyre 
hivatkozva elutasíthatná a jelentkezőt. 
A jegyzőhöz eljuttatott levélre tudomá
sunk szerint már megszületett a válasz, 
de annak tartalmáról csak találgatni le
het, ugyanis még a művelődési osztály 
munkatársainak sincs erről konkrét in
formációja. Még csak sejteni lehet azt 
is. mi lesz a megoldás, de egy már biz
tos, az érintett gyerek mindenképpen 
rosszul jár, hiszen ha végül fel is veszik 
a Rozgonyiba, akkor ott nemkívánatos, 
megbélyegzett elem lesz, ha nem, akkor 
naponta kétszer járhatja meg a város út
jait Kanizsa két vége között. 

{Lapunk információi szerint a beis
kolázási ügy már nem csupán törvé
nyességi kérdés, hanem etnikai problé
mákat is felvet, hiszen a befogadástól 
elzárkózó intézmény igazgatójának ma
gatartása mögött tetten érhető ez is, 
legalábbis a szűk körben tett kijelenté
seiből erre lehet következtetni.) D. E. 

F E L V E T T É K ? 
Tóth Miklós, a Rozgonyi Általá

nos Iskola igazgatója lapunk kérdé
sére elmondta, hogy a hozzájuk je
lentkező gyermek szülőjét kedden 
levélben értesítették a felvétel té-
nyéről. 

László kérdést intézett a polgármester
hez az ügyben is, hogy mennyi gyep
téglajegyet bocsátott ki a futballklub és 
abból mennyit vásárolt az önkormány
zat, mert ellentmondó nyilatkozatok 
láttak napvilágot a fenti kérdésben. 
Cserti Tibor csatlakozott a témához, 
azt tudakolva, a város egy címletben 
vásárolt-e ötmillió forint értékben és 
az előállítási költségeket ki fizette. 
Mint Törőesik Pál alpolgármester el
mondta, hogy nincs konkrét informáci
ója az előállításról, az áráról, de ked
vezményesen bocsátották rendelkezés
re a szolgáltatást. Mint korábban és 
mai számunkban külön cikkben is fog
lalkoztunk a témával, mára köztudott, 
hogy az Aradi Vértanúk Emlékhely ki
alakításának úgy álltak neki, hogy nem 
rendelkeztek építési engedéllyel. 
Tarnóezky Attila alpolgármester el
mondta, hogy kockáztattak, hogy októ
ber 6-ra elkészülhessen az emlékmű, 
de sajnos az illetékes hivatal nem adta 
meg az engedélyt. Zsoldos Ferenc kér
désére válaszolva a főépítész tájékoz
tatta a testületet arról, hogy nem tör
tént olyan határozathozatal, rendelet
módosítás, amely nyomán lépéseket 
tehetett volna a rendezési tervek mó
dosítására. Dr. Burányi Enikő szerint 
ennek ellenére elvárható lett volna a 

főépítésztől, hogy a testület figyelmét 
felhívja erre. A költségvetés félévi be
számolójának elfogadása során Marton 
István javaslatára név szerint szavaztak 
arról a képviselők, hogy az ötmillióról 
tízmillióra módosított e célú előirány
zat az eredeti összeggel szerepeljen a 
költségvetésben. Mint a képviselő ér
veléséből kiderült, meg nem valósuló 
dolgokra szánt kiadásokat nem meg
emelni szoktak, hanem átcsoportosíta
ni, következő évre tolni, esetleg elvon
ni. A napirend vitája során egyre in
kább kikristályosodott az. hogy a város 
költségvetése rendkívül kritikus álla
potban van, ezért arról határoztak a 
képviselők, hogy a polgármester 
tegyen intézkedéseket a bevételek nö
velésére, a kiadások további csökken
tésére. Mindezeket az is szükségessé 
teszi, hogy nagyon alacsony a bevételi 
oldalon a tárgyi eszközértékesítés, és 
kiderült az is, hogy a költségvetés ter
vezésekor - ahogyan azt többen szóvá 
is tették akkor - a kiadások alacsonyra 
a bevételek túlságosan magasra terve
zettek voltak. A bankhitel felvételére 
viszont nincs lehetősége ilyen kondí
ciók mellett a városnak. Vita alakult ki 
arról is, hogy a beszámoló elfogadásá
val egyben a költségvetés módosításá
ra is igent mondjon-e a testület. Rövid 
technikai szünet után erre sor került. A 
közgyűlés szerdán folytatódott, amely
ről következő számunkban adunk tu
dósítást éppúgy, mint a soron kívüli 
közgyűlésről is. 

Októberben nem avatják 
Több órás tárgyalás után sem sikerült megegyeznie a feleknek az 

Aradi Vértanúk emlékmű ügyében az Országos Műemlékvédelmi Hi
vatalban - tájékoztatta lapunkat Tarnóezky Attila alpolgármester. Ba
lázs Mihály tervező és a hivatal munkatársai nem tudtak olyan állás
pontot kialakítani, ami mindkét fél számára elfogadható lenne, így 
nem marad más lehetőség, mint a fellebbezés. Az Országos Műem
lékvédelmi Felügyelőséghez a dokumentáció mellett a tervező állás
foglalását is eljuttatják majd. Tarnóezky Attila elmondta, hogy van le
hetőség a gyorsított fellebbezési eljárás kérelmezésére, de ha éz meg 
is valósul, és a másodfok nem utasítja el az építési engedély-kérelmet, 
az emlékmű ez esetben sem készülhet el október 6-ra. 

ÁLLÁS- ÉS KÉPZÉSI BÖRZE 
A Zala Megyei Munkaügyi Központ Nagykanizsai Kirendeltsége 
tájékoztat minden munkalehetőség és képzés iránt érdeklődő sze
mélyt, hogy munkahelyet ajánló munkáltatók és képző intézmények 
részvételével a 

Hevesi Sándor Művelődési Központban 
(Nagykanizsa, Széchenyi tér 5-9.) 

1999. szeptember 23-án 9 órai kezdettel 

Á L L Á S - É S K É P Z É S I B Ö R Z É T SZERVEZ. 
SZERETETTEL VÁRUNK MINDEN ÉRDEKLŐDŐT! 

A törvény felett? 

4 1999. szeptember 9. 



Parlagfű-gyűjtési 
akció nyertesei 

Szociális és Egészségügyi Bizottság a Parlagfű-gyűjtési 
akció sorsolására az alábbi díjakat biztosítja: 

1 db 40., 2 db 30., 3 db 20., 8 db 10 ezer forintos 
vásárlási utalvány. 

A bizottság tagjai a következő sorsjegyeket húzták ki 

40.000 Ft 
30.000 Ft 
30.000 Ft 
20.000 Ft 
20.000 Ft 
20.000 Ft 
10.000 Ft 

019837. sz. 
033864. sz. 
007427. sz. 
007488. sz. 
058365. sz. 
033865. sz. 
033826. sz. 

8. 10.000 Ft 
9. 10.000 Ft 

10. 10.000 Ft 
11. 10.000 Ft 
12. 10.000 Ft 
13. 10.000 Ft 
14. 10.000 Ft 

033852. sz. 
033840. sz. 
058336. sz. 
019825. sz. 
033856. sz. 
058321. sz. 
005910. sz. 
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Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 

NYILVÁNOS VERSENYTÁRGYALÁSON ÉRTÉKESÍTI 
a nagykanizsai 3066/34 és 3066/35 hrsz-ú, a Péterfai utcában ta

lálható belterületi, építési terület megnevezésű ingatlanokat. 

Versenytárgyalás ideje: 1999. szeptember 16. 9.00 óra 

a nagykanizsai 2286/3 hrsz-ú, Batthyány utca déli végén található 
gazdasági épület és udvar megnevezésű, 423 nm nagyságú ingatlant. 

Versenytárgyalás ideje: 1999. szeptember 16. 10.00 óra 
* * * 

a nagykanizsai 1350 hrsz-ú, belvárosi, a Huszti tér-Eötvös tér 
sarkán található beépítetlen lakóterületi ingatlant. 

Versenytárgyalás ideje: 1999. szeptember 16. 11.00 óra 

Versenytárgyalások helye: Polgármesteri Hivatal alagsori tárgyaló
terme 
Részletes versenytárgyalási kiírások a Polgármesteri Hivatal II. eme
let 5. és 6. számú irodáiban vehetők át. 

Meghívó 
A Magyar Igazság és Élet Pártja Zala megyei szervezete 
a Szent Korona Magyar Út körrel együtt előadást tart: 

1999. SZEPTEMBER 22-ÉN (SZERDÁN) 18 ÓRAKOR 

Az előadás címe: A MAGYAROK HELYZETE SZLOVÉNIÁBAN 
Előadók: 

Tomka György, Mura Vidéki Magyar Önkormányzat elnöke 
Dr. Tomka Miklós, a Magyarok Világszövetsége szlovéniai elnöke 

Helyszín: Hevesi Sándor Művelődési Központ (Felnőttklub) 
8800 Nagykanizsa, Széchenyi tér 5-9. sz. 

RENDEZVÉNYÜNKRE TISZTELETTEL MEGHÍVOM. 

Bárczi László MIÉP Zm.-i alelnök 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének 
27/1999. (VI. 16.) számú rendelete 

a felsőoktatási intézményekben tanuló nagykanizsai 
fiataloknak adható tanulmányi ösztöndíj szabályairól 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata a helyi önkormányzatokról szóló 1990. 
évi LXV. törvény 16. § (1) bekezdésében foglalt felhatalmazás alapján a felsőoktatási in
tézményekben tanuló nagykanizsai fiataloknak adható tanulmányi ösztöndíj elnyerési sza
bályairól az alábbi rendeletet alkotja. 

A rendelet ha tá lva 
1.8 

Tanulmányi ösztöndíjra az a diák pályázhat, akinél az alábbi feltételek együttesen fennáll
nak: 
a) Jelenleg az első diplomáját szerzi. 
b) Legalább négy éve nagykanizsai állandó lakcímmel rendelkezik. 
c) Az ország bármely államilag elismert felsőoktatási intézményének nappali tagozatos 

hallgatója. 
d) A benyújtás időpontjában a 30. életévél nem töltötte be. 
e) A legutolsó tanévben elért, mindkét félév végén szerzeit érdemjegyek számtani állaga 

félévenként minimum 4,51 volt. 

A pályázat k i í rása , benyúj tásának ha tár ide je és elbírálása 

( l )Az ösztöndíj pályázati kiírást Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzatának 
Oktatási, Kulturális és Sportbizottsága minden év július 20-ig közzéteszi. 

(2)A pályázatokai - a hozzátartozó adatlappal és kérelemmel együtt - a hallgatók minden 
év szeptember 15-ig nyújthatják be Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri 
Hivatalához, ahol a mellékelt pályázati adatlap igényelhető. 

(3)A pályázatokat az Oktatási, Kulturális és Sportbizottság bírálja el minden év szeptem
ber 30-ig és döntéséről a közgyűlést tájékoztatja. 

A pályázat e lb í rá lásának szempontjai 
3.§ 

( l )Az ösztöndíj odaítélése tanulmányi eredmény alapján történik. 
(2)Azonos tanulmányi eredmény esetén előnyt élvez az a hallgató, aki; 

- k e l t ő , vagy több diploma megszerzésében vesz jelenleg részt, 
- szakterületén kimagasló eredményt ért el, 
- kutatómunkában aktívan részt vesz, 
- tudományos publikációval rendelkezik, 
- tevékenysége más módon kiemelkedő. 

(3)Öszlöndíjban nem részesülhet az a hallgató, aki más önkormányzat hasonló célú ösz
töndíját elnyerte. 

Az ösztöndíj igénybevételének szabályai 
4.§ 

( l ) A z Ösztöndíjak fedezetét a közgyűlés évente az ágazati költségvetésben külön rovaton 
állapítja meg, melynek összege minimum 1 millió Ft. 1999. évben a költségvetésről 
szóló 6/1999. (III.27.) számú rendeletében l millió Ft-ot biztosított erre a célra. 

{2)Az Ösztöndíj egy tanévre (10 hónapra) szól, folyósítása október hónapban kezdődik. A 
Polgármesteri Hivatal havonta utalja a tanulónak minden hónap 15-ig a megállapított 
összeget. A szeptember hónapra esedékes ösztöndíj összeget az október havi Ösztöndíj
jal együtt kell utalni. 

(3)Az ösztöndíjat elnyert hallgató a vizsgaidőszakok eredményes befejezését a felsőokta
tási intézmény tanulmányi osztályának, a tanulmányi eredményt is kimutató hivatalos 
igazolásával a vizsgaidőszak befejezését követő 30 napon belül köteles igazolni a Pol
gármesteri Hivatalnál. Az igazolás elmulasztása az ösztöndíj folyósításának megszün
tetésével jár. 

(4)Öszlöndíjra jogosulatlanná válik az a hallgató, aki év közben a tanulmányait megsza
kítja, vagy a félévét halasztja, a vizsgaidőszakát eredménytelenül fejezi be. A tanulmá
nyait megszakító, elhalasztó, illetve eredménytelenül vizsgázott ösztöndíjban részesülő 
hallgató e lényt köteles Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala jegy
zőjének bejelenleni, aki intézkedik az ösztöndíj folyósításának megszüli teleséről és a 
jogtalanul felvett Ösztöndíj visszafizetéséről. 
A polgármester eltekinthet a jogosulatlanul felvett ösztöndíj visszafizetésétől akkor, ha 
az igénybevevő bizonyítja, hogy tanulmányainak megszakítása önhibáján kívül történt 

Z á r ó rendelkezések 
M 

E rendelet a kihirdetése napján lép hatályba, ezzel egyidejűleg a 35/1997. (X. 07.) számú 
rendelet hatályát veszti. 

Dr. Tuboly M a r i a n n a jegyző TüttŐ István polgármester 

A kihirdetés napja: 1999. június 16. 

F O G A D Ó Ó R A 
KOVÁCS KÁLMÁN országgyűlési képviselő 1999. szeptember 
10-én (péntek) 16.00 órától fogadóórát tart. 
Helyszín: SZDSZ iroda, Nagykanizsa, Zrínyi u. 42. sz. 
ANTALICS DEZSŐ és DR. GŐGÖS PÉTER önkormányzati 
képviselők a 14. és a 15. számú választókerület polgárait várják 
1999. szeptember 16-án csütörtökön 18 órakor a Móriez Zsig
mond Művelődési Ház klubtermében. 



FINÁLÉHOZ ÉRKEZETT 
A DÉL-ZALAI ÁRUHÁZ 
NYEREMÉNYGÁLÁJA! 

Még mindig nem késő, 
hogy Ön is a nyertesek között legyen! 

Ha szeptember 17-ig egyszeri alkalommal az élelmiszer osztályon legalább 2.000forintért, a többi osztályon legalább 

5.000forintért vásárol, sorsjegyet adunk, és az alábbi értékes nyereménytárgyak valamelyikének boldog tulajdonosa lehel. 

1 db Orion színes TV, 63 cm, TXT, sztereo 87.900 Ft 
1 db Whirpool mikrohul lámú sütő, 20 literes 26.900 Ft 
1 db kandalló 76.400 Ft 
1 db szólőprés, 72 literes 59.300 Ft 
1 db szobai kerékpár 34.510 Ft 
1 db fotelágy 35.840 Ft 
1 db tévéállvány, gurulós 10.900 Ft 
1 db „Tetőtől talpig felöltözhet" utalvány 80.000 Ft 
1 db „Sport- és szabadidőruházati" utalvány 20.000 Ft 
1 db velúrszőnyeg, 200x300 23.900 Ft 
3 db csemege-ajándékkosár 6.000 Ft/db 
értékben 
A sorsjegyek blokk ellenében, a vevőinformációnál vehetők át. 

A nyereménylárgyakat 1999. szeptember 18-án 8 órától 19 óráig tartó Szu
pergála nap keretében sorsoljuk ki. Ezen a napon a DÉL-ZALAI ÁRUHÁZ
BAN és közvetlen kornyékén, a forgalomtól elzárt területen egész napos 
show-műsort rendezünk neves művészek, együttesek fellépésével. A Nyári 
Nyereménygála zárásaként a nagyszínpadon gyermek- és felnőttprogramok, 
divatbemutatók, termékjátékok, dedikálással egybekötött találkozó, sztárven
dégek, a gyermekudvarban játszóház, ugrálóvár, elektromos kisautók és sok 
más meglepetés várja az érdeklődőket. 

Mindez egy helyen, egy napon a DÉL-ZALAI ÁRUHÁZ Szupergáláján. 
A Szupergála szeptember 18-i részletes programját megtalálja a Kanizsa Dél-
Zalai Hetilap szeptember 16-i számában. 

Engedményes ajánlatunk 1999. szeptember 16-ig! 

ÉLELMISZER OSZTÁLY: 
Darabolt Oázis sajt (1 kg): 1.320 Ft helyett 1.116 Ft 
Happy dobozos sajt (150 gr) 192 Ft helyett 155 Ft 
Darabolt Anikó sajt (1 kg) 1.275 Ft helyett 1.011 Ft 
Göcseji baromfi párizsi (1 kg) 420 Ft helyett 344 Ft 
Nyári turista (500 gr) 567 Ft helyett 517 Ft 
Zalai csemege (300 gr) 491 Ft helyett 448 Ft 
Pirii nyári turista (1 kg) 1.056 Ft helyett 922 Ft 
Pini virsli (juhbélben 1 kg) 979 Ft helyett 768 Ft 
Pini sajtos párizsi (1 kg) 639 Ft helyett 537 Ft 
Pini májas (1 kg) 576 Ft helyett 486 Ft 
Arany ászok sör (0,5 I) 91 Ft+ü. helyett 79 Ft+ü 
Aranyhajó rum (0,5 I) 863 Ft helyett 760 FI 
Három csillagos brandy (0,5 I) 837 Ft helyett 735 Ft 

(formapalackban) 
Barack pálinka 823 Ft helyett 760 Ft 
Alaszka vodka (0,51) 860 Ft helyett 794 Ft 
Black Knight (0,71) 1.519 Ft helyett 1.367 Ft 
VILLAMOSSÁGI OSZTÁLY 
Fagor 416 felültöltős automata mosógép: 59.900 Ft helyett 51.990 Ft 
Ignis felültöltős automata mosógép 76.900 Ft helyett 66.900 Ft 

(500 CF fordulat) 
ORION színes tévé, 55 cm 54.900 Ft helyett 50.900 Ft 
ORION színes tévé, 55 cm, TXT 59.900 Ft helyett 54.900 Ft 
Samsung mikrohullámú sütő 34.900 Ft helyett 30.900 Ft 
UFESA olajsütő 19 900 Ft helyett 14.990 Ft 
Tudományos kalkulátor, Texas Ti. 30. tip. 3.490 Ft helyett 2.890 Ft 
Videokazetta: 

• TDK HS 195 740 Ft helyett 600 Ft 
• TDKTVE195 640 Ft helyett 540 Ft 

RUHÁZATI OSZTÁLY 
Férfi ing (hosszú ujjú)) 2.990 Ft helyett 2.690 Ft 
STYL férfi szövetnad rágok 4.990 Ft helyett 3.190 Ft 
Női kardigán 2.800 Ft helyett 1.290 Ft 
Bakfis, hosszú ujjú póló 1.890 Ft helyett 1.220 Ft 
Lányka és fiú alsók 250 Ft helyett 160 Ft 

j DÉL-ZALAI ÁRUHÁZ RT. NAGYKANIZSA. ZRÍNYI U. 15. TELEFON: 93/537-050 j 
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H o v a t e g y ü k a p é n z ü n k e t , h a v a n ? - a v a g y m i k é p p v á l a s s z u n k b r ó k e r c é g e t 

Beszélgetés Hederics Árpád brókerrel, befektetési tanácsadóval, a Kanizsa Tőzsde Klub, mint a Diana 
Ertékpapírforgalmazó Rt. fiókirodájának vezetőjével. 

- Manapság a csökkenő 
banki kamatok mellett sok 
embernek okoz fejtörést, hogy 
miképp tudná pénzét eredmé
nyesebben forgatni. Tudnak-e 
Önök segíteni ebben? 

- A Kanizsa Tőzsde Klub 
olyan befektetési centrum, 
ahol az értékpapír forgalmazás 
mellett nagy hangsúlyt fekte
tünk az ingyenes befektetési 
tanácsadásra. Irodánk dolgozói 
a Tőkepiaci Felügyelet által is 
elfogadott, bejegyzett befekte
tési tanácsadók, többéves 
szakmai gyakorlattal rendel
keznek. A mi érdekünk az, 
hogy ügyfeleinket jó tanácsok
kal lássuk el, hiszen az ő gya
rapodásuk a mi sikereink alap
ja. 

- Mit tanácsolna egy kisebb 
tőkével betérő ügyfélnek? 

- Altalánosságban nehéz er
re a kérdésre válaszolni. Min
denkinek más a kockázatviselő 
képessége, van, aki több, van, 
aki kevesebb időre kívánja 
pénzét lekötni. Mindenkinek 
személyre szabottan adunk be
fektetési tanácsokat, és hang
súlyozom, mindezt ingyen 
tesszük. 

- Úgy hallani, hogy a rész
vényekkel nagyon szép nyere
séget lehet elérni.'? Igaz ez? 

- Igaz. Van olyan részvény, 
amelynek árfolyama az elmúlt 
hetekben megközelítőleg 
30%-kal emelkedett. Több 

ügyfelünk tanácsaink révén 
eredményesen használta ki ezt 
az árfolyam emelkedést. Sok 
ügyfelünk azonban nem ért a 
tőzsdézéshez, vagy nincs ideje 
az árfolyamokat folyamatosan 
követni. Az ő részükre találtuk 
ki a vagyonkezelést. Ilyenkor 
az ügyfél vagyonát a legjobb 
tudásunk szerint forgatjuk. Je
lenleg 20% feletti hozamot ga
rantálunk. 

- Mire kell figyelnie az ügy
félnek, amikor meghozza 
döntését? 

- Az első, amit el kell dönte
nie, hogy a sok bank és bróker
cég közül kit válasszon. Ha 
hosszabb távú befektetést akar, 
akkor érdemes előzetesen tájé
kozódni. A brókercégek az ér
tékpapír forgalmazásban rugal
masak, gyorsak és alacsony dí
jakkal dolgoznak. Ennek ered
ményeképpen a Diana Rt., 
amelynek a helyi képviseletét 
látjuk el, részvényforgalmazás
ban 1999. első félévében or
szágos hálózattal rendelkező 
bankokat előzött meg. 

- A kitűnő forgalom és 
azon túl, hogy a Diana az or
szág egyik legnagyobb magán 
brókercége, mi szól még Önök 
mellett? 

- Nemrégen jelentettünk 
meg egy ismeretterjesztő 
könyvet: Amit a brókerválasz
tásról tudni kell címmel. 
Örömmel mondhatom, hogy 

amire egy befektetőnek figyel
nie kell, mi abból mindig a 
legjobbat nyújtjuk. 

- Mennyiben érinti Önöket 
a brókercégek sorozatos fel
függesztése? 

- Rendkívül fontos egy bró
kercégnél az ügyviteli, nyil
vántartási rendszer. Ez az 
alapja ugyanis annak, hogy ne 
fordulhassanak elő visszaélé
sek sem fiókiroda, sem köz
ponti szinten. Az ügyfelek 
csak így érezhetik biztonság
ban a pénzüket. A Diana Rt. új 
rendszere, a Zeusz a Tőkepiaci 
Felügyelet által is elismert, 

egyik legjobb on-line rend
szer. A Diana Értékpapír-for
galmazó Rt-nél még elmarasz
taló APTF-vizsgálat nem volt, 
a társaság pénzügyei és belső 
ellenőrzése is rendben van. Az 
ügyfeleknek rendkívül nagy 
anyagi kárt okozó felfüggesz
téstől nem kell tartaniuk. Hoz
zánk mindenki bizalommal 
fordulhat, tőlünk a legjobbat 
kapja. Minden érdeklődőt vá
runk az irodánkban, illetve a 
Kanizsa Napokon, ahol vásári 
akciókkal próbálunk leendő és 
már meglévő ügyfeleink ked
vébenjárni. 

Szeptemberi AKCIÓ! 
Ingyenes tőkeszámla-nyitás és -vezetés 

Transzferálja hozzánk meglévő papírjait, 
a 

Transzfer díj át mi fizeti ük* 
Új ügyfelek részére 

30% kedvezmény. 
Kárpótlási jegy és dolgozói részvények 

értékesítése esetén 

50% kedvezmény 
a bizományosi díj bél. 

*min. 100.000 Ft árfolyamérték esetén. 



KANIZSAI NAPOK 
SZEPTEMBER 9-12-IG 

AHOL ÉRDEMES 
MEGÁLLNI 

A Kanizsai Napok forgatagában ér
demes megállni Nagykanizsa Város 
Önkormányzatának standja előtt. A 
regionalitást reprezentáló kiállítás tab
lóin helyet kaptak a négy együttműkö
dő városnak - a vendéglátókon kívül 
Zalakarosnak, Letenyének és Csurgó
nak - , valamint a Nagykanizsát övező 
települések kistérségi társulásának 
megvalósulásra váró lehetőségei, kö
zöttük a nagykanizsai könyvtár, a főis
kola, a logisztikai központ és az M7-es 
út tervei. A külföldi testvérvárosok kö
zül a Kanizsai Napokon Kovászna je
lent meg kiállítási anyaggal. A standon 
kapható lesz néhány régebbi kiadású 
és újonnan nyomott tájékoztató és szó
rólap, s a hagyományokhoz híven fel
mérőlapokon is lehet véleményt nyil
vánítani. 

Hogy a város standja igazi fórum
má váljon, ezért az önkormányzati 
képviselők közül páran rendhagyó fo
gadóórát tartanak. Ezeknek pontos 
idejéről a helyszínen lehet tájékozódni. 

Ezen a helyen délutánonként - 15 
óra körül - a város művészeti csoport
jai szórakoztatják az érdeklődőket. 

B. E. 

MI FO 
A POLGÁRMESTERI 
BOGRÁCSOKBAN? 
A vásárlátogató szombaton dé

lelőtt az Olajbányász Sporttele
pen nem mindennapi látványos
ságnak lehet tanúja. Polgármeste
rek fognak főzni. Erre a különle
ges eseményre meghívást kaptak 
a Nagykanizsával együttműködő 
szomszéd városok első emberei, 
valamint a kistérségek és a me
gye városainak vezetői. Az alkal
mi szakácsok maguk döntik el, 
hogy halászlé vagy birkapörkölt 
rotyogjon-e a bográcsokban, s a 
hozzávalókat is „hazai pályáról" 
indítják. 

A főzés nemcsak egyszerűen 
érdekes látvány és kulináris élve
zet lesz, hanem verseny is. A le
zsűrizett ételek minden cseppje a 
lehető legjobb helyre fog kerülni: 
megeheti a vásárlátogató közön
ség. 

B. E. 

GENERÁLI PROVIDENCIA BIZTOSÍTÓ RT. 
É R T É K E S Í T É S I M U N K A T Á R S A T K E R E S 

A M I T N Y Ú J T U N K : 

• F Ő Á L L Á S Ú M U N K A V I S Z O N Y • I N G Y E N E S K É P Z É S 

• G A R A N T Á L T J U T A L É K • H O S S Z Ú T Á V O N K I E M E L T J Ö V E D E L E M 

Hívjon az alábbi te lefonszámon: 
93/310-687; 06/60/462-887 

Tiszta vizű? 
A polgármesteri hivatal megren

delésére, megállapodás alapján a 
Zsigmondy-Winkler Műszaki Kö
zépiskola akkreditált Környezetvé
delmi Laboratóriuma, egy hónapja 
rendszeresen vizsgálja a Csónaká
zó-tó vízminőségét - tudtuk meg 
Antalics Dezsőtől, a laboratórium 
vezetőjétől. Az eddigi vizsgálatok 
értékeléséről, a víz minőségéről 
Sehmidt Lászlót, a Főépítész Iroda 
munkatársát kérdeztük: 

- A víz minőségének vizsgálatá
ra havonta két alkalommal, három 
helyen kerül sor, az előtározónál, a 
tó-középnél és a kifolyásnál. Teljes 
körű vizsgálatra kerül sor, amely 

magában foglalja a fizikai, kémiai 
és bakteriológiai paramétereket. A 
cél az, hogy a vízminőség-vizsgá
lat alapján nyomon lehessen követ
ni a változásokat és folyamatos ké
pet kapjunk a Csónakázó-tó vizé
nek minőségéről, az esetleges to
vábbi fejlesztésekhez pedig ezek a 
mérések megalapozó dokumentu
mok lehetnek. Az eddigi vizsgála
tok még nem alkalmasak arra, 
hogy mélyrehatóbb következteté
seket vonjunk le, de az biztos, 
hogy a víz minősége jónak tekint
hető, megfelel a szabványoknak. 

L.Zs . 

A 
ARGOSZ 
Biztosító Rt. 

Tisztelettel értesítem meglévő és leendő 
ügyfeleimet, hogy képviseleti irodámat 
1999. október 1-én megnyitom! 
Teljes körű biztosítási szolgáltatás Czotter József 
kötéstől a kárrendezésig. helyi képviselő 

Cím: Nagykanizsa , F ő út 8. (Bazárudvar) 
Tel. /fax: 93 /323-033 Mobi l : 06/20/9545-190 

ÖNRE MINDIG VAN IDŐNK. 

ÜGYELET VÁLLALKOZÁSBAN 
ELKÉSZÜLT A KÓRHÁZ ÚJ SZERVEZETI 

ÉS MŰKÖDÉSI SZABÁLYZATA 
Augusztus 31-én a Szociális és 

Egészségügyi Bizottság vélemé
nyezte Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Kórházának új Szervezeti és 
Működési Szabályzatát. A bizottság 
megállapította, hogy a dokumentum 
szabályozta a nagy egészségügyi in
tézmény működésével kapcsolatos 
valamennyi alapvető és meghatározó 
kérdést. így az intézmény jellemzőin 
és feladatrendszerén túl pontosította 
az irányítást és vezetést - ezen belül 
a főigazgató és három helyettesének 
feladatkörét - , áttekinthetően bemu
tatta szervezeti struktúráját. Egy 
egységes egészként láttatta akár az 
önálló klinikai osztályokat és a hoz
zájuk kapcsolódó szakrendeléseket 
és gondozókat, akár a gazdasági-mű
szaki és egyéb kiszolgáló területe
ket. 

A szervezeti egységek rendszere 
és fő feladataik meghatározása azt 
tükrözte, hogy a nagykanizsai kór
ház nemcsak gyógyító intézmény, 
hanem korszerű struktúrájú társadal
mi és egészségügyi szervezet is. 
Ugyancsak alapos és jól áttekinthető 
fejezete volt a kórházi SZMSZ-nek a 
vezetők és beosztott munkatársak jo
gai, kötelezettségei és felelőssége, 
valamint a vezetést segítő testületek 
feladatrendszere rész. 

A bizottsági ülésen - mint a szak
mai felettes szervnek, az Állami Né
pességügyi és Tisztiorvosi Szolgá
latnak a vezetője - megjelent dr. 
Papp Elemér megyei tiszti főorvos, 

aki hivatalból is véleményezte a do
kumentumot. Megállapította, hogy 
az a követelményeknek megfelel, s 
csak néhány apróbb módosítást java
solt. A bizottsági ülésen jelentősebb 
vitát a megyei tiszti főorvos bizo
nyos véleménye és egy Egészség
ügyi Minisztériumban egy hónappal 
ezelőtt kelt levél tartalma okozott. 
Véleménykülönbségek az ügyelet és 
a készenléti ügyelet közalkalmazotti 
avagy vállalkozói jogviszonyban 
történő ellátása körül alakultak ki. 
Eligazodást a jelen helyzetre a mi
niszteri levél sem nyújtott, .hiszen 
így fogalmazott: 

„A hiányos, ennek következtében 
az intézményekben többféleképpen 
értelmezett és eltérően alkalmazott 
jogszabályok kiegészítése, össz
hangjának megteremtése érdekében 
a minisztériumban az ügyelet jogin
tézményének az egészségügyi tör
vényben igazodóan szektorsemleges 
szabályozására irányuló munkálatok 
elkezdődtek. Ehhez a Kjt. 1999. jú
nius 18-án kihirdetett felhatalmazó 
rendelkezése megfelelő jogi alapot 
ad." 

Figyelembe véve elsősorban a be
tegek, aztán az intézmény és az or
vosok érdekét, hosszas jogértelmező 
vita után a bizottság a közgyűlés felé 
javaslatként úgy határozott, hogy az 
ügyelet ellátására vállalkozásban, il
letve társas vállalkozásban is legyen 
lehetőség. 

B . E . 

KÓRUSTALÁLKOZÓ 
A H.N. Adventista Egyház lelkésze, Gyűrűs István tájékoztatta 

lapunkat arról, hogy a Csokonai u. l/A-ban szeptember 18-án de. 
10.00 és du. 14.30 órától kórustalálkozóra várják az érdeklődőket. 
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Nyelvoktatás a Dialóg Nyelvstúdióban 
Elkezdődött a tanév, benépesültek az iskolák, s a tanulás ismét min

dennapjaink részévé válik. A közismereti tárgyak elsajátítása mellett, 
napjaink egyik fontos követelménye, hogy mindenki, legalább egy ide
gen nyelvet jól beszéljen. Ennek kapcsán kerestük fel a Dialóg Nyelv
stúdió vezetőjét, Móric Józsefet, aki készségesen adott tájékoztatást 
városunk egyik meghatározó erőt képviselő nyelviskolájáról. 

- Kérem, mutassa be a Dialóg 
Nyelvstúdió tevékenységét! 

- Iskolánkat, ami ANGOL, NÉ
MET és OLASZ nyelv oktatására 
szakosodott, 1993-ban alapítottuk. 
Szervezzük és bonyolítjuk egyrészt 
a lakosság köréből az iskolánk köz
ponti tanfolyamaira beiratkozok, 
másrészt vállalatok és intézmények 
dolgozóinak kihelyezett idegen 
nyelvi képzését. 

Iskolaközpontunkban kis létszá
mú, 6 maximum 8 fős csoportok
ban, évente 3 kurzust indítunk nor
mál, intenzív és szuperintenzív jel
legű képzéssel. Az oktatás választ
hatóan délelőtt, délután, este illet
ve csak szombat délelőtt történik, 
kellemes, családias környezetben, 
kiváló technikai feltételekkel. Kez
dőtől a közép- és felsőfokú nyelv
vizsga előkészítőig több tudásszin
ten, kezdő, újrakezdő, középhala
dó, haladó, nyelvvizsgára felké
szítő és társalgási történik az okta
tás. Nemcsak a magyar állami 
nyelvvizsgákra, hanem az Európai 
Unióban elismert ECL, ZdaF és 
ULEAC több fokozatú nyelvvizs
gákra való felkészítést is végezzük. 
Vállalati, intézményi megbízóink 
részére, az említett nyelvekből álta
lános, és üzleti, bank- és pénzügyi 
szaknyelvet is oktatunk, több tudás
szinten. E tanfolyamokat megbí
zóink igényeihez való maximális 

alkalmazkodás, modern, hatékony 
módszerek és magas színvonal jel
lemzi. 

A Dialóg Nyelvstúdió a szó szo
ros értelmében stúdió. Mi ugyanis a 
személyre szabott nyelvoktatásban 
hiszünk. Egyénileg vagy kis létszá
mú csoportokban. 

Tagja vagyunk a Nyelviskolák 
Szakmai Egyesületének. A tagság 
előfeltétele az átlátható képzési 
rendszer, illetve a rendszeresen el
lenőrzött szakmai színvonal. 

- Mit kínálnak Önök az iskola 
tanfolyamaira beiratkozó nagykani
zsai és városkörnyéki lakosoknak? 

- Normál és intenzív ütemű, ál
talános és szaknyelvi területen mo
dern, beszédközpontú, személyre 
szabott oktatást bármely tudásszin
ten, egyénileg, vagy kis létszámú 
csoportokban, magas színvonalú 
belső és külső szakmai felügyeletet, 
helyszíni tankönyvellátást kedvez
ményes áron, negyedévenkénti szó
beli és írásbeli vizsgáztatást, ked
vezményes díjakat. 

- Milyen szolgáltatást nyújtanak 
vállalati, intézményi partnereik
nek? 

- Altalános és szaknyelvi terüle
ten modern, kommunikáció köz
pontú, személyre szabott oktatást 
minden tudásszinten, egyénileg, 
vagy csoportosan, ingyenes szint
felmérőt, a partner által kijelölt he-

LEVESPOR SVÁJCBÓL 
Bencze Lajos kiskanizsai vállalkozót újabb karitatív cselekedete di

cséri: Svájcból saját gépkocsijával egy szállítmány levesport hozott 
Nagykanizsára. A vámügyeket éppen hogy lebonyolító vállalkozótól 
megtudtuk, hogy a levespor egyenesen a Knorr gyárból származott, és 
egy távolra szakadt hazánkfia közvetítésével sikerült térítésmentesen 
megszerezni. Az akció eszmei szerzője Böröcz József úr, aki 
Komárvárosból elkerülve Zürich környékén telepedett le, s mint egy ot
tani alapítvány elnöke szívesen közreműködik ilyen és hasonló tevé
kenységek megszervezésében. 

A levespor fele a nagykanizsai szociális intézményekbe jut, másik ré
szét pedig a Vöröskereszt karácsonyi ajándékcsomagjaiban osztja szét a 
rászorulóknak. B. E. 

lyen és időben történő oktatást, kép
zési terv összeállítását, kedvezmé
nyes áron tankönyvellátást, szóbeli 
és írásbeli vizsgáztatást, részletes, 
személyre lebontott értékelést a 
hallgatók előmeneteléről, napló és 
jelenléti ív vezetését, magas színvo
nalú belső és külső szakmai fel
ügyeletet, korrekt díjakat. Elfoglalt 
menedzserek, üzletemberek számá
ra egyszemélyes, az időbeosztásuk
hoz alkalmazkodó képzést is válla
lunk. 

- Kik tanítanak a Dialóg Nyelv
stúdióban? 

- Fiatal, ambiciózus, az új mód
szerekre fogékony, megfelelő gya
korlattal rendelkező diplomás nyelv
tanárok, akik rendszeres szakmai to
vábbképzéseken vesznek részt. 

- A nyelvoktatáson kívül nyújta
nak-e egyéb szolgáltatást? 

- A nyelvoktatáson kívül, tevé
kenységi körünk másik fontos terü
lete a hiteles és szakfordítás, lektorá
lás. Nemcsak általános, hanem mű
szaki, jogi, gazdasági stb. szövege
ket is fordítunk, lektorálunk. A fordí
tandó anyagok küldhetők faxon, 
e-mail-en is. Az elkészült anyagokat, 
az irodán belül történő 5 szemes bel
ső ellenőrzési rendszer szerint, min
den esetben ellenőrizzük. 

Alapelvünk: minőség, megbízha
tóság, rövid határidő, korrekt árak. 

- Mikor indul legközelebb 
nyelvtanfolyam Önöknél? 

- Az 1999/2000-es tanév nálunk 
szeptember 20-án kezdődik. Ekkor 
ANGOL, NÉMET és OLASZ 
nyelvekből indítunk normál (2x2 
óra) és intenzív (2x3 óra) jelleggel 
tanfolyamokat, kezdő, újrakezdő, 
középhaladó, haladó, társalgási és 
nyelvvizsgára felkészítő szinten. 
Az oktatás - választhatóan délelőtti, 
délutáni, esti időpontban, illetve 
csak szombat délelőtt történik, kis 
létszámú, 6-8 fős csoportokban. 

- Meddig lehet jelentkezni a tan
folyamokra, és nyújtanak-e ked
vezményt a jelentkezőknek? 

- A tanfolyamokra legkésőbb 
szeptember 18-ig lehet beiratkozni. 
Mivel nálunk ténylegesen kis lét
számú csoportokban történik az ok
tatás, érdemes ezért minél korábban 
jelentkezni, mert ez esetben a je
lentkező választhat a felajánlott idő
pontok közül, sőt, - számtalan ked
vezményünk közül - bizonyos ked
vezményekre is jogosult ez esetben. 
Jelentős kedvezményt biztosítunk 
törzstanulóinknak, akik már leg
alább 1 kurzust elvégeztek nálunk, 
illetve a diákok számára, valamint 
a délelőtti oktatást választóknak, 
sőt, speciális személyre szabott 
kedvezményeink is léteznek. 

(X) 

JELENTKEZES ES BEIRATKOZÁS SZEMÉLYESEN: 

DIALÓG NYELVSTÚDIÓ 
Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 

Tel./Fax: 93 /326-413 ; Mobil: 30 /9272-329 
E-mail: dialog@westel900.net 

Közterület vagy magánterület? 
Míg illetékes helyen ki nem mondják az ellenkezőjét, addig a Király 

utca 31. belső udvara magánterületnek számít, amelynek tulajdonosai bi
zonyos szolgáltatások megfizetésére kötelezhetők, például világítás ára, 
vagy a csatornajavítás díja. Mint a közös képviselő elmondta, a Vízmű 
vállalat nem végzi el a szükséges munkálatokat, mert nekik nincs jogo
sítványuk a magánterületeken történő munkavégzésre, és nem tisztázott 
az sem, ki fizetné az esetleges munkavégzést követően a számlát. A tűz
csapok megközelíthetősége is problémát okoz, tudtuk meg dr. Tolnai 
Sándor tűzoltóparancsnoktól, hiszen egy kerítésekkel körbebarikádozott 
udvar csak körülményesen használható felvonulási területnek. Száz mé
teren belül van másik igénybe vehető tűzcsap is, így a tűzoltás megold
ható, és a jogszabályi előírások is betarthatók. D. E. 

1999. szeptember 9 

mailto:dialog@westel900.net
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Már az előző, hetekben megje
lent írásainkban foglalkoztunk a 
szabálysértési kódex módosításá
val, most azokkal a jogszabály
változásokra hívom fel a kedves 
olvasók figyelmét, mely az 1999. 
LXXV. törvény alapján szeptem
ber l-jén léptek hatályba. 

A prostitúció szeptember 1-je 
óta a türelmi zónákban nem til
tott. Még mielőtt kedves olvasók 
felkapnák fejüket, meg kell 
nyugtatnom Önöket, hogy a tör
vény komoly korlátokat szabott a 
köznyugalom ilyen jellegű meg
zavarásának kiküszöbölése érde
kében. 

Úgy gondolom, hogy a tör
vény szellemének megértése ér
dekében néhány alapvető értel
mezési rendelkezést tisztázni 
kell. 

Mi a prostitúció? A törvény 
szerint az a személy, aki anyagi 
ellenszolgáltatásért szexuális 
szolgáltatást nyújt, függetlenül 
az ellenszolgáltatás nyújtásának 
időpontjától illetve attól, hogy 
ellenszolgáltatás a szexuális 
szolgáltatás igénybevevőjétől 
vagy a szolgáltatásra tekintettel 
- más személytől származik. 

Türelmi zóna: közterületnek 
az önkormányzati rendeletben a 
prostitúció tömeges megjelenése 
esetén kijelölt azon körzete, ahol 
a prostituált szexuális szolgálta
tásra felajánlkozhat vagy szexuá
lis szolgáltatásra irányuló kezde
ményezést elfogadhatja. 

A türelmi zónát kell kijelölni 
annak az önkormányzatnak, ahol 
a prostitúciói! tevékenységet fo
lyamatosan észlelik, s a lakosság 
száma meghaladja az ötvenezret. 

A türelmi zónák kijelölésére a 
törvény a hatálybalépésétől szá
mított hat hónapon belüli idősza
kot biztosít. 

A törvény tiltja a prostitúciós 
tevékenységet a védett övezetek
ben. Védett övezet: közutaknak a 
közúti járművek közlekedésére 
szolgáló terület az autópályától, 
autóúttól, illetve lakott területen 
kívül az egyes illetve kétszámje
gyű főútvonaltól számított 100 
méteren belüli terület, főútvonal
tól - lakott területen - számított 
50 méteren belüli terület. Itt kell 
megjegyezni, hogy a kanizsai 
örömlányok kedvelt megjelenési 
helyei, így a 7. sz. főközlekedési 
út, a 74. sz. főközlekedési út 
mind-mind védett övezetekhez 
tartoznak, tehát a törvény tiltja a 
prostitúciós tevékenységet eze
ken a területeken. 

Népképviseleti, közigazgatá
si, bírósági, ügyészi szervek, 
közép- és felsőoktatási, közne
velési, gyermekjóléti, gyermek
védelmi-szociális, közművelő
dési feladatok ellátására rendelt 
épületek, nyilvántartásba vett 
egyházak szertartásaira szolgáló 
intézmények, a fegyveres erők 
objektumai, valamint temetke
zési és egyéb kegyhelyek terüle
tén, illetve a közterületen, azok
tól számított 300 m távolságon 
belül. Nagykanizsán gyakorlati 
életre lefordítva teljesség igénye 
nélkül felsorolva tilos ilyen te
vékenységet végezni az Erzsé
bet téren, buszpályaudvaron, 
Gyivi környékén, Sétakert kör
nyékén. 

Személyi feltételként 18. élet
év betöltését szabja meg, olyan 
külön megkötéssel, hogy csak a 
18. életévét betöltött személy er
re irányuló ajánlattételét fogad

hatja el a szolgáltatást igénybe
vevő. 

A prostituált szexuális szolgál
tatásra akko/ ajánlkozhat fel, ha 
rendelkezik a külön jogszabály
ban előírt orvosi vizsgálattal. Ez a 
rendelkezés még nem jelent meg. 

Nagyon fontos, hogy tudjuk, 
hogy tilos védett övezetben el
lenszolgáltatást felajánlva mást 
szexuális szolgáltatás nyújtására 
felhívni, illetve más személy sze
xuális szolgáltatásának felajánlá
sát elfogadni. Magyarul ez annyit 
jelent, hogy nem csak az követi 
el a szabálysértést, aki felajánlja, 
hanem az is, aki elfogadja ebben 
az övezetben a szolgáltatást. Ez 
egy új eleme a szabályozásnak. 

A jogsértőkkel szemben ke
mény, igen magas pénzbírságo
kat helyez kilátásba a törvény. 

így az alapesetben ötvenezer 
forintot, míg a többi esetben akár 
százezer forint pénzbírsággal 
sújtja a jogsértőket. Be nem fize
tés esetén, elzárásra történő át
változtatáskor ezer illetve kéte
zer forint napi tételben gondol
kodva a jogsértő akár hatvan na
pi elzárást is kaphat. * 

A hatályba lépést követően or

szágosan, de helyi szinten is raz
ziák során ismételten ellenőriztük 
azokat a védett övezeteket, mely
ben ilyen prostitúciós tevékenysé
get tilt a törvény, s ennek során 
megállapítottuk, hogy a prostitu
áltak nem ismerték a megváltozott 
jogszabályokat, ugyan úgy művel
ték ezen ősi mesterséget, mint a 
törvény megjelenése és hatályba 
lépése előtt. Ezért figyelmeztettük 
őket, illetve a visszatérő ellenőr
zések során olyan személlyel ta
lálkoztunk, akit előtte már ilyen 
tevékenységen fülön csíptünk, 
nem maradhatott el az előállítás és 
a szabálysértési feljelentés. Az ál
lampolgárok nyugalma érdekében 
akciónkat addig folytatjuk, amíg a 
törvényben foglaltaknak maradék
talanul eleget nem tesznek az 
ilyen tevékenységet folytatók. 

Kedves olvasók, ha vélemé
nyük, kérdésük van ezzel a téma
körrel vagy más rendőrséggel 
kapcsolatban, kérem, írják meg. 
Várom észrevételeiket! 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

(Folytatás a 2. oldalról.) 
• Saját zsebére dolgozott az a 

férfi, aki a nagykanizsai buszpálya
udvar wc-je előtt 20 Ft-ot kért a 
szolgáltatásért. Az említett illemhe
lyek a perselybe megfelelő érme 
bedobása után nyílnak, szerződéses 

• Vagyonvédelem • objektumvédelem 
• portaszolgálat • pénz-és értékszállítás 

Csúcstechnikát képviselő 
rádiós riasztórendszerek tervezése, telepítése, 

csendesriasztás 24 órás felügyelettel, 
kitűnő referenciákkal. 

8800 Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Tel.: 93/312-706 

üzemeietetéssel. Az elkövetőt kapi
tányságunkra előállítottuk és ellene 
szabálysértési feljelentést tettünk. 

• Ismeretlen tettesek jártak a 
Balatoni utca egyik lakásában ab
lakbetörés módszerével jutottak be 
oda és 200.000 Ft készpénzzel tá
voztak. 

• 03.40-kor egy beleznai férfit 
orvvadászaton fogtak tetten, az el
követő ellen őrizetbe vétele mel
lett folytatunk büntetőeljárást. 

• Ismeretlen tettesek jártak 5-
ére virradóra a Fityeházi Altalános 
Iskolában, onnan számítógépeket, 
műszaki cikkeket tulajdonítottak 
el 900.000 Ft értékben. 



A kreolbőrű, feketehajú, telt
karcsú nő egyszer csak elhagyta 
a nyomda lépcsőit, kicsit keren
gett a telefonfülke körül, majd 
a Törökkút felé vette az irányt. 
Bizalmatlanul méregetett, de 
miután szemrevételezve megál
lapíthatta, hogy feltehetően 
nem fogom rontani az „üzle
tet", leült a szemközti padra. 
Melléültem, s faggatni kezdtem 
az ősi női mesterségről, ami le
sírt róla, s amit egyáltalán nem 
is tagadott. 

- Erika a nevein, 21 éves va
gyok. Ötödik éve járok ki a sar
kokra, de előtte is volt már vendé
gem. Muszáj csinálnom, mert van 
egy kisfiam, annak enni kell adni. 
Dolgoztam én az Izzóban, de nem 
bírtam a három műszakot, meg a 
nagy zajt. így sokkal többet kere
sek, mert mindig akad kuncsaf
tom. Nincs fiúm, én magamnak 
dolgozok. Nem vagyok bolond, 
nem akarom, hogy jól elverjen. 

Hogy milyenek a férfiak? Tró-
gerek. Sajnálják a pénzt, ingyen 
kellene nekik... A külföldiek má
sok: sokkal kedvesebbek, többet is 
adnak. Csak nagyon félnek a 
rendőröktől. Abbahagyni? Majd 
ha összeraktam a lakásra valót. 

Mivel a placcra társnő is érke
zett, Erika bezárkózott, nem volt 
hajlandó tovább mesélni. Viszont 
beszéltek a környéken lakó isme
rősök, akik elmondták, hogy saj
nos jóérzésű ember - főként nő -
este 6 óra után már nem ül le az 
Erzsébet térnek ebben a csücské
ben lévő padokra. Hiába a szép 
környezet. A lányok eltávolításá
ra többféle - inkább középkori -
módszereket emlegettek. 

Mivel a prostituáltak az ország
utak mellett már a város több 
pontját is felvonulási terükké vál
toztatták, azért a rendőrkapitány
sághoz fordultam, hogy hogyan is 
áll Nagykanizsán ez a nem kelle
mes jelenség. 

- Egyetértünk a lakosság pana
szával, sajnos ezeknek a lányok
nak a jelenléte tény. Ugyan nem 
vigasz, de azért megjegyzem -
kezdte Horváth István rendőr őr
nagy - , hogy Nagykanizsa e téren 
nem fertőzött város. 15-20 nő űzi 
a tisztes ipart, s mi névszerint jól 
ismerjük őket. Azt is tudjuk, hogy 
maguknak dolgoznak, általában 
nincs futtatójuk. A férfi prostitú
ció még nem terjedt el. A gyakori 
ellenőrzések nyomán ismeretessé 
vált, hogy nappali tartózkodási 

helyük a 7-es úton a szabadhegyi-
és a récsei vasútállomás bekötő 
útjánál, a magyarszerdahelyi el
ágazásnál és az előbb említett té
ren van. Este behúzódnak a 
Csengery-Kisfaludy sarokra, a 
Magyar utcára, de éjjel is mindig 
népes a Törökkút környéke. Pedig 
az iskola miatt ez védett terület. 
Jó alibi nekik az autóbuszváró és 
a telefonfülke. Keresetük változó: 
van, aki saját bevallása szerint 
havi félmillió forintot is megkeres. 

- Olvasóink azt kérdezik, 
hogy a belvárosból miért nem 
tudja a rendőrség kifüstölni 
őket? 

- Nem védekezésképpen mon
dom, de ezt a tevékenységet -
most nevezzük csak egyszerűen 
így - egyetlen korban, egyetlen 
társadalom sem tudta felszámolni. 
Talán javít a helyzeten az éppen 
ezekben a napokban életbelépő 
törvény. Erről részletesen a lap 
Bűnmegelőzés rovatában olvas
hatnak. Az az alapvető probléma, 
hogy a prostitúciót nehéz bizonyí
tani szabálysértési eljárást csak 
tetten érés nyomán lehet indítani. 
Akit mégis elkaptunk, az a bírsá
got könnyedén kifizette, reggel be
kasznizták, este már az. utcán volt. 

Az is baj, hogy ezek a fiatal, fő
ként 20 év körüli nők egyáltalán 
nem érzik cselekedetük súlyát. Se 
a társadalmit, se a magánéletit, se 
az egészségügyit. Ez. eddig egy 
macska-egér harc volt: jönnek a 
rendőrök, elosonnak, elbújnak, a 
járőrkocsi elmegy, visszaszivárog
nak. Ha ezután, mondjuk 60 nap
ra valamelyiküket elzárják, nem 
tudom, feladják-e az „ipart". 

- Mi a tapasztalatuk, gyako
ri, hogy más bűncselekmények 
is tapadnak a prostitúcióhoz? 

- Rendszeresen. Elsősorban a 
rablás. A partner, a fétfi potenci
ális veszélyben van. Elveszik pén
zét, iratait, kulcsait, elviszik gép
kocsijából a mozgatható értéktár
gyakat, sőt az autónak is lába kel. 
Ezek a személyek kapcsolatban 
vannak orgazdákkal, szobaki
adókkal, netán zsebesekkel. Az 
országutakon veszélyeztetik a 
közlekedést, s had ne részletezzem 
közegészségügyi szempontból mi
lyen káros lehet tevékenységük. . 

Talán az új rendelkezés szerinti 
türelmi zóna kijelölésével eltűn
nek majd a belváros „érdes" ré
szei - fejezte be a rendőr őrnagy a 
beszélgetést. 

Büki Erzsébet 

HOL PARKOL A PÉNZ? 
Egyre gyakoribb jelenség, hogy egy olva

sónk vet fel egy bizonyos témát, amelynek 
nyomába eredve egészen érdekes dolgokra 
derül fény. Ezúttal egy felháborodott, leendő 
üzlettulajdonos hívta fel szerkesztőségünket, 
és elpanaszolta, hogy az általa kialakítandó 
kereskedelmi egység engedélyeztetéséhez a 
parkolóhely megváltás címén komoly pénz
összegeket kér a polgármesteri hivatal, ugya
nakkor egy másik üzlettulajdonos üzlete par
kolójául a közelben lévő garázsát jelölte, je
lölhette meg. A garázs távolsága megfelel a 
jogszabályban előírtaknak, vagyis 500 méte
ren belül van, ám egyéb paraméterei nem, 
tudhattuk meg a polgármesteri hivatalban, 
ahol a felvetett esetre vonatkozóan semmi 
konkrétummal nem szolgáltak. Vagyis egye
lőre még nem tudjuk, hogy az eset igaz-e 

vagy sem, de egy biztos: a garázzsal nem 
váltható meg a parkolóhely, még akkor sem, 
ha valaki önkényesen mikro-parkolóháznak 
nyilvánítja. Mint a vizsgálódások során kide
rült, az olvasónktól kért összeg jogos, hiszen 
a 10/1999. (III. 23.) önkormányzati rendelet 
szabályozza e kérdést is. A 10/1999. rendelet 
(a 21/99. IX. 20. módosítása) úgy rendelke
zik, hogy kereskedelmi és szolgáltató egysé
gek kialakítása, vagy ilyen célú átalakítás, 
felújítás, átépítés során az építmények rendel
tetésszerű használatához az Országos Építési 
Törvényben előírt számú parkolót kell kiala
kítani, a beépítésre szánt területtől 500 méter
re. Amennyiben a parkoló kialakítására nincs 
mód, abban az esetben az építtető megállapo
dást köthet az önkormányzattal a közterületen 
vagy parkolóházban kialakítandó parkolóra, 

amelyet a megállapodástól számított egy 
éven belül kell megépítenie önkormányzat
nak. Parkolóház esetén erre öt éven belül kell 
sorra kerülnie. A parkoló az önkormányzat 
tulajdonában marad, sem tulajdonjogot, sem 
használati jogot nem szerezhet erre az építte
tő. Amennyiben az építtető rendelkezik a par
kolóhely kialakítására alkalmas területtel, ott 
engedélyezett tervek alapján megépítheti a 
parkolót. Ha nem, de van e célra használható 
közterület, abban az esetben területhasználati 
díjat kell fizetnie. A rendelet 6.§ 4. bekezdése 
szerint a parkolóhely megváltási díjakról, il
letve területbiztosítási díjak befizetéséről, va
lamint a parkolóhelyekről a jegyző naprakész 
nyilvántartást köteles vezetni. Többen is pró
bálkoztak kideríteni, hogy hány parkoló van a 
városban, illetve mennyi bevétele származott 
a városnak az elmúlt években parkoló
megváltásból, területbiztosítási díjból, de állí
tólag illetékes helyen sem tudják. 

D . É. 
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TEKINTSE MEG ÚJDONSÁGAINKAT! 

Z A F I R A 

Már dízelmotorral is! 

o p e l O OPEL KISS-GERENCSER AUTÓHÁZ 
N a g y k a n i z s a , R é c s e i u . 1 . Te l . : 9 3 / 5 1 8 - 9 4 0 

K Ö R N Y E Z E T Ü N K É R T , A V A R O S É R T 
A sikeres rigyáci gyermekotthonban végzett ak

ciója után újra hallottunk az ELFUN Alapítvány
ról. Legutóbb a Csónakázó-tónál végzett nagysza
bású társadalmi munkával hívták fel magukra a fi
gyelmet. De közben szakdolgozatok mentoraiként 
is feltűntek. Nagyné Bujtor Gyöngyivel, a GE 
Lighting Tungsram Rt. Nagykanizsai Fényforrás
gyára Humán Erőforrás vezetővel az alapítványról 
és céljairól beszélgettünk. 

- Az alapítvány helyi kezdeményezés? 
- Nem. az. USA-bun 1928-ban jött létre, s az önkén

tességet, a vezető szerep felvállaláséit és a baráti kötő
dések erősítését tűzte ki célul. Hajdanán vezetők hoz
ták létre, de ma már tagja lehet a cégen belül bárki, 
aki egyetért az. alapszabállyal. Két alapvető követel
mény van: a tagdíj befizetése és az önkéntes munka. 
Hogy milyen erős is ez az alapítvány, arra friss és 
nagyszabású példával tudok szolgálni: a cég elkezdte 
felszámolni memphisi gyárát, s máris megkezdődött a 
gyűjtőakció a munkanélkülivé vált dolgozók érdeké
ben. Az alapítvány magyarországi szervezetének va
gyunk tagjai, s itthon is, mint szerte a világon társa
dalmi munkát végzünk. Az természetes, hogy a közvé
lemény elsősorban a helyi akciókról szerez tudomást, 
de ott voltunk a Lánchíd jubileumán, mi készítettük a 
díszkivilágítást, itt és a Margitsziget felújításéin mint
egy 500 tungsramos végzett társadalmi munkát. 

- Nagykanizsán elsőként miért éppen a Csóna
kázó tavi játszóteret választották? 

- Igen. ezt mások is megkérdezték már, hiszen a 

belvárosban is lenne mit tenni. Lehet, hogy bizonyos 
játszótereket csak egy-egy lakókörzet használ, de a tó
nál lévő az egész város gyerekeit szolgálja. A másik ok 
pedig az, hogy a palánkvár és környezete nagyon is 
odafigyelésre szorult. A lehető legteljesebb felújítást 

végeztük: pótoltuk, megjavítottuk, lefestettük a cölöpö
ket, a mászókákat, a libikókákat, a padokat, új ruhát 
kapott a mozdony kocsijaival együtt. Újjávarázsoltuk a 
homokozót, s új játékokat is állítottunk fel. 

- Aki figyelte ezt a munkát, az észrevehetett más 
társadalmi munkavégzésektől eltérő többletet 

- Gondolom, magúra a folyamatra és annak szerve
zettségére gondol. Azt hiszem ez az alapítványi akció a 
város és környezetünk szépítésén túl sok minden másra 
is jó volt. Megmutatta a közösségi munka lényegét, va

gyis: értékteremtés együtt másokkal. Megmutatta, 
hogy igenis a mai emberben is fel lehet kelteni az ön
zetlenséget. 

Azt hiszem, hogy a résztvevők és az érdeklődő sétá
lók is felfigyeltek a munka megszervezésére. Hiába tó
dultunk volna ki jóakarattal 150-en, ha nem tudjuk mit 
kell tenni, ha nincs szerszám és anyag, ez. nem lett vol
na sikeres akció. Az elvégzendő munkát területekre 
osztották, az. oda beosztott emberek sapkát kaptak -
vagyis a különböző munkaterületen más színűt -, s 
minden egységben kis táblácskák jelezték, most ilyen a 
terep, ezt kell elvégezni, s ilyenné válik. A két gyár
igazgató igazi kapitányként állt a vártán. A VIA 
Kanizsa Kht. jóvoltából volt elég szerszám és irányító 
szakember, a ZALAERDO Rt. jóvoltából pedig fa
anyag. Törőcsik alpolgármester úr pedig koordinált a 
cégek között. Én jómagam igazi közösségformáló dél
utánnak tartottam ezt az augusztus 27-i, pénteki 14-18 
óráig tartó időszakot, s remélem példaértékű volt min
denkinek. A hangulat nagyszerűsége folytatódott a 
munka végén, a kerti partin - mert az alapítványnál ez. 
is követelmény - s egy debreceni és egy üdítő mellett 
az erre az alkalomra készült egyen-pólónkban feszítve 
igazán emberi elégedettségei érezhettünk. 

Ezt csak fokozták Horváth Miklósnak, a fényforrás
gyár igazgatójának zárószavai: 

- Büszke vagyok Önökre! Nemcsak lámpát tudnak 
gyártani, de helyt állnak a környezet, városunk szépí
tésében is! 

Büki Erzsébet 
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Az idén lesz százhúsz éves az a történet, amelyet csak úgy egy
szerűen Tiffany-történetnek neveznek. Louis Comfort Tiffanny 
1879-ben alapította meg a Louis C. Tiffany End Associated 
Artists néven ismertté váló gyárat, amely elsősorban lakberen
dezési tárgyakat gyártott, de a cég elismert szimbólumává az ott 
készült drága, látványos lámpák váltak. Louis C. Tiffanyt még 
ma is az Art Nouveau egyik atyamestereként tartják nyilván. 
1843-ban születetett, akkor, amikor ékszerész édesapja létrehoz
za az első vállalatot, kitűnő szervező, művészi érzékkel megál
dott szakember, aki a vele dolgozó mesterek képességeit nagy
szerűen kamatoztatni tudta. 1883-ban megbízást kapott a cég a 
Fehér Ház berendezésére. Louis C. Tiffany már nagyon korán 
érdeklődést mutatott az üvegablakok iránt, ez képezte alapját a 
cég üvegfestészeti kezdeményezésének. 1893-ban kezdődött el a 

cégnél az üvegablak-gyártás, festett üvegeikre újszerű mozaik
technika a jellemző. A csiszolt, homorú, domború vagy érdes 
üvegdarabok mélységet adtak a főként tájképet ábrázoló igen 
élethű, ragyogó színekben pompázó tájképeknek. A gyár már a 
kezdetektől nagyüzemi munkafolyamatokkal állította elő termé
keit, amelyek igazi népszerűségét és elterjedtségét a világkiállí
tás hozta meg. A századfordulón tűntek fel az első lámpák, ame
lyek a cég legismertebb termékei lettek. Ólmozott üvegből ké
szültek, az üvegablakok gyártásához hasonló technikával, mági
kus légkört árasztanak, színes fénnyel vonják be a teret. A 
Tiffany által feltalált üvegművészet ismét reneszánszát éli, mind 
jobban terjedőben van. Bármilyen hihetetlen, már egy ilyen kis
városban is akad egy cég, ahol a Tiffanynál kifejlesztett módsze
rekkel készülnek berendezési tárgyak, üvegasztalok, -ajtók. 

Évekkel ezelőtt 
még viszonylag keve
sen foglalkoztak az 
ilyen típusú üvegmű-
vességgel, most mind 
jobban terjed. Nehezen 
lehetett hozzájutni a 
szükséges alapanyagok
hoz, üvegekhez, festé
kekhez, de ma már több 
helyen is kaphatók az. 
általunk is használt 
alapanyagok - mondja 
Borbás Jenő. 

- Mi minden készül
het ilyen eljárással? 

- Tükrök például, 
amelyek sokban meg
határozzák a lakás 
hangulatát, stílusirány
zatát. A közismert lám
pák, térelválasztók, 
asztalok, és minden, 
ami üvegből készíthető. 

- Mi a fazetta? 
- Élben lecsiszolt 

üvegfelület. A mikro-
fazettázott üvegminták úgy a 
beltérben, mint a kültérben látvá
nyos antik hatást keltenek. Nyílás
zárókon és bútorokon egyaránt 
alkalmazható. Bátran nevezhetjük 
az üvegek királynőjének a fazettá-
zott és Tiffany stílusú üveg meste
rien összedolgozott szín és forma
világát. A motívumok árnyjáték-
harmóniája szemet gyönyörködte
tő lehet bármely stílusú lakásban. 

- Milyen speciális tudást kíván 
a Tiffany-üveg készítése? 

- Nagyon jó fantáziát, kéz
ügyességet, és borzasztó nagy tü
relmet. Ha ez nincsen meg, akkor 
neki sem szabad állni. Ez a mes
tertől aprólékos munkát kíván, 
végtelen türelmet. 

- Hány ember foglalkozik ezzel 
az önök műhelyében? 

- Négyen kezdték, négyen ta
nulták meg ezeket a dolgokat, de 
ma már nem mindenki dolgozik 
itt. 

- Tanítják ennek a munkának a 
mesterfogásait valahol? 

- Igen, de erre a kérdésre nem 
szeretnék válaszolni. 

- Vannak-e könyvek, amelyek 
segítik az önök munkáját? 

- Igen, létezik egy több, mint 
százezer forintos kiadvány, ami 
sok segítséget ad a kezdőknek. 
Mintákat, egyéb útmutatásokat 
ad, de ez csak az alap. Ha valaki
ben nincs elhivatottság, tehetség, 
a könyv semmit nem ér. 

- Mibe kerülnek ezek az üve
gek? 

- Függően az üveg színétől, a 
mintázatoktól más és más az ár. 
Négyzetméterenként 15-50 ezer 
forint között mozog az ár. A min
tázatok is befolyásolják az árat, 
illetve az, hogy kékből vagy fehér
ből keverjük-e ki a színeket, illetve 
olyan festékből, ami aranyat is 
tartalmaz. A nagyobb felületek ol
csóbbak. 

- Hogyan készülnek ezek az al
kotások? 

- Először a rajz készül el, amit 
akár a megrendelő is megtervez
tethet, de mi is megtervezzük. Le
het komplett tervet, vagy fényké
pet hozni, mi elkészítjük. 

- Milyen hosszú időt 
vesz igénybe, míg egy-
egy munkadarab elké
szül? 

- Borzasztó hosszú a 
munkafolyamat, min
den egyes üvegdarabot, 
függetlenül a méretétől 
külön-külön kell meg
munkálni, és ezt követi 
a különleges technoló
giai eljárással történő 
összerakás. 

- A színezés hol ké
szül? 

- Vannak darabok, 
amelyekhez. gyárilag 
színezett üveget hasz
nálunk, de már mi ma
gunk is rendelkezünk 
olyan ismeretekkel, 
amelyek lehetővé te
szik, hogy az üveget 
helyben színezzük. 

- A felület nagysága 
mennyiben befolyásol
ja a felhasznált anyago

kat? 
- Éppúgy, mint a nyílászárók 

esetében, a nagyobb felületekhez 
használt üveg vastagabb, más a 
teherbírása. Ha finomabb felüle
tet kívánunk létrehozni, akkor 
nyilván vékonyabb anyaggal dol
gozunk. Természetesen a felhasz
nált anyagok minőségét befolyá
solja a megrendelő igénye is. 

- Kanizsán mekkora az érdek
lődés a Tiffany-üvegekre? 

- Egyre nagyobb. Ebben a mű
helyben készített tárgyak na
gyobb része Kanizsán kerül be
építésre. Ez nem jelenti azt, hogy 
máshová nem dolgozunk, de meg
rendelőink nagyobb része kani
zsai. 



- Főként milyen országokból 
érkeznek a szálláson tartózkodók? 

- A közösségi szállás jelenleg 
45 fő befogadására képes, ez a lét
szám a jugoszláv helyzet konszoli
dálása óta viszonylag állandó Az 
állampolgársági kategóriák az 
évek során is változnak, hiszen ko
rábban főként a koszovói-albán 
állampolgárok voltak a jellem
zőek. Azok, akik hosszabb ideig 
maradnak, általában Sri Lanká
ból, Nigériából, Sierra Leonéból, 
Algériából, Bangladesből, Indiá
ból, Pakisztánból érkeznek, de je
lenleg lakik nálunk egy 
hontalan is. Emellett 
vannak olyanok, akiknek 
a hazautazását jóval rö
videbb időn belül, egy
két nap alatt meg tudjuk 
szervezni, ilyenek például 
a román és az ukrán ál
lampolgárok. 

- Hogyan érkeznek 
hazánkba ezek az embe
rek? 

- A szomszédos or
szágok állampolgárai 
leginkább az otthoni ne
héz megélhetés miatt 
jönnek el és próbálná
nak Nyugatra, elsősor
ban Olaszországba ki
jutni, és ott munkát ta
lálni. Többnyire legáli
san érkeznek Magyaror
szágra és egy-két napos 
tartózkodás után illegá
lisan próbálják meg át
lépni a magyar-szlovén 
államhatárt, ahol elfog
juk őket és idegenrendészeti eljá
rás lefolytatására a szállásra ke
rülnek. A szálláson elvégezzük a 
szükséges meghallgatásokat, elké
szülnek a határozatok és az ő ese
tükben egy-két napon belül ki tud
juk toloncolni őket az. országból. 
Az olyan szomszédos országok ál
lampolgárai, akik útiokmánnyal 
ugyan nem rendelkeznek, de' van 
hatályban lévő nemzetközi tolonc-
egyezmény, akkor őket is maxi
mum egy héten belül el tudjuk jut
tatni a hazájukba. Nem lehet ilyen 
könnyen megoldani az előbb fel
sorolt ázsiai, afrikai országok ál
lampolgárainak hazajuttatását, 
akik rendszerint útiokmánnyal 
sem rendelkeznek. A tapasztalat 
az, hogy ők valós, vagy vélt üldöz
tetés miatt jönnek el otthonról. En-

A Nagykanizsai Határőr Igazgatóság működési területe a szlovén és 
a horvát határszakaszra terjed ki, a jogsértések zöme szlovén részen 
fordul elő, ezen belül a „legfelkapottabb" a Rédics Határőrizeti Ki
rendeltség és térsége, a Szentgyörgyvölgyi, valamint a Tornyi-
szentmiklósi Határőrizeti Kirendeltség, itt az erdős terep kiválóan 
alkalmas arra, hogy megkíséreljék a határ átlépését. A horvát határ
szakaszon leggyakrabb elkövetési hely a két vasúti határátkelő, 
Murakeresztúr és Gyékényes. Tavaly 4500 jogsértéssel foglalkoz
tunk, ezzel a Győri Igazgatóság után a második helyet foglaljuk el az 
országban - tudtuk meg Baraniuk Attila századostól, a szakirányítá
si alosztály vezetőjétől, akit a Nagykanizsai Határőr Közösségi Szál
lás életéről kérdeztünk. 

nek megfelelően az idegenrendé
szeti eljárás mellett menekültügyi 
eljárást is kell velük szemben kez
deményezni. Ez annyit jelent, hogy 
amíg az. előterjesztett menedék 
iránti kérelfnet az erre hivatott ha
tóság, tehát a Menekültügyi és 
Migrációs Hivatal el nem bírálja, 
addig az általunk lefolytatott ide
genrendészeti eljárás végrehajtá
sát is felfüggesztjük, tehát nem 
hajtjuk végre a kiutasítást. A me
nekültügyi szervnek kell eldönte
nie, hogy valóban üldözöttek-e és 
ennek megfelelően milyen státust 
kapnak Magyarországon. Az eljá
rás ideje alatt ezek a személyek a 
szálláson tartózkodnak, amelyet 
vérmérsékletük szerint próbálnak 
meg elviselni. Azt azért el kell 
mondani a nagykanizsai közösségi 

szállásról, hogy eddig mindig ke
zelni tudtuk azokat az eseteket, 
amikor előfordult, hogy nemtetszé
süket nyilvánították ki az ittlévők 
azért, mert annak ellenére, hogy 
nem bűnözők, be vannak zárva. 
Van a szállásnak belső pszicholó
gusa, illetve a szállás vezetői is fel 
vannak készülve ilyen helyzetekre, 
el tudjuk magyarázni, hogy nem a 
mi eljárásunk húzódik, hanem 
pont az, amit ők kértek, vagyis, 
hogy a menekültügyi kérelmüket 
elbírálják. 

- Elhagyhatják a lakók a szállás 
területét? 

- A közösségi szállást csak 
olyan személyek hagyhatják el, 
akiknél ezt a törvényi feltételek le
hetővé teszik. A törvény adta szi
gorításokat messzemenőkig alkal-

ményt. 

mázzuk, tehát egy olyan ember, 
akiről azt sem tudjuk, hogy kicso
da, nem ismerjük a személyazo
nosságát, azt természetesen nem 
engedjük ki a városba, hiszen elő
fordulhat, hogy nem azért jött el 
otthonról, amit itt nekünk elmon
dott, hogy akár faji, vallási, vagy 
politikai nézetei miatt üldöztetve 
van, hanem egyszerűen köztörvé
nyes bűnöző. Egyébként még nem 
fordult elő, hogy olyan személy 
tartózkodott volna a városban, aki 
később valamilyen bűncselek

vagy jogellenes cselek
ményt követtek el és a 
jövőben is az a fő cél, 
hogy a város meg se 
érezze azt, hogy itt egy 
ilyen intézmény műkö
dik. 

- Hogyan telik a min
dennapi élet a közösségi 
szálláson? 

- Vonatkozik rájuk 
egy napi-, és házirend, 
vannak jogaik és kötele
zettségeik. A jogaikat 
nagyon hamar megisme
rik, a kötelezettségeiket 
pedig kénytelenek va
gyunk betartatni. Mind
emellett kulturált kör
nyezetben vannak elhe
lyezve, biztosítjuk a napi 
háromszori meleg étke
zést, bekerüléskor az 
egyszeri ellátást, tehát a 
hálóruhát, szappant, pa
pucsot, tisztálkodási 
eszközöket megkapják. 
Többek között a köteles

ségünk közé tartozik, hogy minden 
nap biztosítsuk a friss levegőn va
ló tartózkodást, így naponta két 
órát az épület háta mögötti park
ban töltenek, ilyenkor szoktak 
nemzetek közötti focimeccseket is 
tartani. Lehetőségük van tévéné
zésre, szabadidejüket eltölthetik 
sakkozással, kártyázással is. Saj
nos nem mindenki tudja értékelni 
ezeket a dolgokat, előfordult már, 
hogy széttépték, megrongálták 
ezeket az. eszközöket, játékokat. 

- Milyen nyelven kommunikál
nak az idekerültekkel? 

- Az ügydöntő határozat kihir
detése minden esetben tolmáccsal 
történik, törekszünk arra, hogy 
anyanyelvi szintű tolmács legyen, 
illetve az a nyelv, amelyet az anya
nyelvén kívül meghatározott, meg-
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érti és elfogadja. Többnyire tudjuk 
is ezt biztosítani. Gond főként 
olyanoknál adódhat, akik Bangla-
desből. vagy Indiából érkeztek, ne
kik csak Győrből vagy Budapest
ről tudunk tolmácsot hozni. A har
madik lehetőség az. áttételes tol
mácsolás, tehát ha valamely nép
csoport egyik tagja beszél közis
mertebb nyelvet, akkor rákérde
zünk, hogy az őáltala fordítottat 
elfogadják-e. így történik tehát a 
határozatok kihirdetése és a min
dennapi gondok megbeszélése, hi
szen a hivatalos ügyek lerendezése 
után is kell beszélgetni, törődni 
velük. 

- Milyen mindennapi gondok 
merülhetnek fel? 

- Az étkezési szokások okozhat
nak problémákat. Igaz, hogy nagy
vonalakban ismerjük, hogy ki nem 
eheti meg a disznóhúst, de ezen 
belül is vannak törzsi és helyi elté
rések, szokások, amelyek nem köz
ismertek. Itt helyben van az étkez
tetésük, így a sajátos kéréseket is 
tudjuk teljesíteni. A napi gondok 
közé szokott tartozni a saját követ
ségével való kapcsolatfelvétel. Ta
lálható az. épületben egy nyilvános 
telefon, arról bármikor telefonál
hatnak és az. első telefonálás 
összegét biztosítjuk. De megoldott 
az állandó orvosi ellátás és a val
lás szabad gyakorlása is. 

- Általában mennyi ideig tartóz
kodnak a szálláson? 

- Az idegen-rendészetet szabá
lyozó törvény bizonyos részei else
jétől módosításra kerülnek. Az 
1999. évi LXXV. törvény módosít 
bizonyos részeket, így 18 hónap
ban maximálja a közösségi szállá
son való tartózkodás idejét. A be
kerülés napján, az előállítási időn 
belül - maximum 12 óra - minden 
esetben határozatot hozunk, meg
állapítjuk az. intézkedést. Ezután 
az. itt-tartózkodás ideje már csak 
attól függ, hogy kért-e menedéket, 
és az erre vonatkozó eljárás mi
lyen gyorsan fejeződik be. Ha nem 
kért menedéket, akkor a saját kö
vetségének a gyorsaságától függ 
minden. Bangladesi követség pél
dául nincs Magyarországon, a 
legközelebbi Prágában van, a 
szükséges nyomtatványokkal, 
polaroid géppel azonban mi is 
rendelkezünk, így a hazatéréshez a 
szükséges okmányokat pillanatok 
alatt ki tudjuk állítani és a legkö-

zelebbi futárral - egy héten há
romszor megy - el tudjuk küldeni 
Budapesten keresztül a követsé
gükre. A másik lehetőség a Nem
zetközi Migrációs Szervezet, amely 
segíti az önkéntes hazatérőket, 
azokat, akik az itt elkövetet cselek
ményük után tudomásul veszik, 
hogy joghátrány fogja érni őket, 
és el kell hagyniuk az országot. 
Ilyen segítséggel nagyon sok 
bangladesi állampolgárt tudtunk 
eljuttatni a hazájukba. 

- Mennyire helytállóak azok a 
vallomások, amelyet az eljárás 
alatt hangoztatnak? 

- Tapasztalatunk szerint nem 
nagyon valósak azok az állítások, 
amelyeket nekünk mondanak, vagy 
kitalálják, vagy lehet, hogy sérel
mesnek találja az otthoni körülmé
nyeket, de ez nem jelent olyan 
mérvű üldöztetést, amely miatt 
Magyarországon kell, hogy elis
merjék menekültként, nem beszél
ve arról, hogy amíg Magyaror
szágra eljutott, addig nagyon sok 
olyan országon kellett keresztül
mennie, ahol szintén nincs üldöz
tetve, tehát már ott megállhatott 
volna. 

L.Zs. 

HELYI 
TERMÉSZET

VÉDELMI 
TERÜLETEK 
Eddig tizennégy olyan terü

letet tártak fel a célirányos 
vizsgálatok, amelyek helyi vé
dettséget élvező természetvé
delmi területekké alakíthatók. 
A legtöbb alkalmasnak ítélt 
terület a Kiskanizsa és Nagy
kanizsa között lévő, úgyneve
zett átszellőző folyosón talál
ható. A helyi védelem alá 
vonható területek legnagyobb 
része magánkézben van, így 
komoly nehézségek várnak 
majd azokra a szakemberekre, 
akik a helyileg védendő terü
letek sorát megállapítják, hi
szen a helyi védelembe vonás 
bizonyos megkötésekkel jár 
majd a tulajdonosra nézve is. 

A védett területek növény - il
letve állatvilágába való be
avatkozás csak kötött szabá
lyok szerint lehetséges, és éz 
már előrevetít némi vitát a tu
lajdonosok és a védelembe 
vonók között. Jelenleg foly
nak az adatgyűjtések és az 
összeírások a védelembe vo
nandó területeket illetően. A 
Központi Környezetvédelmi 
Alap (KKA) támogatását már 
sajnos nem élvezheti a város e 
kezdeményezést illetően, 
ugyanis a területek feltárását 
végző vállalkozás a megadott 
időn túl adta le az összegyűj
tött anyagokat. 

D.É. 

CIMKETLEN „RONGYOK" 
Bizonyára ön is járt már úgy 

kedves olvasó, hogy méret után, 
próba nélkül vásárolt, illetve a 
bolti eladó a ruhában lévő címke 
alapján adott a polcról egy „ugyan
olyan" ruhadarabot, mint, amit an
nak előtte felpróbált. A csomag-
bontás után aztán jött a csalódás, a 
méretjelzet nem volt azonos a ruha 
méretével. Egy ideig ez a jelenség 
elsősorban az iparcikk-piacokon 
forgalmazott, köztudottan gyenge 
minőségű holmikat jellemezte, ám 
mostanság, mint a Fogyasztóvé
delmi Felügyelet munkatársaitól 
megtudhattuk, a jó nevű márkákat 
forgalmazó boltokban is előfordul. 
Gyakori jelenség, hogy a ruhába 
bevarrt címke adatai nem egyez
nek a ruha adataival, rossz a mére
tezés, és az anyag összetételére, 
kezelésére vonatkozóan semmi

lyen útmutatást nem tartalmaz. A 
1997. évi 155. törvény 12. § ren
delkezései szerint áru csak a hasz
nálati útmutatóval hozható forga
lomba, a fogyasztókat egyértelmű
en tájékoztatni kell az áru rendel
tetésszerű használatáról. Az ár
címke nem takarhatja el a jogsza
bály előírásai szerint a fogyasztói 
tájékoztatót. Az áru címkéjének 
tartalmaznia kell az áru pontos 
megnevezését, amelyet védjegy 
vagy fantázianév helyettesíthet, a 
gyártó és a forgalmazó nevét, 
származási helyét, méreteit, az 
előállításához felhasznált alap
anyagokat. Ha a gyártó nem látja 
el az előírás szerinti címkével az 
árut, akkor a forgalmazó köteles. 
2/1984. BkM és IKIM rendelet 
szerint a használati és kezelési út
mutató a termék rendeltetésszerű 

használatához szükséges feltétele
ket, ismereteket tartalmazza. Szö
veges megfogalmazás helyett 
egyezményes jelek is alkalmazha
tók. Nem hozható forgalomba az a 
termék, amelyet az előírt, illetve 
szükséges vásárlói tájékoztatóval 
nem láttak el. A hatályos jogsza
bályok között nem találtunk olyat, 
amely arról szólna, mi történik az
zal a gyártóval, forgalmazóval, aki 
olyan termékeket forgalmaz, 
amelynek címkéjén, vásárlói tájé
koztatóján szereplő adatok nem 
felelnek meg a valóságnak. Erre a 
kérdésre a Fogyasztóvédelmi Fel
ügyeletnél sem tudtak kielégítő 
választ adni, csak reményüket fe
jezték ki, hogy ha majd az EU-hoz 
csatlakozunk, ezek az anomáliák 
is megszűnnek. 

D.É. 
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Idén is színes rendezvé
nyekből áll a Hevesi Sándor 
Művelődési Központ őszi-téli 
programja. Az intézménynek 
sikerült megegyeznie a zala
egerszegi színházzal, így a kí
nálatot a kaposvári mellett a 
megyeszékhelyi teátrum elő
adásai is tarkítják. A közön
ség a következő hónapokban 
többek közt a Rokonok, a Ti
zedes meg a többiek, a My fair 
lady és a Hegedűs a háztetőn 
című darabokat láthatja. Bér
letek október elejétől vásárol
hatók az intézményben, me
lyek idén is fizethetők két 
részletben. Nemcsak a felnőt
teket, a gyermekeket is érté
kes előadásokkal várják. A 
számukra tervezett darabok 
sorában a Szélkötő Kala 
mona, a Rendíthetetlen ólom 
katona és a Hókirálynő szere 
pel. A híresztelésekkel ellen 
tétben megrendezik az MKB 
MenDan Nemzetközi Jazz 
fesztivált október 15-én és 16 
án, melyen fellép Szakcsi La 
katos Béla és az amerikai 
Patitucci Group is. A már ha 
gyoniányos filharmóniai 
hangversenyek mellett a 
könnyűzenét kedvelők is szé
les programból válogathat
nak. Koncertet ad például az 
Apostol és az Edda együttes. 
A már megszokott előadásso
rozatok idén is folytatódnak. 
A kiállítások sorában a ha
gyományokhoz híven lehető
séget kapnak a bemutatkozás
ra az általános iskolák, vala
mint a Városi Képzőművésze
ti Szakkör is. Szeptember 24-
től Kaid Nabil jemeni festő
művész képeit láthatják az ér
deklődők. Ebben az évben ti
zenkét szakkör és klub, vala
mint tizennégy tanfolyam 
várja a vendégeket. A műve
lődési központ pályázatot hir
det a napfogyatkozás hangu
latát megörökítek számára, 
melynek beküldési határideje 
október 15-e. A pályázat rész
leteiről a HSMK információ
ján kérhetnek felvilágosítást. 

A BEISKOLÁZÁS 
n/n?riröivi\rvrr#Q£wir 
JYLlí/url\JJÍNÍN x 1 1 iLrOivKiv 

Hogy pontosan mennyibe kerül 
egy-egy gyerek iskolába indítása, azt 
csak a szülők tudják. Szakemberek 
14-16 ezer forint körül jelölik meg a 
könyvekre, írószerekre, iskolaruhá
zatra fordítandó összeget. A szülők 
egy része már tavasszal megkezdi a 
spórolást, mások a nagymamához 
vagy más forráshoz folyamodnak. A 
munkahelyek, az iskolák, a szociál
politika intézményei mind igyekez
nek a rászorulókon segíteni. Van 
olyan cég, amelyik ilyenkor jutalom
ban részesíti a dolgozót, másutt a 
szociális-jóléti alapból nyújtanak se
gítséget. Előfordulhat, hogy egy csa
lád több forrásból is részesül, s így 
kisebb lesz az anyagi teher. 

Körtelefonunk segítségével bepil
lantást nyerhetünk a különböző le
hetőségekbe. 

bizonyos részét fordítják kulturális 
avagy jóléti feladatokra. Ez attól is 
függ, hogy milyen összetételű és élet
korú a tagság. Egyik részleg a közös 
kirándulást, a másik a gyerekes szü
lők megsegítését tartja fontosabbnak. 
Az utóbbi helyeken általában 
2000-2500 Ft jut gyerekenként beis
kolázásra. 

Posta 

Zalaerdő Rt . 

A céghez tartozó 10 erdészeti egy
ségnél mind működik szakszervezeti 
bizottság. Mindenütt más a gyakorlat: 
saját döntésük alapján a tagdijak egy 

A Posta hagyományosan segíti a 
gyerekes szülőket. Az idén átlagban 
gyerekenként 3000 Ft készpénzt utal
tak le számunkra. Ezt nem kellett igé
nyelni, a nyilvántartások nyomán a he
lyi dolgozók készpénzben, a vidékiek 
postai utalványon kapták meg. 

[ Péterfy Általános Iskola ) 

Az iskola az önkormányzatokon ke
resztül már júniusban megkapta a ta
nulónkénti 1700 Ft-os tankönyvvásár
lási támogatást. Ez a Péterfy iskolában 
500 tanulóra számítva 850 ezer forint. 
Ennek az összegnek 25%-a az iskolai 

könyvtár állományfejlesztésére fordí
tódik. Ebből fedezik a segédkönyveket 
és az újonnan bevezetésre kerülő tartós 
könyveket. Az összeg háromnegyed 
részét lebontják tanulócsoportokra, s 
az egyes osztályokon belül az osztály
főnök és az iskolai ifjúságvédelmi fe
lelősének javaslata alapján a rászorult
ság dönt. Az elosztás nagy feladat elé 
állítja a pedagógusokat, hiszen sok a 
hátrányos helyzetű, nehéz körülmé
nyek között élő tanuló. 

^Nagykanizsai FényforrásgyáT^ 

A gyár szakszervezeti bizottsága az 
évi 11 millió forintos szociális-jóléti 
kerete terhére ad segélyt aktív dolgo
zóinak. Ezen belül nem tart nyilván ún. 
beiskolázási segélyt. A dolgozók ilyen 
célú írásbeli kérelmét elfogadják, s azt 
az üzemi bizottsággal együtt bírálják 
el. Mivel 1700 gyerek szülője tartozik 
hozzájuk, ezért a kérelmeket tüzetesen 
felülvizsgálják, s ha indokoltnak látják, 
a családnak augusztusban segítséget 
nyújtanak. 

B. E. 

A MAGABIZTOS VISELKEDÉSÉRT 
Harmincórás, 10 héten át tartó 
személyes hatékonyság tréning 
indul szeptemberben a Honvéd 
Kaszinóban, budapesti és nagy
kanizsai előadókkal. A tréning 
céljáról, lényegéről Balassáné 
Tüske Ágnes pszichológust kér
deztük. 

- Ez egy személyiségfejlesztő, 
asszertivitás tréning lesz. Az asszer-
tivitás, amely tulajdonképpen önma
gunk képességének aktiválását, sze
mélyes fejlődést, változást jelent. A 
program több részből tevődik össze. 
A pszichológiai foglalkozások során 
a résztvevők megismerik önmagukat, 
saját viselkedésük másokra gyako
rolt hatását, azt hogy a körülöttünk 
lévő emberek miért pont úgy reagál
nak a viselkedésünkre. Megtanulják 
a résztvevők a főbb önérvényesítő, 
asszertív viselkedésformákat, ame
lyeket szituációs játékokban gyako
rolunk. Ide tartozik például az, hogy 
hogyan kell a kritikát elfogadni, kri
tikát mondani, hogy kell hatékony, 
önérvényesítő módon kérni, vagy 
akár kérést elutasítani. Ha igénylik 
a résztvevők, személyiségteszteket is 
tölthetnek ki, így a tréning végén a 

jellemző személyiségjegyeikről is ké
pet kaphatnak. 

- A pszichológiai részen kívül 
még milyen jel legű tréninggel pró
bálják meg elősegíteni a sikeres, ma
gabiztos viselkedés elsajátítását? 

- Úgy gondolom, hogy ahhoz, 
hogy sikeresen, hatékonyan és önér-
vényesítően tudjunk viselkedni na
gyon sokszor bizonyos illemszabá
lyokat is el kell tudnunk sajátítani, 
ezért ennek a tréningnek van egy 
olyan része is, amelyben megtanu
lunk az illemszabályok, a protokoll 
szerint viselkedni. Ezen belül is 
többféle témával fogunk foglalkozni, 
így például a bemutatkozással és be
mutatással, az étkezés, és az ajándé
kozás illemtanával, az utazás és a 
telefonálás illemtanával. Ezen kívül 
foglalkozni fogunk a megjelenés-kul
túrával is, tehát azzal, hogy milyen 
ruhát, ékszert, kellékekel kell viselni 
üzleti alkalmakkor, munkahelyen, 
estélyen, bálon, fogadáson. A höl
gyeknek pedig lesz speciális smink
tanácsadás. Próbáljuk fejleszteni a 
mozgáskultúrát is, ezen belül értein 
a járást, az ülést, a megfelelő test
tartást, illetve ami a pszichológiai 

részhez is kötődik a kommunikáció 
nem verbális eszközeit, a gesztuso
kat, a testbeszédet. Tehát a célunk 
az, hogy megteremtsük a résztvevők
ben belső és a külső harmóniáit. 

- Hány főt, és kiket várnak a tré
ningre? 

- Maximum 16-18 jelentkező jö
het, de 10 fő alatt nem tudjuk elin
dítani a programunkat. Ez azért 
szükséges, mert kiscsoportos formá
ban folynak a foglalkozások. A kü
lönféle szituációkban, szerepjáté
kokban mód nyillik arra, hogy az 
adott viselkedésmódot csoportok
ban kipróbáljuk, illetve a csoport
társaktól visszajelzést kapjunk a sa
ját viselkedésünkről, kommunikációs 
stílusunk hatékonyságáról. Elsősor
ban a már dolgozó hölgyekel és 
urakat várjuk, olyanokat akik az 
ügyfélszolgálatban tevékenykednek, 
ügyfelekkel kapcsolatba kerülnek. 
Távolabbi terveink közé tartozik 
egy hasonló tréning megszervezése 
a serdülő korosztály számára, ter
mészetesen kicsit átalakítva a tema
tikát, amely amúgy is csoportonként 
változik. 

L.Zs. 
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MILYEN LESZ A KÖNYVTÁR? 
- Idén júniusban a helyi parla

menti képviselők és sok más csoport 
lobby-harca lévén, kicsiny többség
gel, de a Parlament megszavazta a 
támogatást Nagykanizsa új könyv
tárának építéséhez - mondta Czupi 
Gyula a könyvtár igazgatója beve
zetőjében azon az augusztus 25-i ta
nácskozáson, amelyre hivatalos volt 
Papp István, a budapesti Szabó Er
vin Könyvtár volt igazgatója is. 

- Ma a helyzet még pontosan 
ugyanaz, mint a parlamenti döntés 
után volt, mivel nincsen olyan ön
kormányzati testület, megbízott 
csoport, amelyik a könyvtárral kap
csolatban hivatalosan döntéseket 
hozhat - folytatta Czupi Gyula. -
Most már létezik egy bizottsági ja
vaslat arra, hogy kik legyenek en
nek a külön bizottságnak a tagjai. 
Várhatóan szeptember 7-én, az ön
kormányzat közgyűlése megbízást 
ad ennek a csoportnak, hogy kezdje 
el a munkát. Ez. rövid időn belül azt 
fogja jelenteni, hogy kell készíteni 
egy tervet arra, hogy mit kellene ki
vitelezni ebben az épületben, ho
gyan helyezkedjen el a könyvtár, 
mit szeretnénk benne látni. Jövő év 
márciusáig már odáig kell jutnunk, 
hogy van kivitelező és olyan terület, 
amelyen már meg lehet kezdeni az 

építkezést. Annak idején, amikor a 
tervek készültek már a szakmai vé
leményezésbe Papp Istvánt is be
vonták, aki egyébként régi kanizsai 
könyvtárépítőnek számít, hiszen év
tizedek óta fejben épülnek a könyv
tárak Nagykanizsán, csak a való
ságban eddig még sosem lehetett 
megvalósítani ezeket a terveket, eh
hez ma állunk a legközelebb. Ha 
minden rendben folyik, akkor tulaj
donképpen, a millennium zárására, 
2000. augusztus 20-ra átadható 

lenne az épület. Papp István arra 
vállalkozott, hogy elmondja ne
künk, hogy szerinte ebben a térben 
hogyan lehet elhelyezni egy mai 
könyvtárat. 

Papp István 1975 óta kíséri fi
gyelemmel a nagykanizsai könyv
tár sorsát. 

- Az engedélyezési terv még nem 
alkalmas arra, hogy az. építéshez 
hozzákezdjenek, ezért most a rész
letes kiviteli terveket kell elkészíteni 
- mondta Papp István. - Azt min

denképpen szem előtt kell tartani, 
hogy az épülethez nagyon kell iga
zodni, tehát nem lehet az épület 
adottságai ellenére egy betelepítési 
tervet készíteni. Abból indultam ki, 
hogy minden esetben kell egy nyil
vántartási övezet, ahol lebonyolít
ható az adminisztráció, kell gyerek
részleg, audió-vizuális részleg, he
lyet kell biztosítani az általános tá
jékoztatásnak, ahol el lehet helyez
ni például a lexikonokat. Ezeken kí
vül van kölcsönzési állomány, hely
ismereti gyűjtemény, és folyóirat
olvasó. Ebben az épületben ki lehet 
alakítani egy előadótermet, hozzá 
kapcsolódóan két kisebb helyiséget 
a csoportos foglalkozásoknak. Be 
van tervezve egy büfé, kávéház, 
ahová ki lehet rakni a napilapok 
másodpéldányait, képeslapokat, 
magazinokat. A szolgálati térség
ben pedig elhelyezhetők olyan egy
ségek, mint az igazgatóság, a fel
dolgozó részleg, számítástechnikai 
terem, a módszertani csoport, a kö
tészet anyagraktárral, a személy
zetnek ki lehet alakítani egy tea
konyhát és egyenlőre beterveztünk 
egy férfi- és egy női öltözőt is, kü
lön kérésként pedig a vendégszoba 
és a garázs szerepelt. 

L.Zs. 

- Új könyvtár lesz? És mikor? -
kérdezte két ifjú hölgy a Városi 
Könyvtár kölcsönző pultja előtt, 
amikor az olvasók körében ez irá
nyú közvélemény-kutatást kezdtem. 
Na, de a városi és a megyei lap erről 
széleskörűen informálta a lakossá
got - próbálkoztam. 

- Nem olvasunk újságot! - hang
zott a lakonikus válasz, s ezt még 
megtetézlék azzal a kérdéssel, hogy: 
- „Talán csak nem bűn, ha nem tud
juk, hogy könyvtár épül Nagykani
zsán?" - Nem, bűnnek egyáltalán 
nem nevezhető ez a tudatlanság -
no, de mégis (!) 

Nézzük tovább, ki mit tud a város 
olyan nagyon óhajtott új kulturális 
intézményéről! Felmérésünk az ut
cán és a könyvtárban készült. 

Szányi Gyuláné (mentálhigiénés 
asszisztens): - Nem, nem tudok róla 
semmit. Én elég gyakran megfordu
lok itt, most is erről a jegyzékről ke
resek szociológiai könyveket, mert 
továbbképző tanfolyamra járok. Eb
be a régi épületbe is szívesen jár
tam, habár, többször előfordult, 
hogy nem tudtak kérésem szerint ki
szolgálni. Remélhetőleg egy új épü
letben több könyv elfér. 

Egy kanizsai főiskolás lány: -
Valamit hallottam róla, de nem tu-

KÖNYVTÁR EPUL? 
IGEN? HOVÁ? 

dom hol lesz. A Kálvin téren? Az hol 
van? 

Tóth Kázmér: - Igen tudok róla. 
Láttam a kiállított terveket is. Én 
mindegyiket igen flancosnak talál
tam. De hát 2000-ben már nem épít
hetnek kulipintyókat. 

Idős hölgy: - Csak akkor hiszem 
el, ha már avatjuk. 

Középiskolás fiú: - Könyvtár 
épül? Miért, ez nem jó? 

MILYENNEK SZERETNÉK 
LEENDŐ 

MUNKAHELYÜKET 
A KÖNYVTÁROSOK? 

Ábrahám Éva: - Azt hiszem el
mondhatom, hogy nagy örömmel 
vettük tudomásul: mégis sikerült! 
Lesz új könyvtár Nagykanizsán. Pe
dig már nem igen bizakodtunk, s 
lassan kezdtünk beletörődni a gon
dolatba, hogy az olvasók is, mi is, 
ilyen szűkös körülmények között le

szünk a jövőben is. Én tágas, vilá
gos tereket szeretnék, hatalmas 
polcrendszereket, ahol minden elfér, 
s nem kell állandóan a pinceraktár
ból cipekedni. 

Hivekovics Zoltánné: Jobb kö
rülményeket várok, ahol nem kell 
nappal is villanyt gyújtani, ahol az 
olvasó netán azonnal hozzáfér még 
a múlt évi folyóiratokhoz is. 

Gál Erzsébet: - Szeretnék végre 
olyan épületben dolgozni, amelyik 
minden adottságával, de elsősorban 
belső kiképzésével, beosztásával és 
berendezésével teljességgel megfelel 
a funkciójának, ahol gépesítve van a 
feldolgozástól a raktáron át a köl
csönzésig minden. Az új könyvtár 
helye egyébként véleményein szerint 
nagyon jó. Csendes, de mégis köz
ponti terület a Kálvin tér. S az sem 
utolsó szempont, hogy iskolák közel
ségében épül. 

Schmidt Judit: - Bízom benne, 
hogy új helyünkön nem csörög ál

landóan a telefon az olvasók és a 
könyvtárosok fülébe, mert most a 
kölcsönzőpult mellett van a telefon
központ is. Talán kellemesebb lesz a 
hőmérséklet is, megszűnik a fagyos-
kodás. Nagy hidegben ez a régi épü
let szinte kifűthetetlen. 

Perényi Gyuláné: - Szeretném, 
ha nem kellene naponta kilométere
ket gyalogolni, mint most, hiszen a 
padlástól a pincéig mindent raktár
nak használunk. Az egyenletes hő
mérséklet sem lenne rossz. Talán az 
új, korszerű épülethez nagyobb költ
ségvetés járul majd, s kevesebbszer 
kell mondanunk az olvasóknak, 
hogy „nincs!". 

Ruff Andrásné: - Én úgy képze
lem el az új könyvtárépületei, hogy 
otthont adna a gyermekkönyvtárnak, 
átjárás lenne a felnőtt részlegbe, de 
az mégis külön álló kis egység lenne. 
Nem ártana, ha életkorok szerint kü
lön foglalkoztatót tudnánk kialakíta
ni, a piciknek mesekönyvek között, a 
kutatást végző nagyobbaknak pedig 
a szakkönyvi állomány terében. Egy 
ilyen nagy kulturális intézményben 
elegendő kapacitású és jó színvona
lú kisegítő helyiségeket is szeretnék, 
mint például ruhatárt, büfét, sze
mélyzeti mosdót és ebédlőt. 

B.E. 
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SZEPULO BELVÁROS 
Minden városát szerető polgár 

örömmel tapasztalhatta, hogy meg
szépült a Deák tér 10. homlokzata. 
Az épület homlokzatának felújításá
hoz több forrást is bevontak a kezde
ményezők, mondta el lapunk kérdé
sére Balassa Béla, építész. A költsé
gek egytizenketted részét, vagyis öt

százezer forintot a helyi építészeti 
értékek védelmére kiírt pályázaton 
nyertek. A tulajdoni hányad arányá
ban kivette részét a város, és termé
szetesen az ott lakó magántulajdono
sok is. A beruház hatmillió forintba 
került, de ez csak a homlokzat felújí
tására, illetve a kapualj és a folyosó 

MEGÚJULT KÜLSŐVEL 
Egész nyáron folytak a munkála

tok, és remélhetőleg október végére 
sikerül befejezni a Honvéd Kaszinó 
felújítását. Az épület külső homlok
zatának Zrínyi és Ady út felöli ré
sze kap szebb külsőt, valamint vé
géhez közeledik a Tükörterem új 
köntösbe öltöztetése. A város leg
szebb báltermét átfestették, a par
kettát felcsiszolták. A mintegy két
millió forintos beruházást a Honvéd 
Kaszinóért Alapítvány, valamint az 
önkormányzat által, a műemlék jel
legű épületek felújítására meghirde
tett pályázaton elnyert összeg fe
dezte. A megújult művelődési in

tézmény az elmúlt évekhez hason
lóan az elkövetkező hónapokban is 
színes kínálattal várja a látogatókat. 
Folytatódnak a színjátszó kör pró
bái. A bemutatóknak természetesen 
a H E M O ad otthont. A művészet 
kedvelőit kiállításokkal várják, de 
terveznek irodalmi esteket is. A 
Honvéd Kaszinó továbbra is nyitott 
a konferenciák és különböző ren
dezvények előtt, melyeknek repre
zentatív helyszíne lehet a Tükörte
rem. Újra indul az Amatőr Művé
szek Klubja, valamint újdonság, 
hogy 6-12 éves gyerekek számára 
balett-tanfolyamot szerveznek. 

MURA MENTE TÜKÖRKÉPE 
A murakeresztúri Zrínyi Miklós Ál

talános Iskola gondozásában a minap 
tetszetős kis kötet jelent meg „A Mura 
menti horvátok a századok vonzásá
ban" címmel. A majd száz oldalas ki
advány sorra veszi az 1999. március 
13-án ugyanezen a címen Mura
keresztúron rendezett nemzetiségi kon
ferencia előadásait. így Kovácsné Kő
vágó Annától katonalevél elemzéseket, 
Bedi Gyöngyitől a nemzetiségi ará
nyok elemzését, dr. Kerecsényi Edit 
feldolgozásában a Mura menti horvá
tok anyagi kultúráját, Rácz Erikától a 
magyarosodás és magyarosítás nehéz 
útját. Gadányi Katalintól a névmagya

rosítást és Bíró Lászlótól a zalai horvá
tok sorsáról szóló tanulmányt. Horvát 
kutatók közül is többen megszólaltak 
(horvátul) a kötetben, mint például dr. 
Zvonimir Bartolic, Janja Horvát, dr. 
Karel Gadanji, Marija Petric, dr. Mijo 
Loncaric, Snjezana Matos és Katalin 
Konczer. 

Kiknek készült a kötet? Rácz Erika 
szerkesztő szerint azoknak, akiket ér
dekel a horvátság múltjának és jelené
nek elemzése, jövőjük ígérete, azok
nak, akik belülről érintettek, s azok
nak, akik érdeklődnek a Mura menti 
horvátok sorsa iránt. 

B. E. 

rendbetételére volt elég. Az 1896-
ban épült ház kézzel festett freskói
nak felújítására a későbbiekben ke
rülhet sor, de a korábbi évek szeren
csétlen festéseinek nyomát már sike
rült felszámolni, és egy előremutató 
folyamat alapjait megteremteni. A 
későbbiekben kerül sor a homlokzat 
egyik nem minden szempontból 
odaillő részének a rendbetételére is. 
Már előrehaladott tárgyalások foly
nak a közismert vendéglátó hely 
előtetőjének lefestésére vonatkozóan 

POLGÁRMESTERI 
LÁNC 

Olvasóink közül többen tuda
kolták, hogy milyen jelvény füg
gött az augusztus 20-i városi ün
nepségen Tüttő István polgármes
ter nyakában. A láncot augusztus 
26-i lapszámunkban az ünnepi ren
dezvényekről szóló tudósításunkat 
kísérő fotón is látták. 

A polgármesteri hivatalban ka
pott tájékoztatás szerint a jelkép 
neve: POLGÁRMESTERI LÁNC. 
Leírása a következő: „A polgár
mesteri lánc: zománcozott Nagy
kanizsa címerrel ellátott. A nyak
lánc és a foglalat 24 karátos ara
nyozott rézből készült, hossza 50 
cm, szélessége 30 cm, a címer 
hossza foglalattal együtt 13 cm. A 
tűzzománcozott címer hossza 8 
cm, szélessége 5 cm. A címer 
mindkét oldalon 24 karátos arany
nyal aranyozva." 

Az önkormányzat ez év április 
30-án egészítette ki a „Nagykani
zsa Megyei Jogú Város jelképeiről 
és azok használatáról" szóló rende
letét a láncról szóló kitétellel. 
Egyébként a Járási Ildikó iparmű
vész által tervezett és kivitelezett 
jelképként funkcionáló műalkotást 
a polgármester ünnepélyes alkal
makkor és az önkormányzat által 
alapított díjak átadásakor köteles 
viselni. 

B. E. 

I N D U L AZ E U R Ó P A 
T A N U L M Á N Y O K 

K Ö Z P O N T 
E L S Ő T A N F O L Y A M A 

Lapunkban már tudósítottunk arról, 
hogy az Európa Tanulmányok 
Szombathelyi Központja, a Nagyka
nizsai Határőr Igazgatóság és a 
Nagykanizsa Felsőoktatásáért Ala
pítvány együttműködést írt alá. Né
meth József oktatási menedzsertől 
megtudtuk (Határőrség), hogy 
Nagykanizsán a megállapodás sze
rinti első képzési formát szeptember 
25-én indítják. A 120 órás, főként 
pedagógusok számára szervezett 
tanfolyam tananyaga az Európa 
Uniós ismeretek lesznek. A neves 
előadókat - mint Hankiss Eleméi-
egyetemi tanár - foglalkoztató, 
mindig szombaton és a főiskola 
épületében tartott képzés a résztve
vők számára ingyenes, a költségeket 
az Európa Tanulmányok Központ 
fedezi. 

B. E. 

H E V E S I GALÉRIA 
Augusztus 21-én nyitotta meg kapuit 
a Hevesi Sándor Általános Iskolá
ban működő Hevesi Galériában ren
dezett tárlat. A szezonnyitó kiállítás 
keretében a közönség ezúttal Kissné 
Bérezek Margit munkáival ismer
kedhet. Kissné Bérezek Margit Zala 
megyében első ízben a Hevesiben 
mutatkozik be, de a közönség a ter
vek szerint találkozhat majd munkái
val Szepetneken, Miklósfán és a 
Kórház Galériájában is. 

N Y O M D Á B A N 
A H E L Y T Ö R T É N E T 

ÚJ K I A D V Á N Y A 
34. számunkban mutattuk be a 
Nagykanizsai Honismereti Füzetek 
21. kötetét. S íme, máris nyomdába 
került a következő. A Városvédő 
Egyesület és a Főépítészi Iroda gon
dozásában a Nagykanizsán ez év ta
vaszán megrendezett építészkonfe
rencia, az ÍCOMOS teljes anyagát 
tárják a szerkesztők a nagyközösség 
elé. 

E G Y E N R U H Á S EF.TÚ 
Z E N É S Z E K 

Tavasz óta viselik új formaruháju
k a t az. Állami Zeneiskola fúvósze
nekarának ifjai. A nagyon egyszerű, 
de mutatós öltözék a következőkből 
áll: sötét szoknya vagy nadrág, fe
hér ing vagy póló (felváltva, mikor 
milyen rendezvény van), egy fregoli 
mellény és csokomyakkendő. Az 
egyik oldalán acélkék, a másik olda
lán kék-sárga kockás mellényhez jól 
illik az ugyancsak kék-sárga kockás 
nyakkendő. 
Az ugyanezekből a színekből álló 
kitűzőn középen kürtbe foglalva áll 
a három nagy betű, ami akár neve, 
jele és lehet a zenekarnak: NIF 
(Nagykanizsai Ifjúsági Fúvósok). 
A gyerekek véleménye szerint örül
nek a formaruhának, és szívesen vi
selik azt. 

B. E. 
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EZ IS 
CITROMSZIGET LESZ? 
A Sétakert esetleges felújításáról meg
jelent írásunk felkeltette olvasóink ér
deklődését. Többen telefonáltak, jelez
ték, hogy bizony, tenni kellene vala
mit. Gráner József, a hajdani Város
gazdálkodási Vállalat főmérnöke rész
letesebben is elmondta gondolatait. 
Szavaiból a park féltése csendül ki. 

- Igen, meri jómagam és kollégáim 
hajdanán igén sokat tettünk a város leg-
nagsobb összefüggő i-jldfeluíttecrt. Mi
vel a terület az ötvenes évekre igen le
pusztult, a város fejlődésével együtt a 
60-as évekre megérett a zöld területek 
rekonstrukciójának igénye. Ahogyan 
meglelt rá a pénz, úgy sorban elvégeztük 
a teljes felújítást: Eötvös tér, Erzsébet 
tér. Deák tér, Kossuth tér. Megindultak 

dási Vállalat igazgatója, de a nagyüze
mek vezérkara is szívügyének tekintette, 
hogy mi lesz a Sétakerttel. 

- Miből állt a felújítás? 
- Az értékes növényállományt megtar

tottuk, sőt újabb értékes egzótákat (pl. 
mamutfenyő) telepítettük, rózsabokrok, 
évelők, egynyáriak kerültek az ágyasok
ba. Ekkor készült el az Olajos lakótelep 
felé vivő aszfaltos sétány, a három ho
mokozó, sok új pad, korszerű lámpates
tek, szegélykövek, a vízmedence szökő
kúttal, majd az öntözővíz-berendezés, 
amelyikről évekig ivókút is működött. 
Növelte a park értékét, hogy később fel
épült a Park Étterem is. Jó program lett 
a családoknak meghintáztatni a gyere
ket, sétálni, kiülni a söröző teraszára, és 

az utcafásítások, uz. új lakóleiepek parko
sítása szinte az. épületek befejezésével 
egyidőben megtörtént. Tulajdonképpen 
ezeknek a munkálatoknak lett a következ
ménye, hogy Nagykanizsát országosan 
ezután úgy kezdték emlegetni, mint a vi
déki városok között a legzöldebb, legvi
lágosabb települést. 

- A Sétakertre mikor került sor? 
- A hetvenes évek elején. Ezt volt a 

város legnagyobb és legsiralmasabb ál
lapotban lévő parkja. Nem kis gondot je
lentett a felújítása. A munka több évig el
húzódott, s a város lakossága örömmel 
és nagy várakozással figyelte tevékeny
ségünket. Nekem abban a megtisztelte
tésben volt részem, hogy a jelújítási ter
veket én készíthettem el, s a kivitelezést 
több kollégámmal együtt irányíthattam. 
A nevük megemlítése nélkül nem lenne ez 
az. írás teljes: így Csizmadia Tibor. Só
lyomvári György, Makrai Mártonné, 
Szabó Péter kertészmérnökök, Nemes 
Anna kertészteehnikus, Dömötörfy Ist
ván, Fácán János építésvezetők, Kispál 
József. Juhász. László, Sneff Antal nnin-
kuvezelők, Fülöp Lajos kőfaragó. Ok 
azok, akik igazim érdemeket szereztek a 
park felújításában. Akkor a vezetők is 
nagyon odafigyellek erre a felújításra: 
Nagy Lajos, majd Mózes Pál tanács
elnök. Guinillár Jenő, a Városgazdálko-

(archív) 

onnan gyönyörködni a szökőkútban, a vi
rágpompában és a nagy zöld felületben. 
Természetesen voltak a park szempontjá
ból nem szerencsés városi döntések is, 
így az őszi vásárok, a majálisok, mert 
ezek rongálták a felújított zöld felületet, 
de még a bokrokban is kárt tettek. A 
strand bővítésével pedig „féloldalassal" 
vált a park, hiszen az egyik legszebben 
parkosított részt a sétánnyal együtt kerí
téssel levágták. Aztán az értelmetlen van
dalizmus, az idő vasfoga, az anyagi erő
források csökkenése megtette a magáét. 
A külső és átrohanó szemlélő ugyan azt 
gondolhatja, hogy napjainkban ott min
den rendben van, de ez koránt sincs így. 

- Lát reményt a felújításra? 
- Természetesen. Persze nem egyszer

re, lépésekben. Először el kell készíteni 
egy jelenleg aktuális felújítási tervet, 
majd meg kell keresni hozzá az erőforrá
sokat. Amit ugye - s ez nem csak az én 
állításom - mindig meg lehet találni. Ér
telmes szakaszolásokkal, pályázati pén
zek igénybevételével, körültekintően, a 
város nagy cégeinek a támogatásával el 
lehet indulni. Sok szakember is él a vá
rosban, akiket - jómagamat is idesoro
lom - csatasorba lehet állítani. 

Ne várjuk meg, míg a Sétakert is Cit
romszigetté válik! 

Büki Erzsébet 

EURÓPAI UNIÓS ISMERETEK 
A Z E U R Ó P A I 

T A N Á C S 
Az Európai Tanács az Európai 

Unió legfőbb szerve, amelyet a tag
országok állam-, illetve kormányfői 
alkotnak. 

Az Európai Unió Tanácsa az Unió 
fő döntéshozó szerve és egymagában 
vagy az Európai Parlamenttel közö
sen jár el. Szabályos időközönként 
összehívják a tagállamok miniszteri 
szintű képviselőit. A rendszeresen 
ülésező Európai Tanács eszméje az 
1974. decemberében megtartott pári
zsi csúcsértekezleten öltött testet. Az 
1975. márciusi dublini üléstől az 
1994. decemberi esseni Európai Ta
nács-ülésig a Tanács 59 alkalommal 
találkozott. 

Az Európai Unió Szerződése hiva
talosan intézményesítette az Európai 
Tanácsot. Leszögezi, hogy az Euró
pai Tanácsnak legalább évente két- -
szer össze kell ülnie, és ott részt kell 
venniük az állam-, illetve kormány
főknek és a Bizottság elnökének. A 
tagállamok külügyminiszterei és egy 
bizottsági tag vannak a segítségükre. 

Annak a tagállamnak az állam
vagy kormányfője elnököl az Euró
pai Tanácsban, amely a Tanács elnö
ki tisztét viseli. Az Európai Tanács 
az a szerv, amely politikai jelleget ad 
az Európai Uniónak és meghatározza 
annak általános politikai irányelveit. 

Az Európai Unió Tanácsa mind
egyik tagállam egy miniszteri szintű 
képviselőjéből áll, aki fel van hatal
mazva, hogy az illető tagállam kor
mányára nézve kötelező erejű nyilat
kozatot tegyen. 

A tagállamok kormányképviselői 
által 1992. december 12-én megho
zott határozat értelmében a Tanács 
székhelye Brüsszel. Áprilisban, jú
niusban és októberben Luxemburg
ban tart üléseket. 

A „Főtanács", amely havonta egy
szer ül össze és a külügyminiszterek
ből áll, a külkapcsolatokkal, vala
mint a legfőbb politikai kérdésekkel 
foglalkozik. Szakkérdések (mező
gazdaság, gazdasági és pénzügyek, 
környezetvédelem stb.) megvitatásá
ra a Tanács a kérdéses terület felelős 
minisztereiből áll. Az ilyen szakosí
tott ülések gyakorisága a téma sze
rint változik. 

A Tanács elnöki tisztét az egyes 
tagállamok felváltva töltik be. 1995 
második felében az elnöki tisztet 
Spanyolország töltötte be és ezután 
az féléves időközönként az alábbi 
sorrend szerint változik: Olaszor
szág, Írország, Hollandia, Luxem
burg, Egyesült Királyság, Ausztria, 
Németország, Finnország, Portugá
lia, Franciaország, Svédország, Bel

gium, Spanyolország, Dánia és Gö
rögország. Az érintett tagállam ja
vaslatára egyhangúlag eljáró Tanács 
úgy is határozhat, hogy valamelyik 
tagállam soron kívül töltse be az el
nöki tisztet. 

Az Európai Unió Tanácsa többség
gel dönt, amely a kérdéses területtől 
függően változik. A közösségi kérdé
sekben az EC-szerződés 148. cikke
lye azt az általános szabályt szögezi 
le, hogy a Tanács tagjainak egyszerű 
többségével határoz. Az esetek több
ségében azonban a Szerződés minősí
tett többséget ír elő. A három új tag
állam (Svédország, Finnország és 
Ausztria) belépésével a minősített 
többséget 62 szavazat alkotja. Az 
Egységes Európai Okmány és újab
ban az Európai Unió Szerződésének 
elfogadását követően az egyhangúság 
kivétellé vált a közösségi ügyekben. 

Az ECSC területén - a költségve
tési ügyekhez szükséges különleges 
eljárás kivételével - azokat a tanácsi 
határozatokat, amelyek nem igénylik 
a minősített többséget vagy az egy
hangúságot, a Tanács tagjainak több
sége hozza meg. E többség akkor te
kintendő elértnek, ha a tagállamok 
képviselőinek abszolút többségű sza
vazata magában foglalja két olyan 
tagállam képviselőinek szavazatát, 
amelyek egyenként a Közösség teljes 
szén- és acéltermelésének értékben 
legalább egykilencedét állítják elő. A 
második és harmadik területet ille
tően: a közös külpolitika és bizton
ságpolitika (CFSP). valamint az 
igazságszolgáltatás és belügyek terü
letén való együttműködés (JHA) vo
natkozásában az az általános szabály, 
hogy a Tanács egyhangú szavazással 
határoz. Egyes esetekben azonban 
(egyhangúlag) úgy kell döntenie, 
hogy bizonyos ügyeket minősített 
többséggel lehessen elintézni. Az 
Európai Unió Tanácsának általános 
döntéshozatali jogköre van a Szerző
dés célkitűzéseinek megvalósítását 
illetően. 

A Tanács központi szerepét vállal 
a kül- és biztonságpolitikában és az 
igazságszolgáltatás, valamint belü
gyek területét érintő együttműködés
ben. 

Németh József 

Jövő heti cikk tartalma: Az Euró
pai Parlament 



MIKLOSFA - A TÁBOROZOK SZEMÉVEL 
„Nagykanizsa Város Környezetvé
delméért" Alapítvány támogatásá
val, valamint a Városszépítő és Falu
védő Egyesület Miklósfa segítségével 
környezeti nevelési tábort szervez
tünk a Miklósfa Mindenki Házában. 
A gyerekek felmérést végeztek a vá
rosrészben, mely közül az egyik az 
életmódra, míg a második a környe
zet állapotára volt kíváncsi. 

1 
I. Rendezett, szép, jó 

• Rendezetlen, csúnya, rossz 
Első feladatként egy régi. de szép

nek tartott házat kerestek és rajzoltak 
le a diákok, amivel szembe kellett állí
tani egy új, de számukra nem szép há
zat. A feladat nem okozott különösebb 
nehézséget számukra. Nem díjazták a 
túl „modem", „foltos, vizes" épülete
ket. Örömmel számollak be a sok vi
rággal díszített, környezetbe illő épüle
tekről. Ezt követően a kerítések kerül
tek terítékre. A jellegtelen, rozsdás be-
lonkerílések az értékelésnél alatta ma
radtak az esztétikusabbak mögött. Ez
után az udvarok fürkészése követke
zett: „Marék utca 8. szám szép ápolt 
udvar, a farakások rendben vannak." 
Máshol kutyák, macskák, kőtömbök és 
itt-ott rendetlenség. Az utak és járdák 
állapotában sok kifogásolni valót talál
tak, sok a gödör a repedés és a „kacs
karingók". A virágok, a fák nagy szá
ma a településkörnyezet iránti igényes
ségét mutatja. 

A több ember által is használt épü
letekről, mint az iskolabolt megoszlot
tak a vélemények. Voltak, akik csú
nyának titulálták, de ennek ellenkező
jét is megtalálhattuk „ide biztos szíve
sen járhatnak az emberek". Valamint 
a: „boltban kedvesek a kiszolgálók", 
ami biztos jólesik idegennek és hely
belinek egyaránt. A tisztasággal kap
csolatban: „az úton egy szemetet sem 
láttunk, és biztos máshol sem szeme
tesek az utak, járdák." Megfigyelték 
még, hogy: „kutyát szinte minden ud
varban tartanak." Sok a közlekedési 
eszköz, a csatornázás miatt feltúrtak 
egy-két utcát. 

II. Életmód 

Elsőként következtetni kellett arról, 
hogy mi a környezet és az életmód kö
zötti kapcsolat. „Szerintünk jól élnek 
itt az emberek, mert nagyon szép ház
ban laknak. Abból lehet arra következ
tetni, hogy rendezett környezetben él
nek. Volt néhány szegény ház is." 

Következő feladatként a régi életről 
kellett kérdezni egy idős nénit vagy 
bácsit: „Régen az embereknek nem 
volt sok ruhájuk. Vasárnap levetették 
az egész heti ruhát és kimosták, aztán 
hétfőn újból felvették azt. Hajnali 
négykor keltek és mentek a mezőre 
dolgozni, aratni, kapálni és gyűjteni. 
Sok állatot neveltek, el is adták őket. 
Nyáron a nagy forróságban nem tudtak 
aratni, ezért éjjel mentek aratni. Régen 

Az ország márkakereskedői között elsőként mutatták be az Automobil 
Centerben a Rover 75-öt, így szeptember 3-án a meghívottak és az érdek
lődők megtapasztalhatták a „Rover-élményt", kipróbálhatták világ leg
csendesebb, elérhető áron kapható luxusautóját. Két évti
zede ez az első önálló tervezésű Rover, amelyet a brit Ro
ver-csoport és a jelenlegi tulajdonos a BMW alkotott meg. 

nagyon szegény emberek éltek itt a fa
luban." 

„Szegények voltak vagyonilag, de 
lelkileg gazdagabbak. Az emberek 
nyugodtabbak voltak, szebben éltek. 
Nem mentek lopni, mint most." Egy 
néni szerint az emberek: „mind lelki
leg, mind eszmeileg szegényebbek let
tek." 

„Kinek nagy családja volt, azzal 
művelte a földet. Akik más földjén 
dolgoztak, azoknak a fényes csizmá
sok parancsoltak." 

„Nem volt időnk a betegségre, ré
gen más világ volt." 

Viszonylag sok járművet számoltak 
meg a gyerekek sétájuk során, az el
hanyagolt házak és udvarok száma 
csekély. Az utcán viszonylag sok em
berrel találkoztak: „68 emberrel talál
koztunk, akik mindig tartottak vala
hova." 

A miklósfai 
diákok jól érzik 
magukat a szép 
környezet miatt, 
jó a levegő, vi
szonylag kicsi a 
forgalom, ami 
előnyt jelent az 
itteni élet számá
ra, amihez egy 
kis vidéki unal
masság is társul. 
Az iskoláért nem 
lelkesedtek 
szünidőben ez 
természetes is! 

Milyen állatokkal találkoztatok uta
lok során? 

„Sétánk során találkoztunk néhány 
kutyával. Némelyik elfutott, némelyik 
megugatott minket. Láttunk gólyákat 
is és magvakat csipegető galambokat." 

„Sok-sok bogarat, az állatok nyu
godtak, a lovak hagyták, hogy megsi
mogassuk őket. Nem hangoskodtak." 

Érdekes bepillantást kaptak a gyere
kek e felmérés kapcsán, miközben na
gyon jól szórakoztak, rengeteg új in
formációval gazdagodtak. Nemcsak a 
gyerekek a falu is gazdagabb lett, hisz 
a különböző településekről érkezett diá
kok magukkal vitték a miklósfai emlé
keket, egy település jó hírét és hozzá
járulhatnak ahhoz, hogy megismerhes
sük egymást és még többen jöjjenek el 
e nyugodt, szép zalai vidékre. 

Benedek Miklós 

Kustár Zsuzsanna - Miklósfa 

KÖLCSÖN CSAK 
TELEFONRA 

Személyazonosságunk, hitel
képességünk ellenőrzésének 
egyik formája a vezetékes tele
fon. Legalábbis van olyan bank, 
ahol így vélekednek. A hitelké
relem elbírálásának bizonyos 
hitelformák esetében alapfelté
tele, hogy a kérelmező rendel
kezik-e vezetékes telefonnal. 
Ha nem, esélye sincs, hogy sze
mélyi kölcsönhöz jusson a 
pénzintézetek némelyikénél. 
Mint megtudhattuk, az ellen
őrizhetőség áll a jelenség hátte
rében. A bírálók úgy véleked
nek, hogy az ügyfél szavahihe
tőségének, lakcímének kontrol
lálására is alkalmas, ha lakásá
ban van vezetékes telefon. A 
személyazonosság igazolására 
hivatalosan forgalomban lévő 
okmányok nem elegendőek, a 

bank számára nem jelentenek 
kellő garanciát. Véleményük 
szerint bárki próbálkozhat ha
misított okmánnyal. Talán fel 
sem merül bennük, hogy aki 
ilyet tesz, az akár telefonszám
lát is hamisíthat, akár létező 
személy nevére is, tán még a 
kölcsönt is felveheti, hogy utána 
más fizesse. Az előfizetésnek, 
tudhattuk meg a bankban, nem 
kell feltétlenül a kérelmező ne
vén lennie, elég, ha a vele egy 
háztartásban élők valamelyike 
rendelkezik vezetékes telefon
nal. Nem minden pénzintézet
ben használják az ügyfél ellen
őrzésének ezt a módját, legfel
jebb a fizetőképesség kontrollá
lására kérnek a hitelkérőtől köz
műszámlát. 

D.É. 

20 999. szeptember 9. 



Csak a Művészek a Zsinagógáért? 
Az a kanizsai, máig is gyönyörű 

zsinagóga, amelyet hosszú idő 
után tavaly nyitottak meg a város
lakók és idelátogatók előtt, leg
utóbb 1883-ban lett felújítva. Hogy 
milyen „maszatolás" folyt eddig a 
témában, korábbi tudósításainkból 
nyomon követhető. Talán naiv 
gondolat volt azt hinni, hogy kul
turális rendezvényekkel, azzal, 
hogy az ottani állapotokat bárki 
szemrevételezheti, lépés történik 
az elodázhatatlan felújítás érdeké-

AZ EZREDFORDULÓ 
NÉHÁNY KIHÍVÁSA 

Kivonat Glatz Ferenc akadémiai elnök 
Nagykanizsán elhangzott gondolataiból 

A TÉRBEN VALÓ 
GONDOLKODÁS 

A 21. század társadalma egy tér
ben, sőt nagy térségekben eligazodni 
kívánó társadalom lesz. Ezeknek a 
társadalmaknak - most csak Európára 
vonatkoztatva - a történelme jobban 
hasonlít majd egy párducmintához, 
mint a 2-3-4 régióra szabdalt Európa
ábrához. Ezen a térképen azonos je
lekkel vannak ábrázolva, rokonítva a 
városi körzetek, például a párizsi, bé
csi, berlini, budapesti társadalmak. 
Nem lehet nyugat- vagy közép-euró
pai régió társadalmi, gazdasági egysé
géről beszélni, hiszen a kontinens 
nagy városai egymással nagyobb fej
lődésbeli rokonságot mutatnak, mint 
egyes államok területén található tár
sadalmak. Napjainkban nálunk is so
kai beszélünk a régiókról, de keveset 
arról, hogy ezek igazán hogyan szer
veződhetnek gazdasági, politikai egy
ségekké. Választ kaphatnánk en'e a 
kérdésre, ha csak a magyar tudomány
történeti hagyományokhoz nyúlnánk 
vissza: például az egyes településtípu
sok emberi és termelési szerveződései
hez. A globalizáció azt is megkívánja, 
hogy legyen érzékünk és igényünk ar
ra is, hogy az eseményeket a megszo
kottnál nagyobb térben el tudjuk he
lyezni és össze is tudjuk hasonlítani 
Ha világpolgárok akarunk lenni! 

AMIKOR AZ ÁLLAM
S Z O L G Á L T A T Ó 

FUNKCIÓI J Ó L M Ű K Ö D T E K 
A ma diákjai mennyit hallanak ar

ról, hogy a magyarság integrálódása 
Európa és a világ termelési és szelle
mi kultúrájában akkor volt igazán 
eredményes, amikor az állam szolgál
tató funkciói jól működtek: amikor a 
közbiztonság, az európaival kompati
bilis törvények alkotása, ezek betartá
sa és betartása megvalósult, az adópo

litika e szerint funkcionált, s elősegí
tette a termelést, a közlekedést és a 
mozgás biztonságát? 

Történelemtanításunk hiányossága 
az is, hogy diákjainknak nincs pontos 
képe az államigazgatás és a nem álla
mi területigazgatási szervezetek kö
zösség-meghatározó szerepéről. Pedig 
a jövő századot megélő generációkat 
már különös érzékenységgel kellene 
erre nevelni, hiszen az ő felnőtt ko
rukban feltehetően az egész európai 
kontinensen újjászerveződnek majd a 
területi egységek. A két világháború 
történelme abnormálisan fölerősítette 
a hatalmi állani szerepét, s kevésbé 
tartotta fontosnak a közösség napi éle
te szerveződése felől való közelítést. 

AZ EMBER ÉS A KÖRNYEZET: 
CSODÁLATOS 

EGYMÁSHOZ IGAZODÁS 
Mennyire figyelünk ma a földre, 

erdőre, vízre, a levegőre vonatkozó 
törvényekre? A ma embere mennyire 
tájékozott a természetismeretben? Ér
dekli-e egyáltalán korról korra, térség
ről térségre haladva a környezetét kö
rülvevő táj alakulásának folyamata, 
az, amibe lejátszódott a történelem? 
Mert ugye azért az emberek mindig a 
természeti környezetben képzelték el, 
tervezték meg napi céljaikat: egyéni, 
családi, kisközösségi, termelési, épít
kezési, közlekedési, kulturális elgon
dolásaikat. Sokkal nagyobb figyelmet, 
teret szentelünk a politika történetnek, 
főként a politikai pártok és a politikai 
adminisztráció történetének, mint a lé
tünket meghatározó környezetnek. 

Talán a 21. században eljutunk oda, 
hogy követelménnyé válik az ember 
és környezete totális szemlélete. Elő
ször ember és emberi, másodszor em
ber és természeti, valamint az épített 
környezet viszonya. 

Lejegyezte: Büki Erzsébet 

ben is. Sok
szor elhang
zott már az 
elodázhatat-
lanság fogal
ma, mégsem 
dőlt össze az 
európai vi
szonylatban is 
építészeti ér
téket képvise
lő klasszicista 
zsinagóga -
ez a pató páli 
h o z z á á l l á s 
m a n a p s á g . 
Minek kell történnie ahhoz, hogy a 
már rendelkezésre álló 8,5 millió 
forint birtokában belevágjanak a 
legfontosabb munkálatok elvégzé
sének? Az a törzsközönséggé váló 
látogatói kör, amely szolidan ször
nyülködik ugyan az állapotokon, 
félő, hogy lassan megszokja, mi
lyen rangos, színvonalas esemé
nyek zajlanak a romok között. Ön
magában nagyon jó az, ha az MTA 
elnöke olyan előadást tart ott, 
amely másfél órára elfeledteti a 
hallgatókkal, hogy pusztuló építé
szeti érték falai között zajlik mind
ez, no de hol marad az ÜGY? Mi 
kell még, hogy a figyelmet a 
kanizsai Zsinagógára irányítsa? 
Vajon kellő publicitást kapott az, 

hogy egy napon volt jelen a köz
társasági elnök, az Akadémia elnö
ke és - ha „csak" telefonon keresz
tül is - az európai hírű, kanizsai 
díszpolgár, író-filozófus Fejtő Fe
renc a mi zsinagógánkban? Sajná
latos, hogy a jelenlevőkön kívül 
nem tudhatja senki a sajtóból azt, 
hogy városunk polgármestere és 
Glatz Ferenc ebből az épületből 
üdvözölte Fejtő Ferencet születés
napja alkalmából. Már ez sem fon
tos? Ha ez sem, a Zsinagóga álla
pota sem, akkor mi az? Most arra 
várunk, hogy újabb bizonyítéka le
gyen annak, ami szabad szemmel 
is látható.' Elpusztul egy újabb ér
ték Nagykanizsán? 

L. I. 

Augusztus 25-én a Művészek a Zsi
nagógáért sorozat keretében a Még I 
Mozdulatszínház Rítus című produkci
óját láthatta a kanizsai közönség a Zsi
nagógában. A produkciót a művészek 
ingyenesen ajánlották fel a Zsinagóga 
javára, nem kértek fellépti díjat, így a 
közönség által megvásárolt jegyek be
vétele, bármilyen szerény összeg is. a 
Zsinagóga céljaira fordítható. A Még 1 
Mozdulatszínház 1995. szeptemberé
ben alakult meg Fenyves Márk és Pálo
si István vezetésével. Ok a társulat ál
landó tagjai. Fő céljuk a tradicionális 
modem tánc hagyományainak megőr
zése, és korunknak megfelelő továbbvi
tele, tanítása. A Még I Mozdulatszín
ház sajátos formanyelv kialakítására tö
rekszik, a táncos és képzőművészeti 
vizualitás szervesen felépülő harmóniá
jának megteremtésére az „össz-
művészet" jegyében. Szabadstílusú 
színház, amelynek tagjai maguk is ala
kítják annak arculatát. Egy színház a 
mozdulatért a kifejezés tükrében és 
nem valamely mozdulattechnika stílu

sában. A Zsinagógában bemutatott 
szuggesztív produkciót szavakba fog
lalni éppoly nehéz, mint a színek illatá
ról beszélni. Az előadásról készített ké
pek önmagukért beszélnek, de minden
kinek mást jelentenek, mást jelenthet
nek... 



KOSÁRLABDA 

VII. Z A L A K A R O S 
N E M Z E T K Ö Z I 

S E R D Ü L Ő L E Á N Y 
K O S Á R L A B D A T O R N A 

ZALAKAROS 
1999. 08.24-25-26. 

Résztvevő csapatok: OLIMPIA POZ
NAN (Lengyelország), FTC BUDA
PEST, GYSEV SOPRON, SOPRONI 
POSTÁS, IKARUS-KITO SZÉKES
FEHÉRVÁR. PÉCSI TÁSI. KANIZSA 
DKK. 

A mérkőzésekel kél csoportban ját
szónak le a csapatok csoportokon belül 
kialakult helyezések alapján kereszlbe-
játszással dőllek el a helyezések: 

Eredmények: KANIZSA DKK-
SOPRONI POSTÁS 63-49 (35-17). Ld.: 
Góber 24. p., Nánási 16. p, Borovics 8 
pont. 

POZNAN (Lengyelország)-KA-
NIZSA DKK 48-25 (27-7). Ld.: Bődör 
12, Góber 11 pont. 

FTC-KANIZSA DKK 92-19 (55-7). 
Ld.: Góber 7 pont. 

3-4 helyért: KANIZSA DKK-
POZNAN 25-56 (6-31). Ld.: Bődőr 10. 
Nánási 8 ponl. 

1-2 helyért: FTC-IKARUS-KITO 
113-37 (60-16). 

A torna végeredménye: 1. FTC, 2. 
IKARUS, 3. POZNAN, 4. KANIZSA 
DKK. 5. PÉCSI TÁSI, 6. SOPRONI 
POSTÁS. 7. GYSEV SOPRON 

Minden csapatból a legjobb teljesít
ményt nyújtó játékos különdíjban része
süli. KANIZSA DKK - KÁMÁN 
ADRIENN. 

A legponterősebb kanizsai játékos: 
NÁNÁSI ADRIENN. 

A torna gólkirálynője: Nagy Eszter 
IKARUS-KITO. 

A torna legjébb játékosa: Semsei 
Barbara (FTC). 

VII. Zalakaros Kupa támogatói: 
Zalakaros Város Önkormányzata, 
Nagykanizsa Város Önkormányzala, 
AXA Colonia Bizlosíló. Anker, Coca-
Cola. DKG-EAST. Zalakarosi Áll. 
Iskola, Kanizsa Trend Kft. 

1986-OS TERÜLETI 
VÁLOGATOTTAK 

TORNÁJA 
(NYUGAT-KÖZÉP-KELET) 

ZALAKAROS, 1999. 08. 18-19. 
Nyugat Válogalolt-Közép-Budapest 

Válogatón (9-32) 22-64. Ld.: Bodor 12 
ponl. illetve Havasi 10 p. 

Kelet Válogatott-Nyugat Válogatott 
(10-15) 30-31. Ld.: Medgyesi 10 pont, 
Szavercsenko 10 pont illetve Béndek 8 
ponl. 

Budapest-Közép-Kelet Válogatott 
(28-12) 44-26. Ld.: Semsei 8 p., Reiner 
8 ponl illetve, Németh 8 p., Sza
vercsenko 7 ponl. 

Nyugal válogatott edzője: Gábor Er
zsébet 

Nyugat válogatón kerettag: Nánási 
Adrienn Kanizsa DKK, Bődör Viktória 
Kanizsa DKK, Borovics Ibolya DKK. 

T O B O R Z Ó ! 
MÁV NTE Kosárlabda Szakosztálya 

toborzót hirdet általános iskolás lányok 
részére (4-8. osztályig). 

Jelentkezni lehel: MÁV NTE munka
csarnokban, szerdán és csütörtökön esle 
18 órától! 

LABDARÚGÁS 

NB III, Dráva-csoport 
MÁV NTE-Mohács 1-0 (1-0) 
Nagykanizsa, 200 néző. Jv.: Tóth L. 
MAV NTE: Kovács Z. - Korpics, 

Nagy T., Beke, Dezső, Gyulai, Kovács 
J., Kalinics (Tóth T.), Pongrácz, Kovács 
T. (Hermán), Trencsényi Z. (Trencsényi 
V.). Edző: Szálai Zoltán. 

Góllövő: Gyulai. , 
Ifjúsági: MÁV NTE-Mohács 1-0. 

Megyei bajnokság 
Bajcsa Recop-Miklósfa 0-4 (0-2) 

Góllövők: Lakics (2), Skublics, Ka-
rádi. 

Ifjúsági: Bajcsa-Miklósla 1-4. 

Miklósfai pályaavató 
N. Olajbányász-Zalahús ZTE FC 0-0 

N. Olajbányász-Miklósra 6-0 
Miklósfa-ZTÉ 0-6 

KOSÁRLABDA 

K A N I Z S A K U P A 
Dombóvár-Kanizsa KK DKG-East 76-
62 (35-32), Sárvári KSC-Djurdevac 
(horvát) 77-47 (30-26), Kanizsa KK 
DKG-East-Djurdevac 93-50 (43-30), 
Dombóvár-Sárvár 76-62 (50-26), 
Dombóvár-Djurdevac 78-39 (46-26), 
Kanizsa KK DKG-East-Sárvár 69-49 
(25-26) 

KANIZSA KUPA JUNIOR 
TORNA 

Eredmények: KANIZSA KK-DOM-
BÓVÁRI VMSE 101-104, ZTE 
KK-KK ML ADÓST DJURDEVAC 
(horvát) 112^*6. 3. helyért: KANIZSA 
KK-KK MLADOST DJURDEVAC 
73-50. I. helyért: ZTE KK-
DOMBÓVÁR 89-66. 

Végeredmény: 1. ZTE KK, 2. DOM
BÓVÁR, 3. KANIZSA KK DKG-
EAST, 4. KK MLADOST DJUKDE-
VAC. 

Legjobb játékosok: ZTE KK: Ács 
Péter, KANIZSA KK: Murvai Dániel, 
DOMBÓVÁR: Szilágyi Tamás, DJUR
DEVAC: Bruno Bukovic. 

JUDO 
Kesernyés szájízzel térlek haza a MÁV 

nagykanizsai judósai Paksról! 
Augusztus 28-29-ére Pakson rangos 

nemzetközi judoverseny letl meghirdetve, 
melyre nagy reménységekkel lelve indul
lak a nyári edzőtáborozáson jól felkészült 
vasutas judókák is. 

Szombaton a Diák A-B-C korosztály 
(10-13 évesek) judokái hat nemzet 
(Ausztria, Csehország, Szlovákia, Horvát
ország, Románia, Magyarország), hét kül
földi és negyven magyar egyesülel közel 
kétszáz fős gyerekserege küzdött a Nem
zetközi Alom Kupáért! 

A vasutasok eredményei ezen a napon: 
1 Kling Ádám C-39 kg-ban, 4. Valguth 
Allila C-41 kg-ban, 5. Németh Krisztián 
A-54 kg-ban, 6. Balta Ferenc A-41 kg-ban. 

A versenyen az Alom Kupa nem kerüli 
kiosztásra! 

Vasárnap a serdülő A-B összevont 
korosztálynak (14-15 évesek) országos 
rang sorversenyére került sor. Az ifjúsági 
korosztálynak csak a 73 kg-ban írtak ki 
pénzdíjas versenyt! A vasutasoknak eb
ben a súlycsoportban nincs versenyzőjük! 
A nemzetközi mezőnyben a magyarok jól 
szerepeltek, közlük a vasutasok is, bár a 
legeredményesebb versenyzőtől, Hóbár 
Pétertől elvetlék az aranyérmei. Szomorú, 
hogy már ebben a korosztályban meg kell 
ismerniük a versenyzőknek a „nem tiszta 
mérkőzések" fogalmát. A hazai pálya elő
nyét élvező Bujder Péter, aki kél éve az 
ötödik helynél jobban sohasem szerepeli, 
minden bemelegítés nélkül felállt küzde
ni, s egy „fejre szőnyegbeállításért" 
ippont kapotl, „legyőzve a bajnokot", be
bizonyította, hogy nem minden a felké

szültség, a tudás, az elszántság, kell hozzá 
az a szemlélet, amely a judo-t alapjaiban 
rengetheti meg! 

A vasárnapi eredmények: 
Serdülő 52 kg-ban: 5. hely Mester 

Marcell, 57 kg-ban: 5. hely Szekeres Mi
hály, +70 kg-ban: 3. hely Hóbár Péter. 

A versenyen az „Aranyhíd Judo Kupa" 
sem lett kiosztva! 

Összegezve a történtekel. Az évek so
rán folyamatosan megrendezett színvona
las versenyeket rendező Paksot is elérte a 
pénztelenség, érdektelenség, és a vissza
élések lehetőségeinek bőséges kihasználá
sa, ami sajnos az amúgy is vegetáló judo 
sportnak csak további károkat okoz. 

Meggondolandó, hogy kis szakosztá
lyok „alig pénzből", meddig képesek 
ilyen versenyeken megjelenni! 

A MÁV judósainak eredményei végül 
is nem rosszak, de az igazán bizlos győ
zelmet elveszíteni, és így nagyon fájó és 
nehezen emészthető úgy a versenyzőnek, 
mint az edzőnek! 

Mester József 

Toborzó 
A MÁ V-NTE Judo Szakosztálya szep

temberben, októberben és novemberben 
tagtoborzót hirdet az alábbi tanfolyamai
ra: 

- Versenyjudo (gyermek, diák és fel
nőtt korosztálynak) 

- Jiu-do önvédelem (diák és felnőtt 
korosztálynak) 

- Jiu-jitsu (felnŐU korosztálynak) 
- Női önvédelem (14 éves kortól) 
Jelentkezni a helyszínen: Nagykani

zsa, Ady E. u. 78. alatti dojoban lehel. 
Hél fő-szerda-péntek 17-19 óráig, az 
edzések idejében! 

Mindenkit szeretettel várnak! 

VIVAS 

Solti Anta l 
e m l é k v e r s e n y 

Férfi junior kad.ett tőr kategóriá
ban: 2. Bagonyai László (MÁV 
NTE) 

Női kard A-kategóriában: 3. 
Kalamár Zsófia (MÁV NTE) 

DRASKOVICS BARKACS-
ÉS MŰSZAKIBOLT 

Nagykanizsa, Szent I. u. 9. 
Tel.: 93/314-948 

FISCHER, CURVER, HANNO, ROTO, LOCTITE, FOREST, Z IUR, 

SCHWÖLLER MÁRKAKÉPVISELET 

Nálunk mindent megtalál, amire a háznak szüksége van! 

Vásári akciónk: MARLEY harmonika ajtók 10% kedvezménnyel! 

SAKK 

XII. TUNGSRAM-
BATTHYÁNY-

KANIZSA KUPA 
nemzetközi ifjúsági sakk 
egyéni és csapatverseny 
(KOMIR értékszámszerző 

verseny) 
1999. szeptember 17-19. 

A verseny rendezői: Városi 
Sakkszövetség, TUNGSRAM 
SK Nagykanizsa, Batthyány La
jos Gimnázium Alapítványa, 
Nagykanizsa Város Polgármeste
ri Hivatala 

A verseny helye és ideje: Bat
thyány Lajos Gimnázium Nagy
kanizsa, Rozgonyi u. 23. 1999. 
szeptember 17-19. 

A verseny lebonyolítása: A 
verseny kilencfordulós svájci 
rendszerben kerül megrendezésre 
egyéni versenyként. A játékidő 
l-l óra (óra-visszaállítás nincs). 

Csapatverseny: Idén három
fős csapatversenyt rendeznek. 
Csak három fő alkothat csapatot, 
nincs tartalék. 

22 1999. szeptember 9. 



HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Terv u. 3. sz. alatt) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 
Egy+fél vagy kétszobás, egyedi fűtéses lakást kere
sek 3. emeletig. Érd.: 06-30/9794-754-es telefo-
non.(30595 K) 
Sürgősen keresek családi házat Nagykanizsán vagy 
környékén. Ajánlatokat a 06-20/992-64-01-es tele-
fonon.(30596 K) 
Nagykanizsa-Miklósla elején 4 szobás. 2 fürdő 2 
hall, garázsos nagy családi ház eladó. Kisebb la
kást Nagykanizsán beszámítunk. Szoc.pol is meg
oldható. Érd.: 06-30/227-3118-as telefonon. 
(30664 K) 
2 éve épült belvárosi, 200 nm alapterületű családi 
ház eladó. Zöldözvetű kerttel, garázzsal. Érd.: 06-
20/9943-796-os telefonszámon. (30672 K) 
Balatonmária-fürdón, 130 n-öl telken, 44 nm-es 
nyaraló eladó vagy nagykanizsai lakásra cserélhető 
értékegyeztetéssel. Érd.: 93/315-137 vagy 06-
30/9018-204-es telefonon. (30671 K) 
Szentgyörgyvári hegyen 500 n-öl telek szőlővel és 
gyümölcsössel eladó. Irányár.: 220 E Ft. Érd.: 317-
773-as telefonszámon. (30665 K) 
Nagykanizsán a Bartók B. út 8. 7/4 alatti egyedi fű
tésű, vizórás, lomkamrás, 2 szobás lakás eladó. 
Érd.: személyesen vagy telefonon 16 óra után a 
321-264-es telefonon. (30674 K) 
Galamboki 3 szintes, 4 szobás családi házam elad
nám, vagy kanizsai kórházhoz közelire cserélném. 
Érd.: 93/358-571-es telefonszámon. (30663 K) 
Nagykanizsa belvárosában 89 nm-es 1 emeleti, cir-
kogejzíres, amerikai konyhás, igényesen kialakított 
társasházi lakás eladó. Érdeklődni a 93/537-472 
vagy 06-30/9932-515-ós telefonokon. (30662 K) 
Szentgyörgyvári hegy III. hegyháton 600 n-öl gyü
mölcsös szőlővel, pincével eladó. Villany van. Erd.: 
Papp Gézáéknál a 381-155-ös telefonon egész 
nap! (30663 K) 
65 négyzetméteres önkormányzati, nem megvásá
rolható lakásom bérleti joga eladó. Érd.: Nk, Dózsa 
Gy. u. 75. szám alatt Békési Istvánoknál. (30659 K) 
Gyékényesen, a tóparthoz közel 4700 nm-es köz
művesített telek reális áron eladó. Érd.: 18 óra után 
a 93/319-575-ós telefonon. (30585 K) 
Mórichelyí szőlöshegyen 700 n-öl szőlő, gyümöl
csös, új építésű pincével eladó. Villany, kövezett út 
van. Érd.: 93/322-828-as telefonszámon. (30526 
K) 

JARMU 
'83-as évjáratú Wartburg, üzemképes állapotban, 
lejárt műszakival 35 E Ft irányáron eladó. Érd.: 
311 -559-es telefonszámon. (30675 K) 
Trabant-motoros, platós, háztáji gép eladó. Irány
ár: 65 E Ft. Érd.: 93/360-365-ös telefonon. (30657 
K) 

GARÁZS 
Nagykanizsán a Hermán 0. utcában garázs kiadó. 
Érd.: az esti órákban a 312-646-os telefonszámon. 
(30673 K) 

VEGYES 
Tapasztalt nyugdíjas tanítónő alsó tagozatosok 
korrepetálását vállalja. Érd.: 93/314-301-es tele-
fonszámon. (30670 K) 
Nagy kaktuszaimat eladnám (cereus euphorbia)! 
Érd.: 17 óra után a 315-561-es telefonszámon. 
(30669 K) 
Eltartási szerződést kötnék egyedülálló idős sze

méllyel, orvosi ellátással. Levelet „Bizalom" jeligére 
Nagykanizsa, Pf. 154-be kérek. (30666 K) 
Boroshordók, szőlödaráló, műanyaghordók, szőlő
préselő, terménydaráló, PB-gázpalack, 1/2" és 5/8" 
vízvezetékcsö eladó. Érd.: 17 óra után a 93/319-
957-es telefonon. (30668 K) 
Alig használt 72 literes szölöprés, használt gáztűz
hely, gázbojler eladó és a Kaán K. utcában aknás 
garázs kiadó. Érd.: 06-30/9298-335 telefonon. 
(30660 K) 
Altalános iskolások korrepetálását magyarból, tör
ténelemből, matematikából, németből és orosz 
nyelv tanítását vállaljuk. Érd.: 17 óra után a 333-
299-es telefonszámon. (30660 K) 
SEGÍTSÉG EMBEREK! 6 hetes fekete színű KISCI
CÁK vagyunk, gazdit keresünk! Nem akarunk men
helybe menni! Érd.: 312-677-es telefonon. (30656 
K) 
Szálkás szőrű, kan tacskót találtam. A kutyus 
törzsszámával lehet jelentkezni a 316-066-os tele-
fonon az esti órákban, (30584 K) 
Magyar nyelvtanból általános iskolások részére 
pótvizsgára felkészítést, korrepetálást vállalok. 
Érd.: 93/313-880-as telefonon. (30566 K) 
Társasház oldalfala reklámfestésre kiadó. Erd.: 
Bencze Valéria, Nk. Garay u. 11/A. (30451 K) 

Számítástechnikai tanfolyamok indulnak szep
tember közepén Nagykanizsán, az Informen 
Bt. szervezésében. 40 órás Word, 80 órás 
Word, Excel tanfolyam. OKJ-képzések: 200 
órás alapfokú és 230 órás középfokú tanfo
lyam. Jelentkezés és Információ: 93/317-223, 
06-30/9120-261. (30592 K) 

PARTNERKERESŐ 
28 éves válásban lévő, egy gyermekes csinos 
hölgy, társát keresi komoly kapcsolatra egy ká
ros szenvedélyektől mentes úrban. „Örök bol
dogság" jeligére a Nk, Pf. 154-be várok levelet. 
(30667 K) 

A hirdetéseink megjelennek 
az INGATLANBÖRZE c 

kiadványban is. 

Az Eraklin Táncklub 

FELVÉTELT 
HIRDET 

utánpótlás-csoportjába 
a társastánc iránt 

érdeklődő 8 - 1 7 éves 
lányok és fiúk részére. 

Jelentkezni lehet 

(felnőtt kísérővel) 

1999. szeptember 13-án 

(hétfőn) 16 órakor 

a Hevesi Sándor 

Művelődési Központban. 

a www.sienet.hu/kanizsaweb oldalán! 
E-mailt küldhetnek a kanizsahetilap@sienet.hu címre. 

T R I <f> 
TELEFON/FAX: 93/318-289 
MOBIL: 60/399-399 

A U T Ó B O N T Ó ! 
N A G Y K A N I Z S A - M I K L O S F A , K R Ú D Y GY. U. 4. 

DÉL-ZALA LEGNAGYOBB AÜTÓBONTÓJA 

Pintér Szilárd 
ipari alpinista vállalkozó 

Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. 1 l/A. X. e. 65. 
Tel.: (06-30)9794-733 

Tevékenységem: épületek, építmények szigetelése, 
karbantartása, tisztítása; fémszerkezetek javítása, tisztí
tása, korrózióvédelme; esőcsatorna-tisztítás; bontás; 
veszélyelhárítás; ablaktisztítás ipari alpin technikával! 
Megrendelésüket tisztelettel várom. 

Pintér Szilárd vállalkozó 

Az új 
C o n t í W i n t e r C o n t a c t 

M a x i m á l i s t e l j e s í t m é n y , 
ú t m u t a t ó t e c h n o l ó g i a . 

G U M I S Z E R V I Z 
KOVÁCS BÉLA 

© n t i n e n t a l s e m p e r i 

Nagykanizsa, 
Alkotmány n. 146/A 
Tel.: 93/315-2S9 

HSMK HETI PROGRAMAJÁNLÓ 
Információ, jegyárusítás 10.00 -18.00 óra. Tel.: 311-468 

- 14-én 18 órakor: KAID NABIL (JEMEN) FESTŐMŰVÉSZ 
KIÁLLÍTÁSA 
Megtekinthető: október 8-áig. 

- 15-én 14 órakor: A NÉPMESE VARÁZSA, RÉGEN ÉS MA 
Vendégünk: Boldizsár Ildikó mesekutató 

- 17-én 19 órakor: DROGMENTES DISCO 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: 
Büki Erzsébet, Dukát Éva, Lukácsa Zsuzsa, Tuboly Judit. Munkatársak: 
Bencze Ildikó, Miilei Szilvia. Külső munkatársak: Benedek Miklós, 
Horváth István, Horváth Zoltán, Varga György (fotóriporter). Hirdetés
szervezők: Varga Zoltán (20/9351-036), Németh László (30/956-8410). 
Szerkesztőség: Nagykanizsa, Terv u. 3. Levélcím: 8801 Nagykanizsa, Pf.: 
154. Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Terv u. 3. Kiadja a 
Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Terv u. 3. Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: 
Lukács Ibolya. Nyomja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg, Gorkij u. 1. Tel.: 
92/313-550. Felelős vezető: Czirkl György. Terjeszti a Magyar Posta és a 
Kanizsa Újság Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. ISSN 0865-3879 

1999. szeptember 9 23 

http://www.sienet.hu/kanizsaweb
mailto:kanizsahetilap@sienet.hu


Auto-Kanizsa 
LEGYEN OTT GAUS! 

KANIZSA NAPOK '99 
a '99-es év autójával 

a főszerepben. 

Várjuk a Kedves érdeklődőket 

Rendkívüli kedvezmények a vásár ideje alatt. 

TALÁLKOZZUNK! 

az év autója 1999 jövőbe vezet 

F o r d 
C r e d i t 

Q 9 8 H KENŐANYAGOK 

Auto-Kanizsa Kft. 8 8 0 0 NAGYKANIZSA, BALATONI ÚT 3 3 . TELVFAX: 9 3 / 5 3 7 - 0 0 0 

Ferenc nevű családtagjait, ismerőseit 
lepje meg az október 4-ei Ferenc-napi 

nagyszabású 
APOSTOL KONCERTRE 

szóló belépőjeggyel, amely az együttes 
fotóját és a jókívánságokat is tartalmazza. 

Az új tanévben is a megszokott, 
magas színvonalú képzéssel várja 

Ont és gyermekét a 

DIALÓG NYELVSTÚDIÓ 
Ajánlatunk 1999. szeptember 20-tól 

Kezdő, újrakezdő, középhaladó, haladó, társalgási, vizsgára felkészítő 
szinten: 
1. MM) órás iiitfn7.it' nyelvtantól)am 
2. Normál tempójú nyelvtanfolyamuk 
3. Cégek szántára kihelyezett egyéni vagy csoportos o k u t á s 

ANGOL, NÉMET, OLASZ 
nyelvből garantáltan kis létszámú csoportokban. 

• Órakezdés: délelőtt, délután, este illetve csak szombat délelőtt 
• Kedvező óradíj - havi- és részletfizetési lehetőség. 
• Jelentős kedvezmények: - törzstanulóinknak 

- a délelőtti csoportot választóknak 
- a szeptember 6-áig jelentkezőknek 

Beiratkozás: a jelentkezés sorrendjében személycsen 1999. szeptem
ber 18-ig 

D I A L Ó G N Y E L V S T Ú D I Ó 
Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 

TelVFax: 93/326-413; 30/9272-329 
E-mail: dialog@westel900.net 

Az új tanévben i s válassza a minőséget! 

KANIZSA * T * 
* * 

DIN ISO 
* 14001 * 

* »001 * 
K A N I Z S A T R E N D ^ 

trend kft Lakberendezési 
Áruháza 

8800 Nagykanizsa, Ady út 45. 
Tel.: 93/313-106, 93/500-157 

WHITEHALL 
Kétszemélyes ággyá nyitható kanapéval és 

ágyneműtartóval rendelkező garnitúra.. 

2 4 1999. szeptember 9 

http://iiitfn7.it'
mailto:dialog@westel900.net


Nasykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 

XI. évfolyam 37. s z á m • 1999. s z e p t e m b e r 16. Megjelenik 21.000 példányban 

KANIZSAI NAPOK KILENCEDSZER 
Visszaköltözve eredeti helyszínére, 

az Olajbányász Sporttelepre, négy na
pig állt a Kanizsai Napok - Környezet
kultúra '99 Kiállítás és Vásár. A csar
nokban és a szabadtéren ízlésesen be
rendezett standok a helyi és vidéki ki
állítók termékein keresztül betekintést 
nyújtottak az ipar. a kereskedelem, az 
üzleti szféra, a közigazgatás és a médi
ák ügyfajta, bizonyos megközelítésű 
világába. 

Dr. Boros Imre Phare ügyekért fele-
ló's miniszter megnyitójában a majd 
egy évtizedet megélt Kanizsai Napokat 
a világ felé nyitás pozitív üzeneteként 
értékelte, olyan rendezvényként jelle
mezte, amelyik valóban az Adria felé 
kitáruló Magyarország első kapujaként 
hírt ad rólunk. 

A csütörtöki megnyitó kellemes 
perceit a díjak kiosztása erősítette fel. 
hiszen a legszebb standok gazdái elis
merésben részesültek. A Zala Megyei 
Vállalkozásfejlesztési Alapítvány díját 
a nagykanizsai Viking Szauna Műhely, 
a Kézműves Kamaráét a zalaszent
balázsi Takács István vállalkozó, az 
Ipari és Kereskedelmi Kamara nagyka
nizsai irodájáét a Gravo Stúdió, a Zala 

Megyei Ipari és Kereskedelmi Kama
ráét a Kanizsa Ruhaipari Szövetkezet, 
a Grazi Kézműves Kamaráét az OTP 
nagykanizsai fiókja, Nagykanizsa vá
rosáét pedig a Schwin Csepel kapta. 
Vásárdíjat érdemelt ki a Mozart édes
ségbolt és a Kanizsa Tégla Kkt. Idén a 
fődíjat a Saubermacher-Ryno Hulla
dékgyűjtő Kft. nyerte el. 

Szórakoztató programokban sem 

volt hiány. így felléptek a Mura menti, 
a nagykanizsai fúvósok, a Cargo 
Team, az Alarm Együttes, az Igricek, a 
Honvéd Kaszinó Rock and Roll cso
portja, az LGT, a Holló Együttes, a 
Lart' pour Lart csoport, láthatott a kö
zönség divatbemutatót AN1SSA ru
hákból és tapsolhatott a Karos Tánc
együttesnek. 

B. E. 

TV FREKVENCIÁN 
Hivatalos értesítés meg nem érkezett ugyan, de a Kanizsa TV-nél már tud

ják, hogy végre nyert a frekvenciára beadott pályázatuk. A tény csak akkor 
lesz tenv. ha a szerződés aláírásra kerül a Kanizsa Tv és az ORTT között. 

- Mikortól lesz adón látható az 
önök műsora? 

- A szerződéskötést követően 120 
nap áll a rendelkezésünkre ahhoz, 
hogy a pályázatban vállaltaknak eleget 
tegyünk - mondja Maros Sándor stú
dióvezető. 

- Hány kilométeres körben lesz 
Ingható az önök által szolgáltatott 
műsor? 

- Öt kilométeres körben fogható, de 
Hosszúvölgyön és Rigyácon is látható 
lesz. De a most megkötésre kerülő 
szerződés és a médiatörvény lehetővé 
teszi, hogy a nézőszám húszezerrel tör
ténő bővítéséhez külön engedély nélkül 
növeljük az adó teljesítményét a Hír
közlési Felügyelettel kötött megállapo
dások alapján. 

- Miként változik majd a műsor 
rendje és struktúrája? 

- 18 óra 55 perc és 19 óra 20 között 
lesz a hírsáv, 19 óra 20-tól rétegsáv. 
amiben ifjúsági- és gyermekműsorok, 
vallási műsorok, nyugdíjasoknak szánt 
műsorok lesznek láthatók. 20 és 21 óra 
között a közéleti sáv kerékasztal be
szélgetésekkel a nap aktualitásairól, 
21 órától 22 óra 40-ig filmsáv, 22 óra 
40-től hírek. Délelőtt, 8 és 12 óra kö
zött ismétlés. 

- Milyen fejlesztésekre lesz szük
ség? 

- 32 millió forintot szeretnénk 2007-
ig fejlesztésre fordítani. 2004-ig éven
ként hárommilliót, azt követően évi 
négymilliót. 

- Miből kívánják ezt f inansz íroz 
ni? 

- Úgy gondolom, hogy a frekvencia 
elnyerése következtében felértékelődik 
a Kanizsa Tv. vonzóbb lesz a reklá

mozni szándékozók szemében is, hiszen 
jócskán megnő a nézettség. Egy külső 
reklámcéggel már megkötöttük a szük
séges szerződéseket, így a szervezések 
e téren is elkezdődhetnek. 

- Kik készítik majd a műsorokat? 
- 'ÁJ utóbbi másfél évben már tuda

tosan készültünk arra, hogy egy ütőké
pes stábot hozzunk létre, ami mind 
képzettségét, mind egyéb adottságait 
tekintve képes megfelelni a kihívások
nak. Nem tilók az. hogy nem vagyunk 
elegen. 5-6 főre lenne szükségünk még 
pluszban, szerkesztőkre, operatőrökre, 
technikusokra egyaránt. 

- Mikortól tapasztalhatja a válto
zásokat a néző? 

- Augusztus elejétől már minden 
nap van adásunk, ezt azért kezdtük el. 
hogy a nézőket hozzászoktassuk ahhoz, 
hogy a liét hét napján van adásunk. Az. 
adón keresztül történő műsorszolgálta
tásra a szerződés megkötését követő 
négy hónapon belül kell áttérnünk. 

8 8 0 0 N a g y k a n i z s a 
Eötvös tér '27 . 

Alkatrész ForróDrót: 
9 3 / 3 1 5 - 1 4 0 , 6 0 / 4 6 8 - 6 8 3 

LAKOSSÁGI SZOLGÁLTATÁSAINK: 
> Ingyenes házhozszállítás 
* • Részletfizetési kedvezmény 
>f Gépjármű adatainak nyilvántartása 
>• Pontgyűjtési akció 
>• Alkatrész keres-kínál szolgálat 
>- Alkatrész Antikvárium 
> • Tűzoltó-kedvezmény 
> Közalkalmazotti kedvezmény 
»• Argosz biztosítással rendelkezőknek kedvezmény 
» Válaszd kii, ALKUDJ!, Fizess és vidd! 
> Alkatrészek, felszerelési cikkek minden típushoz. 

Minden 1.000 Ft felett vásártó vevőnket megkínáljuk 
kávéval, forró csokoládéval, frissítővel. Szemetteíahjul^Öta! 

Laktanya és 
focicsapat 

Sajtótájékoztatót tartott Zakó 
László országgyűlési képviselő 
szeptember 14-én. amelyen elmond
ta, hogy képviselői feladatai között 
a kanizsai laktanyák ügye van az el
ső helyen. Megtörtént a vagyonérté
kelése a Honvédelmi Minisztérium 
azon ingatlanainak, amelyre nem 
tart igényt. A HM és az ÁPV Rt. 
közötti megállapodást most végle
gesítik, amelynek során a HM a ki
jelölt ingatlanokat átadja az ÁPV 
Rt-nek. A kanizsai laktanyák mind
egyike az áradandó ingatlanok kö
zött van. Ez azt jelenti, hogy a kö
zeljövőben meg lehet kezdenie a vá
rosnak az üzleti tárgyalásokat az 
esetleges közös hasznosítás remé
nyében. 

Zakó László tájékoztatta az olva
sókat arról is, hogy Nagykanizsára 
látogat egy olyan amerikai cég kép
viselője, amely motoralkatrész
gyártó üzemet kíván a városba tele
píteni. De Kanizsára látogat a Gaz
dasági Minisztérium égisze alatt 
működő Magyar Befektetési és Ke
reskedelem Fejlesztési Kht. két 
igazgatója is. 

A sajtótájékoztatón elhangzott, 
hogy a Nagykanizsai Olajbányász 
MOL-támogatásáról szeptember 23-
án ígértek döntést. Majd elhangzott 
a képviselő véleménye a már sokat 
emlegetett irredenta szoborról is. 

- Számomra ez az emlékmű nem 
a Nagymagyarország területének 
nosztalgiáját jelenti, hanem egy lel
ki kapaszkodót a fejlett Magyaror
szág felépítéséhez vezető út során. 

Ezek után Zakó László ismertette 
új fogadóóráját. Ezentúl a választó
polgárok minden nap kereshetik a 
93/326-680-as telefonon reggel fél 
kilenctől délig, és 13 órától délután 
fél négyig. 

VIDÁM VASÁRNAP ESTEK 
1 9 9 9 . s z e p t e m b e r 1 9 . 1 9 ó r a 

I W I I K Ó 
H U M O R I S T A E S T J E 

JEGYEK ÁRA: 5 0 0 , -
VACSORÁVAL 1 . 2 0 0 -

S Z Ő L Ő S K E R T F O G A D Ó 
NAGYKANIZSA TEL.: 5 1 6 - 0 1 6 



SORON KIVULI KÖZGYŰLÉS 
1999. szeptember 8. 

1999. (IX. 8.) számú határozat 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése megállapítja, hogy Tüttő István 
polgármester nem hajtotta végre a 206/1999. (VII. 9.) számú határozatot, 
ezért a módosított határozat végrehajtására ismételten felkéri és az alábbi 
póthalái időket adja: 
1. a) Haladéktalanul szólítsa fel Stahl György végelszámolót, a végelszá
molási eljárás lezárására, a zárómérleg, zárójelentés és vagyonfelosztási ja
vaslat 8 napon belüli elkészítésére, és a tagoknak való átadására, valamint a 
kii. taggyűlése szabályszerű összehívására. A zárójelentés az előterjesztés 5. 
számú melléklete szerinti tartalommal kerüljön kialakításra, valamint a záró
jelentés tartalmazza a végelszámolás időszaka alatt kifizetett számlát, azok 
szerződéseinek tételes elemzését, azok hatásait a végelszámolás és a költség
keretre. 
1. b) Az elkészült és megkapott zárómérleget, zárójelentést és vagyonfel
osztási javaslatot terjessze be jóváhagyásra az. önkormányzat Gazdasági és 
Városüzemeltetési Bizottsága elé és azt elfogadni csak a bizottság jóváha
gyása után lehet - kivéve az az eset, amikor a végelszámoló által beterjesztett 
anyagok megfelelnek az önkormányzat korábbi vagy mostani elvárásainak. 
(Haláridő: 1999. szeptember 30. vagy új végelszámoló esetén a zárómérleg 
átvételétől számított egy héten belül) 
1. c) A Gazdasági és Városüzemeltetési Bizottság felé a zárómérleg le
adásával cgyidőben jelentse be, hogy Palotás Tibor milyen jogalapon kér ma
gasabb díjazást a 0.6%-os törzsbetéte szerinti értékénél és a magasabb díjat 
minek az alapulvételével számolni ki. 
(1999. szeptember 30. vagy új végelszámoló esetén a zárómérleg átvételétől 
számított egy héten belül) 
1. d) Gondoskodjon róla, hogy az önkormányzatot, mint társasági tagot 
megillető vagyonrész mihamarabb a rendelkezésre álljon, melyről 1999. ok
tóber 30-ig be kell számolnia. (Határidő: 1999. október 30.) 
2.) Amennyiben Stahl György a felhívásnak nem tesz haladéktalanul és ma
radéktalanul eleget, akkor a törvényes határidőn belül javasolja a taggyűlés
nek a végelszámoló felmentését és új végelszámoló személyére is tegyen ja
vaslatol. (Határidő: 1999. szeptember 30.) 
3.) Az Alfától az Omegáig Kft. végelszámolója a birtokában lévő vala
mennyi iratot adja ál - illetve nyilatkozzon arra vonatkozóan, hogy a teljes 
iratanyagot átadta - a Polgármesteri Hivatal illetékes osztályainak, amely az 
önkormányzatot, mint tulajdonost a társaságban megillet ahhoz, hogy az ön
kormányzat tisztességgel tudja tulajdonosi jogait gyakorolni. (Határidő: 
1999. szeptember 30.) 
4.) Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése utasítja a polgármestert, 
hogy az 1999. január I. utáni taggyűlésnek részletes jegyzőkönyveit a már 
átadott - 1999. július 27-i kivételével - a Pénzügyi Bizottság, a Gazdasági és 
Városüzemeltetési Bizottság és a közgyűlés tagjainak küldje meg. (Határidő: 
1999. szeptember 15.) 
5.) Az Alfától az Omegáig Kft. indítson kártérítési eljárást Stahl György el
len a végelszámolási eljárás indokolatlan elhúzása miatt. A kártérítés összege 
Stahl György által 1999. január 1. óta a felmentéséig felvett díjának összege. 
(Határidő: 1999. szeptember 15.) 
6.) Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése utasítja a polgármestert 
vizsgálja, szakértőkkel vizsgáltassa meg, hogy a többségi tulajdonos az általa 
befektetett mintegy 3/4 milliárd Ft-ért milyen értékű tulajdonhoz jutott a Vá
sárcsarnokban. Erről a polgármester a Gazdasági és Városüzemeltetési Bi
zottságnak számoljon be. A teljes szakértői anyagot a bizottsági tagoknak az 
ülés előtt egy héttel juttassa el. (Határidő: 1999. november 1.) 
7.) Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése megállapítja, hogy az Al
fától az Omegáig Kft. végelszámolásának elhúzódása hozzájárult Tüttő Ist
ván polgármester úrnak, mint a többségi tulajdonos képviselőjének magatar
tása. A polgármester nem tájékoztatta a közgyűlést és a szakbizottságokat 
megfelelő gyakorisággal, az elvárható részletességgel, és alapossággal a vég
elszámolás elhúzódásának valódi okairól. A többségi tulajdonos számára biz
tosított törvények adta lehetőségeket nem használta ki és nem tett új kezde
ményezéseket a végelszámolás elhúzódásának megakadályozására. 
Minden határozat végrehajtásáért Tüttő István polgármester a felelős. 

• Szeptember 6-án a reggeli órákban is
meretlen tettesek besutrantak a Csengery 
utca egyik lakásába, ahonnan pecsétgyűrűt 
és készpénzt tulajdonítottak el 50.000 forint 
éltékben. 

• Az esti órákban a város teililelén rab
lással gyanúsított nőt igazoltatón, majd fo
gott el a szolgálatban lévő URH járőr. Őri
zetbe vettük. 

• A Munkás utcai garázssoron az éjsza
ka folyamán egy Kazanlak körúti tulajdo
nos garázsát törték fel ajtófel feszítés mód
szerével ismeretlen lettesek. A gépkocsiból 
rádiósmagnót, szerszámokat, a garázsból 
pedig MTB-kerékpárt tulajdonítottak cl 
150.000 Ft értékben. 

• 7-én a kora délutáni órákban a régi 7-
es úton a Kisrécse és Zalasárszeg közölli 
útvonalon egy zalakomári lakos állal hajion 
lovas kocsi az árokba borult, hajlója a kocsi 
alá esett és súlyos, nyolc napon lúl gyógy
uló sérüléseket szenvedett. 

• Szintén közlekedési baleset színhelye 
volt a Kisfaludy út és a Kossuth tér keresz
teződése, ahol egy kerékpáros a slop tábla 
megállj jelzését figyelmen kívül hagyva 
egy személygépkocsi elé kerekezett. A ke
rékpáros sérülés nélkül úszla meg a kalan
dot. 

• Ismeretlen tettesek betörtek a Pétcitái 
utca egyik többszintes épületének közös táro
ló lielyiségébe. ahonnan egy darab MTB-ke
rékpárt tulajdonítottak el 25.000 Ft értékben. 

• 18.01-kor a Táncsics téren egy nyitva 
felejtett Suzuki személygépkocsit tulajdoní
tott cl ismeretlen lettes, a kár kétmillió forint. 

• Molnáriban az általános iskolába törtek 

be ismeietlen tettesek és a lemezszekrény 
felfeszítése után százezer forinttal távoztak. 

• Feltörték ismeretlen lettesek 8-ára vir
radóra a Murakeresztúron lévő büfét, ahon
nét százezer forint készpénzt tulajdonítottak 
el a játékautomatákból. 

• A Kodály Zoltán utca egyik lakóépü
letének közös kerékpártárolójában jártak is
meretlen tettesek és egy darab MTB-kerék
párt tulajdonítottak el 40.000 Ft értékben. 

• Ford Auto-Kanizsa Kit. tett bejelen
tést, mert az eredetvizsgálat során egy sze
mélygépkocsi hamis adataira bukkantak. 

• Hívatlan látogatók jártak a Látó-he
gyen lévő pincéknél, ahová ablakbetörés 
módszerével törtek be. és szerszámokat tu
lajdonítottak el 20.000 Ft értékben. 

• Szintén betörtek a Városkapu kn. 
egyik földszinti kerékpártárolójába, ahol 
egy nagy értékű MTB-kerékpárt tulajdoní
tottak el ismeietlen tettesek. 

• A koraesti órákban ismeretlen tettesek 
a kórház parkolójában álló személygépkocsit 
lörtek lel jobb első utó üveg kitörésének 
módszerével. Az első ülésen hagyott táskát 
eltulajdonították, benne aiany ékszerekkel és 
készpénzzel százezer forint értékben. 

• II. Világháborús lövedéket talállak az 
Ady utca szennyvíztelep közelében. A 
szükséges intézkedést a tűzszerész szolgálat 
megtette. 

• 9-én a délelőtti órákban talállak meg 
Szabadhegy egyik dűlő útján azl a személy
gépkocsit, amelyei a Táncsics léiről tulaj
donítottak el ismeretlen lettesek 7-én az esti 
órákban. 

(Folytatás a 10. oUhlon.) 

A soron kívüli közgyűlést követően dr. Boa László, a Fidesz-MPP nagykani
zsai ügyvezető elnöke pártcsoportja, az önkormányzati képviselőcsoport és az 
FKGP-MDF frakció nevében sajtótájékoztatón elmondta, hogy a több hona 
pos munka után általuk kidolgozott és beterjesztett határozati javaslatokat el
fogadó közgyűlés nem hozott meglepetést. A javaslatok súlyos kompromisszu
mok árán születtek meg az elfogadott formában, hiszen ennél direktebb, 
konkrétabb határozatokat is javasolhattak volna. Mint mondta, nem ez volt a 
cél, hanem a megegyezés, majd hozzáfűzte: ezzel az ügy még nem zárult le. 

- Rendkívül silány polgármesteri beszámolót hallottunk - állapította meg. -
Kezdeményezésünk oka - melynek eredménye volt a soron kívüli közgyűlés 
összehívása - , hogy korrekt játékszabályok szerint lehetőséget biztosítsunk a 
polgármesternek arra, hogy rukkoljon elő információkkal, eddig ismércücn té
nyekkel, amelyek az Alfától az Omegáig Kft. végelszámolásának elhúzódásá
hoz vezettek. Nem látjuk a kiutat ahhoz, hogy rövid úton lezárható legyen a 
végelszámolás, mert a képviselők, a polgármester, a könyvvizsgáló a jogi szak
értő illetve a végelszámoló álláspontja között hatalmas távolság van. Nem arra 
kellett volna a korábbi alkalmakkor és most is a hangsúlyt fektetni, hogy mit 
mond, és mit akar a kisebbségi tulajdonos és a végelszámoló, hanem részletes 
polgármesteri beszámoló, a szakértői vélemények alapján megállapítani, miért 
húzódott cl a végelszámolás. A többségi tulajdonos joga lett volna a kft taggyű
lésein, hogy új kezdeményezésekkel éljen. Ehelyett a végleszámoló és a kisebb
ségi tulajdonos által diktált feltételek mindig tovább és tovább húzták el az ügy 
lezárásának idejét Utolsó határozati javaslatunk - melyben a polgármester 
magatartásának a végelszámolás elhúzódására gyakorolt hatására mutattunk 
rá - , erre utal. Nem kell ennek rendkívüli, óriási politikai jelentőséget tulajdo
nítani. Reméljük, hogy a polgármester élharcosa lesz a végelszámolás lezárásá
nak, annak, hogy ez a folyamat végre elmozdul - mégpedig pozitív irányban. 
Úgy, ahogy azt a többségi tulajdonos érdekei kívánják. 

1999. szeptember 16. 



KONFERENCIAPROGRAM 
A Kanizsai Napok programjá

nak részeként az elmúlt csütörtö
kön a Helyőrségi Művelődési Ott
honban konferencia zajlott, 
amelynek a témája a környezet
kultúra és az idegenforgalom volt. 
A Nagykanizsa Megyei Jogú Vá
ros Önkormányzata és a Ryno 
Kulturális Menedzseriroda szer
vezésében lebonyolított program
ban elsősorban a régiók egymásra 
hatásáról, valamint a termálvíz 
hasznosításáról szóltak az elő
adók. Tüüő István, nagykanizsai 
polgármester elmondta, hogy kü
szöbön áll a helyi fürdő termálvi
zű bővítése, s ez az objektum is 
helyet kér és kap a város regioná
lis szerepkörében, de mellette 
több olyan környezetfejlesztési 
leiadat is vár a városra, mint az 
idegenforgalom kiszélesítése, 
vagy a főiskola beindítása. A je
lenlévők arról tájékozódhattak, 
hogy a jó úlon lévő tárgyalások 
szerint 2 0 0 0 szeptemberében itt 
négy tanszék kezdi meg működé
sét. Hans Roth, a Saubermacher 
AG vezérigazgatója az EU-csat-

Az önkormányzat 
ajándéka 

A kiállítás és vásár prog
ramjai között szerepelt több 
gyermekprogram is. Egyik 
ezek közül az volt, amelynek 
keretében arcfestésre került 
sor. Ez volt az önkormányzat 
ajándéka a gyermekeknek a 
Kanizsai Napok - Környezet
kultúra Kiállítás és Vásár '99 
alkalmából. 

lakozás ausztriai tapasztalatairól, 
Szászfalvi László, Csurgó polgár
mestere pedig a régiós rendsze
rekről tartott előadást. Zalakaros 
idegenforgalmának jellegzetessé
geit Szirtes Lajos, Zalakaros pol
gármestere, Kovászna vendégfo
gadó képességét és a motetta 
komplex hasznosítását pedig dr. 
Semmel Réka ecsetelte, majd Né
meth Szilárd a zalaegerszegi Eu
rópa Pont munkatársa olyan témá
ban nyújtott ismereteket, mint a 
magyarországi Európa Pontok. 

Zala megye helyzetéről - Boros 
Imre miniszter távollétében -
Varga László, a megyei közgyűlés 
elnöke adott átfogó képet, aki sze
rint bebizonyosodott, hogy az or
szágnak ez a térsége csak az ide
genforgalom segítségével lendít
het magán. A helyzeti előnyt -

Ausztria, Szlovénia és Horvátor
szág közelségét - ki kell használ
ni, s itt most nemcsak a már jól 
prosperáló egységekre, á Balaton
ra, Hévízre, Zalakarosra gondolt, 
hanem a feltétlenül fejlesztendő 
falusi turizmusra és a termálvíz 
általi lehetőségekre is utalt. A ter
málvíz vonzotta turizmusról iga
zán csak Hévíz, Zalakaros, Lenti 
és Kehidakustány esetében szólt. 
Varga László illúziónak tartotta, 
hogy ezzel a természeti kinccsel a 
zalai kistelepülések - saját lakos
sági igényeik ellátásán túl - képe
sek a turizmus vérkeringésébe je
lentősen bekapcsolódni. Jelenleg 
Zalaegerszegen. Salomváron, 
Zalaszentgrótpn, Bázakerettyén, 
Gelsén és Letenyén folynak feltá
rási munkák, de ha ezek az önkor
mányzatok, avagy a magántőke 

nem veszi tudomásul, hogy egy
más ismétléséből nem származik 
se társadalmi, se gazdasági ha
szon, akkor felesleges az erők és a 
pályázati pénzek el farigcsálása. 

Varga László szólt még a 
regionalislásról is, s megjegyezte, 
hogy a hova tartozást úgy is kell 
értékelni, hogy a fejlett észak
nyugat magyarországi megyék 
meddig kívánják megtartani a fej
letlenebb Zalát. Jelenlétünk je
lent-e plusz forrásokat, hiszen a 
fejlesztés a régiós politikában 
egyik legfontosabb szempont. 
Nagykanizsának az európai régiós 
elképzelésben kellene utat törnie, 
a Trleszt-Rijeka kapu felé tudna 
orientálódni. Erre a megyei köz
gyűlés elnöke jelen pillanatban 
adottnak érezte a lehetőségeket. 

BUki Erzsébet 

BODIES JOGOBELLA 
Na, milyen a vásár? - kér

deztem még a megnyitó előtt 
azt az ismerősömet, aki már 
végignyargalta a terepet. Szó
szó és autó - mondta, aztán be
pakolta a három napi élelmi
szert kis Marutijába, délben 
összeszedte a családot, és irány 
a Balaton. Mert hát jó idő volt. 
A vásár szempontjából túlontúl 
is jó idő volt! 

Miután a „szó-szó és autó" 
felkeltette kíváncsiságomat, 
ezért aztán rendszerezőbb 
szemmel néztem körül. Nem 
egészen így láttam, hiszen volt 
szauna és tégla, kanapé és 
kosztüm, rongyszőnyeg és fo
nott házikó, létrarendszer és 
pezsgőfürdő. Ismerősöm bizo
nyára a szóval élő, szóban 
megtestesülő végtermékek 
standját sokallhatta el, mond
juk az ipar, főként a könnyű
ipar kárára. Mert hát hiányoz
tak a város legnagyobb és talán 
legerősebb cégei, hiányzott az 
élelmiszeripar; mit mondjak, 
sok-sok városi sütődéből egy-
kettő, s talán a város lakossága 
itt megtudhatta volna, hogy mit 

is gyártanak a hajdani üveg
gyár utódában. Mindezért nem 
kárpótolt az egész órakor meg
ízlelt joghurt jogobella sem, 
habár az egy fölséges csemege. 
Szinte mindenki hiányolta a 
testvérvárosok standjait, isme
rősen ismeretlen bemutatkozá
sukat. 

Persze - mint szokták volt 
mondani - ízlések és pofonok 
különbözőek. Akit a Zepter 
edény érdekel, azt igencsak illő 
módon fogadták, s Nagykani
zsa Város Önkormányzatának 
standján végre megláthatta - ha 
a Város Napján kiállítási idejé
nek rövidsége miatt elmulasz
totta - az előző éra tanácselnö
keinek érdekes tablósorál. Má
sok őszintén elismerték, hogy 
az idei megyei szépségkirálynő 
valóban szép hölgy - mert cm-
berközelségbe kerülhettek vele 
- , s bájos, meg közvetlen is, 
ami azért egy ilyen rangban lé
vőnél nem utolsó szempont. 

S milyen volt az üzlet? - tu
dakoltam egy ismerős fiatalem
bertől, aki autóban „utazik". 
Milyen lett volna? - kérdezett 

vissza kesernyésen - , amikor 
látogató se igen volt. Ez vala
hogy így lehetett, mert a Bodi 
Bútor (Székesfehérvár) ügyve
zető asszonya szerint ezen so
rok írója vplt szombat délután 
az első emberfia, aki egyáltalán 
csak szóba (!) is elegyedett ve
lük. Még csak érdeklődő kérdé
sekre sem állt módjuk válaszol
ni. Nem értését fejezte ki, hi
szen rendszeres résztvevői az 
ország különböző területein 
tartott vásároknak. Egy hete 
éppen Dorogon voltak, ahol két 
nap alatt 4,6 milliós (!) forgal
mat csináltak. Nem viszik el jó 
hírünket, az biztos! 

Valóban megfoghatatlan a 
kanizsaiak érdektelensége. Az 
előzetes reklám jó volt, a stan
dok ízlésesek, a kiegészítő 
programokban minden korosz
tály és ízlésvilág megtalálhatta 
a magának valót. 

Azért mégsem lehet mindent 
a jóistenre kenni, azért mert 
most éppen nem esőt, hanem 
szeptemberi nyarat bocsátott le 
ránk. 

Büki Erzsébet 



Milyen ízű lehet a medvetalp? 
A bográcsba a piruló hagymá

ra teszünk egy kis ezt, azután 
meg azt, majd következik a med
ve legízletesebb része, végül fel
öntjük, s azután már csak a pa
rázsra bízzuk az ízek összeérle-
ló'dését - mesélték kópésan a há
rom székkel jelzeit fó'zó'állásuk-

kalmi szakácsok ne kukkantsa
nak bele a másik bográcsába, s 
már menet közben is ne noszo
gassák kóstolásra az arra járókat. 
Ahogy a nap delelőre hágott, úgy 
lett egyre erőteljesebb a meleg, 
maróbb a füst, nagyobb a jókedv. 
Meg-megújuló humoros jelene-

ban a kovásznaiak. Medvehús? 
Hüledezett a szépszámú közön
ség, mert nem tudták, hogy az 
erdélyi komák lódítanak. S hogy 
történetük félig igaz. volt. azt mi 
sem jelzi jobban, minthogy a 
polgármesterek főzőversenyén 
testvérvárosunk a rangos máso
dik helyei vívta ki magának. 
Csak medve helyett disznóhúst 
használtak, de az otthoni medve-
pörkölt receptje szerint. 

No, de a történetet nem a vé
gén, hanem az elején kell kezde
ni! Aki az elmúlt szombaton úgy 
1 I óra tájban az Olajbányász 
Sportcsarnok déli oldalára keve
redett, netán elfogadta a szervező 
menedzsercsoport meghívását, 
felfelé kígyózó füstoszlopokat, 
sürgölődő közembereket latolt. 
Sercegett a zsír. pirult a hagyma, 
száguldott a kés a vágódeszkán. 
Egy főzőállás, s mögötte kis al
kalmi konyhatér volt a nagykani
zsai invitálást elfogadó polgár
mesterek, vagy az őket helyette
sítő csapat területe ezen a déíe-
lőttön. A főzés vércsen komoly 
dolog - ugye minden bográcsba 
hús került - . versenyre ment. ez 
azonban nem zárta ki, hogy az al-

lekben sem volt hiány. A helyi 
cigány kisebbségi önkormányzat 
nemcsak a bográcsban rotyogó 
marhalábszár illatával, meg a 
háttérben kialakított látvány
konyhával, de tréfálkozással is 
„fűszerezte" a főzést. Teleki 
László szerint ételük zamatát az a 
friss gomba adja majd meg, amit 
a cigányok pont akkor az újnépi 
erdőben „szednek". Akármit is 
kotyvasztottak össze, az valami 
fölséges finomra sikeredett, s a 
Zakó László képviselő által veze
tett zsűri délután 2 órakor a „Raj
kó" fedőnévre hallgató csapatnak 
ítélte oda az első helyezést. 

Zalakaros, Surd, Rigyác, vala
mint Csurgó és kistérsége főző-
csapatot küldött, de Nagyrécse, 
Nagykanizsa, Zalakomái' és Új
udvar a település első emberével 
képviseltette magát. Illetve 
asszonyával, mert Gregor 
Tiborné személyében (Újudvar) 
a polgármester asszony is kö
tényt kötött, s „Neuhof" jelige 
'alatt olyan kapros káposztát 
rittyentett, hogy mind a tíz ujját 
megnyalhatta az. aki evett belő
le. Enni pedig lehetett, mert ami 
készen volt, azt megette a nézők 

szép számú serege. Legelőször a 
surdiak halászlevét, amivel ötven 
éhes száj (nem tévedés!) lakott 
jól. Egy-egy étek elkészültekor a 
közönség, mint a jó gyerek, tá-
nyérkájával, kanálkájával sorba 
állt, s csettintett a jó falatok 
után. A szakácsoknak igencsak 
vigyázniuk kellett, nehogy az 
éhesek meg a zsűri megjelenése 
előtt a bográcsok fenekére néz
zenek. 

Nemcsak a tréfa keringett, de 
a polgármesterek is belekukkan
tottak a másik „versenyprogram
jába", vagy egy-egy pohárkával 
megkínálták egymást. A titkokat 
azonban csak a zsűrizés után ad
ták ki. Ezen sorok írója is Varga 
Miklós polgármester úrtól (Zala-
komár) csak hosszas unszolásra 
tudta meg. hogy pacalpörköltjé
nek különleges ízét a koriander 
adta. El is nyerte vele az előkelő 
harmadik helyet. Hegedűs 
György polgármester például 
annyira titokzatoskodott, hogy 
még a verseny végén sem leb-

rünk és kulturális helyettese -
köténybe öltözve most nem a 
szavazógombon tartotta ujjait, 
hanem a fakanálon. Táblácskáju
kon rejtjeles üzenetet küldtek, 
emigyen: TÜ-TA; TA-TÜ. Ezt a 
járókelők hamar megfejtették, 
viszont nehezebb volt kitalálni 
az étek nevét, mivel városunk jó 
humorú feje megtévesztő takti
kát alkalmazott. Talán csak a 
zsűri árkus papírjairól tudhat
nánk meg. hogy bográcsukban 
Tarnóczky borsos tokány Tüttő-
módra - avagy talán fordítva? -
fortyogott-e. A finom, aromás 
húsétel a zsűritől a negyedik he
lyezést kapta, viszont a hálás jól
lakottak erre a két szakácsra ad
ták le közönségszavazatukat. 

A zsűri tagjai - dr. Horváth 
Anlalné (Thury Sz. I.), Rákhely 
Árpád (vállalkozó) és Czi-
mondor Nándor (MenDan) -
igencsak elpilledve a hőségtől, 
füsttől, meg a tízféle jó magya* 
ros étel kóstolgatásától, elmond
ták, hogy az előzőkben fel nem 

bentettc fel a fátylat, hogy a 
nagyrécsei csapat miért válasz
totta magának a „Hölgyek örö
me" fedőnevet. A vadászok ked
venceként főzött vaddisznópör
költjük ízére az a szó, hogy fi
nom, nem fejezte ki az íz, illat, 
látvány, állag összhangjának tö
kéletességét. 

Hát a hazai csapat? A két te
kintélyes férfiú - polgármcste-

soroltak, a gulyás, a hegyi pör
költ is nagyszerű volt, de az érté
kelésnél az. ízek harmóniája volt 
a döntőszempont. 

Egy biztos: minden bogrács 
kiürült, s aki részt vett szeptem
ber 11-én a polgármesterek főző-
versenyén - főzött, avagy meget
te, amit mások főztek - igen jól 
érezte magát. 

Büki Erzsébet 
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KÉPVISELŐI FOGADÓÓRA 
DR. HORVÁTH GYÖRGY önkormányzati képviselő a 2. számú választó
kerület polgárait várja fogadóóráján 1999. szeptember 22-én szerdán 18 óra 
és 19.30 óra között a Zeneiskolában (Sugár u. 18.). 
GYÖREK LÁSZLÓ képviselő a 8-as körzetnek szeptember 23-án, csütörtö
kön 16.30 órától fogadóórát tart a Hevesi úti Szolgáltatóházban, a könyvtárban 

K Ö Z M E G H A L L G A T Á S 
A polgármesteri hivatal tájékoztatja az érdeklődőket, hogy Nagykanizsa Me

gyei Jogú Város Képviselő-testülete az önkormányzati törvény előírásainak 
megfelelően 1999. szeptember 28-án kedden 14 órától 16 óráig a miklósfai 
városrészben, a Mindenki Házában közmeghallgatást tart. 

A közmeghallgatáson az állampolgárok és a helyben érdekelt szervezetek 
képviselői számára közérdekű ügyekben kérdésfeltevésre és javaslattételre van 
lehetőség. 

MELYPONTON AZ ÖNKORMÁNYZAT 
Sajtótájékoztatót tartott szeptember 10-én az. SZDSZ helyi szervezet. A bevezetőben 

Rösi Jánns elnökhelyettes az önkormányzat munkájáról tartott értékelést. Véleményük 
szerint mélyponton van az önkormányzat, melynek okait a sajtó előtt is ismertették: 

- A kanizsai SZDSZ részéről ez év júniusában a közvélemény tájékoztatásával je
leztük, hogy a város költségvetése nehéz helyzetben van, a külső, belső hitelállomá
nya jelentős. A város gazdálkodásáért felelős városvezetésnek rendkívüli közgyűlést 
kellett volna összehívni, és intézkedési tervet kellett volna készíteni, ehelyett azonban 
mindenki elment szabadságra. A helyzet most még súlyosabb, a külső hitelfelvétel a 
lehetséges maximum határán van. A gazdasági lobbik és a politikai pártok ütközése 
miatt a polgármester ellehetetlenült, mozgástere leszűkült, mivel továbbra sem egysé
ges a városvezetés, és a város továbbra is sodródik a lejtőn. A város felelős vezetői to
vábbra is adósak a munkahelyteremtő vállalkozások Nagykanizsán történő letelepedé
séhen, az Ipari Park. Logisztikai Központ. M7-es autópálya továbbra is csak a szloge
nek szintién van. Összességében leszögezhetjük, hogy Nagykanizsa jobb testületet és 
jobb testületi munkát érdemel. A városvezetésnek és a testület tagjainak el kell gon
dolkodniuk azon. hogy az esküjük mire kötelezi őket, és miért lettek megválasztva. 
Aki nem tudja, vagy nem akarja elvégezni a rá szabott munkát, az adja át helyét más
nak, ha kell akkor kollektíván - mondta Röst János, aki ezek után rátért az Alfától 
Omegáig Kft. végelszámolásával kapcsolatos észrevételekre: 

- A közgyűlésen elhangzottak fényében egyértelművé vált. hogy a személyes fele
lőségre vonás kezdeményezése nem maradhat el. rendőrségi, ügyészségi vizsgálatnak 
kell tisztáznia, hogy tortént-e károkozás és korrupció. Az eddigi közgyűléseken is kez
deményeztem ügyészségi vizsgálatot ebben az ügyben. és ismételten kérni fogom a 
végelszámolás befejeztével. A kit. korábbi vezetésének, a jelenlegi végelszámolónak a 
közgyűlés felé el kell számolnia mind az 1 milliárdos beruházás pénzügyeivel, mind a 
végelszámolás időtartama alatti pénzügyeivel. 

Kovács Kálmán, az SZDSZ elnöke, országgyűlési képviselő véleménye szerint a 
kormányzati szinten jelentkező problémák bukkannak fel a kanizsai közéletben is. To
vábbi nehézségei fog jelenteni, hogy a következő évben a helyi, önkormányzati forrá
sok tovább csökkennek. A törvényhozásra jellemző, hogy a törvények Budapesten 
szüleinek a vidék figyelembevétele nélkül. A következő évek törvényhozásában az 
önkormányzati bevételeket kellene növelni és támogatni kellene a kisvállalkozókat -
mondta Kovács Kálmán. L. Zs. 

IVO 
A Magyar Igazság és Élet Pártja Zala Megyei Szervezete 
a Szent Korona Magyar Út Körrel együtt előadást tart: 

1999. SZEPTEMBER 22-ÉN (SZERDÁN) 18 ÓRAKOR 

Az előadás címe: a magyarok helyzete Szlovéniában 
Előadók: 

Tomka György, a Mura Vidéki Magyar Önkormányzat elnöke 
Dr. Tomka Miklós, a Magyarok Világszövetsége szlovéniai elnöke 

Helyszín: Hevesi Sándor Művelődési Központ (Felnőttklub) 
8800 Nagykanizsa, Széchenyi tér 5-9. sz. 

RENDEZVÉNYÜNKRE TISZTELETTEL MEGHÍVOM. 
Bárezi László M1ÉP Zm.-i alelnök 

T Á J É K O Z T A T Ó 
a közeljövőben hatályba lépő jogszabályokról 

a lakosság számára 
- A 80/1999. (VI. 11.) Kprm. rendelet a telepengedély alapján gya

korolható ipari és szolgáltató tevékenységekről, valamint a telepen
gedélyezés rendjéről szól. A rendelet 1999. október l-jén lép hatályba. 
Rendelkezései szerint jegyzői hatáskörbe tartozik az olyan ipari, szolgál
tató, raktározási tevékenységet folytatók részére a telepengedélyezési el
járás lefolytatása, ahol a felhasznált technológia során keletkezett anya
gok, illetve üzemeltetett berendezések miatt a végzett munkafolyamatok 
következményeként egészségártalom, tűz és robbanásveszély, vagy za
varó környezeti hatásuk miatt levegő, víz. talajszennyezés, zajhatás lép
het fel (pl.: lenfonás, konfekcionált textiláru gyártása, lábbeligyártás, fű
részárugyártás, vegyi tennék gyártás, műanyag termék gyártás, kőmeg
munkálás, fémmegmunkálás, fémgyártás, gépgyártás, bútorgyártás, gép
járműjavítás, tárolás, raktározás, csomagolás, szennyvízelvezetés, -keze
lés 5000 m'/nap szennyvíztisztítás alatt, településtisztasági szolgáltatás, 
mosás, tisztítást, stb.) A már működő egységek esetében a hatálybalé
pést követő 180 napon belül kell a telepengedélyt megkérni. A telepen
gedélyezési eljárás igazgatási szolgáltatási díjköteles, az erre vonatkozó 
BM-PM együttes rendelet ez ideig nem jelent meg. 

- 2000. január l-jén lép hatályba a közterület-felügyeletről szóló 
1999. évi LXI1I. tv., amely lényeges változtatásokat tartalmaz, többek 
között: a közterület-felügyelőt megilleti a köztisztviselői jogállás, továb
bá bővült a felügyelet feladat és hatásköre. A jogszabály alapján két mó
don lehet működtelni a felügyeletet: polgármesteri hivatal szervezetén 
belül, vagy önálló költségvetési szervként. 

A törvényben meghatározottak szerint a közgyűlés fogadja el a fel
ügyelet SZMSZ-ét, és ügyrendjét. Az ezzel kapcsolatos előterjesztés 
várhatóan az 1999. októberi közgyűlés elé kerül. 

- Az 1999. évi LX1X. tv. rendelkezik a szabálysértésekről, mely 
2000. március l-jén lép hatályba. A törvény rendelkezései szerint válto
zik a kiszabható legalacsonyabb bírság összege, mely 1.000 Ft, míg a 
legmagasabb 150.000 Ft lesz. Az önkormányzati rendelet 30.000 Ft-ban 
állapíthatja meg a pénzbírság legmagasabb összegét, szemben a jelenle
gi 10.000 Ft-tal. A végrehajtási eljárás is módosul: a letiltás, az adók 
módjára történő behajtás mellett ismét átváltoztatható a meg nem fizetett 
pénzbírság elzárásra - amit azonban már az 1 fokú bíróság végez -, va
lamint új elemként bevezeti a közérdekű munkára kötelezés lehetőségét 
is. A közérdekű munkára átváltoztatás az eljáró szabálysértési hatóság 
feladata, a közérdekű munka végrehajtásának helyét azonban a jegyző 
jelöli ki, külön határozattal, mellyel szemben nincs helye jogorvoslat
nak. 

Összefoglalva megállapítható, hogy a szabálysértési tényállások álta
lában nem változtak, viszony az eljárás rendjében jelentős módosulások 
következtek be. 

- Az 1999. évi LXXII. tv. a polgárok személyi adatainak kezelésé
vel összefüggő egyes törvények módosításáról szól. Hatályba lépése 
lépcsős rendszerű: 1999. július 13. illetve 2000. január 1. és 2001. janu
ár 1. A törvény az okmányirodák létrehozásának jogi alapjait teremti 
meg. Meghatározott települési jegyzők irányítása alatt működnek majd 
az okmányirodák, amelyek a személyi igazolvány, útlevél, lakcímigazol
vány kiállításával kapcsolatos ügyintézését végzik 2000. január 1-től, 
míg 2001. január 1-től e tevékenység kibővül a vezetői engedély, gépjár
mű forgalmi engedély, gépjármű törzskönyv kiállításával. 

A Nagykanizsán létrehozandó okmányiroda 57 település, közel 
105.000 lakos ügyeinek intézését végzi majd. A végrehajtási rendeletek 
megjelenése az őszre várható. A létrehozandó okmányiroda az Eötvös 
tér 16. sz. alatti épületben jelenleg kialakítás alatt álló ügyfélszolgálati 
iroda keretében nyer elhelyezést. 

Dr. Tuboly Marianna 
jegyző 
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A Dél -Zala i Á r u h á z a t ü z e m e l t e t ő tár saság , a Dé l -Za la i Á r u h á z Rt . 1997-
ben a lakult meg . M á r a k e z d e t e k k o r az volt az egy ik cél , h o g y a m á r több 
mint 20 eve m ű k ö d ő Dé l -Za la i Á r u h á z f o l y a m a t o s a n m e g ú j u l v a , m e g t a r t s a 
k e d v e z ő pozíc ióját és t o v á b b r a is a v á r o s és t ér sége kedve l t b e v á s á r l ó he lye 
m a r a d j o n - m o n d t a Lőrinci László, a Dé l -Za la i Á r u h á z Rt . vezér igazga tó ja , 
akivel az á r u h á z eddig i „ lépése irő l" , t ovább i terve irő l be szé lge t tünk . 

- Ennek a célnak a teljesítése a mai több jelentős, jól látható változást is 

körülmények között nem könnyű fel

adat, hiszen köztudott, hogy a keres

kedelem szereplőinek a köre folyama

tosan, dinamikusan növekszik. Or

szágszerte gyarapodnak a különféle 

üzlethálózatok, de emellett megerő

södtek a vállalkozói kiskereskedelmi 

egységek is. Nagykanizsán is nyíltak 

új áruházak, de közkedveltek például 

a távolabbi Metró, Tesco és az egyéb 

bevásárlóközpontok is. A vásárlók kö

rében nagyon vonzóak a „vásározók" 

ruházati kínálatai, amely szintén a 

versenytársak bővülését jelenti. 

- H o g y a n , m i l y e n m ó d o n p r ó b á l 

nak m e g he ly tá l ln i e b b e n a v e r s e n y 

ben? 

- Üzletfilozófiánk, hogy mindent 

meg kell tennünk azért, hogy tevé

kenységünk középpontjába a vásárló 

kerüljön. Ennek jegyében megfelelő 

körülményeket kell kialakítanunk ah

hoz, hogy a betérők jól érezzék magu

kat nálunk és ezt később ismerőseik 

körében isK hangoztassák. Ehhez per

sze elengedhetetlen a széles árukíná

lat és a megfelelő kiszolgálás. Az 

előbbit szolgálja az, hogy az olcsóbb 

áruk mellett, a magasabb árfekvésű 

termékekből is választhatnak a vásár

lók, az utóbbira pedig a jó kereskedő

ink adják a garanciát. 

- G o n d o l o m e z e k e t a c é l o k a t szo l 

gál ják az e l m ú l t i d ő s z a k á t a l a k í t á 

sai is . T e r v e z i k - e e n n e k a fo ly ta tá 

sá t? 

- Valóban, az. elmúlt időszakban 

végrehajtottunk az áruházban. Ezek 

között mindenek előtt kiemelném a 

földszinten, az iparcikk rész átalakítá

sát, felújítását, amelyet szerkezeti át

rendezés is követett. Megítélésünk sze

rint a külső változás látványos lett, de 

emellett kínálatunk is jelentősen meg

változott. Új tevékenységként megje

lent a banki szolgáltatás, a könyves 

bolt, a márkás sportruházat és az 

arany-ezüst ékszerek árusítása is. Lé

nyegében befejeződött a földszinti 

élelmiszerosztály teljes átszervezése 

is, amelybe beletartozik a berendezés 

cseréje és a főbejárati fogadórész fel

újítása. Terveink szerint ezzel még 

nem értek véget a felújítási munkák, 

egy kis erőgyűjtés után szándékaink 

szerint azt folytatn i fogjuk. 

- M i l y e n a k c i ó k k a l vár ja a D é l -

Za la i Á r u h á z a v á s á r l ó k a t ? 

- Akik figyelemmel kísérik munkán

kat - és remélem sokan vannak ilye

nek - észlelhetik, hogy a kereskedelmi 

munkában is új elemek állandósultak 

nálunk. Szinte nincs olyan nap, hogy 

ne lenne valamilyen akció az áruhá

zunkban. Ebben élen jár az élelmiszer

osztály, ahol az országos Coop-üzlet-

lánc részeként Coop Maxi kategóriá

ban dolgoznak, de nem marad el a 

többi osztály sem a kedvezmények, ak

ciók terén. A napokban érkezünk el 

éppen egy ilyen akciósorozat, a Nyári 

Nyereménygála záró rendezvényéhez, 

a Szuper Nyereménygála egész, napos 

show műsorához. Az akció keretében. 

június óta bizonyos összeg feletti vá

sárláshoz, sorsjegyet adtunk és szep

tember 18-án, zárásként értékes nye

reménytárgyakat sorsolunk ki, egy 

egész napos rendezvény keretében. A 

műsor összeállításánál minden kor

osztályra gondoltunk, így remélem a 

kisgyerekektől a nagyszülőkig minden

ki talál magának megfelelő progra

mot. Ezzel is szeretnénk megajándé

kozni vásárlóinkat és így azokkal is 

meg tudjuk ismertetni magunkat, akik 

kevesebbet jönnek hozzánk. Ennek ér

dekében, ezen a napon hosszabbított 

nyitva tartással, sok akcióval mutatjuk 

be az ősz-tél divatirányzatait, meg

könnyítve a vásárlók döntését. Szeret

nénk ezt a rendezvényt évente vissza

térően megszervezni, amely így eset

leg bekerülhetne a város rendezvény-

programjába is. A műsorok jelentős 

része szabadtéren, az áruház, előtti ut

cában zajlik majd, ezért bízunk a ked

vező időjárásban is, hiszen ez is kell 

ahhoz, hogy akik ide ellátogatnak jól 

érezzék magukat nálunk, velünk. 

(x) 

DÉL-ZALAI ÁRUHÁZ RT. NAGYKANIZSA, ZRÍNYI U. 15. TELEFON: 93/537-050 

1999. szeptember 16. 



(Szupergála a^él-c^alai O^/ruházzal! 
r isztelettel meghívjuk Önt és érdeklődő ismerőseit 

1999. szeptember 18-án. szombaton 8.00-19.00 óráig 

a Dél-Zalai Áruházban és közvetlen környékén, a forgalom

tól elzárt területen rendezett egész napos programunkra. 

A Nyári Nyereménygála zárásaként szervezett rendezvé

nyen a Kereskedők utcájában és a Dél-Zalai Áruházban 

árengedményes vásár, termékjáték, kóstolóval egybekötött 

bemutatók, a nagyszínpadon gyermek- és felnőttprogra

mok, dedikálással egybekötött találkozó, sztárvendégek, a 

gyermekudvarban játszóház, ugráló vár, elektromos kisau

tók és sok más meglepetés várja az érdeklődőket. 

Mindez egy helyen, egy napon a Dél-Zalai Áruház Szupergáláján! 

A S Z U P E R G A L A P R O G R A M J A 
8.00 

9.00 

9.10 

10.00 

10.15 

10.45 

11.45 

12.00 

K l a s s z i k u s d a l l a m o k . T é r z e n e a s z í n p a d o n , az 

Á l l a m i Z e n e i s k o l a I f júsági f ú v ó s z e n e k a r a 

k ö z r e m ű k ö d é s é v e l . 

A r e n d e z v é n y ü n n e p é l y e s m e g n y i t ó j a . 

K ö s z ö n t ő t m o n d L ő r i n c z L á s z l ó , a D é l - Z a l a i 

Á r u h á z R t . v e z é r i g a z g a t ó j a . 

C s i p i - C s u p i B á b s z í n h á z : a S z a m ó c a S z í n h á z 

z e n é s m e s e j á t é k a . 

T e r m é k j á t é k a s z í n p a d o n . 

A D é l - Z a l a i Á r u h á z d i v a t b e m u t a t ó j a . 

M e s e b o l t : a H é t R é t z e n e k a r g y e r m e k m ű s o r a . 

T e r m é k j á t é k a s z í n p a d o n . 

Tiéd a sz ínpad! Bárk i j e l en tkezhe t a Hé l iosz -N Bt. 

30 /2044-556 vagy a 93 /313 -27 l - e s telefonszámán. 

13.00 

14.00 

14.30 

15.00 

15.30 

15.45 

16.30 

17.20 

17.30 

18.00 

18.15 

19.00 

A s z í n p a d o n : L e t e n y e V á r o s F ú v ó s z e n e k a r a . 

S í p p a l - d o b b a l , a z I g r i c e k E g y ü t t e s m ű s o r a . 

D e d i k á l á s é s t a l á l k o z ó a D é l - Z a l a i Á r u h á z 

e m e l e t é n a b ú t o r o s z t á l y o n : v e n d é g e i n k a 

B E S T I Á K . 

S z í n p a d o n : a B e s t i á k . 

T e r m é k j á t é k . 

A p ó d i u m o n B a c h S z i l v i a p a r o d i s t a . 

R é s z l e t e k a M i r e l l a R o c k S t ú d i ó reper toár jából , j 

T e r m é k j á t é k a s z í n p a d o n . 

A D é l - Z a l a i Á r u h á z d i v a t b e m u t a t ó j a . 

A nyár i n y e r e m é n y g á l a és a Szupergála sorsolása. 

S z t á r v e n d é g : a D o l l y R o l l . 

Ü n n e p é l y e s z á r á s . 

A r e n d e z v é n y t k í s é r ő k i e g é s z í t ő p r o g r a m o k 
8.00-19.00 K e r e s k e d ő k u t cá j a ( k i r a k o d ó v á s á r , n é p i k i s m e s t e r s é g e k b e m u t a t ó j a ) . 

10.00-17.00 L e n g y á k I s t v á n j á t s z ó h á z a a z á r u h á z b ú t o r o s z t á l y á n . 

14.00-19.00 G y e r m e k u d v a r : e l e k t r o m o s k i s a u t ó k é s m o t o r o k , v a l a m i n t u g r á l ó v á r t é r í t é s m e n t e s h a s z n á l a t a . 

14.00-19.00 S z i m u l t á n s a k k v e r s e n y . 

Jó szórakozást láván a Dél-Zalai Áruház Részvénytársaság! t 

1999. szeptember 16. •ÉHÉ 



A SKODA közelebb 
költözött 
P O R S C H E 

A SKODA model lek egyesítik 
magukban a korszerű német 
technológiát, a gazdaságosságot 
és a szép formákat. Győződjön 
meg róla a saját szemével és 
tesztelje közülük bármelyiket 
személyesen Magyarország legú
jabb Skoda márkaképviseleté
ben. A Várkapu Autóházban 
bemutat juk a SKODA teljes 
típusválasztékát és a legújabb 
modellekkel is próbautat tehet. 

Várkapu Autóház 
8800 Nagykanizsa, Vár út 12/b. 
Tel.: (93) 536-550, (93) 536-551 
Fax: (93) 536-561 S K O D A V Á L T S O N V E L Ü N K 

A MÁV Rt. vezérigazgatója. Kukely 
Márton szeptember 9-én dolgozói fóru
mot tartott a Kodály Zoltán Vasutas 
Művelődési Házban, a MÁV Rt. jelen
legi helyzetéről. 

Bevezetőjében elmondta, hogy fő
ként három téma foglalkoztatja a vas
utas dolgozókat. A Vasutas Dolgozók 
Szabad Szakszervezete és a vasúttársa
ság vezetése közötti, nyolc hónapon át 
tartó konfliktus, a MÁV gazdasági 
helyzete, valamint a vasút magyarorszá
gi jövője, a vasútreform. 

A rövid bevezető után a MÁV gaz
dasági helyzetének alakulását elemezte 
a dolgozóknak Kukely Márton: 

- A MÁV helyzete több mint nyug
talanító. A januártól júliusig tartó idő
szak vesztesége 1,2 milliárddal na
gyobb az időarányosan tervezettnél (6,9 
milliárd forint helyett 8.1 milliárd). A 
tavaszi-nyári rendkívüli időjárás miatt 
csaknem 3 milliárd forint volt a kárunk. 
Veszteségeinket növelte a januári 
sztrájk. Ami azonban döntőnek bizo
nyult, a tervhez képest 3 , 2 millió tonná
val kevesebb árut szállítottunk el. Az 
árufuvarozási szakágért dolgozóknak 
nagy erőfeszítéseket kell még tenniük 
annak érdekében, hogy év végén ne le
gyen nagyobb arányú a bevételben mu
tatkozó lemaradás. A személyszállítási 

helyzetkép ennél biztatóbb. Ha a nem
zetközi forgalomban is sikerül előre 
lépni, ha további erőfeszítések történ
nek a csoportos utazások megszervezé
se érdekében, ha a jegyvizsgálók folya
matosan járják a szerelvényeket és be
szedik a MÁV-ot illető menetdíjat, ak
kor az 1999-es személyszállítási bevéte
li tervünk minden bizonnyal teljesülni 
fog. Magától értetődő, hogy a kisebb 
teljesítményhez, főként az árufuvarozás 
terén, kevesebb eszközt használtunk fel 
és a kevesebb fuvar, kevesebb munka
lehetőséget jelent. Ezért is kénytelen 
vagyok mindenki figyelmét felhívni ar
ra, hogy a fuvaroztatók, az utasok igé
nyei diktálnak. Úgy kell kiszolgálni 
őket, hogy ne válasszanak a vasút he
lyett más közlekedési eszközt. 

Ezek után a béremelésekre terelődött 
a szó. Mint közismert, a VDSZSZ-szel 
folytatott mostani tárgyalásokon azt a 
nézetet képviselték, hogy nincs fedezete 
az évközi többletbér kifizetésének, és a 
december-januári bérmegállapodás tel
jesítése is nagy erőfeszítést követel a 
MÁV-tól. 

- Nem aiTÓl van szó, hogy ne tud
nánk, vannak az átlag alatt kereső dol
gozói csoportok. Nem arról van szó, 
hogy nem szeretnénk több pénzhez jut
tatni a kiskeresetűekei. De a realitásokat 

figyelembe kell vennünk és a piacgaz
dasági viszonyok között a tényleges 
egyéni teljesítményekhez igazodva kell 
kialakítani a béreket. Csak akkor remél
heti munkahelye megtartását a kisebb 
keresetű dolgozó, ha módunkban áll 
jobban megfizetni azokat, akik tudásuk, 
többletmunkájuk alapján többet tesznek 
a vállalatért. 

Éppen ez a teljesítményre való ori
entálás az egyik alapja a remélhetőleg 

most MÁR hamarosan a kormány elé ke
rülő átfogó vasútreformnak. A cél olyan 
vasút létrehozása, amelyben világosan 
elkülönül egymástól az állani és a vas
úttársaság vagyona, szerepe, felelőssége 
a szolgáltatásokért, a teljesítménynek 
pedig igazodnia kell a piaci igényekhez. 
Első lépésként várhatóan 2 0 0 1 . január 
1-től átalakul a MÁV Rt. szervezete, 
pálya- és vállalkozó vasútra válik szét. 

L.Zs. 

8 1999. szeptember 16. 
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LONDON BROKER 
ÉRTÉKPAPÍR FORGALMAZÁSI 
R É S Z V É N Y T Á R S A S Á G 

NAGYKANIZSA, KIRÁLY U. 31. D. (BUSZPÁLYAUDVAR MELLETT) 
TEL.: 93/326-676; 93/326-677; TEL/FAX: 93/326-675 

LONDON BROKER 
ÉRTÉKPAPÍR FORGALMAZÁSI 
R É S Z V É N Y T Á R S A S Á G 

T Á J É K O Z T A T Ó 
A L O N D O N B r ó k e r R t . n a g y k a n i z s a i i r o d á j a e z 

ú t o n t á j é k o z t a t j a t i s z t e l t Ü g y f e l e i t , h o g y a z Á l l a m i 

P é n z é s T ő k e p i a c i F e l ü g y e l e t m ű k ö d é s ü n k f e l f ü g 

g e s z t é s é t 1 9 9 9 . s z e p t e m b e r 3 0 - i g m e g h o s s z a b b í t o t t a . 

A m e g h o s s z a b b í t á s i d ő t a r t a m a a l a t t a L O N D O N 

B r ó k e r R t . l e h e t ő s é g e t k a p o t t a r r a , h o g y s z á m í t ó g é 

p e s n y i l v á n t a r t á s i r e n d s z e r é t f e l ü l v i z s g á l j a , a z e s e t 

l e g e s h i b á s a d a t f e l v i t e l b ő l s z á r m a z ó j o g o s é s j o g t a 

lan ü g y f é l k ö v e t e l é s e k e t s z é t v á l a s s z a . E z a z é r t s z ü k 

s é g e s , h o g y c s a k v a l ó s ü g y f é l k ö v e t e l é s e k s z e r e p e l j e 

n e k a r e n d s z e r b e n , i l l e t v e k e r ü l j e n e k k i e l é g í t é s r e . A 

f e l f ü g g e s z t é s m e g h o s s z a b b í t á s a t o v á b b á a r r a is l e h e 

t ő s é g e t b i z t o s í t , h o g y a t e r v e z e t t a l á p t ő k e e m e l é s 

m e g v a l ó s u l j o n , m e l l y e l a L O N D O N B r ó k e r R t . l i k 

v i d i t á s i h e l y z e t e h e l y r e á l l , p i a c i s z e r e p é t m e g ő r i z h e 

t i , é s a j o g o s ü g y f é l k ö v e t e l é s e k k i e l é g í t é s é n e k e l e g e t 

t u d t e n n i . 

A n a g y k a n i z s a i i r o d a e g y b e n m e s s z e m e n ő k i g e l h a t á 

ro l j a m a g á t a t ö r t é n t e k t ő l , é s a z a l á b b i a k r ó l t á j é k o z t a t 

j a a t i s z t e l t Ü g y f e l e k e t : 

1 9 9 9 . a u g u s z t u s 3 1 - é n a z Á l l a m i P é n z és T ő k e p i a c i 

F e l ü g y e l e t i r o d á n k b a n t e l j e s k ö r ű v i z s g á l a t o t t a r to t t , 

m e l y n e k s o r á n m e g á l l a p í t á s t n y e r t , h o g y N a g y k a n i 

z s á n a s z á m í t ó g é p e s n y i l v á n t a r t á s i r e n d s z e r b e n az 

ü g y f é l s z á m l á k v a l ó s p é n z - , é s é r t é k p a p í r f o r g a l m i a d a 

t o k a t t a r t a l m a z n a k , az ü g y f é l k ö v e t e l é s e k h i á n y t a l a n u l 

m e g v a n n a k a n y i l v á n t a r t á s n a k m e g f e l e l ő p é n z - é s ér

t é k p a p í r k é s z l e t e k k e l e g y ü t t . 

A f e l f ü g g e s z t é s i d e j é r e k é r j ü k t o v á b b i s z í v e s t ü r e l 

m ü k e t ! 

K ö s z ö n e t t e l : 

London Bróker Rt. nagykanizsai irodája 

M A R E L E M E S E N I S K A P H A T Ó 

Karo 
'/// bútorcsalád 

r/ Továbbá szekrénysorok, kárpitos garnitúrák, 
kanapék, fenyőbútorok, étkezők, Rattan-bútorok, 

forgószékek, nappali kisbútorok 

CCarissa liútorfíáz 
8800 NAGYKANIZSA-SÁNC, Kaposvári út 55. 

Telefon/fax: 93/314-647 

NYITVA TARTÁS: 
hétfőtől péntekig: 9-17 óráig, szombaton: 9-12 

Nagy választék, szolid árak 
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A Nagykanizsai Rendőrkapitány
ság rablás bűntett elkövetése miatt 
indított nyomozást ismeretlen tettes 
ellen, aki 1999. szeptember 9-én a 
déli órákban kirabolta a Nagykani
zsa. Kossuth téren lévő dohány trafi
kot. Az idős tulajdonost egy álarc-

FIGYELEM! 
Kapitányságunk vizsgálatot folytat 

egy olyan érdekes ügyben, mely vá
rosunkban ez idáig nem bukkant fel, 
de információink szerint más városok-
han már több ilyen jellegű bűncselek
mény történt. Eddig a varosban és kör
nyező településen csupán egy ilyen 
eset történt, de felszeretném hívni ol
vasóink figyelmét ilyen jogsértés ese
tén teendő magatartásra. 

A löiténet az egyik bevásárló áru
ház mellett felállított BANKOMAT 
pénzkiadó automatánál történt. 

Éjszakai órákban egy városi lakó 
kereste lel pénzfelvétel céljából az au
tomatát, a szokványos begyakorlott 
mozdulatokkal közölte a géppel a 
pénzfelvételi szándékát, ami a pénzfel
vételig teljesen szabályos szokványos 
módon zajlott le. De mikor a pénzt fel 
akarta venni, s a gép kiírta, hogy ve
gye el a pénzt, azt tapasztalta, hogy a 
pénzkiadó nyílást ismeretlenek kb. 
20x8 cm nagyságú ragasztószalaggal 
leragasztották. így a pénz az automatá
ból nem jött ki. A nyugtán már szere
peli a felvett összeg. Ekkor kért segít
séget a sértett, majd a rendőrök és a 
bank szakemberei eltávolították a ra
gasztószalagot, így a pénzt a jogos tu
lajdonos fel tudta venni. 

Erre az esetre azért hívtam fel fi
gyelmüket, mivel nem kizárt, hogy 
ilyes esettel találkozhatnak. Ekkor a 
követendő magatartás csak az lehet, 
hogy nem szabad ott hagyni az auto
matát, segélyhívón a rendőrséget érte
síteni kell. s azt követően a bankszak
emberek a szükséges intézkedést meg
fogják tenni. 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

ban lévő valószínűsíthetően magyar 
férfi késsel a kezében arra kénysze
rítette, hogy a napi bevételt adja át. 
Ez kb. 600 Ft volt. A készpénz átvé
tele után a támadó kereket próbált 
oldani, de a tulajdonos hangos se
gélykérő kiabálására két 25-30 év 
körüli személy ért a helyszínre és ül
dözőbe vették a támadót, akit 60-70 
méter után el is értek, dulakodtak, 
majd ezt követően a támadó el tudott 
menekülni. 

Ekkor a két férfihez egy sárgaru
hás hosszú hajú nő kapcsolódott, 
visszamentek a dohánypavilonhoz, 
majd a helyszínről eltávoztak a kór
ház irányában. A rablás egyébként a 
forgalmas Kossuth téren található, a 
tűzoltóság és a kórház közötti terüle
ten. 

A rabló személyleírása: 20-25 év 
körüli, 180 cm magas, erős, kispor
tolt testalkatú, feltehetően magyar 
anyanyelvű. 

Ruházata: világos barna fehér csí
kokkal mintázott pulóvert viselt. 

A nagykanizsai Rendőrkapitány
ság Bűnügyi Osztálya kéri azoknak 
a jelentkezését, akik bármilyen ér
demleges információt tudnak a bűn
cselekménnyel kapcsolatosan, ebben 
az időben tehát 1999. szeptember 9-
én a déli órákban a Tűzoltóság és a 
Kórház közötti területen tartózkod
tak, észlelték a rablást. Külön várjuk 
annak a két férfinak a jelentkezését, 
akik a segélykiáltásra a helyszínre 
érkeztek és üldözőbe vették a táma
dót, majd visszatértek egy hosszú 
hajú sárga ruhát viselő nő társaságá
ban a dohánypavilonhoz. 

Bejelentést telefonon, a 312-190-
es számon, a IO/-es segélyhívón, 
vagy személyesen Kapitányságun
kon Ács Csaba rendőr főtörzszászlós 
úrnál a nyomozás vezetőjénél lehet 
megtenni. Várjuk jelentkezésüket, 
amit előre is megköszönünk. 

(Folytatás a 2. oldalról.) 
• A déli órákban szállították be Kiskani-

zsáról azt a kiskorú személyt, aki a vizsgálat 
eddigi adatai szerint szerelmi bánatában la
kásuk udvarán gyúlékony, folyékony 
anyaggal leöntötte, majd felgyújtotta magát. 
A séiiillet helikopteirel szállították Pécsre. 

• A délutáni órákban a Ford Auto-
Kanizsa eredetvizsgálat során motorszám 
hamisításra bukkant. Az ügyben eljárást ' 
kezdeményeztünk. 

• 14.58-kor kirabolták a Kossuth téren 
lévő dohánytrafikot, en'ől részletesen bűn
megelőzési rovatunkban olvashatnak. 

• Filyeházán ajtóbefeszítés módszerével 
jutottak be egy családi házba, ahonnan 
105.000 Ft készpénzt tulajdonítottak el. 

• 10-én a délelőtti órákban eredetvizsgá
lat során az Ford Auto-Kanizsa Kii. kettő 
esetben is meghamisított motorszámra buk
kant, az ügyekben eljárást kezdeményeztünk. 

• Bukóablak befeszítés módszerével ju
tottak be ismeretlen tettesek a Munkás utca 
egyik lakásába, ahonnan két darab névre 
szóló betétkönyvet és százezer forint érték
ben arany ékszert tulajdonítottak cl. 

• Szintén betörtek ismeretlen lettesek 
Ady utca egyik lakásába ablakbctörés mód
szerével, ahonnan műszaki cikkekel tulaj
donítottak el 90.000 Ft értékben. 

• 11 -én 01.44-kor betörtek ismeretlen tet
tesek József Attila utcában lévő egyik kocs
mába és 40.000 Ft készpénzzel távoztak. 

• 12-ére virradóra a Kaposvári utcában 
lévő egyik családi házba törtek be ismeret
len tettesek erkélyajtó befeszítés módszeré
vel és egymillió forint értékben tulajdoní
tottak el arany ékszert és egyéb tárgyakat. 

• Tetten érték a biztonsági őmk azt a 
kanizsai férfit, aki a Gázgép Kft. területéről 
gázmérő alkatrészeket akart eltulajdonítani. 
AT elkövetőt evanúsítottként hallgattuk ki 

• Vagyonvédelem • objektumvédelem 
• portaszolgálat • pénz- és értékszállítás 

Csúcstechnikát képviselő 
rádiós riasztórendszerek tervezése, telepítése, 

csendesriasztás 24 órás felügyelettel, 

kWMy kitűnő referenciákkal. 

* 8800 Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Tel.: 93/312-706 

Teendők közlekedési 
baleset esetén 

1. Személyi sérülés esetén: 
a) higgadtan, gyorsan tájékozódni: 

- a baleset körülményeiről, 
- a további balesetveszélyről. 
- az esetleges kimentés, illetve 
- a bukósisak levételének szük

ségességéről. 
b) ezek alapján intézkedni: 

- egy esetleges további baleset 
megakadályozása, 

- valamint amennyiben szüksé
ges és lehetséges kimenteni a 
sérültet. 

- és/vagy eltávolítani a sérült 
bukósisakját. 

c) a sérült állapotának felméré
se során megállapítani, hogy 
a sérült: 

- él-e vagy meghalt (van-e ki
elégítő légzése), 

- nincs légzése, vérkeringése, 
az állapot visszafordítható-e. 

- ha él, légzése vérkeringése ki
elégítő, eszméletlen-e vagy 
öntudatánál van-e, 

- a fentieken túl milyen konkrét 
életveszélyes sérülései van
nak. 

Életveszélyre utaló jelek: mozdulat
lanság, légzési elégtelenség, szürkés 
sápadt arc. vagy fehér arc, verejté
kes bőr. 
A: életveszély kivédését célzó leg
fontosabb beavatkozások: 
Nem kielégítő vagy teljesen hiányzó 
légzés, vérkeringés esetén: újra
élesztés, átjárható légutak biztosítá
sa és befúvásos lélegeztetés. 
Eszméletlenség esetén: tartós légút 
biztosítása. 
Nagyfokéi vérzés esetén: vércsillapí
tás 
MENTŐHÍVÁS (telefonszám: 104) 
Mentőket tájékoztatni kell: 

- a baleset pontos helyszínéről, 
- a baleset körülményeiről, 
- a sérültek számáról. 
- a sérültek állapotáról és arról, 

hogy műszaki mentés szüksé
ges-e. 

Minden esetben a bejelentő pontos 
nevét és címét is közölni kell. 
Ha lehetséges a rendőrséget is hala
déktalanul értesíteni kell, telefon
szám: 107. 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

10 1999. szeptember 16. 



A VITASOROZAT FOLYTATÓDIK 
Az MSZP Nagykanizsai Szer

vezetének V. alapszervezete 
folytatja tavasszal megkezdett 
vitaest sorozatát. Kapolyi László 
után most Molnár Gyula, a Ma
gyar Szocialista Párt alelnöke 
lesz a vendég. 

A párt tagjain túlmenően bal
oldali érzelmű érdeklődőket is 
várnak az 1999. szeptember 21-
én 17.00 órakor az MSZP vá
lasztási irodájában (Nagykani
zsa. Zrínyi M. u. 35. - Bazárud
var) tartandó vitaestre. 

Diákcsere vagy rendeletcsere? 
Ez nem vicc! 

Már hosszú hónapok óta bonyoló
dik a Széchenyi Szakközépiskola 
csoportmegszűnési ügye, ami mun
káltatói, munkavállalói kérdéseket is 
felvetett. Már korábban kisebb bot
rány keveredett abból, hogy miként 
kerül egy középiskolai csoportmeg
szűnés ügye az óvodai, általános is
kolai csoportmegszűnések közé, kü
lönösen akkor, ha a középiskolák 
csoportmegszűnési ügyeiről külön 
előterjesztés is készült. Akkor a ren
delet a középiskolára vonatkozó ré
szét hatályon kívül helyezték, de ez 
úgy tűnik többek előtt máig nem is
meretes. Az ügy újabb fordulatot is 
vett a napokban, hiszen a csoport
megszűnés folytán elbocsátásokra is 
sor került a nyáron. A dolognak csak 
egyetlen szépséghibája van. A Szé
chenyi egyik dolgozóját egy olyan 
önkormányzati rendeletre hivatkoz
va kívánta a munkáltatója elküldeni, 
ami nem éppen ad alapot erre. A 
közalkalmazotti jogviszony meg
szüntetéséről készül hivatalos doku
mentum az elbocsátás indokául a 
211/1999. Rendeletet jelöli meg, 
amely a munkáltató szerint két és fél 
pedagógus állás bérét vonja el az is
kolától, így őket el kell küldeni. Mi 
utánanéztünk az ügynek. A 
211/1999. Rendelet Nagykanizsa 
Megyei Jogú Város Közgyűlése a 
Kovászna Város Tanácsával kötött 

testvérvárosi megállapodást és a 
kovásznai tanulók támogatásának 
szabályozását módosítja. Az indok
lásban megjelölt rendelet alapján a 
munkahelyéről senkit elbocsátani 
nem lehet, legfeljebb kovásznai diá
kokat fogadni, és szakmát tanítani 
nekik. Vajon ez miért nem tűnt fel 
az elbocsátást jóváhagyó intézmény
vezetőnek? A munkáltató legfeljebb 
a 212/1999. rendeletre hivatkozha
tott volna, de az sem biztos, hogy ezt 
megteheti, ugyanis ennek a rendelet
nek az alapját képező 118/1999. ren
deletet módosították. A hivatalos 
közgyűlési jegyzőkönyv készítője 
még emlékezett erre, mert a változá
sokat indokló mellékletben ezt a ren
deletszámot más intézményektől el
térően nem tüntette fel, ugyanakkor 
a jegyzőkönyvhöz csatolták mellék
letként az eredeti (118/1999.) rende
letet, és még lábjegyzetben sem je
lölték, hogy a hivatkozási alapot je
lentő rendelet módosításra került. 
Vajon mindig így van ez, vagy csak 
a rendkívül kényes, munkaügyi bíró
sághoz kerülő esetekben? Vajon mit 
gondol majd a munkaügyi bíróság 
arról az oktatási intézményről, ahol 
ilyen tévedéseket pecsétes papíron el 
lehet követni? És a törvényesség 
legfőbb őrei? A beiskolázási adatok
ból már kiderült. 

D. É. 

ÁLLAS- ES KÉPZÉSI BORZÉ 
A Zala Megyei Munkaügyi Központ Nagykanizsai Kirendeltsége 

tájékoztat minden munkalehetőség és képzés iránt érdeklődő sze
mélyt, hogy munkahelyet ajánló munkáltatók és képző intézmények 
részvételével a 

Hevesi Sándor Művelődési Központban 
(Nagykanizsa, Széchenyi tér 5-9 . ) 

1999. szeptember 23-án 9 órai kezdettel 

ÁLLÁS- ÉS KÉPZÉSI BÖRZÉT SZERVEZ. 
Szeretettel várunk minden érdeklődőt! 

A 
ARGOSZ 
Biz tos í tó Rt. 

Tisztelettel értesítem meglévő és leendő 
ügyfeleimet, hogy képviseleti irodámat 
1999. október 1-én megnyitom! 
Teljes körű biztosítási szolgáltatás C z o t t c r J 6 z s e f 

kötéstől a kárrendezésig. helyi képviselő -

Cím: Nagykanizsa, Fő út 8. (Bazárudvar) 
TeL/fax: 93/323-033 Mobil: 06/20/9545-190 

ÖNRE MINDIG VAN IDŐNK. 
PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 

A DUNAHOLDING ALAPÍTVÁNY pályázatot hirdet 
„Magyar sikerek-sikeres magyarok" 

címmel az alábbiak szerint: 
A pályázat célja: 
Olyan kezdeményezések támogatása, amelyek emiékel állítanak azoknak, akik művészeti, 
oktatási, tudományos, gazdasági, üzleti, sport, vagy egyéb tevékenység ükkel nemzetközi, or
szágos és helyi szinten eredményesen hozzájárullak magyar sikerekhez. Politikai célzatú 
vagy politikai sikereket bemulató pályázatokat az alapítvány nem fogad. 
Az alapítvány állal támogatni kívánt kezdeményezések körébe tartozik minden, ami méltó 
módon járul hozzá, hogy megbecsülendő szerepel játszott polgárok tevékenységéi mind töb
ben megismerjék (pl. utca névadások, emléktábla állílások, az adoii személy nevével fémjel-
zell vetélkedők, róla íróit monográfiák, az emlékére rendezett megmozdulások, vitaeslek, tu
dományos ülések síb.). 
A támogatással megvalósuló mű, művészi alkotás, dokumentum, rendezvény vagy más ese
mény legyen visszafogott és történelmileg hiteles. 
A pályázat elbírálása során előnyt élveznek a nem nagyvárosi személy tevékenysége állal 
érintett pályázatok. 
Elnyerhető támogatás: 
Az elnyerhető támogatás kezdeményezésenként 20-50000 Ft, kivételesen 100000 Ft 
Nincs kizárva, hogy egy pályázó egyidejűleg több pályázattal, vagy több alkalommal pályáz
zon. Az alapítvány a kezdeményezéssel összefüggő kiadások legfeljebb felél fedezi. 
Útmutató a pályázat elkészítéséhez: 
A pályázati kérdőívet 2 példányban, olvashatóan kitöltve kérjük beküldeni. 
A pályázati kérdőívek mind a 2 példányához mellékletként az alábbiakai kérjük csatolni: 
1. a megvalósítás ütemterve 2. részletes költségvetés 
A pályázatok beadásának határideje: folyamatos 1999. december 15-ig. 
A kuratórium a beérkező pályázatokat folyamatosan bírálja el. 
Hiányosan, vagy késve érkezeti pályázatokai az elbírálásnál sajnos nem tudunk figyelembe 
venni. A kuratórium a pályázatokról titkos szavazással dönt. fellebbezésnek helye nincs. 
A pályázatokat postán az alábbi címre kérjük küldeni: 

DUNAHOLDING ALAPÍTVÁNY 
1251 BUDAPEST 

Postafiók 63. 

A pályázattal kapcsolatban felvilágosítást ad: 
Nyerges Barbara, a DUNAHOLDING ALAPÍTVÁNY titkára a 391-2500 vagy a 391-2577-
es telefonszámokon. 

h á z t a r t á s i é s v e g y i á r u k e r e s k e d ő 

Üzlet: 8800 Nagykanizsa, Hunyadi u. 41. 
Tel/Fax: 93/320-982, Tel.: 60/399-022 

Modakril homlokzati festék 
Héra belső festék — 
Lignodekor (Szi ládékor) — 
Finn festékrendszer -
és URKI autófesték 

- > - S Z l N R E KEVERVE 
• Háztartási vegyi áruk 
• Autófestékek 
• Hazai festékek és tapéták 
• Festőszerszámok 

H ITELKÁRTYÁT IS ELFOGADUNK! 

H-P: 7.00-18.00 Szo.: 7.00-12.00 óráig. 



ÉPÍT VAGY ÉPÍTTET? 
VAGYONVEDELEM RIASZTÓVAL 

1995 júniusában alakult 
meg a MERA Biztonsági Szol
gálat Kft. Tevékenységük kö
rébe tartozik többek között a 
riasztási rendszerek üzemelte
tése, tervezése, telepítése és a 
csendes riasztás 24 órás fel
ügyelettel. Hogy ez pontosan 
mit jelent, hogyan, milyen 
módszerekkel tanácsos megvé
deni a sok munkával felépített 
és berendezett házunkat, azt 
Roósz Pétertől, a MERA Kft. 
gazdasági igazgatójától kér
deztük. 
HnMHMMHMMMNMMMNi 

- Riasztórendszer kétféle mó
don működhet. Ügy, hogy sziré
nát szólaltat meg a helyszínen, 
ez. a helyi, vagy hangos riasztás. 
A másik, a hatékonyabb módszer 
a csendes riasztás, vagy máskép
pen a riasztórendszer távfelügye
lete. Mi a riasztórendszer telepí
tését a tervezéstől a telepítésen 
keresztül egészen a beavatkozá
sig végezzük. 

- Hogyan történik a riasztó
rendszer telepítése? 

- A riasztórendszeren már az 
építkezés megkezdésekor érde
mes gondolkodni. Ha már ekkor 
a villanyszerelő lecsövezi a veze
tékek helyét, akkor a későbbiek 
során a riasztó feltelepítése nem 
okoz. semmilyen rombolást. A ri
asztórendszer elemekből épül fel. 
Van egy riasztóközpont, amely
hez csatlakoznak különböző típu
sú érzékelők, ez lehet nyitás-, 
mozgás-, üvegtörés-, rezgésérzé
kelő, tűz és füstjelző. Az. érzéke
lők kiválasztása a tulajdonossal 
történő helyszíni egyeztetéskor 
történik. Függ attól, hogy milyen 
objektumokat kell védeni, melyik 
helyiséget kell fokozottabban vé
deni és melyiket felesleges. A 
megbeszélt rendszert fel is tele

pítjük, majd ellátjuk a felügyele-
'tét, abban az esetben, ha a meg
rendelő a csendes riasztást vá
lasztja. 

- Mi az alapvető különbség a 
hangos és a csendes riasztás 
között? 

- A csendes riasztás lényege, 
hogy a helyszínen nem szólal 
meg sziréna, persze, ha igény 
van erre, mert úgy gondolják, 
hogy a sziréna plusz védelmet 
nyújt a betörők ellen, akkor a 
kettőt lehet kombinálni is. Sok 
esetben azonban az. a gyakorlat, 
hogy a nem kívánt látogató ezt 
rögtön lecsapja. A csendes riasz
tásnál, hozzánk telefonon vagy 
rádión bejön a jel. A rádiós 
rendszer alatt azt kell érteni, 
hogy a jelzések nem telefonvona
lon jutnak be hozzánk, hanem rá
dió adóvevő útján. Ennek az az 
előnye, hogy nincs szükség hozzá 
telefonvonalra, ilyen módszerrel 
például hegyi pincéket, hétvégi 
telkeket, garázsokat is lehet vé
deni, a rádiófrekvencia haszná
lati díját pedig mi fizetjük. A 
hangos riasztásnál nem biztos, 
hogy történik beavatkozás, hi
szen a szomszédok nem veszik 

minden esetben komolyan a 
hangjelzéseket. A csendes riasz
tásnál pedig garantáltan történik 
beavatkozás, a hangossal ellen
tétben azonban itt van havidíj. 
Ezért a havidíjéri 24 órán ke
resztül felügyeljük az objektumot, 
amely lehet lakóház, üzlet, nya
raló, pince, garázs. A gyakorlat 
azonban azt mutatja, hogy egy 
objektum kirablása viszonylag 
hosszú ideig tart, a legtöbb eset
ben először rongálnak, kutatnak, 
a hegyi pincéknél esznek, isznak, 
esetleg egy egész éjszakát is ott 
töltenek. A riasztó tehát önmagá
ban a betörés ellen nem véd, hi
szen akkor jelez, amikor már be
törtek, de betörési kár nagyságát 
jelentősen befolyásolja. 

- Milyen intézkedésekre ke
rül sor a riasztáskor? 

- Bejön a jelzés, ide hozzánk 
az ügyeleti központba, amely 
számítógépre kerül, innen le le
het pontosan olvasni, hogy hol 
és mi történt. Ezek a riasztórend
szerek szelektíven meg tudják kü
lönböztetni azt, hogy adott ob
jektumon belül melyik rész. ri
aszt, a bejárati ajtó, a szoba, 
vagy a konyha. A jelzésre egy 

akciócsoport azonnal kimegy a 
helyszínre és megteszik a megfe
lelő intézkedéseket. Amennyiben 
betörés történt, megállapítjuk a 
tényállást, az akciócsoport bizto
sítja a helyszínt, rádión beszól
nak a központba. Azonnal érte
sítjük a rendőrséget és a tulajdo
nost, ha nincs otthon. Ha a tulaj
donos esetleg nem tud hazajönni, 
mert mondjuk külföldön nyaral, 
akkor a hazatéréséig biztosítjuk 
a helyszínt, megcsináltatjuk a 
nyílászárókat, tehát végigvisszitk 
az intézkedést addig, amíg a tu
lajdonos haza nem érkezik. 

- Milyen gyorsan érnek ki a 
riasztás helyszínérc az embe
reik? 

- Viszonylag gyorsan, azt 
szoktuk mondani, hogy a min
denkori út-, időjárási- és közle
kedési viszonyoknak megfelelő, 
tőlünk elvárható legrövidebb idő 
alatt érünk ki. Az biztos, hogy 
egy percen belül elindulunk. Az 
odaérkezés pedig természetesen 
függ attól, hogy milyen messze 
van az objektum. Egyszerre nem 
csak egy helyre tudunk kimenni 
és van készenléti szolgálatunk is. 
Rendkívül jó a kapcsolatunk a 
rendőrséggel is. hiszen érde
künk, hogy segítsük egymás mun
káját, ha olyat tapasztalunk, a 
rendőrség gyorsan reagál a jel
zésünkre. 

A MERA Kft-nek van egy kü
lönleges szolgáltatása, a mobil
rádiós riasztórendszer, amelynek 
lényege az, hogy azoknak az igé
nyeit is ki lehet elégíteni, akik 
csak időlegesen akarják ilyen 
módon védeni a lakásukat, pél
dául addig, amíg elmennek nya
ralni. Ezt a csendes riasztórend
szert pillanatok alatt be lehet te
lepíteni és üzembe helyezni. 

L. Zs. 

12 999. szeptember 16. 



A már felépült házunkat folyama
tosan „gondozni" kell. A szépítge-
tést, a modernizálást, a felújítást le
het természetesen szakemberre is 
hízni, de az apróbb javítani, cserél
ni valókat saját magunk is megold
hatjuk. A barkácsolóknak lassan 
húsz éve áll rendelkezésükre, a 
szinte már fogalommá vált 
Draskovics Barkács- és Műszaki 
Bolt, amelynek kínálatáról, a cég
ről, tevékenységükről Draskovics 
Szilárd beszélt. 

- Az eddigi 
összegyűjtött DROJ; 
tapasztalatok, 
igények alap
ján remélem, 
hogy elértünk 
arra a szintre, 
hogy a lakás
felújítóknak tel
jesen ki tudjuk 
elégíteni az 
igényeit. Hogy 
miért térnek be 
hozzánk az em
berek? Talán 
azért mert egy 
ház. körül fel
merülő összes problémára megol
dást, ötletet tudunk adni. Ha valaki
nek éppen szigetelési gondjai vannak, 
nálunk a szilikonok, purhabok széles 
választékából válogathat, de ha fel
újítani akarja a konyháját, akkor kész 
ajtólapokkal állunk rendelkezésükre, 
vagy a vásárló által kiválasztott bú
torlapból méretre is szabatunk, 
amelyhez, több száz bútorfogantyú kö
zül választhatja ki a vevő a neki meg
felelőt. Ezek mellett találhatnak ná
lunk mosogatókat, függönykarniso
kat, egyéb kiegészítő lakás-felszerelé
si cikkeket. Igazi profilunkba azon
ban a záruk és azok vasalatai tartoz
nak. A zárrendszerek között is meg
említeném a bejárali ajtók biztonsági 
zárait, a hevederzárakat, amelyeknek 
minden típusát, fajtáját megtalálják 
nálunk. 

- A tanácstalan, „kezdő barká
csoló" vevőknek milyen segítséget 
tudnak adni az üzletben'.' 

- Szolgáltatásaink között szerepel 
az. is, hogy amit nálunk vásárolnak 
annak most már 90 százalékban a be
szerelését is el tudjuk vállalni. Ter
mészetesen, ha olyan szakipari mun
káról van szó, amelyhez asztalos, víz-, 
vagy villanyszerelő szükséges, abban 
is tudunk segíteni. Vevőink sokszor 
kérik is segítségünket, tanácsainkat a 
különbőzéi ház. körül felmerülő hibák, 
problémák megoldására. A vásárlók 
többsége ugyanis nem tudja, nincs ki
alakult elképzelésük arról, hogy mire 

van szükségük. Ilyen esetekben mind 
tanácsadással, mind szakmai hozzá
értéssel szívesen állunk vevőink ren
delkezésére. Úgy érzem, hogy eladó
ink megfelelően felkészültek, segítő
készek és ezeknél a problémáknál 
tudnak segítséget adni. Tanácsainkat 
a legtöbb esetben elfogadják, illetve 
megvásárolják az ajánlott terméke
ket. Törzsvevőinknek pedig különbö
ző kedvezményekkel köszönjük meg 
hűségüket a boltunkhoz. Beindult egy 
szervizhálózatunk is, azzal a szlogen

nel, hogy „amit nálunk vaséiról, azt 
mi beépítjük". így nagyon sok viisár-
lói igényi sikerült kielégíteni. Nem 
merülnek már fel olyan gondok, hogy 
azért nem vesznek meg egy nekik tet
sző) terméket, mert nem talál olyan 
iparost, aki beépítené. Ezek általában 
olyan kis munkák, amelyhez kis hoz
záértés, de megfelelő szerszám kell. 
Éppen ezért rendelkezünk a lakásfel
újításhoz szükséges kéziszerszámok
kal, gépekkel is. 

A Draskovics Barkács- és Műsza
ki Bolt több neves cég márkaképvise
letét is ellátja, amely azt jelenti, hogy 

M ÉjpEé§í 

magas színvonalú, minőségi anyagok
kal, alkatrészekkel, szerszámokkal és 
különböző kiegészítő és segédanya
gokkal tudják mind a lakosságot, 
mind a közületeket kiszolgálni. 

Ezek mellett természetesen vannak 
olyan termékeik is, melyek nem köz

vetlenül a lakosságot szolgálják. Ilye
nek például a ROTO bukó-nyíló 
vasalatok, illetve az idén tavasszal 
beindított LOCTITE ragasztók for
galmazása, melyek elsősorban ipari 
felhasználásra szolgálnak. 

L.Zs. 

* S * 
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A legtöbb gyermek nem szeret 
iskolába járni. Nem hallottam róla, 
hogy vizsgálták volna az okokat, 
pedig nagy szükség lenne rá. Ahol 
jó „lenni", ahol a gyermek jól érzi 
magát, oda szívesen megy. Az is
kola általában nem ilyen hely. 
Miért? Mert mi felnőttek felnőtt 
szemmel, felnőtt aggyal „csinál
juk" az iskolát. Sulykoljuk az is
mereteket, büntetünk a hanyagsá
gért, szidalmazunk a rossz viselke
désért. És mi felnőttek milyenek 
vagyunk? 

A gyermek csak 90-95%-os tel
jesítményért kap ötöst. Mi tudunk 
nap, mint nap ilyen eredményes
séggel dolgozni? 

Ha nincs kedvünk, esetleg átte
hetjük a munkánkat másnapra. De 
a gyermek? Neki meg kell írnia az 
írásos házi feladatot, ha tetszik, ha 
nem. Meg kell tanulnia, és össze 
kell olvasnia a négy hónap alatt 44 
betűt, ha akarja, ha nem. 

Ez az erőltetett menet, mely 
megindul az iskolakezdéssel, nem 
üt-e vissza valahol? Véletlen-e, 
hogy ugrásszerűen megnőtt a dado-
gós, magatartászavaros, dyslexiás, 
szorongó gyermekek száma? 

Túl magas a mérce! Sok a ku
darc, a rossz élmény gyermekeink
ben. Csoda, hogy önértékelésük
ben sérült, agresszív, elfásult ka
maszokká, ifjakká válnak? 

Az iskolarendszer mintha nem 
is venne tudomást az életkori sajá
tosságokról. Arról, hogy a gyer
mek játszani, mozogni, fecsegni 
szeret. Nem pedig négy órán át 
egy helyben ülni, figyelni, dolgoz
ni. Mi felnőttek milyen türelmetle
nek vagyunk, ha egy előadás 
hosszúra sikeredik. Mi esetleg fel
állhatunk és kijöhetünk. De ők? 

Amíg az iskolarendszer refor
merei nem küszöbölik ki e problé
mákat, addig nekünk szülőknek 
kell gyermekeinket „megvédeni". 
Mert ahogy Goethe írja egyik ver
sében: „... az élet hosszabb, mint 
az iskola". 

( A gyermekeknek joguk, hogy gyermekként éljenek! 

Sok a probléma, 
a feszültség a szülők 
és gyermekeik között 

A gyermekeink iránti feltétel 
nélküli szeretet, a megértés, érde

keinek szem előtt tartása az egyet
len lehetőségünk, hogy boldog 
gyermekeket neveljünk. 

Mit ér az ember, ha a feje tele 
van tudással, de nincsenek érzel
mei, nincs viselkedéskultúrája, s 
nem tudja a szabadidejét felsza
badultan eltölteni; ha nem látja 
meg a természet, és az emberiség 
alkotta szépet, mert ezekre nem 
ér rá senki „megtanítani". Nincs 
idő kis történeteinek meghallgatá
sára, az őszinte együttnevetésre, 
az önfeledt játékra, mert fut az 
idő és sorakoznak a számok és a 
betűk. 

A gyermekeknek joguk, hogy 
gyermekként éljenek! Nekünk 
felnőtteknek pedig kötelességünk, 
hogy ezt a jogot tiszteletben tart
suk! 

A kis elsős számára az a leg
megnyugtatóbb, ha érzi a szülők 
és az iskola közötti jó viszonyt. 
Könnyebben elfogadja az őt érin
tő döntéseket, ha látja, hogy a ta
nító és a szülő ugyanazt várja el 
tőle. Viselkedésünkkel, szavaink
kal erősítsük meg azt is, büszkék 
vagyunk arra, hogy ő az idejét ta
nulással tölti. Éreztessük vele, 
hogy megértjük, ha néha elfárad, 
elkeseredik. Nap, mint nap di
csérjük meg valamilyen teljesít
ményéért még akkor is, ha apróbb 
hibákat követett el. Vigyázzunk, 
ne szidjuk, ostorozzuk állandóan 
iskolai teljesítménye miatt, mert 
így azt fogja érezni, hogy az isko
la távolította el a szüleitől. Ezáltal 
még nagyobb ellenérzéseket fog 
táplálni a tanulás iráni. Bátorítsuk 
gyakran abban a hitében, hogy 
képes megbirkózni a nehézségek
kel. Mi magunk is higgyünk ben
ne, hogy gyermekünk képes jó 
teljesítményt nyújtani. Nagyon 
fontos, ha a magatartása vagy a 
tanulása körül szétzilálódást ér
zünk, akkor tárjuk fel az okokat. 
Korholással, büntetéssel ne távo
lítsuk el ilyenkor magunktól, sőt 
vonjuk még közelebb érzelmileg 
hozzánk, hogy visszanyerje ki
egyensúlyozottságát. Bújjunk 
mellé lefekvéskor, mondjuk el, 
hogy tudjuk, nem egyszerű a dol

ga. Valljuk be, hogy nálunk, fel
nőtteknél is van úgy, hogy elke
seredünk, de mindig találunk ér
vet, hogy legyőzzük a bánatot. 
Legfőképpen azt, hogy ő itt van 
nekünk. 

r A pedagógus J 
Akadhatnak problémák a peda

gógus személyét illetően is. Le
hetséges, hogy nem értünk vele 
egyet különböző kérdésekben. 
Sokkal célravezetőbb, ha megke
ressük őt gondjainkkal, mint 
gyermekünknek soroljuk odaha
za, hogy Marika néni miért így és 
miért nem úgy döntött. A kis el
sős legkevésbé sincs abban a 
helyzetben, hogy a dolgokon vál
toztatni tudjon. Kár terhelni őt 
ilyen jellegű problémákkal. 

Hol, milyen alkalmakkor talál
kozhatunk a pedagógussal? Min
den iskolában év elején kihirde
tett rend szerint vannak fogadó
órák, fogadónapok, szülői érte
kezletek. Szülői értekezleten köz
érdekű dolgokról, az osztály hala
dási üteméről, magatartási gon
dokról, mindenkit érintő tervek
ről, elért eredményekről tart be
számolót az osztályt tanító peda
gógus. Fontos, hogy mi szülők 
részt vegyünk ezeken a rendezvé
nyeken. Jó, ha tájékozottak va
gyunk az osztály helyzetét illetően 
és ismerjük a közösségre jellem
ző problémákat. A gyermekünk 
helyes megítélése szempontjából 
is érdemes tudnunk az itt felvető
dő dolgokról. Jelenlétünk azért is 
lényeges, mert jelentkezhetnek a 
szülői oldalról olyan problémák, 
melyekben ott a helyszínen véle
ményezéssel, döntési jogunkkal 
élhetünk. Utólag kénytelenek va
gyunk elfogadni a többiek dönté
sét. 

A legtöbb pedagógus a szülői 
értekezleten nem jellemzi az 
egyes gyermekeket külön-külön, 
mert ez néhány szülő számára 
kellemetlen lenne. Ezért csak a 
közösség egészére vonatkozó 
gondokról szól. Ezt a tapintatot 
célszerű viszonozni is. Kellemet

len helyzetbe hozható a pedagó
gus, ha a szülő támadásszerűen 
áll elő gondjával. Természetesen 
ez az a fórum, ahol gyermekein
ket érintő dolgokat meg lehet és 
meg kell beszélnünk. De ügyelni 
kell a kérdés megfogalmazásakor. 
Személyes gondjainkat célszerű 
csak az értekezlet végén, négy
szemközt megbeszélni. 

Olyan dologban, mely nem tűr 
halasztást, felkereshetjük a peda
gógust tanítási időben is. Előtte 
azonban érdeklődjünk az óraközi 
szünetek rendjéről, hiszen a taní
tási órát zavarni nem szabad. 

Keressük fel az iskolát nyilvá
nos rendezvények alkalmával is. 
Nagy élmény a gyermeknek min
den iskolai bemutató. Nem lehet 
olyan elfoglaltságunk, ami fonto-
sabb lenne csemeténk szereplésé
nél. Mindenképp ütemezzük prog
ramunkat úgy, hogy részt tudjunk 
venni egy-egy nyílt napon, iskolai 
gyermeknapon, kulturális bemuta
tón, vagyis ott. ahol gyermekünk
nek fontos a jelenlétünk. 

A kisiskolás szabadideje • 
^mmmmmmmmmmmmmmm 

Az iskola megkezdésével mi 
szülők gyakran megfeledkezünk 
arról, hogy gyermekünk épp oly 
kisgyermek még, mint volt né
hány hónappal ezelőtt. Játékra 
vonatkozó kérését gyakran utasít
juk el így: - „Ugyan már, egy is
kolás nem játszik, hanem tanul!" 

Próbáljuk megérteni játék iránti 
vágyát. Amikor csak lehet, en
gedjük játszani. A közösséghez 
szokott gyerekek szívesen játsza
nak csoportosan, de élénk fantá
ziájukkal jól kitöltik magányos 
játékidejüket is. 

A gyerekek többsége szívesen 
tölti idejét társaival. Búvóhelye
ket keresnek, csatangolnak, fociz
nak, egyéb csoportos játékokat 
játszanak. Ez jó dolog, hiszen a 
játék kikapcsolódási, de egyben 
kibontakozási lehetőség is számá
ra. 

Deákné B. Katalin: 
„Minden kezdet nehéz" című 

könyvéből 



Nem bébiszitter, mint ma
napság gyakran mondják 
Magyarországon - javított 
ki Kálovics Viktória főisko
lai hallgató hanem au-
pair (kiejtése: oper), olyan 
alkalmazott, aki vigyáz a 
gyerekekre, de mellette a 
megbízói igényei szerint 
háztartási munkát is végez. 

- Miért vállaltad 
a messzi Angliában, 
egyedül útra kelve, ezt a 
munkál? 

- Természetesen első
sorban azért, hogy an
gol nyelvtudásomat tö
kél etesítsem. Másodsz.o r 
így lehetőségem volt a 
világlátásra is, hiszen 
Anglia, de főként Lon
don régóta vonzott. 
Nem tagadom, hogy a 
kereset is jól jött. Ma
napság talán ez. az 
egyetlen munka, ahol ez. 
a három tényező egy fia
talnak összefut. Örülök, 
hogy végigcsináltam, 
annak még jobban, 
hogy semmi különösebb 
probléma nem adódott 
- mert azért ilyenről is 
sokat hallani —, két dologra meg ta
lán büszke is lehetek, az egyik, 
hogy a család több életrajz, alapján 
engem választott, a másik pedig, 
hogy úgy érzem, befogadtak, s ta
lán egy kicsit családtagnak is tekin
tettek. 

- Mutasd be a családot! 
- Az apa, Chris Roycraft-Davis 

42 éves újságíró, a neves SUN cí
mű napilapnál dolgozott, önálló 
rovata volt, politikával foglalko
zott. Ladym, Satuira (37 éves) PR-
inenedzserkénr nem dolgozott, je
lenleg a három gyerekkel otthon 
tartózkodott. Thomas 5 hónapos, 
Charlotte 21 hónapos és James 5 
éves volt. A család egy négyháló-
szobás, háromfürdőszobás nagy 
kerttel rendelkező házban lakott, 
Pinnerben, London észak-nyugati 
kertvárosában. Egy fürdőszobás 
hálószobát én laktam. A házban 
még volt a földszinten egy nagy (de 
igen nagy!) étkezőkonyha, egy nap
pali, egy játszószoba (!) és egy 
szintén nagy terasz. Bejárónő, ál
landó háztartási alkalmazott nem 

volt, minden gépesített, a mi értel
mezésünk szerint főzni szinte soha 
nem szoktak(!). Összeismerkedtem 
Sandra szüleivel, ők nyugdíjas vál
lalkozók (fuvarozók) voltak. Chris 
szülei már meghaltak. Eddig a gye
rekek felügyeletét és a háztartási 
munkákat az egymást követő au-
pair-ekkel oldották meg. Búcsúzás 
előtt megtudtam, hogy már megvan 

tek, fél 5-től nyolcig folytattam a 
délelőtti munkát, segítettem a va
csora körül. így állt össze a napi 
nyolc órai munkaidőm. A hétvégék 
számomra mindig szabadok voltak. 
A család ezt együtt töltötte, ekkor 
töltötték fel élelmiszerekkel a fa
gyasztóládát, játszottak a gyerekek
kel, kirándultak. Ez különösen az 
apa szempontjából volt fontos, hi-

az utódom egy francia lány szemé
lyében. Ó azonban csak a házi 
munkát fogja végezni, mert szep
temberben Sandra Vissza szeretne 
menni dolgozni, a gyerekek nevelé
sére pedig nörszöt kívánnak alkal
mazni. 

- Hogyan telt el egy napod? 
- Fél nyolckor kellett kelnem. Az 

apa már elment a szerkesztőségbe, 
az anya még feküdt. Előszűr kitaka
rítottam a konyhát, eltűntettem a 
vacsora - az egyetlen jelentősebb 
étkezésük - nyomait, aztán keltet
tem a gyerekeket. Reggeliztünk 
(mindig müzlit és hideg tejet), majd 
foglalkoztam a bébivel. Gyakorla
tot ehhez itthon szereztem, hiszen 
van egy 18 hónapos kisöcsém. Az
tán nekiálltam a takarításnak. Ál
landó napja volt mindennek: pél
dául hétfőn porszívóztam, kedden a 
fürdőszobákat takarítottam és így 
tovább. Közben, ha az anya házon 
kívül volt - ami elég gyakran elő
fordult - foglalkoztam a gyerekek
kel 12-16.30-ig szabad voltam, ek
kor a gyerekek és az anya is pihen-

szen este mindig 8 óra körül ért 
csak haza. Ekkor volt a közös va
csora. 

- Milyen érdekes, sőt számunkra 
meghökkentő dolgokat figyeltél 
meg? 

- Először is talán azt mondom 
el, hogy az értelmiségi házaspár 
otthonában néhány szakkönyvön 
kívül egyetlen könyv (!) nem volt. 
Színes magazinokat olvastak, de 
azt sokat. A másik: a kinttartózko
dásom teljes ideje alatt (június 15-
től augusztus 25-ig) a mi értelme
zésünk szerinti főzés, talán ha egy
szer volt: Sandra a főzőlapon vala
mi spagetti-félét készített. Fűszere
ket, olajat, sót, zsírt nem használ
nak, csak előretisztított, szeletelt 
élelmiszert esznek. A kertvárosban 
a mi értelmezésünk szerinti élelmi
szerboltok nincsenek. Hétvégén 
autóval bevásárolnak a Mark & 
Spancer nagyáruházban - ami 
nem egy olcsó hely -, azt berakják 
a hűtőbe, fagyasztóba és abból van 
a vacsora. 'Az ebéd esetleg egy 
szendvics. Még egy egyszerű kruni-

plisalátát és öntetét sem készítette 
el az én ladym. Például a csirke
combot, úgy ahogy megvették, na
túr megsütötték. Ha a többi ma
gyar lánnyal együtt már nagyon 
kiéheztünk egy jó falatra, akkor a 
Mc Donald s-ba mentünk el, mert 
ott legalább „hazai" ízekre talál
tunk. Nekem legjobban a friss ke
nyér és a péksütemény hiányzott. 

Csak a fagyasztóból 
elővett előreszeletelt ke
nyér volt otthon. A háziak 
vendéglátó partiján 
szendvicseket, zöldsége
ket és indiai húsfalatká
kat szolgáltak fel. Az. 
italoknál a cocktailok 
és a kevés, de minőségi 
bor a favorit. De csak 
vacsora után. Amit még 
megfigyeltem, hogy a 
klubokat igen nagy 
becsben tartják. Sandra 
engem is elvitt néhány
szor a sajátjába. A 
River Side Clubban az
tán volt minden: uszo
da, teniszpálya, hos-
tessek, de főként barát-
nőzés. Úgy láttam, a 
hölgyeknél ez jelentős 
tevékenység. Azt eddig 

is tudtam, hogy Angliában sokkal 
könnyebben élnek, mint nálunk, de 
hogy a pihenés, a kikapcsolódás, a 
klub, a hétvégi kirándulás ennyire 
szentírás, azt nem gondoltam vol
na. 

- Mennyire sikerült értelmesen 
eltölteni a szabadidődet? 

- Azt hiszem, minden szabad 
percet kihasználtam. Voltam a Bri
tish Muzeum-ban, a Btickingham 
palotában, a Tower környékén, a 
tengerparton. Hamar összetalál
koztam a kintdolgozó magyar lá
nyokkal, így együtt róttuk London 
utcáit, együtt jártunk a Lester 
Square-n Empire-ben, a világ leg
nagyobb diszkójában salsat táncol-

' ni. 
Azok az emberek - akár benn

szülött angolok, vagy bevándorlók 
voltak -, akikkel találkoztunk, be
széltünk, mind nyugodtan, kelleme
sen, sőt mosolygósan elegyedtek 
szóba velünk. 

Örülök, hogy végigcsináltam, s 
ha tehetem, újra elmegyek. 

Büki Erzsébet 

1999. szeptember 16. 15 



NAP, FENY, SZOLÁRIUM 
A napfény az az energiafor

rás, amitől a földön minden élet 
függ-

A napsugárzás különböző 
hullámhosszú elektromágneses 
hullámokból áll. A látható fény
ből, az ennél nagyobb hullám
hosszú infravörös IR - melegítő 
- sugárzásból és az alacsonyabb 
hullámhosszú UV-sugárzásból, 
ami a bőr bámulását okozza. 
Ma már a napsugárzás mindhá
rom összetevőjét elő tudjuk állí
tani mesterségesen (izzólámpa
fény, inphraphil-IR. solarium-
UV). 

Az UV sugárzás alacsonyabb 
frekvenciájú UV-A, és maga
sabb frekvenciájú UV-B és 
UV-C sugárzásból áll. A bőr az 
UV-A és az UV-B sugárzástól 
bámul. Az UV-B hatására a bőr 
melanint termel - „közvetett 
bámulás", mely a napozás utáni 
napokban jelentkezik. Az UV-
A és a látható fény egy része 
„közvetlen bámulást" okoz a 
bőr vörösödése. leégése nélkül. 

A szolárium elsődlegesen 
UV-A valamint kevés UV-B 
sugárzást bocsát ki miközben 
természetesen még fényt és me
leget is termel. így használata 
pótolja a napfényt, a napozást. 

A napfénynek és így a szolá-
riumozásnak fontos biológiai 
szerepe van az emberi szervezet 
egészségének megőrzésében: 

A napfény szükséges a D-vi
tamin szintéziséhez, így a nap
fényszegény őszi-téli hónapok
ban szervezetünk D-yitamin 
hiányban szenved. A D-vitamin 
kiemelkedő szerepet tölt be az 
immunrendszer működésében, 
ez a vitamin véd a fertőzések
től, a mell- és vastagbélráktól. 
Különösen az erősen szennye
zett levegőjű területek lakói 
számára fontos a megfelelő D-
vitamin szint. A szolárium hoz
zájárul a D-vitamin szintézishez 
és segít a kalciumhiány megelő
zésében. 

Bizonyos bőrbetegségekben 
terápiásán is ajánlják a napozta-
tást (pl. gombás fertőzések, 
seborheas bőrbetegség, psoria-
zis stb.) 

A napfény elősegíti a szerve

zet jobb oxigenizációját, így 
jobb erőnlétet biztosít, fokozza 
a teljesítőképességet és ami 
szintén nem mindegy növeli a 
szexuális vágyat, örömérzetet. 
Mindezek mellett eloszlathatja 
a depressziót, ellazító, nyugtató 
hatást fejt ki. 

Fontos, hogy ugyanúgy mint 
a túlzott napozás, a túl gyakori 
szoláriumozás is bőr-, szemká
rosodást okozhat. Bizonyos an
tibiotikumok és kozmetikumok 
növelhetik a bőr fényérzékeny
ségét, ezért fontos, hogy bőre 
mentes legyen mindenféle 
krémtől, testápolótól, parfümtől 
stb. és szoláriumozás előtt 
mindig kérje ki munkatársunk 
tanácsát, aki az Ön bőrének tí
pusa alapján tesz javaslatot arra, 
hogy melyik gépet, hányszor, 
mennyi ideig használja. 

Nagyon fontos a megfelelő 
szoláriumgép kiválasztása. 
Ezek egymástól főképp az álta
luk leadott teljesítményben, va
lamint a csövek, arcbamítók 
számában és minőségében kü
lönböznek. 

A kis gépek hátránya egy
részt az, hogy a kisebb teljesít
ményből adódóan ugyanazt a 
hatást jóval hosszabb idő alatt 
éri el (így nagyobb a besugárzá
si idő), mint egy nagy teljesít
ményű gép, ami jóval gyorsab
ban barnít (kisebb besugárzási 
idő). Másik hátrányuk a nagy 
gépekkel szemben az, hogy a 
kevesebb cső kevésbé egyenle
tesen barnít, mint a sokcsöves 
nagy gépek. 

Ezenkívül megkülönbözte
tünk álló szoláriumot és fekvő 
szoláriumot (nálunk mind a ket
tő fajta megtalálható). A fekvő 
előnye, hogy pihenve lehet ben
ne napozni, az állóé pedig az, 
hogy a vendég bőr nem érintke
zik a géppel. Ezt főleg azoknak 
a vendégeknek ajánljuk, akik 
fokozottabban érzékenyek a kü
lönböző tisztítószerekre, ugya
nis a fekvő gépeket minden 
vendég után erős desinfítienssel 
tisztítjuk. Ebben a géptípusban 
állva kell napozni, de a benne 
szóló zenére akár táncolni is le
het. 

A Célpont Szoláriumban 
- SOLISUN - célpontban 

az Ön egészsége és a szépsége! 
1999. szeptember 18-tól induló 

állandó akcióink, ingyenes programjaink: 

MINDEN 
• Hétfőn 15.00-22.00-ig Látványfodrászat - Érdeklődő vendé

geinknek Sári Kata, a Kri-San stúdió mesterfodrásza készít fri
zurákat! 

• Kedden 15.00-22.00-ig Kozmetikai délután - Vendégeinknek 
Végh Judit ad hasznos kozmetikai tanácsokat és ismerteti a lé
zerkozmetika előnyeit! Kívánság esetén sminkkészítés helyben, 
a stúdióban! 

• Csütörtökön 12.00-22.00-ig „ALOE VERA! Az Ön egészségé
ért és szépségéért!" Szaktanácsadás, termékbemutató, a termé
kek kipróbálása! 

• Szombaton 15.00-20.00-ig Party Zóna! Szórakozni induló ven
dégeink Sári Kata révén Speciális Buli-frizurákkal felvértezve 
vághatnak neki a szombat esti láznak! 

• Folytatódik közös akciónk a Nelson étteremmel és a Pizza Kert
tel! 

• Diákoknak külön kedvezmény - STUDENT CARD! 
• Megérkeztek új nagyteljesítményű PHILIPS Cleo fénycsöveink! 
• 5 nagyteljesítményű gép, 4 féle bérlet, többféle napozókrém! 

Várjuk napozni vágyó vendégeinket! 
NYITVA: hétköznap 8.00-22.00, szombat: 8.00-20.00, 

vasárnap: 10.00-18.00 

A Célpont Szoláriumban 
5 nagyteljesítményű 

SOLISUN gép áll 
a vendégek rendelkezésére: 

1 db 10 arcbarnítós 53 csöves Turbo Booster 12.480 W-tal 
2 db 5 arcbarnítós 53 csöves Super Power 10.980 W-tal 
1 db 6 arcbarnítós 44 csöves Super Power 9.500 W-tal 
1 db álló szolárium 47 csővel 7.520 W-tal 
A gépek a PHILIPS legújabb szoláriumcsőveivel és arcbarnítóival 
vannak szerelve. (PHILIPS Cleo) 

Vendégeink többfajta napozás előtti és utáni krémből, gélből vá
laszthatnak. 

ÁLLANDÓ AKCIÓK, BÉRLETEK, 
INGYENES PROGRAMOK... 

1999. februárjától augusztus IS-éig tartó nyereményjátékunkban 
Vágó Alexandra és Melinda kétszemélyes egyhetes Korfui nyara
lást nyertek. Gratulálunk! 



A hajszínezés nem c század talál
mánya. A nők már évezredek óta 
próbálkoztak, próbálkoznak azzal, 
hogy a természetadta színeket, az 
idő múlása okozta változásokat 
korrigálják, elkendőzzék. A folya
matosan változó divat, vágyunk a 
tökéletesedésre, újabb és újabb ter
mékek megszületését, illetve a rég
óta ismert, de méltatlanul elfeledett 
alapanyagok újjászületését eredmé
nyezi. 

- Házilag lessünk, vagy bízzuk a 
mesterre a hajszínezést? 

- Akinek semmilyen tapasztalata 
nincs a festésben, a színezésben, jobb, 
ha szakemberhez, fordul, mert köny-
nxcn baj lehet a házi festésből. Ma 
már olyan óriási a választék a boltok
ban, hogy a tapasztalatlan vásárló 
nehezen boldogul, ő csak többnyire 
azt tudja, hogy mit, milyet szeretne, 
azt már kevésbé, hogyan lehet mind
ezt megvalósítani. Gyakori, hogy 
megtetszik egy-egy színész, modell 
hajszíne, vagy csak a szomszédasszo
nyé. Máris kérjük a receptet, mint egy 
megkedvelt ételét, és próbálunk olyan 
ízt kapni, mint a neves éttermekben. 
Nem biztos, hogy sikerül, és így van 
ez. a hajfestéssel is. Számos esetben 
előfordul, hogy az. otthoni hajfestés 
eredménye z.ölcles kék haj lesz. Ilyen
kor aztán nem marad más. rohannak 
az első fodrászhoz, hogy korrigálja a 
hibát, ha lehet. Mindez, megelőzhető, 
ha még a festés előtt próbáltunk némi 
ismerete! szerezni a festékekről, a fel
viteli technikákról. Aki házilag szeret
ne változtatni a haja színén, nem 

elég. ha csak a televíziós reklámokból 
merít ismeretet, érdemes a munkála
tok megkezdése előtt a szakember ta
nácsát is kikérni, a márkát, a színt il
letően is. Általános tanács az, hogy 
olyan festéket, színhatást érdemes vá
lasztani, ami kiemeli a frizura formá
ját, fillinget ad - mondja Sári Kata 
mesterfodrász. 

- Miben ad többet a fodrász? 
- A jó szakember esetében a ven

dég csillogás, ragyogás iránti vágya 
szinkronizál a mesterfodrász által 
megálmodott formákkal. Ezek egysé
get alkotnak, tükrözik a fodrász, forra
dalmian új elképzeléseit, igényét a di
vatra. A jó szakember folyamatosan 
követi a divat változásait, az alap
anyagokban, és a formákban egyaránt. 
A legtöbb vendég kifejezett kívánsága 
az, hogy időről időre külsejében meg
újulva álljon fel a fodrász, székéből, 
ez kreativitást, folyamatos önképzést 
kíván. 

- Megjelentek a természetes alapú, 
gyógynövényes hajfestékek a piacon. 
Mit kell ezekről tudni? 

- Természetes csillogást adnak a 
hajnak, és valóban ragyogó színeket. 
Azonban csak abban az. esetben taná
csos használni őket. ha a hajat leg
alább fél éven belül semmilyen vegyi 
beavatkozásnak nem vetették alá, va
gyis előzőleg nem volt festve, illetve 
dauerolva, és a haj nem száz százalé
kosan ősz. Veszélyes lehet, ha a fenti 
tanácsot valaki nem veszi komolyon, 
ugyanis a beavatkozást követően még 
az is megtörténhet, hogy letörik a ha
ja. 

fflmmm. 
- Milyen festési technikák divato

sak manapság? 
- Az alkalmi színezők, habok, spi

rálok, színező folyadékok egy-egy al
kalomra kölcsönöznek másságot az. 
egyén megjelenésének. Tartósságuk is 
csak az első mosásig szól. A tartós 
színezők 4-6 hétig kölcsönöznek új 
színt a hajnak, ezekkel a haj színét 
csak sötétíteni lehet, világosítani 
nem. illetve egy vöröses árnyalat köl
csönözhető ily módon a frizurának. A 
tartós festés lenő. havonta kell ismét 
festeni, ezt lehetőleg bízzuk szakem
berre. Bármilyen színhatás elérhető. 

- Mi ma a divat? 
- A természetes színek és az avant

gárd formák egyaránt. A szélsőségek 
éppúgy jelen vannak, mint a visszafo
gottság. Egy kisvárosban kevésbé diva
tos a feltűnő szín és forma, de olt. ahol 
rengeteg a szép nő. és a feltűnő frizura, 
ott az elkülönülés eszköze gyakran a 
hivalkodó szín és forma. Egy nagyvá
rosban nem botránkoznak meg egy öt
venes hölgy ciklámenszínű haján.sem. 

- Aki kifejezetten egy alkalomra 
szeretne valami forradalmian újat, 
mit tegyen? 

- Szombatonként délután öttől vár
juk a Célpont Szoláriumban. Új for
mákkal, színekkel ismerkedhet. A leg
első, ilyen alkalom szeptember 18-án 
lesz. A célunk az. hogy a fiatalok kö
rében, jutányos árért, népszerűsítsük 
az új formákat. Mind oda, mind az 
üzletünkbe várjuk munkájukra igé
nyes, lelkes, tehetséges, kreatív fodrá
szok jelentkezését. 

D.É. 

Az Aloe csodája APOL E S GYÓGYÍT 
Az Aloe az írott történelemben elő

ször Kr. e. 1500 táján jelent meg. Az 
ebből az időből származó feljegyzés
ben említést tesznek egy sokoldalú 
..csodanövényről", amelyet napjaink
ban, a nyugati világban Aloe Vera né
ven ismernek. Az Aloe Vera a liliom 
félék családjába tartozik, Dél-Afrika, 
Kelet-Afrika és Észak-Afrika országa
iban, a Földközi-tengerrel és a Vörös-
tengerrel határos országokban, vala
mint Indiában, az Indiai-óceán szige
tein és Kínában vadon terem, illetve 
ezekben az országokban termesztik is. 

Az Aloe Vera növényben hat fer
tőtlenítő hatású szer van, ez magya
rázza, hogy az Aloe Vera hogyan ké
pes belső és külső fertőzéseket le
győzni. Ezeken kívül tartalmaz három 
gyulladást gátló zsírsavat, amelyek 
hatásossá teszik a növényt égésekkel, 
vágásokkal, horzsolásokkal szemben, 
csakúgy, mint a reumatikus izületi 
gyulladásokkal, a reumatikus lázzal és 

mindenféle fekéllyel szemben. A zsír
savak jelenléte megmagyarázza, hogy 
egyesek az Aloe kiválóan alkalmazha
tó emésztőszervi és más belső szervi 
gyulladásoknál, allergiánál és savas 
gyomorrontásnál. 

Kutatások eredményeként az Aloe 
Vera levéből nagyhatású gélt készíte
nek, amely hatékonyan segít diabetcs. 
bőiíarkas, szklerózis multiplex, gyo
morhurut, alkoholizmus, visszértágu-
lás, visszérgyulladás, vastagbélgyulla
dás, gyógyszermérgezés, izületi gyul
ladás, menopauza idején jelentkező 
vértódulások, allergia, magas vérnyo
más, székrekedés, magas vércukor
szint, torokgyulladás, szénanátha, kró
nikus fájdalmak, foggyulladás és fog-
kő. ideggyulladás, migrén és súly
csökkenés esetén. Általánosan elfoga
dott vélemény, hogy akinek egészség
ügyi problémái vannak, az 60 napon 
keresztül fogyassza az Aloe gélt. 

Az Aloe Vera természetes antibio

tikum, csillapítja a fájdalmat, elősegíti 
a bőrsejtek megújulását. A benne ta
lálható természetes lítium antide
pressziós hatású, természetes tisztító
szer, beivódik a szövetekbe, érzéstele
nítő hatású, még akkor is csillapítja a 
fájdalmat, ha valahol mélyen belül fáj 
valami. Az Aloe gyorsítja a véralva
dást, lázcsillapító hatású, segíti a seb
gyógyulást, vírusellenes hatást fejt ki, 
megszünteti a viszketést, ellenhatást 
fejt ki a gyulladásokkal szemben, táp
láló tulajdonságokkal rendezik. Eze
ken kívül gazdag vitaminokban, ásvá
nyokban, természetes cukrokban, tá
gítja a hajszálereket, elbontja és fel
dolgozza az elhalt szöveteket, meg
gyorsítja a behegesedést. elősegíti a 
normális sejtosztódás folyamatát, 
megnedvesíti a szöveteket. 

A nők fiatalító krémekben, arcpa-
kolásban, samponban, hajszeszben, 
fürdőgélben alkalmazzák, de kapható 
Aloe tartalmú fogkrém is. 

A gyógyító 
lézer 

Talán többeknek meglepő, de a 
bőr is éppen olyan szerv, mint 
mondjuk a szív, vagy a tüdő, 
ugyanúgy kell vigyázni rá, ápol
ni, gondozni, gyógyítani. Ebben 
nyújt segítséget a lézer, amely 
mind a kozmetikában, mind a 
gyógyászatban nagyon elterjedt, 
mint orvosi segédeszköz. A lézer 
jótékony hatásáról Végh Judit 
kozmetikus beszélt, aki körülbe
lül egy éve használja a lézert 
kozmetikájában. 

- Tágabb értelemben a bőrhöz 
tartozik a köröm, a faggyú, a verej
ték, mélyebb rétegeiben kollagén 
és elasztin rostanyagok találhatók, 
amely tartalma a degeneráció kez
detétől, tehát 30 éves kor körül ál
landóan csökken. így romlik a haj, 
a köröm és a hám minősége és fel
gyorsul a ráncképződés. Ezeket a 
folyamatokat le lehet lassítani kré
mezéssel, a bőr táplálásával, 
masszírozással, amely a vérkerin
gés fokozásával növeli az izomtó
nust. Ezek mellett nagyon fontosak 
a fényhatások, amely fokozza pél
dául a kalcium beépülését. 

- Mi a különbség a napfény és a 
lézer hatása között?' 

- A napfény nem mélyre ható su
gárzás, míg a lézer az. Polarizált 
fény, amelynek hatására megindul
nak a bőrben lévő, szunnyadó fo
lyamatok éppen ezért a kozmetiká
ban fényvitaminnak is hívják. A lé
zeres besugárzás a sejtek anyag
csere folyamatait kedvezően befo
lyásolja. A polarizált lézerfény 
doppingolja, serkenti a hajhagy
mákat, de sikeresen használható 
herpeszeknél, hegeknél, övsömör-
nél, gyorsítja a bőr egészséges ál
lagának visszaállítását. Gyantázás 
után a lézer hatására nem pattog 
ki a bőr, ennek például az arc 
gyantázásánál van nagy jelentősé
ge. Ezeken kívül a lézernek, megfe
lelő illeszték használatával gyulla
dáscsökkentő hatása van, így arc
üreg-, és torokgyulladás esetén is 
kiváló eredményeket lehet elérni 
vele. 

- Mire kell ügyelni a lézer hasz
nálatánál? 

- Otthon, házilag ne lézerezzük 
magunkat, mindenképpen szakem
berhez járjunk kezelésre. Ügyelni 
kell a rendszerességre, de a kezelé
sek közben, bizonyos időközönként 
szünetet kell tartani. Anyajegyet 
nem lehet lézerfénnyel kezelni és a 
szemre is káros, így vigyázni kell 
arra, hogy még véletlenül se néz
zen a lézerfénybe senki. 



Már korábbi lapszámunkban is 
foglalkoztunk az orvosi ügyelet 
vállalkozásban történő ellátásával. 
Papp Péter, a kórház gazdasági 
vezetője már akkor elmondta, hogy 
a vállalkozásban ellátott ügyelettel 
mindkét fél jól jár, hiszen a kór
háznak ugyanannyiba kerül, az or
vos mégis többet kereshet, és a fela
dat ellátása is megoldódik. A kór
házi SZMSZ elfogadása kapcsán 
ismét előkerült a téma, pro és kont
ra komoly indulatokat indukált. A 
Szociális és Egészségügyi Osztá
lyon úgy vélik, az ügyelet ilyen 
tonnában való ellátása törvényes

ségi kérdéseket is felvet, vélemé
nyüket megalapozandó, beszerez
tek egy állásfoglalást is. Dr. Szabó 
Csaba főigazgató lapunk kérdésé
re elmondta, hogy a közalkalma
zotti törvény előírásai szerint ha
vonta hat ügyelet osztható egy or
vosra, a jelenlegi orvoslétszám 
mellett azonban ez az előírás nem 
tartható be. Az orvosok önkénye
sen nem oszthatók be ügyeletre a 
kötelező mennyiségen túl, legfel
jebb akkor, ha önként vállalják a 
többletmunkát. Az ügyeleti beosz
tás a jelenlegi orvoslétszám mellett 
csak jelentős túlmunka mellett len

ne megoldható, de mióta kiderült, 
hogy van köztes megoldás is (a 
vállalkozásban vállalt ügyelet), és 
ennek lehetőségével tisztában van
nak az orvosok, senki nem vállalja 
a többletmunkát. Az orvosigazgató 
elmondta, hogy jelenleg várakozó 
állásponton van a témát illetően. 
Amennyiben a SZMSZ kapcsán 
törvényesítik azt, hogy az ügyelet 
vállalkozásban ellátható, akkor to
vább bővül a rendszer, vagyis a 
többi osztályon is ajánlásra kerül. 
Ha nem, az ügyeleti ellátás megol
dására más utat kell keresni. 

D.É. 

SZOLGALATI LAKÁS NINCS! 
Azok a városok jártak jól. ahol 

néhány évtizeddel ezelőtt épült a 
kórház. Ott ugyanis a beruházás 
során gondoltak arra, hogy az in
tézmény mellé kisebb lakótelepe
ket, orvos- és nővérszállókat tele
pítsenek. Azok a települések, ame
lyek akár századokra visszanyúlóan 
rendelkeztek kórházzal, nem ilyen 
szerencsések, ott vagy utólag kel
lett ezeket a kérdéseket rendezni, 
vagy mostanáig rendezetlenek ma
radtak, így van ezzel a kanizsai 
kórház is. Nővérszálló ugyan van. 

de ha orvoshiány, vagy szakmai 
fejlesztés okán egy orvost szeret
nének a városba csábítani, sajnos 
lakást nem ígérhetnek neki. Egy 
orvoslakás ugyan van, de az egy 
szerencsétlenül megkötött szerző
dés folytán ki nem üríthető, így a 
kórház még azzal sem gazdálkod
hat. Lapunk kérdésére Dr. Szabó 
Csaba elmondta, hogy a problé
mát jelenleg úgy rendezik, hogy 
lakhatási hozzájárulást fizetnek 
azoknak a szakembereknek, akik 
valamilyen szempontból fontosak 

a kórház számára. A kórház által 
kötött szerződések általában 2-3 
évre szólnak, nyolc ilyen szerződés 
van jelenleg, amelyek komoly ki
adást jelentenek a kórháznak, hi
szen a közterheket be kell fizetni 
ezek után is. A téma kapcsán meg
tudhattuk, hogy a nővérszállón -
amennyiben hely van - bárki elhe
lyezést nyerhet, ha vállalja a költ
ségeket, amely a nem egészség
ügyi dolgozók számára az alapdíj 
négyszerese. 

D.É. 

Augusztusi lapszámunkban már 
közzétettük, hogy városunkban 
változott a patikai ügyelet rend
szere. A rendszer változásáról már 
egy olvasónk levelét is közzétet
tük, és egy alkalommal az ügyeleti 
beosztást is közöltük. A változás 
okairól a megyei főgyógyszerész
nél tudakozódtunk. Távollétében 
helyettesétől megtudhattuk, hogy 
a változtatásra azért volt szükség, 
mert az éveken át ügyeletes 
gyógyszertár a munkaerő folyama
tos csökkenése mellett nem volt 
képes teljesíteni az ügyeleti ellá
tásból eredő többletfeladatokat. A 
rendszer megváltozott, és mint 
minden változásnak, ennek is ki 
kell forrnia magát. Az ügyeleti 
rend beosztásának logikája felől 
érdeklődve megtudhattuk, hogy a 
kényszer szülte. Egyelőre a pati

kusok munkarendje a törvényi vál
tozások betartása mellett ezt teszi 
lehetővé. A főgyógyszerész he
lyettese elmondta, hogy a patikai 
ügyeletet nem támogatja a társada
lombiztosítás, az évek óta húzódó 
vita még mindig nem dőlt el. 
1989-ben megállapításra került 
egy felár, amelyet a vény nélküli 
gyógyszervásárlókra lehet kivetni, 
ennek ára alkalmanként (nem ké
szítményenként!) száz forint. A re
ceptre felírt gyógyszerekért nem 
lehet felárat kérni. A megyei fő
gyógyszerész helyettese elmondta, 
tapasztalataik szerint az ügyeleti 
időben vásárlók nagyobb részben 
nem életmentő készítményért for
dul a gyógyszerészhez. Gyakori a 
vattavásárló, a kocsmák zárása 
után sokszor keresnek savcsök
kentő készítményeket, de nem rit

ka, hogy gyermektápszert, illetve 
fogamzásgátló készítményeket 
szeretnének éjnek évadján besze
rezni a polgárok. 

D.É. 

MAGÁNRENDELÉS 
AZ INTÉZMÉNYEN 

BELÜL 
Minden szempontból szabályo
zott viszonyok között zajlik a 
magánrendelések sora a kórház 
rendelőintézetében, legalábbis a 
Dr. Szabó Csaba által elmon
dottakból ez derült ki. A leg
utóbbi szociális és egészségügyi 
bizottsági ülésen is felvetődött, 
hogy a kórháznak viszonylag 
kevés bevétele származik a bér
beadásokból, ezért kérdeztük 
meg az intézmény vezetőjét. A 
kórház igazgatója elmondta, 
hogy a kórháznak lehetősége 
van arra, hogy egyéni szerződé
sek alapján bármilyen célra bér
be adja a rendelkezésérc álló he
lyiségeket. Már a bérbeadás té
nye önmagában is hasznot hoz 
az intézménynek, hiszen a hasz
nálaton kívüli helyiségeket épp
úgy kell fűteni, mint amelyikben 
magánrendelés folyik. Minden 
bérlővel egyéni szerződéseket 
kötnek, amely magába foglalja a 
helyiség órára kivetített általá
nos költségét, a takarítás, fertőt
lenítés költségeit, és egy átalányt 
is, ami a kisebb eszközhaszná
latra (géz, vatta, injekciós tű, 
kesztyű stb.) vonatkozik. A gé
pek, diagnosztikai berendezések 
használatára vonatkozóan külön 
szerződéseket kötnek, ami ma
gába foglalja a gép igénybevéte
léért járó időarányos díjat, és a 
gép amortizációját is. Ez utóbbi 
szerződéstípusra jelenleg még 
kevés példa van a kanizsai kór
házban. 

D.É. 

TÁSKA ES RENDELŐ 
Úgynevezett minimumlisták szabályozzák melyek azok a felszere
lési tárgyak, eszközök, amelyeknek feltétlenül meg kell lenniük ah
hoz, hogy az ÁNTSZ működési engedélyt adjon a rendelőnek. A 
rendelő és az orvosi táska felszereltségéről a 21/1998-as Népjóléti 
Minisztériumi Rendelet 12. sz. melléklete és a 7/1977-es Egészség
ügyi Minisztériumi Rendelet szól részletesen. A rendeletek betartá
sát az ÁNTSZ ellenőrzi, tájékoztatta lapunkat Dr. Bedő Ildikó olva
sónk kérdése kapcsán. Olvasónk azt szerette volna tudni, hogy az 
orvosi ügyelet rendelőjében kell-e gézt tartani. A válasz igen. 

18 1999. szeptember 16. 



Amikor dr. Rácz Erzsébet 
1978-ban pályakezdő orvos
ként belépett a TUNGSRAM 
egészségügyi részlegébe, úgy 
gondolta, hogy az egyéves 
kórházi belgyógyászati gya
korlat után majd eltölt itt is 
néhány hónapot, aztán tovább
áll, s helyet keres magának. 
Itt ragadt, s a néhány hónap
ból immár több mint húsz 
esztendő lett. Idegyökerezett a 
gyárba. 

- Hogyan szerveződik az üzem
orvosi praxis? 

- Ugye, senki nem úgy gondol
ja, hogy az üzemorvos rendelési 
időn kivid sétál a csarnokokban, s 
ellátja azokat, akik rosszul lesznek 
- válaszolja mosolyogva dr. Rácz 
Erzsébet. - A tevékenységem egyik 
ága az alapellátás, vagyis azokat 
a gyári dolgozókat, akik nálam 
adták le tb-kártyájukat, ugyanúgy 
ellátom, mint kint a körzeti praxi
sokban. Tehát, háziorvos vagyok. 
Az egy másik kérdés, hogy a ren
delési időt a műszakváltásokhoz 
igazítottuk. így különösebb zökke
nők nélkül is megkereshetnek bete
geim. Ugyanazok a kötelezettsé
geim, mint a városi háziorvosok
nak, tehát - ha szükséges - ottho
nukban is megkeresem a rászoruló
kat. Havonta egyszer éjszakai 
vagy hétvégi városi ügyeletet is el 
kell látnom. Hétszázhatvan saját 
betegem van, akikkel duplán is ta

lálkozom, mert munkaköri alkal
massági vizsgán is részt vesznek, 

- Ha van orvos a házban, akkor 
talán panaszaikat is felnagyítják a 
gyár dolgozói? 

- Szó sincs róla! Nincsenek üze
mi nyomás alatt, de mindenki jól 
meggondolja, hogy mikor és mi
lyen indokokkal kérné a betegállo
mányt. Nyugodtan elmondhatom, 
hogy a TUNGSRAMBAN nincs 
egészségügyileg alátámasztott ló
gás, ezen a másik főállású kolle
gám, dr. Pataki Miklós - akivel 
ketten alkotunk egy bt-t - is őrkö
dik. Úgy érzem, mi itt mindnyájan 
nagyon jól összedolgozunk. Dr. 
Kultsár László audiológiai (hal
lásvizsgálat), dr. Hámori Zsolt pe
dig nőgyógyászati szakrendelést 
tart. A két orvosasszisztens mellett 
még egy fő laboráns is segíti mun
kánkat. 

- Mire terjednek ki az üzemor
vosi feladataik? 

- Fogalmazzunk úgy inkább, 
hogy foglalkozás-egészségügyi fel
adataink. Itt van például az. előze
tes munkaköri alkalmassági vizs
gálat, ami arról szól, hogy a mun
káltató által foglalkoztatni kívánt 

személy alkalmas-e a megjelölt 
munkakörre, szakmai alkalmasság 
esetén egy bizonyos szakmára, 
munkanélküli esetén esetleg átkép
zésre. Fontos annak a megállapí
tása is. hogy el tudja látni majd 
munkakörét, de rendszeres foglal
kozás-egészségügyi ellenőrzést 
igényel. Időszakos szűrővizsgála
ton mind a háromezer dolgozó át
esik, ennek fő célja a munkaköri 
alkalmasság újbóli véleményezése. 
A munkáltató felelőssége és egy
ben érdeke is, hogy a miniszteri 
rendelet hatálya alatt milyen belső 
rendeletben szabályozza dolgozói 
egészségvédelmét. Úgy kell felfog
ni, hogy a rendszeres orvosi ellen
őrzés az egyben munkaügyi szol
gáltatás is. 

- Van-e érzékelhető eredménye 
az üzemorvos munkájának? 

- Ügy gondolom, igen. Régen 
voltak olyan napok, hogy három
szor-négyszer is fordult a gyárból 
a mentő. A rendszeres szűrés ered
ményeként például a magas vér
nyomást, a cukorbetegséget kar
ban lehet tartani. Ugyanúgy a lá
tás- és hallásproblémákon is idő
ben lehet segíteni. Nálunk a zajár

talom az egyik fő betegségforrás, 
ezért van rendszeres fülészeti 
szakrendelés, s a gyakori idősza
kos munkaalkalmassági vizsgála
tok során - ha kell félévente is -
megfelelő odafigyelés. De nem
csak a zaj jelenthet veszélyforrást, 
hanem a mozgó munkaeszközök, 
haladó termékek, alapanyagok kö
zelében végzett munka is. Nem azt 
állítom, hogy nem adódik baleset, 
ártalom, de a dolgozók megfelelő 
egészségügyi és munkavédelmi fel
készítésével ezeknek a száma évről 
évre csökken. 

- A családi napon azt tapasztal
tam, hogy dr. Rácz Erzsébet a 
TUNGSRAMBAN megtalálta he
lyét. 

- Valóban idetartozom, és ide
tartozónak tartanak. A gyárat 
megismertem, megszerettem. A ré
gebbiekről tudom, hogy ki hol dol
gozik, tudom, hogy az egyes gyár
egységekben milyen munka folyik. 
Figyelemmel kísérem a gyár mű
szaki fejlődését éppen úgy, mint az 
emberek egészségügyi állapotának 
alakulását. Azt hiszem, én már 
nem megyek el innen. 

Büki Erzsébet 

Az egészségügyi szolgáltatások 
Egészségbiztosítási Alapból 
történő Finanszírozásának rész
letes szabályairól szóló rende
let alapján szükségessé vált a 
fogászati körzetek módosítása. 
Megkérdeztük dr. Polgár Jó
zsef főorvost, hogy okozott-e ez 
fennakadást a nagykanizsai fo
gászati ellátásban. 

- Úgy gondolom, hogy nem -
tájékoztatott Polgár doktor. - Az. 
újonnan kijelölt kilenc fogászati 
körzet át tudja fogni a város öt
vennégyezer fős népességét, s 
egyben lefedi a huszonegy házi-
OITOSÍ körzetet. Valamennyi kör
zetben egy-egy közalkalmazott 
fogász, dolgozik, s erre az egy fő
re hatezer ellátott jut. Arról az
tán lehet vitatkozni, hogy ez sok. 
avagy éppen elégséges, de nekem 
a tapasztalatok alapján az a ki
alakult véleményein, hogy ele
gendő. Mivel pontosan megsza
bott, hogy az államilag garantált 
alapellátás körébe mi tartozik, 
hogy mire terjed ki a sürgősségi 
ellátás és mit sorolunk a szakéi-

FOG-AS 
KÉRDÉSEK 

látás körébe, eszerint rendszeres 
pácienseink száma kb. három
ezer főre tehető. Hogy ne legyen 
vita arról, hogy kinek mi jár, 
ezért a Szent Imre herceg utcai 
fogászati rendelőben ez. kifüg
gesztésre került. Amikor az előb
bi adatot mondtam, akkor termé
szetesen a 18 év alatti és 60 év 
fölötti népességen túl figyelembe 
vettem az aktív korú népességből 
azokat - például a közgyógyellá-
tottakat, a terheseket -, akik igé
nyelhetik az alapellátást. 

- Az ifjúsági fogászat színvo
nala a megelőzés egyik sarkala
tos pontja lehet. 

- Ezt elfogadom, de azért néz
zünk mögé, hogy e téren mi a 
kanizsai helyzet! Mivel nincs kü
lön iskolafogászat, ezért a kilenc 

körzeti fogorvos egyben iskola
fogász is. Iskolánkénti besoro
lással fogadjuk a gyerekeket, 
mert az egyéni behívóval nem 
biztos, hogy célt érnénk. Nyu
godtan állíthatom, hogy a praxis 
egyharmada gyerekekből áll. 
Számításaim szerint itt helyileg 
4-5 gyermekfogszakorvosra len
ne szükség. Az ország nagy ré
szében is ez. a helyzet, vegyes 
praxisok vannak. Külön szak
vizsgát igényelne ez a státusz, de 
hát egyáltalán nem vonzó a fog
orvosok körében. S ha már a 
megelőzésnél tartunk: a gyere
kek rendszeresen jönnek, szűrés
re is, majd később kezelésekre 
is. Sőt az utóbbi években azt ta
pasztaltam, hogy nem kell rájuk 
erőltetni a tanácsadást, maguk

tól is kérdeznek, igényesebbek, 
szeretnék, ha szép, egészséges 
fogazatuk lenne. 

- A helyi fogászat régóta ellá
tatlan területe a fogszabályozás. 
Most megint összehasonlítással 
kezdem: ha az országban mond
juk van 120-130 erre specializá
lódott szakorvos, akkor ők a me
gyeszékhelyen és a klinikákon 
tevékenykednek elsősorban. Za
lában is - ha jól tudom - Zala
egerszeget leszámítva csak 
Keszthelyen dolgozik egy erre 
felkészült szakember. 

- Ez megint olyan területe a 
fogászatnak, amit nem lehet eről
tetni. Fontos, hogy az illető fog
orvosban legyen affinitás, önma
gától akarja megtanulni ezt a te
vékenységet, s könnyebb, ha az 
illetőnek van helyi kötődése is. 
Én úgy gondolom, hogy Nagyka
nizsán belátható időn belül meg
oldódik a fogszabályozás kérdé
se, van olyan kollega, aki bizo
nyos feltételek realizálása nyo
mán fel fogja vállalni. 

B. E. 



POLOS RENESZÁNSZ FIRENZEBEN 
Firenze, ez a festőién szép itáliai 

város, Toscana tartomány székhelye, 
nemcsak ipari, kereskedelmi és va
súti csomópont, hanem köztudottan 
a reneszánsz egyik bölcsője. 

tek létre a képzőművészet olyan ma
radandó alkotásai, amelyek 
Leonardo da Vinci, Botticelli, 
Raffaello, Donatello és Bellini re
mekműveiként az egyetemes kultúra 

Dante szülővárosában található a 
világhírű Uffizi galéria, itt látható 
Michelangelo Dávid szobra és a re
neszánsz építészet megannyi csodá
ja. A korabeli gazdag kereskedőcsa
ládok művészet-pártolása révén jöt-

máíg legértékesebb alkotásai közé 
tartoznak. 

A múlt héten a magyarok szá
mára - minden baljós előjel ellené
re - még kedvesebbé vált Firenze. 
Az idei vízilabda Eb színhelyén a 

Varga László Úrnak 
Zala Megyei Önkormányzat Közgyűlése 
Elnökének 

Zalaegerszeg 

Tisztelt Elnök Ú r ! 
Ezekben a hetekben készül a Zala Megyei Önkormányzat jövő évi 
költségvetési koncepciója. 

Tisztelettel kérem - korábbi személyes tárgyalásaink alapján - , hogy 
szíveskedjen a Nagykanizsai I. Futball Club Szolgáltató Kft. befekte
tői, illetve utánpótlás-nevelést segítő kérelmét támogatni, az illetékes 
bizottság, majd a megyei közgyűlés elé terjeszteni. 

Meggyőződésem, hogy az. Olajbányász labdarúgócsapata a PNB-ben 
nemcsak városunk lakossága részére biztosít szórakozási lehetőséget, 
de a régió polgárai is nagy számban érdeklődnek a hazai találkozók 
iránt. Ezt bizonyítja az elmúlt hetek statisztikája is. . 

Tisztelt Elnök Úr! 

Fontos gesztusnak tartom, hogy a ZTE Rt-be való befektetés után, a 
másik megyei jogú városnak a PNB-ben eddig jól szereplő labdarú
gócsapatát is támogassa a megyegyűlés, 1,75 millió Ft értékű üzlet
rész vásárlásával. 

Ugyancsak kérem, hogy az utánpótlás-nevelés segítése érdekében 
1-1.5 millió Ft-tal támogassa a közgyűlés a Nagykanizsa Labdarúgá
sáért Alapítványi is. 

Nagykanizsa, 1999. szeptember 10. 
Tisztelettel: 

Papp Ferenc 
a Zala Megyei Önkormányzati Közgyűlés tagja 

magyar férfiválogatott megvédte a 
Sevilla-ban elért Európa-bajnoki 
címét. A sportújságírók közül töb
ben az utóbbi húsz év legjobb 
meccseként értékelték a magyar
horvát döntőt. A magyar pólósok 
Sevilla óta még jobban összecsi
szolódtak, fizikailag, lélektanilag 
megerősödve vágtak az ez évi Eb
nek. 

Ezt bizonyítja, hogy a Benedek 
Tibort kényszerűen nélkülöző csapa
tunk elődöntős játéka és a döntőben 
0:3-ról törlénl fordítás. A magyar ví
zilabdások „titkos csodafegyvere" 
ezúttal Biros Péter és Molnár Tamás 

kezétől sültek el. így alakult ki a 
15:12-es végeredmény. Kemény Dé
nes és sikerkovácsai igazi világsztá
rok, a világ legjobb pólósai. 

Az aranycsapat rövid pihenő után 
a Sydncy-ben megrendezendő Vi
lágkupára indul. 

Azok akik szeretik ezt a sportágat, 
azt hiszem nem kívánhatnak szebbet 
annál, mint hogy a magyar pólós-re
neszánsz legalább addig tartson mint 
művészettörténeti elődje. 

Halász Gyula 
A fotókai az utóbbi vízilabda Eb-k 

egyik törzsszurkolója Ludvig Viktor 
készítette. 

Zibriczky István bélyeggyűjtő bé
lyegeiből nyílolt kiállítás szeptember 
8-án a Honvéd Kaszinóban. A kortárs 
bélyegek tárlatát Halmos Ildikó, a 
Honvéd Kaszinó igazgatója nyitotta 
meg, majd átadta a szót dr. Kerekes 
Józsefnek, aki a fdatélia történetéről 
adorf rövid áttekintést. 

A világ 2000. május l-jén ünnepli 

szült egy négy bélyegből álló sorozat 
és egy blokk, ennek holléte azonban a 
nagykanizsai gyűjtők. így Zibriczky 
István előtt is ismeretlen. A Nagykani
zsai Városi Bélyeggyűjtő Kör 1952-
ben alakult, amely mellett 10 felnőit és 
körülbelül 16 ifjúsági kör is működön 
a városban, ezek azonban a 80-as évek 
végére eltűntek. 1991-ben az országos 

az első levélbélyeg kiadásának 160. 
évfordulóját. Ezen idő óta világszerte 
milliók hódolnak a filatéliának. Az el
ső időkben uralkodók képmásait, cí
mereket jelentettek meg a bélyegeken. 
Napjainkban már az élei minden terü
letét bemutatják a bélyegek, megtart
va eredeti funkcióját, de emellett is
meretterjesztő feladatuk is van. A bé
lyegkibocsátás a 60-as években élte a 
aranykorát, ekkor már üzleti céllal ad
ták ki őket. A bélyeg a nemzeti kultú
ra egy részét jeleníti meg. a kurrens 
példányok pedig műkincsnek tekint
hetők. 

Zibriczky István a nagykanizsai bé
lyeggyűjtésről mondóit pár szól, meg
említve a valamikori újságíró Barbarils 
Lajos nevét, akinek tervei alapján elké-

szervezelből kiválva megalakult a Vá
rosi Bélyeggyűjtő Egyesület, amely je
lenleg 54 taggal működik és a HSMK-
ban havonta tartanak összejövetelt, 
ahol folynak a cserék, szakmai megbe
szélések. A kicsiny, lelkes csapat 
egyik célja az iskolák, gyerekek, fiata
lok megnyerése. Igaz. hogy nem olcsó 
hobbi, de csodálatos, ahogy a történe
lem megelevenedik a bélyegeken. 

Az érdeklődők szeptember 17-ig 
nézhetik meg Zibriczky István temati
kus gyűjteményét, a kiállítón bélyege
ken láthatók az állat- és növényvilág, 
az űrkutatás, a sport, festőművészek, 
például Csontváry alkolásai. a Horto
bágy, az ezeréves Esztergom, és a he
rendi porcelán. 

L. Zs. 

2(1 1999. szeptember 16. 



Európai Örökség Napok 
Szeptember 25-26. 

RÉGI ZENE MŰHELY 
Reneszánsz tánczene 

Tradicionális ír tánczene 

LAMMAS TIDE 
Zsinagóga, 1999. szeptember 25.19.00 

PÁLYÁZATI SIKER 
A nagykanizsai Hevesi Sándor Művelődési Központ tizenötezer 

schillinget nyert az Alpok-Adria Együttműködéstől, az ez év ok
tóber 15-16-ai MKB McnDan Nemzetközi Jazzfesztivál sikeres 
megrendezésére. 

Ez az összeg jól egészítette ki a helyi önkormányzat, valamint a 
vállalatok és vállalkozók szponzor támogatását! 

EURÓPAI UNIOS ISMERETEK 
EURÓPAI 

PARLAMENT 
Az Európai Parlament a jogal

kotási folyamathoz kapcsolódik, 
költségvetési jogkörei vannak és 
ez a Közösség felügyelő testülete. 

1979 óta az Európa Parlament 
6 2 6 tagját közvetlen általános vá
lasztójog mellett választolták meg 
a különböző tagállamokban alkal
mazandó választási rendszerek 
szerint (azaz arányos képviselettel, 
kivéve az Egyesült Királyságban, 
ahol többségi szavazás van). Az 
egyes tagállamok részére juttatott 
mandátumok száma főképpen a 
népesség számától függ. A némel 
egyesülést követően, az. 1994-cs 
parlamenti választások során fel
emelték, 1995-ben pedig újra. ami
kor az új tagállamok csatlakoztak 
az Európai Unióhoz. Az Európai 
Parlament választásaira minden 
ötödik évben kerül sor. 

A képviselők nem nemzetiség, 

hanem politikai hovatartozás sze
rint csoportosulnak: jelenleg kilenc-
politikai csoport van. A Parlament 
élén a képviselők által választott 
elnökből és 14 alelnökből álló Iro
da áll. 

Az Európa Tanács 1992-ben 
Edinburghben tartolt ülésén meg
hozott határozat szcrinl a Parla
ment székhelye Strassbourg, ahol 
havi plenáris ülését larja, beleértve 
a költségvetési ülését További 
plenáris ülésekei tartanak 
Brüsszelben is. ahol bizottságai is 
összeülnek, titkársága és személy
zete pedig Luxembourgban székel. 

Németh József 

Telefonkönyv nem, 
számla igen? 

Évek óta vívom kilátástalan
nak tűnő harcomat a telefonszol
gáltatóval, azért mert képtelenek 
megjegyezni, mi is a pontos cí
mem. Érdekes, hogy a telefon
számlák mindig hiba nélkül meg
találnak, ha fizetni kell. tudják, 
hol keressenek, hol lakom. Évről 
évre felhívom a szolgáltató fi
gyelmét, hogy a náluk nyilvántar
tott címem hibás, ilyen cím nem 
létezik, és nem is létezhet egyet
len emberlakta helyen sem. (Az 
általuk vezetett nyilvántartásban 
a házszámom valami tévedés 
folytán 1/ 2 /4/ 3 /3) Szóval évről 
évre jelzem, tudomásul veszik, és 
minden marad a régiben. Az állí
tólag évről évre megújított tele
fonkönyvben setn javítják ki a 
helytelen cítnjelölést, az is két 
évig tartott, míg az előfizetői név
sorban a nevemet helyesre javí
tották. Most a címemmel kéne ezt 
megtenni. Hogy miért? Azért, 
hogy végre egyszer külön kérés, 
könyörgés nélkül megkapjam a 
telefonkönyvet. Többnyire szemé
lyes utánajárásra, máskor össze
köttetés kapcsán jutottam hozzá, 
és volt egy olyan év is. amikor 
olyan lelkiismeretes kézbesítőhöz. 

jutott a telefonkönyvem, aki nem 
adva fel a dolgot, miután több
szöri kérdésre sem tudta kinyo
mozni megbízójánál a pontos cí
met, végül kikereste a nevet a te
lefonkönyvből, és felhívott, hogy 
ugyan magyarázzam már el. hol 
is lakom pontosan, hogy végre 
kikézbesíthesse a telefonkönyve
met. Mitagadás meghatott a gon
dossága, különösen, amikor meg
tudtam, hogy közel annyit kapott 
a telefonkönyvem kikézbesítéséért, 
amennyibe a helyi telefonhívás 
neki került. Szóval már nem tu
dom, hová kellene fordulnom, 
hogy végre vessen valaki véget 
ennek az évek óta tartó nyfíglő-
désnek. Az önök újságjából sike
rült megtudnom, hogy a szolgál
tatónak nincs már ügyfélszolgá
lati irodája a városban. Helyette 
van az 1212. amit valószínűleg 
rosszul kezelek, mert egyről a 
kettőre nem igen szoktam jutni. 
Ellenben kívülről tudom már, 
hogy melyik pontban milyen kér
désekre kaphatnak választ azok, 
akik végre rá tudják bírni az au
tomata gépkisasszonyt, hogy azt 
tegye, amit kérünk tőle. 

Egy olvasójuk 



LABDARÚGÁS 

PNB 
Nagykanizsai Olajbányász 

Football Club-
Nyírség-Spartacus 1-0 (0-0) 
Nagykanizsa, Olajbányász-sta

dion, 5.000 néző. Jv.: Arany (Mező. 
Puskás). 

Olajbányász: Kovacsevics 
Panghy - Pálfi. Crnomarkovics -
Agics. Zahorecz. Farkas. Horváth Z. 
(Marinkovics). Gordian (Kovács L.) 
- Horváth Gy.. Kerekes (Szőcze). 
Edző: Készei Ferenc. 

Góllövő: Horváth Gy. (73. p.) 
Sárga lap: Dican a 4., Nóvák a 

15., Panghy a 48., Crnomarkovics a 
62. pereben. 

NBU1 
Pécsi Postás-MÁV NTE 

0-2(0-1) 
Pécs. 300 néző. Jv.: Zsobrák. 
MÁV NTE: Kovács Z. - Korpics. 

Nagy T.. Beke, Dezső - Gyulai. 
Kovács J. (Kovács T.). Kalinics 
(Herke). Pongrácz - Trcncsényi Z., 
Trencsényi V. Edző: Szálai Zoltán. 

Góllövők: Trencsényi Viktor. 
Kalinics. 

A PNB állása: 

1 G á z s z e r FC 5 4 1 1 1 - 4 1 3 
2 V a s a s D H 5 4 1 8 - 3 1 2 

3 G y ő r E T 0 F C 5 3 i 1 1 1 - 3 1 0 

4 D e b r e c e n i V S C 5 3 1 1 8 - 5 1 0 

5 Z a l a h ú s Z T E FC 5 2 2 1 7 - 2 8 
6 D u n a f e r r S E 5 2 2 1 1 1 - 7 8 
7 N . O l a j b á n y á s z 4 2 2 1 7 - 6 8 

8 L o m b a r d FC 5 2 2 1 7 - 8 8 
9 M T K H u n g á r i a FC 4 2 1 1 6 - 3 7 

1 0 K i s p e s t - H F C 5 2 1 2 7 - 5 7 

1 1 F e r e n c v á r o s 5 2 1 2 7 - 6 7 
1 2 N y í r s é g - S p 4 1 2 2 5 - 9 5 
1 3 Ú j p e s t Fc 4 1 1 2 7 - 1 0 4 

1 4 D i ó s g y ő r i FC 5 1 1 3 7 - 1 1 4 
1 5 S z e g e d LC 5 r 1 3 4 - 9 4 

1 6 S i ó f o k FC 5 i 1 3 3 - 8 4 
1 7 H a l a d á s - M i l o s 5 1 - 4 4 - 1 2 3 
1 8 V á c F C - Z o l l n e r 5 - - 5 4 - 1 3 0 

Megyei bajnokság 
Miklósfa-Lctcnyc 3-3 (0-3) 
Miklósla. 100 néző. Jv.: Balázsi. 
Miklósfa: Munkácsi - Hohl 

(Felső). Szőke. Kapus, Ifjovics, 
Gerencsér, Kovács, Skublics, Mó
zes, Lakics, Kisházi (Mózsi). Edző: 
Skublics Győző. 

Góllövők: Kisházi. Skublics. 
Felső, illetve Adorján F.. Hegedűs. 
Kütsön. 

Ifjúsági: Miklósfa-Letenyc 1-4. 

VIVAS 

BAM 
BASSERELLE 
nemzetközi leány 
kosárlabdatorna 

Zalakaros, 
1999. 09.10-11-12. 

H O R V Á T O R S Z Á G - S Z L O 

V É N I A 7 5 - 4 5 . Ld.: Ciglar 14. 

Mazic 12. Lucin 16 illetve Skerget 
16. Halilovic 14. pont. 

M A G Y A R O R S Z Á G - A N 

D O R R A 1 1 6 - 1 4 . Ld Muszbek 23. 

Vida 23. Serbán 14. Cselei 13. 
Kazeszdolér 10 illetve Poprigues 4 
pont. 

A N D O R R A - H O R V Á T O R 

S Z Á G 1 3 - 9 3 . Ld.: Goncalves 5. 

Podic 20. Jericevic 22 p, Vrinjanin 
13 és Ciglar 12 pont. 

M A G Y A R O R S Z Á G - S Z L O 

V É N I A 1 0 8 - 4 0 . Ld.: Muszbek 33. 

Vida 23 p. Nagy E. 15, illetve 
Berdajs 12. Pincolic l) pont. 

S Z L O V É N I A - A N D O R R A 9 0 -

1 1 . Ld.: Halilovic 40. Skerget 13. 
Berdajs 11. Laia Gareia 4 pont. 

m a ( ; y a r o r s z á ( ^ h o r v á t -

ORSZÁG 49-56. Ld.: Varga 9, 
Nagy 8. Vida 8. illetve Ciglar. I I , 
Fabbri I I, Vrinjanin I I pont. 

AI.L STAR-ötös (edzők szava

zatai alapján a legjobb öt játékos): 
Szentkirályi Réka. Nagy Eszter (Ma
gyarország), Lea Fabbri (Horvát
ország), Sandra Vrinjanin (Horvát
ország), Belma Halilovics (Szlo
vénia). 

A torna gólkirálynője: Muszbek 
Zsuzsanna (Magyarország) 

A torna végeredménye: 1 
Horvátország. 2. Magyarország, 3. 
Szlovénia. 4. Andorra. 

A torna díszvendégei voltak: 
Alexander Avakumovics. FIBA 
elnöke; Horváth Frigyes, MKOSZ 
főtitkára; Killik László MKOSZ 
szakmai felelőse. 

KKK DKG East-Szcdcák 
Akuterm KF 86-73 (47-18) 
Nagykanizsa, MÁV NTE 

csarnok. 200 néző. Jv.: Major L., 
Fekete. NB l/B-s férfi kosárlabda 
mérkőzés. 

Á'Á'A' DKG East: Farkas 5/3. Gáli 
29/15. Török 5/3, Molnár 2, Belous 
32/3. Gs.: Halász, Koma, Horváth 3. 
Vojvoda 10. Németh, Murvai. Edző: 
Földesi Attila. 

Tatabányai KC-MÁV NTE 
53-64(23-31) 

Tatabánya, 100 néző. Jv.: Bognár. 
NagyZ. 

MÁV NTE: Torna I I . Szabó. 
Góber 25/3. Tahi 6/3. Zsolnay 12. 
Csere: Gulyás 8. Horváth 2. Edző: 
Kovács Nándor. 

USZAS 

XIV. HARKÁNY 
SPRINT 

Nemzetközi 
Úszóverseny 

1999. IX. 11. 

Ölvenméleres, elektromos időmé-
réses medencében hat ország, hu
szonnyolc csapat és háromszáz ver
senyző (horvál. jugoszláv, bosnyák, 
szlovák, román és magyar) részvéte
lével rendezték meg a versenyt. 

Bolyai DSE, 1987-88-ban szüle
tettek: 

50 ni mell: I. Kercsmarics Mariet
ta 40.39. 

50 m gyors: 7. Kercsmarics Mari
etta 33.91. 

1985-96-ban születettek: 
50 m mell: 2. Papp Viktória 36.98. 
50 m gyors: 6. Papp Viktória 

32.64. 
1989 és fiatalabb: 
50 m pillangó: 3. Tuboly Klaudia 

40.49. 
50 m mell: 4. Tuboly Klaudia 

46.84. 
Az egyhónapos nyári szünet után. 

alig egyhetes felkészülés előzte meg 
a versenyt - melyen elsősorban a 
sportkapcsolatok ápolása miatt vet
tek részt. A nyári csúcsformát ugyan 
nem érték el az időeredmények, de 
például Papp Viktória 50 m mellen 
ezzel az időeredménnyel is döntős 
lett volna a nyári országos ifjúsági 
bajnokságon, és a fiatal bolyais 
úszók is dobogós eredménnyel bizo
nyíthatták rátermettségüket. 

DRASKOVICS BARKACS-
ÉS MŰSZAKIBOLT 

Nagykanizsa, Szent I. u. 9. 
Tel.: 93/314-948 

FISCHER, CURVER, HANNO, ROTO, LOCTITE, FOREST, ZIUR, 
SCHWÖLLER MÁRKAKÉPVISELET 

Nálunk mindent megtalál, amire a háznak szüksége van! 

Nagykanizsa helyzete földrajzi 
okok miatt kifejezetten hátrányos 
sportunkat tekintve, lehetőségeink 
korlátozottsága miatt. 

Eddigi cikkcink és hirdetésünk 
alapján már megismerkedhettek a 
Kanizsa Sport Egyesület alpinista 
szakosztályával, amely immár másfél 
éve hivatalosan is létezik. Törekvéseink 
a tagtoborzás terén eddig nem jártak 
sok eredménnyel. Ennek oka elég egy
szerű: a rendelkezésünkre álló műfal 
igazán élvezetes és lelkesítő kezdés 
egy új tag számára, de az a lelkesedés 
tiszavirág-életű lehet, ha nem ismer
tetjük meg a valódi sziklamászással. 
Legközelebbi magashegyünk 250 km, 
sziklafalunk pedig 50 km távolságra 
található városunktól. Problémánkat 
az utazás jelenti. Vonattal és busszal 
sportfelszerelésünk cipelgetése kifeje
zetten körülményes, kényelmetlen. 
Autóhoz pedig ritkán és csak kölcsön 

jutunk, ami tényleg és pontosan oda 
vinne, ahova mi szeretnénk. Gondot 
jelent még kis csapatunk időbeosztá
sának összehangolása, nagyobb lét
számnál ez is könnyebb lenne. A hely
zet kicsit ellentmondásos, de nem 
megoldhatatlan. Több társadalmi rész
vétellel, és biztosabb anyagi háttérrel 
aktívabb sportéletünk lehet. Akit iga
zán megfog ez a sport és már kellő 
alaptudással, egyéni felszereléssel ren
delkezik, az. megismerkedhet a maga
shegyi túrázás szépségeivel, nehézsé
geivel is. Az alpinista sport egészsé
ges életforma, igazi kaland, ezért nagy 
jövőjét látom hosszú nemzedékeken 
keresztül. 

Ha valaki érdeklődését felcsigáztam 
volna, kedve támad belekóstolni egy 
új kalandba, akkor várom minden ér
deklődő hívását a 06-30/9794-733-as 
telefonon. 

Pintér Szilárd 
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A P R Ó H I R D E T É S E K 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 

(Nagykanizsa, Terv u. 3. sz. alatt) VESZÜNK FEL! 

menni! Érd.: 
(30656 K) 

312-677-es telefonon. 

INGATLAN 
Nagykanizsán a Csónakázó-tónál 3 
szintes, összkomfortos hétvégi ház 
szép kilátással eladó. Irányár: 4,3 M 
Ft. Érd.: 18 óra után a 93/312-072 
vagy 93/316-827-es telefonszámon. 
(30680 K) 
Nagykanizsán 3 szobás. 108 nm-cs. 
kétszintes, egyedi fűtéses lakás eladó. 
Érd.: 322-020-as telefonszámon. 
(30678 K) 
Egy+fél vagy kétszobás, egyedi fűté
ses lakást keresek 3. emeletig. Érd.: 
06-30/9794-754-cs telefonon. (30595 
K) 
Sürgősen keresek családi házat Nagy
kanizsán vagy környékén. Ajánlatokat 
a 06-20/992-64-0 l-es telefonon. 
(30596 Kl 
Nagykanizsa-Miklósfa elején 4 szobás. 
2 fürdő. 2 hall, garázsos nagy családi 
ház eladó. Kisebb lakást Nagykanizsán 
beszámítunk. Szoc. pol. is megoldható. 
Érd.: 06-30/227-3118-as telefonon. 
(30664 K) 
2 éve épült belvárosi, 200 nm alapterü
letű családi ház eladó. Zöldözvetű 
kerttel, garázzsal. Érd.: 06-20/9943-
796-os telefonszámon. (30672 K) 
Galamboki 3 szintes. 4 szobás családi 
házam eladnám, vagy kanizsai kórház
hoz közelire cserélném. Érd.: 93/358-
57l-es telefonszámon. (30663 K) 
Gyékényesen, a tóparthoz közel 4700 
nm-es közművesített lelek reális áron 
eladó. Érd : 18 óra után a 93/319-575-

ös telefonon. (30585 K) 
Mórichelyi szőlőshegyen 700 n-öl sző
lő, gyümölcsös, új építésű pincével el
adó. Villany, kövezett út van Érd.: 
93/322-828-as telefonszámon. (30526 
K| 

JARMU 

TRABANT 601 S '82-es évjáratú, ki
tűnő állapotban, egy év műszakival el
adó. Érd.: 93/312-505-ös telefonszá-
mnn. (30679 K) 
10 éves LADA friss műszakival eladó. 
Érd.: az esti órákban a 93/318-635-ös 
telefonszámon. (30677 K) 
'83-as évjáratú Wartburg, üzemképes 
állapotban, lejárt műszakival 35 E Ft 

irányáron eladó. Érd.: 311-559-es tele
fonszámon. (30675 K) 

GARÁZS 
Nagykanizsán a Hermán O. utcában 
garázs kiadó. Érd.: az esti órákban a 
312-646-os telefonszámon. (30673 
K) 

BÉRLET 
Egyszoba komfortos családi házrész 
albérletbe kiadó 2 személy részére. 
Érd.: 312-793-as telefonszámon egész 
nap.(60681 K) 

VEGYES 
Tapasztalt nyugdíjas tanítónő alsó ta
gozatosok korrepetálását vállalja. Érd.: 
93/314-30l-es telefonszámon. (30670 

K) , ^ _ 
200 literes mélyhűtőláda eladó. Érd.: 
16 óra után a 93/321-062-es telefon-
számon. (30682 K) 
Boroshordók, szőlődaráló, műanyag-
hordók, szőlőpréselő, terménydaráló, 
PB-gázpalack, 1/2" és 5/8" vízvezeték
cső eladó. Érd.: 17 óra után a 93/319-
957-es telefonon (30668 K) 
Altalános iskolások korrepetálását ma
gyarból, történelemből, matematiká
ból, németből és orosz nyelv tanítását 
vállaljuk. Érd.: 17 óra után a 333-299-
es telefonszámon. (30660 K) 
SEGÍTSÉG EMBEREK! 6 hetes feke-
te színű KISCICÁK vagyunk, gazdit 
keresünk! Nem akarunk menhelybe 

A hirdetéseink megje lennek 

az I N G A T L A N B Ö R Z E c. 

k iadványban is. 

Nagykanizsán 
5 szobás PANZIÓ 

bérbe adó vagy 
ELADÓ! 

Tel.: 06-30/9015-222 vagy 
93/318-800. 

a w w w . s i e n e t . h u / k a n i z s a w e b o l d a l á n ! 

E-mai l t k ü l d h e t n e k a k a n i z s a h e t i l a p @ s i e n e t . h u c í m r e . 

Számítástechnikai tanfolyamok in
dulnak szeptember közepén Nagy
kanizsán, az Informen Bt. szerve
zésében. 40 órás Word, 80 órás 
Word, Excel tanfolyam. OKJ-kép-
zések: 200 órás alapfokú és 230 
órás középfokú tanfolyam. Jelent
kezés és információ: 93/317-223, 
06-30/9120-261.(30592 K) 

Szálkás szőrű, kan tacskót találtam. A 
kutyus törzsszámával lehet jelentkezni 
a 316-066-os telefonon az esti órák-
ban.(30584 K) 
Magyar nyelvtanból általános iskolá
sok részére pótvizsgára felkészítést. 

korrepetálást vállalok. Erd.: 93/313-
880-as telefonon. (30566 K) 
Társasház oldalfala reklámfestésre ki
adó. Érd.: Bencze Valéria. Nk. Garay 
u. I l/A. (30451 K) 

PARTNERKERESŐ 
28 éves válásban lévő. egygyermekes 
csinos hölgy, társát keresi komoly kap
csolatra egy káros szenvedélyektől 
mentes úrban. „Örök boldogság" jel
igére a Nk. Pf. 154-be várok levelet. 
(30667 K) 
47/160/54 elvált hölgy, káros szenve
délytől mentes ural keres. Leveleket 
„Nárcisz" jeligére Nagykanizsa. Pf. 
154-be várok. (30676 K) 

TELEFON/FAX: 93/318-289 
MOBIL: 60/399-399 

ÉJJEL-NAPPAL 

K Ü L F Ö L D Ö N - B E L F Ö L D Ö N 

A U T Ó M E N T É S 
MEGBÍZHATÓ - PONTOS - SZAKSZERŰ 

Pintér Szilárd 
ipari alpinista vállalkozó 

Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. 1 l /A. X. e. 65. 
Tel.: (06-30)9794-733 

Tevékenységem: épületek, építmények szigetelése, 
karbantartása, tisztítása; fémszerkezetek javítása, tisztí
tása, korrózióvédelme; esőcsatorna-tisztítás; bontás; 
veszélyelhárítás; ablaktisztítás ipari alpin technikával! 

Megrendelésüket tisztelettel várom. 
Pintér Szilárd vállalkozó 

HSMK HETI PROGRAMAJÁNLÓ 
Információ, jegyárusítás 10.00-18.00 óra. Tel.: 311-468 

- 17-én 19 órakor: DROGMENTES DISCO 
- 21-én 18.30 órakor: VILÁGJÁRÓK KLUBJA - Európa legészakibb fókán 

- Böröcz Zsolt útiélmény-beszámolója 

- 22-én A PÉTERFY ÁLTALÁNOS ISKOLA 
TANULÓINAK RAJZKIÁLLÍTÁSA 
az Ifjúsági Galériában 

- 24-én 18 órakor: AMATŐR ROCKZENEKAROK TALÁLKOZÓJA 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: 
Büki Erzsébet, Dukát Éva, Lukácsa Zsuzsa, Tuboly Judit. Munkatársak: 
Bencze Ildikó, Miilei Szilvia. Külső munkatársak: Benedek Miklós, 
Horváth István, Horváth Zoltán, Varga György (fotóriporter). Hirdetés
szervezők: Varga Zoltán (20/9351-036), Németh László (30/956-8410). 
Szerkesztőség: Nagykanizsa. Terv u. 3. Levélcím: 8801 Nagykanizsa, Pf.: 
154. Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Terv u. 3. Kiadja a 
Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Terv u. 3. Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: 
Lukács Ibolya. Nyomja a Zalai Nyomda R t Zalaegerszeg. Gorkij u. I. Tel.: 
92/313-550. Felelős vezető: Czirkl György. Terjeszti a Magyar Posta és a 
Kanizsa Újság Kft. Az áras példányok ára 65 Ft. ISSN 0865-3879 
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Az eredeti tervek szerint idén 
szeptember elsején már az Attila 
Úti Bölcsőde épületében kezdte 
volna meg a munkát az autista 
csoport. A folyamatban lévő át
alakítások miatt ez azonban el
maradt, így az autista csoport 
csak jövő szeptember l-jén kerül 
végleges belyére. szintúgy, mint 
az ENO (Értelmi Fogyatékosok 
Napközi Otthona), amely velük 
egy időben fog átköltözni az Űr
hajós Úti Óvoda épületébe. 

Még nem költözik 
Információink szerint az idén még 
nem költözik el a Thúry György 
Múzeum. A tavasz folyamán, ko
rábbi lapszámunkban már szó esett 
egy feltételezett őszi költözésről, ám 
ez úgy tűnik, nem valósul meg. A 
miértekről szerettük volna megkér
dezni Dr. Horváth Lászlót, a mú
zeum igazgatóját is, de ő jelenleg 
Becsehely mellett leletmentő ásatá
sokat vezet. A műszaki ms/.tályon is 
érdeklődtünk a téma kapcsán, ám 
ott semmiről sem tudnak, mondván 
a múzeum ügye megyei ügy, így 
sem az irodaház kialakításával, sem 
a tewezett költözéssel kapcsolatban 
nincsen információja az osztályve
zetőnek. 

K a n i z s a F e l s ő o k t a t á s á é r t A l a p í t v á n y 
a k ö v e t k e z ő k é p z é s e k e t h i r d e t i m e g 

A székesfehérvári Kodolányi János 
Szakközépiskola és a Kanizsa Felsőoktatásért 

Alapítvány érettségire épülő, középfokú, 
távoktatásos képzéseket indít 
idegenforgalmi szakirányban. 

Tanfolyamai: 
• Idegenforgalmi ügyintéző 
• PR-menedzscr 
• Idegenvezető és hostess 
Középfokú OKJ-s képzések távoktatásos rendszer
ben havonta egy nap konzultációval. 

UNIVERSITAS NYELVISKOLA 
Ajánlatunk 1999. október l-jétől 
Kezdő, újrakezdő, haladó, társalgási, vizsgára felké
szítő, intenzív nyelvtanfolyamok alap-, közép- és 
felsőfokú szinten 

ANGOL, NÉMET nyelvből, 
normál létszámú csoportokban. 

Cégeknél igény szerinti csoportösszcállításban. 
Órakezdés: délelőtt, délután, este, illetve szombat 
délelőtt. 

Csoportlétszám: min. 10 fő. 
Óradíj: 300 Ft/fő. havi és részletfizetési lehetőség. 
Beiratkozás: Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 
Universitas Nyelviskola 
A minőséget kiváló oktatóink garantálják. • 

Európai integrációs továbbképzés pedagógusok, 
köztisztviselők, jogászok részérc. 

Berzsenyi Dániel Főiskola 
Európai Tanulmányok Közponl 

Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 

Ezúton szeretnénk felhívni figyelmét a pedagógu
sok, köztisztviselők, jogászok, üzletemberek és mé
diaszakemberek számára szervezett európai integrá
ciós képzésre. 

A képzés 1999. szeptember 25. és 2000. január 29. 
között tart szombati napokon 8-14.30 óráig a 
Kanizsa Főiskola épületében. 

A kurzusokat elismert felsőoktatási előadók tartják. 

Részvételi díj: 10.000 Ft/fő. 

Az akkreditálás folyamatban van. 

Jelentkezés: Nagy Lajosnéná l vagy T o r m a Rolandná l 
K a n i z s a F e l s ő o k t a t á s á é r t Alapí tvány 

Nagykanizsa , Zrínyi u. 3 3 . • Tel . / fax: 9 3 / 3 1 2 - 0 5 2 

Az új tanévben is a megszokott, 
magas színvonalú képzéssel várja 

Önt és gyermekét a 

DIALOG NYELVSTÚDIÓ 
Ajánlatunk 1999. szeptember 20-tól 

Kezdő, újrakezdő, középhaladó, haladó, társalgási, vizsgára felkészítő 
szinten: 
1. 100 órás intenzív nyelvtanfolyam 
2. Normál tempójú nyelvtanfolyamok 
3. Cégek számára kihelyezett egyéni vagy csoportos oktatás 

ANGOL, NÉMET, OLASZ 
nyelvből garantáltan kis létszámú csoportokban. 

• Órakezdés: délelőtt, délután, este illetve csak szombat délelőtt 
• Kedvező óradíj - havi- és részletfizetési lehetőség. 
• Jelentős kedvezmények: - törzstanulóinknak 

- a délelőtti csoportot választóknak 
- a szeptember 6-áig jelentkezőknek 

Beiratkozás: a jelentkezés sorrendjében személyesen 1999. szeptem
ber 18-ig 

DIALÓG NYELVSTÚDIÓ 
Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 

Tcl./Fax: 93/326-413: 30/9272-329 
E-mail: dialog@wcslel900.net 

Az új tanévben is válassza a minőséget! 

K A N I Z S A 
T R E N D K F T . 

DIN ISO 
14001 
»001 

KAÜIIZSA 

trend kft Lakberendezési 
Áruháza 

8800 Nagykanizsa, Ady út 45. 
Tel.: 93/313-106,93/500-157 

A M A P O L A 
Széles e lemválasztékú, igényes, 

többfunkciós bőr- és szövetgarnitúra. 
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Nasykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 

XI. évfolyam 38. szám • 1999. szeptember 23. Megjelenik 21.000 példányban 

Szegény gazdagok vagy gazdag szegények? 

Többször felvetődött már, hogy 
a vagyonkataszter létrehozásához 
nincsenek meg a szükséges ada
tok. A Földhivatalban lapunk kér
désére elmondták, hogy az ott 
használatban lévő nyilvántartó 
rendszer is alkalmas arra. hogy 
egy úgynevezett szektorszám se
gítségével bárki kikereshesse a 
nyilvántartásban lévő egy tulaj
donban lévő vagyontárgyakat. Ez 
az önkormányzat esetében nem 
egyszerű, de nem is megoldhatat
lan feladat, mondta el lapunknak a 
Földhivatal illetékese. Vélemé
nyük szerint az önkormányzatnak 

nincs szüksége a földhivatali nyil
vántartásokra, hiszen az olt tárolt 
adatok a polgármesteri hivatalban 
is rendelkezésre állnak, legalábbis 
a Földhivatalban úgy tudják. Az 
esetleges változásokról folyamato
san tájékoztatják a hivatalt, a hatá
rozatokat oda is megküldik, vagyis 
a polgármesteri hivatal rendszere
sen megújíthatja a saját nyilván
tartását. A Földhivatalban megtud
hattuk azt is, hogy 1-2 évvel ez
előtt a polgármesteri hivatalban 
foglalkoztatott polgári szolgálato
sok áttekintették a Földhivatal tel
jes adatbázisát, a rendelkezésre ál

ló dokumentumokat, földkönyve
ket, mindenre kiterjedő egyezteté
seket folytattak. Arra a kérdésre, 
hogy ezeket a munkálatokat mi
lyen megfontolásból végezték, il
letve mi lett az összegyűjtött ada
tok sorsa, ott nem tudták a választ. 

Mindezeket hallva, kérdésünk 
(és talán nem csak a miénk): miért 
kell évek óta újabb és újabb kéré
sekkel sürgetni a hivatalt az ön
kormányzat vagyonának összegzé
sére, annak kimutatására? Mivel 
gazdálkodik az, aki nem is tudja, 
mije van? Mivel foglalkozik a Va
gyongazdálkodási Iroda? 

Megkésett évkezdés 
Az építkezés második ütemé

nek befejezése február végére 
várható, de a munkálatok jelen
legi állása szerint valószínű, 
hogy még a határidő előtt átadás
ra kerül az egész épület. A még 
folyó építkezés nem fogja zavar
ni a tanítást, hiszen teljesen el
zárt területen folynak majd a 
munkák, így balesetveszélytől 
sem kell tartani. 

Szeptember 16-án történt meg a 
Palini Altalános Iskola műszaki 
átadása. Az építkezés első ütemét 
a ZÁÉV Rt. és a KANIZSABER 
Kft. határidőre teljesítette, így 
már az új épület elkészült részé
ben kezdhetik meg - egy kicsit 
késve - szeptember 20-án a tan
évet a gyerekek - tudtuk meg 
Sabján Imrétől, az iskola igazga
tójától. 

8 8 0 0 Nagykan izsa 
Eötvös tér 2 7 . 

Alkatrész ForróDrót: 
9 3 / 3 1 5 - 1 4 0 , 6 0 / 4 6 8 - 6 8 3 

élni éz üutótÁfkoi keit. 
LAKOSSÁGI SZOLGÁLTATÁSAINK: 

» • Ingyenes házhozszállítás 
Részletfizetési kedvezmény 

» Gépjármű adatainak nyilvántartása 
>- Pontgyűjtési akció 
>- Alkatrész keres-kínál szolgálat 
> Alkatrész Antikvárium 
> • Tűzoltó-kedvezmény 
> - Közalkalmazotti kedvezmény 
>- Argosz biztosítással rendelkezőknek kedvezmény 
>• Válaszd kii, ALKUDJ!, Fizess és vidd! 
>- Alkatrészek, felszerelési cikkek minden típushoz. 

Minden 1 . 0 0 0 Ft felett vásárló vevónket megkínáljuk 
kávéval, forró csokoládéval, frissítővel. 

Sterrtetttí vájjuk. Önt! 

Az építkezést 
leállították 

Tóth József, a Polgármesteri 
Hivatal Építéshatósági Csoport
jának vezetője úgy tájékoztatta 
lapunkat, hogy a Sugár 3. számú 
épületben folyó munkálatokat le
állították. A leállítás indoka az, 
hogy a tulajdonosnak nincs építé
si engedélye, és az átalakítással 
kapcsolatos terveket sem jutatta 
cl a hivatalba. Időközben a Sugár 
út 3. számú épület homlokzata 
több szempontból is változáson 
esett át, anélkül, hugy ehhez bár
ki beleegyezését kérte volna az új 
tulajdonos. Úgy tűnik, a leállítás
nak sem sikerült kellő hang
súllyal érvényt szerezni, hiszen a 
munkálatok még c hét elején is 
folytatódtak az épületen. 

Szűkülő hivatal 
Hétfői ülésén tárgyalta az Ügyrendi. 

Jogi és Közrendi Bizottság a polgár
mesteri hivatal átalakítási tervezetét. 
Az új rendszer szerint mindössze négy 
osztály lenne a hivatalban, a gazdálko
dási osztály, a közigazgatási osztály, 
népjóléti osztály, valamint művelődési 
és sportosztály. A jegyzői irodához tar
tozna személyzetis, a jogászok, az in
tézményi és belső ellenőrzés, az infor
matikus, a testületi szervezés, és a hi
vatali gondnokság. A polgármester irá
nyítása alá tartozna közvetlenül a fő
építész és munkatársai, az ügykezelők 
és a tanácsadók. Az alpolgármesterek
hez tartoznának a marketing és média 
ügyintézők, valamint a nemzetközi 
kapcsolatok ügyintézője. A tervezett 
létszámleépítések kapcsán megtudhat
tuk, hogy az első ütem konkrét szemé
lyeket még nem érint, a leépített 16 fő 
csak jelképes, a hivatali alkalmazottak 
tényleges megszámolásából adódik, 
olyan jelenségekből, mint pékiául. egy 
négyórás foglalkoztatott fél státuszt je
lent, és nem egészet. A második ütem
ben, mondta el dr. Tuboly Marianna 
jegyző már valószínűleg lesznek elbo
csátások is, például a konyha felszá
molása kapcsán. Dr. Fodor Csaba véle
ménye az előterjesztés kapcsán az volt, 
hogy semmiképpen nem szerencsés, 
hogy az előterjesztés személyekre le
bontva is bemutatja a hivatal új, terve
zett szerkezetét, hiszen ez azt is jelent
hetné, hogy a megüresedett hivatali 
posztokra nem lehel belülről pályázni. 



E L J U T O T T 

A MEGVALÓSULÁSIG 
Az e l m ú l t p é n t e k e n d i á k o k t ó l vo l t h a n g o s a fő i sko la Z r í n y i u t 

cai é p ü l e t e . M e g j e l e n t e k a g ó l y á k , a z o k a f i a ta lok , a k i k e l s ő é v e s 
l e v e l e z ő h a l l g a t ó k é n t fe lvé te l t n y e r t e k a m i s k o l c i e g y e t e m k i h e 
lyezet t g é p é s z m é r n ö k i k a r á r a . V e l ü k e g y ü t t k e z d t é k m e g t a n u l 
m á n y a i k a t a 2. 3 . és 4 . é v f o l y a m o s h a l l g a t ó k i s , a z o k , a k i k e d d i g 
vá l l a lkozó i s z e r v e z é s b e n a C s e r h á t i - s z a k k ö z é p i s k o l á b a n v é g e z t é k 
t a n u l m á n y a i k a t . 

Birkner Zoltán, a Kanizsa 
Felsőoktatásáért Alapítvány 
ügyvezető igazgatójának kö
szöntő szavai után Tüttő István 
polgármester üdvözölte a hall
gatókat, s felhívta figyelmüket 
arra,, hogy milyen nagy jelentő
ségű esemény részesei lettek, 
szerepük a város megtartó ké
pességében jövőbe mutató lehet. 
Nagykanizsa régi álma megva
lósulni látszik, hiszen a miskol
ci egyelem mellett februártól a 
Budapesti Műszaki Egyetem 
képzésére is sor kerül ebben az 
épületben, s a jövő év szeptem
berében megnyitja kapuit a 
Kanizsa Főiskola. S. Nagy Ka
talin professzor asszony „első 
gyerekeinek" nevezte az új főis
kolásokat, akikre a szokottnál is 
jobban odafigyelnek majd. Állí
tása első bizonyítékaként arra 

ösztönözte a fiatalokat, hogy ta
nulmányaik megkezdésével pár
huzamosan azonnal alakítsák 
meg a hallgatói önkormányza
tot, problémáikat juttassák el az 
intézmény titkárságára. 

A köszöntő szavak után pro
fesszor Cselényi József, a mis
kolci egyetem dékánja és S. 
Nagy Katalin, a Kanizsa Felső
oktatásáért Alapítvány kurató
riumának elnöke kézjegyükkel 
hitelesítették a két intézmény 
közötti együttműködési megál
lapodást. 

A tanévnyitó ünnepség az öt
ven elsőéves hallgató eskütéte
lével ért véget, majd az egyetem 
hagyományai szerint professzor 
Cselényi József kézfogással fo
gadta egyetemi hallgatóvá a fia
talokat. ' 

B . E . 

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése köszönetét fejezi ki a 

RUBAU Kft-nek az Arany János utcai óvodaépület homlokzatán 
végzett felújítási munkáiért. 

A közgyűlés szintén köszönetét fejezi ki Jakabfi József, Március 15. 
tér 9. szám alatti lakosnak, valamint Horváth László, Honvéd utca 7. 
szám alatti lakosnak és feleségének a város közterületein lévő kő-
kereszteken végzett felújítási munkájáért. 

CUKORBETEGEK 
RENDEZVÉNYE 
A Nagykanizsai Cukorbete

gek Egyesülete idénynyitó fog
lalkozását 1999. szeptember 
24-én pénteken 16 órakor tar
ja a kórház tanácstermében. 

Az egyesület várja az érdek
lődők jelentkezését a cukorbe
tegségről szervezett intenzív 
tanfolyamra is. A tanfolyam he
lye a cukorbeteg gondozó. 

Versenytárgyalás 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

Polgármesteri Hivatala 

NYILVÁNOS VERSENY
TÁRGYALÁSON ÉRTÉKESÍTI 

a Nagykanizsa, Erzsébet tér 21. 
szám alatt található 
I. emeleti irodákat. 

Versenytárgyalás ideje: 1999. 
október 14. 9.00 óra 
Versenytárgyalás helye: polgármes
teri hivatal alagsori tárgyalóterme 

Részletes versenytárgyalási kiírás 
a polgármesteri hivatal II. emelet 5. 
és 6. számú irodáiban vehető át. 

3 Szeptember 14-én az esti órákban a 
nagykanizsai rendőrkapitányság őrizetbe 
vette azt a rigyáci férfit, aki előző nap a 
rigyáci hegyen lövöldözött. Ellene lő
szerrel és fegyverrel való visszaélés bűn
tett elkövetésének alapos gyanúja miatt 
indítottunk büntetőeljárást. 

3 Közlekedési baleset színhelye volt 
Eszteregnye belterülete, ahol két sze
mélygépkocsi ütközött frontálisan, mely
nek következtében mindkét gépkocsi ve
zetője megsérült. 

3 Hívatlan látogatók jártak a 
Nagyrécséhez tartozó Antal-hegyen, 
ahol borospincéket törtek fel ajtóbefeszí-
tés módszerével. Az öt pincéből fűnyírót, 
kapálógépeket és egyéb műszaki cikke
ket tulajdonítottak el 80.000 Ft értékben. 

3 A Daewoo szerviz eredetvizsgálója 
tett bejelentést, mert egy eredetvizsgálat
ra beszállított Barkas gépkocsinak a mo
torszáma meghamisítottnak bizonyult. 

3 A késő esti órákban a Murafém 
Kft. telephelyén tetten értek egy kanizsai 
férfit, aki az egyik munkagépről alkatré
szeket akart leszerelni. 

3 23.55-kor letenyei határőrök tartóz
tattak fel egy horvát állampolgárt, akit a 
pesti Központi Kerületi Bíróság elfogató 
paranccsal körözött lopás elkövetése mi
att. A horvát állampolgárt őrizetbe vet
tük. 

3 15-én a délelőtti órákban a Király 
utca egyik butikjából két ismeretlen sze
mély az eladók éberségét kijátszva fehér
neműt tulajdonított el ötezer forint érték
ben. 

3 Dózsa Gy. úti lakos Attila úti gará
zsába törtek be ismeretlen tettesek ajtó-
befeszítés módszerével és horgászfelsze
relést tulajdonítottak el 80.000 Ft érték
ben. 

3 A déli órákban tett az egyik va
gyonvédelmi kft. diszpécsere telefonon 
bejelentést arról, hogy a Kisberki utcá
ban betörés történt egy családi házba. A 
betörők ablakbefeszítés módszerével tör
tek be a lakásba, ahol kutatást végeztek. 

3 Szintén betörők jártak a Postakert 
utca egyik lakásában, ahová zártöréssel 
jutottak be és a lakást átkutatták. 

3 Ugyanebben az időben tettek beje
lentést egy lakásbetörésről, a Postakert 
utcából. A helyszíni szemle megállapí
totta, hogy a szomszédos épületekbe is
meretlen tettes a lakók távollétét kihasz
nálva zártörés módszerével jutottak be. 

3 Az esti órákban a kórház baleseti 
ambulanciáján jelentkezett egy kanizsai 
fiatalember ellátásra, mivel nyaka meg
sérült meg egy délelőtt bekövetkezett 
közlekedési baleset során. 

3 20.00 órakor tettek bejelentést a 
Zemplén Gy. u. egyik többszintes házá
ból, mert ismeretlen tettes a tetőfeljárót 
lezáró rácsajtót kulccsal kinyitotta és tűz

oltó készüléket, valamint parabola anten
nát tulajdonított el 50.000 Ft értékben. 

3 Zalakarosban, a fürdő területén is
meretlen tettes kinyitotta az egyik fürdő
ző vendég kabinját, és kistáskáját tulaj
donította el hitelkártyájával, valamint 
10.000 Ft-tal. 

3 16-án 10.50-kor pórul járt az a be
csületes horvát állampolgár, aki az Er
zsébet téren lévő legális pénzváltónál kí
vánt pénzt átváltani, a pénzautomata 
előtt kezéből ismeretlen tettes százmár
kását kikapta és elfutott vele. A gyors 
rendőri intézkedés során I. R. román ál
lampolgár hölgyet az URH járőr elfo
gott, majd őrizetbe vétel mellett gyorsí
tott eljárást kezdeményeztek vele szem
ben, s az országból kiutasították. 

3 A délelőtti órákban, a Magyar utcá
ban egy családi házba törtek be ismeret
len tettesek ablakbenyomás módszeré
vel, ahonnét egy darab videokészüléket 
tulajdonítottak el 70.000 Ft értékben. 

3 Bartók Béla utcai lakos azért tett 
bejelentést ismeretlen tettes ellen, mert 
az, az épület alagsori tárolója előtt lezárt 
MTB-kerékpárját eltulajdonította. A lo
pási kár 30.000 Ft. 

3 15.50-kor Zrínyi utca egyik műsza
ki áruházából tettek bejelentést, mert ott 
négy fő ismeretlen személy megjelent, 
szóváltásba keveredtek az eladókkal és 
eközben három darab vasalót tízezer fo
rint értékben eltulajdonítottak. 

3 Ezen a napon Zalakaroson két né
met állampolgár is bűncselekmény áldo
zata lett. Egyiknek gépkocsiját törték fel 
ablakbetörés módszerével, a másiknak 
pedig bérelt hétvégi házát ablakbefeszí
tés módszerével törték fel és több tízezer 
márka kárt okoztak ezzel az ismeretlen 
tettesek. 

3 17-én 12.40-kor súlyos baleset 
színhelye volt Palin, Alkotmány utca 
posta előtti útszakasza, ahol is egy autó
busz gyalogost gázolt. A gyalogos nyolc 
napon túl gyógyuló súlyos koponyasérü
léseket szenvedett. 

3 13.30-kor az Ady utca egyik laká
sába az etnikumhoz tartozó nő kéretőzött 
be rosszullétet színlelve, majd a tulajdo
nos figyelmét kijátszva betétkönyveket 
és postai takarékkönyveket tulajdonított 
el 300.000 Ft értékben. 

3 Orvvadászok jártak Orosztonyhoz 
tartozó erdőrészen, ahol hurokkal elejtet
tek egy kapitális szarvasbikát, amelynek 
eszmei értéke egymillió forint. 

3 17.15-kor közúti baleset színhelye 
volt Miklósfa városrész előtti háromszáz 
méteres útszakasz, ahol is egy kanizsai 
lakos Honda motorkerékpárjával az 
árokba, majd az út mellett lévő diófának 
ütközött. A motoros súlyos, nyolc napon 
túl gyógyuló bordatöréseket szenvedett 

(Folytatás a 10. oldalon.) 

1999. szeptember 23 . 



OLVASÓI LEVÉL MAkciós
 nyeremények 

Gazdára várnak 
Dr. Nemesvári Márta, a 

Szociális és Egészségügyi 
Osztály osztályvezetője kéré
sére ismételten szeretnénk 
felhívni azoknak a figyelmét, 
akik részt vettek az idei par
lagfű gyűjtési-akcióban, és a 
sorsoláskor szerencsésnek bi
zonyultak, hogy nyeremé
nyeiket vegyék át az osztá
lyon. A nyeremények átvéte
lére a hónap végéig lesz le
hetőségük. Amennyiben to
vábbra is lesz gazdátlan nye
remény, azt, az akcióban 
résztvevők között ismételten 
kisorsolják. 

Okos ember széllel 
szemben nem... 
Úgy látszik, Nagykanizsán van

nak emberek, akik mégis megpró
bálják. Fokozzák e cselekedetüket 
még azzal is, hogy mások dárdájá
val verik ... Most éppen az Aradi 
Vértanúk Emlékműről van szó. Mi
ért mondom mindezt'.' 

- Azért, mert egy olyan időszak
ban kergetik az önkormányzatot fe
lesleges és túlzó kiadásokba, ami
kor az. erre a célra fordítható keret 
igen szűkös. 

- Azért, mert jelenlegi ténykedé
sükkel, engedély nélküli építkezé
sükkel, akarva akaratlanul lerom
bolják azt az. elismerést, amit eddigi 
munkájukkal kivívtak maguknak és 
a városnak. 

- Azért, mert az. képzelik maguk
ról, hogy a törvények felett állnak, 
és rájuk nem ugyanaz a törvények 
vonatkoznak, mint maisokra. A tör
vénysértést pedig nem lehet tudat
lansággal magyarázni. 

- Azért, mert a segítő szándékú 
kritikáit, ajánlást nem képesek elfo
gadni. A Képzőművészeti Lektorá
tus a szoborcsoport tervezett megje
lenésével, az Országos Műemléki 
Hivatal a szoborcsoport felállításá
nak tervezett helyével nem értett 
egyet. 

- Azért, mert teljességgel érthe
tetlen számomra, hogy miért nem 
képesek a nemes cél érdekében 
kompromisszumra jutni a hely kivá
lasztását illetően akkor, amikor még 
keresni sem kéne. hiszen már aján
lották a Várkapu mögötti teret, a 
Sétakertet, Eötvös teret stb. 

- Az.ért, mert képtelenek belátni, 
hogy a hazafias érzelmek, hálaadás, 
tisztelet kimutatása nem áll arány
ban az öncélúan megvalósítandó 
emlékmű nagyságával. 

- Azért, mert szereptévesztésben 
vannak. A városvédés azt kellene, 
hogy jelentse e társaság számára is, 
hogy az adott település meglévő ér
tékeit óvják, megbecsüljék, ápolják, 
felkutassák. Erre igen nagy szükség 
is lenne, csak hát ez. egy kicsit ma-
cerás. ezzel nem lehet úgy villogni. 
Pedig élként a segítség a Csónaká-
Z.ó-tó. a Sétakert, a Mindenki Sport
pálya, az Ady úti vasúti tárgyak - és 
még sorolhatnám - esetében is. 

- Azért, mert megbocsáthatatlan 
bűnnek tartom - pláne, hogy tudo
másunk is van róla - és mégis fi
gyelmen kívül hagyják, hogy a vá
rosi köztemetőben igaz. „csak" 7 és 
nem 13, igaz. „csak" hadnagyok, 
századosok és nem tábornokok, de 
'48-as honvédek földi maradványai 
nyugszanak méltatlan körülmények 
között. 

Karácsony József 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
BUDAI ISTVÁN önkormányzati képviselő a 7. számú választókerü

let polgárait várja 1999. szeptember 24-én pénteken 17 és 19 óra 
között a Kazanlak körút 7. számú épület A lépcsőházában lévő 
irodahelyiségben. 

•*• «£• 

KISS LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 1999. szeptember 25-én 
szombaton 10-től 11 óráig várja fogadóóráján a 13. számú vá
lasztókerület polgárait Miklósfán, a Mindenki Házában. 

• • •> 
TÓTH ZSUZSA önkormányzati képviselő 1999. szeptember 29-én 

szerdán 16-tól 17 óráig várja a 11. számú választókerület polgá
rait a FIDESZ-MPP nagykanizsai irodájában a Király utca 47. 
szám alatt. 

• • • 

• • • 

TÓTH LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 1999. október l-jén 
pénteken 17 órakor várja fogadóóráján a 4. számú választókerü
let lakosait a Dr. Mező Ferenc Gimnáziumban. 

• • •> 
MAYER FERENC és RÖST JÁNOS képviselői fogadóórát tart 

1999. szeptember 29-én (szerdán) 16.00 órától az SZDSZ. 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 42. sz. alatti irodájában. 

HOGY AZ UR NAPJÁT 
MEGSZENTELJED... 

Itt most nem szentbe
széd, vagy bibliamagya
rázat következik, hanem 
fenemód furcsává vált 
életünk egyik egyre job
ban szilárduló negatívu
ma tűzetik pellengérre. 

Azt mondja az isme
rősöm, hogy elmeséli 
egy vasárnap délutánja 
történetét. Halljuk hát! 

Amikor a kertvárosi 
kis háza udvarán - befe
jezve azt ebéd utáni te
endőket - kiült a lugas
ba, azt gondolta, hogy ez 
a délután az önfeledt pi
henésé lesz. A nap kelle
mesen sütött, trilláztak a 
madarak, szeme meg
megpihent pompázó kis 
virágos kertjén, s lapoz
ni kezdte a hét közben 
félrerakott újságokat. 
No, most elolvassa 
mind, kipiheni magát, 
vacsorára meg jó lesz a 
családnak a déli mara
dék. Egyáltalán nem így 
történt. A harmadik 
szomszédban elkezdték 

a délben abbahagyott 
erős kopácsolást, bőví
tették a teraszt. A szom
szédok kutyája vonyítani 
kezdett, s ráfelelt az utca 
összes ebe - vannak ele
gen. Átellenben elővet
ték a fűnyírót, s zúgott 
az istenadta masina több 
mint két órán keresztül. 
A szomszéd utcabeli srá
cok kézről kézre adták a 
két kismotort, s éktelen 
berregés közepette egy
más után rótták a körö
ket. Ha elült egyik zaj, 
felhangzott nemsokára a 
másik. S hogy az ünnepi 
délután teljes legyen, in
nen is, onnan is keser
nyés füst kezdett el 
szálldosni. Hiába a bio-
kuka, a falevelet ugye 
égetni kell. Aztán meg
jött a harmadik szom
széd fia, s a kapu előtt 
hagyott autójából csak 
úgy nyomultak ki a deci
belek, angolul. S ez így 
ment estig, míg el nem 
következett a vacsora

idő. S hogy az élvezet 
még teljesebb legyen, 
két szomszédasszony a 
kerítésen át úgy össze
szólalkozott, hogy hal
lotta a fél utca. 

Ha csak egyetlen va
sárnap délután lenne ez 
így - mondta lemondóan 
ismerősöm - nehezen, 
de el lehetne viselni. De 
így telik el az ünnepnap 
egy kertvárosi utcában 
májustól októberig. Még 
a hűvös fuvallat be nem 
parancsolja az embere
ket. Miért? - kérdezi. 
Miért nem tudnak az 
emberek pihenni, leg
alább egy fél napra átad
ni magukat a napfény
nek, levegőnek, a fák 
lombsátrának, egy jó 
könyvnek, halk zené
nek? Talán bizony újra 
törvényt kellene hozni, 
hogy a vasárnapot - leg
alább ezt - pihenéssel 
töltsék az emberek. Nem 
igaz, hogy bizonyos 
munkákat nem lehetne, 

mondjuk a szombatba 
belegyömiszölni, ne le
hetne egy kicsit megáll
ni, ejtőzni. 

Valóban! Miért nem 
lehet a hajtásból leállni, 
örülni a kifestő rózsák
nak, nézegetni a bárány
felhőket, elmélyedni egy 
szép könyvben? Egyál
talán: van-e még az em
berek többségének olyan 
jellegzetes cselekedete, 
tennivalója, ami a vasár
naphoz tartozik, arra jel
lemző? Mert az ugyebár, 
hogy ezen a napon álta
lában nem megyünk el a 
munkahelyünkre, az 
életmódunknak egy bi
zonyos vetülete. 

Csak saját magunk te
hetünk róla, ha még va
sárnap délután is a „mu
száj" tennivalók szorítá
sában élünk, ha nem tu
dunk kiengedni és felol
dódni. Pörgésünkkel leg
alább másokat ne zavar
junk. 

Büki Erzsébet 



Hova folynak el a közpénzek 
a polgármesteri hivatalból? 
Mint a 4. választókerület egyéni önkormányzati képviselője, 1999. ja

nuárjában felkerestem Imre Béla urat, a műszaki osztály vezetőjét, hogy az 
Eötvös tér-Platán sor-Teleki u. által határolt köz- és zöldterületen az el
múlt évtizedekben kialakult helyzetet rendezzem. 

Kértem, hogy a Platán sor 4. és a „bolgár ABC" közötti mintegy 20 m-es 
útszakaszt valamilyen szilárd burkolattal lássuk el, hogy az immár 1,5-2 
méternyire kitaposott sáv ne növekedjen tovább a zöldterület rovására. 
Akkor ígéretet kaptam, hogy tavasszal elkészül az adott útszakasz rekonst
rukciója. 

Júniusban megkérdeztem az osztályvezető úrtól, hogy mire készül el az 
út burkolata, azt a választ kaptam, hogy ebben az évben már nem, mert 
nincs rá pénz! 

Polgármester Úr! 
Mint egyéni önkormányzati képviselőnek az elmúlt hónapokban nem 

egy esetben kellett szembesülnöm azzal a szubjektív érvvel, hogy valamit 
azért nem lehet megvalósítani, mert nincs rá pénz, a költségvetésben nem 
volt betervezve stb. (választókörzetemben például 30 év után Platán sori 
bekötő utak, parkolók újra bitumenezése, zöldterület rendezése, karbantar
tása, kitaposott utak szilárd burkolattal való ellátása stb...). 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének 18/1999. (IV. 30.) 
rendelete, a Szervezeti és Működési Szabályzatának 102. § (2) szerint a 
polgármesteri hivatal szervezetét a 3. sz. melléklete tartalmazza. E mellék
let nem tartalmazza marketingcsoport megnevezést! A többször módosí
tott, az 1999. évi költségvetésről szóló 6/1999. (III. 2.) rendelet áttanulmá
nyozása során sem találtam utalást a fenti szervezeti egység létrehozására, 
sem annak közpénzekből történő finanszírozására! 

Az 1990. évi LXV. törvény 38. § (1) értelmében a képviselő-testületnek 
van hivatala, s nem a polgármesteri hivatalnak testülete! Nem emlékszem, 
hogy módosítottuk volna az SZMSZ-t és a költségvetési rendeletünket az 
előzőek vonatkozásában!!! 

Ha a törvény által kötelezően ellátandó feladatok közé sorolt település
rendezésre nincs fedezet, akkor honnan van forrás az ún. marketingcsoport 
(közgazdászainak, jogászának, sajtóreferensének, titkárnőjének és még ki 
tudja kinek) költségeire? 

M E N N Y I B E K E R Ü L M I N D E Z A V Á R O S N A K ? 

Polgármester Úr! 
Az utóbbi időszakban nem egy esetben kellett tapasztalnom, hogy a pol

gármesteri hivatal által készített közgyűlési előterjesztések tartalma nem 
fedi a valóságot! 

1. Az 1999. július 9-ei közgyűlés „Javaslat Európa üzleti befektetői ki
adványban Nagykanizsa megyei jogú város bemutatkozására" napirend-
pontjának előterjesztésből idézek: 

„..Megkeresés érkezett Nagykanizsa Megyei Jogú Város polgármeste
réhez a 15 EU tagállam nemzetközi kereskedelmi kamarájától... " 

A nálam levő faxmásolat alapján bizonyíthatóan a megkeresés egy lon
doni médiaügynökségtől származik. 

A közpénzekből megszavazott hirdetés ára 867.750 Ft! A minősítést 
képviselőtársaimra bízom!!!! 

A költségvetésben mekkora összeg van elkülönítve ilyen célokra? 
2. Szintén az 1999. július 9-ei közgyűlés napirendjén tárgyalt, „Javaslat 

az Alfától az Omegáig Kft. végelszámolási eljárásának lezárásáról" című 
előterjesztésben, a valótlanságot is állító „szakértői" jelentés alapján a 
közgyűlés határozatában a kft. végelszámolóját, személyében sértő, célza
tosan hamis beállításban tüntette fel. 

Mennyibe kerüli he)t a „szakértői" jelentés? 

Polgármester Úr! 
Meddig kell várnia választókörzetem lakosságának arra, hogy a jogos és 

minimális elvárásaik teljesüljenek? Meddig (ar(tha)t a hivatali kótya-vetye? 
Kérem Önt,-hogy a város érdekeit messzemenően szem előtt tartva, 

megkülönböztető figyelmet szenteljen annak érdekében, hogy az amúgy is 
szűkös költségvetési forrásaink Nagykanizsa város javára fordítódjanak. 

Tóth László 
önkormányzati képviselő, MSZP 

interpellációja 

ÚJABB KÖRFORGALMAT! 
Tisztelt Polgármester Úr! 

Nagykanizsa város területén több helyen, a már korábban kialakított körfor
galmi útkereszteződések bebizonyították, hogy mint biztonsági, mint forga
lomtechnikai szempontok alapján megnyugtató megoldást nyújt a körforgalmi 
csomópont kialakítása. Az útkereszteződések gépjárműáteresztő képessége 
megnőtt, a gépjárművek ennek következtében kevesebb időt töltenek az érin
tett útszakaszon, amely a környezetszennyezést is csökkenti. A forgalom lé
nyegében balesetmentessé vált. 

A fentiek alapján kérem Tisztelt Polgármester Urat a szükséges intézkedé
sének megtételére, és tisztelettel kérem, hogy a közutak kezelőjével törekedjen 
arra, hogy a Magyar U . - M 7 elkerülő út útkereszteződésénél a körforgalmi cso
mópont kialakítást nyerjen - mondta el Röst János a nagykanizsai polgárok 
nevében a közgyűlésen. 

N E O T T ! 
Tóth László interpellációban kifogásolta, hogy sajtótájékoztatóra került sor 

a polgármesteri hivatalban, a téma viszont nem oda való volt. 
1999. augusztus 13-án 10.00 órára, a városi média képviselői meghívót kaplak 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének Polgármesteri Hivatalába, a kö
zösen megtartott FIDESZ- FKGP-MDF sajtótájékoztatóra. 
A pártpolitikai rendezvényen az alábbi urak vettek részt: 

Törőcsik Pál alpolgármester, FIDESZ városi elnök, 
Tarnóczky Attila alpolgármester (FIDESZ), 
Marton István képviselő, (FKGP-MDF-KDSZ). 
Birkncr Zoltán képviselő, FIDESZ-frakcióvezető 

Az önkormányzatokról szóló 1990. évi LXV. Törvény 38. § (1) szerint: 
„A képviselő-testület egységes hivatalt hoz létre - polgármesteri hivatal 

elnevezéssel - az önkormányzat működésével, valamint az államigazgatási 
ügyek döntésre való előkészítésével és végrehajtásával kapcsolatos felada
tok ellátására." 
Alpolgármester Úr! 

Úgy gondolom, az a tény, hogy érett narancs virít a tulipános ládán, nem 
jogosítja fel Önt arra, hogy pártpolitikai célokra használja fel a Nagykani
zsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének Polgármesteri Hivatalát. (Részlet 
az interpellációból.) 

ÖNÁLLÓ KÉPVISELŐI INDÍTVÁNY 
Tárgy: javaslat a „KanizsaNet Számítástechnikai és Informatikai Szolgáltató és 

Kereskedelmi Korlátolt Felelősségű Társaság" létrehozására 
Tisztelt Polgármester Úr! 

A Polgármesteri Hivatal informatikai hálózatának, a városi térinformatikai 
rendszer, valamint a városi és az intézményi hálózatok működtetése, karban
tartása olyan magas fokú szakmai és technikai háttér biztosítását követeli meg, 
amely szerintünk hivatali keretek között sem hatékonyan, sem pedig gazdasá
gosan nem biztosítható. 

A fentiekben megfogalmazott célok megvalósítása elengedhetetlen feltétele 
a város további fejlődésének, az Európai Unióhoz való csatlakozás előkészíté
sének pedig minimális feltétele. 
E cél megvalósítása érdekében az alábbi határozati javaslatokat terjesztjük elő: 

1. Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése egyetért a „KanizsaNet 
Számítástechnikai és Informatikai, Szolgáltató és Kereskedelmi Korlátolt Fe
lelősségű Társaság" létrehozásával. 
Rövidített névváltozat: KanizsaNet Kft. 
Határidő: 1999. december 31. 
Felelős: Törőcsik Pál alpolgármester 

2. Felkéri a Gazdasági és Városüzemeltetési, valamint az Ügyrendi és Jogi 
Bizottságot, hogy a 100%-os önkormányzati tulajdonú KanizsaNet Kft. létre
hozásához szükséges jogi környezetet biztosító, valamint az anyagi feltételek 
is tartalmazó közgyűlési előterjesztést készítse el. 
Határidő: 1999. november 30. 
Felelős: Törőcsik Pál alpolgármester 

Györek László Tóth László 
önkormányzati képviselő önkormányzati képviselő 

FIDESZ MSZP 
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INTERPELLÁCIÓ 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatala 
8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. sz. 

Tárgy: A cserfó'i út bevezető 2 km-es járhatatlan szakasza 
Megjegyzés: Az interpellációt szóban is kívánom ismertetni. 

Tisztelt Polgármester Úr! 
Kiskanizsai pince és egyéb ingatlantulajdonosok megkeresése alapján 

a fenti kérdésben interpellációt nyújtok be. 
Választópolgáraim jogosan vetik fel ismét a még mindig megoldatlan 

problémájukat, miszerint a cserfői út bevezető 2 km-es szakasza 
csapadékos időben megközelí thetetlenné tesz ingatlanjaikat. A szakasz 
járhatatlanná válását az egyébként cserfői pincesoron ingatlannal sem 
rendelkező, így helyi adót sem fizető fakitermelők nehéz tehergépkocsi
jai idézik elő. 

Tolmácsolom a helyiek kérését, mi több követelését: 
1.) Az említett szakasz kerüljön helyreállításra, majd állagának további 

megóvása céljából fontolják meg: 
2.) 10 tonnás súlykorlátozás bevezetését. 
3.) A nehezebb tehergépkocsik áthaladását kössék külön engedélyhez, 

esetleges díjazáshoz, így az ebből és a helyi adókból befolyó összeg
ből fordítsanak bizonyos hányadot az út karbantartására. 

Kérem Tisztelt Polgármester Urat, hogy a tárgyban illetékes 
szervekkel vegye fel a kapcsolatot a feladat megoldása érdekében. 

Nagykanizsa, 1999. 07. 05 . 

Dr. Gőgös Péter 
önkormányzati képviselő 

Dr. Gőgös Péter 
ö n k o r m á n y z a t i k é p v i s e l ő 

Tisztelt Képviselő Úr! 

A cserfői zártkerthez vezető út állapotával kapcsolatos képviselő in
terpellációjára válaszolva eddigi és tervezett intézkedéseinkről az aláb
biakban tájékoztatjuk: 

1997-ig főrhénci és cserfői hegyi utak kátyúzásos javítását minden 
évben, a városi utak javítását követően elvégeztük. Az elmúlt évben és 
idén sajnos az út- és járdahálózat fenntartására köl tségvetésben biztosí
tott alacsony összeg nem tette lehetővé nagyobb volumenű fenntartási 
munkák elvégzését. Az 1998-ban társaságunk által elkészített zártkerti 
úthálózati felmérésben is utaltunk arra, hogy a főrhénci és cserfői 
hegykapuig terjedő útszakaszok állapota szakszerűen és megnyugta tó 
módon csak milliós nagyságrendű felújítással hozható a zártkerti ingat
lantulajdonosok által is e lfogadható szintre. 

Tekintettel arra, hogy az idei köl tségvetésből annak elfogadási folya
mata közben az útfelújításokra igényelt összeget egészében törölték, a 
hegyi utakon csak kisköltségű, lokális beavatkozásokat végeztetünk a 
balesetveszélyes és gépjárműveket rongáló úthibák területén. A mész
kőmurva újratömörítését a csapadékos időjárás és forgalom függvényé
ben a közhasznú foglalkoztatottak rendszeres időközönként megismét
lik, így elérhető, hogy a ki töl tő anyag hosszabb időre beleköt a feltöl
tött gödrökbe. A já rműveze tők tájékoztatása céljából ezen utakra 
„Egyenetlen úttest" és "Sebességkor lá tozás" táblákat helyeztünk ki. 

Bízunk abban, hogy intézkedéseinkkel a zártkerti bekötőutak forga
lombiztonsága fenntartható mindaddig , amíg az önkormányzat , illetve 
társaságunk anyagi helyzete lehetővé teszi a szükséges felújítási mun
kák elvégzését. 

Tisztelettel: 
Gáspár András 

ügyvezető 

INTERPELLÁCIÓ 
Némely köztisztviselő szemléletváltásának szükségessége 

Az elmúlt időszak „élményei" 3 pontban összefoglalva képezik interpellá
cióm alapjait. 
1. 1999. július 16-án 8.00 órára, egyeztető megbeszélésre invitáló, a 
Polgármesteri Hivatal Építéshatósági Csoport vezetője által jegyzeit 
meghívónak eleget téve 7.59-kor átléptem az illetékes iroda küszöbét. 
Köszönve a jelenlevő titkárnőnek éppen ecsetelni próbáltam jövetelem célját, 
midőn erélyes férfihang a helyiség azonnali elhagyására szólított fel. 
Kálócziné Éberling Mártának köszönhetően a helyzet nem mérgesedett el. Ő 
mesélte el a számomra szinte hihetetlen történetét, miszerint ugyanez az ügy
intéző kizavarta őt magát is a folyosóra, a kolléganőjét, a hivatal egyik 
területének vezetőjét! 

Mindezt átbeszélve, értékelve a megdöbbenésünknek adtunk hangol. Bőven 
volt időnk erre. ugyanis negyed órát kellett várnunk arra, hogy csoportvezető 
út jelenlétével is megtisztelje rajtunk kívül a folyosón álldogálva várakozó, 
türelmüket egyre inkább elvesztő. Király u. 31. képviselőit. 
2. Az elmúlt időszak bizottsági előterjesztéseiből tallózva idézek: 

I. „... a hatékony vagyongazdálkodási anyagok mellőzésével csatoljuk..." 
II. „... a teljes megvalósíthatósági tanulmány betekintésére is van lehetőség, 

a vezetés előzetes jóváhagyását követően." 
III. „... a város vezetése és a közgyűlések" 
Elképesztő, hogy a rendszerváltás óta eltelt közel 10 év nem volt elegendő 
arra, hogy a némelyek felfogása gyökeres változáson menjen keresztül. Az ő 
szíves figyelmükbe ajánlom az alábbiakat: 

A VÁROS VEZETÉSE A KÉPVISELŐ-TESTÜLET 
A képviselő-testület pedig a polgármester (mint primus interpares), valamint 

az önkormányzati képviselők összessége. 
A város vezetői a KÉPVISELŐ-TESTÜLET tagjai, tehát nem 1, 

még csak nem is 3, hanem mindösszesen 27 fő. 
A fentiekből eredendően a közgyűlésnek van hivatala és nem a hivatalnak 
közgyűlése! 

Kedves Jegyzőnő! 
Ezt az alkalmat ragadom meg arra, hogy tisztelettel kérjem Önt, hogy legyen 
szíves állománygyűlést összehívni. A fórum témája a fentebb megfogalma
zottak szerint fogalommeghatározás, valamint az önkormányzati törvény 
ismertetése és értelmezése. 
Ezt követően pedig, aki nem tudja vagy nem akarja elfogadni a népakaratot 
tükröző, törvényeken alapuló staus quo-t, attól a lehető legrövidebb úton 
meg kell válni, függetlenül attól, hogy a hierarchia melyik székét foglalja el! 
3. Az apropót az 1999. augusztus 25-én, a Zalai Hírlap címoldalán Rijekai 
kapcsolat címmel megjelent írás tartalma adta. 

Polgármester úr, Törőcsik Pál alpolgármester úr! 
Amennyiben a jövőben a város nevében nyilatkoznak, akkor szigorúan a 
tényeknek megfelelően, a folyamatokat összefüggéseiben bemutatva tegyék 
azt! 
Tudom, nem szerencsés dolog történelmi emlékek fogságában históriázni. 
Önök objektív okok miatt nem tudhatták, hogy 1989-ben a Reformkor, 1990-
ben a Kanizsai Közéleti Klub is megfogalmazta az új típusú önkormányzati 
külkapcsolatok szükségességét! 
Ha Önök a tisztségükből jogosan elvárhatóan, kellő figyelemmel kísérnék a 
közgyűlés-, és jelenlétükkel pedig néha meg is tisztelnék a bizottság 
munkáját, akkor biztosan nem kerülte volna el a figyelmüket, az Önök szem
pontjából bizonyára elhanyagolható tény, miszerint 1999. május 27-én önál
ló képviselői indítvány formájában hivatalosan kezdeményeztem Rijeka 
városával (is) partnervárosi kapcsolat felvételét a cikkben vázolt céllal és 
tartalommal. 
Ezúton tájékoztatom Önöket, hogy közgyűlési döntést követően a képviselő
testület valamennyi bizottsága egyhangúlag támogatta kezdeményezésemet! 
Nem tudom értelmezni alpolgármester úr azon kijelentését, miszerint: 

a dél zalai város vezetése - korábbi szándékát megerősítve -... " 
ugyanis a III. önkormányzat regnálása során, erre vonatkozó rendeletet nem 
alkottunk, de még csak nem is módosítottunk!!! 

A tanulságok és következtetések levonását Önökre bízom! 

Tóth László 
önkormányzati képviselő. MSZP 
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Meghosszabbítottuk 

a szombati nyitva tartást! 

A Wél-g£alai Q^ruház minden szombaton 17 óráig tart nyitva! 

AZOK A VÁSÁRLÓK, AKIK SZEPTEMBER 25-EN 

12 ÉS 17 ÓRA KÖZÖTT ÁRUHÁZUNKBAN 

VÁSÁROLNAK, SORSJEGYET KAPNAK. 

Öt nyertes vásárlónk részére a megvásárolt áru összegének 

megfelelő, de maximum 20.000 Ft értékű vásárlási utal
ványt ajándékozunk! A nyertes szelvényeket 1999. szeptem
ber 27-én 8.30 órakor nyilvánosan sorsoljuk ki a Vevőin
formáció előterében. 

A sorsjegyek blokk ellenében a Vevőinformációnál 
vehetők át. 

MI FIZETJÜK ÖNÖK HELYETT A KAMATOT! 
K A M A T M E N T E S H I T E L V Á S Á R L Á S I A K C I Ó 

Kamatmentes kölcsönre vásárolható cikkek listája 

VILLAMOSSÁGI OSZTÁLYON (TEL.: 93/537-069): 
• Az ORION színes televíziók minden típusa. 
VAS-MŰSZAKI OSZTÁLYON (TEL.: 93/537-063): 
• Motoros háti permetezők, láncfűrészek, fűnyírók, kapálógé-

pek. gáztűzhelyek és kandallók. 
BÚTOR RÉSZLEGEN (TEL.: 93/537-066): 
• Szekrénysorok és kárpitos garnitúrák. 
A hitelvásárlás fettételeiről érdeklődni lehet a megadón telefonszámokon. 

Engedményes akciók szeptember 24-től 30-ig 

Előhűtött egész csirke (1 kg): 459 Ft helyett 379 Ft 

Előhűtött csirkecomb (1 kg): 519 Ft helyett 439 Ft 

Előhűtött csirkemell (1 kg) 672 Ft helyett 539 Ft 

Előhűtött csirkeláb (1 kg): 186 Ft helyett 119 Ft 

Sertésdagadó (1 kg): 653 Ft helyett 589 Ft 

Sertéstarja (1 kg): 642 Ft helyett 579 Ft 

Étolaj (5 I) 1.470 Ft helyett 1 .299 Ft 

Sajttal, sonkával töltött 

pulykamell (1 kg) 1.173 Ft helyett 999 Ft 

Pipiropogós (1 kg) 563 Ft helyett 469 Ft 

Szalon sör (0,5 I) 87 Ft+ü helyett 74 Ft+Ü 

SZEPTEMBER 25-EN (SZOMBATON) 
CSIRKEMELLSONKA KÓSTOLÓT TARTUNK! 

EZENKÍVÜL A C00P AKCIÓ KERETÉBEN TÖBB MINT 80 FÉLE 
TERMÉKET KÍNÁLUNK JELENTŐS ÁRENGEDMÉNNYEL! 

V A S M Ű S Z A K I O S Z T Á L Y — m m m m m m m m m m m • 
KANDALLÓVÁSÁR! 1 7 kW-tól 9 kW t e l j e s í t m é n y i g 

Szuper áron kínáljuk: 
Othcllo kandalló 63.000 Ft helyett 59.900 Ft 

SZÜRETELŐK FIGYELEM! 
Szüretelőkádak: 2251: 4.640 Ft helyett 4.200 Ft 

3501: 6.510 Ft helyett 6.100 Ft 
5001: 9.770 Ft helyett 8.990 Ft 

Szőlődaráló (nagy): 21.800 Ft helyett 17.400 Ft 
Szőlődaráló (kicsi): 17.000 Ft helyett 15.000 Ft 
További ajánlatunk: 
Salgó tűzhely (barna): 41.400 Ft helyett 38.400 Ft 
Tea tűzhely (barna): 27.000 Ft helyett 25.000 Ft 

REKLÁMÁRON: 
TR1COFEX és CITRUS locsolótömlők (3/4", 1 m) 

100 FT-TÓL 150 FT-IG 

R U H Á Z A T I O S Z T Á L Y 

Egyes női és férfi kabátok, ballonkabátok 
40%-OS ENGEDMÉNNYEL! 

P A P I R R E S Z L E G E N : 
Minden fajta tapéta 

20%-KAL OLCSÓBBAN VÁSÁROLHATÓ. 

DEL-ZALAI ARUHAZ RT. NAGYKANIZSA, ZRÍNYI U. 15. TELEFON: 93/537-050 
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BIZOTTSÁG A KÖNYVTÁRÉRT 
Nagykanizsa Megyei Jogú Vá

ros Önkormányzata címzett tá
mogatást kapott a három évre 
ütemezett, Nagykanizsa, Kálvin 
téren felépítendő új Városi 
Könyvtár építése beruházásának 
megvalósításához. Várhatóan a 
beruházás menete közben merül
nek fel olyan kérdések, felada
tok, amelyek megoldása akár 
anyagi, akár egyéb szempontok 
miatt szükségessé teszi az önkor
mányzat mint alapberuházó köz
vetlen felügyeletét, rálátását s 
ezáltal az önkormányzati érde
kek érvényesítését. 

Fentiek miatt javasolta Tóth 
László képviselő, hogy a köz
gyűlés a korábbi megvalósult 
nagyberuházáshoz hasonlóan, 
ezen 917.841 E Ft összköltséggel 
megvalósuló beruházáshoz is 
hozzon létre könyvtárépítési ad 
hoc bizottságot. 

A bizottság rendszeres ülése
ken vitatja meg a beruházással 
kapcsolatos kérdéseket. Rend
szeresen beszámoltatja a lebo
nyolítót. A bizottság feladata a 
beruházás folyamán felmerült je
lentős gazdasági és egyéb önkor
mányzati érdekeket érintő kérdé
sekben az önkormányzat nevé
ben dönteni, a döntésekről a kép

viselő-testületet a következő 
közgyűlésen tájékoztatni. 

A bizottság a működési rend
jét a közgyűlési jóváhagyást kö
vető egy hónapon belül tartott el
ső ülésén alakítja ki. A bizottság 
tagjait tevékenységükért díjazás 
nem illeti meg. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Vá
ros Közgyűlése egyetértett a Vá
rosi Könyvtár építésének fel
ügyeletéhez építési ad hoc bi
zottság felállításával. 

Az építési ad hoc bizottság el
nökének és tagjainak az alábbi 
személyeket választotta meg: 

A bizottság elnöke Marton Ist
ván. Tagok: Röst János, Papp 
Nándor, Czupi Gyula és Tóth 
László. 

A bizottság a beruházás folya
mán felmerült, közgyűlési és ál
landó bizottsági döntést nem 
igénylő kérdésekben az önkor
mányzat nevében dönt. A dönté
sekről a képviselő-testületet a 
következő ülésén az ad hoc bi
zottság elnöke tájékoztatja, írás
ban, a polgármesteri tájékoztató 
mellékleteként. 

A működésének rendjét a bi
zottság maga dolgozza ki. A bi
zottsági munkáért külön díjazás 
nem adható. 

TELJES MÉRTÉKŰ 
ADATFELDOLGOZÁS 
A kórházvezetés t t ámogató , in

formációs rendszer fejlesztési 
p r o g r a m b a n való részvéte lre írt 
ki pályázatot 1996-ban a Népjó 
léti Min i sz tér ium. A támogatás 
vissza nem f izetendő kölcsön for
májában a Vi lágbanktól s zárma
zott volna. Ezt azonban egyik 
nyertes intézmény sem kapta 
meg. Az okról dr. Szabó Csaba 
igazgatót kérdeztük: 

- A beérkező munkákat egy ti
zenhárom tagú bizottság bírálta el. 
A nyertesek között szerepelt a 
nagykanizsai kórház neve is. A Vi
lágbanki kölcsönt, a mintegy 4,5 
milliárdos összeget 1997. januárjá
ban a minisztériumnak utalták. A 
konstrukció szerint a kórházaknak 
a nyertes pályázatok alapján ki 
kellett dolgozni, hogy informatikai 
rendszerük kiépítéséhez milyen 
eszközökre van szükség. A Világ
bank pedig nemzetközi pályázatot 
írt ki a „megoldás" szállítására. Ez 
azonban nem jött létre. Sok oka 
van ennek, sajnos hozzájárult a 
kormányváltás is. Megvizsgálták a 
folyamatban lévő projekteket. 
Egyikre-másikra azt mondták, túl 
sokba kerül, ezt nem érdemes meg
csinálni. Noha nekünk már szállí-

RYNO-TELEP 
A közgyűlés 1998. szeptembe

rében a 232/1998. számú határo
zatával hozzájárult ahhoz, hogy a 
Ryno Kft. az általa ténylegesen 
használt beépített, az önkormány
zat tulajdonában lévő, Téglagyári 
u. 20. szám alatti területet telek
alakítás után maximum két évi 
két egyenlő részletben történő fi
zetési kedvezménnyel megvásá
rolhassa. Egyúttal felhatalmazta a 
Polgármestert az adásvételi szer
ződés aláírására. 

A telephely megvásárlásával 
egyidőben sor került a kft. által 
bérelt járművek, eszközök meg
vásárlására is, melyek értéke a 
közgyűlési előterjesztés szerint 
7.220.000 Ft + áfa. 

A közgyűlés döntését követően 
földmérőtől megrendelték a terü
let ingatlanmegosztási munkaré
szeinek elkészítését, melyet az el
járó építési hatósághoz 1998. no
vemberében benyújtottak. 

A kft. kérésére 1998-ban a jár
művek, gépek adásvételi szerző
déseit elkészítettük, azok novem
ber, december hónapban aláírásra 
kerültek, a kft. a szerződés sze
rinti határidőben a vételárat befi
zette. 

A telekalakítás földmérési 
munkarészeinek birtokában 1998. 
november 26-án az adásvételi 
előszerződés a telephelyre alá
írásra került, melyben az önkor
mányzat vállalta, hogy a végleges 
adásvételi szerződést 1999. janu
ár 31-ig a jogerős telekalakítás 
birtokában megkötjük. Az eljáró 
építési hatóság (Zalaegerszeg 
Megyei Jogú Város Polgármeste
ri Hivatala) a telekalakításra vo
natkozó jogerős határozata 1999. 
május 14-én érkezett meg, ezt kö
vetően májusban a végleges adás
vételi szerződést elkészítették és 
az Ügyrendi és Jogi Bizottsághoz 
véleményezésre benyújtották. 

A bizottság a szerződést jogi 
szempontból megfelelőnek talál
ta, azonban úgy határozott, hogy 
a szerződés addig nem írható alá, 
míg a kft. az 1999. I. félévi hasz
nálati díjat meg nem fizeti. 

A vevő az 1999. I. félévi bérle
ti díj megfizetését indokolatlan
nak tartja arra való hivatkozással, 
hogy az adásvételi szerződés 
megkötése nem az ő hibájából 
húzódott el. 

A határozati javaslatot, mely 
szerint „A Közgyűlés a Ryno 
Kft-nek a Téglagyári út 20. szám 
alatti telephely 1999. I. félévi 
bérleti díját, 2.055.381 Ft + áfát 
elengedi, ha a kft. a telephely vé
telárát 1 év alatt 4 egyenlő rész
letben megfizeti" nem fogadta el. 
Újabb probléma is felmerült, 
amikor kiderült, hogy az ominó
zus terület „kb. 2 ha" majdnem 
három hektár. Vajon az eladás 
esetén a fentiek nem merítették 
volna ki a hűtlen kezelés minősí
tett esetét? 

Az értékesítés vagy bírósági 
eljárásban vagy önkormányzaton 
belül folytatódik. 

tónk is volt, fuccsba ment a pályá
zat, de maradt egy nagy érték a ke
zünkben. Egy kidolgozott tervezet 
angol nyelven is, mely rögzítette, 
hogy a nagykanizsai kórházban 
milyen informatikai rendszerre van 
szükség. Csak éppen azt kellett 
megtalálni, hogy ezt kinek a pén
zéből fogjuk megvalósítani. 1999. 
januárjában úgy döntöltünk, koc
kázatot vállalunk. A megoldás na
gyon egyszerű. Közbeszerzési eljá
rás keretében lebonyolítottunk egy 
tendert. Ez azt jelenti, hogy akárki 
indulhatott rajta, aki a kiírásnak 
megfelelt. A pályázat elnyeréséért 
a világ nagy cégei indultak. A dön
tést a törvényben előírtnak megfe
lelően egy öttagú bizottság hozta 
meg. Az elbírálást természetesen 
befolyásolta az árajánlat, no és 
még egy jelentős szempont, mely
nek előzménye van. Az egészség
ügyi rendszer működésével kap
csolatos jogszabályok egyike ta
valy július 1-től azt követeli a ma
gyar kórházaktól, hogy a járó
beteg-ellátás körében tételes adat
szolgáltatást nyújtson az Egészség
biztosító felé. Ehhez időben meg
teremtettük a szükséges feltétele
ket, és ötvenkét rendelőben dol
goznak számítógépekkel. A dön
tésnél lényeges szempont volt így, 
hogy ezen a területen új rendszert 
kell bevezetni, vagy apróbb változ
tatások is elegendőek. A nyertes 
céggel, mely egyben az előbb em
lített fejlesztést kidolgozta, au
gusztus elején aláírtuk a szerző
dést. Ennek értelmében az eszkö
zöket megvásároltuk, a szoftverre 
vonatkozólag egy hároméves bér
leti megállapodást kötöttünk. A fo
lyamat egyébként már elkezdődött, 
és reményeink szerint 2000. első 
negyedévéig be is fejeződik. En
nek eredményeként a kanizsai kór
házban 273 helyen segítik számító
gépek a betegfelvételt. A gyorsa
ság és pontosság mellett a rendszer 
egyéb szempontból is jó irányba 
vezeti a munkát. Rugalmasabb al
kalmazkodást tesz lehetővé, vala
mint gazdasági szempontból is je
lentős segítséget nyújt, hiszen egy 
zárt rendszer sokkal ellenőrizhetőbb 
és fegyelmezettebb. Bízom benne, 
hogy a változást nem csak mi, ha
nem a betegek is érzékelni fogják. 

T. J. 
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Nyitás: 
szeptember 24-én 

A SKODA köxe lebb 
költözött 
P O R S C H E 

A SKODA model lek egyesítik 
magukban a korszerű német 
technológiát, a gazdaságosságot 
és a szép formákat. Győződjön 
meg róla a saját szemével és 
tesztelje közülük bármelyiket 
személyesen Magyarország legú
jabb Skoda márkaképviseleté
ben. A Várkapu Autóházban 
bemutat juk a SKODA teljes 
típusválasztékát és a legújabb 
modellekkel is próbautat tehet. 

Várkapu Autóház 
8800 Nagykanizsa, Vár út 12/b. 
Tel.: (93) 536-550, (93) 536-551 
Fax: (93) 536-561 

SKODA. VÁLTSON VELÜNK 

Ki fizeti a kilakoltatót? 
Nem mindig üzlet a kilakoltatás. Legalábbis akkor nem, ha a 

kilakoltatónak rendezetlen számlái maradnak vissza az akció vé
geztével. A kilakoltatás költségeit, amennyiben önkormányzati 
bérlakásról van szó, többnyire az IKI viseli. Az 1KI fizeti a szállí
tókat, a hurcolkodó munkásokat is. Sem a végrehajtóra, sem a 
rendőrségre, aki a bonyolításban részt vesz, nem terhelhetők az 
ilyen típusú költségek. A kilakoltatott többnyire olyan rossz anya
gi helyzetben van, hogy éveken át tartó pereskedéssel sem mindig 
juthat hozzá az IKI jogos jussához. A kilakoltatások ezzel együtt 
sem maradnak abba, hiszen ez az egyik olyan eszköz, amellyel a 
tulajdonosok gátat vethetnek adósságállományuk további növe
kedésének, kis szerencsével akár le is faraghatnak abból. 

A 
ARGOSZ 
Biztosító Rt. 

Tisztelettel értesí tem meg lévő és leendő 
ügyfeleimet, hogy képviselet i i rodámat 
1999. október 1-én megny i tom! 
Teljes körű biztosítási szolgáltatás 
kötéstől a kárrendezésig . 

Cím: Nagykanizsa , Fő út 8. (Bazárudvar) 
TeL/fax: 93/323-033 Mobi l : 06/20/9545-190 

Czotter József 
heiyi képviselő 

Ö n r e m i n d i g v a n i d ő n k . 

SZAVATOLT SZAVATOSSÁG 
Sajátos történetnek 

voltam fültanúja minap 
az egyik boltban. Egy 
vehemens - amúgy köz
ismert közéleli személyi
ség - robbant be a keres
kedelmi egységbe. A 
pult mögött álló eladót 

semmi perc alatt számon 
kérte, hogyan lehetséges, 
hogy a készülékében 
másfél éve szolgálatot 
teljesítő márkás elem fel
mondta a szolgálatot, 
amikor annak szavatos
sága a ráirat szerint csak 

a jövő év augusztusában 
jár le. Az eladó szemmel 
láthatóan értetlenül állt a 
probléma előtt, valahogy 
látszott rajta, efféle pa
nasszal még nem találko
zott. Tétova magyaráz
kodásba kezdett, vala

hogy úgy, hogy hiába 
szavatolja a gyártó a cu
korra, csokoládéra példá
ul, hogy két évig minő
sége változatlan, ha vala
ki még a vásárlás napján 
elfogyasztja. A szavatos
ság arra az időpontra vo

natkozik, ameddig a ter
mék bontatlan formában 
- felhasználás, használat 
nélkül - megőrzi minő
ségét. Jó, ha ezzel min
denki tisztában van, még 
mielőtt bárkit is számon 
kér. 
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- Soha nem volt könnyű szakszer
vezeti aktivistának lenni, de most 
aztán ember legyen a talpán, aki ezt 
vállalja - kezdte Nagy Tivadar 
zalakarosi nyaralója lugasában. -
Én több mint húsz évig dolgoztam a 
mozgalomban, s mint a szentendrei 
papírgyár főművezetője egyszerre 
voltam a munkáltató meghosszabbí
tott keze. de a munkavállalók képvi
selője is. Még vannak „odafönn" 
barátaim, akik elmondták, hogy je
lenleg szinte teljesen eredménytele
nek a tárgyalások a kormánnyal és 
a munkaadói szervezetekkel. Az 
igazsághoz azonban az is hozzátar
tozik, hogy az érdekvédők sem tud
nak összestimmelni, az. ágazatok 
képviselőit a széthúzás jellemzi. A 
kormány meg, naná, hogy ezt ki
használja. Ennek ellenére mégis azt 
állítom, hogy az ezredfordulón sem 
halhat meg a szakszervezeti mozga
lom, s ha fogynak a bérek, meg az 
ígéretek, akkor erősíteni kell az ér
dekvédelmet. 

Nézzük, mit mondanak erről mai 
gyakorló szakszervezeti vezetők! 

- A S Z A K S Z E R V E Z E T E K 
LÉTJOGOSULTSÁGA MEG
KÉRDŐJELEZHETETLEN. . . 

... - mondta Hederies István, a 
Nagykanizsai Fényforrásgyár De
mokratikus Szakszervezetének titká
ra. Majd így folytatta: - Ameddig 
lesz munkavállaló, addig lesz. érdek
érvényesítő törekvés is. Persze a 
szakszervezeti mozgalom ne legyen 
különböző agyonpolitizált erőpróbák 
színtere. Fontos a partnerkapcsolat. 

s itt nem csak a munkáltató és a 
munkavállaló közötti viszonyra gon
dolok. Nálunk például az üzemi ta
nácsra. Azt elfogadom, hogy nagy 
baj van, ha a munkáltató nem igény
li, nem ad tág teret a dolgozói ér
dekképviseletnek. Bármit is állítsa
nak a nyugati érdekeltségű cégekről, 
a GE a kezdetektől elfogadott ben
nünket partnernek. Persze a szak
szervezeti vezetőknek is vigyázniuk 
kell arra, nehogy szereptévesztésbe 
kerüljenek, s pozíciójukat összeté
vesszék másokéval. Fontos a jóléti 
juttatás, a segélyezés is, de az érdek
védelem erejét abban lehet felmérni, 
hogy milyen egy kollektív szerződés, 
mondjuk ha a végkielégítés, a fel
mondási idő, a nyugdíj előtti védett
ség mértékét vizsgáljuk. Ha például 
nálunk megnézzük az 1998-as év 
szociális és kulturális költségeiről 
szóló kimutatást, akkor azt tapasz
taljuk, hogy az e célra fordítható ki
lenc és félmillió forintot úgy hasz
náltukfel, hogy sokféle igényt elégít
sen ki. A karácsonyi ajándékból 
mindenki részesült, a gyerekes szü
lők több oldalról is érdekeltek, hi
szen a gyermeknap, a Mikulás meg
ünneplésén túl gyermeküdültetést is 
felvállaltunk, de a rétegigényekre is 
odafigyelünk, legyen az nyugdíjas 
program, avagy színházbérlet vásár
lása. 

Talán ennek a tevékenységnek is 
köszönhető, hogy a gyár mintegy 
háromezeregyszáz dolgozójából két
ezer szakszervezeti tag. Ez a 70%-os 
szervezettség azért mégiscsak figye
lemreméltó. 

- A VEZETŐT IS MINŐSÍTI A 
SZAKSZERVEZET M Ű K Ö D É 
SÉNEK SZÍNVONALA.. . 

... - kezdte Gál Erzsébet, aki ebből 
a tisztségből még csak fél éve képvi
seli közalkalmazott kollegáit a Városi 
Könyvtárban. 

- Működésem rövid ideje ellenére 
pontosan tudatosult bennem, liogy 
kollegáim közvetlen egyéni és kollek
tív érdekeinek az érvényesítése mek
kora értéket képviselhet, hogy a mun
káltató és a szakszen'ezet érdemi 

men - mert csalatkoztak - kiléptek, 
megtalálják a szakszervezethez a 
visszavezető utat. 

- ELŐZZÜK MEG A MUNKA
VÁLLALÓI KISZOLGÁLTA
TOTTSÁGOT.. . 

... - súlyozta mondanivalójának lé
nyegét Nemes Lajos, a Liga Szakszer
vezetek Dél-Zalai Szövetségének 
ügyvivője. 

- Az ezredfordulón sem csökkenhet 
a szakszervezetek szerepe - folytatta - , 

A GE-ben a szakszervezet együttműködik a sportegyesületekkel. 

Tömeg a G E családi napján. 

együttműködése nélkül nincs lehető
ség a mozgalmi munkára. Ha a vezető 
nemcsak a dokumentumokban kötele
zi magát erre, hanem komolyan 
igényt is tart a munkavállalókkal kap
csolatos kérdések megvitatására, bi
zonyos megállapodások megformálá
sára, csak akkor beszélhetünk a köz
alkalmazotti szférában is a szakszer
vezetek erejéről. Pontosan kell tudnia 
mind a két félnek, hogy mi ellen és mi
lyen eredmények eléréséért kell közö
sen cselekedni. 

Sokat hallunk mostanában az EU-
hoz való csatlakozásról. De arról már 
kevesebbet, hogy ezekben az orszá
gokban a közalkalmazottak számára 
foglalkoztatási biztonság, értékálló 
bérek vannak, és az átlagosnál jobb 
szociális ellátásokat nyújtó törvények 
védik őket; s mellette erős, nagy tag
létszámú és gazdag, teheti nyomásgya
korló képességgel rendelkező közszol
gálati közalkalmazotti szakszervezetek 
működnek. 

Ha ezen az úton indulunk el, akkor 
talán azok akik az én munkahelye-

azért sem, mert új típusú szociális el
várások keletkeztek. Felülről: ha a 
kormány elhanyagolja a szociális kap
csolatokat, ha konzultál, de érdemben 
nem igényli a javaslatokat, ha például 
a szakszervezeteknek felül kell vizsgál
niuk, hogy a toviibbiakban is részesei 
legyenek-e az Országos Munkaügyi 
Tanácsnak, akkor meg kell találni a 
nyomásgyakorlás új eszközeit. A mun
kahelyeken pedig még inkább erőfeszí
téseket kell tenni, hogy a munkaválla
lók kiszolgciltatottsága elé lehessen 
menni. Mert az már késő, ha egy 
üzemben, intézményben sztiz számra 
kerülnek utcára az emberek 

Persze az állampolgárok látják a 
veszélyes lépéseket is. Ha egy cégen 
belül működő presztízs nagyobb súlyt 
kap, mint a dolgozói összérdek, ha 
nincs béke a szakmán belüli ágazatok 
között, lia vezetők ugródeszkának te
kintik a szakszervezetet, akkor termé
szetes, hogy a tagok elkedvetlenednek, 
s csak legyintenek. A luirc ezek ellen a 
jelenségek ellen sem szűnhet meg. 

Büki Erzsébet 

1999. szeptember 23 . i 
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8800 Nagykanizsa, Rozgonyi u. l/lt 
Tel.: 93/536-121 Fax: 93/536-122 

Teendők közlekedési baleset esetén (II.) 

E 

Múlt heti számunkban arról olvas
hattak, hogy mi a teendőnk személyi 
sérüléses közúti baleset után. Ma arról 
szólók, ha a közúti baleset nem végző
dik személyi sérüléssel, csak koccanás
sal, mikor kell rendőrt hívni és mi az, 
amit feltétlenül el kell végeznünk a 
helyszínen, hogy a biztosító.társaságok 
a kárrendezési eljárásunkat minél gyor
sabban le tudják bonyolítani. 

Kővári Sándor rendőr törzszászlóst, 
a nagykanizsai Rendőrkapitányság 
Közlekedési Osztály balesethelyszíne
lőjét kértem meg arra, hogy mondja el 
azokat a legfontosabb tudnivalókat, 
melyekkel ilyen sajnálatos esetekben 
foglalkoznunk kell. 

Alapeset: Ha két magyar állampol
gár ütközik, koccan és nincs személyi 
sérülés, valamint a helyszínen meg tud
nak állapodni a felelősség kérdésében, 
nem kell rendőri intézkedést kérni Eb
ben az esetben is kötelező azonban ki
tölteni az ún. európai balesetbejelentőt. 
Ennek módja pedig az, hogy a balesetet 
okozó és a felelősséget elismerő az „A" 
nyomtatványi részt tölti ki, míg a vét
len értelemszerűen a másik részt. A fe
lelősséget elismerő a megjegyzés ro
vatba beírja, ez a 14. számozott rovat, 
hogy: „a baleset okozásáért a felelőssé
gemet elismerem". Az európai baleset
bejelentő lap eredeti példányát mindig 
a vétlen gépjárművezetőnél marad, míg 
a másolati példány a balesetet okozót 
illeti. 

Ebben az esetben mindig a balesetet 
okozó biztosítóját kell felkeresni, lehe
tőleg mindjárt a baleset után. 

Amennyiben magyar-külföldi gép
jármű ütközik, annak ellenére, hogy 
megegyeztek, vagy nem a felelősség 
kérdésében, minden esetben rendőri in
tézkedést kell kérni. Erre azért van 
szükség, mivel külföldi a sérült gépjár
művével a magyar határt nem lépheti 
át. csak úgy léptetik ki a megrongáló
dott gépjárművel, hogy arról a hatóság 
érvényes igazolást állított ki a megron
gálódás okáról és mértékéről. 

Minden esetben az európai baleset
bejelentő lapot ki kell tölteni. 

Jó tudni és ez minden rendőri intéz
kedés kérésére vonatkozik, hogy a rend
őrt minden esetben a helyszínen kell 
megvárni. A bejelentést a 107-es telefo
non kell megtenni, és kérni kell a rend
őri intézkedést. A bejelentő a pontos he
lyet és az esetleges tolmácsigényt is je
lentse be természetesen pontos adatai
val. 

Amennyiben a balesetokozás felelős
ségének kérdésében függetlenül nemze
tiségi hovatartozás nélkül - tehát ma
gyar-magyar, magyar-külföldi - nem 
tudnak megegyezni, minden esetben 
rendőri intézkedést kell kérni, és az in
tézkedést a helyszínen kell bevárni, 
megvárni. Ekkor az intézkedő rendőr 
utasításai alapján kell eljárni. 

Jó tudni azonban, hogy külföldi ál
lampolgárral történt közúti baleset ese
tén a kárrendezési eljárás igényét saját 
biztosítónknál kell bejelenteni. Azt is ér
demes tudni, hogy ebben az esetben va
lószínűsíthetően a Hungária Biztosító 
Rt. fogja az eljárást lefolytatni, mivel ez 
a biztosító társaság van kijelölve a kör
nyező országok biztosítóival a kapcso
lattartásra és a kárrendezésre. 

Ha rendőri intézkedés történt, akkor 
is célszerűségi ok miatt ki kell tölteni az 
európai balesetbejelentő lapot, s a 14. 
rovatba az alábbi szöveget beírni: „rend
őri intézkedés történt". A bejelentő 
egyik példányát a saját biztosítónál kell 
leadni. Ez a biztosítónak könnyebbséget 
okoz az eljárás során a kárrendezésben. 

Jó tudni azt is. hogy a rendőri intézke
désről a biztosító társaságok megkeresés 
alapján kívánnak információhoz jutni, 
de az adatvédelmi törvény alapján a 
rendőrségnek csak abban az esetben van 
módjában ezt a kérést teljesíteni, ha a 
helyszínen a felek egy formanyomtat
ványt kitöltenek, melyben engedélyezik 
a. személyes adataik a biztosító társasá
gok felé történő kiadását. Ha ez elmarad 
a helyszínen, akkor nagyban hátráltatja a 
kárrendezési eljárás lefolytatását a bizto
sítóknál. Ezért felhívjuk az állampolgár
ok figyelmét arra, hogy ha esetlegesen 
az intézkedő rendőr ezt valamilyen ok 
miatt elfelejtené, akkor saját maguk kér
jék a rendőrtől ennek a nyilatkozat nevű 
nyomtatvány átadását. A fentiekből egye
nesen következik az. hogy az adatvédel
mi törvény alapján magánszemélynek 
nem adunk ki semmiféle személyes ada
tokat. Ezért kár a rendőrséget felkeresni. 

Kővári Sándor rendőr törzszászlós, 
balesethelyszínelő, sok éves tapasztala
tai alapján még meg kért arra, hogy nyo
matékosan hívjam fel az olvasók figyel
mét arra, hogy minden koccanásos és 
más jellegű balesetnél a helyszínen kell 
rendezni a problémás dolgot, így az eu
rópai balesetbejelentő lapot ott kell ki
tölteni, a kárra vonatkozó felelősséget 
ott kell rendezni, mert ellenkező esetben 
a késedelem a biztosítási eljárás meghi
úsulásához is vezethet. 

Kérem, fogadják meg saját érdekük
ben a fentieket. 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

KOROZES 
A nagykanizsai Rendőrkapi

tányság Bűnügyi Osztálya nyo
mozást folytat ismeretlen tettes 
ellen, aki 1999. július 22-én 
21.00 óra és 21.42 óra közötti 
időben Nagykanizsa, Toldi u. 17. 
sz. elől eltulajdonította DAA 626 
forgalmi rendszámú Polski 126 P 
típusú személygépkocsit. 
Személygépkocsi színe: 

okkersárga 
Alvázszám: 

SUF 1 26A 0019649492 
Motorszám: 

FSM 1 26A1076/E6330454 
Gyártási év: 

1990 
Keletkezett lopási kár: 

300.000 Ft 
Kérjük, azoknak a személyek

nek a jelentkezését, akik érdem
leges információval rendelkeznek 
a bűncselekménnyel kapcsolato
san. Bejelentésüket a 312-190-es 
telefonon, a 107-es segélyhívón 
vagy személyesen kapitánysá
gunkon a Király u. 49. szám alatt 
tehetik meg. 

Bejelentésüket előre is megkö
szönjük. 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

(Folytatás a 2. oldalról.) 
3 Az esti órákban jelentették, hogy 

ismeretlen tettes zártörés módszerével 
behatolt a Platán soron lévő egyik lakás
ba, ahol kutatást végzett. 

3 Pórul járt az a kanizsai fiatalember, 
aki alkalmi nőismerősével intim kapcso
latot akart kezdeni, de eközben tízezer 
forinttal lett szegényebb. 

3 A Gránit Fürdőből tettek bejelen-

• Vagyonvédelem • objektumvédelem 
• portaszolgálat • pénz- és értékszállítás 

Csúcstechnikát képviselő 
rádiós riasztórendszerek tervezése, telepítése, 

csendesriasztás 24 órás felügyelettel, 
kitűnő referenciákkal. 

8800 Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Tel.: 93/312-706 

lést, hogy egy német állampolgár fürdő-
kabinját ismeretlen tettes álkulccsal ki
nyitotta és hatezer forintot, valamint száz 
márkáját tulajdonította el. 

3 18-án Gelsesziget, Fő utcájában lé
vő konténerbe hatoltak be ismeretlen tet
tesek zárfeltörés módszerével, s onnan 
munkagépeket tulajdonítottak el egymil
lió forint értékben. 

3 10.00 órakor jelentkezett a baleseti 
ambulancián egy becsehelyi férfi, aki ke
rékpárjával a szőlőhegyről hazafelé tart
va elesett és súlyos, nyolc napon túl 
gyógyuló sérüléseket szenvedett. 

3 10.20-kor a határőrség elfogta azt a 
budapesti férfit, aki Letenyénél jelentke
zett határátlépésre, de ellene már több 
kapitányság elfogatóparancsot adott ki 
vagyon elleni bűncselekmények elköve
tése miatt. A személyt őrizetbe vettük. 

3 22.30-kor ismeretlen személyek 
bántalmaztak egy zákányi fiatalembert a 
Kórház utcában a Country Szalon előtt, 
melynek következtében nyolc napon túl 
gyógyuló, súlyos állkapocstörést szenve
dett. 
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Eddig valamivel több mint száz 
új utcai hulladéktároló került ki
helyezésre a város különböző 
pontjain, tájékoztatta lapunkat 
Makrai Márton, az SR. Hulladék-

Pótolható 
kukák 

Kedvezményes áron pótolha
tók a szelektív szemétgyűjtés
hez használatos edények a Hul
ladékgyűjtő Kft. telephelyén, 
tudhattuk meg Makrai Márton
tól, az SR. Kft vezetőjétől. 
Azok, akik valamilyen okból 
nem rendelkeznek a szükséges 
edényzettel, a telephelyen hasz
nált edényekhez juthatnak. 

gyűjtő Kft. vezetője. Mint meg
tudhattuk, az akció befejeztével 
háromszáz új kuka áll majd kint a 
város utcáin, közterein, abban a 
reményben, hogy a polgárok 
ezekbe, és nem melléjük dobják 
el a szemetet. Az akció a Via 
Kanizsa Kht-val közösen bonyo
lódik, javaslataik alapján kerül
nek kihelyezésére az edények. 
Makrai Márton elmondta, hogy 
egy kuka teljes felszereléssel 
együtt körülbelül tízezer forintba 
kerül, és legfőbb ellensége a tűz, 
az égő csikk. A kihelyezők remé
lik, hogy ezek a hulladékgyűjtő 
edények hosszabb életűek lesznek 
majd, mint az a húsz társuk, ame
lyeket korábban az önkormányzat 
saját költségére helyezett ki a vá
ros utcáira. 

D . É . 

Z A J O S R E K L Á M O K 
A tévéreklámnak megvan az az 

előnye, hogy ha nem érdekli az 
embert, fogja magát és csatornát 
vált. Az újságot kidobja, vagy csak 
félreteszi, ha a benne lévő reklám 
nem érdekli, de mit tehet a hangos 
reklámok ellen, amelyek egyre 
gyakrabban hallhatók a város utcá
in. Nem sokat, mert hiába csukja 
be az ablakot, tekeri fel a hangerőt, 
az unásig szajkózott szöveget csak 
nem tudja kizárni, legfeljebb ak
kor, ha a világ más, számára vala
miért fontos zajától is elzárkózik, 
mondjuk, vattát tesz a fülébe. A 
körbekiabálós reklámok kora ismét 
ránk köszöntött, nem telik szombat 
délután, hogy a sárga autó szignál
ját ne hallja az ember, jönnek a cir
kuszok, látvány show-k, nyár dere
kán a dinnyeárus, meg a tollfelvá-
sárló, megannyi zajjal hirdetett lát
ványosság. A jelenség újjászületé
se mögött két dolog is tettenérhető, 
a hatékonyság és az olcsóság. A 
körbekiabálást nem lehet távirányí
tóval, vagy félredobással kivédeni. 
A hangos reklám ellen nem lehet a 
megszokott módon védekezni, a 
befogadó szándékától függetlenül 
fejti ki a hatását. A zajrendelet, 
mint a szakemberektől megtudhat
tuk nem jelent igazán védelmet, 
még akkor sem, ha minden pontja 

szigorúan betartható lenne, ugya
nis a bonyolult számítási képlet 
folytán, ami a zajszintet az idővel 
osztja el, hamar bebizonyosodna, 
hogy a néhány percen át hallható 
még oly iszonyatos hangerejű rek
lám is jócskán a megengedett szint 
alatt van. Ily módon tehát nem kor
látozható a körbekiabálás. A han
gos reklámhoz is engedélyt kell 
kérnie a reklámozónak, és 
amennyiben a kérelem törvénybe 
nem ütközik, a jegyző nem is ta
gadhatja azt meg. 

D. É. 

Szombaton is 
hívható 

Több olvasónk is telefonált 
az utóbbi időben a Környezet
védelmi Felügyelet hétvégén is 
hívható telefonszáma iránt tu
dakozódva. Lapunk kérdésére 
Kulbencz Ferenc, a Környezet
védelmi Felügyelet vezetője el
mondta, hogy a felügyelet tele
fonszáma, a 311-207 szomba
ton délután egy óráig hívható, 
azt követően egy mobilszám áll 
a bejelenteni szándékozók ren
delkezésére, a 30/9567-771. 

SZELEKTÍVEN, 
DE MIKOR? 

Évek óta nem bővül már a 
szelektív szemétgyűjtésbe be
vont területek száma. A sze
lektív gyűjtés kiterjesztésé
nek megtorpanása mögött 
anyagi indokok állnak. Évről 
évre készül előterjesztés a 
rendszerbővítés kapcsán, de 
eddig nem valósult meg, an
nak ellenére, hogy a szüksé
ges edényzet beszerzéséről 
már korábban gondoskodtak. 
Lapunk kérdésére Makrai 
Márton, az SR Hulladékgyűj
tő Kft. ügyvezetője elmondta, 
hogy az olcsó áron korábban 
megvásárolt edényeket egy 

ideig tárolta a szemétgyűjtés
re szakosodott vállalat, aztán 
értékesítette egy közeli or
szágba. A 2000 edényt a hor
vát hulladékgyűjtő vállalat 
vette meg. Mint Balogh Mik
lóstól, a Via Kanizsa Kht. il
letékesétől megtudtuk, a sze
lektív szemétgyűjtés rendsze
rének további bővítésére vo
natkozóan a jövő évi költség
vetéshez is készítenek majd 
előterjesztést, de hogy az el
képzelésekből mi, és hogyan 
valósul meg, még a jövő ze
néje. 

D. É. 

Már a korábbi 
években is próbálko
zott a város a szemét
lerakó kialakításához 
Phare támogatáshoz 
jutni. A próbálkozá
sok eddig nem vezet
tek sikerre, legutóbb 
azért nem, mert a pá
lyázati pénzek na
gyobb részét a keleti 
országrészben támo
gatásra szoruló beru
házásokra csoporto
sították át. Úgy tű
nik, most ismét van 
lehetőség Phare-
pénzek elnyerésére, 
20 millió ECU-t kü

lönítettek el környe
zetvédelmi beruházá
sok kapcsán benyúj
tott pályázatok támo
gatására. Nagykani
zsa ismét pályázik 
majd, de még nem 
tisztázott minden 
kérdés, ezért is foly
tak egyeztetések a 
múlt hét elején a pol
gármesteri hivatalban 
a tervezővel és az 
üzemeltetővel. A be
ruházás tervei rendel
keznek a szükséges 
környezetvédelmi en
gedélyekkel, építési 
engedély azonban 

nincs, a pályázatok 
benyújtásához vi
szont szükséges. 
Évek óla húzódik 
már a szeméttelep 
ügye, de úgy tűnik, a 
megválaszolatlan 
kérdések száma nem 
csökken, hiszen ma 
sincs, aki meg tudná 
mondani, hogy me
lyik a helyes irány, a 
Phare-pénzekre vár
ni, céltámogatásban 
gondolkodni. És a 
legfőbb kérdés, az 
önerőt vajon miből 
biztosítja a város. 

D. É. 

J Tisztelt Szerkesztőség! 
Kérem, szíveskedjenek a legközelebbi Kanizsa újságban közzé 

tenni azt a tűrhetetlen állapotot, ami az Ady Endre és az. Erdész, ut
cát érintő aluljáróban van. Naponta több száz, sőt ezer ember kény
telen az. aluljárón keresztül közlekedni. Az. aluljárónak nincs gazdá
ja. Förtelem, ami ott van. A szemét, a bűz, az emberi ürülék, kicsi és 
nagy is, minden megtalálható. Senki nincs, aki takarítsa ezt a for
galmas helyet. Városunk szégyene ez az állapot. 

- Tisztelettel: 
^ T ^ g ^ C s e n g e r y utcai o l v a s ó ^ l 



TŰZOLTÓK 
Még egyszer a tűzoltó-ügyről, avagy a tűzoltóparancsnok utolsó érvelése a 

Kanizsa Hetilap IX. 2-ai számában közzétett bírósági álláspont miatt. 

Tisztelt Elnök Úr! 
A nagykanizsai középmagas lakóépületekből - 13 lépcsőházból - ellopott tűz-

csapszerelvények lefoglalása kapcsán a következőkre hívom fel figyelmét: 
1. Bűncselekmény elkövetésével kapcsolatban lefoglalt dolgokat addig kell le

foglalni, amíg azokra az eljárásban szükség van. Önökkel szemben én úgy ítélem 
meg. hogy nincs már szükségük ilyen formában a lefoglalt tűzoltószerelvényekre. 

Indoklom: A kérdéses színesfém szerelvényeknek az egyedi azonosítása ob
jektíve lehetetlen. Nincs nyilvántartási jelük, számuk, s ha lenne, nem tartotta 
azokat kimutatásban korábban senki. Tucatcikkekről van szó. Különösen azután, 
hogy az ismert terhelt, vagy más ismeretlen elkövetők ezeket szétbontották rész
egységeikre. (Munkatársam több napi munkával szerelt össze 96 db komplett sze
relvényt a darabokból, míg a bűnjelkamrában 36 szerelvény hiányos maradt.) 

Amennyiben például l-l réz. illetve alumínium szerelvényt mintaként lefog
lalva tartanának azt megérteném. Meggyőződésem szerint elég volna a további 
eljáráshoz egy jegyzőkönyv és egy foto-, vagy video-felvétel mellékletként. 
Egyébként ilyen jogi „patthelyzetre" találták ki a bírói ( hatósági) fikció intézmé
nyét: 

A bíróság határozatával (végzésével) az alaposan feltételezhető tulajdonosok
nak káruk arányában kiadja a megnraradt tárgyakat, akik ezen aktus útján tényle
ges tulajdont nyernek. 

Amennyiben ezután másik fél is bizonyítani tudná, hogy más a tulajdonos, 
úgy aszerint kell változtatni a döntést. Számunkra már eddig is nyilvánvaló volt. 
hogy a talált és lefoglalt szerelvények valódi tulajdonosait objektíve lehetetlen 
lesz megtalálni a leírt körülmények miatt. Ezen a helyzeten az önök bírósági eljá
rása sem tud segíteni. Azonban a tények tények maradnak: 13 lépcsőházból ellop
tak szerelvényeket, és ilyen szerelvények hevernek a rendőrségi bűnjelkamrában 
az önök döntése miatt. 

2. A lefoglalt dolgot annak kell kiadni, aki a tulajdonjogot kétséget kizáróan 
igazolja. 

Tisztelt Elnök Úr! 
Ez előző magyarázat után ki tud bármikor is ilyen tulajdonjogot igazolni? 

Meggyőződésem szerint senki! Akkor talán visszaadják a terheltnek, vagy meg
semmisítik, vagy elárverezik? 

Tisztelt Elnök Úr! 
Nem magunknak kértük a szerelvényeket, hanem, bátran teketóriázás nélkül 

felvállalva a felelősséget, egyenlő arányban átadtuk volna a kárt szenvedett lakó
közösségek képviselőinek, az ügy gyorsítása végett. A kérelmet azért terjesztet
tem én elő, mert tudtam, hogy a tulajdonosokat úgyis elutasítják, egy esetleges 
tűz pedig bármikor kitörhet. Ezek a szerelvények egyébként tulajdonképpen a mi
énk, hiszen - köztudomású tény - szükség esetén csak a tűzoltóság képes igénybe 
venni, a mi előírásunkra létesítették a rendszert, mi ellenőrizzük stb. 

3. Végül Tisztelt Elnök Úr, elgondolkodva idézem a BTK. 259. §-a egyes ré
szeit: Közveszélyokozás ... aki ... a közveszély elhárítását, avagy következmé
nyeinek enyhítését akadályozza, bűntettet követ el... Aki közveszélyokozásra irá
nyuló előkészületet követ el: „büntetendő." Nem tudom miért nem vezeti önöket 
jobban a jogalkotó szándéka, amikor a tisztelt jogalkotó a szabálysértési törvény
ben is a lefoglalással összefüggésben így rendelkezett: 45. § (4) bek. „Ha a dolog 
használatához a tulajdonosnak (használónak) különös érdeke fűződik .... a lefog
lalt dolgot kivételesen az őrizetére lehet bízni..." Csak nekem nyilvánvaló, hogy 
tűzoltóinknak - mint lehetséges kizárólagos használóknak - „különös" érdekünk 
fűződik a lefoglalt tűzoltószerclvények mielőbbi visszaadására? 

Ha valakinek a szamarait lopnák el. azt visszaadnák, mert nem lenne, aki etes
se, ám a kiemelt tűzvédelmi kategóriájú épületek tűzbiztonsági szerelvényei éve
kig heverhetnek büntetlenül a bűnjelkamrában az önök .jogszerű" eljárása miatt? 

Megjegyzem végül, hogy Tisztelt Elnök Úr javaslatára kértem a tűzcsapsze-
relvények kiadását írásban, mint ahogy előző telefonbeszélgetésünk során taná
csolta nekem. 

Fő az Igazság, Elnök Úr! Csak nehogy ehetetlenre főjjön... 
Dr. Tolnai Sándor alez. 

tűzoltóparancsnok 

Ki van zárva, hogy 
0660-as telefonja cser
ben hagyja Önt! Ezzel 
i Hatvan csatád tagjai 

V is Háziéban vannak, 
W hiszen mobiltelefon nélkül 
' sohasem tudhatnák egy-

mást tökéletes blztonBág-
ban. Szeretnek mindig átér

hető közelségben tenni, hogy 
bármilyen ügyes-bajos dolgukat 

rögtön meg tudják beszélni. 
Ráadásul, a 0660 legkedvezőbb 

percdíjainak köszönhetően telefon
számlájuk sem bontja fél a családi 

költségvetést. Ha önnek Is fontos a 
biztonság, hívja ügyfélszolgálatunkat, 

ahol munkatársaink készséggel adnak 
felvilágosítást a 0660 termékeiről és szolgál

tatásairól! 
gyetje az országos tévécsatornákat, i 

a szórakozna család szórakoztató kalandjait! 

További inlormációért hívja a 06 80 660 660-as zöld számot! 
www.0660.hu roTóTóTol £ 

M a g é é r t bemmel 

Kész 
a vizesblokk 

Már tavaly ilyenkor is szó esett 

arról a beruházásról, amelynek 

során lépésről lépésre haladva 
megújultak a vizesblokkok a 
Tűzoltóságnál. Az első ütem be
fejeződéséről már korábban be
számoltunk. Az elmúlt időszak
ban - mint dr. Tolnai Sándortól 
megtudtuk - a felújítás teljes egé
szében végéhez ért. A felújítást 
maguk a tűzoltók végezték, így a 
beruházásnak csak anyagköltsége 
volt, munkaköltsége nem. 

Halott fák 
A tűzoltóság folyamatosan 

távolítja el a város közterüle

teiről azokat a fákat, amelye

kel kivágásra jelöltek ki a 

szakemberek. Mint dr. Tol

nai Sándor parancsnok el

mondta, a faeltávolítást ön

kéntesen és ingyenesen vég

zik, számos baleseti helyzet

től megkímélve ezzel a gya

logosokat és az autósokat 

egyaránt. 

Míg létezett a baloldali blokk, addig a magyar tűzoltók nem nagyon 
vehettek részt a Nyugat-Európában rendezett versenyeken. A nyuga
ton használt pályaelemek szinte teljesen ismeretlenek voltak nálunk. A 
rendszerváltást követően azonban e téren is kitágult a világ, ebben is 
egységesedni kezdett Európa, így a Nemzetközi Tűzoltó Szövetség ál
tal előírt pályák kiépítése, megkezdődött. A nagykanizsai tűzoltók 
nemrégiben fejezték be néhány CTIF pályaelem kialakítását, termé
szetesen saját kivitelezésben. Munkájuk nyomán most már van lehető
ség Zala megyében is a CTIF pályaelemckkel való ismerkedésre. 
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F O L Y T A T Ó D I K ! 

matav E g y é n i F ő v o n a l A K C I Ó ! 

FŐVOnal 33.750-Ft helyett Bruttó 1 2 . 5 0 0 - Ft 
Használja ki a lehetőséget! Látogasson el hozzánk! 
Várjuk érdeklődését, személyesen, telefonon! 
Korszerű telefonkészülékek, faxok választéka várja. 
Fénymásolás, nyilvános faxküldés, -fogadás. Telefonkártya, továbbá tartozékok 
értékesítése. MATÁV-szolgáltatások megrendelése. 

TELECOM 
SERVICE MATAV Hivatalos Partner 

NAGYKANIZSA, HUSZTI TÉR 5. TEL: 93/310-700 0 

KÖZGYŰLÉSI DÍSZTEREM 
Tóth László képviselő indítvá

nyozta, hogy a moziépületet alakítsák 
át közgyűlési díszteremmé. Ennek 
részleteit a képviselő az alábbiakban 
foglalta össze: 

- Már lassan 125 éve, hogy Belus 
Jázsef, az akkori polgármester, 1874. 
október 23-án az újonnan épített vá
rosháza dísztermében megtartotta az. 
első közgyűlést. 

Akkoriban Nagykanizsának nem
csak önálló városháza, hanem a vá
roshoz méltó közgyűlési terme is volt. 

Az ezredfordulós ünnepségek méltó 
eseménye lenne, ha Nagykanizsa vá
rosa újból magáénak tudhatna egy 
városképileg jelentős Közgyűlési dísz
termet. 

Helyszínként javaslom, az 1926-

ban Medgyasszay István tervei alap
ján épült, jelenleg moziként funkcio
náló épületet, felújítása-átépítése 
után. Az épület külső jegyeinek meg
tartása mellett, azzal archaizáló belső 
enteriőr kialakítását javaslom. 

A Közgyűlési díszterem elsődleges 
funkciója a képviselőtestületi ülések 
rangjához méltó helyszín biztosítása. 

Az épület ezen kívül magában fog
lalhatna egy reprezentatív konferen
ciaközpontot is, mely alkalmanként 
színvonalas képzőművészeti és egyéb 
kiállítási helyként is funkcionálhat
na!.'! 

A fentiek szerint kialakított épület
ben a város rangjához méltóan fogad
hatná a hozzánk érkező vendégeket, 
küldöttségeket. 

VÁROSI EMLÉKHELY, EMLÉKMŰ 
- A magyar államiság 1100 éves 

történelmét végig követte az erősza
kos cselekedetek sorozata, melyek 
megszámlálhatatlanul sok áldozattal 
jártak, (Honfoglalás és államalapí
tás, pogánylázadások, pártütések, ta
tárjárás, lörokdúlás, parasztfelkelé
sek, lázadások, reformáció és ellenre
formáció, inkvizíció. Habsburg-ura
lom, felkelések és szabadságharcok, 
forradalmak és ellenforradalmak, vi
lágháborúk, megszállások.) 

Lassan magunk mögött tudjuk a 

második évezredet minden történései
vel egyetemben. A harmadik évezred 
küszöbén pártállástól és vallási fele
kezeti hovatartozástól függetlenül ál
lítsunk emléket a jövő nemzedéke szá
mára, örök mementóként, a megbéké
lés szándékával és reményében. 

Az emlékhely és emlékmű avatásá
nak általam javasolt időpontja: 2001. 
április 20., a Város Napja. 

Javasolta önálló képviselő indítvá
nyában Tóth László. A témát a bi
zottságok napirendjükre tűzték. 

SZEREZZEN SZAKKÉPESÍTÉST 
TANFOLYAMAINKON! 

A Pénzügyi és Számviteli Főiskola Zalaegerszegi Intézete 

a Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasági 

Szakközépiskolával együttműködve 

OKTÓBERI INDÍTÁSSAL 

mérlegképes könyvelői tanfolyamot szervez 

vállalkozási szakon NAGYKANIZSÁN! 

A jelentkezés feltétele: középiskolai érettségi. 

Időtartama: 4 félév, (400 óra), heti 1x5 tanóra. 

A részvételi díj a tankönyvek árát is tartalmazza, s több részletben 
is fizethető! 

A KÉPZÉS MEGKEZDÉSE ELŐTT, 1999. SZEPTEMBER 
29-ÉN 16.00 ÓRAKOR MEGBESZÉLÉST TARTUNK, MELY
RE AZ ADDIG JELENTKEZETTEK MELLETT VÁRJUK AZ 
ÚJ ÉRDEKLŐDŐKET IS! 
A képzés és a tájékoztató helyszíne: Dr. Mező Ferenc Gimnázium 
és Közgazdasági Szakközépiskola, Nagykanizsa, Platán sor 3. 
Jelentkezés, felvilágosítás; részletes írásos tájékoztató és jelentke
zési lap kérhető: 

PSZF. Zalaegerszegi Intézete Továbbképzési Osztály 
Zalaegerszeg, Zárda u. 21-23. 
Tel.: 06/92/315-995 

Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasági Szakközépiskola 
Nagykanizsa, Platán sor 3. 
Tel.: 06/93/310-282 
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TOVÁBBKÉPZÉS SVÁJCBAN 
Fata László, matematika-fizi
ka szakos tanár tíz hónapot 
töltött Svájcban és Németor
szágban tanulással, az idei 
tanévet pedig már itthon, a 
Cserháti Sándor Mezőgazda
sági és Gépészeti Szakközép
iskolában kezdte meg. 

- 1995 óta foglalkozom felnőtt
oktatással, oktatás-módszertannal 
és vezetek pedagógus-továbbkép
zéseket. Ezt Magyarországon kü
lönböző tanfolyamokon tanultam, 
főiskolai képzésről még nem hal
lottam. Részt vettem a Nemzeti 
Szakképzési Intézet és egy svájci 
minisztérium közös programján, 
ahol multiplikátorokat, olyan pe
dagógus-továbbképzőket képeztek, 
akik megtanulták a módszertani 
alapot, amelyet aztán továbbad
hatnak a tanároknak. Innen eredt 
a svájci kapcsolat, egy svájci 
egyetemi intézet hívására érkez
tem, ahol olyan szakembert keres
tek, aki az oktatás-módszertani 
munkába bele tud folyni. Az ösz
töndíjat tehát arra kaptam, hogy 
ezt a szakterületet tanulmányoz
zam. A helyszínek is változatosak 
voltak, Svájc mellett átjártunk 
Nyugat-Európába is továbbképzé

sekre, a központ, ennek a rend
szernek a „bölcsője", Weingarten 
volt, az ottani pedagógiai főiskola. 

- A módszertan mellett Svájc
ban mást is tanult, amelyet talán 
úgy lehetne magyarra fordítani, 
hogy „tanácsadás". Mit takar ez 
tulajdonképpen? 

- Problémamegoldó beszélgeté
seket jelent, amellyel segíthetem 
eljutni a másik felet oda, hogy 
megtalálja saját megoldási útját 
és végig is tudjon menni rajt. El
méleti képzés volt, amely Svájc
ban, Aarauban és St. Gallenben 
zajlott. Ez a tanácsadói terület tel
jesen új volt számomra, előtte nem 
foglalkoztam ezzel. Svájcban ol
vastam erről egy könyvet, ott tud
tam, hogy létezik ilyen. Most 
visszatérve itthon, az iskolában 
szeretnék ehhez minél több gya
korlatot szerezni. Kint ezt a mód
szert, ahol csak lehet alkalmazzák, 
a családi problémáktól a menedzs
mentig. 

- Van ilyen jellegű foglalkozá
sokra igény itt, Nagykanizsán? 

- Azt hiszem, hogy lesz rá ke
reslet, már csak azért is ezt gon
dolom, mert Magyarországon is 
kerülhetnek az emberek olyan 
helyzetbe, hogy felteszik maguk
nak a kérdést: Mi lesz velem? Ho-

A megnyúzott szent 
kápolnája? 

Talán kevesen tudják, hogy a 
Látóhegy védőszentje Szent Ber
talan, akit a legenda szerint a Lá
tóhegy környékén értek utol ül
dözői és ott próbáltak megnyúz
ni. Az üldözők megdöbbenve ta
pasztalták, hogy a hitében erős 
férfit nem győzhetik le, a lenyú
zott bőre helyén új bőr sarjad. A 
legenda szerint kápolnát emele
tek a szent tiszteletére, azt a ká
polnát, amelynek sorsával már 
foglalkoztunk. írásunk nyomán 
egy olvasó kereste fel szerkesztő
ségünket, és elmondta, hogy a 
kápolnát valóban évek óta nem 
nyitották ki, Kövesi Ferenc atya 
idején, körülbelül tíz évvel ez
előtt festették ki utoljára. Régi, 
híres faszobrai sorsáról az olvasó 
is csak annyit tudott, hogy a ká
polnából eltűntek, helyettük má
sik, kevésbé éltékes szobrok ke

rültek oda. Egy közülük Szent 
Bertalant ábrázolja, aki karján 
tartja lenyúzott bőrét. Olvasónk 
úgy tudja, a kápolna kulcsát az 
egyik plébánián használják pin
cekulcsként. Úgy véli, hogy a ká
polna alatt kripta is van, amely
nek lejárója az oltár alatt lehet, 
de hogy kit, és milyen célból te
mettek oda, arról nem tud. Állítá
sa szerint az oltáron van egy fed-
lap, amely erre vonatkozóan is ad 
némi útmutatást, ha megvan még 
egyáltalán. A kápolna cinterem
ben is vannak sírok, gondozottak, 
és kevésbé gondozottak, de, hogy 
kik temetkeztek oda, a hegyla
kók, a környékbeli falvak lakói, 
vagy a kápolna körüli területek 
tulajdonosai, és mióta folynak ott 
temetkezések, még nincs pontos 
információnk. 

D.É. 

gyan tovább? Itt az iskolában, már 
tavaly is zajlott ifjúsági tanács
adás az ifjúságvédelem keretében. 
Megbeszéltük az ifjúságvédelmis
sel, hogy megpróbálunk összedol
gozni és elindítani egy ilyen prog
ramot, amelyen a tanár kollégáim 
és a diákok is részt vehetnek, meg
kereshetnek akár iskolai, akár csa
ládi, akár munkahelyi problémák
kal. Éppen ezért nem is írtunk ki 
kötött időpontokat, hiszen ezeket a 
gondokat nem lehet előre időzíte
ni. A beszélgetések után pedig ké
pesek lesznek továbblépni ezeken 
a problémákon, elvezetem őket a 
megoldáshoz. A Svájcban tanulta
kat véleményem szerint a matema
tika- és fizikaóráimon is tudom 
majd hasznosítani, be lehet építeni 
a nevelésbe, hiszen így érződik 
igazán, hogy a gyerekek a kezem 
között nőnek fel. 

- Hogyan, milyen vizsgával zá
rultak a képzések? 

- A felnőttoktatás-vizsga alap
feltétele az volt, hogy tartsunk va
lahol egy továbbképzést olyanok
nak, akik ezeket az ismereteket ké
sőbb használni tudják, tehát vagy 
tanároknak, vagy üzemi trénerek
nek. Mi - ketten voltunk Magya
rországról - a weingarteni főisko
lával egyeztetve, abban marad

tunk, hogy ezt Magyarországon 
tartjuk még, mivel úgyis magyar 
területen fogunk dolgozni. Ezt a 
továbbképzési napot júniusban 
tartottuk meg Budapesten, cége
ken belüli trénereknek, amit a Pe
dagógiai Főiskoláról meglátogat
tak és értékeltek. A tanácsadó 
részből nem volt vizsga, az lezá
rult a továbbképzéssel. Lehet még 
tovább folytatni, de én most az el
méletben megtanultakat szeretném 
kipróbálni a gyakorlatban, menet
közben pedig úgyis meglátom, 
hogy mit kellene még hozzátanulni, 

- A tanulás közötti szabadidejét 
mivel töltötte ki? 

- A továbbképzések között elég 
sok szabadidőm maradt, amelyet 
arra használtam fel, hogy elkészí
tettem egy oktatás-módszertani 
gyűjteményt, amelynek könyvvál
tozata is szinte már kész van, de 
már olvasható az Interneten is. 
Ezen kívül az itthoni tanártovább
képzések dokumentációit dolgoz
tam fel, és számítógépen, grafikai
lag készítettem elő további tanfo
lyamokat. A könyvemre még nem 
kerestem kiadót, mert azt hiszem, 
hogy nem vagyok vele teljesen elé
gedett, még finomít gátasokra szo
rul. 

L.Zs. 

BERTALAN
HAGYATÉK? 

Úgy tűnik komoly közér
deklődésre tart számot a Látó
hegyi kápolna sorsa. Már két 
alkalommal is foglalkoztunk a 
kérdéssel, de a témát még kö
zel sem sikerült kimerítenünk, 
legalábbis a folyamatos olva
sói észrevételekből ez derül ki. 
Legutóbb egy kiskanizsai la
kos keresett meg bennünket, 
aki elmondta, hogy a kápolnát, 
az ő információi szerint azért 
nevezik Szent Bertalannak, 
mert egy Bertalan nevű család 
építette saját birtokain. Örökö
sük nem lévén az egyházra 
hagyták a körülötte lévő föld

területekkel együtt, annak fejé
ben, hogy a Jézus Szíve plébá
nia gondoskodik a kápolna 
rendben tartásáról a birtokok
ból származó bevételből. A ká
polnát évtizedeken át valóban 
az egyház gondozta azt köve
tően is, hogy a körülötte lévő 
földeket államosították, majd 
felparcellázva eladták. Olva
sónk emlékezete szerint a 
templom körüli sírokba a régi 
hegylakók temetkeztek, azok, 
akik halálukat követően sem 
akartak elszakadni kedvelt la
kóhelyüktől. 

D.É. 

14 1999. szeptember 23. 



EPUL AZ OBELISZK 
Múlt héten pénteken megkez

dődtek a kiskanizsai hősi emlék
mű építési munkálatai - tájékoz
tatta lapunkat Rodek Györgyné, a 
szervezők egyike. A Honvédelmi 

függő földmunkák elvégzéséért 
sem. A közvilágításhoz szükséges 
lámpatesteket az adakozásból 
összegyűlt pénzen vásárolják meg, 
míg a szükséges égőket a 

Mint felvételünk is tanúsítja, nagy tömegeket vonzott a szeptember 18-án megren
dezett Dél-Zalai Áruház Szupergálája. A színpadon egymást váltották a sztárok, 
fellépők, köztük a Bestiák, Bach Szilvia és a Dolly Roll. Miközben kint zajlott a 
műsor, az áruházban árengedményes vásár volt, aki pedig nem tudott választani a 
kínált termékekből, annak segítséget nyújtott a Dél-Zalai Áruház divatbemutatója. 

Minisztériumból még nem érke
zett meg a pénz, de a terepmunká
latok már folynak. Sümegről az 
emlékműhöz szükséges követ Dá
niel László vállalkozó segítségével 
hozták el, aki a felállításában is in
gyenes segítséget ajánlott fel. 
Gyergyák György vállalkozó is 
társadalmi munkában vállalta a 
földmunkák elvégzését. A 
DÉDÁSZ Rt. sem kért pénzt a ká
belfektetésért, és az ezzel össze-

Tungsram Rt. ajánlotta fel. Az el
múlt napokban az előkészítéssel 
összefüggő munkálatok folytak, a 
beton száradását követően kerül 
sor az emlékkő daruval történő 
beemelésére, amelyet szintén tár
sadalmi munkában vállalt Dániel 
László. A beruházás és a környe
zetrendezés várhatóan október ele
jén lesz kész, az avatásra október 
20. után kerül sor. 

D.É. 

EGYÜTTMŰKÖDÉSI 
MEGÁLLAPODÁS 

Múlt héten pénteken ünnepé
lyes keretek között együttmű
ködési megállapodást írtak alá 
a HSMK-ban, amelyet az intéz
mény igazgatója, Papp Ferenc 
és a Diákönkormányzat polgár
mestere, Németh Ádám látott el 
kézjegyével. Mint Papp Fe
renctől, a HSMK igazgatójától 
megtudhattuk ez a megállapo
dás már a harmadik az önkor
mányzati szerveződésekkel kö
töttek sorában, hiszen korábban 
a CKÖ-vel, majd a Horvát Ki
sebbségi Önkormányzat veze
tőjével írtak alá hasonló tartal

mú szerződéseket. A DÖK és a 
HSMK között létrejött megálla
podásban foglaltak szerint a fe
lek kölcsönösen tájékoztatják 
egymást rendezvényeikről, pá
lyázati lehetőségekről, amelye
ken ha lehet, közösen vesznek 
részt. A HSMK a megállapo
dásban vállalta, hogy évi egy 
alkalommal ingyenesen a DÖK 
rendelkezésére bocsátja a szín
háztermet. A DÖK a fiatalokat 
a házban induló tanfolyamok
ról, kulturálódási lehetőségek
ről folyamatosan tájékoztatja. 

D.É. 

Vandái kezek ferdítették el a „17. hosszúsági kör" emlékművet. Sajnos nem elő
ször történik ez a Glóbusszal, nem is olyan régen hozták helyre, erősítették meg a 
tengelyét, most pedig ismét javításra szorul. Tüttő István polgármester százezer 
forint jutalmat ajánlott fel annak, aki a rongálót, vagy rongálókat segíti kézre
keríteni. 



E g y e s í t e t t ü k e r ő i n k e t 
Szeptember l-jén több hóna

pos előkészületet követően meg
történt a UPC-csoport fúziója: a 
korábban önálló gazdasági társa
ságot alkotó Kábelkom illetve 
Kábeltel néven ismert cégek be
olvadtak a UPC Magyarország 
Kft-be. mely valamennyi cég ál
talánosjogutódja lett. A magyar
országi jogtörténet eddigi legna
gyobb, közel 20 vállalatot és 30 
települést érintő fúziója révén 
olyan új, egységes szervezeti 
rendszert alakítottunk ki, mely a 
távközlési, piac robbanásszerű 
fejlődése által támasztott köve
telményeknek sikerrel tud meg
felelni. 

A fúzió elsősorban a szerveze
ten belül jelent lényeges változá
sokat - bizonyos funkciók, fele
lősségi szűntek módosulnak. Az 
előfizetők eleinte csupán annyit 
érzékelnek, hogy a korábbi szol
gáltató neve UPC Magyarország 
Kft-re változott, s az arculatrcnd-
szer is megújult. A fúzió lényege 
azonban pont az, hogy a sziner
gia révén cégünk működése ha

tékonyabbá váljon, az informá
cióáramlás felgyorsuljon, s előfi
zetőinket magasabb színvonalon 
tudjuk kiszolgálni. 

A fúzióval, illetve az arculat
váltással párhuzamosan új válla
lati kultúra kialakítását is meg
kezdtük, hogy tevékenységünk 
színvonala a hétköznapok során 
is méltó legyen Európa vezető 
szélessávú távközlési szolgálta
tójának nevéhez. 

Több európai országban már 
működnek azok az új távközlési 
szolgáltatások, melyek bevezeté
sét Magyarországon is tervez
zük, s a jogszabályi korlátok fel
oldását követően meg is tesszük: 
telefon-szolgáltatásunkat - oszt
rák, francia és holland mintára -
legkésőbb 2002-ben indítjuk. A 
szélessávú, nonstop Internet- és 
adatkommunikációs szolgáltatá
sok megteremtése a UPC Ma
gyarország kábelrendszerein Bu
dapest mellett több nagyváros
ban is folyamatosan történik. 

UPC 
W 

UPC új a illata 
A UPC (United Pan-Europe Communications) új vállalati arculati 

rendszerre tér át Európában. A cég márkajelét és vezérszíneit folya
matosan vezetjük be az egyes országokban: Norvégiában (szeptem
ber 2.) és Hollandiában (szeptember 7.) már megtörtént, hazánkban 
szeptember 14., Belgiumban szeptember 29., Franciaországban no
vember 1. a bevezetés időpontja, majd folytatódik sorban a többi 7 
országgal (Svédország, Lengyelország, Csehország, Szlovákia, 
Ausztria, Románia, Málta). 

Az új arculat célja, hogy tükrözze társaságunk vezető pozícióját 
az európai szélessávú távközlési piacon. A UPC integrált, kábeltele
vízió- telefon- és Internet-szolgáltatást egyre több helyen párhuza
mosan nyújtó telekommunikációs hálózata éri el a legtöbb háztar
tást Európában. 

Arculati rendszerünk központi eleme az új logo, mely a UPC be
tűit használja, valamint a „szélessáv", egy összetett színcsík, mely a 
társaság szélessávú szolgáltatásaira utal. A logo és a „szélessáv" 
feltűnő, élénk színei jelzik a UPC dinamikus, innovatív, fogyasztó
orientált vállalati kultúráját. 

Kovács J. Nimród, a UPC Magyarország elnöke tájékoztatójában 
kiemelte, hogy a UPC az év eleji tőzsdei bevezetést követően látvá
nyosan növekedett, mára 12 európai ország, valamint Izrael 5,6 mil
lió háztartásának szolgáltatója. „Az új vállalati arculat bevezetésé
vel is jelezni kívánjuk, hogy a UPC az európai szélessávú távközlé
si piac elsőszámú szereplője." 

UPC 
M 

A UPC (United Pan-Europe 
Communications) 1999-ben 
kontinensünk vezető szélessávú 
távközlési szolgáltatójává vált. 
Tekintsük át e látványos fejlődés 
fontosabb állomásait: 

Februárban bevezettük társa
ságunkat a tőzsdére: cégünk pa
pírjait Amszterdamban és New 
Yorkban jegyzik. A sikeres nyil
vános részvénykibocsátáskor a 
Microsoft Corporation 333 mil
lió dolláros befektetéssel mint
egy 8%-os tulajdoni részesedést 
szerzett a UPC-ben. 

A UPC egyik legnagyobb ká
belrendszerén, Bécsben ez év 
elején a kábeltelevízió- és az 
Internet-szolgáltatást követően 
megkezdtük telefonszolgáltatá
sunkat, melynek díja átlagosan 
25%-kal alacsonyabb, mint a ha
gyományos telefoné. 

Márciusban a Siemenstől 41 
millió dollárért megvásároltuk a 

pozsonyi kábeltelevíziós társa
ságban (SKT) meglévő 96%-os 
részesedését, így a UPC szlová
kiai előfizetőinek száma megkö
zelítette a 200 ezret. 

Szintén márciusi hír, hogy el
adtuk a magyarországi HBO Rt-
ben meglévő 50%-os, valamint a 
cseh Max TV-ben meglévő 
100%-os tulajdoni részesedésün
ket a Time Warner-nek. 

Tavasszal a UPC 60 millió 
dollár értékben 225 ezer db 
kábelmodemet rendelt a Terayon 
Communications System-től, 
melyek elsősorban Hollandiá
ban, Franciaországban, Máltán 
és Magyarországon találnak gaz
dára szélessávú Internet-szolgál
tatásunk bevezetésekor. 

Denveri székhelyű többségi 
tulajdonosunk, a United 
International Holdings (UIH) 
nyár elején nevet változtatott. 
Az új név - UnitedGlobalCom 

(www.unitedglobal.com) - a cég 
integrált telekommunikációs te
vékenységét, globális jellegét 
jobban kifejezi, mint a korábbi. 

Júniusban Lengyelország is 
felkerült a UPC térképére: az 
©Entertainment részvényeinek 
megvásárlásával közel egymillió 
háztartás készülődhet az 
Internet- és telefonszolgáltatás 
közeijövőbeli bevezetésére. A 
vásárlás révén a UPC tulajdoná
ba került a Wizja Sports 
Channel, Lengyelország egyik 
legnépszerűbb tévécsatornája is. 

Júliusban a vezető svéd kábel
televíziós társaság, a Stjárn TV 
megvásárlásával 5 millió fölé 
emelkedett európai kábeltévés 
előfizetőink száma. Az EQT 
Scandinavia Limited 400 millió 
dollárért vált meg stockholmi 
székhelyű tulajdonától, mely kb. 
240 ezer háztartásban van jelen. 

Augusztusban zárult le az az 

üzletkötés, melynek révén 102 
millió dollárért 13,3%-os tulaj
donrészt vásároltunk az SBS-
ben, mely több európai TV-
csatorna mellett a magyarországi 
TV2-t is üzemelteti. 

Magyarországon a gyöngyösi, 
az újpesti, majd Budapest IX. 
kerületének egyik kábelrendsze
rét megvásárolva társaságunk 
ősztől már közel félmillió ma
gyar háztartás kábeltelevíziós 
szolgáltatásáról gondoskodik. 

A nyáron lezajlott, elsősorban 
franciaországi és romániai akvi
zíciókkal a UPC 5,6 milliós előfi
zetői kört ért el, s így társaságunk 
Európa elsőszámú szélessávú 
távközlési szolgáltatójává vált. 

Új arculati rendszerünk őszi 
bevezetésével Európa-szerte ké
szülünk a jövő évezred piaci és 
technikai kihívásaira. 

UPC 
(x) 
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NAGYKANIZSA 
ESETLEG BÉLYEGEN 
Olvasóink megjegyzései irányí

tónak rá a figyelmünket arra, hogy 
a város arculati elemei között egy 
esetleges alkalmi bélyeg kiadása 
ügyében is tájékozódjunk. Először 
a nagykanizsai Postához fordul
tunk azzal a kérdéssel, hogy a Ma
gyar Posta idei alkalmi bélyeg 
megjelenései milyen témájúak? 

-Az 1999-es évre nem jellemző, 
hogy városok - akár jubiláló tele
pülések - szerepelnének témaként 
- tájékoztatott Papócsi Zoltán 
ügyfélszolgálati felelős. - Vannak 
évfordulós bélyegek, mint például 
az „ 1848-49. évi forradalom és 
szabadságharc 150. évfordulója 
(II.)". a „150 éves a Lánchíd", 
„Az. Európa Tanács megalakulá
sának 50. évfordulója", a „100 
éve alakult az FTC"; megjelentek 
híres emberek, mint például „350 
éve született Pápai Páriz. Ferenc", 
„ 100 éve született Cukor György", 
„Nobel-díjas tudósok - Wigner 
Jenő". Már korán, február II-én 
forgalomba került az év csillagá
szati szenzációja, a „ Teljes Napfo
gyatkozás", vagy szintén jóval az 
esemény előtt, március 24-én az 
„ Öttusa Világbajnokság -Buda
pest" blokk. Napjainkban már 
megvásárolható a „ Frankfurti 
könyvvásár" és rövid időn belül 
kézbe vehető a „Karácsony '99" 
sor is. Az. alkalmi bélyegek közül 
több a vele. együtt tervezett alkalmi 
képeslapon is megvásárolható. 
Közöttük is igen bájos „Az Ifjúsá
gért '99" elnevezésű, amelyik a 

„Hetedik testvér" cí
mű magyar-német
amerikai koprodukci-
ós rajzfilm egy kocká
játjeleníti meg. 

Egyébként bélyeg
kiadási ügyben a Ma
gyar Posta Rt. Bélyeg 
Üzletági Csoportjá
hoz érdemes fordulni 
- adta meg Papócsi úr 
a szükséges tájékozta
tást. 

Csegczi Tamásné 
üzletágvezetőt telefo
non értük el, aki el
mondta, hogy a me
gyei jogú városok kö
zött nemcsak Nagy
kanizsa az egyetlen, 
amelyik még nem 
szerepel sem alkalmi, sem posta
bélyegen. A '70-es években, a Tá
jak-városok akció keretében volt 
egy ilyen felfutó igény, később 
azonban ez elült. A megyék címe
rei azonban rendre megelevened
tek bélyegen. Legutóbb 1997. 
március 26-án jelent meg a sorszá
mozott reprezentatív kisíveket és a 
forgalmi bélyegeket is tartalmazó 
„Budapest és a megyék címerei" 
elnevezésű bélyegsor. így levele
zéseinkben mindnyájan a saját 
megyénket népszerűsíthetjük a vi
lágban egy olyan történelmi múl
tunkat is önmagában hordozó esz
közzel, mint a megyecímer. 

- Arra a kérdésre, hogy Nagy
kanizsa város címere vagy bár-

melyik arculati eleme 2000-ben 
megjelenthetne-e alkalmi avagy 
forgalmi bélyegen, Csegeziné 
nemmel válaszolt, hiszen a Posta 
következő évi bélyegkiadási ter
ve már elkészült. Viszont az üz
letágvezető asszony azt javasolta, 
hogy kedves megemlékezés len
ne, ha a város a millennium tisz
teletére bélyeggel ellátott alkalmi 
képeslapot adna ki, ennek mint
egy százezer forint lenne a költ
ségkiadása. A grafikusmunkák 
elkészítéséhez vagy a felhaszná
landó fotók kivitelezéséhez a 
Magyar Posta ilyen esetben szí
vesen köt szerződést helyi mű
vésszel is. 

B. E . 

Lapunk szeptember 16-i 
számában Diákcsere vagy 
rendeletcsere címmel megje
lent írásunkra a Széchenyi 
Szakközépiskolából reagálás érkezett. Az intézmény 
gazdasági vezetője eljutatott hozzánk egy okirat-má
solatot, amelyből egyértelműen kiderül, a hibát nem 
ők követték el. Az elbocsátás indokául szolgáló ren
deletszámot egy a Művelődési Osztály által nekik is 
eljutatott hivatalos anyagból vették. A dokumentum 
melléklete szerint - amely a július 9-i ülés jegyző
könyvének kivonata, legalábbis a rajta lévő jelzet sze
rint - a Közgyűlés 1999. július 9-én hozott 211/1999. 
számú határozata az 1999/2000. tanév előkészítésére 
és az 1999. évi oktatási intézményi elvonásokra és 
pótigényekre vonatkozik. A Polgármesteri Hivatalban 
tárolt hivatalos jegyzőkönyv valamilyen okból kifo
lyólag nem ilyen sorszámmal tartalmazza ezt a hatá
rozatot. Legalábbis a nálunk található másolatok sze
rint nem, de az is lehet, hogy az utólag kikért jegyző
könyv a pontatlan. Azokra a kérdésekre, hogy hol, ki 

Az iskola vétlen 
követett el hibát, hogy melyik 
a hivatalos jegyzőkönyv, és 
melyik a pontatlan, nem ne
künk kell megfelelni, de hiva

talos helyen bizonyára levonják az esetből a tanulsá
got. 

(Az írás elkészültét követően telefonón hívta fel 
szerkesztőségünket Szabó Lászlóné, aki felhívta fi
gyelmünket a szeptember 16-án megjelent írás hely
telenségeire. Az írásban és a címben egyaránt helyte
lenül szerepel, a 211/1999. és a 212/1999. nem rende
let, hanem határozat. Az elfogadott határozat az 
előterjesztés változatlan szövegét tartalmazza. A je
lenség magyarázatául megtudhattuk, hogy az intéz
mények valószínűleg nem jegyzőkönyv-másolatot 
kaptak, hanem egy előzményt, ugyanis a Művelődési 
Osztály által kiküldött anyag elkészültekor még nem 
lehetett kész a jegyzőkönyv, hiszen a levél július 15-
én kelt, a jegyzőkönyv elkészítésének határideje 15 
nap.) 

D.É. 

Könyv az elásott 
emlékműről 

Megjelent a „Nagymagyarország 
Emlékmű Nagykanizsán" című 
könyv, a Magyarok Világszövetsé
ge Zala Megyei Szervezetének ki
adásában. A kiadványt Mészáros 
József írta és állította össze. 

Először a Magyarok Világszö
vetsége Nagykanizsai Szervezeté
nek ülésén Rózsás János író vetette 
fel az irredenta szobor eredeti he
lyén és eredeti formájában történő 
visszaállítását. Ezek után elkezdőd
tek a kutatómunkák és pályázatokat 
adtak be a szobor restaurálására és 
felállítására. A tíz és fél méter ma
gas emlékművet 1934-ben emelték 
a Trianonban megcsonkított nagy 
Magyarország tiszteletére és 18 
évig állt az Eötvös téren. 

A helytörténeti kiadvány krono-
I lógiai sorrendben bemutatja az em

lékmű történetét, amelyhez felhasz
nálták a „Zalai Közlöny", a 
„Zalamegyei Újság", a „Zala" 1933 
és 1945 között írt cikkeit, valamint 
az állíttató, Schless István családjá
nál megőrzött adatokat, emlékeket, 
mivel a II. világháború után múzeu
mi és levéltári anyag a képeslapo
kon kívül nem maradt az emlékmű
ről. 

A kiadvány kereskedelmi forga
lomba nem kerül, az érdeklődők a 
HELY Klub és Art Moziban vásá
rolhatják meg. k 2 S 

A L L A S - A L L A S - A L L A S 

A Zala Megyei Munkaügyi Központ 
Nagykanizsai Kirendeltsége az alábbi 
szakmákban, illetve munkakörökben kí
nál elhelyezkedési lehetőséget: 
villanyszerelő 

szakmunkás 45000-50000,- Fi 
vcndcglátóípari eladó 

szakmunkás 25000-35000 - Ft 
kőműves 

szakmunkás 
ács-állványozó 

szakmunkás 
géplakatos 

szakmunkás 
asztalos 

szakmunkás 
varrómunkás 

szakmunkás 
csomagoló 

betanított munkás 
beültető 

betanított munkás 50000-65000.-
tolmács (német nyelvtudás) 

érettségi megegyezés szerint 
munkavédelmi előadó 

technikum 30000-60000,- Ft 
gázipari technikus 

technikum 50000 - Ft 
villamosipari technikus 

technikum 45000-50000,- Ft 
villamosmérnök 

egyetem 50000-60000,- Ft 
kereskedelmi vezető 
(német v. angol nyelvism.) 

főiskola 70000,- Ft 
Bővebb felvilágosítást a munkahelyi 
ajánlatokról ZMMK. Kirendeltsége 
Nagykanizsa, Fő út 24. szám alatt 
adunk. Telefon: 93/311-032. 
Ügyfélfogadási idő; hétfő, kedd, szerda: 
8.00-12.00 és 13.00-16.00 óra közöli; 
péntek: 8.00-13.00 óra. 

45000-60000,- Ft 

25000-50000,- Ft 

34000-50000,- Ft 

40000.- Ft 

30600-60000,- Ft 

30000-35000-,Ft 

-Ft 



mim, mm, mkm 
HITELT CSAK ANNAK, AKINEK NINCS RÁ SZÜKSÉGE? 

A Kanizsa Dél-Zalai Hetilap 
1999. 09. 09-én megjelent szá
niában olvastam egy érdekes 
cikkel, egy bankról, „Kölcsön 
csak telefonra" címmel. A cik
ket olvasva valószínűleg egy és 
ugyan azon bankról van szó, 
akikkel nemrégiben én is beug
rottam a telefonos hitel trükkel. 

A cikk és az én esetein között 
talán az a különbség, hogy a 
cikk csak sejtet dolgokat, míg az 
én esetem - talán nem csak én 
jártam így -, bizonyítja ezeket a 
sejtéseket, mivel megtörtént. 

A konkrét történet a követke
ző: 

A nap mint nap hir
dette, hirdeti, hogy tovább ér a 
takaró, ha felhívja a hi
telvonalat, és pár napon belül 
akár fel is veheti a kért össze
get. De hát, mint az ilyen szép 
szívhez szóló hirdetéseknél len
ni szokott, a takaró nem ér to-
vcibb, sőt, még bizonyos esetben 
még rövidebb lesz. Nos, hát én 
is beugrottam ennek a kis trükk
nek, és felhívtam az előbb emlí
teti hitelvonalat. Egy úr vette fel 
a telefont - -, és na
gyon udvariasan, korrektül el
mondta a feltételeket. 

Kell kérni a Nk-i fióknál egy 
hiteligénylő űrlapot, ki kell töl
teni, a munkahelyen le kell iga
zoltatni a munkaviszonyt és a 
nettó keresetet, mivel minimum 
három hónap munkaviszony és 
45 vagy 55 ezer Ft nettó kereset 
a feltétel: 

Jó, ha van lakossági folyó
számla, ez bárhol lehet, és kell 
az utolsó három havi számlale
vél: 

Folyószámlán kívül a család
nak befolyó nettó pénzek, amit 
nem kell igazolni: 

Hányan élnek a lakásban; 
Eltartott kiskorúak szenna; 
Mennyi a havi kiadás; 
Utolsó havi telefonszámla és 

csekk; 

Az illető úrral mindent meg
beszéltünk, kiszámolta, hogy a 

fennálló nettó anyagi kondíciók 
mellett kb. 500.000 - Ft-ot ve
hetne fel volt feleségem. Mivel 
250.000 Ft-ot szándékoztunk, 
szándékozott volt feleségem fel
venni, úgy nézett ki, hogy semmi 
akadálya a hitelnek. Biztató 
előjelek, de viszont volt nekünk 
kéthavi telefonszámla-elmara
dásunk, így az illető úrtól meg
kérdeztem, mi van akkor, ha va
lakinek hátraléka van a telefon
számlával kapcsolatban. Azt fe
lelte nem szerencsés, és mivel 
mondtam neki, hogy 23.000,-
Ft az összeg, azt tanácsolta, 
hogy be kellene fizetni, mivel 
ekkora összeg lehet kizáró ok is. 

Bevittük a papírokat a Nk-i 
bankba a megbeszélt időpont
ban, mivel a telefonon felvilá
gosítást adó úr azt mondta, 
hogy a telefonszámla tartozás
tól függetlenül a hitelkérelmet 
meg lehet indítani, mivel van 
pár nap ennek a pótlására, il
letve bevinni a befizetési csek
ket bemutatni. Itt is az illető 
ügyintéző hölgy nagyon udva
riasan és korrekt módon elin
tézte az igényléssel kapcsolatos 
dolgokat, és a tartozással kap
csolatban is ugyanazt mondta, 
mint az illető úr. 

Sajnos az. volt a helyzet, hogy 
a hiteligénylésünket 08. 18-án 
beadtuk, de a fennálló tartozást 
egész 24-ig nem tudtam még el
rendezni. 

Bementem a bankba és meg
kérdeztem az ügyintéző hölgyet, 
hogy másnap tudom csak elren
dezni az esetleges kizáró okot 
adó tartozást, és ez nem késő-e 
már? Azt felelte, hogy nem, mi
vel az elbírálás még nem történt 
meg, de ha lehet reggel, mind
járt vigyem be az. igazoló csek
ket, hogy el tudja még időben 
faxolni a többi papír mellé. 

Másnap 08. 25-én be is vittem 
a két elmaradt befizetési csek
ket, az ügyintéző hölgy annak 
rendje és módja szerint le
fénymásolta, elfaxolta, és ugyan
azt mondta, mint előtte nap, 

hogy még nem késő, mivel nincs 
még elbírálás. 

Ettől a ponttól kezdve csak 
bizakodva várni kellett az elbí
rálói válaszra, de viszont ahogy 
a napok múltak, úgy lett az em
ber egyre bizonytalanabb, mert 
nem jött a lelefon. 

Ugyanis, azt mondták, hogy 
az elbírálás után telefonon érte
sítik a hiteligénylőt, és egy-két 
napon belül a számlájára utal
ják a kért, illetve kapott hitel
összeget. 

Nap-nap után ez. nem történt 
meg, így pár nap múlva bemen
tem a bankba érdeklődni, hogy 
mi a helyzet a hitel-ügyben? Az 
ügyintéző hölgy azt felelte, hogy 
ide őhozzájuk még semmiféle 
értesítés nem érkezett, érdek
lődjek a hitelvonalon. 

Megtettem, a válasz, az volt, 
hogy a beadott kérelmet elutasí
tották. A miért kérdésemre az 
volt a válasz, hogy nincs indok
lás, csak tényközlő felelet. 

Mondtam a telefon túlsó vé
gén lévő hölgynek, hogy milyen 
gondom volt, és talán az lehe
tett az. elutasítás oka!? A hölgy 
azt felelte sajnálja, csak tény
szerűen van lehetősége közölni 
a döntést, és ezt írásban is meg 
fogjuk kapni. Kérdésemre, hogy 
miért nem lehet az okot közölni, 
a hölgy azt felelte szó szerint: -
„Nem lehet az okot közölni, mi
vel akkor az ügyfélnek lehetősé
ge lenne a kizáró ok megszünte
tésére vagy módosítására!" 

Meglepő válasz, volt! 
Megkérdeztem a hölgyet, 

hogy mi a módja az. elbírálás
nak? A válasz az volt, hogy 
minden adatot betáplálnak a 
számítógépbe, és a gép, ha egy 
bizonyos pontérték felett pon
toz, akkor adnak hitelt, ha nem, 
akkor nem. Ez is érdekes vá
lasz! 

Egyebet nem tehettem, meg
köszöntem a felvilágosítást. 
Ezután egy jó hét múlva meg is 
jött a tényszerű írásbeli válasz, 
mint annak rendje és módja sze

rint be is dobtam a szemétbe. 
Most már bánom! 

Na, most az a helyzet, hogy ez 
az egész reklámfelhajtás egy ki
csit gyanús volt az elejétől fog
va, de most így a végén rettene
tes dologra jöttem rá! 

Lehet, hogy a egy 
szerződéses pénzbehajtója a 
Matciv Rt-nek??? Vagy talán itt 
is az a helyzet, hogy az kapja 
meg a hitelt, aki először igazol
ja, hogy őneki bizony nincs 
szüksége hitelre, de hát hadd 
kérjen hitelt, mert szeretne vagy 
36% kamatot fizetni annak a 
szegény banknak?! 

Vagy talán azért nem mond
ják meg az esetleges elutasítási 
okot, mert az a szerencsétlen, 
akinek szüksége lenne hitelre, 
beadja a kérelmet még egyszer, 
elutasítják még egyszer, és így 
rájön, hogy jól átverték, mivel 
csak a telefonszámlát akarták 
vele kifizettetni, nehogy a 
Matáv-nak kelljen behajtani, 
mivel ő arra képtelen! ?! 

Mindenesetre a mézesmadza
got jól elhúzták előttünk megint, 
és történetemet csak azért írtam 
meg, hogy mindenki ezután jól 
gondolja meg, ha a 
hitel-ügyben felhívja vagy felke
resi, lehet, hogy sok pénzébe ke
rül, de egy fillér hitelt sem kap, 
ha csak nem bolondul meg a 
számítógép! De hát erre nem 
sok esély van, mivel a gépeket is 
a hű alkalmazottai keze
lik, ámbár nem hiszem, hogy ők 
valaminek is okai lehetnek, mi
vel sejtésem szerint ezt a vezér
cseles trükköt olyan igazgatóta
nács magasságban találták ki! 

Hangsúlyozom, ez csak felte
vés, de tapasztalatom viszont a 
fentieket mondatja velem! Vége
zetül mindenképpen el kell is
mernem, hogy ügyes trükk, bár
ki is találta ki, de könyörgök, 
ennek miért megint az úgyneve
zett népnek kell meginni a le
vét??? 

Egy olvasó 



Az Európa Tanulmányok Köz
pont, a Berzsenyi Dániel Főiskola 
és a Nagykanizsa Felsőoktatásáért 
Alapítvány szervezésében szomba
ton megkezdődik - Nagykanizsán 
először - egy európai integrációs 
továbbképzés. Az 1999-es őszi-té
li idény 15 előadásból álló kurzu
sára elsősorban pedagógusokat, 
köztisztviselőket, jogászokat, üz
letembereket és médiaszakembere
ket várnak, akiket érdekel az Euró
pai Unió és a nemzetállamok vi
szonya, az európai eszme, az unió 
intézményei, agrárpolitikája, integ
rációs törekvései az oktatásban, te
lepülésfejlesztési stratégiája, vala
mint olyan, az ezredfordulón is új
ra és újraértelmezendő kérdések, 
mint az európai identitás és kultúra 
mibenléte, a nemzeti kisebbségek 
helyzete, a lobbyzás és az érdekér
vényesítés formái, de az sokszálú 
együttműködési és ellentétrendszer 

is, ami korunkra kialakult. Az or
szágosan akkreditált program elő
adói neves szakemberek lesznek, 
így Sümegi István, Nagy Endre, 
Tallár Ferenc, Stipkovits Ferenc, 
Daczó Zsuzsa, Juhász Pál, 
Döbrönte Katalin, Pogátsa Zoltán 
(Berzsenyi Dániel Főiskola), Rácz 
Margit (MTA Világgazdasági Ku
tatóintézet), Könczei György (Szo
ciális és Családvédelmi Miniszté
rium), Bajomi Iván (MTA Szocio
lógiai Intézet), Borbélyné Nagy 
Éva - Kaposvári Anikó (Alapít
vány az Emberi Jogok és a Béke 
Oktatásáért), Kriza Máté (Euró 
Cabinet Kft.), valamint Győrffy 
Gábor (Phare Iroda, Sopron). 

A 2000. január 29-én záruló tan
folyam végén a hallgatók tanúsít
ványt kapnak, amelynek a meg
szerzéséhez szakdolgozat elkészí
tésére kötelezettek. 

B. E. 

EGY HAGYOMÁNYÁPOLÓ 
KORSZERŰ ISKOLA TÜKÖRKÉPE 
Megjelent a Batthyány Lajos Gimnázium és Egészségügyi 

Szakközépiskola Evkönyve az 1998-99-es tanévről 

A tetszetős kis kék-fehér-arany 
borítójú könyv első oldalainak 
egyikén két fotó van. Az iskola 
modern Rozgonyi utcai bejáratá
nak képe az egyik, a másik havas 
fenyők mögött az öreg gimnázium. 
Felfoghatjuk úgy is, hogy a múlt 
és a jelen. S közötte: 234 év! 

Aki évről évre kézbe veszi az 
iskola évkönyvét - habár a lehető
ségekhez mérten nyomon követi 
az eseményeket és az eredménye
ket - . az elcsodálkozik. Lehet-e 
egy 34 tanulócsoportos mamutis
kolában, több mint ezer gyereket 
úgy tanítani, nevelni, hogy azok 
többsége szüntelenül kiemelkedően 
teljesítsen, nagyszerűen verse
nyezzen, az iskola falain belül kul
turáltan szórakozzon és lehetősé
get kapjon az önfeledt diákéletre. 
Úgy látszik, lehet. Az évkönyv 
adatai minderre, számtalan bizo
nyítékot hoznak. A tanulók egy
harmada kitűnő és jeles bizonyít
ványt foghatott a tanév végén kéz
be, valamennyi tantárgyból volt az 

iskolának országos döntőse, s nem 
igen akadt olyan diák, aki valami
lyen iskolai versenyen, vetélke
dőn, megemlékezésen aktívan ne 
vett volna részt. De városi rendez
vények sem igen múltak el 
batthyányisok részvétele nélkül. 
Erről fotók is tanúskodnak. 

Az évkönyv arról is tudósít, 
hogy az iskola diákjai szerte a 
nagyvilágban - Háromszékben, 
Sonnebergben, Hirsonban és Nor-
wichben - személyes jelenlétükkel 
vagy üzenetükkel tudósítottak is
kolájukról, városukról, hazájukról. 
S ez az üzenet mindenfelé,*a lehe
tő legszebbre sikeredett. 

A Balogh László és Soós Sán
dor szerkesztette évkönyv tábláza
taiban minden diák és felnőtt -
akinek az elmúlt tanévben köze 
volt az intézményhez - megtalál
hatja nevét. Nagyon sokan több
ször is. így is megsokasodott az az 
erő, ami nagyszerűen működteti 
ezt az iskolát. 

B. E. 

EURÓPAI UNIOS ISMERETEK 
Felmentvényi eljárás 
Az Európai Parlament pénzügyi el
lenőrzést gyakorol az Európai Unió 
egész költségvetése (bevétel és ki
adás) fölött. A pénzügyi év végén 
felmentvényt bocsát ki, miután a 
Tanács megtette ajánlását. A fel
mentvény megszavazására irányuló 
feladatában a Parlamentet a Szám
vevőszék segíti. Az Európai Bizott
ság szintén részt vesz ebben a mun
kában. 

G A T T : General Agreement on 
Tariffs and Trade (Általános 
Vámtarifa és Kereskedelmi Meg
állapodás) 
Az egyezményt 1947-ben az ENSZ 
Gazdasági és Szociális Bizottságá
nak égisze alatt kötötték meg. A 
GATT 1948. január l-jén lépett ha
tályba. Ez a nemzetközi megálla
podás még hatályban van. és több 
mint 115 országra terjed ki. A 
GATT tagjai vállalják, hogy mér
séklik a kereskedelem növekedésé
nek útjában álló akadályokat: csök
kentik a vámokat, kiküszöbölik a 
mennyiségi korlátozásokat, és eltá
volítják a nem-tarifális jellegű aka
dályokat, mint gyártási szabvá
nyok, egészségügyi szabályok stb. 
A vámokat több fordulóban meg

tartott nemzetközi tárgyalásokon 
csökkentik, és fokozatosan a for
galmazott áruk értékének 40%-áról 
mintegy 3%-ára mérsékelték az 
utolsó tárgyalás-sorozat végével, az 
„Uruguayi Fordulóban", amely 
1986-ban kezdődött és 1993. de
cemberében ért véget. Az uruguayi 
forduló oda vezetett, hogy 1994. 
áprilisában Marrakechben megálla
podást írtak alá, amely Világkeres
kedelmi Szervezet felállítása felől 
rendelkezik, és különösen a mező
gazdasági termékek, szolgáltatá
sok, szellemi tulajdon, védjegyek, 
és szabadalmak kereskedelmét sza
bályozza. Az Európai Uniót a 
GATT-tárgyalásokon az Európai 
Bizottság képviseli, amely meg
tárgyalja azokat a megállapodáso
kat, melyeket azután az egyes tag
államok írnak alá és ratifikálnak. 

Alig várjuk, hogy kipróbálja az új Primerát 

Most Ön is tesztelheti az új Primerát, ha szeptember 25-26-án ellá
togat márkakereskedésünkbe. Számos újdonsággal ismerkedhet meg, 
melyek kategóriájában új mércévé emelik a Nissan Primerát. 
Tesztvezetőink egy 40 százalékos kedvezményre jogosító bont is 
kapnak, melyet az Autóklub rendkívüli forgalmi körülményekre 
felkészítő vezetéstechnikai pályáján használhatnak fel. Ha pedig új 
Primeráját a nyílt hétvégén megrendeli, az autó átvételekor egy di
gitális fényképezőgéppel is megajándékozzuk. 
Próbálja ki az új Nissan Primerát! Mi már alig várjuk, hogy 

| megosszuk Önnel ezt az élményt. 

\ Primera bemutató szeptember 25-26-án. 

| Automobil Center 
! 8800 Nagykanizsa, Teleki u. 21. - C ^ * ^ 
J Telefon: (06) 93/536-582; Fax: (06) 93/310-339 [ N I S S A N J 

I Nissan. Ha egyszer beül, többé nem akar kiszállni. 



A KORHÁZ HELYZETE 
1999. június 21-24 között végezte 

el a TÜV Rheinland Hungária VRF 
a kórház hatékonyság-vizsgálatát, s 
ezekben a napokban került az illeté
kesek kezébe az erről szóló doku
mentum. 

A jelentés megállapítja, hogy 
1997. I. negyedévére a kórház gaz
dasági helyzete megromlott, tarto
zásállománya működőképességének 
gátjává vált. Ezért az intézmény vi
lágbanki pályázat terhére szerződést 
kötött külső szakértőkkel, hogy gaz
dasági helyzetét felmérje és a szük
séges tanácsadást igényelhesse. A 
felmérés nyomán főigazgatói utasí
tás készült, amely alapját képezte 
egy későbbi intézkedési tervnek. A 
folyamatos saját elemzés és egy ké
sőbbi önkormányzat általi felméret-
tetés együttesen hozzájárultak ah
hoz, hogy a kórház képes volt vala
mennyi tevékenységét tervszerűen 
és céltudatosan átgondolni, és a 
szükséges változtatásokat megtenni, 
í g y C o n t r o l l i n g rendszert vezettek 
be, amely lehetővé tette a működési 
és a gazdasági eredmények folyama
tos nyomon követését, szakmai pro
tokollokat dolgoztak ki az orvosi be
avatkozások megfelelő kódolására 
és a nyilvántartások vezetésére, az 
osztályokat átvilágították, érdekelt
ségi rendszereket állítottak össze, 
vezetőik részére közgazdasági alapú 

i 

továbbképzéseket tartottak. Minden 
területen takarékossági intézkedése
ket vezettek be. 

A fentieknek köszönhetően a kór
gáz ledolgozta száztizenkilencmillió 
forint adósságát, s visszafizette az 
önkormányzattól kapott harmincmil
lió forintos kölcsönt. A jelentés sze
rint az egyes mutatók változásai is 
pozitív képet mutatnak, hiszen az 
1997-ben ellátott húszezres esetszám 
a következő évben mintegy huszon
háromezerre emelkedett, s a finan
szírozott esetek száma is háromezer
rel nőtt. Ha az álláshelyeket nézzük, 
akkor a hétszázhuszonhét dolgozó 
közül kettőszáznegyvenhét szakmai 
felsőfokú, négyszáznegyvenhat szak
mai középfokú, harmincnégy szak
mai alsó fokú végzettséggel rendel
kezik. Az üres álláshelyek száma 
20%-ról, 7,7%-ra csökkent, ezek fő
ként ápolónői betöltetlen státuszok. 

Aki figyelmesen áttanulmányozza 
a Rheinland cég hatalmas jegyző
könyvét, időt szakít a mellékletek
ben közölt táblázatok elemzésére is, 
azt megállapíthatja, hogy Nagykani
zsa Megyei Jogú Város kórháza egy 
korszerűen és tervszerűen működő 
társadalmi és gazdasági intézmény. 
A dolgozók és a betegek körében 
végzett vizsgálat elégedettségi muta
tói is ezt támasztják alá. 

B. E. 

Cserháti Sándor halálának ki
lencvenedik évfordulója alkalmá
ból emlékünnepséget rendeztek a 
Cserháti Sándor Szakközépiskolá
ban. A rendezvénynek a Hevesi 
Sándor Művelődési Központ szín
házterme adott otthont. A Him
nusz hangjait és az ünnepi szava
latot követően Janzsó Antal, az in

tézmény igazgatója köszöntötte az 
egybegyűlteket, az iskola tanárait, 
a diákokat, és a társintézmények 
képviselőit. A köszöntőbeszédek 
után Hargitai Tibor emlékezett 
Cserháti Sándorra. Ezt követően 
került sor a Cserháti díj átadására, 
a díjat ebben az évben a döntőbi
zottság javaslata alapján Janzsó 

Antal és Somogyi András vehették 
át. A díjátadást jutalmak átadása 
követte, az iskola hírnevét öregbí

tő tanárok és diákok vehettek át 
könyvjutalmat, egyéb elismerése
ket. 

Képünk tanúsága szerint a Cserháti Sándor halálának 90. évfordulóján rende
zett ünnepségen üresen maradtak a színházterem első széksorai. Az első székso
rok az ünnepségre érkező vendégek számára voltak fenntartva, ám a városveze
tés a saját intézménye által szervezett ünnepségről valamilyen okból kifolyólag 
távol maradt, még szakosztályi szinten sem képviseltette magát. Az ünnepséget 
követő fogadáson a szakbizottság egyik tagja legalább jelen volt, tudhattuk meg. 

20 1999. szeptember 23 . 



SÍKERES PÁLYÁZATOK 
MEGVALÓSULÁSÁNAK SZEZONJA 

Sikeres pályázati szezont mond
hat magáénak a Nagykanizsai Vá
rosi Könyvtár. A januártól májusig 
terjedő időszakban tizenhárom pá
lyázatot nyújtottak be, s abból hét 
kedvező eredménnyel zárult; így a 
helytörténeti szolgáltatás mikrofil
mes bővítése (Nagykanizsa Önkor
mányzat), a könyvtárpártoló ön
kormányzat cím és a könyvtár 
technikai-műszaki fejlesztésére, ér
dekeltségnövelő támogatásra 
(Nagykanizsa Önkormányzat, illet
ve a Nemzeti Kulturális Örökség 
Minisztériuma), a digitális kultúra 
fejlesztésére, valamint az ellátó 
rendszer számítógépesítésére 
(Nemzeti Kulturális Alap). A pá
lyázatok nyomán mintegy három 
és fél millió forinttal növelheti 
meg az intézmény költségvetését. 

Ha tételesen végigböngésszük a 
városi könyvtár pályázatokról szóló 
kimutatását, akkor a fentieken kí
vül néhány célfeladatról külön is 
szólni kell. A Nemzeti Kulturális 
Alap feltehetően azért ítélt oda 
négyszázezer forintot digitális kul
túra fejlesztésére, mert respektálta 
a nagykanizsai könyvtárnak azt a 
célkitűzését, hogy a millennium 
tiszteletére megkezdi a zalai sajtó 
digitalizációját. Ugyancsak a NKA 

döntése teszi majd lehetővé, hogy 
a gyermekkönyvtár is kap fénymá
solót, s a feldolgozó részleg szá
mára két új számítógépet lehet be
állítani. A pályázati pénzek egyet
len tételét - a retrospektív konver
zió célzatút - munkabérre is lehet 
fordítani, hiszen nagy szükség van 
a régebbi, mintegy kilencezernyi 
könyv cédulás katalógusának szá
mítógépre történő átvitelére. A 
megvalósítási határidők szempont
jából is a hét nyertes pályázat egy 
jelenleg kezdődő intenzív idősza
kot indít el, hiszen ennek dátumai 
ez év szeptember 30-ától 2000. jú
nius 30-áig nyúlnak. 

Beszélgetésünk során Czupi 
Gyula könyvtárigazgató megfogal
mazta, hogy a pályázati rendszer
nek - azon túl, hogy bizonyos pén
zek elnyerésével kecsegtet - van 
egy hihetetlenül nagy előnye. Ez 
pedig az, hogy a pályázó, amikor 
elkészíti a pályamunkát, kénytelen 
az intézmény helyzetét, lehetősé
geit, a fejlesztések különböző 
módjait végiggondolni. így a pá
lyázatok a tervezőmunka bizonyos, 
igen célszerű módszereivé is vál
nak, s hozzásegítenek a meglévő 
eredmények összegezéséhez is. 

Büki Erzsébet 

KÖNYVJELZŐ KILENCEDIKESEKNEK 
Kedves kis figyelmességgel vár

ja a középiskolába újonnan belépő 
tanulókat a Városi Könyvtár. 
Könyvjelzőt kapnak abból az alka
lomból, hogy az alsó fokú oktatási 
intézmény elhagyásával együtt bú
csút mondtak a gyermekkönyvtár
nak. Vannak, akiket még május
ban, júniusban - nyolcadik osztá
lyosként - osztályfőnökük vagy 
magyartanáruk társaikkal együtt 
hozott el ismerkedni, beiratkozni; 
vannak, akik egyénileg keresik fel 
a régi zárdaépületet. 

A könyvjelző nemcsak funkcio
nális használati tárgy, hanem in
formációhordozó is, hiszen min
den szükséges tájékoztatás megta
lálható rajt, így a könyvtár pontos 
címe (e-mail címe is), nyitvatartási 
ideje és utalás történik arra is, 
hogy milyen közérdekű ismerete
ket szerezhetnek a gyerekek a 
könyvtárt támogató Kanizsa Ka
lauzból. 

A könyvjelzőt Solymár Natália 
(Bolyai Iskola) rajza díszíti. 

B. E. 

AjMATÁV J . 
^bemutatja 

Téli Márta és együttese 
jazz koncert 

H e l y s z í n : Zs inagóga , Fő út 6. 
Időpon t : 1999. szeptember 26. 18 óra 

Jegyek a he lysz ínen vá l tha tók 
Á r a : 350 Ft 

Téli Márta jazz-díva 
bemutatója a Zsinagógában 
f New York és Budapest után Nagykanizsán 

KIÁLLÍTÁS 
A nagykanizsai Hevesi Sándor 
Általános Iskola galériájában ke
rült sor szeptember 23-án Bognár 
László szobrászművész kiállításá
nak ünnepélyes megnyitójára. A 
művészről és alkotásairól beveze
tőt mondott Balogh László peda

gógus, az önkormányzat Oktatási, 
Kulturális és Sportbizottságának 
elnöke. Közreműködtek: az iskola 
énekkara és versmondói. A kiállí
tás megtekinthető: 1999. október 
8-áig, iskolanapokon 8-16 óráig. 

Téli Márta egyszerre végezte a 
Színház- és Filmművészeti Főis
kolát és a Bartók Béla Zeneművé
szeti Főiskola Jazz Tanszakát. A 
szolnoki színházi évek után a 
Berklee College of Music ösztön
díjasaként szerzett (Cum Laude) 
előadói diplomát Bostonban. Bos
tonban a helyi kábeltévé készített 
vele hat harmincperces koncertso
rozatot. Az iskola elvégzése után 
New Yorkba költözött, ahol szí
nészként és énekesként egyaránt 
működött. 1992 augusztusában, 
négy és fél év után érkezett újra 
haza. Azóta három magánkiadású 
CD-t készített QUIET MOTION, 
VÁLTOZÓ KÉK és SMILING 
címmel. Az első lemezen jazz 
standardaket énekel azzal a csapat
tal, akikkel általában koncertezik 
is. (Berkes Balázs, Juhász Gábor, 
Gyárfás István, Fekete István, 
Borlai Gergő.) A második CD 
anyaga populáris AC (Aduit 
Contemporary) zenét tartalmaz, 
amerikai, angol és hazai szerzők 
dalait. Az anyagot két amerikai 
producer és hangmérnök vezetésé

vel készítette, akik többek között 
Dizzy Gillespie-vel, Peler Framp-
tonnal, Tony Braxtonnal stb. dol
goztak. A hangmérnök vette fel a 
Blues Brothers 2000 c. film zené
jét is. A lemezen hazai zenészek 
játszanak. A harmadik, Smiling cí
mű album egy cég felkérésére ké
szült, és szintén jazz standardek-
ből áll. Itt a kísérő zenekar ifj. 
Szakcsi Lakatos Béla, Juhász Gá
bor, Barcza Horváth József, Ba
lázs Elemér és Fekete Istváné-

Téli Márta 1992 óta több ismert 
budapesti jazz klubban fellépett, ő 
maga is szervezett egyet a Kossuth 
Klubban, amely egy cég szponzo
rálásával működött. 

Jelenleg a Budapesten nemrég 
megnyílt Jazz Garden nevű klub
ban énekel rendszeresen zenekará
val, ahol Gyárfás István, Berkes 
Balázs, Juhász Gábor és Fekete 
István játszanak. 

Téli Mártát és együttesét a Kul
turális Örökség Napjai szeptember 
26-i programjában láthatjuk a 
nagykanizsai Zsinagógában. 

Halász Gyula 

Ülésezett az akadémiai bizottság 
Őszi első ülésén a Pécsi Akadé

miai Bizottság nagykanizsai tago
zata először dr. Horváth László 
múzeumigazgató-régész előadását 
hallgatta meg. 

Az M7-es leendő új útvonala 
melletti ásatások helyszíneit, a fel
tárandó lelőhelyeket mutatta be. 20 

feltárási területen folynak majd 
munkálatok. Az eddigi munkák 
tárgyi emlékei gazdagok, a térség 
történetének új fejezetét írják. 

A munkabizottság az elkövetke
zendő időszak feladatairól, tenni
valóiról is szót ejtetlek. 

H. Gv. 
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LABDARÚGÁS 

PNB 
Diósgyőri FC-N. Olajbányász 

l - l (0-1) 
N. Olajbányász: Kovácsevics -

Pálfi, Panghy. Crnomarkovics - Far
kas, Agics, Zahorecz (Kiss, 85. p.), 
Svélecz (Gordian. 65. p.), Marin-
kovics - Horváth Gy., Szőcze (Kere
kes, 59. p.). Edző: Készei Ferenc. 

Sárga lap: Radu a 25.. Marin-
kovics a 29., Kunzo a 77., Raican a 
84.. Panghy a 85. percben. 

Góllövők: Timkó, ¡11. Zahorecz. 

NBUI 

MÁV NTE-Tihany 
4-2 (1-2) 

Nagykanizsa, 150 néző. Jv.: Nagy 
1 

MÁVNTE: Kovács Z. - Korpics, 
Nagy T., Beke, Dezső (Tóth T.), 
Gyulai, Kalinics, Kovács J., Pong-
rácz, Trencsényi Z. (Kovács T.), 
Trencsényi V. (Hermán). Edző: Szá
lai Zoltán. 

Góllövők: Kovács J , Trencsényi 

A PNB állása: 
1. Gázszer FC 6 5 1 - 14- 6 16 
2. Vasas 6 4 - 2 10- 6 12 
3. Győr ETO FC 6 3 2 1 12- 4 11 
4. DunaferrSE 6 3 2 1 12- 7 11 
5. Lombard FC 6 3 2 1 10- 9 11 
6. Debreceni VSC 6 3 1 2 9- 8 10 
7. Nagykanizsai FC 6 2 3 1 8- 7 9 
8. Zalahús ZTE FC 6 2 2 2 7- 3 8 
9. MTK HFC 4 2 1 1 6- 3 7 

10. Kispest-HFC 5 2 1 2 7- 5 7 
11. Ferencváros 6 2 1 3 7- 7 7 
12. Haladás 6 2 4 5-12 6 
13. Újpest FC 5 1 2 2 8-11 5 
14. Diósgyőri FC 6 1 2 3 8-12 5 
15. Nyírség-Spart. 5 1 2 2 5- 9 5 
16. Szeged LC 6 1 2 3 5-10 5 
17. Siótok FC 5 1 1 3 3- 8 4 
18. Vác FC 6 - 1 5 5-14 1 

V., Kovács T., Gyulai ¡11. Hideghé-

ti, Kránitz. 

Ifjúsági: MAV NTE-Tihany 2-1. 

Megyei bajnokság 

Felsőrajk-Miklósfa 0-4 (0-2) 
Góllövők: Kisházi (2), Skublics. 

Kapus. 

Megyei bajnokság, II. osztály: 
Kiskanizsa-Bázakerettye 

4 - 6 ( l - l ) 

KOSÁRLABDA 

MAV NTE-Diósd TK 
67-53 (40-34) 

Nagykanizsa, MÁV NTE-csar-
nok, 50 néző. Jv.: Téchely, Hollósy 
NB I B-csoportos női kosárlabda
mérkőzés. 

MÁVNTE: Torna (16/3), Gulyás 
( I I ) , Góber (20), Tahi (9/3), Zsolnai 
(5). Csere: Nagy (-), Szabó (-), 

Tálasi (4), Horváth (2), Sós (-). 
Edző: Kovács Nándor. 

Eurostar Budapest-Kanizsa 
KK DKG East 82-64 (30-27) 
Budapest, 300 néző. Jv.: Dudás, 

dr. Szakáll. NB I B-csoportos férfi 
kosárlabda-mérkőzés. 

KKK DKG East: Farkas (17/6), 
Gáli (2), Török (-), Molnár (4), 
Belous (12). Csere: Horváth (4), 
Vojvoda (13), Pallag (12/3), Edző: 
Földesi Attila. 

VÍZILABDA 

Ú j edző irányítja 
a NVSE Vízilabda 

Szakosztályt 
Régi igény teljesül, hogy megfe

lelő edző folytassa az NVSE Vízi
labda Szakosztály megüresedett he
lyén a munkát. 

Szeptembertől Pctlyánszki Péter 
a BVSC 85-szörös válogatottjának 
és a Budapest válogatottnak edzője 
vette át a szakmai irányítást. 

Péter 6 éves korától a BVSC ver
senyzője volt, jelenleg 41 éves. 
Székhely Évánál tanult úszni és 13 
éves kora óta vízilabdázik. Edzői kö
zül meg kell említeni Babarczi Ro
landot és Cigány Károlyt. 1980 és 
'81 között Egerben sportolt, majd 

Gyarmati Dezső visszahívta a 
BVSC-be. Többszörös magyar baj
nok, BEK- és KEK-döntős. Tízszer 
szerepelt a magyar válogatottban. 
Németországban öt évig dolgozott, 
ahol gólkirályságig vitte, edzőként 
bajnokcsapatot fabrikált. Jelenleg a 
BVSC ifi- és gyermekedzője és 
emellett a Budapest-válogatottat is 
dirigálja. A Budapest senior csapat 
tagja és aktív játékosa. 

Hogy miért vállalta el a kanizsai 
felkérést. Petlyánszki így válaszolt: 

- Nagykanizsán nagyon jók a fel
tételei a vízisportnak és a lehelősé
geket sokkul jobban ki kellene hasz
nálni. Megpróbálom a szakmai mun
kát úgy irányítani, hogy jelentős elő
relépést érhessünk el. 

Befejezésül nagy szeretettel vár
juk a vízisport után érdeklődőket a 
nagykanizsai uszodába hétköznap 18 
órától. 

Benedek Miklós 

VIVAS 

Nemzetközi kadett és junior tőr
versenyen vettek részt immár ha
gyományosan a MÁV NTE vívói 
Frankfurtban. A kadett korcsoport
ban Bartha Péter - a várakozásnak 
megfelelően a 27. helyet szerezte 
meg. 

Bagonyai Lászlónak még egy 
győzelem kellett volna, hogy a 
nyolcas döntőbe kerüljön. így is a 
rendkívül erős mezőnyben az elő
kelő 10. helyet szerezte meg. 

A MÁV NTE újonc férfi tőrver
senyt rendezett a vívóteremben. 
Nyolc egyesület 41 vívója lépett 
pástra. A ranglista legjobbjai itt 
voltak a versenyen. 

OSC-s és UTE-s vívók végeztek 
az l—Hl. helyen. A zalaegerszegi 
Ruisz Kristóf a 7. lett. 

A hazai vívók jobb eredményei: 
16. Szantner Ádám, 23. Ferenczi 
László, 25. Molnár Károly. 

HGv. 

VÍZILABDA 

VERSENY
KIÍRÁS 

Városi vízilabda 
tehetségkutató verseny 

A verseny célja: A vízilabda 
sportág népszerűsítése. A sportági 
kiválasztás lehetőségének bővítése. 
Tehetségek felkutatása. 

A verseny helye: Nagykanizsa. 
Városi Uszoda. 

A verseny ideje: 1999. október 
1. (péntek) 15.00 óra. 

A verseny rendezője: Sétakerti 
DSE (Vécsey Ált. Iskola). NVSE 
Vízilabda Szakosztály, Uszoda Kft. 

A verseny résztvevői: A város 
általános iskoláinak I—II. korcso
portú fiú és leány tanulói. 

Versenyszám: 50 m úszás, lab-
dás ügyességi feladatok. 

Helyezések eldöntése: időered
mény alapján. 

Díjazás: 1-3. helyezettek okle
vél díjazásban részesülnek. 

Nevezés határideje: 1999. 
szeptember 30. (csütörtök). 

Cím: Tamberger Istvánné 
Vécsey Ált. Iskola 
Nk. Vécsey út 6. 

Nevezni lehet telefonon is! 
Tel.: 311-069 

Nagykanizsa, 1999. szeptember 
17. 

Tamberger Istvánné 
DSE-elnökhelyetles 

| SAKK l 

XII. Tungsram-
Batthyány Kupa 

Csapateredmények 
Í.Tapolca H-1VSK I. 20 pont 
2. Barcza SC I. 18.5 
3. Tapolca H-1VSK 11. 17,5 
4. Edelényi VSE I. 17.5 
5. Dagik HVSE 17 
6. Barcza SC II. 16,5 
7. Barcza SC III. 16,5 
8. Batthyány 16.5 
9. Géniusz SE 16.5 

10. Hemo Veszprém II. 16,5 
11. NK. Tungsram I. 16,5 
12. Király Remeték 15,5 
13. Körösi Isk. I. 15 
14. M. Magyaróvár 15 
15. Nk. Tungsram II. 14,5 
16. Jorpillák 13,5 
17. Taktaharkány I. 13 
18. Taktaharkány 11 13 
19. Csuti Antal SI I. 12,5 
20. Körösi Isk. II. 12.5 
21. Hemo Veszprém 1. 11,5 
22. Edelény VSE II. 11 
23. Hevesi I. 11 
24. Hevesi II. 10 
25. Csuti Antal SI II. 9,5 

A-csoport: 
1. Kristóf Péter 
2. Bíró Dávid 
3. Kovács Zoltán 

RAPCSÁK ANDREA 
Horváth Csaba 

B-csoport: 
1. Reiss Tibor 

Svebis Mark 
3. Szamosközy Gábor 

SZABÓ VIRÁG 

C-csoport: 
I. Szabó Ádám 
2. Bíró Gergely 

Székely Ferenc 
Ladányi Zsolt 

D-csoport: 
1. Banusz Tamás 
2. NÉMETH VIKTÓRIA 
3. Gergacz Attila 

ASZTALITENISZ 

NB II. Nők: 
Tolna-Bonbonetti Rt. Körösi 

DSE 18-0 

NB II. Férfiak: 
Ajkai Bányász-Kanizsa 

Sörgyár 12-6 
Kanizsai győztesek: Beck 2, 

Zborai 2, Gerencsér Á. I. Tuboly 
1. 

Kanizsa Sörgyár-Fejérvíz 
10-8 

Kanizsai győztesek: Beck 4. 
Zborai 3, Gerencsér Á. 2, Beck-
Zborai. 

22 1999. szeptember 23. 



HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Terv u. 3. sz. alatt) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 
Kiskanizsán 6 szobás, kertes családi ház 
eladó. Érd.: 93/318-800-as telefonszá-
mon. (30690 K) 
Nagykanizsán a belvárosban 114 nm-es 
alápincézett lakás, orvosi rendelőnek 
vagy irodának alkalmas, garázzsal 
együtt eladó. Irányár: 9 M Ft. Érd.: 312-
266-os telefonon egész nap. (30684 K) 
3 szobás, földszinti, reluxás, új beépített 
szekrénnyel és konyhaszekrénnyel, fel
újított állapotban lakás eladó. Irányár: 
3,5 M Ft. Érd.: 17 órától 324-760-as te-
lefonon. (30683 K) 
Szép természeti környezetben - a TV-
torony alatt - gondozott kis szőlő (90 
négyszögöl) konyhakerttel (180 négy
szögöl) olcsón eladó. Érd.: este a 315-
559-es telefonon. (30687 K) 
Nagykanizsán a Csónakázó-tónál 3 
szintes, összkomfortos hétvégi ház szép 
kilátással eladó. Irányár: 4,3 M Ft. Érd.: 
18 óra után a 93/312-072 vagy 93/316-
827-es telefonszámon. (30680 K) 
Nagykanizsán 3 szobás, 108 nm-es, két
szintes, egyedi fűtéses lakás eladó. Érd.: 
322-020-as telefonszámon. (30678 K) 
Nagykanizsán eladó 104 nm-es, pince
szintes ház garázzsal. 498 nm területen. 
Irányár: 10,8 M Ft. Érd.: 93/323-109-es 
telefonon. (30688 K) 
Egy+fél vagy kétszobás, egyedi fűtéses 
lakást keresek 3. emeletig. Érd.: 06-
30/9794-754-es telefonon. (30595 K) 
Sürgősen keresek családi házat Nagy
kanizsán vagy környékén. Ajánlatokat a 
06-20/992-64-0l-es telefonon. (30596 
K) 
2 éve épült belvárosi, 200 nm alapterü
letű családi ház eladó. Zöldözvetű kert
tel, garázzsal. Érd.: 06-20/9943-796-os 
telefonszámon. (30672 K) 
Mórichelyi szőlőshegyen 700 n-öl sző
lő, gyümölcsös, új építésű pincével el
adó. Villany, kövezett út van. Érd.: 
93/322-828-as telefonszámon. (30526 K) 

JARMU 
10 éves LADA friss műszakival eladó. 
Érd.: az esti órákban a 93/318-635-ös 
telefonszámon. (30677 K) 
'83-as évjáratú Wartburg, üzemképes 
állapotban, lejárt műszakival 35 E Ft 

A hirdetéseink megje lennek 

az INGATLANBÖRZE c. 
kiadványban is. 

irányáron eladó. Érd.: 311-559-es tele-
fonszámon. (30675 K) 

BÉRLET 
ALBÉRLET Nagykanizsán! Erd.: 06-
30/9015-222-es telefonszámon. (30689 
K) 
Egyszoba komfortos családi házrész al
bérletbe kiadó 2 személy részére. Érd.: 
312-793-as telefonszámon egész nap. 
(60681 K) 

VEGYES 
Krumplit házhoz szállítva eladok. Érd.: 
az esti órákban a 93/315-559-es telefo-
non. (30686 K) 
Kiskanizsán kútkáva eladó. Érd.: 06-
30/9947-012-es mobiltelefonszámon le-
het. (30691 K) 
Bevezetett helyen lévő szolárium üzlet 
eladó. Érd.: 93/325-995-ös telefonszá-
mon. (30684 K) 
200 literes mélyhűtőláda eladó. Érd.: 16 
óra után a 93/321-062-es telefonszá-
mon. (30682 K) 
Magyar nyelvtanból általános iskolások 
részére pótvizsgára felkészítést, korre
petálást vállalok. Érd.: 93/313-880-as 
telefonon. (30566 K) 
Társasház oldalfala reklámfestésre ki
adó. Érd.: Bencze Valéria. Nk. Garay u. 
1 l/A. (30451 K) 

PARTNERKERESŐ 
28 éves válásban lévő. egygyermekes 
csinos hölgy, társát keresi komoly kap
csolatra egy káros szenvedélyektől 
mentes úrban. „Örök boldogság" jeligé
re a Nk, Pf. 154-be várok levelet. 
(30667 K) 
47/160/54 elvált hölgy, káros szenve
délytől mentes urat keres. Leveleket 
„Nárcisz" jeligére Nagykanizsa, Pf. 
154-be várok. (30676 K) 

Nagykanizsán 
5 szobás PANZIÓ 

bérbe adó vagy 
ELADÓ! 

Tel.: 06-30/9015-222 vagy 
93/318-800. 

a w w w . s i e n e t . h u / k a n i z s a w e b o l d a l á n ! 

E - m a i l t k ü l d h e t n e k a k a n i z s a h e t i l a p @ s i e n e t . h u c í m r e . 

TRIÓ 
— i B T 

TELEFON/FAX: 93/318-289 
MOBIL: 60/399-399 

A U T Ó B O N T Ó ! 
N A G Y K A N I Z S A - M I K L O S F A , K R Ú D Y GY. U. 4. 

DÉL-ZALA LEGNAGYOBB AUTÓBONTÓJA 

Pintér Szilárd 
ipari alpinista vállalkozó 

Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. 1 l /A. X. e. 65 . 
Tel.: (06-30)9794-733 

Tevékenységem: épületek, építmények szigetelése, 
karbantartása, tisztítása; fémszerkezetek javítása, tisztí
tása, korrózióvédelme; esőcsatorna-tisztítás; bontás; 
veszélyelhárítás; ablaktisztítás ipari alpin technikával! 
Megrendelésüket tisztelettel várom. 

Pintér Szilárd vállalkozó 

INDULÓ 
TANFOLYAMOK 

A HSMK-BAN 
Kezdő szabó-varró 

30 óra. 3600 Ft 
Haladó szabó-varró 

45 óra, 5000 Ft 
Társastánc 9-14 éveseknek 

24 óra, 2600 Ft 
Társastánc 14 éven felülieknek 

24 óra. 2600 Ft 
Kezdő szövő 

30 óra, 3000 Ft 
Kezdő virágkötő 

30 óra, 6500 Ft+anyagköltség 
Csuhébaba-készitő 

15 óra, 1800 Ft 
Foltvarró kezdőknek 

30 óra. 3800 Ft 
Női torna 

hetente 2x 1 óra, 1300 Ft/hó 
Ovis torna 

hetente 2x 1 óra, 900 Ft/hó 
Jóga — egészség és szépség 

30 óra. 4500 Ft 
Tartásjavító torna 

hetente 1 óra, 700 Ft/hó 

Jelentkezni lehet a részvételi díj 
50%-ának befizetésével szeptem
ber 30-áig az információs szolgá
latnál. Telefon: 311-468. 

MEGHÍVÓ 
Szeretettel meghívjuk Önt 

és kedves családját, 
valamint érdeklődő 

ismerőseit a 
ZSIGMONDY GALÉRIA 
soron következő előadására. 

Hol? 
Zsigmondy Vilmos és 

Winkler Lajos Műszaki 
Középiskola 

- HELY KLUB és Art Mozi 
(Nagykanizsa, Sugár út 13. -

T.: 06-20/9770-427) 
Mikor? 

1999. szeptember 27. (hétfő) 
18.00 órakor 

Mi? 
AZ ELMÚLT IDŐK 

ÜZENETE 
A SZENT LÁSZLÓ

LEGENDA 
SZÁNTAI LAJOS történész
kutató vetítettképes előadása 

MINDEN ÉRDEKLŐDŐT 
SZERETETTEL VÁRUNK! 

KANIZSA Dél-zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: 
Büki Erzsébet, Dukát Éva, Lukácsa Zsuzsa, Tuboly Judit. Munkatársak: 
Bencze Ildikó, Miilei Szilvia. Külső munkatársak: Benedek Miklós, 
Horváth István, Horváth Zoltán, Varga György (fotóriporter). Hirdetés
szervezők: Varga Zoltán (20/9351-036), Németh László (30/956-8410). 
Szerkesztőség: Nagykanizsa, Terv u. 3. Levélcím: 8801 Nagykanizsa, Pf.: 
154. Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Terv u. 3. Kiadja a 
Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Terv u. 3. Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: 
Lukács Ibolya. Nyomja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg, Gorkij u. 1. Tel.: 
92/313-550. Felelős vezető: Czirkl György. Terjeszti a Magyar Posta és a 
Kanizsa Újság Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. ISSN 0865-3879 
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Várhatóan október elsején lép 
majd életbe az új szociális tör
vény, ezt követően hat hónap 
áll majd rendelkezésére az ön
kormányzatoknak, hogy meg
alkossák az új helyi rendelete
ket. Az új törvény, és majd az 
új rendelet is új alapokon sza
bályozza a szociális intézmé
nyekbe való bejutást, az intéz
mények vezetőinek nagyobb 
szabadságot ad a felvételek 
kérdését illetően. A lakosság
számhoz viszonyított férőhe
lyek számában is változás 
lesz, de erre vonatkozóan 
nincs konkrétum a törvényben. 
A szakemberek azt remélik, 
hogy ez mindenképpen férő
helybővítéstjelent majd. Az új 
szabályozó rendelkezései kö
zött szerepel egy új nyilvántar
tási kötelezettség, ami az in
tézmények szakdolgozóira vo
natkozik majd. A szociális tör
vény módosításában szerepel 
az egészségügyi intézmények 
társadalmi felügyeletére vo
natkozó szabályozás is, vagyis 
életbe lépését követően pél
dául a bölcsődékben szülői ta
nácsokat kell létrehozni. 

Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 
a következő képzéseket hirdeti meg 

A székesfehérvári 
Kodolányi János Szakközépiskola 

és a Kanizsa Felsőoktatásáért 
Alapítvány érettségire épülő 

középfokú, távoktatásos képzéseket 
indít idegenforgalmi szakirányban. 

Tanfolyamai: 
• PR-menedzser 
• Idegenforgalmi ügyintéző 
• Idegenvezető és hostess 
Középfokú OKJ-s képzések távokta
tásos rendszerben havonta egy nap 
konzultációval. 

PEDAGÓGUS-TOVÁBBKÉPZÉS 
óvónők és tanítók részére 

A beszédhibák és írás-olvasászavarok 
felismerése, megelőzése és javítása 
pedagógiai módszerekkel. 
A képzés óraszáma: 30 óra. 
Részvételi költség: 15000 Ft. 

A Kanizsa Felsőoktatásáért Alapít
vány A KÖVETKEZŐ KÉPZÉSE
KET HIRDETI MEG: 

UNIVERSITAS NYELVISKOLA 
Ajánlatunk 1999. október l-jétől fo
lyamatosan : 

Kezdő, újrakezdő, haladó, társalgási, 
vizsgára felkészítő normál és intenzív 
nyelvtanfolyamokat indít 40 órás 
egymásra épülő egységekben AN
GOL. NÉMET nyelvből 6-13 fős 
csoportokban, illetve egyéni képzés 
formájában. 

Speciális tanfolyamok: 
Üzleti szaknyelvi; 
Szinten tartó társalgási; 
Nyelvvizsgára előkészítő; 
Felvételi vizsgára előkészítő (közép
iskolásoknak, érettségizetteknek); 
Gyermektanfolyamok (általános isko
lásoknak); 

Készségfejlesztő (nyelvtani rendsze
rező, szókincsfejlesztő, olvasás, írás, 
hallás utáni értés, illetve beszédkész
ség fejlesztő) kurzusok. 
Órák: délelőtt, délután, este, illetve 
szombat délelőtt. 

Standard tanfolyamok: 
Heti 2x2 óra. 
Intenzív tanfolyamok: heti 4x2 óra. 
Szombati tanfolyam: 1x4 óra. 

Óradíj: 300 Ft/fő, speciális kurzusra 
350 Ft/fő (2800-3200 Ft/csoport), 
részletfizetési lehetőség. 
Törzshallgatóknak 10% kedvezmény. 
A minőséget diplomás oktatóink ga
rantálják. 

Európai integrációs továbbképzés 
pedagógusok, köztisztviselők 

részére. 
Berzsenyi Dániel Főiskola 

Európai Tanulmányok Központ 
Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 

Ezúton szeretnénk felhívni figyelmét 
a nagykanizsai pedagógusok, köz
tisztviselők, jogászok, üzletemberek 
és médiaszakemberek számára szer
vezett európai integrációs képzésre. 
A képzés 1999. szeptember 25. és 
2000. január 29. között tart szombati 
napokon 8-14.30 óráig a Kanizsa Fő
iskola épületében. 
A kurzusokat elismert felsőoktatási 
előadók tartják. 
Részvételi díj: 10000 Ft/fő. 
Az akkreditálás folyamatban van. 

J e l e n t k e z é s : Nagy L a j o s n é n á l v a g y T o r m a R o l a n d n á l 
K a n i z s a F e l s ő o k t a t á s á é r t A l a p í t v á n y 
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Sportnap időseknek 
Senior Sport Napot rendez szeptember 27. és 29. között az Egyesí
tett Szociális Intézmény. A rendezvénynek az Idősek Klubja (Ko
dály út) ad otthont, fővédnöke dr. Csákai Iván, a Szociális és Egész
ségügyi Bizottság elnöke. A versenyzőket Tamóczky Attila alpol
gármester fogadja, majd a Fitncss Center műsora után közös torna 
következik. Másnap kerülnek sorra az egyéni versenyszámok, az 
asztalitenisz, a sakk, a célbadobás és a szobakerékpár-verseny és a 
legerősebb emberek vetélkedője. Szerdán pedig megválasszák a 
legegészségesebben élő embert. 

L.Zs. 

S(BUűfi(Dif Spwríl NupDk '2)2) 
szeptember 27-29- ig 

Idősek Klubja IV, Nagykanizsa, Kodály u. 10. 

Szeptember 27.: 
14.00-től: Köszöntő (Tarnóczky Attila) 

Fitness Center műsora 
Közös torna 
Kóstoló, termékbemutató 

Szeptember 28.: 
9.00-től: Egyéni versenyszámok: asztalitenisz, sakk, 

célbadobás, szobakerékpár-verseny 
14.00 Ügyességi csapatverseny 
15.00 A legerősebb emberek vetélkedője 

Szeptember 29.: 
10.00 A legegészségesebben élő ember versenye 

KANIZSA 
kaDiizIa T R E N D K F T ' - • 
TwwKrT Lakberendezési 

Áruháza 
8800 Nagykanizsa, Ady út 45. 
Tel.: 93/313-106,93/500-157 

DIN ISO 
14001 
9001 

MERCURY 
Forgatható kagylófotellel rendelkező, több elemből álló, 

nappali garnitúra. 



Nasykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 

XI. évfolyam 39. s z á m • 1999. s z e p t e m b e r 30. Megjelenik 21.000 példányban 

8 8 0 0 Nagykan izsa 
Eötvös tér 2 7 . 

Alkatrész FonűDrút : 
9 3 / 3 1 5 - 1 4 0 . 60A468-683 

LAKOSSÁGI SZOLGÁLTATÁSAINK: 
»• Ingyenes házhozszállítás 
* • Részletfizetési kedvezmény 
»• Gépjármű adatainak nyilvántartása 
> Pontgyűjtési akció 
> Alkatrész keres-kínál szolgálat 
> Alkatrész Antikvárium 
>• Tűzoltó-kedvezmény 
*• Közalkalmazotti kedvezmény 
>• Argosz biztosítással rendelkezőknek kedvezmény 
» - Válaszd kii, ALKUDJ!, Fizess és vidd! 
> • Alkatrészek, felszerelési cikkek minden típushoz. 

Minden 1.000 Ft felett vásárló vevőnket megkínáljuk 
kávéval, forró csokoládéval, frissítővel. 

Szeretetteívárju/íÖnt! 

Á vagyonkataszter bármikor hozzáférhető 

Komplett nyilvántartás a hivatalban 
Előző lapszámunkban az ingatlan 

nyilvántartással, a vagyonkataszter 
hiányával illetve a Vagyongazdál
kodási Iroda tevékenységével kap
csolatban megfogalmazott kérdé
sekre a legilletékesebb, Kálócziné 
Éberling Márta irodavezető adta 
meg a választ a polgármesteri hiva
tal részéről. 

A hivatal véleménye szerint - mi
vel nem hallgattuk meg a Vagyon
gazdálkodási Irodát - hiányos infor
mációk birtokában közöltünk egy 
írást a témáról. Mivel a kérdés fel
vetése nem az újságtól, nem is a 
cikket író újságírótól, hanem évek 
óla az önkormányzat bizottságaitól, 
bizottsági tagjaitól, képviselőitől 
szármázik, a tisztánlátás végett 

örömmel adunk hírt arról, mivel 
foglalkozik a „vagyongazdálkodás", 
és hogy milyen részletes nyilvántar
tás áll rendelékezésére bármely kép
viselőnek, bizottsági tagnak az ön
kormányzat vagyonáról. 

- Az elsődleges feladatunk az ön
kormányzat forgalomképes ingat
lanvagyonának a hasznosítása -
mondta Kálócziné Éberling Márta. 
- Ez azt jelenti, hogy az önkor
mányzat tulajdonában lévő forga
lomképes ingatlanvagyont értékesí
tésre előkészítjük a bizottságoknak 
és a közgyűlésnek, amibe beletarto
zik a telekalakítástól az adásvételi 
szerződés megkötéséig minden. Mi 
foglalkozunk az önkormányzat tu
lajdonában lévő minden üres, nem 

Pedagógus bizonyítvány nélkül 
A megyei bíróság megalapozottnak találta az első fokon Suhai Sándor

ra kiszabott büntetést, vagyis a 8 hónap börtönben letöltendő szabadság
vesztést, amelynek végrehajtását két évre felfüggesztették, jogerőre emel
kedett. A megyei bíróság egyetértve az első fokú ítélettel, megállapította 
Suhai Sándor bűnösségét, a hivatali visszaélés, és a sikkasztás bűntett
ében, és az ittas vezetés vétségében. Megállapításra került, hogy Suhai 
Sándor hatáskörét túllépte, ténykedése során szabályokat sértett, az ingat
lanok vásárlói közül többen jogtalan előnyhöz jutottak és hátrányt okozott 
a váiosnak. Az átvett pénzt sajátjaként kezelte, ami sikkasztásnak minő
sült. Az ítélet jogerőre emelkedése következtében Suhai Sándor elveszí
tette erkölcsi bizonyítványát, ami azt jelenti, hogy közalkalmazotti jogvi
szonyban lovább nem alkalmazható. A Suhai-ügyben született ítélet fel
adatot ró a munkáltatóra is, erről Szilajka Józsefet a Bolyai Altalános Is
kola igazgatóját kérdeztük. Szilajka József elmondta, hogy a dolgozó már 
szóban közölte az ítéletet, ám azt még írásos formában nem látta az intéz
ményvezető. Mint megtudhattuk a bíróság hivatalból nem tájékoztatja a 
munkáltatót, ezért az iskolának kell kezdeményeznie az ítélet kikérését. 
Amennyiben az ítéletet kézhez kapja az intézményvezető, abban az eset
ben az oktatási törvényben foglaltakra hivatkozva, tartós alkalmatlanság 
címén azonnali hatállyal el kell bocsátani a munkavállalót. 

lakás céljára szolgáló helyiség pá
lyáztatásával, illetve vannak olyan 
épületek, ingatlanok, amelyeknek a 
bérbeadását is mi bonyolítjuk le. 
Ilyen például a Vásárcsarnok, a Pe
tőfi utca 5. Ezen kívül tulajdonosi 
hozzájárulásokat adunk ki olyan in
gatlanoknál, ahol az építkezés ma
gát az önkormányzati ingatlant érin
ti vagy szomszédok, esetleg társtu
lajdonosai vagyunk az ingatlannak. 
Részt veszünk a különböző rendezé
si tervi koncepciók kidolgozásában, 
befektetőkkel tárgyalunk, kidolgoz
zuk a befektetésekkel kapcsolatos 
kedvezményeket tartalmazó ajánlá
sokat, amelyet a bizottságok elfo
gadnak vagy nem fogadnak el. Mi 
vezetjük az önkormányzati teljes in
gatlankatasztert. Ezek a legfonto
sabb feladataink. Munkánkra jel
lemző, hogy egy borzasztóan 
hosszadalmas és sokrétű feladat. 

- Az önkormányzat teljes va
gyona - törzsvagyon, forgalomké
pes ingatlanvagyon - nyilvántartá
sa nálunk, a Vagyongazdálkodási 
Irodán rendelkezésre áll. 1993-ban 
kormányrendelet született arról, 

Állampolgár pert nyert az OTP ellen 
Másodfokú bíróság ítéletében 

kötelezte az OTP és Kereskedelmi 
Bank Rt-t, hogy Ferincz Jenő 
nagykanizsai lakos terhére az 1997. 
július elseje óta feltüntetett zárlati 
díjat törölje. A híróság kimondta, 
hogy az OTP nem volt jogosult a 
szerződés egyoldalú módosítására, 
így a zárlati díj felszámítására sem. 

Ferincz Jenő az első fokú eljárás
ban kérte, hogy a bíróság a szerző
désmódosítás jogellenességének 
megállapítása mellett az eredeti ál
lapotot is állítsa helyre, azaz köte
lezze az OTP-t, a jogalap nélkül 
felszámított költség megfizetésére. 
A másodfokú eljárásban, a felleb
bezési kérelmében pedig a számlán 

jogalap nélkül felszámított költsé
gekjóváírását kérte. 

Ezek alapján a Zala Megyei Bí
róság, mint másodfokú bíróság jog
erős ítéletével azt állapította meg, 
hogy az OTP a havi zárlati díj be
vezetésével a szerződést egyolda
lúan módosította, melyre annak tar
talma alapján nem volt jogosult. 

hogy az önkormányzatoknak ingai-
lanvagyon-katasztert kellett felfek
tetni, ez 1994-ben teljes feldolgo
zásra került, minden adat számító
gépes nyilvántartásban van nálunk. 
Ez lényegesen többet tartalmaz, 
mint a Földhivatalé 

(Folytatás a 3. oldalon.) 

YlORVÁTH-KEflT. 

Királyi ízek hétvégéje 
a Horváth-kert Vendéglőben 

október 1-2-3-an 
Ezen a hétvégén a megszokott vá
laszték mellett hazai halukból ké
szített finomságokat is megkóstol
hatnak Szabadhegyen. 

Többek között 
• ponty halászlét 
• harcsapaprikást kapros túrós 

galuskával 
• pisztrángfilét mandulás bur-

gonyagolyóval 

Pénteken 17-22 óráig, 
szombat-vasárnap 12-22 óráig 

Tisztelettel: 
a Horváth-kert Vendéglő 

személyzete 

Nagykanizsa-Szabadhegy 
06-30/9477-507 
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Csütörtökön egyeztetnek 
Csütörtökön délelőtt kerül sor arra az egyeztetésre, amelyet az igazgatói mun

kaközösség tagjai, illetve az intézmények gazdasági vezetői kezdeményeztek a 
polgármesterrel. Mint Mayer Ferenc, az igazgatói munkaközösség vezetője la
punk kérdésre elmondta, az egyeztetésen Tüttő István mellett várhatóan jelen lesz 
a Vikárius képviselője, az átvilágítási biztos és a témában illetékes alpolgármester 
is. A kezdeményezők azt várják, hogy ezen az egyeztetésen sikerül a vitás, prob
lémás kérdéseket rendezni, és többé nem fordul elő az, hogy egy intézményben 
harmadszori személyes megjelenés és konzultáció után sem tudnak az adatfeldol
gozásban tovább lépni. A megbeszélések kezdeményezői azt is remélik, hogy ezt 
követően az sem fordul elő többé, hogy egy szervezeti egységnek kétszer kell el
végeznie az átvilágítás egyik vagy másik fázisát, mert az első esetben rossz útmu
tatást kapott, és az adatokat aszerint dolgozta fel. D. É. 

(Az alábbiakban közöljük a polgármesterhez irt levelet, melynek nyomán az 
egyeztetésre sor kerül.) 

TUTTO ISTVÁN 
polgármester úrnak 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatal 

A nagykanizsai nevelési-oktatási in
tézmények igazgatót és gazdasági veze
tői 1999. 09. 22-én megtartott értekezle
tükön kialakították az átvilágítási mun
kákkal kapcsolatos álláspontjukat. A 
résztvevők felhatalmaztak, hogy állás
pontjukat és az ezzel kapcsolatos kéré
sünket továbbítsam a város vezetésének. 

1. Az átvilágítással kapcsolatos intéz
ményi teendők egybeesnek a tanévkez
déssel kapcsolatos egyébként is tetemes 
leendőkkel. A kérdés mára az, hogy az 
intézményekben az alapfeladatokat és a 
napi gazdasági és szakmai teendőket 
lássák el szakszerűen és körültekintően 
vagy ezeket félteiévé az átvilágítással 
kapcsolatos elképesztő mennyiségű te
endőket. A kettőt fizikai képtelenség 
tisztességesen ellátni!! Az intézmények 
gazdasági ügyintézőire és az átvilágítási 
munkákban résztvevő vezetőkre olyan 
elképesztő mennyiségű, nem kellően cs 
időben előkészített, nagyon gyakran ér
tei mezeden feladatok sokasága hárult, 
hogy a hangulat az intézményekben pat
tanásig feszült, felmondások is történtek 
már a fenti helyzet miatt, 

2. A mai napig senki sem bízta meg a 
dolgozókat az átvilágítási teendők ellá
tásával. Nem tudják azt sem, hogy a sza
badságuk idején, este, hétvégén ellátott 
feladatokért ki, milyen tonnában és mi
lyen mértékben fogja őket díjazni. En
nek kapcsán jelezzük, hogy a gazdasági 
vezetők munkáltatója nem az átvilágító 
cég és az átvilágító biztos, még csak 
nem is a hivatal, hanem az intézmények 
vezetői. Ezért ilyen horderejű kérdések
ben utasítani őket. csak a munkáltató
juknak van joga. 

3. A programban rendkívül sok az ér
telmezhetetlen kategória, mert nem a fő
könyvi könyvelés adataival dolgozik. 
Az előkészítő oktatáson kértük, hogy a 
programban szereplő alapvető fogalma
kat és kategóriákat értelmezzék egysé
gesen, ez a mai napig nem történt meg! 
Ebből adódóan a végeredmény objekti
vitását is megkérdőjelezzük. Ez a meg
állapítás különösen a H1RM programra 
vonatkozik. Olyan kategóriákat használ. 

amelyek a főkönyvi könyvelésben nin
csenek, értelmezésük nincs dokumentál
va és egységesítve. A főkönyvi könyve
lésben arról sincs információ, hogy 
mely bevétel terhére történik valamilyen 
kifizetés. 

4. Az intézményi költségvetésekben a 
szabad felhasználású dologi kiadások 
aránya olyan elenyésző, hogy a feldol
gozandó témakörök szűkítése indokolt 
lehet. Indokolatlannak tűnik, ugyanis az 
energia, és főleg az élelmezés kiadásai
nak feldolgozása. 

5. Csak jelezzük, hogy a napi gazda
sági feladatok elvégzésé (tanévkezdés, 
július-szeptember hónapok könyvelése, 
harmadik negyedéves beszámoló, 2000. 
évi költségvetés tervezése stb.) veszély
be került. A jelenlegi személyi feltéte
lekkel a program feldolgozása hosszú 
távon nem végezhető el. Ellentélben a 
Kanizsai újságban megjelent írással az 
intézmények gazdasági vezetői és dol
gozói a munkájuk ellátásához szükséges 
számítástechnikai ismeretekkel rendel
keznek. Munkájuknak nem része az át
világítással kapcsolatos nehezen értel
mezhető programok kezelése. 

A fentiek miatt az alábbi kérésekkel 
fordulunk Polgármester Úrhoz: 

1. Az intézmények vezetői sürgős és 
korrekt tájékoztatást kémek arról, hogy 
a jövőben az átvilágítással kapcsolatban 
valójában milyen feladatokra és milyen 
határidőkre számítsanak. 

2. Milyen intézményi feladatok el
végzését vállalta szerződésben az önkor
mányzat, az óriási munkát ténylegesen 
elvégző intézményi dolgozók nevében? 

3. Megoldási javaslatként az is el
hangzott, hogy „csinálja, aki akarja", az 
intézmények gazdasági vezetői pedig 
minden szakmai segítséget megadnak. 

4. Ha mégis az intézmények feladata 
marad", akkor sürgős tájékoztatást ké
rünk a feltételekről is. Csak a feltételek 
ismeretében nyilatkozhatnak az intéz
mények vezetői arról, hogy a feladalo-
kat képesek megoldani. 

Kérem Polgármester Úr sürgős intéz
kedését. 

Nagykanizsa. 1999. szeptember 23. 
Tisztelettel: 

Mayer Ferenc 
az igazgatói munkaközösség 

vezetője 

3 Szeptember 20-án horgászni indult 
az a kanizsai fiatalember a Kisbalatonra, 
akinek Skoda személygépkocsiját isme
retlen tettesek ajtóüveg kiemelés mód
szerével feltörték. A gépkocsiból forgal
mi engedélyt, személyes iratait és hat
száz forintját tulajdonították el. 

3 Kormányrúddal verték el azt a 
kiskanizsai fiatalembert, aki a délutáni 
órákban jelentkezett a kórház baleseti 
ambulanciáján, mivel a verés következ
tében nyolc napon túl gyógyuló kettős 
bordatörést szenvedett. 

3 Szintén a kórház baleseti ambulan
ciáján jelentkezett az az iharosberényi 
nő, akit férje fejszével bántalmazott. A 
bántalmazás következtében a hölgy 
nyolc napon túl gyógyuló súlyos alkartö
rést szenvedett. 

3 18.50-kor egy nyakán vérző kani
zsai fiatalember szaladt be a Hevesi úton 
lévő egyik presszóba. A vizsgálat megál
lapította, hogy két férfi összeverekedett, 
az egyik az ütlegelés során elesett és 
nyakán sérült meg. Az ügyben eljárást 
kezdeményeztünk. 

3 21 -én az esti órákban ismeretlen te
lefonáló jelentette be, hogy Balatonma
gyaródon egy orvvadászatból származó 
vadat zsigerelnek. A vizsgálat során 
megállapítást nyert, hogy ez elhullt álla
tott Nagybajom térségében találták, 
amely már több napos volt. A területileg 
illetékes vadász megsemmisítés céljából 
a vadat átvette. 

3 22-én ismeretlen lettesek jártak a 
hahód gázcseretelepen. A lakatot feszí
tették le és nyolc darab 11,5 kg-os gáz
palackot tulajdonítottak el 70.000 Ft ér
tékben. 

3 Szintén ismeretlen tettesek jártak 
Újudvaron egy német állampolgár tulaj
donát képező családi házba. Az ajtót fe
szítették be és használati tárgyakat tulaj
donítottak el. 

3 Lakásbetörés sorozat színhelye volt 
a délelőtti órákban Nagykanizsa város 
területe. 11.43-kor először a Rákóczi ut
cából jelentették be, majd a Honvéd ut
cából és az Arany János utcából, ahová a 
tettesek zártörés módszerével jutottak be 
az épületekbe, ahol kutatásokat végeztek 
és készpénzt, arany ékszert, műszaki cik
keket tulajdonítottak el több százezer fo
rint értékben. 

3 Pórul járt az a fityeházi lakos, aki a 
Lada Niva személygépkocsiját nyitva fe
lejtette, benne 140.000 Ft készpénzzel. 
Az ismeretlen tettes ezt kihasználta és a 
nyitott gépkocsiból elemelte a fenti 
összeget. 

3 A délutáni órákban újabb három la
kás betöréséről tettek bejelentést: a Bat
thyány utcából, a Pápai utcából és a Te
leki utcából. Az ismeretlen tettes ajtóbe-
feszítés módszerével jutott be a lakások

ba, ahonnét TV-t, videót, mobiltelefont 
és készpénzt tulajdonított el több millió 
kárértékben. 

3 Pórul jártak azok a személyek, akik 
fizetés nélkül akartak a Rossmann áru
házból távozni. Tetten érték őket és 
11.000 Ft értékű árut lefoglaltak tőlük. 
Ellenük büntetőeljárást kezdeményez
tünk. 

3 Két román állampolgárságú sze
mély is jelentkezett a rendőrkapitánysá
gon kijelentve azt, hogy jogellenesen tar
tózkodnak hazánkban. A vizsgálat meg
állapította, hogy valóban tartózkodási 
engedély hiányában már több hónapja itt 
tartózkodnak, ezért kiutasításukra intéz
kedtünk. 

3 19.39-kor Újudvarról tettek beje
lentést, mert ismeretlen tettesek ajtóbe
nyomás módszerével betörtek a helyi 
plébániára és három darab áldozó 
kelyhet és 50.000 Ft perselypénzt tu
lajdonítottak 280.000 Ft kárértékben. 
A gyors rendőri intézkedés hatására éj
félkor a Keszthelyi Rendőrkapitányság 
egyik URH járőre az egyik ellenőrzési 
ponton igazoltatta O. J. . 0 . Gy. és A. 
Gy. nagykanizsai lakosokat, akik egy 
Lada személygépkocsival közlekedtek 
és a náluk lévő három darab aranyozott 
áldozó kehelyről nem tudtak érdemben 
információt adni. Kihallgatásuk során 
a bűncselekmény elkövetését elismer
ték. 

3 23-án reggel 1.10-kor a zalakarosi 
őrs kért segítséget, mivel a városban 
megjelent négy személygépkocsival több 
fő, akik az egyik családi háznál vereke
dést kezdeményeztek. Az intézkedés so
rán egy főt a helyszínen, több személyt 
pedig Nagykanizsa határában sikerült el
fogni. A személyek ellen csoportosan el
követett garázdaság miatt indítottunk 
büntetőeljárást. 

3 16.51-kor halálos kimenetelű bal
eset történt Kerecseny és Kilimán közötti 
erdőrészen egy zalakomáii fakitermelő 
vállalkozóra tört a fa, aki a kórházba 
szállítás közben belehalt sérüléseibe. 

3 Az esti órákban a bagolai temető
nél törtek fel egy személygépkocsit és a 
kanizsai tulajdonosnak mobiltelefonját 
és készpénzét tulajdonította el az isme
retlen tettes 20.000 Ft értékben. 

3 Zalakomárban, a Petőfi utcában 
egy kerékpáros szenvedett közúti balese
tet. Leesett a kerékpárjáról és a bokája 
több helyen eltörött. A sérültet a mentők 
a kórházba szállították. 

3 24-én reggel jelentették be a Ko
dály Z. utcából, hogy az éjszaka során is
meretlen tettes ajtóbefeszítés módszerrel 
behatolt a lépcsőházi közös tárolóba és 
onnan két darab MTB-kerékpárt tulajdo
nított el 60.000 Ft értékben. 

(Folytatás a 10. oldalon.) 

1999. szeptember 30. 



Komplett nyilvántartás a hivatalban 
{Folytatás az 1. oldalról.) 

Mi nyilvántartjuk a lakásoknál 
például a kfizművesítettséget, szo
baszámot, a zöldterületeknél még 
azt is, hogy ott hány fa, cserje van, 
mekkora a burkolt felületek nagysá
ga, az utakat, árkokat. Nemcsak 
helyrajzi szám alapján tartunk nyil
ván, hanem minden lényeges infor
mációt is nyilvántartásba vettünk és 
veszünk az ingatlanvagyonról. 

- Ingóvagyon-nyilvántartással 
nem foglalkozunk, a részvényeket és 
üzletrészeket egy analitikus nyilván
tartásban vezetjük. Ez azt mutatja 
meg, hogy az önkormányzat milyen 
gazdasági társaságban tulajdonos, 
milyen mértékben. Ez elsősorban a 
belterületi földingatlanok után kapott 
részvényeket és üzletrészeket jelenti. 

- Amikor a vagyonkataszter kér
dése bizottsági üléseken felvetődik, 
miért annak a hiányára mutatnak 
rá a képviselők, bizottsági tagok? 

- Ezt nem tudom. Amikor legelső 
alkalommal a Városfejlesztési Bi-

Állásbörze 
Elénk érdeklődés mellett zajlott 

le a HSMK-ban a Munkaügyi 
Központ által szervezett állásbörze 
múlt héten csütörtökön. Az intéz
mény földszintjén elhelyezett pa
ravánokon lévő állásajánlatokból 
bárki szakíthatott, az emeleten a 
dolgozókat kereső cégek, vállalko
zások képviselőivel találkozhattak 
az álláskeresők. Az állást ajánlók 
közül voltak, akik sikeresnek ítél
ték a kezdeményezést, több jelent
kező is akadt az általuk kínált állá
sokra, mások úgy vélekedtek, a 
munkanélküliek számához képest 
mérsékelt volt az érdeklődés az 
ajánlataikra. Az állástalanok közül 
néhányan úgy látták, az ajánlatok 
olykor komolytalanok, a felaján
lott állásokért sokszor a minimál
bért is alig akarja megadni a mun
káltató. Mint Somos Béláné, a 
Munkaügyi Központ nagykanizsai 
kirendeltségének vezetőjétől el
mondta, mind a munkáltatói oldal, 
mind a munkavállalói oldal ko
moly érdeklődést mutatott az ál
lásbörzén. Az előző évekhez ké
pest sokkal nagyobb volt az érdek
lődők száma, idén 45 munkáltató 
46 szakmacsoportban 600-650 ál
lásajánlattal, 20 képzőintézmény 
100 tanfolyam-ajánlattal jelentke
zett a börzén. A korábbi évekhez 
képest jelentős változás, hogy az 
állásajánlatok nagyobb része a ter
melő ágazatokból származik. 

zottság ülésén felvetődött, én egy 
írásos előterjesztést készítettem a 
bizottság számára. Ebben az szere
pelt, hogy elkészítettük a vagyonka
tasztert, de azt nem tudjuk biztosíta
ni, hogy teljes egészében papíron 
mindenkinek átadjuk, mert a számí
tógépnek egy napig kellene mennie 
folyamatosan, hogy ezt az adatbá
zist ki lehessen nyomtatni. Elmond
tam, hogy bármely bizottsági tag
nak, képviselőnek rendelkezésére 
állunk, bejöhet az irodára és megte
kintheti a nyilvántartást. 

- Járt már valaki ilyen céllal a 
Vagyongazdálkodási Irodán ? 

- Soha senki. Utolsó előtti ülésén 
ismételten kérte a vagyonkatasztert 
a Városfejlesztési Bizottság. 

- Ha csak arra kíváncsi valaki, 
hogy milyen forgalomképes vagyo
na van az önkormányzatnak, a rész
letek nélkül hogyan tud hozzájutni? 

- Az én fiókomban is van ilyen 
lista, bejöhet a képviselő, bizottsági 
tag bármikor munkaidőben. Ezen 

kívül van egy komplett kézi nyil
vántartásunk is, amely a földhivatali 
adatokat tartalmazza. 

- A befektetni szándékozóknak, 
érdeklődőknek is tud az iroda mu
tatni olyan konkrét dokumentumo
kat, amelyekre szükségük van ah
hoz, hogy eldöntsék, befektetnek-e 
vagy sem? 

- Természetesen mindent meg tu
dunk mutatni, tudjuk, hol vannak 
forgalomképes területeink, közmű
vesített területeink. Van térkép -
igaz ez a nyolcvanas években ké
szült a Földhivatalban - van rende
zési terv, szabályozási előírások, tá
jékoztatjuk az önkormányzat által 
adható kedvezményekről. A helyi 
adókedvezményekről is van egy 
összefoglaló anyagunk - ezt is oda
adjuk az érdeklődőknek. Sajnos az 
önkormányzat közművesített ingat
lanai elfogytak. 

- Ha pénzben nem, miben lehet ki
fejezni, mekkora a város vagyona? 

- Pénzben is ki lehet fejezni, hi

szen az éves zárszámadás elkészíté
sekor a mérlegben szereplő ingat-
lanvagyon-állományt értéken kell 
nyilvántartani. Ez annyiban fals, 
hogy azok a földingatlanok, ame
lyekhez, az. önkormányzati törvény 
erejénél fogva kerültek az önkor
mányzat tulajdonába, azok érték 
nélkül szerepelnek a mérlegben 
éppúgy mint az árkok vagy az utak. 
Ezek műszaki értékének megállapí
tása is folyamatban van. 

LATTA-E MAR...? 
Ritkán csendül fel manapság 

az a közkedvelt sanzon: „Látta-e 
már Budapestet éjjel?" Talán a 
művészek is arra gondolnak, 
hogy elvesztette varázsát az erős 
fiúk és a prostik által megszállt 
éjszakai város, s a fények sem az 
igaziak. 

E régi hangulatos dalt szlogen
nek választva teszem fel a kér
dést: Látta-e már Ön kedves pol
gártársam, lakótársam Nagykani
zsát reggel? Inkább csak a hét 
egy bizonyos napján, mégpedig 
hétfőn reggel? Ne sétálja keresz
tül-kasul az egész várost, csak bi
zonyos pontjaira hívom meg: így 
az Eötvös térre, az Ady Endre ut
cába, meg talán az Erzsébet térre. 
S hogy miért éppen ide? Mert 
hétfőn reggelre elsősorban ez a 
három terület szemetesedik el, de 
aztán alaposan. Mit elszemetese-
dik? Gyalázatossá válik. Én sem 
hittem ezt, míg Makrai Mártonná 
a Park Kft. vezetője fel nem hívta 
rá a figyelmemet - s a két sze
memmel meg ne győződhettem 
volna róla. Cigarettacsík, meg 
papírzsebkendő az akad ugye 
mindenfelé, de ezeken a területe

ken ezerféle más hulladékot is 
görget a kora őszi szél. Italos fla
konok, sörös üvegek - de nem 
egy, nem kettő - összegyűrt pa
pírhalmaz, pizzamaradékok, szét
tépett gumidarabkák, amelyek 
színük után ítélve lehettek lég
gömbök, de más célt is szolgál
hattak... De nem folytatom to
vább, szörnyű a látvány, sőt 
egyenesen megbotránkoztató. 

S most jöhetne a költői kérdés, 
hogy miért éppen hétfőn reggelre 
és miért ezek a területek szeme
tesednek el. A válasz egyszerű: a 
hétvégi diszkókból hazatérő ifjak 
felvonulási útvonalába esnek. 
Tessék végiggondolni, hogy fia
taljaink hétvégén milyen zenés 
helyei szállnak meg, aztán merre 
indulhatnak tömegével. Már meg 
is oldódott a feladvány. 

Ha csak ez a hétfő reggeli sze
mét jelezné, hogy felhevült ifja-
ink nem bírnak magukkal, akkor 
csak-csak tudomásul vennénk, 
de megérteni akkor sem igen le
hetne, de van itt azért más is. If
júságunk egy része nemcsak fel
hevülve és illuminált állapotban 
- hogy finoman fejezzem ki ma

gamat - indul ezekről a helyek
ről hajnaltájt haza, hanem retten
tően megerősödve is. Ennek jele
ként látják aztán a Platán sor el
ső házai előtt az újra és újra fel
borogatott, kiürített kővirágtartó-
kat a park dolgozói, s azt csak a 
Postán tudnák megmondani, 
hogy az intézmény előtt álló te
lefonfülkék berúgott alsó ablaka
it hányadszor üvegezletik be újra 
és újra. 

Aztán itt van a glóbusz. Immár 
harmadszor került a földre, mert 
vandál kezek nem tűrhetik. Erős
kezű ifjak bontották meg és tör
del lek le a Tanácsköztársaság 
szobor talapzatának márványlap
jait, az Erzsébet téri padok fa ré
szeit. Aki nem bír magával, an
nak mindegy, hogy mit rongál, 
csak levezesse fölös energiáit. 

Sokszor gondoltam már arra, 
hogy miért ne lehetne a diszkó-
tulajdonosoknak a bevétel egy 
részéből rongálási adót fizetniük. 
Miért kell nekünk, többi városla
kónak ennek nyomán is áldoza
tot hoznunk. Mert ugye azt min
denki tudja, hogy a tönkretett 
dolgok helyreállításának fedeze
te a mi zsebünkre megy. Mond
juk ennyivel kevesebbet kapnak 
például az óvodák és az iskolák. 

Büki E r z s é b e t 
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ÜLÉSEZETT AZ ÖNKORMÁNYZAT 
Kedden a miklósfai Mindenki Há

za adotl otthont a kanizsai közgyűlés 
következő soros ülésének illetve a 
második félévi közmeghallgatásnak. 
A közmeghallgatáson elsőként 
Fenyves Jenő szólalt fel, aki a köz
gyűléshez illetve a polgármesteri hi
vatalhoz eljuttatott levél íróinak ne
vében elmondta a virágkereskedők 
problémáját. A levél lapunk 5. olda
lán olvasható. A felvetésre válaszol
va az igazgatási osztály vezetője el
mondta, hogy a Környezetvédelmi 
Felügyelettel közösen megvizsgálják 
mindazt, ami az utóbbi időben az 
árusítással kapcsolatban felvetődött, 
illetve figyelemmel kísérik, hogy a 
hatályos jogszabályoknak megfele
lően folyik-e az árusítás mind az ős
termelőket mind az egyéb árusokat 
illetően. Törőcsik Púi alpolgármes
ter - ülésvezetőként - hozzáfűzte, 
hogy a hivatal odafigyel erre a prob
lémára, áttekinlik a kérdést, hogy a 
szabályoknak megfelelően lörlcnjen 
az árusítás és a jogos érdekek ne sé
rüljenek. Németh József a miklósfai 
sportkör nevében elmondta, hogy a 
sportkör létesítményeinek fejlődé
séért az elmúlt években mennyit tet
tek a miidósfaiak és kérte, hogy az. 
önkormányzat ne hagyja veszendőbe 
menni az. eddigi eredményeket, ha 
lehet, a közgyűlés nagyobb mérték
ben támogassa a sportot, hiszen ez 
mindenhol - Miklósfán is - helyi 
közügy. Németh József azt is el
mondta, hogy nagy szükség lenne 
egy olyan fűnyíróra, amellyel a 
sportpályát folyamatosan funkciójá
ra alkalmassá lehetne tenni. 
Törőcsik Pál ígéretet tett arra, hogy 
a lehetőségekhez mérten a város tá
mogatja a kéréseket. Bagonyai Jó
zsef kérte a közgyűlési, segítse elő 
azt. hogy a jegyzőt tájékoztathassa 
az elmúlt években zajlóit földvásár
lásokkal kapcsolatos visszásságok
ról. Erre még a héten sor kerülhet, 
dr. Tuboly Marianna jegyző helyt 
adott az állampolgári kérésnek. 

Bagonyai József kérte azt is, mutas
sa ki az önkormányzat, hogy a Cser
fői út járhatóvá tételérc mennyit köl
töli a munkát elvégeztető önkor
mányzati gazdasági társaság. Sajni 
József a Miklósfai Altalános Iskola 
igazgatója felvetése arra irányult, 
hogy a miklósfai csatornázás intéz
ményéi érintő költségeit és annak 
forrásait rendezze a fenntartó. Az 
egysorozatos általános iskola továb
bi szakmai fejlődése szempontjából 
az igazgató elengedhetetlenül szük
ségesnek tartotta azt, hogy a mai kor 
elvárásainak megfelelő számítás
technikai, informatikai rendszer ki
alakítására is sor kerüljön az intéz
ményben, valamint megfelelő nyelv
szakos tanárok alkalmazásával a 
nyelvi képzésben is megfelelő ellá
tásban részesülhessenek a miklósfai 
diákok. Mint elhangzott, az iskola 
tornatermének újraalapozási munká
lataira is sort kellene keríteni. Vass 
László elmondta, hogy a miklósfai 
arborétum területén nincs ivóvíz. 
Kérte, hogy az önkormányzat járul
jon hozzá a vezetékes ivóvíz beve
zetéséhez. Nagy Ernő a miklósfai 
Szentendrei utca szélesítését, burko
lását szorgalmazta és érdeklődött a 
városrészt elkerülő főútvonalak ter
vezéséről. Kiss László, a körzet ön
kormányzati képviselője hozzáfűzte, 
hogy régóta húzódó problémát jelen
tenek a Szentendrei utcán a helyi tö
megközlekedés mostoha körülmé
nyei, amelynek megoldását jogosan 
várja cl a városrész lakossága. Nagy 
Ernő kérdésére válaszolva elhang
zott, hogy az M7-es autópálya meg
építésének kérdését a város kiemel
ten kezeli, a hivatalos mellett civil 
szférák is a megépítés mielőbbi 
megkezdése és befejezése érdekében 
lobbyznak. Kiss László kérte az ön
kormányzatot, tegyenek meg min
dent annak érdekében, hogy 
Miklósfa és Ligetváros között olyan 
kerékpárút épüljön, amely a jelenle
gi balesetveszélyes gyalogos és bi-

Szűkülő hivatal (II.) 
Lapunk szeptember 23-ai számában Szűkülő hivatal címmel készült 

írásunkban az Ügyrendi Jogi és Közrendi Bizottság ülésén elhangzot
tak alapján tájékoztattuk olvasóinkat a hivatal tervezett átalakításáról. 
A napirend előterjesztője Dr. Tuboly Marianna jegyző volt, aki a la
punkat a hét elején úgy tájékoztatta, az újonnan kialakított elképzelé
sek nem jelenlik azt, hogy a régi osztályvezetők nem pályázhatnak az 
osztályvezetői munkakörök betöltésérc. Mindezt bizottsági tudósítá
sunk kiegészítéséként közöljük. 

ciklis közlekedési megszünteti, és 
amelynek meglétével a miklósfaiak 
erezhetnék, hogy szerves összekötte
tésben állnak a várossal. 

A közmeghallgatás után a képvi
selő-testület - melynek ülését Túllő 
István távollétében Törőcsik Pál al
polgármester vezette - a közgyűlés 
napirendjeinek megtárgyalásával 
folytatta munkáját. Dr. Fodor Csa
ba, a Gazdasági és Városüzemelteté
si Bizottság elnöke kérte, hogy azo
kat a napirendeket, amelyeket a bi
zottság kétszeri határozatképtelen
ség miatt nem tárgyalt meg, vegyék 
le a közgyűlés napirendjéről. Dr. 
Csákai Iván szerint mindez, a köz
gyűlés ellehetetlenüléséhez vezet. 

Marton István pedig kérdést intézett 
az elnökhöz: meddig akadályozza a 
GVB a közgyűlés munkáját'.' Véle
ménye szerint elképesztő a bizottsá
got alkotó tiz.cnöl ember felelőssége. 
Birkner Zoltánt, a Fidesz-MPP kép
viselőcsoportjának vezetője elmond
ta, hogy megtárgyalták a bizottsági 
tagok munkájának és a határozat
képtelenség okainak kérdését. A bi
zottságok lélszámát ál kell tekinteni, 
hogy a sorozatos akadályoztatás 
miatt a határozatképesség biztosítva 
legyen. 

A közgyűlés folytatólagos ülésé
ről és a lapzárta után megtárgyalt 
napirendekről kövclkező számunk
ban tájékoztatjuk olvasóinkat. 

Februárban lesz CT 
A közgyűlés kedden hozotl döntése értelmében végre elindulhat az a 

folyamat, amelynek eredményeként január végén, február elején lesz CT 
és mammográf a kanizsai kórházban. A dönlés előzményeiről dr. Gőgös 
Péter képviselőt kérdeztük. A kórház megértő a város anyagi helyzetével 
szemben, ezért is vállalja át saját bevételei terhére a gépek beszerzési 
költségeinek felét. Az áldozatvállalás következlében elindulhatnak a gé
pek beszerzéséhez szükséges folyamatok. A CT és a mammográf árát 
négy részletben kell kifizetni, az első harmincmilliót most a kórház fizeti 
ki, jövő áprilisban a város kasszájából kell kifizetni a második részletet, a 
harmadikat jövő ősszel ismét a kórház fizeti, és a negyediket pedig ismét 
a város. Arra a kérdésre, hogy mire fordítódott a gép-műszerbeszerzésre 
elkülönített harmincmillió, amit a város c célra különített el, a képviselő 
elmondta, hogy városüzemeltetési feladatokra csoportosították át a kór
ház önzetlen felajánlását kövelően. Dr. Gőgös Péter elmondta azt is, hogy 
a város gazdasági helyzete lehetővé tette volna az eredetileg tervezeti 
megvalósulást is, vagyis ki lehetett volna sajtolni máshonnan is pénzt, de 
a kórház, felajánlása nyomán a helyzet kedvezőbb. Papp Péter, a kórház 
gazdasági vezetője lapunk kérdésére elmondta, hogy az önkormányzat 
döntése nyomán azonnal megkezdődtek a közbeszerzést előkészítő folya
matok, folyik a tenderfüzet összeállítása. A közbeszerzési értesítőben va
ló megjelenést (3 hét a várakozási idő) követően 41 nap áll a pályázni 
szándékozók rendelkezésére, ezt követően 30 nap az elbírálás határideje, 
és 6-8 hét a szállítási idő. Ha minden rendjén megy 2000. január végén, 
február elején munkába állhal a kanizsai kórházban a CT és a mammo
gráf. A gépek beszerzésének egyaránt van gazdasági és orvos szakmai 
oka. Jelenleg a kanizsai kórház havonta 1,5-2 millió forintot fizet ki a za
laegerszegi és a kaposvári kórháznak ezekért a szolgáltatásokért. Az eu
rópai normák szerint minden százezer lakosra kell esnie egy CT-nek, nem 
beszélve arról, hogy a kanizsai betegek csak előjegyzés után, több napos 
várakozást követően juthatnak csak hozzá a vizsgálatokhoz. A beteg vá
rakoztatása semmilyen szempontból nem kifizetődő, a TB nem finanszí
rozza, ha a beteg vár, arról nem is beszélve, hogy állapota romlik. Or
szágszerte zajlanak a kórház-akkreditálási folyamatok, aminek eredmé
nyeként a rosszul felszerelt kórházak helyzete még tovább romlik, hiszen 
a pontértékeket, és a finanszírozást a jelen állapotokból állapítják meg. 
Arra a kérdésre, hogy a Megyei Területfejlesztési Tanács miért nem tá
mogatta a CT és a mammográf beszerzését. Papp Péter elmondta, hogy 
mind a mai napig nincs hivatalos értesítés a kezében az elutasítást, illetve 
az esetleges támogatást illetően. 

I). É. 
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BALOGH LÁSZLÓ a nagykanizsai 3. számú választókerület képvi
selője és az önkormányzat Oktatási, Kulturális és Sportbizottságá
nak elnöke 1999. október 7-én, csütörtökön 17.00 órakor foga
dóórái tart a Batthyány Lajos Gimnáziumban. 

TISZTELT 
NAGYKANIZSAI LAKOSOK! 

Az épített környezet alakításáról és védelméről szóló 1997. évi 
LXXVI1I. tv. 9. § (6) bekezdésében foglaltaknak megfelelően a 
Nagykanizsa volt Thury Gy. Laktanya és környéke szabályozási ter
vét és a hozzá kapcsolódó helyi építési szabályzatot a törvényben elő
írt 30 napra a polgármesteri hivatal előcsarnokában kifüggesztjük. 

A terv munkanapokon 8.00 órától 16.00 óráig megtekinthető, véle
ményezhető, észrevételezhető. 

A tervvel kapcsolatosan kérdések írásban, vagy szóban előre 
egyeztetett időpontban tehetők fel a Főépítészi Irodában (Nagykani
zsa, Erzsébet tér 7., Telefon: 93/500-771; Fax: 93/500-735) 

Várjuk érdeklődésüket! 
Polgármesteri Hivatal 

Főépítészi Iroda 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VAROS 
KÖZGYŰLÉSE 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS 
JEGYZŐJÉNEK 

Nagykanizsán virágüzlettel rendelkező egyéni vállalkozók, bt.-k 
több éve megfigyeltük, hogy jelesebb névnapokon, halottak napja 
környékén, karácsony, húsvét előtt közterületek, temető környékén, 
a piacokon többszörösére nő a virág, dísznövény árusítók, koszorú-
áruSítók száma és egyre többen árusítanak húsvéti és karácsonyi dí
szeket, selyemvirágot, gyertyát slb. Mivel ezen tevékenység működé
si engedély és telephely birtokában lehetséges, felmerül a kérdés, 
hogy ezen áritsok mindegyike rendelkezik-e megfelelő engedéllyel. 

Mivel a működési engedélyeket a polgármesteri hivatal adja ki, 
könnyen megállapítható, hogy hány engedély van kiadva a piacra, 
közterületre, változó telephelyre. 

Az is feltűnő, hogy valaki szegfűtermelőként a rózsától a liliomig 
és külföldről importált virágot árul, mint őstermelő. Amennyiben a 
virág mellé díszítést tesznek és különböző csomagoló anyagba cso
magolják, az már VIRÁGKÖTÉSZET, és szintén engedélyhez kötött. 
Ezért kérjük, hogy az egészséges versenyhelyzet és az esélyegyenlő
ség figyelembevételével a koszorúkészítés és virágárusítás- és köté
szet feltételeit felhívással közleményben a jogszabályok figyelembe
vételével a piacon közterületen árusítással szándékozókkal ismer
tessék. (Kanizsa újság, piaci hirdető). így azonos jogi feltételek 
mellett egyenlő feltételű versenyhelyzet alakul ki, melyből a vásárló 
kerül ki győztesként. 

Nagykanizsa, 1999. 09.15. 
Köszönettel: 

PÉTER BT. 
ROZMARING-VIRÁG BT. 

KISZELÁK JÓZSEFNÉ vállalkozó 
DÖMÖTÖRFY ISTVÁN vállalkozó 

BÉRBEADÁS 
Nagykanizsa Megyei Jogú 

Város Polgármesteri Hivatala 
nyilvános pályázat útján 

B É R B E A D J A 
a Nagykanizsa, Fő út 8. szám 
alatti 119 m : alapterületű helyi
séget. 
A pályázat benyújtásának ha
tárideje: 1999. október 25. 
16.00 óra 
Részletes kiírási anyag a polgár
mesteri hivatal II. emelet 5. és 6. 
számú irodájában vehető át. 

Versenytárgyalás 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

Polgármesteri Hivatala 

NYILVÁNOS VERSENY
TÁRGYALÁSON ÉRTÉKESÍTI 

a Nagykanizsa, Erzsébet tér 21. 
szám alatt található 
I. emeleti irodákat. 

Versenytárgyalás ideje: 1999. 
október 14. 9.00 óra 
Versenytárgyalás helye: polgármes
teri hivatal alagsori tárgyalóterme 

Részletes versenytárgyalási kiírás 
a Polgármesteri Hivatal II. emelet 5. 
és 6. számú irodáiban vehető át. 

Díjak a megyéért 
dolgozóknak 

A Zala Megyei Önkormány
zati Közgyűlés kitüntető cím, 
valamint díjak alapításáról és 
adományozásáról szóló rende
lete alapján az alábbi kitüntető 
címekre tehetnek javaslatot a 
megye önkormányzatai, a me
gyei közgyűlés tagjai és bi
zottságai, egyesületek és ala
pítványok vezetőségei. 

Zala Megye Díszpolgára ki
tüntető cím annak adományoz
ható, aki egész életművével a 
közösség érdekében, vagy je
lentős eredményt hozó munká
jával elismerést szerzett és 
példamutató magatartásával 
hozzájárult a megye jó hírne
véhez. A címmel egy arany 
pecsétgyűrű - Zala megye cí
merével - egy oklevél és nettó 
ötvenezer forint jár. 

Zala Megye Közigazgatásá
ért Díj adományozható a tele
pülési önkormányzatok, me
gyei közgyűlés tagjainak, a 
polgármesteri és a megyei 
közgyűlési hivatal • dolgozói
nak kiemelkedő közigazgatási 
tevékenységük elismeréseként. 

Zala Megye Egészségügyé
ért kitüntetés azon orvosok
nak, fogorvosoknak, gyógy
szerészeknek és egészségügyi 
szakdolgozóknak adható, akik 
Zala megye egészségügyi ellá
tásának, az egészséges élet

mód kialakításának segítésé
ben, tudományos kutatói tevé
kenységben kimagasló ered
ményt értek cl. 

Zala Megye Szociális Gon
doskodásért és Gyermekvédel
méért Díjra azok ajánlhatók, 
akik a megye szociális gondo
zásában és gyermekvédelmé
ben kiemelkedő munkát vé
geztek. 

A Közművelődéséért. Díj a 
közművelődés területén 
hosszú ideje kimagasló szín
vonalon teljesítő főfoglalkozá
sú, illetve tiszteletdíjas dolgo
zóknak adományozható. 

A Pedagógus Díjat óvónők
nek, tanítóknak, tanároknak 
ítélhető oda. 

A sportért dolgozó sportve
zetőknek, sportolóknak ado
mányozható a Zala Megye 
Sportjáért és a Zala Megye If
júsági Sportjáért Díj. 

Ezeken kívül javaslatot le
het tenni Zala Megye Sportjá
ért Nívódíjra, a Közművelődé
si és a Pedagógiai Nívódíjak
ra. 

A javaslatok benyújtásának 
időpontja az átadást megelőző 
év november 1. míg az átadás 
időpontja január 29. 

A teljes rendelet szerkesztő
ségünkben megtekinthető. 

L. Zs. 
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A Városfejlesztési és Környe
zetvédelmi Bizottság augusztus 
25-i ülésén felvetődött, hogy a 
Csónakázó-tónál lévő forrás vize 
nem alkalmas fogyasztásra. 

A Zsigmondy-Winkler Műszaki 
Középiskola környezetvédelmi la
boratóriumával létrejött megálla
podás keretében a polgármesteri 
hivatal elvégeztette a fonás vízmi
nőség vizsgálatát. 

- A kapott eredmények alapján 
a forrás vize nem felel meg min
den tekintetben a fogyaszthatóság 
követelményeinek. így felkértük a 
Csónakázó-tó Gondnokságot üze
mellető VIA Kanizsa Khl-t. hogy 
a szükséges intézkedéseket tegye 
meg. Erről az eredményről már az 
ÁNTSZ-nek is tudomása van. hi
szen az ülésen jelen voll a városi 
tiszti főorvos, dr. Búzás Judit is -
mondta Schmidt László a Főépíté
szi Iroda munkatársa. Karmazin 
József városi főépítésztől megtud
tuk, hogy Dr. Buzási Judit a Vá
rosfejlesztési és Környezetvédelmi 
Bizottság ülésén kérte a jelenlévő
ket, hogy legyen kitéve a „nem 
ivóvíz" feliratú tábla. 

Az ÁNTSZ-ncl a tiszti főorvos
nővel nem sikerült beszélnünk, 
kolleganője adta azt a felvilágosí
tást, hogy az ÁNTSZ nem léphet 

addig semmit, amíg a tulajdonos, 
vagyis az önkormányzat nem ren
deli meg tőlük a víz vizsgálatát. A 
Zsigmondy-Winkler Műszaki Kö
zépiskola Környezetvédelmi La
boratóriumának eredményét ők 
nem tudják elfogadni, 
ugyanis ez a labor 
nincs akkreditálva 
bakteriológiai vizsgá
latra. 

A vizsgálat ered
ményéről Bíró Sán
dort a Környezetvé
delmi Laboratórium 
vezetőjét kérdeztük: 

- A fizikai-kémiai 
paraméterek tekinte
tében minden rend
ben volt, a bakterio
lógiai vizsgálat ered
ménye lett pozitív és 
ez okozhatta a kelle
metlen tüneteket. 
Ennek az egy para
méternek a megvál
tozására azonban 
egyénenként változó 
a reakció, van akinél 
nem is okoz ez gon
dot. A változást va
lószínű, hogy az eső
zések okozták, hi
szen a Csónakázó-tó 

vizsgálatánál is ugyanezt lapasz
talluk. Ezentúl a laboratóriumunk 
kéthetenként vizsgálja a forrás vi
zét. A környezetvédelmi labora
tórium csak a fizikai-kémiai vizs
gálatokra van akkreditálva, a bak-

VÉDETT FAK 
A laikus számára talán megle

pő, hogy egy település nemcsak 
épített környezetét védi, hanem 
növényzetét, bokrait, fáit is. 
Nagykanizsán is vannak ilyenek, 
nem is kevés. Védett például az 
egykori GYIVI parkja, a fasor 
Batthyány utca mindkét oldalán, a 
Deák tér teljes növényzete, az Er
zsébet tér összes növényzete, sőt a 
tér bútorzata is. Védett az Izraelita 
temető teljes növényzete, és a sír
emlékek is. Helyi védelem alatt 
állnak a Károlyi kert, a Kossuth 
tér, a Sétákért és a MAORT-ielep 
fái is. Védelembe vonták a Palini 
Szociális Olthon és a palini iskola 
parkjai is. A védelembe vonás kü
lönleges törődést, gondozást je
lent, a védett növényzet ápolásá

ról, pótlásáról kiemelten gondos
kodni kell. A védetté nyilvánítást 
két okból szokták kezdeményezni, 
vagy a különlegességet, vagy az 
esztétikumot tartják szem előtt. A 
város már évek óta próbálja erejé
hez mérten óvni azokat a fákat, 
amelyek e gondoskodás nélkül 
már regen az enyészeté lennének, 
és ezáltal mi, a város lakói len
nénk sokkal szegényebbek. Gon
doljunk csak arra, milyen lenne a 
Mozikert a hatalmas vadgeszte
nyék nélkül, ha a Platán soron 
ném adnának árnyat a platánok, 
milyen kopár lenne a MAORT-te-
lep az évtizedes lombok nélkül. 
Évről évre előre kidolgozott szisz
téma alapján folyik a faállomány 
megmentése, és úgy tűnik, nem 

eredménytelenül. Bár vannak 
olyan részek, ahol a faállomány 
gyógyulási szintje valamiért elma
rad a kívánatostól, ennek okát a 
szakemberek kutatják. Mint meg
tudhattuk, a Vár úton levő fák 
nem mindegyikénél tapasztalható 
azonos mértékű javulás, sokan ta
lajszennyezettségre, illetve lég
szennyezettségre gyanakodnak, 
mások az időjárási körülmények
ben, a sok cső nyomán megemel
kedett talajvíz-szintben látják a 
probléma okát. 

D . É . 

teriológiaira nem, de tudomásom 
szerint a Zala megyei ÁNTSZ 
semmilyen, tehát se fizikai-kémi
ai, se bakteriológiai vizsgálatra 
nincs akkreditálva. A vizsgálat 
eredményei akkreditálás nélkül is 

ezek, akár az 
ÁNTSZ, akár mi 
vizsgáljuk meg. 

Dr. Papp Elemér, 
megyei tiszti főorvos-
lói megtudtuk, hogy 
most folyik az 
ÁNTSZ laborató
riumának akkreditá
lása. Jelenleg ezeket 
a vizsgálatokat nem 
akkreditált laboratóri
umok is elvégezhetik, 
január elsejétől azon
ban bizonyos vizsgá
latokat már csak akk
reditált labor végez
het. 

Szabó Istvántól, a 
VIA Kanizsa Kht. 
munkatársa érdeklő
désünkre elmondta, 
hogy őket a városi 
főépítész levélben 
értesítette a Csóna
kázó-tó forrásának 
minőségéről, konkré
tumot azonban - azt, 

hogy mit jelent pontosan a „nem 
felel meg minden tekintetben a 
fogyaszthatóság követelményei
nek" - még nem sikerüli megtud
niuk. 

- A levél alapján megrendeltük 
a „Nem ivóvíz!" feliratú, pikto
grammal ellátott táblát, amely 
szerdára, szeptember 29-rc lesz 
kész. Addig megpróbálunk infor
mációt szerezni arról, hogy mit je
lent pontosan a levélben ismerte
tett vizsgálat eredménye és esze
rint fogjuk kitáblázni a forrás kör
nyékét. 

L. Zs. 

TEREPRENDEZÉS 
Az elmúlt héten a Via Kht. szervezésében a Csónakázó-tónál dol

gozó közmunkások közreműködésével kitakarították az Inkey ká
polna környéket. Mint Nagy Ferenené, a Via Kht. munkatársa el
mondta a gondozatlan, ápolatlan műemlék-környezetet komoly 
munka árán sikerült csak rendezni. 
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A villanyt kifizették, a gázt nem 

lakó hitelezne... 
Lapunk a DÉDÁSZ Rt-től ka

pott tájékoztatás alapján úgy tudja, 
a Zemplén 5/A lakóközössége a 
villanytartozást, amelyre szeptem
ber közepéig kapott haladékot, 
rendezte. Kovács Tamás, a 
KÖGAZ Rt. illetékese azonban 
úgy tájékoztatott bennünket, hogy 
a Zemplén 5/A továbbra is jelcn-
lős összeggel tartozik a gázszol
gáltatónak. Amennyiben a tarto
zást nem sikerül rövid időn belül 
rendezni, abban az cselben ismé
telten kikapcsolják a konyhai gázt 

is, tudhattuk meg. Lapunk a lakó
közösség néhány tagjától úgy tud
ja, hogy lenne egy lakó, aki meg
felelő garanciák mellett meghite
lezné a ház adósságát. Amennyi
ben sikerül lakóközösségi ülést 
összehívni e témát illetően is, vég
re rendeződhetne a ház lakóinak 
sorsa még a fűtési idény kezdete 
előtt. Ha nem, arra a kérdésre, mi
ből fizetik ki a tartozást, és mikor, 
talán senki sem tudja a választ'. 

D. É. 

Lakógyűlés volt... 
Szeptember 26-án lakóközösségi 

ülést tartott a Zemplén 5/A lakókö
zössége. Mint a lakóktól megtud-, 
luk. adósságkezelési programcl-
képzelésük nem járt sikerrel, ugya
nis az alapfeltételt, a mostani kö
zös képviselő banki aláírási jogá
nak megvonásáról szóló határoza
tot, formai okokra hivatkozva nem 
fogadta el a számlavezető pénzin
tézet. A kölcsönt felajánló lakó pe
dig ezt szabta feltételül. A lakók 
azért állnak értetlenül a pénzintézet 
döntése előtt, mert az ott dolgozó 
szakemberek tudomására hozták, 
hogy a korábbi aláírási jog meg
szerzéséhez szükséges dokumentu-

Banki aláírási jog 
Egy megfelelő (2/3-os) többség

gel meghozott lakóközösségi ülési 
határozat, és egy hozzácsatolt je
lenléti ív szükséges ahhoz, hogy a 
banki aláírók személyét elfogadják, 
vagy megváltoztassák a számlave
zető pénzintézetnél, mondta cl la
punk kérdésére dr. Polay .József, az 
OTP Bank Rt. Ilókigazgatója. 
Több lakóközösség esetében is fel
merült már az aláírók személyének 
megváltoztatása, dc csak kevés 
esetben tudnak maradéktalanul 
eleget tenni a lakóközösségek a tör
vényben előírtaknak, sok esetben 
utólag egészítik ki a beadott doku
mentumcsomagot. Amennyiben a 
beadvány a törvényi előírásoknak 
megfelel, abban az esetben az OTP 
Bank Kt.-nél nem zárkóznak cl az 
abban foglaltak teljesítésétől. 

mok törvényességét is a rendőrség 
vizsgálja, mi több az ügy már bíró
sági szakaszba jutott. Mint meg
tudhattuk, többek (közel harminc 
lakó) javaslatot tellek arra is. hogy 
családonként húsz-harminc ezer 
forint közös költségei fizetnének 
be ebben a hónapban. így a gáz
számla kiegyenlíthetővé válna, ám 
ezt is csak akkor, ha a lakóközös
ség ügyei rendeződnének végre. 
Az adósság kiegyenlítésére szep
tember 30-ig van módja a lakókö
zösségnek, ha ez elmarad, a szol
gáltató ismét szüneteltetni fogja a 
szolgáltatást. Szeptember 28-ra la
kóközösségi ülést hívolt össze a 
közös képviselő, az ott megtárgyalt 
témákról, illetve a lakók életét 
érintő döntésekről a későbbiekben 
tájékoztatjuk olvasóinkat. D. E . 

Ki van zárva, hogy 
0660-as telefonja cl 

ben hagyja Önt! Ezzel 
a Hatvan család lagjai 

W is tisztában vannak. 
W hiszen mobiltelefon nélkül 

sohasem tudhatnak egy
mást tökéletes biztonság

ban. Szeretnek mindig t 
hető közelségben lenni, hogy 

bármilyen ügyes-bajos dolgukat 
rögtőn meg tudják beszélni. 

Ráadásul, a 0660 legkedvezőbb 
percdíjainak köszönhetően telefon

számlájuk sem bontja lel a családi 
költségvetést. Má önnek ís fontos a 

biztonság, hívja ügyfélszolgálatunkat, 
ahol munkatársaink készséggel adnak 

felvilágosítást a 0660 termékeiről és szolgál
tatásárról! 

Irigyelje az országos tévécsatornákat, és kövesse 
s szörakozott csatao szórakoztató kalandjait! 

További információért hívja a 06 80 660 660-as zöld számot! 
www.0660.hu o o o o 

M a g á é r t b e s z e l 

SS 

ERŐTELJESEBB 
FELLÉPÉST! 

Az elmúlt héten megjelent „Ha 
fogynak a bérek és különböznek 
az érdekek" című írásunkhoz az 
alábbi kiegészítés érkezett. 

A LIGA Szakszervezetek, mint 
az OMT alapító tagja, újólag ki
fejezi azt a meggyőződést, hogy a 
szociális partnerek közötti konf-

MI AZ A MARKETINGCSOPORT? 
Mit lehet tudni a csoport összetételéről? 

A polgármesteri hivatal belső szervezeti egységei alatt csak az elkülöní
tett irodák és osztályok értendők. A csoportok a belső szervezeti egysége
ken belül, valamint azokon kívül működnek. A „marketingcsoport" elne
vezés a polgármesteri hivatal szervezetének átalakításáig használatos és el
sősorban egy meghatározott feladatcsoport elkülönítésére szolgál, a pol
gármester és az alpolgármesterek közvetlen szakmai irányítása alatt állnak 
és elsősorban tanácsadói feladatokat látnak el. A marketingcsoport tagjai 
közül hárman köztisztviselők, ők a marketing, a média és a nemzetközi 
kapcsolatok ügyintézői, és a közgyűlés által engedélyezett létszám kereté
ben kerültek alkalmazásra. Rajtuk kívül, határozott idejű megbízási jogvi
szonyban, tanácsadói feladatot lát el egy közgazdász, és egy jogász, ré
szükre a kifizetés az előirányzott megbízási díjak terhére történik. Az 
SZMSZ-vcl való szervezeti összhangot a hivatal szervezeti átalakítására 
készült előterjesztés kívánja megteremteni. L. Zs. 

liktusokai a tárgyalóasztalnál kell 
megoldani. A munkavállalók ér
dekeinek védelme megköveteli a 
szakszervezetektől, hogy a társa
dalmi párbeszéd új fórumai által 
nyújtott lehetőségeket kihasznál
va, egységes fellépéssel érjenek 
el eredményeket. Ennek érdeké
ben minden, a munkavállalók 
élet- és munkakörülményeit, szo
ciális biztonságát érintő kérdések
ben megalapozott szakmai javas
latokat kell képviselni a partnerek 
felé. 

Sorozatos eredménytelenség 
esetén a LIGA Szakszervczclek 
álláspontja szerint nem a párbe
széd intézményeitől való távolma
radással kell tüntetni, hanem az ér
dekvédelem alkotmányos, ugya
nakkor erőteljesebb szakszervezeti 
fellépést biztosító eszközeit kell 
alkalmazni. 

N e m e s Lajos 
LIGA Dél-zalai 

Szövetsége ügyvivője 
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Hírek az utakról 
A Rozgonyi u. keleti szaka

sza mentén lévő ezüstfenyők 
gallyazását a VIA Kanizsa Vá
rosüzemeltető Khl. megrendelé
se alapján a Park Kft. végezte 
el. Az alsó ágak levágását köve
tően a Berzsenyi utcai csomó
pont közlekedésbiztonsága 
nagymértékben javult és a fák 
alatti zöldterület gondozása is 
akadálymentessé vált. 

Az Eötvös tér-Platán sor-Te
leki út-Rózsa út által határolt 
terület útjainak és járdáinak 
fenntartására a költségvetésben 
biztosított összegből csak a bal
esetveszélyes út- és járdahibák 
kijavítására van lehetőség. A 
Teleki út ezen szakaszának fel
újítása már évek óta esedékes, a 

megnyugtató megoldást az je
lentené, ha az út alatti közmű
vek teljes rekonstrukciója meg
valósulhatna, mivel feltehetően 
a gyakori közműhibák okozzák 
a süllyedéseket. 

A VIA Kanizsa Kht. burkolt 
járdaszakaszt építtet a Platán 
sori ABC-hez vezető, gyalogo
sok által használt, kitaposott te
rületre. 

Indokolttá tenné a teljes felü
leti felújítást a Batthyány utcai 
járda állapota is, azonban a VIA 
Kanizsa Kht. ez évi pénzügyi 
előirányzatai ezt nem teszik le
hetővé. Ennek ellenére a bal
esetveszélyes szakaszok javítá
sát megrendelték. 

L. Zs. 

A Z s i n a g ó g á b a n k é s z ü l t 
Elkészült és megjelent az Állami Zeneiskola Ifjúsági Vonószene

karának CD-je. A hanghordozó különlegessége, hogy a hanganyag 
egy részét a kanizsai Zsinagógában vették fel. A CD kereskedelmi 
forgalomban - információink szerint - egyelőre nem kapható. 

A 
ARGOSZ 

••Biztos í tó Rt. 
Tisztelettel értesítem meglévő és leendő 
ügyfeleimet, hogy képviseleti irodámat 
1999. október 1-én megnyitottam! 
Teljes körű biztosítási szolgáltatás L'zotter József 
kötéstől a kárrendezésig. h e'y> képviselő 

Cím: Nagykanizsa, Fő út 8. (Bazárudvar) 
Tel./fax: 93/313-023 Mobil: 06/20/9545-190 

Ö n r e m i n d i g v a n i d ő n k . 

KORHAZKERITES 
A kórház „A" épületének rekonst

rukciójából forrás hiányában kiszorult 
az 1885-ben épített kerítés felújítása. 
Idén áprilisban Tamóczky Attila al
polgármester kezdeményezésére a 
képviselő-testület, a Városvédő Egye
sület és a kórház társadalmi összefo
gást hirdetett a munkák elvégzésére. 

Az eredeti kerítés - az építési en
gedély szerint - kissé meghosszabbít
va, a Szekeres János utca felé befor
dítva lesz újjáépítve. A felújításra 41 
önkéntes adományozó jelentkezett és 
fizetett a felújítási munkákat végezte
tő Új Nagykanizsai Kórházért Alapít
vány számlájára. A kivitelezést a 
Metroláncolat 2000 Kft. végzi. 

Jelenleg a kerítés betonlábazata ké
szült el a helyszínen, valamint a kerí
tésmezők a műhelyben, és megkez
dődött a helyszíni szerelés, amely 
még szeptemberben befejeződik. 

Sajnos, a hiányzó elemek öntésé
nek öntödei munkálatai elhúzódtak, 
illetve az ezzel párhuzamosan végzett 
sérült elemek javítása is a tervezettnél 
több gondot jelentett. A közeli na
pokban a kész elemek beállítása és a 
fedkövek elhelyezése azonban már 
látványos előrehaladást mutat majd. 
A munkálatok teljes befejezését kö
vetően - várhatóan október közepe -
a kerítést ünnepélyes keretek között 
szeretnék átadni. L. Zs. 

EURÓPA-TANULMÁNYOK OKTATÁSA NAGYKANIZSÁN IS 
Az elmúlt szombaton megkez

dődött Nagykanizsán is az Euró
pa tanulmányok oktatásának első 
kurzusa. Ebből az alkalomból 
kérdeztük Döbrönte Katalint, a 
szombathelyi Európa Tanulmá
nyok Központ munkatársát. 

- Milyen előzményekkel in
dult az Európa Tanulmányok 
Központ Szombathelyen? 

- Ott kezdem, hogy elsőként 
1990-ben alakult Magyarorszá
gon egy Európa Kutatóközpont 
az MTA Szociológiai Intézetének 
keretein belül. Két év múlva már 
Szombathelyen is indultak - a fő
iskola kebelén belül - kutatási 
programok és kurzusok. Egy év 
múlva nemzetközi konferencia
sorozat volt a kelet-közép-euró
pai átmenetek és az integráció 
kapcsolatáról. 1994-ben megala
kult Kőszegen az Európa Ház 

Egyesület. Ezután, szinte folya
matosan, minden esztendő meg
hozta az előrelépést: nemzetközi 
konferenciák, szimpózionok 
szerveződtek a Berzsenyi Dániel 
Tanárképző Főiskolán. 1998-ban 
Phare-pályázat nyomán az intéz
mény lehetőséget kapott arra, 
hogy létrehozzon egy Európa Ta
nulmányok Intézetet és Doku
mentációs Központot. Még ugya
nebben az évben elfogadták az 
Európa Tanulmányok egyetemi 
szak létesítésére vonatkozó 
akkreditációs anyagot. Idén egy
más után szerveződtek az integ
rációs továbbképzések. 

- Milyen a felépítése az új do
kumentációs központnak? 

- A központ nem vadonatúj, 
habár szeptember 16-án avatta 
fel Michael Laké nagykövet, a 
budapesti Európa-delegáció ve

zetője. Az állományról röviden 
annyit, hogy komoly irodalma 
van az európai történelemnek, 
különös tekintettel a közép-euró
pai történelemnek, a nacionaliz
musoknak, a nemzet és a nemzet
állam kérdéskörének, a migráció
nak, a regionális politikának, kü
lön témacsoportja van a civil tár
sadalommal foglalkozó iroda
lomnak is. Gyűjteményünkben 
külön helyeztük el az Unióból 
kapott dokumentumokat és szak
könyvtári állományt. Az uniós 
anyagok nem kimondottan 
könyvjellegű dokumentumok, 
nagy részük folyóirat vagy füze
tes kiadvány. 

- Hogyan juthatnak ehhez az 
anyaghoz a nagykanizsai érdek
lődők, kutatók? 

Dokumentum-gyűjtemé
nyünk nyitott, bárkinek hozzáfér

hető. Tudomásom szerint rövid 
időn belül a nagykanizsai leendő 
főiskola is internettel kapcsolód
ni tud ehhez az anyaghoz. Ezt 
azért is fontosnak tartom, hiszen 
az elmúlt szombaton pedagógu
sok, jogászok, médiaszakembe
rek számára indított Európa Ta
nulmányok-képzés nagykanizsai 
résztvevőinek feltétlenül szüksé
gük lesz erre az anyagra. Ha 
máskor nem is, de szakdolgoza
tuk elkészítésénél biztosan. 

Még el kívánom azt is monda
ni, hogy dokumentációs közpon
tunkban 90%-ban angol nyelvű 
dokumentumok találhatók. Mivel 
azonban a magyar nyelvű iroda
lomra van nagyobb szükség, 
ezért dolgozunk azon. hogy ho
gyan tudjuk ezt a nyelvi problé
mát valamennyire is áthidalni. 

Büki Erzsébet 
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A drágább olcsóbb 

TAKARÉKOSABB 
KÖZVILÁGÍTÁS? 
Több fórumon is elhangzott, hogy a város anyagi helyzete miatt e lőbb 

vagy utóbb takarékoskodási intézkedéseket kell foganatosítani a közvi
lágításban is. Ennek lehetőségeiről, módszereiről a szakembereket kér
deztük. 

- Jelenleg négy különböző típusú 
fényforrás igénybevételével működ
tethető a közvilágítás. A hagyomá
nyos körték, a higanygőz lámpák, a 
nátriumlámpák és a kompakt fény
csövek. Célszerű lenne a városban 
működő higanygőz, lámpák mielőb
bi cseréje, de ez. természetesen 
pénzkérdés is. A Via Kht. szakembe
rei folyamatosan vizsgálják hogy a 
város területén hol lehetne viszony
lag alacsony költséggel komoly 
megtakarítást elérni, melyek azok a 
területek, ahol az út kategóriája le
hetővé teszi, hogy á jelenleg hasz
nálatos égőket kisebb teljesítményű
re cseréljük. Vannak olyan sétá
nyok, kis lakóforgalmú utcák, ahol 
a 15-2! W-os kompakt fénycsövek 
elegendőek lennének - mondja Sza
bó István, a Via Kht. főmérnöke. 

- Miként vélekedik arról a kez
deményezésről , amely nemrégi 
ben elhangzott a közvilágítás kor
szerűsítése kapcsán? 

- Mindenképpen szükséges volna 
egy átgondolt korszerűsítésre, erre 
vonatkozóim már a kilencvenes 
évek elején is készült egy tanul
mány, mi több, a megvalósítása is 
elkezdődött. Véleményem szerint ér
demes volna folytatni. 

- A z ön vé leménye szerint ho
gyan lehet takarékoskodni a köz
világítással? 

- Folyamatos korszerűsítéssel. 
Először a gyorsan megtérülő cseré
ket kellene végrehajtani. Megjegy
zem, ez el is kezdődött, igaz a folya
mat az utóbbi időben stagnál. Ezt 

követően kellene elkezdeni azokat a 
cseréket, amelyeknek megtérülése 
hosszabb időt vesz igénybe, mond
juk 5-6 évet. 

Elképzelhetőnek tartja-e, 
hogy a takarékoskodás átmeneti 
üzemszünetet je lentsen, mond
juk, hogy éjfél és hajnali h á r o m 
között sötétbe borulna a város , 
vagy b izonyos városrészek? 

- Elképzelhetetlennek tartanám 
az ilyen formában való takarékos
kodást, hiszen ez komoly közbizton
sági és közlekedésbiztonsági kérdé
seket is érint. Más megoldást vi
szont el tudok képzelni. Például azt, 
hogy felülvizsgáljuk a kanizsai em
lékművek, épületek megvilágítottsá
gát, és összeállítunk egy anyagot, 
amelyben a közgyűlés dönthet. 
Dönthetne ezáltal arról, hogy me
lyek azok az emlékművek, amelyeket 
egész éven át folyamatosan meg 
kell világítani, melyek azok, ame
lyeket csak az év bizonyos időszaká
ban. Van olyan épület Kanizsán, 
amelyik átadása óta folyamatosan 
különleges megvilágításban része
sül, és eddig még senkinek nem 
szúrt szemet, hogy komoly kiadást 
jelent ez a városra nézve, ugyanak
kor funkciója nincs. 

A h o g y a D É D Á S Z látja 
- A közvilágítással való takaré

koskodásnak két módja lehetséges. 
Vagy rövidebb ideig vesszük igény
be, vagy korszerűbb, kisebb fo
gyasztású eszközökkel érjük el a kí
vánt hatást. Én a közvilágítás idő
beni korlátozásától mindenkit óvni 

Fajátékkészítő tanfolyam 
Október elsejétől fajátékkészítő tanfolyam indul a Munkaügyi Köz

pont és a Cigány Kisebbségi Önkormányzat szervezésében. A tizenöt 
fővel induló tanfolyamot elsősorban férfiak számára szervezték, és bo
nyolításában gazdasági társaságok is részt vesznek, eszközökkel, alap
anyagokkal segítve a célok megvalósulását. A tanfolyam keretében a 
fajátékkészítés mellett játszótér renoválásra is sor kerül, hiszen a kép
zésben résztvevők a Via Kht. szakembereivel együttműködve a meg
lévő fajátékok felújításában is közreműködnek, illetve új játszószerek 
készítésére és telepítésére is lehetőség nyílik ezáltal. 

h á z t a r t á s i é s v e g y i á r u k e r e s k e d ő 

Ü z l e t : 8 8 0 0 N a g y k a n i z s a , H u n y a d i u. 4 1 . 
T e l / F a x : 9 3 / 3 2 0 - 9 8 2 , T e l . : 6 0 / 3 9 9 - 0 2 2 

Modakri l homlokzat i festék 
Héra belső festék — 
Lignodekor (Szi ládékor) — 
Finn festékrendszer — 
és U R K I autófesték -

S Z Í N R E k e v e r v e 
• Háztartási vegyi áruk 
• Autófestékek 
• Hazai festékek és tapéták 
• Festőszerszámok 

H ITELKÁRTYÁT IS ELFOGADUNK! 

H-P: 7.00-18.00 Szo.: 7.00-12.00 óráig. 

szeretnék, ugyanis ez előre nem lát
ható problémákat eredményezhet. 
Már volt olyan baleset, amelynek 
kapcsán szakértői állásfoglalást 
kértek arra vonatkozóan, hogy a 
közvilágítás szintje megfelelő volt-e 
- mondja Takács Zoltán, a 
DÉDÁSZ Rt. helyi üzemvezetője. 

- Ö n ö k n e k van-e koncepciója a 
közvilágítás korszerűsítésére vo
natkozóan? 

- Természetesen van. Még a ki
lencvenes évek elején állítottak 
össze helyi szakemberek közremű
ködésével egy tanulmányt a közvilá
gítás korszerűsítésére, ennek végre
hajtása meg is kezdődött, és érde
mes lenne az abban foglaltakat ma
radéktalanul végigvinni. A korsze
rűsítés kapcsán a DÉDASZ az el
múlt évben is tett egy javaslatot, 
amely a Bajcsy-Zsilinszky és a He
vesi utcát érintette volna. A javaslat 
mellett egy kedvező árajánlat is sze
repelt, ám válasz, nem érkezett rá. 

Az ajánlat továbbra is áll, természe
tesen az ár már változott azóta. Egy
valami azonban továbbra is igaz, a 
Hevesi és a Bajcsy-Zsilinszky utca 
közvilágítása korszerűtlen minden 
szempontból. 

- Melyek azok az utcák, ahol 
m é g nagyon rossz a közvilágítás? 

- A kiskanizsai utcák egyrésze 
ilyen például. Több helyen is van
nak sajnos nagyon rossz állapotú 
kandeláberek, amelyek már megér
tek a cserére. 

- A D É D Á S Z Rt. mennyit tud 
egy évben a közvilágítás korsze
rűsítésérc, karbantartására költe
ni? 

-Az idén eddig 15 milliót költöt
tünk erre a célra, és az év végig 
még újabb 10 millión fordítunk. Fo
lyamatban vannak az. őszi karban
tartási munkálatok, ezeknek az a 
célja, hogy a téli meghibásodásoka! 
amennyire lehet, megelőzzük. 

D. É . 

Elterelt nyomvonal 
Éveken át több fórumon is el

hangzott, hogy Sormás lakói tilta
koznak az M7-es tervezett nyom
vonala ellen. Mint a település pol
gármesterétől, Póczai Zoltántól 
megtudhattuk, tiltakozásuk oka 
az, hogy a főútvonal tervezett 
nyomvonala 100-120 méterre ve
zetett el a település utolsó házai
tól. Nem kíván különleges szakér
telmet, hogy bárki rájöjjön, mit je
lentene a beruházás eredeti tervek 
szerinti megvalósulása azoknak a 
lakóknak, akik ott élnek, milyen 
életkörülményeket teremtene. 
Nincs olyan zajvédő berendezés, 
amivel a közelség okozta zajártal

makat meg lehetne szüntetni. 
Most úgy tűnik, a probléma meg
oldódik, a tervezők négy elfogad
ható alternatívával is előálltak. A 
négyből kettő minden probléma 
nélkül elfogadható mind Sormás, 
mind a környező települések lakói 
számára. Póczai Zoltán lapunk 
kérdésére elmondta, hogy az alter
natívák kialakítására azért nyílott 
lehetőség, mert időközben válto
zások köveztek be a honvédség
nél, megszűnt a sormási laktanya, 
így az eredendően honvédségi te
rületet érintő nyomvonal-változat 
is megépíthetővé válhat. 

D. É. 
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DÍJAINK ÖNNEK 
KEDVEZNEK 

8800 Nagykanizsa, Rozgonyi u. 1/B 
Tel.: 93/536-121 Fax: 93/536-122 

Besurranásos és trükkös lopások 

Azok az olvasók, akik rendszeresen 
és figyelmesen böngészik Kani-Zsaru 
rovatunkat bizonyosan észrevették, 
hogy a nagyon sok esemény között 
egyre többször visszatér az a bűncse
lekmény, melyet besunanás és trükkös 
lopásként említünk. 

Az elmúlt időszakban a város terüle
tén a Csengery utcában, az Ady utcá
ban és a Keleti városrészben is volt be
surranásos lopás, illetve trükkös lopás. 

Batthyány utcában egy idős asszony 
a délelőtti órákban lement a földszintre 
az újságért, amíg kinyitotta az újságos 
ládáját, két. az etnikumhoz tartozó fiata
labb nő lépett hozzá és megkérdezte, 
hogy nincs-e olyan újságja, melyet 
gyermekei az iskolába elvihetnének. Az 
idős hölgy azt felelte a kérdésre, hogy 
megnézi, addig váljanak, de a két nő a 
lakásba is követte az idős hölgyet, és 
amíg ő az újságokat kereste a konyhá
ban, az egyik a folyosóra kiment, a má
sik az ajtó elé állt, majd különböző ké

résekkel arra késztette az idős hölgyet, 
hogy a konyhát ne hagyja el. A másik 
nő addig a szobából az értékeket magá
hoz vette, majd mikor az visszaérkezett 
a konyhába, a másik nő is távozott. Az 
idős hölgy csak este vette észre, amikor 
a díjbeszedő érkezett, hogy minden ér
téke eltűnt. A szobából eltűnt egy arany 
nyaklánc, ezüst nyakláncok, több száz
ezer forint és betétkönyvek. A lopási 
kár meghaladta a félmillió forintot. 

Az elmúlt napokban, az Ady utcá
ban is hasonló módszerrel a kora dél
utáni órákban három szintén az etni
kumhoz tartozó cigány nő ment be egy 
nyitva hagyott bejárati ajtón. Amikor 
meglátták az idős tulajdonos hölgyet a 
konyhában vizet kértek tőle, majd a 
harmadik nő kihasználva az idős hölgy 
elfoglaltságát, besurrant a szobába és 
ott az értékeket magához vette. Ismét 
angolosan távoztak, a vizet sem kö
szönték meg. A tulajdonos gyermeke 
vette észre az esti órákban, hogy betét
könyvek hiányoznak a lakásból közel 
félmillió értékben. 

Az esetek is bizonyítják, hogy a be
surranok, a legkisebb lehetőséget is ki
használják, s amikor valamilyen aka
dályba ütköznek - például a lakásban 
találják a tulajdonost - trükköt alkal
maznak, nagyon egyszerű formában, 
vizet vagy egyéb szívességre kérik meg 
az otthon lévőt, azért, hogy figyelmét 
eltereljék. Soha nincsenek egyedül. 

Területünkön főleg az etnikai ki
sebbséghez tartozók, illetve a külföl
diek, román bűnelkövetők használnak 

ilyen módszert. A városban főleg egye
dül élő idős személyeket keresnek fel. s 
használják ki azt a lehetőséget, hogy 
Ők már rosszabbul hallanak, és látnak, 
nehézkesebben mozognak. 

A besurranó tolvaj keresve az alkal
mat, rendszeresen járja a házakat, laká
sokat, irodaépületeket. Alkalmat azon
ban nem minden hol találnak azért, 
hogy magukat gyanússá ne tegyék, 
trükköt alkalmaznak, melyek leggyak
rabban a következők: 
- nem létező személyek után érdek

lődnek, 
- különböző kereskedelmi tevékeny

séget folytatnak, cipőt, ruhát adnak 
el, illetve régi bútorok után érdek
lődnek, 

- hirtelen jött rosszullétet színlelnek, 
vizet kérnek, kisgyermeket szoron
gatnak, akivel valamilyen halaszt
hatatlan dolgot kell csinálni: bepe-
lenkázni, teát adni stb. 

A fenti esetekből is látszik, hogy ha 
a besurranó, vagy trükkös lopó a lakás
ban van, szinte másodpercek alatt gyor
san megtalálja az értékeket, s amilyen 
gyorsan jöttek olyan gyorsan távoznak 
is a helyszínről. 

A sértett csak jóval később veszi 
észre, hogy hiányoznak értékeik. 

A trükkös lopásoknál az elkövető ar
ra törekszik, hogy a házi gazdának, a 
tulajdonosnak a figyelmét elvonja, 
másra terelje, addig míg társai a szobá
ban szabadon kutassanak. 

Nem árt figyelni, ezért kérem, fo
gadják meg az alábbi tanácsainkat: 

- Minden esetben, ha csak pár perc
re hagyjuk felügyelet nélkül lakásunk 
ajtaját, abban az esetben is zárjuk be és 
lehetőség szerint ajtókulcsot ne a láb
törlő alatt helyezzük el. 

- Fenntartással fogadjuk a házalással 
foglalkozó kereskedőket, igazolásukra 
kereskedői papírjukat elkérhetjük, a be
csületes tiszta szándékkal érkezők, 
ezen nem sértődnek meg. 
- Soha ne hagyjuk, hogy a lakásba 

többen bejöjjenek, figyelmünket 
eltereljék. 

- Minden ilyen alkalom után ellen
őrizzük pénzünket, értékeink meg
létét. 
Ha gépkocsival közlekednek 
ezek a házalók, akkor írjuk fel 
gépkocsijuk forgalmi rendszá
mát. 
Ha többen vannak, kérjünk segít
séget szomszédunkról. 

- Legyünk bizalmatlanok és óvato
san ilyen személyekkel szemben. 

- Figyeljük meg az ilyen tevékeny
séget folytatókat, mert szükség 
esetén, ha baj van. a rendőrható
ságnak értékelhető személyleírást 
kellene adnunk, ezzel is a felderí
tés eredményességét nagyban segí
teni tudnánk. 

Kérem, vigyázzanak értékeikre. Egy 
kis odafigyeléssel megelőzhető a baj. 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

(Folytatás u 2. oldalról.) 
3 Az esti órákban nagyrécsei fiatal

ember jelentette be. hogy lakásán megje
lent három ismeretlen fiatalember és bán
talmazták. A bántalmazás során nyolc 
napon túl gyógyuló súlyos sérüléseket 
szenvedett. A gyors rendőri intézkedés 
során elfogásra került a bűncselek
ménnyel alaposan gyanúsítható két nagy
kanizsai és egy osztrák állampolgár. Elle
nük büntetőeljárást kezdeményeztünk. 

3 25-én a reggeli órákban tett bejelen
tést egy kiskanizsai lakos, a Varasdi utcá
ban lévő lakásuk udvarán lévő gazdasági 
épületből kettő darab kerékpárt és bar
káé s szerszámokat tulajdonított el az is
meretlen tettek 60.000 Ft kárértékben. 

3 A sánci temetőnél törtek fel egy 
Wartburg személygépkocsit, személyi 
okmányokat és készpénzt tulajdonított el 
az ismeretlen elkövető. 

3 A Városi Könyvtár elöl tulajdoní
tottak el egy lezárt MTB-kerékpárt 
25.000 Ft készpénzben. A gyors rendőri 
intézkedés során egy fiatalkorú személyt 
igazoltatott és állított elő az URH rendőr

járőr, akiről kiderült, hogy eltűnés miatt 
már körözte a Nagykanizsai Rendőrkapi
tányság, az eltulajdonított kerékpárt is si
került lefoglalni. 

3 Magyar utcába törtek be egy lakás

ba ismeretlen tettesek ablakbetörés mód
szerével, onnan videót, hangfalakat, erő
sítőket és kazettákat tulajdonítottak el fél
millió forint értékben. 

3 Besurranok jártak a Hunyadi tér 

egyik lakásába, a nyitott ablakon másztak 
be, ahol kutatást végeztek. 

3 26-ára viñadora betörtek Sormáson 
lévő egyik presszóba és onnan az előző 
napi bevételt kb. 60.000 Ft-ot tulajdoní
tottak el ismeretlen lettesek. 

3 Platán sor egyik parkolójában tör
tek fel egy Opel személygépkocsit, mely
ből az ismeretlen tettesek forgalmi enge
délyt és személyes iratokat tulajdonítot
tak el. 

3 A kórház baleseti ambulanciáján je
lentkezett egy bagolai asszony, akit férje 
minden előzetes szóváltás nélkül meg
szúrt, sérülése nyolc napon belüli. 

3 Az esti órákban jelenlelték be. hogy 
ismeretlen tettesek betörtek Nagykanizsa 
és Bajcsa között lévő erdészházba ajtóbe-
feszítés módszerével, onnan tévét, fény
képezőgépet és más műszaki cikkeket tu
lajdonítottak el 150.000 Ft értékben. 

3 A járőrök az éjszaka folyamán kél 
olyan személyt is elfogtak, akinek elfo
gatóparancsát különböző bűncselekmé
nyek elkövetése miatt kapitányságunk 
adott ki. 

• Vagyonvédelem • objektumvédelem 
• portaszolgálat • pénz- és értékszállítás 

Csúcstechnikát képviselő 
rádiós riasztórendszerek tervezése, telepítése, 

csendesriasztás 24 órás felügyelettel, 
kitűnő referenciákkal. 

8800 Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Tel.: 93/312-706 
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F E L S Z E R E L T S É G B E N 
U T C A H O S S Z A L 
VEZET 'tm&BM* 

*A képen látható modell extra felszereltségű 

A S K O D A FELICIA C ITY 6 8 l ó e r ő s motor jáva l k ö n n y e d é n l é p é s t t a r t a f o r g a l o m m a l , 

a n é l k ü l , h o g y k ö z b e n a ü z e m a n y a g - s z i n t j e l z ő m u t a t ó j á t k e l l e n e f i g y e l n i . 

A b i z t o n s á g r ó l é s k é n y e l e m r ő l a t áv i rány í tású r iasz tó , a .központ i zár é s a z e l e k 

t r o m o s a b l a k e m e l ő k g o n d o s k o d n a k , m í g a z e l e g á n s m e g j e l e n é s t a k ö n n y ű f é m 

keréktárcsák é s a z e l e k t r o m o s tükrök t e s z i k t e l j e s s é . 

A m i p e d i g a z á r c é d u l á n s z e r e p l ő ö s s z e g e t i l l e t i : h a n e m h i s z a s z e m é n e k , n é z z e m e g 

k ö z e l e b b r ő l ! Szere te t te l várjuk! H a s z n á l t au tó j á t b e s z á m í t j u k . 

j -j-j-j í í u ü i 

P O R S C H E 

Várkapu Autóház 
8800 Nagykanizsa, Vár út 12/b. 
Tel.: (93) 536-550, (93) 536-551 
Fax: (93) 536-561 S K O D A . V Á L T S O N V E L Ü N K 

Megyei 

k ö z g y ű l é s 
Múlt héten csütörtökön 

tartotta a Zemplén Általá

nos Iskola Színháztermében 

a Vakok és Gyengénlátók 

Országos Szövetségének 

Zala Megyei Szervezete évi 

rendes közgyűlését. A Him

nusz hangjait követően a 

szervezet énekkarának kis 

műsorát hallgathatták meg 

az egybegyűltek, majd az 

egyesület évi munkájáról 

szóló beszámolóra került 

sor. A beszámolóból kide

rült, hogy évről évre csök

ken a tagok létszáma, ennek 

oka részben a tagság életko

rában rejlik. 

L e s z - e p o l g á r m e s t e r i r e z i d e n c i a ? 

Dr. Bárányi 
Enikő és Tóth 
László közös 
képviselői indít
ványban terjeszti 
a közgyűlés elé 
határozati javas
latát egy polgár
mesteri reziden
cia létrehozására. 

A célja az, 
hogy a város 
mindenkori pol
gármestere a vá
ros rangjához il
lő körülmények 
között dolgoz
hasson, egyúttal 
méltó körülmé
nyek között él
hesse életét, fo
gadhassa vendé
geit. A polgár
mesteri rezidencia helyszíne a volt 
Kisfaludy-óvoda épülete és a hoz
zá tartózó zöldterület lenne. Ehhez 

szükséges az épület átépítése és 
teljes felújítása, az udvar újrapar-
kosítása, valamint a rezidencia 

költségeinek (rezsi, személyzet) a 
mindenkori költségvetésben bizto
sított átvállalása. 



HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI KÖZPONT 
A J P T E Gyakorló Intézménye 

Széchenyi tér 5-9. Tel/fax: 310-465 
Információs szolgálat, jegyárusítás 10-18 óráig. Tel.: 311-468 

4 19.00 AZ APOSTOL EGYÜTTES KONCERTJE. Be
lépődíj: 1500 Fi. 

9. 14.30 TARKA-BARKA HÓNAPOK - Október. Csuhé
ból állatok, babtik készítése 

12. 19.00 ORO - 26 fős svájci tangóharnionika-együttes 
koncertje. Vezényel: Brunn Thomann. Műsor: örökzöld 
melódiák. Belépődíj: 400 Ft. 

13. 17.00 SUPERBOOK KLUB - gyermekeknek. Benne: 
rajzfilm, zene. játszóház, és sok meglepetés. 

15. 19.00 MKB-MENDAN NEMZETKÖZI JAZZFESZ-
TTVÁL 
- Jazz Consorl 
- Tropical Transl'orni 
- Szakcsi Lakatos Béla cs Vincze Zoltán Triója - élő 
közvetítés 
24.00 Molnár Dixieland. Belépődíj: 800 Ft. 

15. 21.30 FISCHER GYÖRGY SZOBRÁSZMŰVÉSZ ki
állítása. Megtekinthető: november 13-áia. 

16. 9.00 HABSBURG URALKODÓK PÉNZVERÉSE -
kiállítás. Megnyitja: Czupi Gyula, a Városi Könyvtár 
igazgatója. A MÉE nagykanizsai csoportjának rendez
vénye. Éremcsere, árbecslés, szaktanácsadás. 

16. 20.00 MKB-MENDAN NEMZETKÖZI JAZZFESZ-
TIVÁL. - Kőszegi Quintet - Patitucci Group (USA) -
élő közvetítés. 
24.00 Weszely Ernő Triója. Belépődíj: 900 Ft. 

48.00 14.00 A VÁROSI KÉPZŐMŰVÉSZETI SZAK
KÖR KIÁLLÍTÁSA az Ifjúsági Galériában. Megnyitja: 
Kustár Zsuzsa iparművész. Megtekinthető: november 5-
éig 

20-2L ZALAI KÖZMŰVELŐDÉSÉRT EGYESÜLET 
VÁNDORGYŰLÉSE 

20. 19.00 MINDEN JÓ. HA VÉGE JÓ - színmű (Hevesi
bérlet). A Kaposvári Csiky Gergely Színház előadása. 
Főbb szerepekben: Spindlcr Béla. Dányi Krisztián. 
Csonka Ibolya. Csapó Virág. Belépődíj (pólszék): 700 
Ft. 

21. 19.00 MINDEN JÓ. HA VÉGE JÓ - színmű (Rátkai-
bérlel). Belépődíj (pólszék): 700 Ft. 

22. 17. 00 Magyar Madártani és Természetvédelmi Egye
sület bemutatkozó előadása. 

22. 19.00 DROGMENTES D1SCO. D.J.: OSZ1. Belépés 
csak diákigazolvánnyal! Belépődíj: 200 Ft. lányoknak: 
100 Ft. 

23. VÁROSI ÜNNEPSÉG AZ 1956-OS FORRADALOM 
ÉS SZABADSÁGHARC 43. ÉVFORDULÓJÁRA. 

23. 19.00 PÉK PÁL KÖLTŐ SZERZŐI ESTJE. Közre

működnek: Tüskés Tibor író, Harkány László tanár, va
lamint a zalaegerszegi REFLEX Színpad volt tagjai. 

25. 10.00 HÓKIRÁLYNŐ - zenés mesejáték 
és 14.00 A székelyudvarhelyi Tomcsa Sándor színház 
előadása. Rendezte: Merő Béla. 10.00 órakor Mazsola
bérlet. 14.00 órakor Tapsi-bérlet. 

26. 10.00 HÓKIRÁLYNŐ - zenes mesejáték. 10.00 óra
kor Táltos-bérlet, 12.30 órakor Hápi-bérlet. 14.30 óra
kor Manó-bérlet. 

NOVEMBERI ELŐZETES 
MY FAIR LADY - musical, bérleten kívüli színházi elő
adás a HSMK-ban várhatóan november 8 és 11-e közölt, 
délután 15 órakor. Belépődíj: 800 és 700 Ft. jegyigénylést 
felveszünk. (Tel.: 311-468) 

INFORMÁCIÓ 
Az alábbi tanfolyamainkra fogadunk még jelentkezőket: 

3600 Ft 
2600 Ft 
3000 Ft 

6500 Ft + anyagköltség 
1800 Ft 
3800 Ft 

1300 Ft/hó 
900 Ft/hó 

4500 Ft 
700 Ft/hó 

•as telefonszá-

- Kezdő szabó-varró: 30 óra. 
-Társastánc H é v e n felülieknek: 24óra. 
- Kezdő szövő: 30 óra. 
- Kezdő virágkötő: 30 óra. 
- Csuhébaba-készítő: 15 óra. 
- Foltvarró kezdőknek: 30 óra, 
- Női torna: hetente 2x I óra, 
- O v i s torna: hetente 2x1 óra, 
- Jóga - egészség és szépség: 30 óra, 
- Tartásjavító torna: hetente 1 óra. 
Jelentkezni és érdeklődni lehet a 311-468-
mon. 
GRAFOLÓGIAI tanfolyam (10x2 órás, alapfokú ismeret
terjesztő) indul Sütő Sándorné vezetésével. Részvételi díj: 
10.000 Ft. Jelentkezni és érdeklődni lehel október 20-áig 
az. információs szolgálatnál, tel.: 93/311-468. 

SZÍNHÁZI BÉRLETHIRDETÉS 1999-2000. 
A régi bérletek megújítása: október 4-8-áig. új bérletek 
vásárlása: október 11-15-éig naponta 9-17 óráig. A bérle
tek két részletben is fizethetők, a második részletet decem
ber 10-éig kell kiegyenlíteni. 
A bérletek ára: 
Hevesi-bérlet: 1. hely: 3300 Ft, II. hely: 3100 Ft 
Kedvezményes: I. hely: 2900 Ft. II. hely: 2900 Ft 
Bródy-bérlet: I. hely: 3500 Ft. II. hely: 3300 Ft 
Kedvezményes: I. hely: 3300 Ft. II. hely: 3100 Ft 
Rátkai-bérlet: I. hely: 3400 Ft. 11. hely: 3200 Ft 
Kedvezményes: I. hely: 3200 Ft. II. hely: 3000 Ft. 

ERKEL FERENC OLAJIPARI MŰVELŐDÉSI HAZ 
Ady E. u. 8. Telefon: 313-140/71612 

1. 18 00 IRODALMI KAVEHAZ. „Nagymama meséi" -
Szathmáryné Vizy Zsuzsa könyvének bemutatója. 

2. 9.00 A SZEREPJÁTSZÓ KLUB TERÜLETI VETÉL
KEDŐJE. 

I I . 17.00 SIMON ENDRE FESTŐMŰVÉSZ KIÁLLÍTÁ
SA. Megnyitja: Szálai Géza. a MOL Bányász Szakszer
vezet alelnöke. 

15. 16 00 ULTI VERSENY. Vezeti: Plichta Lóránt. 
21 16.00 EGÉSZSÉGÜGYI ELŐADÁS az Idősek Nem

zetközi Éve alkalmából. Előadó: Dr. Bedő Ildikó városi 
tisztiorvos. 

22. 18.00 KANIZSA MŰHELY. Vezeti: Bakonyi Erzsé
bet. 

30. 19.00 ROCK AND ROLL DISCO. A keverőpultnál: 
Kertész János és Kovács Béla. Belépődíj: 250 Ft. 

INFORMÁCIÓ 
A Méhész Egyesület szakmai fóruma: október 7-én. 
Természetgyógyászán kezelés és szaktanácsadás: október 
6-, 13-, 20- és 27-én. 
Anonim Alkoholisták Klubja: október 6-, 13-, 20- és 27-én. 
Szerepjátszók klubja: október 5-, 12-. 19- és 26-án. 

MKB-MenDan 
Nemzetközi 
Jazzfesztivál 

1999. 
október 15-16. 

HSMK 
Október 15. (péntek) 
19.00 óra: Jazz Consort, 
20.30 óra: Tropical Transform, 
22.00 óra: Szakcsi Lakatos 

Béla és Vincze Zoltán Triója 
- élő közvetítés, 

24.00 óra: Molnár Dixieland. 

Október 16. (szombat) 
20.00 óra: Kőszegi Quintet, 
22.00 óra: Patitucci Group 

(USA) - élő közvetítés, 
24.00 óra: Veszély Ernő 

Triója. 

Fővédnök: 
Hámori József miniszter 

Főtámogatők: 
Magyar Külkereskedelmi 

Bank Rt.; 
MenDan Hotel, Zalakaros. 

Belépődíj: 
15-én 800 Ft, 16-án 900 Ft. 

KÉPZŐ
MŰVÉSZETEK 

HÁZA 
(Kiskastcly) 

Erzsébet ter 14-15. 
Telefon: 313-920 

27. 19.00 Három évszázad lant
muzsikája - KÓNYA ISTVÁN 
ESTJE. Műsoron: reneszánsz és 
barokk darabok. Belépődíj: 300 
Ft. diákoknak: 100 Ft. 

SASS BRUNNER ERZSÉBET ÉS 
BRUNNER ERZSÉBET 
l'etőművészck kiállítása. 

Z. SOÓS ISTVÁN festőművész 
állandó kiállítása. 

A Képzőművészetek Háza nyitva: 
10-17 óráig, hétfőn szünnap. 

A belépés díjtalan. 
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VÁROSI KÖNYVTÁR 
Ady E. u. 14. Telefon: 311-163 

Országos könyvtári napok nagyka- ZSÁN A MÚLTBAN ÉS JELEN-
nizsai rendezvényei BEN - konferencia 
Most. egy új évezred küszöbén még Előadók: 
inkább érdemes azon elgondolkodni. Sándor Gertrúd: A Batthyány ,Gim-
hogy vannak-e olyan intézményeink, iráziuni könyvtára 
melyek megtartják és átörökítik ha- Horváth Istvánná: A kanizsai egyle

tek és könyvtárak 

Czupi Gyula: A nagykanizsai Városi 
Könyvtár történetének vázlata, az új 

gyományainkat. a felhalmozódott 
emberi tudást, olyanok, melvek erő-
sitik a nemzeti kötődést, miközben a Hadnagy Róbert: A Zrínyi Miklós 
globális világot közvetítik. l r o d a l m l K o r 

Mi hisszük, hogy ilven intézmény a K a r d o s F e l c n c ; A c i 8 á n V kisebbség 
könyvtár. nagykanizsai könyvtara 

Radicsné Szabó Erzsébet: A nagyka-
1999. október 5-én könyvtári nyílt n i z s a i k ö n y v l ; í r i e l l á t ó rendszer 
nap. amikor minden érdeklődőt vé
gigvezetünk azokon a könyvtári tere
ken is, melvek egyébként az olvasók 

; . . . . - i i könyvtár építésének helyzete elol elzártak. A könyvtári „kalauzo- 1 r ' 
l<ik" 10-19 óráig állnak a város pol- Október 11. 18.00 
gárai. a diákok, a fenntartó képvise- A Z j n t c m c t ÉS A KÖNYVTÁR -
lői rendelkezésére. előadás a könyvtár zenei részlegében 
Október 6-án az ARADI VÉRTA- (Nagykanizsa, Ady u. 14. Tel.: 
NÚKRA való emlékezés jegyében 93/310-242) 

Előadó: Dr. Kokas Károly, a szegedi 
József Attila Tudományegyetem 
Központi Könyvtárának tájékoztatási 

10 EVES A NAGYCSALÁDOSOK osztályvezetője. 
NAGYKANIZSAI EGYESÜLETE 
-kiállítás Október 15. Délután a Kálvin téren 
, . ' .'. . . . . , AZ ÚJ KÖNYVTÁR ALAPKŐLE-Megnyitja: Magyar József, az egye-.., , 111 bLfc. sulel elnöke 

E régen várt eseményre szeleteltél 
Október 6.9.00-12.00 várunk minden könyv- és könyvtár-
KÖNYVTÁRAK NAGYKANI- barátot. 

zajlanak programjaink 

Október 6. 9.00 

HONVED KASZINÓ 
Ady E. u. 7. Telefon: 311-036 

7 17.00 „Párhuzamok" - KÁROLYFI ZSÓFIA FESTŐ ÉS PALICS GÁBOR 
SZOBRÁSZ KIÁLLÍTÁSA. Megnyitja: Járási Ildikó iparművész. 

7. 18.00 NÉGY HÓNAP A PARADICSOMBAN (Polinézia) - útiélmény-bc-
számoló. 

I I 15.00 IDŐSEK HETE. Az Egyesített Szociális Intézmény rendezvénye. 
13. 19'.00 JÓTÉKONYSÁGI ÁRVERÉS az Állatok Világnapja alkalmából. 

Az Élettér Állatvédő Egyesület szervezésében. Kortárs képző- és iparművé
szek alkolásai kerülnek kalapács alá. Vezeti: Tar Mihály. 

27. 18.00 „Visszatekintés" - SABJÁN FERENC ÖNÁLLÓ IRODALMI 
ESTJE. Az esi háziasszonya: Halmos Ildikó. Közreműködnek: Czirákiné 
Kiss Ildikó. Kocsis Edit. Horváth István Radnóti-díjas versmondó. 

INFORMÁCIÓ 
Gycrmekbalett-tanfolyamunkra várjuk 6-12 éves korig a jelentkezőket. 
Szereiénél várjuk az érdeklődőkéi a Személyes hatékonyság tréningre. 30 óra 
(10x3 óra), vezeti: Balassáné Tüske Ágnes. Érdeklődni a Honvéd Kaszinóban, 
Tel.: 93/311-036. vagy 3/2269-14. 
Mazsoretl-próba minden pénleken 16 órától, vasárnap 10 órától. 
Mazsorett utánpótlás próba vasárnaponként 9 órától. 
Eraklin ifjúsági táncklub szerdánként 16 órától. 
Eraklin táncklub hétfőn és pénteken 18 órától. 
Rock and Roll tánccsoport minden vasárnap 14 órától. 
Kóruspróbák csütörtökönként 15.30 órától. 
Elnökségi ülés október 26-án 14.30 órától. 
Fogadónap október 4-én és 25-én 14 órakor. 

KODÁLY ZOLTÁN 
VASUTAS MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Csengery út 67. Telefon: 311-195 

MONT BLANC-CSUCS. Böröez 
Zsolt átiélmény-beszámolója. 

29. 16.30 ZALA MEGYE PÁSZ
TORMŰVÉSZETE. Szelesztey 
László néprajzkutató előadása. 

I. VÁRÓTERMI TARLAT - Somo
gyi Zsuzsa keramikus, repesztett 
mázzal díszílett alkotásaiból be
mutató. Megtekinthető: október 
18-áig 

4. JÁTSZÓHÁZ 
II . VASÚTTÖRTÉNETI - VAS

ÚTBARÁT KLUB évadnyitó . , , . , • 
^ . U ^ I I V / - ^ ^ , ^ Z I I I ( I I , I h közössegekbe varunk le 
programja. lentkezőket: 

14. KASZL1 MIKLÓS író szerzői 
estje. 

20. SZÍNEK AZ ÉVEKBEN - nyug
díjas alkotói és hóbbitárlat, a 
nyugdíjasok világvége alkalmából. Kosárfonó-tanfolyam haladóknak 
Megtekinthető': október 31-éig. Énekkar és tánccsoport nyugdíjasok 

28. 18.00 ILYEN A FENSÉGES nak 

INFORMÁCIÓ: 

Fafaragó szakkör 
Fafaragó egyesület 
Kosárfonó-tanfolyam kezdőknek 

ZSINAGÓGA 
Fő u. 6. 

3. 19.00 Forgács Péter - Szemző 
Tibor: ÖRVÉNY video-oratórium. 
Előadja: a Gordiuszi Como. Belé
pődíj: (a helyszínen) 350 Ft 

5. 18.00 BENKŐ DÁNIEL gilár- és 

lantművész jótékonysági koncertje. 
Belépődíj: (a helyszínen) 350 Ft. 

A Zsinagóga meglekinthelő hétfő és 
vasárnap kivételével, naponta 14—18 
óráig. 
Ettől eltérő időpontban a Teázóban 
történt egyeztetés alapján látogatha
tó. 

MÓRICZ ZSIGMOND 
MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Hajgató S. u. 1. Telefon: 319-202 
21. 17.00 CIVIL BÖRZE - Pályázati lehetőségek 1999-2000-ben. Előadó: 

Szabó Lajos, a Nemzeti Kulturális Alapprogram Közművelődési Kollégiu
ma kuratóriumának tagja. Helyszín: A Vasemberház tárgyalótenne. 

22. 19.00 FOLK - kocsma és táncház. Közreműködik a Bojtár együttes. Belé
pődíj: 200 Ft. 

28. 10.00 „Holdpásztor" 
és 14.00 HUZELLA PÉTER GYERMEKMŰSORA. Helyszín: Hevesi 
Sándor Művelődési Közponl. Belépődíj: 250 Ft. 

28. 19.00 „Ellentétek" - HUZELLA PÉTER MŰSORA. Az előadáson fel
csendülnek a régi Kaláka-dalok, s hallhatjuk többek között Villon. 
Jeszenyin. Ady. Radnóti és József Attila verseit. Belépődíj: 300 Ft. Hely
szín: Zsinagóga. 

INFORMÁCIÓ 
A Móricz Zsigmond Művelődési Ház AMATŐR SZÍNJÁTSZÓ CSOPORT
JA felvételt hirdet. Várjuk a színjátszáshoz és versmondáshoz vonzódok je
lentkezését a 319-202-es telefonszámon vagy személycsen a művelődési ház
ban. 

Gycrmekszínházi bérlcthirdctés 
Október 28. (csütörtök): „Holdpászor" - Huzella Péter gyermekműsora. A 
Kaláka Együttes egykori tagja, a „Zenegér" című televíziós műsorból is jól is
mert Huzella Péter szuggesztív előadásmódjával, sok játékkal és rajzzal színe
sített műsora jó szórakozást és tartalmas perceket ígér a gyerekeknek. 
November 18. (csütörtök): „A kiskakas gyémánt fél krajcárja" - bábaelőadás. 
A pécsi Bábovi Színház előadása. Komor László bábművész több ezer elő
adással a háta mögött kiváló érzékkel, igényesen szórakoztatja a gyerekeket. 

December 9. (csütörtök): „Varázslat a Mikulással". Galambos Ferenc bűvész 
- „lufikirály" előadása. A műsor vendége a Mikulás, aki a bűvész segítségé
vel, ajándékokkal is kedveskedik a gyerekeknek. 

Az előadások mindig 10 és 14 órakor kezdődnek a Hevesi Sándor Művelődési 
Központ színháztermében. A bérlet ára: 600 Ft. Bérletigénylés a 319-202-es 
telefonon. 



• • * • 
KULTURÁLIS 

ÖRÖKSÉG NAPJAI 
Tervek régóta vannak 

Az elmúlt hétvégei) megyénkben két 
helyen, Keszthelyen és Nagykanizsán 
- a Zsinagógában - zajlottak a Kul
turális Örökség Napjai kapcsán szer
vezett rendezvények. A nagykanizsai 
program tapasztalatairól Halász Gyu
lát, a Kanizsai Zsinagógáért Alapít
vány szervezőjét kérdeztük. 

- Az Európa Tanács és a belga 
Balávin Király Alapítvány által támo
gatott. Kulturális Örökség Napjai cím
mel életre hívott kezdeményezés célja, 
hogy olyan műemlékek nyíljanak meg a 
nagyközönség előtt, amelyek az. év többi 
időszakában zárva tartanak. Nugvkuni-

- Mennyien érdeklődlek a rendezvé
nyek iránt? 

- Szombaton közel kétszázötvenen 
jöttek el, vasárnap közel száz jazz-ra
jongó gyűlt össze. 

- Mit tartalmaznak a két napon át be
mutatott tervek? 

- Gáts Lívia tervező és társai által a 
lehető legrészletesebben kidolgozásra 
került az épület felújítása, a felújítás 
ütemterve. Az. érdeklődők megtekinthet
ték a hasznosítási tanulmányt, a statikai 
felmérést, az. állapotfelmérést, a beru
házási program tervet, és a környezet 
rendezésére készült terveket. Evekre le-

z.sán a Zsinagógában szombaton dél
előtt vette kezdetét a program. 
Jakohovies Árpád hegedűszólója után 
Tarnáczky Attila alpolgármester kö
szöntötte a megjelenteket. Ezt követően 
az épület bemutatására, és videobeját-
szásokra került sor. Erre a két napra ki
állítottuk az épületben azokat a terveket 
is. amelyekel Gáts Lívia vezetésével ké
szített a Zaluterv a nyolcvanas évek
ben. Szombaton este a Régi Zenei Mű
hely és Lummas Tide közös produkció
ját élvezhették az. érdeklődők. Vasárnap 
délelőtt ismét az épület történetével is
merkedhettek a látogatók, este Téli 
Márta és együttese jazzkoncertjének 
itdoti otthont a Zsinagóga. 

bontva szerepel az anyagban a felújítás 
üteme, a költségvetés, annak ütemezése, 
aktualizálás urán már csak a megvaló
sításra lenne szükség. A dokumentáció
ban azokra a kérdésekre is található vá
lasz, amelyek évek óta problémát okoz
nak a rekonstrukciót illetően. Ezeket a 
terveket az. Országos Műemléki Fel
ügyelőség is ellátta beleegyező pecsét
jével, vagyis megvalósításuknak ilyen 
akadálya nem lehet. Véleményem sze
rint ezeket a terveket át kellene tekinte
ni, és a szükséges korrekció után máris 
lenne lehetőség arra. hogy a felújítás
hoz szükséges összegekre pályázzon a 
város. 

D.É. 

A nagykanizsa i Heves i Sándor Ál ta lános Iskola galériájában október 8-
ig tekinthető meg Bognár Lász ló s zob rá szművész kiállí tása. A megnyi tó
ra szep tember 23-án került sor, ahol köszöntőt mondot t Balogh László 
pedagógus , az Okta tás i , Kul turá l is és Spor tb izot t ság e lnöke . 

A Nyugdíjasház adott otthon az 
Egyesített Szociális Intézmény által 
szervezett Senior Sport Napok '99 ren
dezvénynek szeptember 27. és 29. kö
zölt. A körülbelül száz idős embert meg
mozgató programnak az Idősek Klubja 
adott otthont, ahová egy évvel ezelőtt ér
keztek az első kondigepek. A rendez
vény már lassan hagyománnyá válik, hi
szen ezt az idei sportnapot már egy tava
lyi megelőzte - mondta Dr. Csákai Iván 
a. Szociális és Egészségügyi Bizottság 
elnöke, a rendezvény fővédnöke. 

Az első nap a versenyzőket, csapato
kat Tarnóczky Attila alpolgármester 
köszöntötte, majd átadta a teret a moz
gásnak. Először a Fitness Center műso
rát láthatták, majd közös tornára került 
sor Vágó László vezetésével, ahol ki-ki 
fizikai állapotának megfelelően moz
gathatta meg az izmait. Az egyéni ver
senyszámokra, az ügyességi csapatver
senyre és a legerősebb emberek vetél

kedőjére másnap került sor. A díjakat 
szeptember 29-én Dr. Csákai Iván adta 
át. 

L.Zs. 

JOVO NYÁRON 
KÉSZ 

A tervezettnél hamarabb, várha
tóan jövő nyárra befejeződik a 
miklósfai csatornázás. Az első üte
met már korábban ünnepélyes ke
retek között átadták, és az ez évre 
tervezett munkálatok is hamarosan 
a végére érnek. A kivitelezés ugyan 
folytatódhatna, ám a pénzügyi üte
mezések ezt nem teszik lehetővé, 
hiszen az erre az évre szánt pénzek 
elköltésre kerültek, az állami támo
gatás következő üteme pedig csak 
2000-ben hívható le. 

„SZELLEMI ÚTON TÖRTÉNŐ GYÓGYULÁS" 
Nemzetközi előadássorozat kere

tén belül orvosok és a gyógyítás te
rületén dolgozók, valamint laikusok 
számára előadásra kerül sor a „Szel
lemi úton történő gyógyulás" téma
körében. Az. előadás alapja Bruno 
Groning tanítása. A Baráti Körben, 

egy orvos állásfoglalása 
amely folytalja az ismert német gyó
gyító munkásságát, újra és újra meg
gyógyulnak olyan betegek, akikről 
az orvosok már lemondtak. 

Dr. Gringinger (Ausztria) 1999. 
október 10-én 10 órakor tart elő
adást Nagykanizsán a Móricz Zsig
mond Művelődési Házban (Hajgató 

14 

u. I.) az orvosilag dokumentált 
gyógyulásokról, amelyek bizonyít
hatóan szellemi úton következtek 
be. 

A belépés díjtalan. 

Információ: 06-1/291-9588 

1999. szeptember 30. 



HA A VAROS 
1993 óta a nyári napközis zöldtábort a Zemplén Győző Általános 
Iskola működteti. Megkérdeztük Szntodics Józsefnél, az iskola 
igazgatóját, hogy milyen tapasztalatokkal zárták az idei nyarat. 

ÁLDOZNA RA 
ANYAGILAG... 

- Ismételten csak azzal tudom 
kezdem az olvasók tájékoztatá
sát - kezdi az igazgatónő - , 
hogy a táborra igény van. Meg
létének szükségességét ugyan 
többen is megkérdőjelezik, de 
aki járt már ott, netán beszélge
tett is a gyerekekkel, az nem ké
telkedik fontosságában. Több 
éves tapasztalatunk, hogy az itt 
lévő gyerekeknek ez az egyetlen 
nyári kikapcsolódásuk, de leg
több esetben a felügyelet nélküli 
csavargás helyett az egyetlen le
hetőségük is a nyári szünidő el
töltésére. Nem kell naphosszat a 
játszótereken, az utcán lődörög
niük, s keresni egy másik gyere
ket, akivel eltölthetik az időt. Az 
sem utolsó szempont; hogy a tá
borozásnak ez a formája megfi
zethető a szülők részére. S azt 
sem rejthetem véka alá, hogy a 
felügyelet, a pihenés és szórako
zás mellett van még egy fontos 
értéke a zöldtábornak: ezek a 
gyerekek ezen idő alatt nem kö

vetnek el semmilyen kihágást, 
nem keverednek bűnözők közé! 

- Milyen a tábor kihasználtsá
ga? 

- H az utóbbi két nyár statisz
tikáját nézzük, akkor azt tapasz
taljuk, hogy nagyjából azonosak 
a tendenciák. Júniusban (87; 88 
fő), júliusban (86; 71 fő) telthá
zas a tábor, augusztusban le
csökken a létszám (36; 38 fő). 
Reméljük azért, mert a szülők 
ekkor szabadságon vannak, és 
családi körben együtt pihennek a 
gyerekekkel. 

- Okoz-e gondot, hogy a tábor 
messze esik a várostól? 

- Ez a viszonylagos messze
ség semmilyen problémát nem 
okoz, sőt a betonrengetegből ki
szabadult gyerekek számára di
rekt üdvös a természetközelség. 
A környező világ felfedezése: az 
állatok felkutatása, a gyomnövé
nyek felismerése, az erdő, a rét, 
a vízpart környezetvédelme ön
magában is nemes feladat, s 

központi szerepet is kap a tábor 
életében. 

- Milyen programokkal pró
bálják oldani a kötöttségeket? 

- A Csónakázó-tó környéke 
nagyszerű lehetőségeket kínál a 
sétákra, kirándulásokra, a ter
mészet szépségeinek a felfedezé
sére. Naponta szervezünk vetél
kedőket, versenyeket, lehetőség 
nyílik barkácsolásra, apró tár
gyak, ajándékok készítésére, de 
látványos programok is beleke
rülnek a tábor napirendjébe: 
tűzoltók, határőrök, rendőrök 
bemutatói, védőnők játszva taní
tó tréningjei. Egyéni beszélge
tésre is sok időt fordítunk, hogy 
a gyerekek kibeszélhessék ma
gukból gondjaikat, bánatukat. 

Az is szerencsés dolog, hogy a 
pedagógusok - kiküszöbölve az 
elszürkülést - kéthetente váltják 
egymást, így az új nevelők új 
színt visznek a tábor életébe. 

Szót kell még ejteni arról is, 
hogy május, június hónapokban 

a Bolyai, a Péterfy és a Zemplén 
iskola erdei iskolát szervez a tá
borban, s több nagyszabású fel
nőtt program is helyet kapott itt, 
mint például a Köztisztviselők 
Napja, a Környezeti Nevelési 
Konferencia vagy az Országos 
Bogaras Találkozó. 

- Milyen a tábor állaga? 
- A legutóbbi oktatási és kul

turális bizottsági ülésen is el
mondtam, hogy egyre lehango
lóbb a kép. A faházak külső és 
belső felújítása már nemigen 
várhat. A berendezés minimális, 
csak a legszükségesebbek állnak 
rendelkezésre, játékbeszerzésre 
nincs pénz, az iskola napközis 
játékait visszük ki. 

A zöldtábor olyan csodálatos 
környezetben található, mely ke
vés van az országban. Ha a vá
ros áldozna rá anyagilag, s alkal
massá tenné csoportok fogadásá
ra, komoly bevételi forrásra te
hetne szert. 

B. E. 

A zöldtáborral együtt került 
az Oktatási és Kulturális Bi
zottság elé a Balatonmáriai 
Ifjúsági Tábor szakmai 
programjáról szóló beszá
moló. Silló Zsoltot, az üze
meltető Általános Iskola Kis-
kanizsa igazgatóját kérdez
tük, hogy milyen rendszer
ben működtették a tábort. 

- A tábor az üdülőtelep la
kókörzetében, ideális helyen 
van, közel a Balatonhoz -
mondta el az igazgató úr. - Az 
idén nyáron is - hasonlóan az 
előző jól bevált rendszerhez -
szaktáborokat szerveztünk. Ez 
azonban nem zárta ki azt, 
hogy az a gyerek, aki csak für

déssel, játékkal, pihenéssel kí
vánta tölteni azt az egy hetet, 
ne tehette volna meg. Az egyes 
turnusok szakmai vezetőinek 
beszámolója alapján elmond
hatom, hogy igen széles körű 
lehetőséget tudtunk biztosítani 
közel hatszáz, gyereknek. Volt 
környezetvédelmi és életmód
tábor, zenei tábor, helyet kap
tak a bőrtárgyak készítése 
után érdeklődő gyerekek, de a 
kerékpárosok is, foglalkoztak 
idegen nyelvvel, matematiká
val, sakkal, a városi diákön
kormányzat gólyatábort, a ci
gány kisebbségi önkormányzat 
életmód-tábort szervezett. Két 
turnust kitöltött a Móricz Zsig

mond Művelődési Ház művé
szeti tábora. A „Ki mit tud?"-ok, 
hajókirándulások, táborzáró 
műsorok egyik turnus prog
ramjából sem hiányoztak. 

- Jelenleg milyen a tábor 
műszaki állapota? 

- A lehetőségekhez mérten 
mi az elmúlt években mindent 
megtettünk annak érdekében, 
hogy az ingatlan értékét meg
óvjuk. Minőségi változást je
lentett, amikor a kollégium be
rendezési tárgyaival kicserél
tük a régi bútorokat. Két évvel 
ezelőtt fürdőket újítottunk fel, 
a faházakat külsőleg és belső
leg kezeltettük, majd lefestet
tük. 

- Miért kívánnak megválni 
a működtetés feladatától? 

- Iskolánk öt évig végezte 
ezt az igen szép, de nem könv-
nyű feladatot. Mi úgy érezzük, 
becsülettel helytálltunk, de 
elég volt! Arra kértük az. Ok
tatási és Kulturális Bizottsá
got, hogy ez. évvel bezárólag 
mentsen fel bennünket a 
Balatonmáriai ifjúsági Tábor 
működtetése alól. A bizottság 
elismerte áldozatos munkán
kat és kérésünknek helyt 
adott. Feltehetően pályázati 
úton vagy felkérésre lesz új 
működtetője jövő nyárra a tá
bornak. 

B. E. 

1999. szeptember 30. 15 



EGÉSZSÉGI ÁLLAPOTUNK 
KULTÚRÁNK FOKMÉRŐJE IS 

Ezekkel a szavakkal vezette be 
mondanivalóját dr. Grezsá Ferenc, 
a Magyar Mentálhigiénés Szövet
ség elnöke azon a sajtótájékozta
tón, amelyen a médiák képviselői 
tájékoztatást kaptak a Nagykani
zsán már elkezdődött egészség
ügyi felmérésről.,Majd így folytat
ta: korunkban az egészségfogalom 
jelentős átértékelésen ment keresz
tül, ma már nem mondhatjuk azt, 
hogy aki nem beteg, az egészséges 
is. Például, aki elszórja a szemetet, 
eltűri az ilyen környezetet, az 
mentálisan nem nevezhető egész
ségesnek. Az ismert szakember, 
megindokolta jelenlétéi is. hiszen 
tudomást szerezve a városban már 
folyó felmérésről, maga ajánlotta 
fel segítségét. A felmérést és az 
azl követő program kialakítását a 
helyi szakemberek végzik, azon
ban külső konzultánsok nélkül a 
meglévő anyagból prioritások 
összeállítása nehezen lenne meg
valósítható. 

Ezután dr. Nemesvári Márta, az 
Egészségügyi és Szociális Osztály 
vezetője adott részletesebb tájé
koztatást. Elmondta, hogy a fel
mérés már megkezdődött, ez egy 
olyan állandóan mozgásban lévő 

anyag, amelyik nemcsak a lakos
ság egészségi állapotára, de közér
zetére is kiteljed. A módszereket 
illetően - utalt rá a munkát koordi
náló osztályvezető - a kérdőíves 
módszer áll előtérben, de a vizsgá
latban résztvevő szervek, közöttük 
az ANTSZ, a Védőnői Hálózat, a 
Főépítészi Iroda, a civil szerveze
tek rendelkeznek más típusú kont
rollanyagokkal is. Sőt, a munka 
bizonyos fázisában a média közre
működésére is számítanak a szak
emberek. Egy ilyen típusú felmé
rést - mondta dr. Nemesvári Már
ta - akár 4-5 nap alatt is „össze le
hetne ütni", de természetesen itt 
ilyenről szó sem eshet, hiszen a la
kosság egészségi állapota mellett 
az érzelmi és tudati meghatározók
ra is szeretnének odafigyelni. 

Arra a kérdésre, hogy mikorra 
várható a felmérés összegzése, a 
sajtó képviselői megtudták, hogy 
feltehetően a következő esztendő 
őszére már elkészül az értékelést 
követő egészségprogram, amely 
kitűzi azokat a feladatokat, ame
lyeket egy egészségesebb város 
érdekében majd meg kell valósíta
ni. 

B. E . 

fiten M&IP 
Október 7-cn Nagykanizsa 

Megyei Jogú Város Önkor
mányzata és kórháza egészség
ügyi napol rendez. A szervezők 
a délelőtti programra várják dr. 
Gógl Árpád egészségügyi mi
nisztert, aki sajtótájékoztatón 
válaszol majd a médiák képvise
lőinek kérdéseire. A szakági elő

adások után a délutáni órákban a 
megye egészségügyi intézmé
nyeinek vezetői, az érdekelt bi
zottságok vezetői, önkormány
zati vezetők fórumot tartanak a 
zalai intézményi együttműködé
sek lehetőségeiről, az alapellátás 
problémáiról és a küszöbön álló 
privatizációs kérdésekről. 

A KREATIV KLUB 
A TUNGSRAMBAN 

Pénteken délután tartotta az új 
évad első foglalkozásai a Nagykani
zsai Kreatív Klub. A kihelyezett 
program résztvevői a GE Lighting 
Tungsram fényforrásgyárba látogat
tak, ahol Horváth Miklós igazgató 
mutatta be a gyáróriást. A klubtagok 
megismerhették a gyár fejlődéstörté

netét, jelenét és jövőképét, majd 
üzemlátogatásra került sor. Az új 
üzemcsarnokban - amelyiknek a he
lyén egy esztendeje még fű zöldellt 
- és az üveggyárban is a korszerű 
vezérléssel végzett termelőmunka 
elismerést váltott ki a klub tagjaiból. 

B. E. 

ORSZÁGOS KÖNYVTÁRI 
NAPOK NAGYKANIZSÁN 

Az Országos Könyvtári Napok he
lyi rendezvényeire október elején ke
rül sor. A több napon át tartó rendez
vénysorozatnak az a célja, hogy fel
hívja az emberek figyelmét arra, 
hogy a könyvtár az az intézmény, 
amelyik megtartja és átörökíti ha
gyományainkat, felhalmozza azt a 
tudást, amelyik erősíti a nemzeti kö
tődést, de egyben egy globális vilá
got is közvetít. A Városi Könyvtár
ban azt is megtudtuk, hogy az idei 
Országos Könyvtári Napok az 
„Összefogás a könyvtárakért" jel
mondat jegyében szerveződnek, s a 
szakmai kérdéseken túl a nagykö
zönség véleményét, a fenntartó fele
lősségét is előtérbe kívánják helyez
ni. 

Nagykanizsán - a lentiek jegyé
ben - a következő rendezvényekre 
kerül sor: 

Október 5-én: Könyvtári nyílt nap, 
amikor 10-19 óra között kalauzolás
sal megtekinthető a teljes helyi 
könyvtári rendszer, azok a termek is. 
amelyek a nagyközönség előtt általá
ban zárva maradnak. 

Október 6-án 9.00 óra: Kiállítás a 
Nagycsaládosok Nagykanizsai Egye
sületének tevékenységéről. Megnyit
ja: Magyar József, az egyesület elnö
ke. 

Október 6-án 9-12 óráig: „Könyv
tárak Nagykanizsán a múltban és je
lenben" című konferencia. 

Előadások: 
- A Batthyány Gimnázium 

Könyvtára (Sándor Gertrúd) 
- A kanizsai egyletek és könyvtá

rak (Horváth Jánosné) 
- A Zrínyi Miklós Irodalmi Kör 

(Hadnagy Róbert) 
- A cigány kisebbség nagykani

zsai könyvtára (Kardos Ferenc) 
- A nagykanizsai könyvtári ellátó 

rendszer (Radicsné Szabó Erzsébet) 
- Az új könyvtár építésének hely

zete (Czupi Gyula) 
Október 11 -én 18.00 óra: Internet 

és könyvtár 
Előadó: dr. Kokas Károly, a Sze

gedi József Attila Tudományegyetem 
Központi Könyvtárának tájékoztatási 
osztályvezetője. 

B. E. 

Mint már olvasóinknak több alka
lommal is megírtuk, Nagykanizsán egy 
a jövő évezredet is jól kiszolgáló új 
könyvtár épül. Jelenleg folyamatos az 
egyeztetés a tervezők, az önkormány
zat és a könyvtár vezetője között. Leg

utóbbi könyvtárlátogatásunk során 
megtudtuk, hogy az új létesítmény 
alapkőletétele a Kálvin téren október 
15-én lesz. Ennek pontos idejéről la
punkban tájékoztatást fogunk adni. 

B. E. 

„AZ EGRE IRJ, HA MINDEN 
ÖSSZETÖRT" 

A nagykanizsai zsidóság történe
téről ezzel a címmel nyílt kiállítás a 
HEMO emeleti előcsarnokában. Az 
auschwitzi haláltáborból visszatér
tek leveleiből, használati tárgyaiból, 
egyéb emlékeiből rendezett kiállí
tásra az adott apropót, hogy hetven
kilenc éve, szeptember 22-én lépett 
életbe a zsidók társadalmi kirekesz
téséről szóló törvény, a numerus 
clausus. 

Rácz József, a kiállítást életre
hívó Kharisz Alapítvány elnöke 
megnyitó szavaiban elmondta, hogy 
a nagykanizsai zsidóság történeté
nek átfogó tanulmánya a mai napig 

sem jelent meg, pedig a város törté
nelmében, gazdasági élete fejlődé
sében a 18. századtól meghatározó 
szerepet játszottak. Az egykor vi
rágzó hitközségi életük is a múltba 
veszett, sajátos történelmünkre vo
natkozó iratok megsemmisültek 
vagy elvesztek. 

A kiállítást Kőfalvi Csilla a 
Göcsej Múzeum munkatársa ren
dezte, aki Kiss Tamás alapítványi 
tag személyében nagyszerű segítő
társra talált. 

A kiállítást október 6-áig tekint
hetik meg az érdeklődők. 

B. E. 
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Százötven évvel ezelőtt gyászos volt a hazafiak sorsa. Aki még élt, az 
bujdosott vagy raboskodott. Október első napjaiban az aradi vár kaza
matáiban is készültek a halálra. Nem vértanúságra, de 6-án pirkadat
kor mégis azok lettek. Ok tizenhármán - meg még ketten - nemcsak a 
magyar, de a világszabadság jelképeivé is váltak. 

Aulich Lajos (nemei): Nem tudott magyarul, nem mondott semmit a 
bitófa alatt. Hetediknek végezték ki. 

Damjanich János (szerb): Törött lábbal sántikált az akasztófa alá. 
Odaszólt a kivégzőknek: „Jellemző, hogy Önök ilyen látványban gyö
nyörködnek." 

Kiss Ernő (örmény származású magyar): Saját maga vezényelt újra 
tüzet a kivégző osztagnak. 

Dcsscwf'f'y Arisztid (magyar): Kötél általi halálra ítélték, de fegyver
letétele miatt golyók végeztek vele. 

Knézich Károly (horvát): Szemét pléhkeretes szemüvege mögé rejtet
te. Negyedikként akasztották fel. 

Láhner György (német): Harmadikként akasztották fel. 
Lázár Vilmos (örmény származású magyar): Golyóval végezték ki. 
Leiningen-Wcstcrburg Károly (német): Az akasztófa alá honvéd tá

bornoki egyenruhában ment. 
Nagysándor József (magyar): Amikor a kötelet a nyakára tették, ezt 

kiáltotta: „Éljen a haza!" 
Poeltcnberg Ernő (osztrák): Valamennyi társával kezet szorított, 

megcsókolta őket. Elsőnek akasztották fel. 
Scweidel József (német): Főbe lőtték, mert nem harcoló csapatok pa

rancsnoka volt. 
Török Ignác (magyar): Pocltenberg után akasztották fel, miután ő is 

elbúcsúzott társaitól. 
Vécscy Károly (magyar): Utoljára, büntetésül végig kellett néznie tár

sai kivégzését, mert Ferenc József nevelőjének öccse volt. 
Ormai (Auffenbcrg) Norbert (német): Augusztus 12-én Aradon vé

gezték ki. Valójában az első vértanú volt. 
Kazinczy Lajos (magyar): Október 24-én lőtték agyon. Utolsó szavai 

ezek voltak: „Isten, ne hagyd cl szerencsétlen hazámat!" 

Mi történt azokkal a zalaiakkal, 
akik életben maradtak? Álljon itt az 
Arad utáni éveik krónikája! 

Árvay Sándor (honvéd had
nagy): 1849. szeptemberében be
osztották a császári hadseregbe (23 
éves), ahonnan 1852-ben váltságdíj 
lefizetése ellenében bocsátották cl. 
1872-től aljárásbíró lett Nagykani
zsán. 1894-ben nyugállományba 
vonult és Zalaegerszegen telepedett 
le. Ott halt meg 1914-ben. 

Barthos János (honvéd): A sza
badságharc bukása után Nagykani
zsán telepedett le, ahol magánzó és 
városi kamarás volt. 1884-ben 65 
éves korában elmezavarodott álla
potában agyonlőtte magát. A nagy
kanizsai köztemetőben nyugszik. 

Bartos József (huszár főhad
nagy): A kiegyezés idején a Bat
thyány család gazdatisztje volt. 
1892-ben (73 éves) hunyt el. Sírja a 
városi köztemetőben van. 

Belus József: (honvéd őrmes
ter): 1850-ben került Nagykanizsá
ra, az Igazsághoz címzett gyógy
szertárban lett gyakornok, majd 
Bécsben egyetemre járt. Visszatér
ve megvásárolta a gyógyszertárat. 
Mint köztiszteletben álló embert, 
1872-ben megválasztották polgár
mesternek. 6 éves működése alatt 
átszervezték a közigazgatást, fel
épült a városháza, megnyílt az első 
óvoda, bankok, egyesületek alakul
tak. 49 éves korában, 1880-ban 
hunyt el. Sírját megtalálhatjuk a 
nagykanizsai köztemetőben. 

Csertán Sándor (kormánybiz-

A ZALAIAK OKTÓBERE 
Október 2.: Komáromban le

tette a fegyvert a zalai 56. zász
lóalj. 

Október 10.: Csány Lászlót -
megyénk szülöttét - kivégezték 
Pesten az Újépületben. 

Október 17.: Megérkezett a 
hír a megyébe Komárom várá
nak feladásáról. A becsi kerüle
ti hadifőparancsnokság köröz
tette a megyében a várfeladás 
hírét, és a Kossuth-bankók be
tiltásáról szóló hirdetmenvt. 

Statáriumot hirdettek ki a me
gyében. 

Október 24.: Megjelent Hay-
nau rendelete az új közigazga
tási beosztásról. Az országot 
katonai kerületekre osztották. 
Ezen belül polgári kerületeket 
hoztak létre - ahová 3-4 megye 
tartozott - élén kerületi főbiztos 
állt főispáni rangban. Zala a fe
hérvári kerület alá került, a ke
rületi főispán Dőry Gábor lett. 
A megyék élére pedig császári

királyi biztost neveztek ki, Zala 
élére Bogyay Lajos került, mint 
megyefőnök. A Muraközt vég
leg elcsatolták a megyétől, Hor
vátország része lett. 

Október 30.: Ernst törzshad
bíró elküldte levelet Aradról a 
Zala megyei vezetésnek, amely
ben Csertán Sándor tevékeny
ségét kívánta kivizsgáltatni. Az 
5 pontból álló kérdéssor meg
válaszolásához megkezdődött a 
megyén belül a vizsgálat. 

tos): Fogságba került. Komárom
ban előbb halálra, majd 6 évi vár
fogságra ítélték. 1854-ben szaba
dult (45 éves). Hazatért Gelsére, és 
1864-ben bekövetkezett haláláig 
birtokán gazdálkodott. Ott is van 
eltemetve. 

Darás Zsigmond (honvéd had
nagy): Az ötvenes években telepe
dett le Nagykanizsára. 1861-ben 
Nagykanizsa jegyzőjévé választot
ták. A kiegyezés idején ügyvédként 
tevékenykedett. 67 éves korában 
hunyt el. Sírját a nagykanizsai köz
temetőben találjuk. 

Inkey László (honvéd főhad
nagy): A szabadságharc bukása 
után nagyrécsei birtokán gazdálko
dott. 1884-ben (55 éves!) ország
gyűlési képviselőnek választották. 
1901-ben Budapesten halt meg. 
Síremléke Nagyrécsén található. 

Királyi Pál (honvéd őrnagy): 
1850 elején (29 éves) büntetésből 
besorozták a császári hadseregbe, 
ahol 7 évig katonáskodott. Hazatér
ve a Pesti Naplónál helyezkedett el. 
Rövid ideig volt Pest város főjegy
zője és országgyűlési képviselője 
is. 1867-ben a képviselőség mellett 
ellátta a Nemzeti Párt elnökségét is. 
1892-ben halt meg. Sírja a 
Kerepesi temetőben található. 

Páros Endre (honvéd százados): 
A világosi fegyverletétel után 
Nagykanizsára került, ahol 1850-
től (27 éves) tanító lett az elemi is
kolában. Tanítványa volt többek 
között Wlassics Gyula későbbi kul-
túrminiszter is. 1904-ben halt meg. 
A nagykanizsai köztemetőben 
nyugszik. 

Szekeres József (honvéd had
nagy): A bukás után Nagykanizsán 
élt, majd Iharosberénybcn volt gaz
datiszt. Tagja volt a Somogy és Za
la megyei Honvédegyletnek. 1894-
ben (68 éves!) halt meg. Sírját 
megtalálhatjuk a nagykanizsai köz
temetőben. 

Az adatok a tavalyi évben ki
adott „A szabadságharc emlékei 
Zalában 1848-1849" (Szerkesztet
te: Béres Katalin) című könyvből 
származnak. 

Jubileumi sorozatunk ezennel 
véget ért. Az anyagot összegyűjtöt
te és lejegyezte: 

Büki Erzsébet 
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HÁLAADÁS 
„Adjatok hálát az Is tennek, az A tyának 

mindenkor , mindenéi t , a mi Urunk Jézus 
Krisztus nevében" - o lvassuk Pál apos
tolnak az Efézusi gyülekeze thez írt levele 
5. részének 20. versében. A há laadás : k ö 
szönetmondást , imádkozást , Istent hálá
val dicsőítést je lent . A keresz tyén ember , 
aki hisz Istenben - mint M i n d e n h a t ó 
Atyában. Aki teremtet te az eget és a föl
det, s Aki gondvise lő szeretetével ma is 
körülveszi életünket - m indenko r és min
denért hálát ad Neki . Van okunk a hála
adásra! Meg kell köszönnünk Istennek, 
hogy élünk, hogy egészségesek vagyunk , 
hogy tudunk dolgozni , hogy van ledéi a 
lejünk felett. Meg kell köszönnünk , hogy 
betegségeinkben nem vagyunk egyedül , 
van. aki gondoskodásáva l körü lvesz , van
nak orvosok, ápolók, akik le lk i i smerete
sen végzik hivatásukat . Hálát kell adnunk 
azokéit , akik magányunkban ránk nyitják 
az ajtót, meglá togatnak bennünke t . S még 
sorolhatnám tovább, hogy mennyi minde
nért lehet és kell hálát adni Is tennek. 
Olyan dolgokért , amelyeke t igazán akkor 
lutlunk értékelni , amikor h iányoznak . 

De hálával kell d icső í tenünk Istent 
mindenekfelett azért, hogy minket magáé
nak teremtett , a Jézus Krisz tusban újra 
gyermekeivé fogadott, megvál tot t a bűn 
és halál rabságából az Isten Fiainak sza
badságára. „Mindenkor örüljetek, szünte
lenül imádkozzatok , mindenér t hálát ad
jatok, mert az az Isten akarata Jézus 
Krisztus által a ti j ava tok ra . " (I. Thessz . 
5:16-18.) 

Mi nagykanizsai reformátusok hála
adásra készülünk. Ok tóbe r 2-án adunk 
hálát Istennek azért, hogy t e m p l o m u n k és 
lelkészlakásunk - ez a szép épüle tegyüt 
tes - megszépülhete t t . N e m c s a k rövid 
időre tekintünk vissza, h a n e m öt éve el
kezdődött folyamatra, ame ly idő alatt 
templom és a le lkészlakás nyí lászáró inak 
mázolására, a le lkészlakás v ízvezeték-
rendszer teljes felújítására, a t emplomte tő 
fedésének cseréjére, lépcsőjének újjáépí
tésére és az épüle tegyüt tes külső festésére 
került sor. Amikor ilyen nagy munká t vé
geztet el egy gyülekezet , nagyon fontos, 
hogy tisztában legyen anyagi teherbíró 
képességével . Gyülekeze te ink azzal gaz
dálkodhatnak, amit az egyház tagok ön
kéntes egyházfenntar tói j á ru lékok , cél
adományok és vasá rnaponkén t persely-
pénz formájában befizetnek. Ezek az Is

ten iránti hálából 
fakadó a d o m á n y o k 
tették lehetővé 
nagyrészt , hogy a 
felsorolt munkáka t e lvégezte thessük. De 
meg kell eml í t enünk köszönet te l , hogy az 
„egymás terhét ho rdozzá tok" krisztusi 
elv alapján a Dunántú l i Református Egy
házkerület 4 3 5 . 0 0 0 , - Ft támogatás t nyúj 
tott. Vá rosunk 3 0 0 . 0 0 0 , - Ft-tal járul t 
hozzá épüle tegyüt tesünk megszép í tésé 
hez. A Nagykanizsa i Református Gyü le 
kezetért Alap í tvány 410 .000 forinttal tá
mogat ta a tatarozást . A befizetett s zemé
lyi j ö v e d e l e m a d ó k 1 %-ából , ez az alapít
ványunknak jut tatot t összeg 2 év alatt. 
Ezért külön is köszönete t m o n d u n k min
denkinek , akik ezzel is e lősegí te t ték, 
hogy az épüle tegyüt tesünk megszépü lve 
köszön thesse á l lamalapí tásunk 1000. év
fordulóját . 

D e a 3,6 mill ió forintos ráfordítás na
gyobb része a gyülekezet i tagok áldozatát 
mutatja. Azokét , akik hűségesen befizet

ték az egyházfenntar tó i járulékokat , akik 
névvel vagy névtelenül adakoztak, akik 
vasá rnaponkén t rendszeresen részt vettek 
a gyülekeze t i is tentiszteleteken és per
se lyadománya ikka l is hozzájárultak ah
hoz, hogy a ta tarozás munkálatai mellett 
az egyházközség egyéb kötelezet tségei
nek is eleget tudjon tenni. 

Mindezér t egyedül Istené a dicsőség! 
Is tennek adunk hálát Kádár Lajos lelki

pásztorért is, aki a templomépí tés nehéz, 
de szép munkáját Isten segítségével irá
nyítot ta és nagy erőfeszítéssel szerezte 
meg az anyagi fedezetet. Az ő emlékére 
emléktáb lá t készí te t tünk, amelyet a temp
lom falán he lyezünk el. A hálaadás alkal
mát használ juk fel a testvéri közösség el
mélyí tésére . Dicsérjük Istent szívvel! 

Balogh Tibor 
református lelkipásztor 

TALÁLKOZÁSOK 
Van ilyen is, olyan is, van örömteli , 

kedélyes , várva várt vagy vigasztalan.. . 
Sokszor tőlünk függ, hogy milyen érzé
sekkel „vágunk be le" egy kapcsolatba, 
sokszor kiszolgáltatottjai, függvényei 
vagyunk másoknak. Sokszor e lmegyünk 
egymás mellett, szellemi-lelki közléseink 
nem mozgatnak meg a másikban sem
mit. I lyenkor csak fizikailag „láttuk egy
mást" , de nem adatott meg a valódi és 
igazi, mély találkozás. Néha objektív 
tény a találkozás: hosszan tartó nyári 
szünet után ilyen a szeptemberi évkez
dés az iskolákban. A padokat v idáman 
csivitelő nebulók töltik meg, akik rész
ben még a nyári szünet é lményei hatásá
ra mesélik barátaiknak, barátnőiknek a 
nyári találkozásaikat. Mert minden él
ményben egyúttal találkozás zajlik vala
kivel , valamivel , végső fokon ö n m a g a m 
mal, azzal a ténnyel, hogy mi módon hat 
rám a hegy fensége, a tenger kékje, a pá
zsit se lyme vagy a beszélgetőtársam 

egyénisége és így tovább. Persze nem 
kerülhetem ki az önmagammal való ta
lálkozást sem. Azt tartja a mondás, hogy 
minden ember a lelke mélyén magányos, 
mint ahogy az óceánjáró hajók is egye
dül futják be útjukat. Lelkem mélyén, 
é le tem legmélyebb és legrejtettebb di
menzióban felfedezem, hogy egyedül 
vagyok, felfedezem a magányomat . Iga
zából nem tudom kiadni soha senkinek, 
hogy ki és mi vagyok, ;nert a titkom ma
gam is csak „ködben tapogatom." Lel
kem mélyén azt tapasztalom, hogy em
berileg magányos vagyok, hisz minden 
önmagamró l kimondott szó, mihelyst el
hagy ja ajkam, torzként tekint reám és 
valótlan, hogy „kacag a szó és szemem
be nevet, mert azzal nem vagyok azonos 
sehogysem." Ez persze össze is törhet, 
ráirányítva figyelmem esendőségemte, 
gyengeségemre , magányomra és egye
dül- lé temre. De van egy másik megol
dás! Ez pedig abban áll, hogy lelkem 
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ARATÁSI HÁLAADÁS 4> 

„Mindenek reád néznek, URAM, hogy 
megadd eledelüket idejében. 

Ha megnyitod kezedet: jóllaknak javaid
dal. 

Ha elrejted orcádat: megrémülnek. 
Ha kibocsátod lelkedet: élet támad, 
Es megújítod a földnek színét. " 

(104. Zsoltár) 

Árvíz, jégvihar, hatalmas esőzések, szom
szédunkban háború. Ebben az esztendőben 
sok-sok megrendítő, elkeserítő eseményt 
kellelt átélnie sokaknak országunkban. Min
ket, a zalai tájon élőket is megriasztott a 
gázkitörés. Itt a közelünkben is voltak, akik 
egyik pillanatról a másikra kényszerültek el
hagyni otthonukat, s át kellett élniük mit je
lent rászorulni mások segítségére, gondos
kodására. Sosem felejtem annak a földmű
vesnek az arcát, aki nem röstellte könnyeit 
törölgetni a kamerák előtt, amikor a vízzel 
borított szántóföldje mellett csak ennyi tu-

tnélyén tátongó űrben felfedezem a 
mindenségel teremtő és alkotó Istent. 
O. <iki mindenestől teremtett, aki meg
alkotott. Ő, aki azt is tudja, hogyan le
hetünk boldogok. Vele találkozom a 
mélyben. O ismeri életemet minden 
melységében. Oda is elér a karja, aho
vá nekem nincs hatalmam: változtatni 
múltam emlékein. Egyedül Ő szerez
het gyógyulást a szívemen ejtett se
ben, egyedül O lehet az, aki meggyó
gyítja lelkem. O az én Istenem. Sze
mélyesen szeretem. Vele találkozom 
minden pillanatban, nemcsak a csen
des ima alkalmaiban, hanem az élet 
forgatagában. A gyerekek mosolya, a 
csivitelés vidám zaja, a tiszta tekintet, 
az. elkötelezett, tisztán megélt családi 
élet. az idős ember szenvedése mind 
megannyi út az Égbe. Istent látom a 
felebarátban, Istent hallom a madár 
dalában. Isten szólít a harangzúgás-
ban, Istent veszem magamhoz a szent
áldozásban. Jelen van a Bibliában, 
szava éltet az Egyházban, jelen van a 
társban... Megtapasztalom minden 
mozdulatában. 

R. M. 

dott mondani: minden odalett. Pedig mennyi 
munka, mennyi áldozatvállalás, verítékezés 
volt mögötte. 

De nem csak az ár indult el. Sokan kísér
ték nem csupán együttérzéssel az esemé
nyek miatt nélkülözésre, hajléktalanságra 
jutott honfitársainkat, de segítőkészséggel, 
áldozatkész támogatással is. A keresztyének 
nagy családja is összefogott. Abból a meg
győződésből fakadóan, melyet Pál apostol 
így fogalmaz meg: „mid van, amit nem kap
tál?" 

A természeti csapások, s egyéb nem várt 
események, időjárási változások sokszor 
kérdéseket fogalmaznak meg bennünk. So
kan egyenesen így kérdeznek: miért engedi 
meg ezt az Isten? S ilyenkor eshet bele az 
ember abba a csapdába, hogy arra hántsa a 
felelősséget, aki előtt pedig csak egyetlen 
helyzet elképzelhető mindannyiunk számá
ra, mégpedig a térdhajtás, a lebomlás, a há
laadás. Nem kívánom ismételni a sokkal 
szakavatottabb tudósok, kutatók megállapí
tásait arról, ahogyan nyilvánvalóvá teszik 
mi magunk, akik e bolygón kaptuk ottho
nunkat, hogyan tesszük egyre lakhatatlanab
bá azt. A tudomány, a technika terén oly 
nagy magaslatokra eljutó huszadik század 
végén élő ember szinte az életterét, a létéhez 
nélkülözhetetlen környezeti harmóniát borí
totta és borítja fel. 

Számunkra, keresztyének számára, a már 
említett események sokkal inkább arra éb
resztenek rá, hogy ne vegyük természetes
nek, ha fogyaszthatjuk a friss kenyeret, ha 
tiszta vizet ihatunk, ha van otthonunk, ha 
fölruházhatjuk gyermekeinket, s megadhat
juk nékik mindazt, amire testüknek, de azzal 
együtt lelkűknek is szüksége van. 

Az Úr Jézus Krisztus mindig azt adta, s 
ma is azt adja az embernek, amire testének 
és lelkének együtt szüksége van. Nem vá
lasztható ketté a dolog. Az éhezőknek Jézus 
kenyeret adott, de lelkük éhségét is csillapí
totta, amikor az Isten Országa örömhírét, 
bűnbocsátó szeretetét hirdette. 

S nem véletlen, hogy az Úrtól tanul imád
ság hét kérése között így tanít Jézus imád
kozni: „a mi mindennapi kenyerünket add 
meg nekünk ma". 

Luther Márton így magyarázza ennek a 
kérésnek értelmét kátéjában: „Isten, kéré
sünk nélkül is ad mindennapi kenyeret, még 
a gonoszoknak is, mégis kérjük ebben az 
imádságban, hogy ezt velünk meglátassa, és 
ezért hálaadással vegyük mindennapi ke
nyerünket. Mi a mindennapi kenyér? Mind
az, ami a test és élet fenntartására és táplálá
sára kell, mint például: étel, ital, ruházat, 
lábbeli, ház, gazdaság, szántóföld, pénz, 
anyagi javak, derék házastárs, derék gyer-

Szeret a z Ú r , . . . 

nem fogyott el i r g a l m a : 

m i n d e n r e g g e l m e g ú j u l . 

Jeremiás siralmai 3.22 

E V A N G É L I U M I K I A D Ó 

mekek, derek és hűséges felsőbbség, jo kor
mányzat, jó időjárás, béke. egészség, köz
rend, becsület, jó barátok, megbízható 
szomszédok és ezekhez hasonlók." S végül 
hozzáteszi: „Azért kell imádkoznunk a ne
gyedik kérést, mert nem szoktuk számon 
tartani azt, hogy mindent Istentől kapunk, és 
hogy mindent egymás megsegítésére kap
tunk!" 

Hát ezért borulunk le Urunk elé az őszi 
időben, hogy mindezekért köszönetet mond
junk neki, s igyekezzünk másokat segíteni a 
tőle kapott javainkkal. 

Legyen ugyanakkor intésünkre Endrődi 
Sándor költő Aranypor című versének né
hány sora: 

„Sokat ígér a föld, mit magad szántottál. 
De azért, barátom, soh 'se bizakodjál, 
Ne nézd aratásnak, ami csak virágzás -
Emberé a munka. Istené az áldás!" 

D c m e D á v i d 
evangélikus lelkész 
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VII. MARCALI 
NEMZETKÖZI 
KIÁLLÍTÁS ÉS 

VÁSÁR 
Ragyogó idő, vidám zene, ferge
teges hangulat köszönti a sport
csarnokhoz, a vásár helyszínére 
kilátogatót. 

- A vásár alapterülete negyedé
vel növekedett, s már 180 fölött 
van a regisztrált kiállítók száma -
tudtuk meg Fonyódi Bélától, a ki
állítás egyik szervezőjétől. - Ele
jétől fogva részt veszek a kiállítás 
szervezésében. Örömünkre szol
gál, hogy a hét éve, helyi vásárnak 
indult rendezvény az idei évre már 
elismert, keresett nemzetközi kiál
lítássá alakult. A vásár szervezését 
a sportcsarnok igazgatójával, Kiss 
Lászlóval, aki a vásárigazgató is, 
végezzük. Triónk harmadik tagja a 
helyi kulturális központ igazgató
ja, aki a vásári jó hangulatról 
gondoskodik, színvonalas, kísérő 
műsorokkal, különleges produk
ciókkal. 

- Honnan, milyen területekről 
érkeztek kiállítók? 

- Az évente megjelenő kiállítók 
nyolcvan százaléka helyi régióból, 
a Marcali-Kaposvár tengely von
zásköréből tevődik ki, a másik ré
sze az ország távolabbi területé
ről: Szegedről, Budapestről, Kő
szegről. Ezenkívül érkeztek test
vérvárosunkból, Maroshévízről, 
Ausztriából és Németországból is 
kiállítók. Érdekes, sokszínű a pa
letta. A német cég, például nap
elemek bemutatásával szondázza 
a régiót, mint piaci lehetőséget, 
az országban elsőként bemutatás
ra kerülő készülékekkel. Az. eddigi 
érdeklődést, s létrejött kapcsolat
felvételeket nagyon pozitívnak ér
tékelte. Somogyban köztudott, sok 
az erdő, a fa és az ezzel kapcsola
tos fa- és építőipari tevékenység. 
Az idei évben ezt a szekciót bővít
ve, szakmai napot rendeztünk. Cé
lunk, hogy a kisebb cégek számá
ra, „helybe hozzuk" az újdonságo
kat. Már a tavasz folyamán fel
vesszük a kapcsolatot partnereink
kel. Kiépítünk egy személyes kon
taktust, s elbeszélgetésekkel és 
nem száraz, hivatali levelezéssel, 
érjük el, hogy kiállítónk reálisan 
lássák a lehetőségeket, és teljes 
megelégedéssel vehessenek részt 
vásárunkon. 

1999. s z e p t e m b e r 2 3 - 2 6 . 

- A Kereskedelmi és Hitelbank 
először, mint kiállító, aztán, mint 
támogató, az idén és jövőre pedig, 
mint főtámogató szerepel a kiállí
tás programjában. Hogyan válik az 
egyszerű kiállítóból főtámogató -
erről érdeklődtünk Szabó Imrétől, 
a Marcali Fiók igazgatójától. 

- Az ok nagyon egyszerű. Tisz
tában vagyunk azzal, hogy ban
kunk eredményesen olyan gazda
sági környezetben működhet, mely 
gazdasági környezet dinamikusan 
fejlődik. Egy ilyen vásár megren
dezése tovább pezsdíti a helyi gaz
dasági életet, s ez bankunknak 
pénzforgalmat jelent, valamint 
munkahelyteremtéssel egyre több 
dolgozó nyit hitelkártyát növelve 
ezzel a lakossági üzleti forgalmat. 
Nagyon pozitívnak értékeljük 
azoknak a vegyes vállalatoknak a 
jelenlétét, akik itt helyben leány
vállalatokat létesítettek, s ezzel 
erőteljesen húzzák Marcalit az 
UNIÓ, Európa felé. A vásár ideje 
alatt elsősorban a lakossági ter
mékekre ráirányítva a figyelmet, 
„lakástakarék" - és „biztosítási 
napot" szervezünk, ahol teljes kö
rű ismertetővel kvíz-játékkal vár
juk az érdeklődőket. 

A csarnok előtt felállított szín
padon megszakítás nélkül zajlanak 
a programok. A résztvevők gyak
ran veszik elő a programismerte
tőt, hogy nehogy lemaradjanak va
lamiről. 

- Minden rétegnek és érdeklő
dési körnek biztosítani kívánunk 
kikapcsolódási lehetőséget. Minő

ség és garancia, amelyhez, csupán 
pénz és kreativitás szükséges. A 
pénzt az önkormányzat és támoga
tóink biztosítják, a kreativitást 
nyújtjuk mi - összegezte röviden 
Tornainé Molnár Gertrúd mű
velődésszervező, a kulturális prog
rammal kapcsolatban. - Fellépőink 
között található bábcsoport, a 
RHYTHM SQAD break csoport, a 
világ- és Európa-bajnokokat felvo
nultató Szombathelyi Kötélugró 
Csoport, fúvós zenekarok, a 
Baglas Néptánc Egyesület, Kris-

alkalommal részt vettem. Ehelyett 
egy „európai megjelenés" foga
dott. Kellemesen csalódtam. - Jó 
az idő, jók a műsorok, sok a látni
való, azt hiszem holnap is jövünk! 

S végül egy szubjektív véle
mény: 

- Látva beszélve szervezőkkel, 
kiállítókkal, vendégekkel, minden
ki megelégedettnek tűnt. Talán si
került nyújtani az egyik oldalról, 
amit igényként támasztottak, s 
nincs csalódottság a vásár alatt, s 
után, mert a másik oldal azt kapta, 

na-völgy Művészeti Csoport, a 
BON-BON és Bikini együttes, va
lamint nóta- és operetténekesek, 
ezenkívül megtekinthetnek külön
böző sportbemutatókat, versenye
ket. 

Néhány vélemény: 
- Bensőséges, családias a han

gulat. Marcali kisváros, mindenki 
ismer mindenkit. A szervezést jó
nak tartom, már szinte a vásár vé
gén megkeresnek a következő vá
sárral kapcsolatban. A mi vállal
kozásunk egy kis cég, itt a vásáron 
új kapcsolatok alakulhatnak, de 
régi ügyfeleink is megkeresnek, ér
deklődnek újdonságaink iránt. -
Amikor meghívót kaptam a vásár
ra, bevallom, kicsit ódzkodtam tő
le. Úgy éreztem ez. is csak egy kis 
„sáros-vidéki vásár" lesz, ame
lyekhez hasonlóban már néhány 

amire kötelezettséget vállalt, s ta
lán a baráti beszélgetések közben 
szavát is adta, a sz.en>ez.ő. A részt
vevők elköszöntek ugyan, de való
színű jövőre nagytöbbségüket vi
szontláthatjuk. Talán többen le
szünk Nagykanizsáról is, vásárolni 
nézelődni, szórakozni, talán tanul
ni is! (a szerző) 

Akiket díjjal jutalmaztak: 
VÁSÁRDÍJAK: 
1. FERRO-FLEX Kft. - traktor

ra szerelhető homlokrakodó család 
és munkagépei (Lengyeltóti) 

2 . CSIBA Kft. - famegmunkáló 
gépek (Kőszeg) 

3 . RAAB KARCHER TÜZÉP 
Rt. 

4. BÉLAFA Kft. (Marcali) 
5. PANNONPAN TRADE KE

RESKEDELMI Rt. 
Németh László 
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SZULOK ES PEDAGÓGUSOK 
EGYÜTT A JÖVŐ ISKOLÁJÁÉRT 

Második alkalommal kerül 
megrendezésre Magyarországon 
egy olyan speciális továbbképzés, 
melyben a szülő és a pedagógusok 
közösen vesznek részt. A rendez
vény szervezői a Magyar Környe
zeti Nevelési Egyesület és a svájci 
anyagi támogatással működő 
ÖKO FÓRUM Alapítvány. Az el
ső továbbképzés színhelye Tokaj 
volt, amelyre főleg Magyarország 
keleti légiójából érkeztek hallga
tók. Ez a második műhely az or
szág nyugati területéről fogadja az 
érdeklődőket. 

A tanfolyam központi témája a 
környezeti nevelés. Ilyen megkö
zelítéssel próbálja megoldani azo
kat a kérdéseket, amelyek a min
dennapi iskola hétköznapi munká
jában előfordulnak. Nagyon jó 
kezdeményezésnek tartjuk azt a 
svájci példát, hogy az intézmény 
nem önmaga próbálkozik, hanem 
kéri a szülőket, a család segítségét. 
Megismerkednek a résztvevők a 
projekt tervezéssel, „Az élettér is
kolával", különböző akciókkal. 

Ennek az őszi fordulónak épp
úgy, mint a tavaszi második mű

helynek a Cserháti Sándor Műszaki 
Szakközépiskola ad otthont. A négy
napos rendezvény szombaton ér vé
get, melyre a svájci nagykövetség 
első titkára is jelezte érdeklődő láto
gatását. A kevés szabadidőben a 
résztvevők ismerkedhetnek váro
sunkkal és szűkebb környezetével. 

Reméljük, hogy a svájci jó ta
pasztalatok megismerése eredmé
nyesen adaptálható a mi viszo
nyaink között is, és a résztvevők 
munkájuk során sikerrel alkalmaz
hatják ezeket. 

B e n e d e k M i k l ó s 

A NAGYKANIZSA-MIKLOSFAI KÖZÖSSÉGI HAZ 
GALÉRIÁJÁBAN 

szeptember 28-án nyílt meg SZÉCSÉNYI LÁSZLÓ 
„A szépség fogságában" című akvarell-kiállítása 

Szccsényi László 
(ahogy ő vall magáról) 

A dimbes-dombos zalai „fővá
rosban ". Zalaegerszegen szület-
lem, régen (1938-ban), egy rózsa
iigei melletti piticelakásban. 
Anyám nevelt fel. Gyermekkorom 
meghatározó élménye a liget virá
gai, lepkéi állal megismert és egy
re táguló természet volt. A göcseji 
táj gazdag, egyszerű, tiszta világa, 
erdői, rétéi, „hegyei" egy életre 
szóló öröm-bánat röghöz kötött
séggel marasztaltak, vonzottak e 
hazához. 

Tanulmányaimat is Zalaegersze
gen kezdtem és Szombathelyen fe

jeztem be a Tanítóképző Intézetben 
népművelő-könyvtár szakon. Mind
ezt kemény munka mellett, levelező 
tagozaton, hisz közben kályhás ipa
ri tanuló, később szakmunkás vol
tam. Így ismerkedtem meg Göcsej 
igazi földjével, az agyaggal. Min
táztam, terrakotta kisplasztikákat 
készítettem. Körülményeim miatt 
művészeti főiskolára már nem fu
totta, de rendszeresen képeztem 
magam különböző képzőművészeti 
szakkörökben. így sajátítottam el a 
festés, rajzolás alapjait. Előrehala
dásomban nagyon sokat köszönhe
tek Frímmel Gyula bácsinak, nagy-
tiszteletű tanáromnak. 

1964 óta dekoratőrként dolgo

zom. A reklámgrafikai tervezéstől 
a kivitelezésig mindennel foglalko
zom. Nem könnyű élet. de ha időm 
és a megélhetésért folytatott harc 
engedi, hosszá barangolásokon és 
vízfestésen keresztül édes-keserű 
szeretettel mindig visszatérek zalai 
környezetem szépségének fog-
vatartó ölelésébe. Szeretném, ha 
rohanó világunkban más is felfe
dezné e táj már-már elfeledett, 
örömet sugárzó, csodálatos for
ma- és színharmóniáit. 

A művész alkotásait Nagykani
zsán és környékén a Hevesi Sán
dor Általános Iskola által 1998-
ban elindított galérialánc mutatja 
be. Elsőként a Királyi Pál ÁMK 
galériája Szepctneken. Azután itt a 
Miklósfai Közösségi Ház. majd 
Nagykanizsán a Hevesi S. Általá
nos Iskola, végül a Nagykanizsai 
Kórház galériájában, csodálhatjuk 
meg szebbnél szebb akvarelljeit. 

MATEMATIKAI 
TEHETSÉGEK 

A Zalai Matematikai Tehetsege
kért Alapítvány és a Batthyány La
jos Gimnázium immár kilencedik 
alkalommal rendezi meg Nagyka
nizsán 1999. október 7-9. között a 
hagyományos kétévenkénti orszá
gos konferenciát és módszervásárt, 
az idén Új utak és lehelősegek a 
matematikai tehetséggondozásban 
címmel, általános iskolai és közép
iskolai szekcióban. 

- A matematikai tehetséggondo
zásban akarunk segítséget adni a 
kollégáknak oly módon, hogy a 
matematikai tehetséggondozásban 
nagy tapasztalattal rendelkező, 
hosszú időn át kiemelkedően telje
sítő pedagógusok szólalnak meg. 
Röviden ismertetik azokat a szerve
zeti kereteket, amelyek között tevé
kenységüket kifejtik, hetekintést 
kaphatunk a kiválasztási módsze
reikbe és megmutatják egy-egy ál
taluk választott téma feldulgoziisiit 
bőséges feladatanyaggal fűszerez
ve. Tekintettel arra. hogy a mate
matikai tehetség korán kibontako
zik a gyerekekben, és ennek megfe
lelően nagyon széles körű verse
nyeztetés áll a szaktanárok rendel
kezésére, ü konferenciát általános 
iskolai es középiskolai szekcióban 
rendeztük. Mindkét szekcióban al
kalmat adunk konzultáción a is. Az 
elhangzottakat egy kiadványban 
adjuk közre a résztvevőknek. Elő
adók: Urbán János. Pintér Lajos. 
Hortobágyi István. Kosztolányi Jó
zsef, lutckó László. Dobos Sándor. 
Nagy Erzsébet. Brenyó Mihály, 
Katz. Sándor. Tóth Tiborné, Bujlús 
Lászlómé. Károlyi Károly, Veres 
Pál. 

A konferencia október 6-1 délutá
ni, esti érkezéssel kezdődik, a szak
mai program 7-9-én 8.30 és 17 óra 
között lesz. 8-án délután egy rövid 
kirándulás (Zalakarosi fürdőzés, 
vagy egy zalai kirándulás) lesz - tá
jékoztatta lapunkai dr . Pintér Fe
renc, az alapítvány titkára. 

FALUNAP SORMÁSON 
Sormás Község Önkormány

zat Képviselő-testülete szep
tember 26-án falunapi rendez
vényekel tartott. 

A programok között szere
pelt: 

Szüreti felvonulás, lovasbe
mutató, mazsorettbemutató, né
pi tánc együttes bemutatója, 
tűzoltó-bemutató. 

A napi eseményekből a sport 
nem maradhatott ki: bajnoki 
labdarúgó-mérkőzés Tótszerda-
hcly és Sormás csapatai között. 

Közben játékos ügyességi ve
télkedő zajlott. 

Az est szabadtéri zenével, 
tánccal, bográcsban főtt finom
ságok kóstolójával fejeződött 
be. 

NEM NEGY -
TIZENNÉGY! 

A „Megjelent a honismereti 
füzetek 21. kötete" című írásunk
ban (34. szám augusztus 26., 20. 
oldal) értelemzavaró hiba csú
szott. 

A mondai helyesen így hang

zik: „A kötetben dr. Rózsa Mik
lós a tőle már megszokott igé
nyességgel mutatja be Nagykani
zsa város történetének egy pici. 
alig tizennégy éves szakaszát..." 

B . E . 

1999. szeptember 30. 21 



LABDARÚGÁS 

PNB 

Nagykanizsai 
Olajbányász F C -

Debrcccni VSC l - l (1-0) 
Nagykanizsa. Olajbányász-

stadion. 3.500 néző. Jv.: Kassai, 
dr. Répássy. Horváth I. 

Olajbányász: Kovacsevics -
Pálfi. Agics, Crnomarkovics -
Marinkovics (Gordián, 81. p.), 
Zahorecz, Svélccz (Kovács L., 
46. p.). Farkas - Szőcze (Kiss, 
68. p.) Horváth Gy, Kerekes. 
Edző: Készei Ferenc 

Góllövők: Kerekes, Siklósi. 

NB III 

Nagyberki-MÁV NTE 
1-2(1-0) 

Nagyberki, 200 néző. Jv.: Bá
nyai 

MÁV NTE: Kovács Z. -
Nagy, Beke, Trencséni (Tóth), 
Dezső, Kovács J., Korpics, Gyu
lai, Kovács T. (Nerman), 
Kalinics, Pongrácz. Edző: Szálai 
Zoltán. 

Góllövők: Hanusz, illetve Ko
vács J., Gyulai. 

Megyei bajnokság 

Miklósfa-FC Napred 4-1 (2-1) 
Miklósfa: Munkácsi - Geren

csér, Szőke, Kapus, Ifjovics, 
Kovács Sz., Kisházi (Hohl), 
Skublics (Karádi), Mózes 
(Mózsi), Kovács K., Lakics. 
Edző: Skublics Győző. 

Góllövők: Kisházi, Mózes. 
Mózsi, Hohl, illetve Zsigulics. 

Ifjúsági: Miklósfa-FC Napred 
6-1. 

VÍZILABDA 

Vízilabda OB II. Felnőtt bajnoki 
mérkőzések. Vezette: Bujka. Laposa 

NAGYKANIZSAI V S E -
TATABÁNYA II. 

4-6(1:2, 0:2,0:0,3:2) 
NVSE: Kiss - Csetneki A.. 

Ludvig I. Tóth 1, Herke. Kaszper 
D.. Szabó. Csere: Karácsony 1, 
Vass. Telek. Szőlösi 1. Edző: Kará
csony Tibor 

A jobb helyzetkihasználás döntött 
a tavalyi bajnok javára a jól védeke
ző kanizsaiak ellen. 

NAGYKANIZSAI VSE-
DUNAÚJVÁROS 

9-13(3:2,3:4,1:3, 2:4) 

NVSE: Kiss - Karácsony 1. 
Ludvig. Tóth. Herke. Szőlősi. Szabó 
4. Csere: Csetneki A.. Telek 2. 

Kaszper D., Kaszper G. 2. Edző: Ka
rácsony Tibor. 

A II. negyedben már 5-2-re veze
tettek a kanizsaiak, ám ezután az ért
hetetlen bírói ítéletekkel támogatott 
tavaly még OB I/B-s csapat élt a le
hetőséggel... A NVSE csapata nem 
érdemelt vereséget. 

* * * 
IFI-SERDÜLŐ OB 1/B BAJNO

KI VÍZILABDA-MÉRKŐZÉS 
1999. 10. 02. SZOMBAT I I . 

ÓRA: NAGYKANIZSA-KOMP
LEX 

BUDAPEST GYERMEK „A" 
BAJNOKI VÍZILABDA-MÉRKŐ
ZÉS 

1999. 10. 02. SZOMBAT 12.30 
ÓRA: NAGYKANIZSA-KECSKE
MÉT 

HELYSZÍN: NAGYKANIZSAI 
USZODA. 

BELÉPÉS: DÍJTALAN. 

DUATLON 

ZALA MEGYEI 
DIÁKOLIMPIAI 

DÖNTŐ ÉS NYÍLT 
VERSENY 

1999. OKTÓBER 2. 

NAGYKANIZSA 
A verseny célja: a diákolimpiai 

címek eldöntése, a duatlon sportág 
népszerűsítése. 

A verseny rendezői: TRI-CO 
Triatlon Klub, Nagykanizsa; Zala 
Megyei Diáksport Tanács. 

Versenyközpont: Városi Uszo
da, Nagykanizsa. 

A verseny jellege: korcsopor
tonként és nemenként egyéni és is
kolák közötti csapatverseny (3 fős 
csapat, melyből az első 2 időered
ményének összege számít). 

Díjazás: korcsoportonként és 
nemenként I—III. helyezett verseny
zők érem-, az I—III. helyezett csa
patok oklevél díjazásban részesül
nek. 

Az I-1V. helyezeti versenyzők 
és az 1. helyezett csapatok tovább
jutnak az országos döntőre. 

Nevezés: ingyenes, a verseny 
helyszínén a rajtot megelőzően leg
alább 30 perccel. 

Egyéb: a versenyen mindenki 
saját felelősségére vesz részt. 

A verseny rendőrségi biztosítás
sal zajlik. 

A kerékpározás során a KRESZ 
betartása kötelező. 

Attételszabály: az [—III. korcso
portban az egy pedál-körülfordítás-
sal megtehető leghosszabb út 680 
cm, a IV-V. korcsoportban 749 
cm. 

Fejvédő használata kötelező, a 
helyszínen korlátozott számban 
kölcsönözhető. 

A versenyen az MTSZ szabályai 
az irányadóak. 

TRIATLON 
Kilencedik alkalommal rendezlek 

meg Győrben a Szenior Kupa elnevezé
sű triatlon versenyt, ahol hagyományo
san csak a 30 év feletti hölgyek és a 40 
év felelli férfiak állnak rajihoz. 

A verseny 3 km futás, 16 km kerék
pározás, 0.3 km úszásból állt. melyen a 
Zalulriallon és a TRI-CO Nagykanizsa 
versenyzői képvisellek megyénket. 

A nőknél NS2 kategóriában Németh 
Mária (Zalalriallon) első. NS4-ben Bán 
Zsuzsa (Zalalriallon) harmadik, NS5-
hen Csögőrné Kenése Mária (TRI-CO) 
második helyezést ért el. 

A férfiak mezőnyében FSI kategóri
ában Déri Miklós (Zalalriallon) negye
dik, FS3-ban Csőgör János (TRI-CO) 
második. Kárász Pál (Zalalriallon) ne
gyedik helyezési éri el. 

DRASKOVICS BARKACS-
ÉS MŰSZAKIBOLT 

Nagykanizsa, Szent I. u. 9. 
Tel.: 93/314-948 

Őszi ajánlatunk: 
Ajtók, ablakok szigeteléséhez öntapadó, házilag 
könnyen felszerelhető VARNAM0 tömítő sza
lagok, mellyel energiát takaríthat meg. 

Most 10% kedvezménnyel! 
Hozza be hozzánk az ablakok, ajtók méreteit és 
mi segítünk. 

ÚSZÁS 

VI. KERKA KUPA 
Kilenc dunántúli csapat, kétszáz 7-.11 

éves ulánpólláskorú versenyzők rész
vételével került megrendezésre az úszó
verseny. 

LEÁNY: 
1988-ban születettek: 
66 2/3 ni leány pillangóúszás: 1. 

Pintér Kitti (Bolyai Diák SE) 0:49:50. 6. 
Miatta Mercédesz (CWG-NVSE) 
0:56:40. 

100 m leány gyorsúszás: 2. Pintér 
Kitli (Bolyai Diák SE) 1:10:04. 4. Miatta 
Mercédesz (CWG-NVSE) 1: 12:04. 

100 m leány mellúszás: 6. 
Korcsmáros Ágnes (Bolyai Diák SE) 
1:39:10. 

133 113 m leány vegyesúszás: 3. 
Miatta Mercédesz (CWG-NVSE) 
1:53:20; 4. Pintér Kitti (Bolyai Diák SE) 
1:55:10. 

1989-lx ii születettek: 
66 2/3 m leány hátúszás: 1. Jerausek 

Dóra (CWG-NVSE) 0:56:00. 3. Tuboly 
Klaudia (Bolyai Diák SE) 1:00:50. 6. 
Tikos Fanni (CWG-NVSE) 1:04.40. 

66 2/3 m leány gyorsúszás: 1. 
Jerausek Dóra (CWG-NVSE) 0:46:50, 3. 
Tuboly Klaudia (Bolyai Diák SE) 
0:50:20. 4. Tikos Fanni (CWG-NVSE) 
0:54:10. 

1990-ben születettek: 
66 2/3 m leány gyorsúszás: 1. 

Szakony Sára (CWG-NVSE) 0:53.50. 
1991-ben születettek: 
33 1/3 in leány gyorsúszás: I. Gulla 

Andrea (CWG-NVSE) 0:25:50, 2. Gál 
Cinlia (CWG-NVSE) 0:26:20. 4. Füredi 
Petra (CWG-NVSE) 0:28:50. 

4x33 1/3 in leány gyorsváltó: 2. 
CWG-NVSE 1:32:00, 3. Bolyai Diák SE 
1:32:50. 

FIÚK: 
1988-ban születettek: 
100 in fiú mellúszás: 1. Császár 

Krisztián (CWG-NVSE) 1:26:50. 3. Both 
Péter (Bolyai Diák SE) 1:33:50, 4. 
Miholics Szabolcs (CWG-NVSE) 
1:37:42. 5. Korcsmáros András (CWG-
NVSE) 1:40:00. 

1989-ben születettek: 
66 2/3 ni jiú hátúszás: 3. Gödinek 

László (Bolyai Diák SE) 0:58:50. 
1989-ben születettek: 
66 2/3 m Jiá gyorsúszás: 4. Gödinek 

László (Bolyai Diák SE) 0:50:30. 6. 
Tollár Gábor (Bolyai Diák SE) 0:50:40. 

1990-ben születettek: 
33 1/3 m fiú hátúszás: 1. Bem Gábor 

(Bolyai Diák SE) 0:26:20. 
33 1/3 m fiú gyorsúszás: 1. Bem 

Gábor (Bolyai Diák SE) 0:21:06, 6. 
Jakabfi András (Bolyai Diák SE) 
0:26:59. 

1991-ben születettek: 
33 1/3 m jiú gyorsúszás: 2. Kovács 

Bálint (CWG-NVSE) 0:25:30. 
33 1/3 m fiú hátúszás: 4. Kovács 

Bálint (CWG-NVSE) 0:32:05. 
33 1/3 fiú pillangóúszás: 5. Kovács 

Bálint (CWG-NVSE) 0:40:50. 
1992-ben születettek: 
33 1/3 fiú gyorsúszás: 5. Gödinek 

Tamás (Bolyai Diák SE) 0:35:00. 
33 1/3 m fiú hátúszás: 5. Gödinek 

Tamás (Bolyai Diák SE) 0:44:50. 
4x33 1/3 ni fiú gyorsváltó: 3. Bolyai 

Diák SE „A" 1:41:00, 6. CWG-NVSE 
1:56:10. 

Összesített pontverseny: 1. TEAM 
200 ZUK 102. 2. Lenti TE 94. 3. CWG-
NVSE 75. 4. Bolyai Diák SE 64. 



A P R Ó H I R D E T É S E K 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 

(Nagykanizsa, Terv u. 3. sz. alatt) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 

Gáz- vagy cirkofűtéses lakást 
keresek Nagykanizsán 3 szobá
sig. Ajánlatokat a 06-3079794-
754-es telefonra várok. (30596 
K) 
Sürgősen keresek családi házat 
Nagykanizsán vagy környékén. 
Ajánlatokat a 06-20/992-64-01-
es telefonon. (30596 K) 
Nagykanizsán a Csónakázó-tó
nál 3 szintes, összkomfortos hét
végi ház szép kilátással eladó. 
Irányár: 4,3 M Ft. Érd.: 18 óra 
után a 93/312-072.vagy 93/316-
827-es telefonszámon. (30680 
KJ 

Kiskanizsán 6 szobás, kertes 
családi ház eladó. Érd.: 93/318-
800-as telefonszámon. (30690 
K) 
Nagykanizsán a belvárosban 114 
nm-es alápincézett lakás, orvosi 
rendelőnek vagy irodának alkal
mas, garázzsal együtt eladó. 
Irányár: 9 M Ft. Érd.: 312-266-
os telefonon egész nap. (30684 
K) 
3 szobás, földszinti, reluxás, új 

beépített szekrénnyel és konyha
szekrénnyel, felújított állapotban 
lakás eladó. Irányár: 3,5 M Ft. 
Érd.: 17 órától 324-760-as tele-
fonon. (30683 K) 
Szép természeti környezetben -
a TV-torony alatt - gondozott 
kis szőlő (90 négyszögöl) kony
hakerttel (180 négyszögöl) ol
csón eladó. Érd.: este a 315-559-
es telefonon. (30687 K) 
2 éve épült belvárosi, 200 nm 
alapterületű családi ház eladó. 
Zöldözvetű kerttel, garázzsal. 
Érd.: 06-20/9943-796-os tele-
fonszámon. (30672 K) 
Mórichelyi szőló'shegyen 700 n-öl 
szőlő, gyümölcsös, új építésű 
pincével eladó. Villany, kövezett 
út van. Érd.: 93/322-828-as tele
fonszámon. (30526 K) • 

JARMU 

323-as LX Mazda 12 évesen, 
sürgősen, áron alul eladó! Érd.: 
Nk, Fáy u. 12. Fekete. Tel.: 312-
834. (30692 K) 
Suzuki Swift 1.0 GL 3 éves, 
24.000 km-rel eladó. Érd.: 

névjBvy'káriyákj kltulninpk 
m$ámékM k 

Lapunk előfizethető közületeknek, gazdasági társaságoknak, 
intézményeknek - vidéken is - szerkesztőségünkben. 

A W W W . S I E N E T . H U / K A N I Z S A W E B O L D A L Á N ! 

E - M A I L T K Ü L D H E T N E K A K A N I Z S A H E T I L A P @ S I E N E T . H U C Í M R E . 

TELEFON/FAX: 93/318-289 
MOBIL: 60/399-399 

ÉJJEL-NAPPAL 
KÜLFÖLDÖN - BELFÖLDÖN 

A U T Ó M E N T É S 
M E G B Í Z H A T Ó - P O N T O S - S Z A K S Z E R Ű 

HSMK HETI PROGRAMAJÁNLÓ 
Információ, jegyárusítás 10.00-18.00 óra. Tel.: 311-468 

• 4-én 19.00 órakor: AZ APOSTOL EGYÜTTES KONCERTJE 
• 9-én 14.30 órakor: TARKA-BARKA HÓNAPOK - Október 

Csuhéból állatok, babák készítése 

Nóvák Gyula, Nk, Attila u. 8. 
(30693 K) 
'83-as évjáratú Wartburg, üzem
képes állapotban, lejárt műszaki
val 35 E Ft irányáron eladó. 
Érd.: 311-559-es telefonszámon. 
(30675 K) 

BÉRLET 

Szabadhegyi utcában 2 szintes, 3 
szobás bútorozott, összkomfor
tos, kertes ház november l-jétől 
kiadó. Érd.: 315-668-as telefon-
számon. (30694 K) 
ALBÉRLET Nagykanizsán! 
Érd.: 06-30/9015-222-es telefon-
számon. (30689 K) 
Nagykanizsán, Csengery út, ele
jén egyedülálló nő részére 30 
nm-es albérleti szoba, közös für
dőszoba használattal kiadó. Érd.: 
93/312-767-es telefonszámon. 
(30695 K) 
54 nm-es utcafronti, egymásba 
nyíló 2 szoba, központi helyen 
üzletnek kiadó. A ráfordított 
költség a bérből levonható. Érd.: 
Nk, Báthory u. 8. Óvári. (30699 
K) 

VEGYES 
Flóbert pisztoly, forgótáros, 10 
lövetű, 4 mm-es, matt fekete, ga
ranciális, övtokkal eladó. Érd.: 
06-30/9568-410-es telefonszá-
mon. (30697 K) 
Krumplit házhoz szállítva el
adok. Érd.: az esti órákban a 
93/315-559-es telefonon. (30686 
K) 
Kiskanizsán kútkáva eladó. Érd.: 
06-30/9947-012-es ínpí>iliele-
fonszámon lehet. (30691 K) 
200 literes mélyhűtőláda eladó. 
Érd.: 16 óra után a 93/321-062-
es telefonszámon. (30682 K) 
Magyar nyelvtanból általános is
kolások részére pótvizsgára fel
készítést, korrepetálást vállalok. 
Érd.: 93/313-880-as telefonon. 
(30566 K) 
Társasház oldalfala reklámfes
tésre kiadó. Érd.: Bencze Valé
ria, Nk. Garay u. 1 l/A. (30451 
K) 

A hirdetéseink megjelennek 
az I N G A T L A N B Ö R Z E c. 

kiadványban is. 
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Az 1848-49-cs 
emlékünnepségeket szervező 

bizottság 
1999. október 6-án 

12 órakor 
a HSMK előtt 

a város középiskolái, 
október 6-án 18 órakor 
a HSMK nagytermében 
a város polgárai részérc 

ünnepséget szervez. 

17 óra 30 perckor 
a Deák téren 

koszorúzás lesz. 

Az ünnepség műsora: 
Himnusz 
Juhász Gyula: Vértanúink - Előad

ja: Mosdósi Csaba 
Megemlékező beszéd. - Tartja: Dr. 

Tuboly Marianna. Nagykanizsa 
Megyei Jogú Város jegyzője 

Rekviem a vértanúkért - szólóének
re, kórusra, trombitára és zon
gorára. Zenéjét írta: Baráth 
Zoltán. Vers: Dezső Ferenc. 
Közreműködnek: a város általá
nos iskolai kórusai és a 
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Szózat 

UJ UTCANEV-TABLAK 
A város új beépítésre kerülő, 

illetve beépítés alatt álló terüle
tein még nincsenek utcanév-táb
lák. A közgyűlés már korábban 
elöntést hozott a témát illetően, 
így mód nyílott a táblák elkészít
tetésére. Nagy Ferencnétől, a 
Via Kht. illetékesétől megtud
hattuk, hogy a Szabadhegy, illet

ve a Téglagyári lakótelep új ut
cáinak névtáblai kerülnek kihe
lyezésre a közeljövőben. A vég
leges arculatukat ezt követően 
elnyerő utcák esetében a táblák 
kihelyezését csak ideiglenesen 
oldják meg. a módszer ezt köve
tően kerül kidolgozásra. 

D.É. 

ALLAS-ALLAS-ALLAS 
A Zala Megyei Munkaügyi Központ 
Nagykanizsai Kirendeltsége az alábbi 
szakmákban, illetve munkakörökben kí
nál elhelyezkedési lehetőséget: 
villanyszerelő 

szakmunkás 45000-50000. - Fl 
clcktrikus 

szakmunkás 70000.- Ft 
keineiicckezelo 

szakmunkás 6 0 0 0 0 - Ft 
kőműves 

szakmunkás 45000-601100- Fi 
ács-állványozó 

szakmunkás 25000-50000.- Ft 
bádogos 

szakmunkás 25000-50000.- Ft 
géplakatos 

szakmunkás 3 4 0 0 0 - 5 0 0 0 0 - Fi 
asztalos 

szakmunkás 25000-40000.- F I 

varrómunkás 
szakmunkás 30600-60000.- F I 

csomagoló 
betanított munkás 30000-35000.- F I 

beültető 
betanítóit munkás 5 0 0 0 0 - 6 5 0 0 0 - Ft 

gépésztechnikus 
technikum 60000-80000.- Ft 

gépészmérnök 
egyetem 1 20000-140000.- F-i 

villainoslpari technikus 
technikum 4 5 0 0 0 - 5 0 0 0 0 - Fi 

villamosmérnök 
egyelem 50000-60000.- Fl 

Bővebb felvilágosítást a munkahelyi 
ajánlatokról ZMMK. Kirendeltsége 
Nagykanizsa, Fő út 24. szám alatt 
adunk. Telefon: 93/311-032. 
Ügyfélfogadási idő: hétfő, kedd. szerda: 
8.00-12.00 és 13.00-16.00 óra közöli; 
pénlek: 8.00-13.00 óra. 

Művészek a 
Zsinagógáért 

Október 3. (vasárnap) p I 19.00 I 
Forgács Péter-
Szemző Tibor: 

ÖRVÉNY 
videó-oratórium 

Előadja: 
A Gordiuszi Comó 

Belépőjegy (a helyszínen) 
350 Ft 

Október 5. (kedd) 
18.00 

m 

Benkő Dániel 
gitár- és lantművész 

jótékonysági koncertje 
Belépőjegy (a helyszínen) 

350 Ft 

HELYSZÍN: 
Zsinagóga, 

Nagykanizsa, Fő út. 6. 

A KORHÁZ ABACUSA 
Abacus névre hallgat, és teljes 

egészében magyar fejlesztés az az 
új hematológiai automata, amelyet 
szerdán délelőtt adtak át ünnepé
lyes keretek között a Diatron Kft. 
szakemberei a kanizsai kórház
ban. A berendezést, amely 18 vér-
sejtfélél tud megkülönböztetni, és 
egy perc alatt képes egy minta 
elemzésére, a kanizsai kórház a 
Diatron Kft. akcióján nyerte. 132 
kórház küldte vissza a cég által 
kiküldött szakmai kérdőíveket, és 
a szerencse ezúttal a kanizsai kór
ház, mellé szegődölt. Mint Végh 
Ferenc, a Diatron Kft. kereske
delmi üzletág-igazgatója elmond
ta, a piacon vannak forgalomban 
már hasonló amerikai és japán gé
pek, ám fejlesztésük Európában 
egyedülálló. Jelenleg húsz darab 
működik ezekből a gépekből a vi
lágon, és ettől az évtől álltak rá a 
sorozatgyártásra. A gép. a sürgős
ségi ellátás munkáját teszi gyor
sabbá, hatékonyabbá, hiszen a la
bor eddig is végzett hasonló vizs
gálatokat, igaz egy kevésbé kor
szerű géppel, és nem ilyen haté
konysággal. A hárommilliós aján

dék egy olyan idejét múlt, rossz 
állapotú gép munkáját váltotta ki 
Nagykanizsán, amelynek cseréjé
re nem is gondolhatott a kórház a 
rendelkezésre álló keretek egyre 
szűkebb volta miatt. A Diatron és 
a kanizsai kórház közötti együtt
működés eredményeként még egy 
úgynevezett immunológiai auto
matával is bővül majd a kanizsai 
kórház laborjának gépparkja. Ez
zel a géppel a tumoros sejtek 
olyan jellegű vizsgálata is meg
oldhatóvá válik, amelyre eddig 
Kanizsán technikai okok miatt 
nem volt lehetőség. A tízmilliós 
gép egy a kórház számára rendkí
vül előnyös bérleti konstrukció
ban kerül Kanizsára, vagyis.jelen-
tős anyagi teher vállalása nélkül 
még tovább javul az ellátás szín
vonala az egészségügyi intéz
ményben. A géppel helyben olyan 
vizsgálatok lesznek majd elvégez
hetők, amelyeket eddig más intéz
ményektől rendelt meg a kanizsai 
kórház. A gépről szóló bérleti 
szerződést is e napon írták alá a 
felek. 

D.É. 

DIN ISO 
14001 
9001 

KANIZSA 
J%k TREND KFT. *, 

TREND KFT Lakberendezési 
Áruháza 

8800 Nagykanizsa, Ady út 45. 
Tel.: 93/313-106,93/500-157 
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